
 
 
 
 
 
 
 
 
 

چهارم بهمن 1400



°۱۰تهران

تغ�رقیمتعنوان

880 (%1.16)77,050درهم امارات

400 (%1.94)21,000لير ترکيه

600 (%1.35)44,900يوان چين

2,000 (%0.89)227,000دلار کانادا

3,700 (%1.2)311,200فرانک سوئيس

30 (%1.13)2,680افغاني

1,100 (%0.54)203,400دلار استراليا

3,200 (%1.15)280,840دلار

3,130 (%0.99)320,640يورو

3,130 (%0.82)382,920پوند انگليس

 
دوشنبه ۴ بهمن ۱۴۰۰

 
January 24, 2022

بیستم جمادی الثانی ۱۴۴۳

مناسبت ها

۲ بهمن بهمن روز، جشن بهمنگان
۳ بهمن ولادت حضرت فاطمه زهرا سلام االله علیها و روز مادر [ ٢٠ جمادي

الثانيه ]
۵ بهمن جشن نوسره

اوقات شرعی به افق تهران

طلوع خورشید: ۰۷:۱۰ اذان صبح: ۰۵:۴۱

غروب خورشید: ۱۷:۲۳ اذان ظهر: ۱۲:۱۶

اذان مغرب: ۱۷:۴۰



تغ�رقیمتعنوان

780,000 (%0.63)124,470,000سکه امامي

1,570,000 (%1.29)123,020,000سکه بهار آزادي

500,000 (%0.73)69,000,000نيم سکه

500,000 (%1.3)39,000,000ربع سکه

80,000 (%0.36)22,500,000سکه گرمي



 

1- دولت برنامه ملی تقویت کسب و کار و   معیشت مرزنشینان  را تصویب کرد - افکارنیوز

2- روند صعودي پرداخت تسهیلات ازدواج در بانک پارسیان / پرداخت 4هزار و529 میلیارد ریال تسهیلات ازدواج در9 ماهه

سال 1400 - روزنامه آرمان ملی

3- انتشار فراخوان طرح احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت توسط شرکت هاي فناور - تابا خبر

4- انتقام مافیا را از مردم نگیرید - خلیج فارس نیوز

5- جلال زاده در تذکر شفاهی: اقدام وزارت جهاد براي صادرات 500 هزار تن سیب سردخانه هاي آذربایجان غربی، نوش

دارو پس از مرگ نباشد - برنا نیوز

6- افزایش سن بازنشستگی منتفی شد - روزنامه جمله

7- آزادي زنان زندانی جرایم غیر عمد مالی - خبرگزاري صدا و سیما

8- رویکرد فرهنگی و گردشگري تسهیلات بانک آینده در تجارت - روزنامه جمله

9- افزایش 17 برابري تسهیلات مشاغل خانگی در خواف - خبرگزاري صدا و سیما

10- کرمانشاه نماد وحدت و الگوي همزیستی مسالمت آمیز است - کرد پرس

11- تأسیسات گردشگري خوزستان براي دریافت تسهیلات ثبت نام کنند - دیار کارون

12- جزئیات برنامه هاي دهه فجر در استان فارس اعلام شد - تسنیم

13- برپایی نخستین جشنواره ملی ایده هاي اشتغال زا و کارآفرین در خراسان شمالی - ایسنا

14- مهارت آموزي از رویکردهاي مهم حمایت از مددجویان است - شبستان

15- کتاب «اندیشه هایی با طعم سیاسی و اجتماعی» اثر اقتصاددان کرمانشاهی منتشر شد - ایرنا

16- دانش آموزان استان سمنان در المپیاد علمی کشور هفت مدال کسب کردند - ایرنا

17- 212 اختراع در دانشگاه شیراز براي ثبت ملی ارسال شده است - ایرنا

18- نماینده ولی فقیه در کردستان: زنان نقش مهمی در بهبود اقتصاد جامعه بعهده دارند/موانع بروز استعدادهاي بالقوه

بانوان در عرصه کارآفرینی رفع شود - خبرگزاري فارس

19- «مادر ایران» در کتاب فروشی به نشر تهران رونمایی می شود - خبرگزاري قرآن

20- راه اندازي 500 صندوق اعتبارات خرد زنان روستایی - باشگاه خبرنگاران جوان

21- تفاهم نامه همکاري بین اداره کل آموزش فنی وحرفه اي استان اصفهان و دانشگاه پیام نور واحد دولت آباد - موج

22- همه روستاهاي بالاي 20 خانوار به شبکه ملی اینترنت متصل می شوند - روزنامه هگمتانه

23- ممنوعیت به کار گیري اشتغال اتباع خارجی از سوي کارفرمایان - روزنامه هگمتانه

24- «لتگاه» تشنه نیروي کار - روزنامه هگمتانه

25- بهره برداري از 12 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري در دهه فجر - روزنامه هگمتانه

26- طرح هاي اقتصادي ناکام - روزنامه هگمتانه

27- 53 طرح کشاورزي در قزوین افتتاح می شود - خبرگزاري مهر

28- 1 مدال طلا، 4 نقره و 2 برنز، حاصل تلاش دانش آموزان استان سمنان در المپیادهاي علمی کشور - خبر آنلاین



29- کشاورزان ایلامی چشم انتظار اجراي مصوبات سفر رئیس جمهور - باشگاه خبرنگاران جوان

30- ابلاغ بخشنامه پرداخت تسهیلات اشتغال زایی به سربازان از سوي بانک سپه - خبرگزاري دفاع مقدس

31- احیاي پشم و بازگشت آن به زنجیره ارزش اقتصاد خراسان شمالی - ایسنا

32- «مادر ایران» رونمایی می شود - کتاب ایران

33- چرا نخبگان ما می روند؟ - روزنامه سپهر غرب

34- گفتگو با دکتر قالیچی، رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی و دبیر برگزاري سومین جشنواره

سراسري نشریات، رسانه و فضاي مجازي - دانشگاه جامع علمی کاربردي

35- افزایش 1620 تخت با تکمیل پنج بیمارستان، رهاوردي از سفر رئیس جمهور به یزد - ایرنا

36- گرامیداشت دهه فجر در مراغه امسال متفاوت برگزار می شود - ایرنا

37- تجلیل از بانوان فرهیخته منطقه 19 بر «سکوي قهرمانی» - شهر

38- 53 طرح کشاورزي در قزوین به بهره برداري می رسد - خبرگزاري صدا و سیما

39- هنر تجسمی، تخصص و حرفه خانواده بهبهانی - خبرگزاري صدا و سیما

40- استاندار چهارمحال و بختیاري: وزارت نفت مشکل «سرخون» را ریشه اي برطرف کند - آخرین خبر

41- تصویب برنامه ملی تقویت کسب و کار، معیشت مرزنشینان و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق مرزي - سپاهان نیوز

42- ایجاد 3 هزار فرصت شغلی جدید براي مددجویان اردبیلی - خبرگزاري صدا و سیما

43- از دغدغه اشتغال خانوارهاي گیلانی تا نابخشودگی اهمال هرگونه اهمال بخش هاي مدیریتی - ختم کلام

44- چطور یک استارتاپ نوظهور می تواند دنیاي تکنولوژي را تحت تاثیر قرار دهد؟ - رجانیوز

45- طرحی براي کاهش آمار طلاق با کمک مشاوران - خبرگزاري مهر

46- رنگین کمان میوه هاي گرمسیري در سیستان و بلوچستان - آخرین خبر

47- دیدار مدیرعامل بانک سینا با مدیرمسئول روزنامه همشهري - کیوسک خبر

48- برگزاري رویداد عصر زنان در حوزه کسب و کارهاي نو - خبرگزاري مهر

49- مخالفت کمیسیون تلفیق مجلس با افزایش سن بازنشستگی - تقنین عدالت

50- آموزش دانشگاهها متناسب با نیاز بازار کار است؟ - بازار کار

51- رویداد ملی استارت آپی «کارآفرین شو» در شیراز - روزنامه گسترش صمت

52- پیشرفت یزد در حوزه معدن چشمگیر است - روزنامه گسترش صمت

53- برگزاري رویداد فنّاوري محور در حوزه دریا با مشارکت کلیه ارگان هاي دریایی کشور - مانا

54- 7 مدال؛ حاصل تلاش دانش آموزان سمنان در المپیادهاي علمی کشور - خبرگزاري فارس

55- برگزاري رویداد فناوري محور در حوزه دریا با مشارکت کلیه سازمان ها و ارگان هاي دریایی کشور - اقتصاددان

56- رییس دانشگاه تهران: میزان مشارکت زنان در پست هاي مدیریتی افزایش می یابد - ایرنا

57- ایجاد کسب و کار پایدار خانواده محور براي کمک به اشتغال زنان سرپرست خانوار - پانا

58- پرداخت یک میلیارد و 200 میلیون تومان تسهیلات به مشاغل خانگی خواف - موج

59- 427 زوج جوان تحت حمایت کمیته امداد خراسان شمالی راهی خانه بخت شدند - اترك نیوز

60- 53 درصد افراد تحت پوشش استان بدون سرپرست - رکنا



61- پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم از کشاورزان - موج

62- بسیاري از جرایم در اثر عدم توانایی در امرار معاش اتفاق می افتد - خبرگزاري مهر

63- استفاده زن از نام خانوادگی همسر و تغییر تاریخ تولد براي یک بار در طول عمر مجاز می شود/ امکان تغییر نام پس از 18

سالگی فقط براي یک بار+ جزئیات اصلاح قانون ثبت احوال - پارسینه

64- خیز کشورها براي بهره برداري از تجارت دیجیتال - ایستنا

65- فلفل ایرانی با یک سوم قیمت توسط کشور ثالث وارد روسیه می شود - الف

66- از گسترش فردگرایی تا نابربري جنسیتی زنان در خانواده، عوامل کاهش فرزندآوري - ایسنا

67- بسته هاي تشویقی کمیته امداد به کارفرمایان چیست؟ - خبرگزاري صنایع

68- واردات خودرو به جاي قطعات منفصله به نفع مصرف کنندگان است - اخبار خودرو

69- از جزیره اي متروك تا پارك حفاظت شده گردشگري - مستقل آنلاین

70- منجی شرکت اینتل در نبرد هوش هاي مصنوعی - اتاق بازرگانی تهران

71- 82 نفر از 86 مدال آور المپیادي از ایران مهاجرت کردند! - روزنامه امین

72- اعلام برنامه هاي هفته زن در هرمزگان - ایسنا

73- پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم - روزنامه نوآوران

74- توجه ویژه سازمان هاي مناطق آزاد بر حمایت از فعالیت بانوان در مناطق آزاد - روزنامه اقتصاد کیش

75- 64 خانواده نیازمند کردستانی دهه فجر امسال صاحبخانه می شوند - ایرنا

76- پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی براي خرید گندم - پولی مالی

77- پارسیان 4هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج پرداخت کرد - پولی مالی

78- قدردانی از واحدهاي برتر ستادي، استانی و شعب بانک توسعه تعاون - روزنامه عصر اقتصاد

79- بانک مهر ایران با صندوق مدارس غیردولتی تفاهم نامه امضا کرد - پولی مالی

80- دولت سیزدهم به دنبال صیانت از اشتغال، تولید و کسب و کار است - روزنامه اقتصاد سرآمد

81- انتشار فراخوان طرح احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت - شانا

82- هیچ محدودیتی براي اشتغال جوانان در واحدهاي تولیدي نظرآباد نیست - روزنامه پیام سپیدار

83- ستاري: نقش زیست بوم نوآوري در توسعه اقتصاد دانش بنیان حائز اهمیت است - سیتنا

84- تامین اجتماعی از کارآفرینان برتر استان اصفهان تجلیل کرد - روزنامه گسترش صمت

85- ایجاد اشتغال براي 2 هزار روستایی با وام کم بهره در آذربایجان غربی - روزنامه آراز آذربایجان

86- دهمین کنفرانس بین المللی پژوهش هاي نوین در مدیریت،اقتصاد،حسابداري و بانکداري - دانا خبر

87- محدودیتی در انتصاب زنان در دولت وجود ندارد - برنا نیوز

88- یک نماینده: دادن کارت خرید نان و ارزاق توهین به ملت ایران است - خبر راست

89- ارائه تسهیلات ویژه به شرکت ها و خانه هاي خلاق و نوآوري - آریا نیوز

90- اجراي گشت مشترك یک روزه شناسایی اتباع خارجی فاقد مجوز کار در استان البرز - آریا نیوز

91- کاهش هزینه آبزي پروري با روش هاي جدید و فناورانه - آریا نیوز

92- طرح "انتخاب" بانک ایران زمین و کمک به کاهش مشکلات تأمین مالی متقاضیان تسهیلات - تیتر 20



93- روستایی که براي همه ایران پاپوش می دوزد/ لتگاه، در به در دنبال کارگر! - تیتر 20

94- طرح شناسایی اتباع غیر مجاز شاغل در بنگاه هاي اقتصادي هرمزگان - خبرگزاري صدا و سیما

95- مدارس و دانشگاه ها نیروي کار ماهر و متخصص تربیت کنند - شبستان

96- پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم از کشاورزان - صداي پول

97- استقبال سرمایه گذاران بخش خصوصی براي توسعه کشاورزي درسیب و سوران - خبرگزاري صدا و سیما

98- پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم از کشاورزان - کیوسک خبر

99- دهه فجر امسال 153 میلیارد تومان طرح در مراغه کلنگ زنی و افتتاح می شود - ایرنا

100- سالار عقیلی آهنگ ''مادر'' را براي اولین بار خواند - اکو نیوز

101- روایت کارآفرینی مددجوي مستمري بگیر کمیته امداد - اترك نیوز

102- شناسایی اشتغال غیرمجاز اتباع خارجی در واحد هاي تولیدي و صنعتی - باشگاه خبرنگاران جوان

103- آغاز فعالیت کانونهاي عمومی و محلی خدمت رضوي در چهارمحال و بختیاري+فیلم - باشگاه خبرنگاران جوان

104- انتشار فراخوان طرح احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت توسط شرکت هاي فناور - شرکت ملی نفت ایران

105- ایجاد شغل براي بیش از سه هزار نفر با افتتاح طرح هاي کمیته امداد در خراسان شمالی - ایرنا

106- پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم - تجارت گردان

107- حضور فعال ایران در بازارهاي آینده جهانی با توسعه پتروپالایشگاه ها - تجارت گردان

108- ثبت نام حدود 77 هزار سیستانی و بلوچستانی در طرح نهضت ملی مسکن - آخرین خبر

109- تصویب برنامه ملی تقویت کسب و کار، معیشت مرزنشینان و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق مرزي - بازار کار

110- ایجاد 500 هزار شغل براي جامعه هدف کمیته امداد خراسان رضوي در سال 1401 - بازار کار

111- ایجاد اشتغال پایدار نقش بسزایی در کاهش آسیب هاي اجتماعی دارد - بازار کار

112- شکست قفل ارتباط بین صنعت و دانشگاه با سامانه اي ملی - بازار کار

113- استفاده زن از نام خانوادگی همسر و تغییر تاریخ تولد براي یک بار در طول عمر مجاز می شود/ اصلاح قانون ثبت احوال

در دستور کار دولت سیزدهم+جزئیات پیشنهاد - پارسینه

114- بانگ گردش هاي چرخ و خاك و گل در شهر ملی صنایع دستی ایران: کوزه کنان - آذر قلم

115- مدیرکل امور اقتصادي و دارایی هرمزگان: تسهیلات تبصره 18 مهمترین ابزار حفظ اشتغال است - روزنامه دریا

116- بازدید نماینده ولی فقیه در استان کردستان از کارگاه صنایع دستی در سنندج/ کارآفرینی در استان توسعه یابد - تسنیم

117- سرپرست دانشگاه گلستان معرفی شد - تسنیم

118- تبدیل فرصت ها به ارزش افزوده - روزنامه گسترش صمت

119- ششمین کنگره بین المللی توسعه کشاورزي، منابع طبیعی، محیط زیست و گردشگري ایران - دانا خبر

120- گزارشی درباره پدیده مهرشادیسم - خبر داغ

121- از قانون تا اجرا؛ راه سخت معلولان - شبکه ایران

122- اجراي پروژه مدیریت تلفیقی کنترل عوامل خسارتزاي محصولات سبزي و صیفی در عجب شیر - ایانا

123- پرداخت یارانه نهاده دانش براي تولید کنندگان به جهت افزایش بهره وري تولید محصولات کشاورزي - ایانا

124- مگا پروژه هاي کشاورزي در فارس کلید می خورد - ایانا



125- مگاپروژه ها کلید می خورد - روزنامه شیراز نوین

126- فعالیت هاي کمیته امداد به کاهش جرایم کمک می کند - ایلنا

127- اعتبارات مصوب دولت براي جبران خسارت سیل در جنوب فارس اعلام شد - تسنیم

128- فلفل ایرانی با یک سوم قیمت توسط کشور ثالث وارد روسیه می شود - نود اقتصادي

129- دیگر مجوز صید ترال به چینی ها را نمی دهیم - 55 آنلاین

130- بستر براي مهارت آموزي دانشجویان بیکار در البرز فراهم است - کرج رسا

131- دیدار نماینده ولی فقیه در استان و استاندار مازندران با مراجع تقلید در قم - شمال نیوز

132- پشت پرده زندگی در کمپ هاي ترك اعتیاد مازندران / بهزیستی مازندران : بررسی می کنیم ! - شمال نیوز

133- گزارشی از «باشگاه مجازي هاي انقلابی» و نقش آفرینی جوانان دهه 80 در معرفی انقلاب - شهرآرا آنلاین

134- نماینده مجلس: هیچ چیز غیرعادي اي در انتصابات «حجت عبدالملکی» نمی بینم - دیده بان ایران

135- باید از ظرفیت و توانمندي زنان در سطوح مختلف کارشناسی و حتی مدیریتی استفاده شود - صداي پول

136- امضاي تفاهم بانک قرض الحسنه مهر ایران با صندوق مدارس غیردولتی - برنا نیوز

137- تشریح تفاهم نامه امضا شده میان ستاد فهما و صندوق اعتباري هنر - ایسنا

138- در راستاي همکاري صندوق کارآفرینی امیدبا شرکت دانش بنیان شمس یزد انجام شد - صندوق کارآفرینی امید

139- تجلیل از بانوان صندوق کارآفرینی امید استان کرمان - صندوق کارآفرینی امید

140- ایجاد اشتغال براي 2 هزار روستایی با وام کم بهره در آذربایجان غربی - ایرنا

141- براي رفع اشکالات لایحه رتبه بندي باید با دولت رایزنی کرد - روزنامه همدان پیام

142- حمایت جدي از نخبگان به خنثی سازي تحریم ها منجر می شود - بانک برتر

143- کارمندان بانک کاسپین مقابل بانک مرکزي تجمع کردند - رکنا

144- هیچ محدودیتی براي اشتغال جوانان در واحدهاي تولیدي نظرآباد نیست - خبرگزاري مهر

145- پرداخت 110 فقره تسهیلات و تحویل 64 واحد مسکن به مددجویان کردستانی - ایسنا

146- آقاي عنابستانی، تو خیلی چیز ها را مثل موارد غیر عادي در انتصابات عبدالملکی، نمی بینی - شعار سال

147- جریمه بیش از 4 میلیونی براي اشتغال اتباع غیرمجاز - تابناك

148- اجازه ندادیم یک کارگر اخراج شود - پویشگران گیل

149- پرداخت 116 میلیارد ریال تسهیلات مشاغل خانگی به هنرمندان صنایع دستی گیلان - پویشگران گیل

150- اختصاص 750 میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي گردشگري کهگیلویه و بویراحمد - میراث آریا

- صفحه نخست مطبوعات 1400/11/04



 

دولت برنامه ملی تقویت کسب و کار و   معیشت مرزنشینان  را تصویب کرد

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/11/04

علی بهادري جهرمی گفت: دولت برنامه ملی تقویت کسب و کار و   معیشت مرزنشینان  را تصویب کرد.

 
علی بهادري جهرمی گفت: دولت برنامه ملی تقویت کسب و کار و   معیشت مرزنشینان  را تصویب کرد. 

 
 

علی بهادري جهرمی سخنگوي دولت در صفحه توئیتر خود نوشت: ""وضعیت اقتصادي مناطق مرزي شایسته مرزنشینان غیور نیست؛

 
دولت برنامه ملی تقویت کسب و کار و   معیشت مرزنشینان  را تصویب کرد. 

با همراهی مردم و جدیت دولت در اجراي این مصوبه، ان شاءاالله اشتغال پایدار و زودبازده در 17 استان مرزي به ثمر خواهد

 
نشست."" 



روند صعودي پرداخت تسهیلات ازدواج در بانک پارسیان / پرداخت 4هزار

و529 میلیارد ریال تسهیلات ازدواج در9 ماهه سال 1400

منبع: روزنامه آرمان ملیشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/11/04

بیش از 5 هزار و 500 نفر در 9 ماهه سال 1400 از تسهیلات قرض الحسنه ازدواج بانک پارسیان بهره مند شدند.

 
نسخه چاپی 

روند صعودي پرداخت تسهیلات ازدواج در بانک پارسیان /
پرداخت 4هزار و529 میلیارد ریال تسهیلات ازدواج در9 ماهه
سال 1400 بیش از 5 هزار و 500 نفر در 9 ماهه سال 1400 از

 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج بانک پارسیان بهره مند شدند. 

آرمان ملی آنلاین - بانک پارسیان از ابتداي سال 1400 تا پایان
آذرماه تعداد 5،528 فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به مبلغی بالغ بر4 هزار و529 میلیارد ریال به هموطنان پرداخت کرده است

 
که به ترتیب ماه ها، خرداد، شهریور، تیر و آذرماه بیشترین میزان پرداخت این وام را به خود اختصاص داده اند. 

همچنین این بانک به منظور نقش آفرینی موثرتر و در راستاي ایفاي نقش مسئولیت اجتماعی خود، از ابتداي سال1400 تاکنون
جمعا تعداد35000 فقره تسهیلات به مبلغ 16،865 میلیاردریال در بخش هاي ازدواج ، اشتغال، درمان، ضروري، مسکن و ... به

هموطنان پرداخت کرده است.



انتشار فراخوان طرح احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت توسط شرکت هاي فناور

منبع: تابا خبرشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/11/04

به گزارش تابا، شرکت ملی نفت ایران در راستاي اجراي بندهاي 14 و 15 سیاست هاي اقتصاد مقاومتی ابلاغی مقام معظم
رهبري (مدظله العالی) مبنی بر افزایش ذخایر نفت و گاز کشور و توسعه ظرفیت هاي تولید و برداشت صیانتی از منابع

هیدروکربوري کشور و مستند به قانون وظایف و اختیارات وزارت نفت و نیز قانون اساسنامه ...

فراخوان طرح احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت از
سوي مدیریت سرمایه گذاري و کسب وکار شرکت ملی

 
نفت ایران منتشر شد. 

به گزارش تابا، شرکت ملی نفت ایران در راستاي اجراي
بندهاي 14 و 15 سیاست هاي اقتصاد مقاومتی ابلاغی
مقام معظم رهبري (مدظله العالی) مبنی بر افزایش ذخایر
نفت و گاز کشور و توسعه ظرفیت هاي تولید و برداشت
صیانتی از منابع هیدروکربوري کشور و مستند به قانون

وظایف و اختیارات وزارت نفت و نیز قانون اساسنامه شرکت ملی نفت ایران، با هدف اشتغال زایی، تحقق اقتصاد دانش بنیان و نیز
بهره گیري از توان جوانان مستعد و نخبه، احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت با استفاده از روش هاي فناورانه را در دستور کار خود

 
قرار داده است. 

بر این اساس شرکت هاي فناور و دانش بنیان داراي شرایط پذیرش در پارك فناوري و نوآوري نفت و گاز می توانند در این فراخوان

 
شرکت کنند. 

متقاضیان می توانند از تاریخ 12 بهمن لغایت 22 بهمن 1400 با مراجعه به درگاه الکترونیکی پارك فناوري و نوآوري نفت و گاز به

 
نشانی petropark.ir نسبت به ثبت نام اقدام کنند. 

همچنین علاقه مندان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 22684113-021 تماس حاصل کنند.



انتقام مافیا را از مردم نگیرید

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/11/04

خلیج فارس: این گرانی قطعا بر سایر کالاها و حتی خدمات نیز تاثیر خواهد گذاشت و کشور را وارد مرحله خطرناکی از
اعتراض اقشار فقیر خواهد کرد. دولت و مجلس می توانند به جاي حذف ارز ترجیحی به سراغ حذف بودجه هاي غیرضروري

دستگاه هایی بروند که عملکرد مطلوبی ندارند و اختصاص بودجه براي آنها غیرضروري است.

خلیج فارس: گویا تمهیدات دولت و نهادهاي بالادستی
براي حذف بی سروصداي ارز 4200 تومانی جواب نداده و
این روزها صداي اعتراض در نهادهاي کارشناسی و تصمیم

 
گیري بلندتر از گذشته به گوش می رسد. 

به گزارش خلیج فارس؛ از هفته ها پیش جلسات هم
اندیشی نهادهاي مختلف دولتی با مدیران مسئول و
خبرنگاران اقتصادي کشور بر پا شد و در این جلسات بر
لزوم حذف ارز ترجیحی از گردونه اقتصادي کشور سخن
گفته شد و از رسانه ها نیز خواسته شد تا در مسیر این کار،

 
همراهی لازم با دولت انجام شود و جز گزارش هاي مثبت در این زمینه، نقد و گزارش هاي منفی کار نشود. 

در این بین صداوسیما هم سنگ تمام گذاشت و در برنامه ها و گزارش هاي خبري و تحلیلی که با حضور کارشناسان اقتصادي موافق
حذف ارز ترجیحی برگزار می شد، بر لزوم همراهی با تصمیم دولت تاکید شد، اما این پایان کار نبود و به تدریج، صداي منتقدان که
در ابتدا به محاق رفته بود، بلند و بلندتر شد تا جایی که در روزهاي گذشته، دو نطق پیش از دستور و میان دستور مجلس به اظهارات
منتقدان حذف ارز ترجیحی اختصاص داشت، یکی دیگر از نمایندگان مجلس در نشست لایحه بودجه سال 1401 به این موضوع

 
انتقاد کرد و یک نماینده دیگر هم در یک گفت وگوي رسانه اي، از تبعات منفی این تصمیم سخن گفت. 

 
زمینه سازي حذف ارز 4200 تومانی با تبلیغات یک طرفه هنر نیست 

در همین زمینه «احمد نادري» نماینده تهران در مجلس در جلسه علنی دیروز مجلس در نطق میان دستور خود بیان کرد: بخشی از
سیاست هاي اقتصادي بازماندگان دموکرات و نئولیبرال دولت قبلی، هم اکنون در دولت آقاي رئیسی تئوریزه و اجرایی می شود. به
طور مشخص کسانی در سازمان برنامه و بودجه کشور نشسته اند که پارسال در همین مجلس سینه چاك وجود ارز ترجیحی بودند،

 
اکنون طرفدار دوآتشه حذف ارز ترجیحی شده اند. 

وي با بیان اینکه یکی از اصلی ترین دلایلی که براي حذف ارز ترجیحی ذکر می شود موضوع حذف دلالی و فساد است، گفت: اما
واقعیت این است که فساد اقتصادي توسط مافیایی صورت گیرد که یک سر آن مجموعه کاسبان تحریم قرار دارد و سر دیگر آن در

 
بدنه برخی از دستگاه هاي دولتی که حیات خود را در همین قبیل مفاسد جست وجو می کردند، قرار دارد. 



نایب رئیس اول کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس اظهار کرد: همه می دانند که به رغم بریز و بپاش هاي غیرمعمول و فسادهایی
که مافیاي اقتصادي کشور در عرصه ارز 4200 تومانی به عمل آورده، اگر تاکنون اقلامی از کالاهاي اساسی هنوز به دست مردم می
رسد و سفره هاي مردم تاحدودي رنگ این اقلام را می بینند به دلیل وجود این ارز در بودجه سال هاي اخیر بوده است. این هنر
نیست که با تبلیغات یک طرفه براي حذف این ارز زمینه سازي شود و بودجه سال آینده با ارز 4200 تومانی خداحافظی کند و جاي

 
آن را وعده هاي به ظاهر زیباي یارانه یا کارت اعتباري بگیرد. 

نادري عنوان کرد: این روش با شعار مردمی بودن دولت سیزدهم سازگاري ندارد و مردم با حذف ارز 4200 تومانی در سال آینده دچار
مشکلات عدیده اقتصادي و معیشتی خواهند شد. هشدار می دهم نئولیبرال ها می خواهند محرومان را علیه سید محرومان بشورانند.
نئولیبرال هاي متحد با سرمایه داران هیچ گاه نسخه اي که ذره اي به رفاه مرفهان بی درد خدشه وارد کند، روي میز نمی گذارند و

 
نسخه هاي آنان همواره براي انتقال ثروت از جیب توده هاي محروم به سرمایه داران است. 

وي افزود: چرا کسی به این سوال پاسخ نمی دهد که چه نسبتی میان تئوریسین هاي نئولیبرال و شبکه بانکی است که آنچه شبکه

 
بانکی می خواهد از زبان اینها بیرون می آید و بانک ها هم تامین مالی شان می کنند؟ 

 
کشور وارد مرحله خطرناکی از اعتراض اقشار فقیر خواهد شد 

نایب رئیس اول کمیسیون آموزش و تحقیقات با بیان اینکه با حذف ارز ترجیحی علاوه بر گران شدن کالاهاي اساسی، دارو نیز دچار
وضعیتی خواهد شد که بی سابقه بوده و مردم را دچار تنگناي شدیدي خواهد کرد، گفت: این گرانی قطعا بر سایر کالاها و حتی
خدمات نیز تاثیر خواهد گذاشت و کشور را وارد مرحله خطرناکی از اعتراض اقشار فقیر خواهد کرد. دولت و مجلس می توانند به جاي
حذف ارز ترجیحی به سراغ حذف بودجه هاي غیرضروري دستگاه هایی بروند که عملکرد مطلوبی ندارند و اختصاص بودجه براي آنها

 
غیرضروري است. 

 
انتقام مافیا را از مردم نگیریم 

نماینده تهران در مجلس یازدهم تاکید کرد: ما حق نداریم مردم را از حقوق طبیعی شان که داشتن سهم از بیت المال است، محروم

 
کنیم. اگر قدرت برخورد با مافیاي اقتصادي را نداریم مردم را تحت فشار قرار ندهیم و انتقام مافیا را از مردم نگیریم. 

نادري در تذکري درباره مجوز واردات برخی کالاهاي غیرضروري و لوکس بیان کرد: این کالاها مورد مصرف طبقه اشراف است که در
سال هاي گذشته وجود داشته و در بودجه 1401 نیز در نظر گرفته شده است. به دولت سیزدهم هشدار می دهم که مراقبت کنید
حامی حقیقی گفتمان انقلاب اسلامی و پرچمدار عدالت اجتماعی باشید، چرا که مردم از ما نخواهند پذیرفت که شعار عدالت خواهی
و توجه به مردم بدهیم اما در مقابل بخشی از بودجه کشور صرف واردات کالاهایی شود که براي دهک هاي بالاي جامعه زمینه

 
فخرفروشی فراهم می کند و براي قشر محروم جامعه دردمندي و بی عدالتی تولید می کند. 

 
حذف ارز ترجیحی مشکلات زیادي به دنبال دارد 

همچنین نماینده گرگان و آق قلا در مجلس هم تاکید کرد: حذف ارز ترجحی بدون در نظر گرفتن سازوکارهاي مشخص مشکلات

 
زیادي براي مردم به ویژه دهک هاي پایین جامعه ایجاد خواهد کرد. 



رمضانعلی سنگدوینی در تذکري شفاهی مجلس بیان کرد: حذف ارز ترجیحی مشکلات زیادي براي مردم به ویژه قشر ضعیف و دهک

 
هاي پایین جامعه ایجاد می کند و کمیسیون تلفیق به این موضوع توجه داشته باشد. 

وي گفت: هیات رئیسه مجلس باید به همسان سازي حقوق بازنشستگان و ساماندهی نیروهاي شرکتی و قراردادي، پیمانی و حجمی

 
توجه داشته و این موضوع را در دستور کار قرار دهد. 

وي در تذکري به رئیس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: بیشتر مردم استان گلستان در سه دهک پایین جامعه هستند. 16.6درصد
خانواده ها در استان گلستان تحت پوشش کمیته امداد یا بهزیستی هستند. 40درصد مردم استان فقیر بوده و تحت پوشش هیچ
سازمانی نیستند. چگونه در بودجه سال آتی درآمد عمومی استان گلستان 2177 میلیارد تومان یعنی دو برابر سال جاري پیش بینی

 
شده در حالی که سرانه درآمد مردم گلستان نصف میانگین کشوري است؟ 

 
تاب آوري اجتماعی را باید در نظر گرفت 

همچنین یک عضو کمیسیون تلفیق مجلس با بیان اینکه دولت براي هر تصمیمی که می گیرد ابتدا باید تاب آوري اجتماعی را در نظر

 
بگیرد، گفت: امیدوار هستیم تصمیم دولت براي حذف ارز 4200 تومانی به همت نمایندگان مجلس مورد بازبینی جدي قرار گیرد. 

روح االله ایزدخواه در نشست تفحص عدالت در لایحه بودجه سال 1401 گفت: متاسفانه لایحه بودجه سال آینده با شعارهاي دولت

 
همخوانی ندارد از این جهت لازم است که این بودجه پیش از تصویب بیشتر مورد بررسی قرار گیرد. 

وي افزود: اولین موردي که در بودجه سال آینده مورد بحث است، حذف ارز ترجیحی و آزادسازي نرخ دلار است که به نظر ما تاثیر
بسیار منفی بر اقتصاد کشور خواهد گذاشت ضمن اینکه به ارزش پول ملی آسیب خواهد زد و موجب یک شوك تورمی خواهد شد.
راهکارهاي بهتري براي حل مشکل ارز ترجیحی وجود دارد که دوستان تلفیق نیز به دنبال این راهکارها هستند. تا زمانی که مشکلات

 
ساختاري در اقتصاد وجود دارد نمی توان مشکل را با فشار بر سفره مردم حل کرد. 

این نماینده مجلس ادامه داد: در اقتصاد، عرضه و تقاضا وجود دارد و دولت هاي ما عموما بر تقاضا تمرکز دارند و تلاش مدیریت این
سمت را دارند در حالی که طرف عرضه که همان تولید و اشتغال است، کمتر مورد توجه قرار می گیرد. متأسفانه در رویکردهاي رایج
کمتر به این موضوع توجه می شود. تجربه نشان داده که آزادسازي قیمت و پرداخت یارانه نقدي تجربه موفقی نیست و همیشه تورم

 
از یارانه ها جلو زده و مسأله قدرت خرید مردم عملا از بین می رود. 

وي گفت: وقتی به تبعات اجتماعی یک تصمیم توجه نشود و می خواهیم فقط روي کاغذ مسأله را حل کنیم مشکل به وجود خواهد
آمد. با پیش فرض هاي نئوکلاسیک نمی توان اقتصاد کشور را اداره کرد.



جلال زاده در تذکر شفاهی: اقدام وزارت جهاد براي صادرات 500 هزار تن

سیب سردخانه هاي آذربایجان غربی، نوش دارو پس از مرگ نباشد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/11/04

نماینده مردم ارومیه در مجلس با بیان اینکه 500 هزار تن سیب در سردخانه هاي آذربایجان غربی انباشته شده است، از
سازمان برنامه و بودجه خواست نسبت به پرداخت یارانه حمل و نقل هوایی محصولات کشاورزي براي جلوگیري از خسارت به

کشاورزان و باغداران اقدام کند.
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- جلال زاده در تذکر شفاهی: اقدام وزارت جهاد براي صادرات 500 هزار تن سیب سردخانه هاي آذربایجان غربی، نوش دارو پس از

 
مرگ نباشد 

 
- آنتن هاي مخابراتی سطح شهر تبریز تجمیع می شوند 

 
- درخششی دیگر از هنرمندان خراسان شمالی 

 
- اجراي بیش از 80 عملیات مختلف توسط این مرکز در دي ماه سال جاري 

 
- تعریف و تاریخچه تاب آوري خانواده 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 



 
 

 
  A  خانه  استان ها  آذربایجان غربی

 
 کدخبر: 1289983  ارسال به دیگران  پرینت  1400/11/04 13:49:49 

 
 

جلال زاده در تذکر شفاهی: اقدام وزارت جهاد براي صادرات 500 هزار تن سیب سردخانه هاي آذربایجان غربی، نوش دارو پس از
مرگ نباشد نماینده مردم ارومیه در مجلس با بیان اینکه 500 هزار تن سیب در سردخانه هاي آذربایجان غربی انباشته شده است، از
سازمان برنامه و بودجه خواست نسبت به پرداخت یارانه حمل و نقل هوایی محصولات کشاورزي براي جلوگیري از خسارت به

 
کشاورزان و باغداران اقدام کند. 

 
  

به گزارش خبرگزاري برنا از آذربایجان غربی ، وحید جلال زاده نماینده مردم ارومیه در نشست علنی مجلس شوراي اسلامی در تذکر
شفاهی خود ضمن تبریک میلاد حضرت فاطمه (س) و گرامیداشت یاد و خاطره حماسه دوم بهمن سال 1357 مردم ارومیه در مسجد
اعظم این شهر در اولین جنگ مسلحانه با رژیم پهلوي به رهبري مرحوم آقاي حسنی، گفت: از مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد

 
اسلامی و شوراي انقلاب فرهنگی می خواهم در ثبت ملی این روز تاریخی به وظیفه خود عمل کنند. 

نماینده مردم ارومیه در مجلس یازدهم ادامه داد: حال که سرمایه گذاري دولتی در استان آذربایجان غربی حداقلی است و کشاورزان
بار اشتغال و تولید را به دوش می کشند، راضی به زیان بیش از این به کشاورزان نباشیم ، 500 هزار تن سیب در سردخانه هاي
استان آذربایجان غربی انباشته شده، لذا از وزراي جهاد کشاورزي و صمت می خواهم اقداماتشان مصداق نوشدارو بعد از مرگ سهراب

 
نباشد. 

وي بیان کرد: از رئیس سازمان برنامه و بودجه می خواهم به بند (م) تبصره 1 قانون بودجه سال جاري در تامین مالی یارانه حمل و
نقل هوایی محصولات کشاورزي عمل کرده و اجازه ندهد کشاورزان بیش از این خسارت ببینند و محصولات کشاورزي مردم استان



 
آذربایجان غربی به ویژه ارومیه در سردخانه انباشته شده است. 

انتهاي پیام



افزایش سن بازنشستگی منتفی شد

منبع: روزنامه جملهشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/11/04

 
 

سخنگوي کمیسیون تلفیق بودجه 1401 از مخالفت این کمیسیون با افزایش سن بازنشستگی خبر داد. رحیم زارع با اعلام این خبر
گفت که خرید خدمت سربازي مشمولان خارج از کشور هم پیشنهاد یکی از نمایندگان بوده که نهایی نیست و باید نظر ستاد کل

 
نیروهاي مسلح هم دریافت شود. کمیسیون تلفیق اعلام (...) 

 
 

 
سخنگوي کمیسیون تلفیق بودجه 1401 از مخالفت این کمیسیون با افزایش سن بازنشستگی خبر داد. 

رحیم زارع با اعلام این خبر گفت که خرید خدمت سربازي مشمولان خارج از کشور هم پیشنهاد یکی از نمایندگان بوده که نهایی

 
نیست و باید نظر ستاد کل نیروهاي مسلح هم دریافت شود. 

کمیسیون تلفیق اعلام کرده دولت برنامه اي درباره خرید سربازي ارائه نداده بود و از آنجا که نظر نیروهاي مسلح در این مورد گرفته

 
نشده، تأکید شده این مصوبه با رعایت اصل 110 قانون اساسی باشد. 

مصوبات کمیسیون تلفیق بودجه باید در صحن علنی و شوراي نگهبان بررسی شود. همچنین پیشنهاد خرید سربازي مشمولان داخلی

 
به علت هزینه بالا، رأي نیاورد. 

کمیسیون تلفیق مصوب کرد کارگاه هاي مشمول قانون معافیت از پرداخت سهم بیمه کارفرمایانی که حداکثر 5 نفر کارگر دارند و 5
سال و کمتر از آن از فعالیتشان می گذرد، مشمول معافیت بیمه 20 درصدي باشند. 



 
این مصوبه براي کارگاه هایی که بیش از 5 سال و 5 یا بیشتر کارگر دارند، این معافیت 3 درصد کمتر است. 

وزارت نیرو مکلف شد متوسط بهاي انرژي برق تحویلی به صنایع فولادي، آلومینیوم، مس، فلزات اساسی و کانی هاي فلزي، واحدهاي

 
پالایشگاهی و پتروشیمی را بر مبناي متوسط نرخ خرید انرژي برق از نیروگاه هاي داراي قرارداد تبدیل انرژي محاسبه و دریافت کند. 
منابع درآمدي 31 واحد تابعه استانی صندوق پیشرفت و عدالت ایرانیان از محل ردیف ها و جداول بودجه سنواتی از جمله فروش
اموال منقول و غیرمنقول مازاد سهم استان ها، حقوق دولتی معادن، 20 درصد از اعتبارات قانون متوازن و قانون هدفمندي یارانه ها

 
در راستاي حمایت از تولید به عنوان کمک بلاعوض بخش غیر دولتی تأمین می شود. 

به رؤساي دستگاه هاي ملی و استانداران اجازه داده شد اموال و دارایی هاي منقول و غیر منقول و مازاد دولتی خود را که در اختیار
دستگاه هاي دولتی و مؤسسات تابعه است، پس از تأیید کارگروه هاي استانی و مصوبه هیئت وزیران، از طریق مزایده عمومی در

 
بورس کالا به صورت الکترونیک در سامانه بفروشند تا در صندوق عدالت و پیشرفت واریز شود. 

به دولت اجازه داده شد تا سقف 35 هزار میلیارد تومان از سهام و سهم الشرکه خودش را در شرکت هاي دولتی و همچنین اموال

 
منقول و غیرمنقول به فروش برسانند تا سرمایه بانک ها و صندوق پیشرفت و عدالت افزایش یابد. 

 
سه برابر سرمایه از این محل باید از طریق بانک ها در راستاي حمایت از تولید و اشتغال تسهیلات ارائه دهند. 

به دولت اجازه داده شد با درخواست دستگاه هاي اجرایی از جمله صندوق هاي بازنشستگی، از طریق شرکت ملی نفت نسبت به
تحویل نفت خام و میعانات گازي صادراتی به اشخاص معرفی شده از سوي دستگاه هاي اجرایی و پس از تأیید اشخاص از سوي وزارت

نفت، بر اساس قیمت روز صادراتی اقدام کنند.



آزادي زنان زندانی جرایم غیر عمد مالی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/11/04

رئیس کل دادگستري آذربایجان غربی بر استفاده حداکثري از ظرفیت خیرین و امتیازات قانونی براي کاهش جمعیت زنان
زندانی در استان خبر داد .

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکزآذربایجان غربی ،
ناصر عتباتی در ارتباط تلفنی با بخش خبري 20 سیما در
تشریح طرح مهر مادري گفت:این پویش ویژه آزادي زنان
زندانی جرایم غیر عمد و محکومیت مالی است که از
سالروز وفات حضرت ام البنین آغاز و تا ولادت حضرت
فاطمه زهرا (س) ادامه داشته و در این طرح 4 زن زندانی
در مجموع با محکومیت 25 میلیون تومان از زندان آزاد

 
شده اند 

وي افزود به همین مناسبت در بازدید از بند نسوان زندان ارومیه با برخی درخواستها از جمله استفاده از ارفاقات قانونی ،مرخصی پایان

 
دوره محکومیت ،استفاده از پابند الکترونیکی و شرایط نیمه آزادي و معرفی به واحدهاي اشتغال زنان زندانی موافقت شد 

{sepehr_media_7550681_400_300$}



رویکرد فرهنگی و گردشگري تسهیلات بانک آینده در تجارت

منبع: روزنامه جملهشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/11/04

 
 

بانک آینده و وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی با انعقاد قراردادي بر تقویت و گسترش همکاري هاي مشترك، تأکید
کردند. در چارچوب این قرارداد که به امضاي دکترمحمد فطانت، مدیرعامل بانک آینده و سعید اوحدي، معاون توسعه مدیریت و منابع

 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی رسید، سطح همکاري هاي متقابل براي ایجاد و (...) 

 
 

بانک آینده و وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی با انعقاد قراردادي بر تقویت و گسترش همکاري هاي مشترك، تأکید

 
کردند. 

در چارچوب این قرارداد که به امضاي دکترمحمد فطانت، مدیرعامل بانک آینده و سعید اوحدي، معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی رسید، سطح همکاري هاي متقابل براي ایجاد و گسترش بسترهاي مناسب براي توسعه

 
ظرفیت هاي فرهنگی و گردشگري کشور، ارتقا خواهد یافت. 

دکترفطانت، مدیرعامل بانک آینده با اشاره به سال ها فعالیت این بانک در حوزه گردشگري که نمود آن را می توان در قالب ساخت و
تکمیل هتل هاي متعدد و دیگر پروژهاي مرتبط یافت، تأکید کرد که سرمایه گذاري بانک آینده در قالب تسهیلات در دیگر حوزه

 
هاي تجاري نیز بیش تر رویکرد فرهنگی و گردشگري داشته است. 

مدیرعامل بانک آینده، ضمن استقبال از عقد قرارداد جدید گفت: باور داریم که در دوران پساکرونا و گذار از شرایط قرنطینه، مقوله



گردشگري بیش از هر بخش دیگري می تواند تحول آفرین و مورد اقبال عموم مردم باشد که همین امر، اهمیت ایجاد زیرساخت هاي
مناسب و خدمات رسانی مطلوب در حوزه گردشگري را دو چندان می سازد. ایشان افزود: فعالیت هاي بانک آینده در حوزه وزارت
متبوع، تنها منحصر به این امر نیست و بانک آینده با وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در بخش هاي متنوعی فصل

 
مشترك دارد که همین ویژگی می تواند در اجراي سیاست ها و برنامه ها، نقش مؤثري ایفا کند. 

سعید اوحدي، معاون وزرات میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیز مداومت، تلاش مستمر و نظارت تا دست یابی به نتیجه را
ویژگی و رویکرد بانک آینده دانست و با اشاره به شرایط اقتصادي و معیشتی مردم و تورم موجود، سرمایه گذاري بخش خصوصی را در
عبور از این شرایط، به ویژه وضعیت سخت ناشی از کرونا، بسیار مؤثر خواند. وي هم چنین تأکید کرد که در تمام دنیا، هیچ توسعه اي

 
بدون پشتوانه بانک ها، محقق نخواهد شد. 

اوحدي مشارکت بانک آینده را در پشتیبانی از اهداف و پروژه هاي موردنظر، بسیار بزرگ و ارزشمند خواند و یادآور شد که این اقدام

 
بانک آینده در نهایت به اشتغال زایی خانواده هاي ایرانی منجر خواهد شد که به مراتب هدفی ارزنده تر است. 

 
توسط بانک ملی انجام شد؛ 

 
پرداخت 470 میلیارد ریال تسهیلات با هدف حمایت از شرکت هاي سبز 

بانک ملی ایران با هدف حمایت از شرکت هاي تولیدي و سبز بالغ بر 470 میلیارد ریال تسهیلات به شرکت پارس طبیعت سلولز

 
پرداخت کرده است. 

این بانک ضمن ایجاد بستري مناسب براي تقویت بازار کسب و کار کشور، خدمت رسانی با حفظ ملاحظات زیست محیطی و حمایت
از شرکت هاي دوستدار محیط زیست را سرلوحه خود قرار داده و شرکت پارس طبیعت سلولز یکی از شرکت هایی است که از محل
منابع صندوق توسعه ملی و با عاملیت بانک ملی ایران تامین اعتبار شده و اکنون به عنوان اولین و تنها تولیدکننده ظروف یکبار

 
مصرف سلولزي در کشور فعال است. 

این شرکت سالانه 12 هزار تن ظروف یکبار مصرف مواد غذایی و بهداشتی قالب گیري شده از خمیر مواد سلولزي تولید می کند که

 
به طور مستقیم براي 60 نفر نیز اشتغال زایی کرده است. 

بانک ملی ایران همواره در جهت بهبود وضعیت محیط زیست گام برداشته و حفظ سلامت انسان ها، کاهش آلودگی هاي زیست

 
محیطی و ایجاد اشتغال بومی و رونق تولید ملی با ملاحظات محیط زیستی از راهبردهاي این بانک بوده است. 

 
 

 
31 درصد رشد اعطاي تسهیلات در شعبه ساري 

رئیس شعبه ساري بانک توسعه صادرات ایران گفت: این شعبه طی ده ماه سال جاري بالغ بر 3500 میلیارد ریال تسهیلات به

 
مشتریان بانک در استان مازندران اعطا کرده که این رقم نسبت به تسهیلات اعطایی سال گذشته 31 درصد رشد داشته است. 

عباس یوسفی اظهار داشت: شعبه ساري در سال جاري تا کنون بالغ بر 38 میلیارد ریال ضمانتنامه براي مشتریان، صادرکرده که این

 
میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته، رشد 111 درصدي را تجربه کرده است. 

وي با تاکید بر سیاستگذاري بانک براي حمایت ویژه از شرکت هاي دانش بنیان، گفت: 216 میلیارد ریال تسهیلات با نرخ 12 درصد



 
به شرکت هاي دانش بنیان استان مازندران اعطا شده است. 

یوسفی از برگزاري وبیناري تخصصی با موضوع معرفی خدمات بانک توسعه صادرات ایران به شرکت هاي دانش بنیان تا پایان سال
خبرداد و گفت: این شعبه در نظر دارد در وبینار یاد شده با همکاري کارشناسان صندوق نوآوري و شکوفایی، مشاوره هاي لازم، جهت

 
ارتقاي اطلاعات مشتریان دانش بنیان براي استفاده از تسهیلات و خدمات بانک توسعه صادرات ایران ارائه دهد. 

به گفته رئیس شعبه ساري بانک توسعه صادرات ایران، عمده تسهیلات این شعبه به شرکت هاي تولیدي صادراتی در حوزه فراورده
هاي لبنی، پروتئینی و محصولات غذایی اعطا شده است؛ این شرکت ها، محصولات خود را به کشورهاي چون روسیه، آسیاي میانه و

 
حوزه خلیج فارس صادر می کنند. 

یوسفی یادآور شد: عمده تسهیلات اعطایی شعبه ساري در قالب سرمایه درگردش به واحدهاي تولیدي صادراتی استان اعطا می شود.



افزایش 17 برابري تسهیلات مشاغل خانگی در خواف

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/11/04

تسهیلات مشاغل خانگی حوزه صنایع دستی در خواف 17 برابر شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان رضوي، رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خواف گفت: از
ابتداي امسال تا کنون 12میلیارد ریال تسهیلات به 27طرح
مشاغل خانگی پرداخت شده که در مقایسه با مدت مشابه

 
پارسال 17برابر افزایش داشته است. 

محمود باعقیده افزود: با پرداخت این تسهیلات زمینه ایجاد 57
فرصت شغلی جدید در شهرستان شامل 7 طرح مستقل و 20
طرح پشتیبان در رشته هاي گلیم بافی، رودوزي هاي سنتی،

 
دوخت لباس محلی، سفالگري و حوله بافی مهیا شد. 

وي گفت: تسهیلات طرح مشاغل خانگی با هدف ایجاد اشتغال،
ترویج و رونق صنایع دستی به فعالان صنایع دستی مشاغل

 
خانگی پرداخت می شود. 

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خواف با اشاره به اهمیت استفاده از ظرفیت صنایع دستی براي ایجاد شغل و

 
کسب و کار در شهرستان خواف یادآور شد: مشاغل خانگی از راه هاي درآمد و تامین معیشت خانواده هاي این شهرستان است. 

 
باعقیده گفت: بیش از 250هنرمند صنایع دستی در خواف فعالیت می کنند. 

وي افزود: ترویج و استفاده از صنایع دستی به عنوان سوغات سفر به خواف از برنامه هایی است که دنبال می شود و محصولات صنایع
دستی شهرستان توانسته نظر گردشگران را جلب کند.



کرمانشاه نماد وحدت و الگوي همزیستی مسالمت آمیز است

منبع: کرد پرسشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/11/04

سرویس کرمانشاه _ بهمن امیري مقدم گفت: کرمانشاهی ها در طول تاریخ مردمانی اهل فرهنگ، وطن دوست، دیندار،
مهمانوار و اهل مدارا بوده اند و این منطقه مظهر و نماد وحدت و همزیستی مسالمت آمیز است و این واقعیت و جوهره اصلی

کرمانشاه همین است.

سرویس کرمانشاه _ بهمن امیري مقدم گفت: کرمانشاهی
ها در طول تاریخ مردمانی اهل فرهنگ، وطن دوست،
دیندار، مهمانوار و اهل مدارا بوده اند و این منطقه مظهر و
نماد وحدت و همزیستی مسالمت آمیز است و این واقعیت

 
و جوهره اصلی کرمانشاه همین است. 

به گزارش کردپرس؛ بهمن امیري مقدم در دیدار با جمعی
از ائمه جمعه و علماي اهل سنت اورامانات و کرمانشاه که
در سالن جلسات حوزه استاندار برگزار شد؛ عنوان کرد: در
استان ما خوش بختانه همه مذاهب با همگرایی، همدلی،

 
صمیمت و برادري در کنار هم زندگی می کنند و در این زمینه کرمانشاه یک الگوي ممتاز براي کشور محسوب می شود . 

وي تاکید کرد: براي کسانی که خدمتگزار مردم هستند، چهار گوشه این استان با هم فرقی ندارد و وظیفه ما، انجام خدمت یکسان و

 
صادقانه به همه است. 

استاندار کرمانشاه در ادامه به تجلیل از شخصیت و رویکرد وحدت مدارانه و دلسوزانه ماموستا ملاقادر قادري امام جمعه پاوه و دیگر
علماي فرهیخته اهل سنت استان پرداخت و گفت: این علما و بزرگان یک تکیه گاه براي استان کرمانشاه و کشور عزیز ما هستند و

 
مردمداري و ارتباط صمیمی آن ها با مردم بزرگوار اهل سنت، یک سرمایه اجتماعی است. 

وي ادامه داد: خوشبختانه آمار آسیب هاي در پاوه و اورامانات بسیار پایین است و مردمان این منطقه انسان هایی قانع، صبور، صادق و

 
تلاشگر هستند و بزرگان خود را محترم می شمارند و این به دلیل خصلت هاي نیکو و باید گردآوري و به عنوان یک الگو معرفی شود. 

امیري مقدم با تاکید بر اینکه باید سنت هاي خوب و حسنه را در جامعه گسترش داد، در ادامه عنوان کرد: هر چه جایگاه بزرگان و
فرهیختگان در میان مردم تقویت شود ما جامعه بهتر و سالم تري خواهیم داشت و می توان بسیاري از مشکلات حاد را با کمک همین

 
افراد فرهیخته و اثرگذار حل کرد. 

وي در بخش دیگري از سخنانش از توسعه گردشگري به عنوان یکی از محورهاي اصلی برنامه اشتغال زایی استان نام برد و گفت: در
برخی از استان ها از بیابان، جاذبه گردشگري ساخته اند و شغل ایجاد کرده اند ولی در استان ما منطقه اي مانند اورامانات با این همه



 
زیبایی هاي بی نظیر و بی مانند، هنوز براي بسیاري از گردشگران ناشناخته مانده است. 

استاندار کرمانشاه با تاکید باید بر ضرورت معرفی شایسته زیبایی ها و جاذبه هاي گردشگري منطقه اورامانات در ادامه گفت: باید

 
صنایع دستی زیبا و اصیل منطقه اورامانات را معرفی کنیم و آن را به همه دنیا صادر کنیم. 

وي در ادامه یکی از اولویت هاي اصلی استان را معرفی درست و شایسته کرمانشاه به جامعه پیرامونی دانست و گفت: کرمانشاهی ها
در طول تاریخ مردمانی بافرهنگ، وطن دوست، مهمانوار بوده اند و این منطقه مظهر وحدت و همزیستی مسالمت آمیز است و این

 
واقعیت و جوهره اصلی کرمانشاه همین است. 

مدیر ارشد استان افزود: متاسفانه طی این سال ها کرمانشاه را بیشتر با صفاتی مانند رتبه اول بیکاري، بزهکاري و ناهنجاري هاي

 
اجتماعی . .. معرفی کرده اند و این تصویر نامناسب باعث بی رغبتی کارآفرینان براي سرمایه گذاري در استان شده است. 

وي یادآور شد: اینگونه مشکلات در اصفهان و شیراز و ... هم هست ولی آن ها بیشتر تاریخ و فرهنگ استان خود را برجسته می کنند

 
و کارآفرینان و گردشگران هم با رغبت بیشتري به آنجا می روند. 

امیري مقدم عنوان کرد: رهبر معظم انقلاب از کرمانشاه به عنوان سینه ستبر و چهره زیباي ایران اسلامی و نگین غرب کشور یاد

 
کردند و این یک توصیف و تصویر بسیار زیبا و ماندگار براي کرمانشاه است . 

وي با تاکید بر اینکه باید به دنبال ایجاد اشتغال پایدار باشیم در ادامه افزود: متاسفانه منابع استان در اختیار پروژه هایی قرار گرفته
که پس از گذشت چندین سال هنوز راکد و نیمه کاره هستند. در حالیکه این منابع ارزشمند باید در اختیار کارآفرینان توانمندي قرار

گیرد که براي سرمایه گذاري درازمدت در استان برنامه داشته باشند و به فکر ایجاد َشغل پایدار باشند.



تأسیسات گردشگري خوزستان براي دریافت تسهیلات ثبت نام کنند

منبع: دیار کارونشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/11/04

سرپرست معاونت گردشگري اداره کل میراث فرهنگی خوزستان از فراخوان اعطاي تسهیلات از محل اعتبارات بند الف تبصره

 
18 قانون بودجه سال 1400 «یارانه دار» ویژه تأسیسات گردشگري خبر داد. 

به گزارش ایسنا، پیمان نبهانی روز یکشنبه سوم بهمن 1400 اظهار کرد: سرمایه گذاران بخش گردشگري که از این اداره کل مجوز
ایجاد، اصلاح و یا تکمیل تأسیسات گردشگري دریافت کرده اند می توانند در سامانه سما به نشانی My.mch.ir براي دریافت

 
تسهیلات ثبت نام کنند. 

او افزود: اعطاي تسهیلات تلفیقی و یارانه دار به اشخاص حقیقی و حقوقی در قالب برنامه دستورالعمل بند الف تبصره 18 قانون بودجه
سال 1400 کل کشور شامل برنامه هاي ایجاد، توسعه، تولید، اشتغال و کارآفرینی برمبناي پروژه هاي بخش گردشگري شامل احداث،

 
تأمین تجهیزات هتل و مراکز اقامتی از تسهیلات این ماده قانونی صورت می گیرد. 

سرپرست معاونت گردشگري اداره کل میراث فرهنگی خوزستان ادامه داد: نرخ سود این تسهیلات در مناطق کمترتوسعه یافته با
مناطق برخوردار متفاوت است و براي تسهیلات سرمایه ثابت حداکثر مدت زمان مشارکت و تنفس به مدت 24 ماه و پس از آن

 
بازپرداخت حداکثر 60 ماه است؛ همچنین این که دوره بازپرداخت براي تسهیلات سرمایه در گردش حداکثر 12 ماه خواهد بود. 

او یادآور شد: معرفی تسهیلات تبصره 18 فقط از طریق سامانه امکان پذیر است.



جزئیات برنامه هاي دهه فجر در استان فارس اعلام شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/11/04

گروه استان ها_ جزئیات برنامه هاي دهه فجر در استان فارس با حضور دستگاه هاي مختلف اجرایی اعلام شد.

گروه استان ها_ جزئیات برنامه هاي دهه فجر در استان
فارس با حضور دستگاه هاي مختلف اجرایی اعلام شد. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شیراز ، ظهر امروز نشست
ستاد بزرگداشت و گرامیداشت دهه فجر با حضور امام
جمعه شیراز و دستگاه هاي اجرایی استان فارس برگزار و

 
برنامه هاي مختلف در این ایام در این نشست مطرح شد. 

حجت الاسلام حسین ملک مکان، قائم مقام ستاد
بزرگداشت و گرامیداشت دهه فجر استان فارس در این نشست اظهار داشت: 27 کمیته و کارگروه در شیراز براي گرامیداشت دهه

 
فجر و 450 کارگروه هم در شهرستان ها تشکیل می شود. 

وي با بیان اینکه بصیرت افزایی، وحدت، همبستگی ملی، خودباوري، اعتماد به نفس و دشمن شناسی در گرامیداشت دهه فجر مورد
توجه است، گفت: شعار محوري امسال جشن ملی 1400 است چراکه دهه فجر دهه جشن و شادي به مناسبت انقلاب اسلامی است و

 
در همین راستا برنامه ها به صورت جشنواره برگزار می شود. 

ملک مکان با اشاره به نامگذاري ایام دهه فجر از 12 بهمن تا 22 این ماه افزود: به ترتیب روزها به این عناوین نامگذاري شدند؛ انقلاب
اسلامی امام خمینی مستضعفان پیشگامان انقلاب، خودباوري جوان ایرانی، جهاد و مقاومت ایثار و شهادت، معنویت و بصیرت خدمت
صادقانه، قرآن عترت غیرت دینی، عدالت محوري و فسادستیزي، تکریم مقام زن تحکیم بنیاد خانواده، ثبات امنیت و اقتدار نظامی،

 
اقتصاد مقاومتی کارآفرینی، جهش علمی نخبه پروري تمدن اسلامی، عزت عقلانیت تجلی وحدت ملی. 

وي با بیان اینکه بنا بر این است که 22 بهمن راهپیمایی به صورت رسمی برگزار شود، گفت: برنامه ریزي براي رعایت پروتکل هاي
بهداشتی انجام شده و در شهرهاي آبی و زرد راهپیمایی بلامانع است همچنین مسیر راهپیمایی به گونه اي برنامه ریزي می شود که

 
به محل اقامه نماز جمعه منتهی شود 

ملک مکان با بیان اینکه دو سخنران کشوري در 12 و 22 بهمن ماه حضور دارند، افزود: 12 بهمن ماه مسعود میرکاظمی رئیس
سازمان برنامه و بودجه هماهنگ شده و 22 بهمن نیز عباس حاجی بابایی نماینده مجلس در مراسم سخنرانی می کنند و امسال

 
ضرورت دارد که مردم حضور باشکوهی داشته باشیم. 



حجت الاسلام و المسلمین سیدکاظم موسوي، رئیس کل دادگستري استان فارس در این نشست گفت: در جهت شعار سال اقدامات

 
رفع موانع تولید را پیگیري می کنیم و اقدامات دستگاه ها را می خواهیم در این زمینه رصد کنیم. 

وي با بیان اینکه همایش رفع موانع تولید از مهم ترین اقدامات در این ایام است، بیان کرد:دهه فجر بنا داریم که پایان حضور معتادان

 
متجاهر در سطح شیراز باشد و الان هم هزار نفر جمع آوري شدند . 

رنجبر؛ معاون فرهنگی سپاه فجر استان فارس نیز در این نشست به ارائه برنامه هاي سپاه فجر پرداخت و اظهارداشت: سیاست ها و

 
اهداف به شهرستان ها و نواحی ابلاغ شده و تبیین اهداف انقلاب و دستاوردهاي آن در دستورکار است. 

وي با بیان اینکه 5 هزار عنوان برنامه عمومی و تعدادي نیز شاخص برنامه ریزي شده است، گفت: تولیدات فرهنگی هنري، برگزاري
مجمع جهادگران با 300 نفر؛ آیین رونمایی از 5 هزار فرصت شغلی، نهمین مرحله رزمایش مواسات و همدلی، اجراي پاتوقی
سرودهاي موضوعی، جشنواره سرود فجر به صورت ملی و بین المللی در معاونت فرهنگی، اجراي نذر حیا و نذر رهایی و طرح بشرا

 
براي توانمندسازي روستاها در این ایام در نظر گرفته شده است. 

رنجبر بیان کرد: طرح چهارشنبه هاي طلایی با هدف اقدام عملی در راستاي احیاي امر به معروف و نهی منکر، مستندسازي و تهیه
مستندها، ویبنار آموزشی در حوزه کسب و کار دانش بنیان از دیگر برنامه ها است و تا آخر اسفندماه برنامه هاي سپاه با هدف تبیین

 
ادامه دارد. 

حمیدرضا قانعی، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان فارس نیز در این نشست با بیان برنامه هاي دهه فجر گفت: 10 برنامه در
قرآن و عترت، جشنواره تلاوت مجلسی و کاروان قرانی و گلباران قبور شهدا ، جشنواره فیلم، موسیقی و تجسمی فجر و اختتامیه

 
جشنواره سردار عشق نیز برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه جشنواره مد و لباس فجر و کالاي فرهنگی نیز از دیگر برنامه ها است، گفت: تولید محتوا هم در استان در قالب

 
موشن، فیلم کوتاه و مستند صورت گرفته که می توانیم در اختیار دستگاه هاي دیگر براي ارائه و عرضه قرار می دهیم. 

زهرا یقطین، مدیرکل امور بانوان استانداري فارس در کمیته زنان و خانواده نیز گفت: در 3 بعد شهري، روستایی و عشایري برنامه ها
ترتیب داده شده است. براي نخستین بار میدان دادن به نوجوانان و جوانان مورد توجه قرار گرفت و به همین دلیل نوجوان 15 ساله به

 
عنوان مسئول کمیته بانوان شیراز در نظر گرفته شده است. 

وي افزود: نمایشگاه منطقه اي زنان عشایر برگزار می شود همچنین به صورت تخصصی در حوزه فرزندآوري ورود کردیم. تخفیف 50
درصد فروش کتاب براي خانواده هاي داراي سه فرزند هستند و بازدید رایگان از اماکن تاریخی براي خانواده هاي داراي 4 فرزند نیز

 
در نظر گرفته شده است. 

محمد بذرافشان، کمیته امداد امام خمینی استان فارس نیز در این نشست گفت: افتتاح واحدهاي مسکونی، برپایی جشن هاي ازدواج،
اهداي جهیزیه و توزیع سبدهاي معیشتی همچنین حمایت از طرح هاي اشتغال و خدمات رایگان بهداشتی به روستاها و نقاط

 
عشایري از برنامه هاي دهه فجر است. 

مصطفی مشفقیان، معاون شهردار شیراز نیز با بیان اینکه 18 پروژه عمرانی براي افتتاح در دهه فجر در نظر گرفته شده است، گفت:



 
در سطح شهر فضاسازي با رویکرد معرفی دستاوردهاي انقلاب تبلیغات و فضاسازي صورت می گیرد. 

وي با بیان اینکه 4500 متر فضاي تبلیغی در نظر گرفته شده است، افزود: ورود جدي براي معرفی دستاوردهاي 42 ساله انقلاب در

 
این مدت صورت می گیرد. 

مشفقیان با بیان اینکه شهرداري در فضاسازي شهري در مناسبت هاي مختلف دست تنها است و می طلبد دیگر دستگاه ها در امور

 
فرهنگی مشارکت کنند، گفت: رویداد سفیر افتاب در 12 نقطه شهر و در محلات پرجمعیت و کم برخوردار برگزار می شود . 

وي با بیان اینکه در این ایام افتتاح فاز اول بلندگوهاي شهري را خواهیم داشت، گفت: در دهه فجر کاربري مسیر راهپیمایی را
ساپورت می کند و در مناسبت هاي دیگر نیز استفاده می شود و با تکمیل این بلندگوها 68 کیلومتر از فضاي شیراز را تحت پوشش

 
قرار می دهد. 

مشفقیان با بیان انعقاد تفاهم نامه 3 جانبه بین صداوسیما و اوج و شهرداري براي ساخت سریال احمدبن موسی(ع) بیان کرد: مستند
10 قسمتی به اسم رنج دوران نیز به صورت موشن گرافیکی تولید شده و همچنین طرح احیاي هویت فرهنگی اجتماعی محلات با

 
محوریت مساجد که یک طرح جامع فرهنگی است در دهه فجر کلید می خورد. 

 
کیفیت و تاثیرگذاري برنامه ها در گرامیداشت دهه فجر در استان فارس مورد توجه باشد 

 
استاندار بوشهر: جشن هاي دهه فجر انقلاب اسلامی مردمی برگزار شود 

 
برنامه هاي دهه فجر باشکوه تر از سال هاي گذشته در استان لرستان برگزار شود 

حمیدرضا ایزدي، رئیس سازمان صمت استان فارس نیز در این مراسم عنوان کرد: استفاده بهینه از توان کسبه و اصناف در دهه فجر

 
مورد توجه است، از روز یازدهم آذین بندي فروشگاه ها، پاساژها و واحدهاي صنفی در خور شان شیراز انجام می شود. 

وي با بیان اینکه اطراف محل شاهچراغ با حضور روساي اتحادیه هاي صنفی برپایی جشن و پذیرایی از مردم را داریم، افزود: دیدار با
خانواده شهدا با اولویت شهداي انقلاب اسلامی و ارائه کمک هاي مومنانه نقدي و غیرنقدي از دیگر برنامه ها است.



برپایی نخستین جشنواره ملی ایده هاي اشتغال زا و کارآفرین در خراسان

شمالی

منبع: ایسناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان شمالی از برپایی نخستین جشنواره ملی ایده هاي
اشتغالزا و کارآفرین در استان همزمان با سراسر کشور خبر داد.

محمد اربابی در گفت و گو با ایسنا اظهارکرد: این جشنواره
در محورهاي اشتغالزایی و کارآفرینی، اشتغال مرتبط با
محیط زیست، اشتغال زنان سرپرست خانوار، اشتغال در
منطقه ویژه اقتصادي مکران، اشتغال جوانان، اشتغال
زندانیان آزاد شده، اشتغال معتادان بهبود یافته، اشتغال
معلولان، اشتغالزایی در مناطق کمتر توسعه یافته و محروم

 
برگزار می شود. 

وي افزود: علاقمندان می توانند آثار خود را از طریق سامانه
https://karafarinanebartar.mcls.gov.ir ثبت

 
کنند، یا براي کسب اطلاعات بیشتر با شماره هاي 05832258367 داخلی 238 تماس بگیرند. 

اربابی گفت: مهم ترین اهداف این جشنواره توسعه و ترویج فرهنگ اشتغال، کار آفرینی و نوآوري، شناسایی ایده هاي برتر اشتغال زا،
تشکیل بانک هاي اطلاعاتی ایده هاي برتر اشتغال زا و صاحبان ایده در سراسر کشور، توسعه و ترویج ایده پردازي، فراهم کردن زمینه

 
حمایت از ایده هاي اشتغال زا، شناخت فرصت هاي شغلی در مناطق و کمک به ایجاد اشتغال پایدار کشور است. 

 
براي جشنواره ملی ایده هاي اشتغالزا و کارآفرین از 20 دي ماه 1400 فراخوان داده شده و این فرصت تا 20 بهمن ماه ادامه دارد. 

انتهاي پیام



مهارت آموزي از رویکردهاي مهم حمایت از مددجویان است

منبع: شبستانشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/11/04

شیخ پورگفت: سند تحول و توسعه اشتغال را برپایه مهارت و حرفه آموزي به مددجویان ارائه می شود.

شیخ پورگفت: سند تحول و توسعه اشتغال را برپایه مهارت

 
و حرفه آموزي به مددجویان ارائه می شود. 

«جلال شیخ پور» در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري
شبستان در خرم آباد، اظهار داشت: سند تحول و توسعه
اشتغال را برپایه مهارت و حرفه آموزي به مددجویان ارائه

 
می شود. 

وي افزود: آموزش هاي مهارتی این اداره کل متناسب با استاندارد و نیاز بازار کار به متقاضیان ارائه می شود که نقش بسزایی در ایجاد

 
اشتغال پایدار دارد. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان لرستان ادامه داد: آموزش هاي فنی و حرفه اي با هدف انتقال مهارت هاي مختلف به

 
فراگیران و نیز اشتغال دانش آموختگان این دوره ها انجام می گیرد. 

 
شیخ پور بیان کرد: مددجویان آموزش هاي مقدماتی، آموزش هاي مهارتی و در زمینه پایدارسازي و توسعه اشتغال آموزش می بینند. 

وي هدف از ارائه دوره هاي آموزشی را حرفه آموزي و ارتقاي سطح مهارتی مددجویان براي رسیدن به توانمندي و خودکفایی عنوان و
تصریح کرد: استفاده از امکانات و ظرفیت هاي استان به منظور رونق و ارتقا اقتصادي به ویژه در مناطق محروم در دستور کار قرار

 
دارد. 

شیخ پور ابراز کرد: کارگاه هاي آموزشی با توجه به نوع استعداد و علاقه مددجویان در زمینه هاي مهارت آموزي، پایدارسازي و توسعه،

 
کارآفرینی و حرفه آموزي برگزار شدند. 

وي با اشاره به اعطاي گواهی مهارت به دانش آموختگان تحت حمایت کمیته امداد استان، ادامه داد: این آموزش ها بر اساس مطالعه و

 
نیاز جامعه در کارگاه هاي عملی و نظري، کارآموزان آموزش می بینند. 

شیخ پور سند تحول و توسعه اشتغال را برپایه مهارت و حرفه آموزي دانست و افزود: 82 نفر از دانش آموختگان دوره مهارت هاي

 
نوین در استان مانند آموزش سمپاشی با پهباد، تعمیر و نصب آسانسور،تلقیح مصنوعی مشغول بکار شده اند 



مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان لرستان اظهارکرد: گسترش آموزش هاي فنی حرفه اي و مهارت آموزي نیروهاي انسانی
مهمترین بخش توسعه است.



کتاب «اندیشه هایی با طعم سیاسی و اجتماعی» اثر اقتصاددان کرمانشاهی

منتشر شد

منبع: ایرناشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/11/04

کرمانشاه - ایرنا - انتشارات نور علم کتاب «اندیشه هایی با طعم سیاسی و اجتماعی» اثر «دکتر سهراب دل انگیزان» دانشیار
گروه اقتصاد دانشگاه رازي کرمانشاه را که شامل 115 یادداشت مربوط به مسایل اقتصادي است، منتشر کرد.

کرمانشاه - ایرنا - انتشارات نور علم کتاب «اندیشه هایی با
طعم سیاسی و اجتماعی» اثر «دکتر سهراب دل انگیزان»
دانشیار گروه اقتصاد دانشگاه رازي کرمانشاه را که شامل
115 یادداشت مربوط به مسایل اقتصادي است، منتشر

 
کرد. 

کتاب حاضر یادداشت هاي کوتاه نویسنده براي انتشار در
روزنامه هاي ملی و محلی و نیز صفحات فضاي مجازي
شخصی از سال 1394 تا آبان 1400 می باشد، یادداشت

ها بر اساس اتفاق آن زمان نوشته شده است و مضمون آنها انتقادي، پیشنهادي یا راهکار بوده و بنیان اصلی یادداشت ها اقتصادي

 
است اما با توجه به اینکه براي عموم نوشته شده است، این کتاب مضمون سیاسی اجتماعی به خود می گیرد. 

نویسنده کتاب در خصوص چاب اثر جدیدش روز دوشنبه به خبرنگار ایرنا گفت: با توجه به این که مخاطب این یادداشت را عموماً
دولت، بانک مرکزي، سازمان برنامه و بودجه، استانداري کرمانشاه و ... بوده است، نکات عنوان شده در یادداشت ها قابل تکرار و قابل

 
بسط دادن به زمان حال هستند و تصمیم گرفتم یادداشت ها را تجمیع و در قالب یک کتاب منتشر کنم. 

سهراب دل انگیزان افزود: حدود 40 درصد یادداشت ها درباره استان کرمانشاه است که راجب مسایل مختلفی همچون بیکاري،

 
سرمایه گذاري، مشکلات و مسایل کرمانشاه سخن گفته است. 

دکتر سهراب دل انگیزان متولد 1347 در شهر کرمانشاه است. حوزه تخصصی وي در اقتصاد شامل موضوعات رشد اقتصادي و سیاست
گذاري کلان اقتصاد، اقتصاد شهري و منطقه اي و نیز اقتصاد کسب و کار و کارآفرینی است، وي عضویت انجمن اقتصاددانان ایران،

 
انجمن علمی بازاریابی ایران و انجمن مدیران کسب و کار ایران است. 

این کتاب هشتمین اثر دکتر سهراب دل انگیزان است، از اثرهاي دیگر این نویسنده می توان به «اثرات بازگشتی در اقتصاد انرژي و
محیط زیست»، «روش هاي حمایت و تأمین مالی در بخش کشاورزي براساس برخی تجارب بین المللی» و «رشد فقرزدا و نابرابري»

 
اشاره کرد. 

 
برچسب ها 
- بازار نشر 



 
- دانشگاه رازي 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- اقتصادي 

 
- کتاب 

- کرمانشاه



دانش آموزان استان سمنان در المپیاد علمی کشور هفت مدال کسب کردند

منبع: ایرناشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/11/04

سمنان- ایرنا- مدیرکل آموزش و پرورش استان سمنان گفت: یک طلا، چهار نقره و 2 برنز، حاصل کار دانش آموزان استان در
المپیاد علمی کشور بود.

سمنان- ایرنا- مدیرکل آموزش و پرورش استان سمنان
گفت: یک طلا، چهار نقره و 2 برنز، حاصل کار دانش

 
آموزان استان در المپیاد علمی کشور بود. 

به گزارش ایرنا، محمد دستورانی روز دوشنبه به رسانه ها
بیان کرد: دانش آموزان استان در المپیادهاي علمی کشور
براي سال تحصیلی 1399-1400 موفق به کسب هفت
مدال شدند و مدال آوري دانش آموزان نسبت به سال

 
گذشته با افزایش 175 درصدي رشد 2 برابري داشت. 

وي افزود: علی صرفی از دامغان مدال طلاي المپیاد اقتصاد و مدیریت، امیررضا مزینانی در المپیاد کامپیوتر، زهرا پورمرادي در المپیاد

 
علوم زمین، فاطمه احسانی در المپیاد اقتصاد و مدیریت و علی نجار در المپیاد ریاضی، موفق به کسب مدال نقره شدند. 

 
دستورانی ادامه داد: الهه عباسپور در المپیاد ادبی و ریحانه حسنی درالمپیاد تفکر و کارآفرینی موفق به کسب مدال برنز شدند. 

وي اضافه کرد: المپیادهاي علمی یکی از برنامه هاي سالانه وزارت آموزش و پرورش در جهت تقویت روحیه ابتکار، خلاقیت و نوآوري
در دانش آموزان است و با هدف ایجاد تکاپوي آموزشی در مدارس، شناسایی و انتخاب دانش آموزان داراي استعداد و توانمندي هاي

 
علمی ویژه برگزار می شود. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان سمنان اظهارداشت: آینده نظام جمهوري اسلامی ایران درگرو شکوفایی علمی استعدادها و شناسایی
دانش آموزان جوان و مستعد کشور است و حمایت، تقویت و راهنمایی، به منظور بهبود و ارتقاي سطح دانش آنان، تأثیر به سزایی در

 
رسیدن به این هدف دارد. 

دستورانی خاطرنشان کرد: از 805 دانش آموز استان سمنان که در مرحله مقدماتی این دوره از المپیادهاي علمی دانش آموزي شرکت

 
کردند، 577 نفر به مرحله استانی، 117 نفر به مرحله کشور راه یافتند و هفت نفر مدال آوري کردند. 

 
استان سمنان 124 هزار دانش آموز و رتبه دوم در قبولی کنکور سراسري ورود به دانشگاه هاي کشور را دارد. 

برچسب ها 



 
- مدارس 

 
- سمنان 

 
- المپیاد دانش آموزي 

 
- المپیاد علمی 
- دانش آموزان



212 اختراع در دانشگاه شیراز براي ثبت ملی ارسال شده است

منبع: ایرناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/11/04

شیراز-ایرنا-مدیر مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه شیراز اعلام کرد:در طول 3سال گذشته تعداد 212 ادعاي اختراع مربوط
به اعضاي هیأت علمی و دانشجویان دانشگاه شیراز از سوي دفتر مالکیت فکري دانشگاه شیراز داوري و براي ثبت به اداره

ثبت اختراعات کشور ارسال شده است.

شیراز-ایرنا-مدیر مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه شیراز
اعلام کرد:در طول 3سال گذشته تعداد 212 ادعاي اختراع
مربوط به اعضاي هیأت علمی و دانشجویان دانشگاه شیراز
از سوي دفتر مالکیت فکري دانشگاه شیراز داوري و براي

 
ثبت به اداره ثبت اختراعات کشور ارسال شده است. 

منصور کنعانی دوشنبه در نشست خبري اظهار کرد: از
سال 1388 اداره کل مالکیت فکري کشور داوري ادعانامه
هایی که براي ثبت اختراع به اداره کل ثبت اختراعات
کشور ارجاع می شده است را بر عهده چند دانشگاه مرجع

 
و مؤسسه علمی کشور ازجمله دانشگاه شیراز قرار داد. 

مشاور استاندار فارس در امور فناوري و شرکت هاي دانش بنیان ادامه داد: ساماندهی پرونده هاي ثبت اختراع دانشگاه شیراز، تشکیل

 
شبکه داوران تخصصی دانشگاه و مقایسه اختراعات در دانشگاه ازجمله وظایف واحدمالکیت فکري است. 

وي اضافه کرد:در طول 3سال گذشته تعداد 212 ادعاي اختراع بررسی شده است که 90 مورد ادعاي اختراع ثبت شده و 33 ادعاي
اختراع ثبت شده مربوط به اعضاي هیأت علمی و دانشجویان دانشگاه شیراز از سوي دفتر مالکیت فکري دانشگاه شیراز داوري و براي

 
ثبت به اداره ثبت اختراعات کشور ارسال شده است. 

 
اهداف مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه شیراز 

او عنوان کرد: اصلی ترین هدف مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه، طراحی ساختار و آماده سازي زیرساخت هاي لازم براي حمایت از
فعالیت هاي فناورانه ي استادان و دانشجویان و دانش آموختگان دانشگاه و متصل کردن این ظرفیت هاي دانشگاهی به زیست بوم

 
نوآوري شهري و ظرفیت هاي بیرون از دانشگاه است. 

مشاور استاندار فارس در امور فناوري و شرکت هاي دانش بنیان ادامه داد: به طور کلی در ساختار جدید مرکز نوآوري و کارآفرینی
دانشگاه شیراز، برحسب ضرورت و با هدف گذار از دانشگاه نسل دوم به دانشگاه نسل سوم و چهارم، واحدهاي زیرمجموعه مراکز
نوآوري و شتابدهی تخصصی مرکز خدمات فناوري، تحقیق و توسعه، مرکز تجاري سازي و صادرات فناوري و واحد ارتباطات و



 
رویدادها طراحی شده است. 

وي در رابطه با فعالیت هاي واحدهاي مختلف مدیریت مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه گفت: مراکز نوآوري به عنوان اولین نقش
آفرینان در زیست بوم شکل گیري و توسعه شرکت هاي نوپا و دانش بنیان، با محوریت حمایت از کارآفرینان و افراد مستعد و خلاق از

 
طریق ایجاد زمینه هاي حمایتی و توانمندساز، سعی در پرورش ایده هاي نو و کاربردي با رویکردي ثروت آفرین دارند. 

کنعانی بیان کرد: از همین رو واحد مراکز نوآوري و شتابدهی به عنوان یکی از واحدهاي مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه طراحی
شده و در آن تأسیس مراکز نوآوري تخصصی در دستور کار قرار گرفته است و تاکنون موفق به راه اندازي مراکز نوآوري تخصصی علوم
انسانی و نوآوري تخصصی علوم مهندسی شده ایم. خروجی هاي موفق مراکز نوآوري تخصصی، باید در شتاب دهندها مسیر کوتاه و

 
مؤثر براي جذب سرمایه و آغاز فرآیند ورود به بازار را طی کنند. 

وي گفت: شتاب دهنده سازمانی است که با برگزاري دوره هاي فشرده ي حمایتی، آموزشی و همچنین سرمایه گذاري بر کسب

 
وکارهاي نوپا با حذف موانع موجود، ظرفیت هاي ورود به بازار و ارتباط با سرمایه گذاران و مشتریان را هموارتر می کند. 

وي افزود: شتاب دهنده ها در دانشگاه شیراز به طور رسمی از اواخر سال1395 آغاز کرده اند. در سال1396 شتاب دهنده دیموند با
مجموع 28تیم و 106عضو، درسال 1397نیز شتاب دهنده کوانتوم با 38تیم و 139عضو با مشارکت بخش خصوصی راه اندازي شده

 
است. 

کنعانی عنوان داشت: این شتاب دهنده از سال1400 با عنوان شتاب دهنده کوانتوم پلاس دانشگاه شیراز با گستردگی بیشتر به
فعالیت ادامه می دهد. از سال 1399 نیز شتاب دهنده هاب شیراز با سرمایه گذاري مشترك با همراه اول با مجموع 19تیم و 60عضو

 
فعالیت دارد. 

به گفته او طی سال هاي گذشته چندین تیم موفق که ترکیبی از دانشجویان، دانش آموختگان و اعضاي هیأت علمی دانشگاه بوده اند،
از طریق مراکز نوآوري و شتاب دهنده هاي مستقر در دانشگاه شیراز به وجود آمده اند و در سایه آموزش ها و حمایت هاي هدفمند،
ضمن تربیت نیروي انسانی توانمند، زمینه ظهور شرکت هاي دانش بنیان در حوزه هاي هوش مصنوعی، ارتباطات دیجیتال،
گردشگري، سلامت، فناوري هاي ابري، ربات هاي توان بخشی و فروش و تبلیغات دیجیتال را موجب شده اند که دستاورد باارزشی

 
است. 

وي اظهار داشت: برخی از این تیم ها در مراحل تجاري سازي، باتوجه به نواقص زیست بوم استان، به تهران منتقل شده اند که لازم
است در این زمینه چاره اندیشی شود. افزون براین ارتباط متقابل و فعال بین استادان ، افراد باتجربه در شرکت هاي صنعتی با تیم

 
هاي نوپا از جمله هدف گذاري هاي مرکز نوآوري و شتاب دهنده ها هست که در این زمینه نیز تجربه هاي موفقی ثبت شده است. 

مدیر مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه درخصوص واحد خدمات فناوري و تحقیق و توسعه گفت: یکی از فعالیت هاي مهم دانشگاه
شیراز، ارتباط با شرکت ها، سازمان ها و صنایع مختلف در قالب قراردادهاي همکاري فناورانه، پژوهشی و مشاوره اي است که این کار
در مواردي که موضوعات کلان و طولانی مدت در دستور کار باشد، از طریق پژوهشکده ها، مراکز تحقیقاتی و دفاتر فناوري ثبت شده

 
توسط دانشگاهیان انجام می شود. 

کنعانی اعلام کرد: هدف این گروه ها که همگی واحد فناوري نامیده می شوند رفع نیازهاي علمی و فناوري کشور، ایجاد و گسترش



 
ارتباطات اجتماعی و فرهنگی، تولید ثروت و اعتلاي نام و برند دانشگاه شیراز است. 

این استاد دانشگاه گفت: دفترمالکیت فکري، دفتر انتقال فناوري، واحدهاي فناور، مراکز تحقیقاتی و پژوهشکده ها زیرمجموعه این

 
واحد تعریف شده اند. 

وي ادامه داد: در حال حاضر نزدیک به 30واحد پژوهشی شامل چندین پژوهشکده، مرکز تحقیقاتی و دفتر فناوري در حوزه هاي علوم
انسانی، فناوري هاي شهري، کشاورزي، صنایع غذایی، فناوري هاي نوظهور و غیره در دانشگاه شیراز فعالیت دارند و مجري گري پروژه

 
هاي تاثیرگذاري ملی و منطقه اي را عهده دار هستند. 

کنعانی در ادامه ضمن معرفی واحد تجاري سازي و صادرات فناوري مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه و دستاوردهاي آن براي دریافت
خدمات از علاقه مندان این حوزه دعوت کرد و گفت: واحد تجاري سازي و صادرات فناوري مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه شیراز،
در راستاي نیل به رسالت هاي دانشگاه نسل چهارم در دي ماه 1399 تأسیس گردید و ازجمله مهم ترین اقدامات این واحد می توان
به تدوین محتوا و نقشه راه تجاري سازي و صادرات، تدوین چارت سازمانی تجاري سازي و صادرات، تشکیل سبد محصول صادراتی و

 
مطالعه بازار کشورهاي همسایه به علاوه روسیه و چین نام برد. 

وي گفت: این مرکز آمادگی خود را براي ارائه خدمات مختلف در حوزه ارزیابی، مشاوره، تامین مالی، بازاریابی، صادرات فناوري و… به
گروه هاي مختلفی که در رأس آن اعضاي هیأت علمی دانشگاه و دانشجویان تحصیلات تکمیلی علاقه مند به حوزه کسب و کار

 
هستند، اعلام می کند. 

کنعانی بیان کرد: واحد تجاري سازي با تمرکز بر نتایج فعالیت هاي اتمام یافته دانشگاهی که ظرفیت تبدیل شدن به شرکت هاي
دانش بنیان و یا فروش مالکیت فکري فناوري دارند، مسیر تجاري سازي آن ها را فراهم می کند. انجام مشاوره هاي متعدد، برگزاري
نشست ها با صندوق هاي سرمایه گذاري، تیم سازي فناورانه و بازاریابی و راهبري صادرات دانش و فناوري از جمله حمایت هاي این

 
واحد است. 

وي گفت: در دوسال گذشته دوره هاي آموزشی تطبیق بازار که هرکدام 12هفته طول می کشد با مشارکت تهران سایت براي شرکت

 
هاي تحت حمایت برگزار شده که بسیار موفق بوده است. 

 
پردیس فناوري دانشگاه به دنبال تلفیق ایده هاي مراکز رشد و پارك علم و فناوري 

وي با اشاره به راه اندازي پردیس فناوري (دره فناوري) در دانشگاه به عنوان یکی از دستاوردهاي همکاري بین دانشگاه و پارك علم و
فناوري، اظهار داشت: طرح پردیس ناحیه نوآوري و کارآفرینی (دره فناوري) در فضاي دانشگاه به دنبال تلفیق ایده هاي مراکز رشد و
پارك علم و فناوري، ایجاد یک فضاي شبکه اي از نیازمندي هاي اساسی زیست بوم پیشرفت دانش بنیان فارس در یک منطقه، ایجاد

 
زیرساخت عملیاتی براي کاهش فاصله ایده، دانش، تجاري سازي و بازار براي تحقیقات دانشگاهی است. 

او اضافه کرد: جغرافیاي متمرکز به عنوان یک عامل قدرتمند زیست بوم صنعت و جامعه دانش بنیان، پایه ریزي چرخ تولید دانش از
مبدأ دانشگاه تا تولد و رشد اولیه یک صنعت اشتغال زا و متناسب با نیاز اجتماعی روز و توجه به دانشجو به عنوان سرمایه ي اساسی

 
در رشد و توسعه ي دانش بنیان ازجمله مزایاي این طرح است. 



کنعانی افزود: در ساختمان پردیس، ظرفیت پذیرش 60شرکت وجود دارد و تاکنون 30شرکت در آن استقرار یافته است. در ساختمان
فضاي کار اشتراکی هم حدود 15تیم می توانند مستقر شوند و با توجه به وضعیت کرونا هم اکنون حدود 40درصد ظرفیت تکمیل

 
شده است. در سوله کارگاهی هم 8شرکت دانش بنیان مستقر شده و مشغول به فعالیت هستند. 

 
ارائه مدل رویکردهاي مهارتی در رویدادهاي آموزشی با هدف نیل به دانشگاه نسل سوم 

وي از واحد ارتباطات و رویدادهاي مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه نام برد و گفت: این مرکز به طور پیوسته رویدادهایی را به
صورت بسته هاي مخاطب محور و براي اشاعه فرهنگ راه اندازي کسب وکارهاي نوپاي دانش محور با حضور اسادان مطرح کشوري

 
برگزار می کند. 

کنعانی گفت: با توجه به شرایط کنونی دانشگاه هاي کشور، از مدل رویکردهاي مهارتی در تهیه و تدوین طرح مهارت آموزي براي
ایجاد دانشگاه نسل سوم استفاده می شود.مدل رویکردهاي مهارتی بر این پایه استوار است که آموزش هاي قصدشده که در این طرح
شامل خلاقیت و ایده پردازي و نوآوري و کارآفرینی است را می توان به صورت کارگاه هایی در کنار دیگر دروس دانشجویان آموزش

 
داد. 

کنعانی گفت: براساس مدل ارائه شده در هر دو بعد خلاقیت و نوآوري که پایه هاي اصلی ایجاد دانشگاه هاي نسل سه هستند، آموزش

 
محورهاي اصلی به عنوان چارچوب هاي کلی در جهت مشخص کردن سرفصل هاي اصلی استفاده می شود. 

وي عنوان کرد: پس از برگزاري این دوره ها، دانشجویان توانمندي در ارتباط با نوارزش آفرینی تربیت می شوند که به عنوان سرمایه
هاي دانشگاه، در کنار استادان خود می توانند در ایجاد دانشگاه نسل سوم کمک کننده باشند. در این صورت، دانشگاه با ایجاد تیم
هاي تخصصی در حیطه هاي مختلف از استادان و دانشجویان می تواند براي جذب سرمایه اقدام کند و براي رشد و توسعه اقتصادي

 
جامعه قدم بردارد. 

مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه شیراز به عنوان یکی از زیرمجموعه هاي معاونت پژوهش و فناوري دانشگاه، قدمتی 20ساله دارد و
در سال1380به عنوان دفتر کارآفرینی و ارتباط با جامعه دانشگاه شیراز با هدف حمایت از ایده هاي نو دانشجویی پایه گذاري شده
است. این مرکز در سال1388 با کسب مجوز از سازمان ثبت اختراعات کشور دفتر مالکیت فکري دانشگاه شیراز به عنوان مرجع
استعلام داوري در منطقه ي جنوب کشور شروع به کار کرد و درنهایت در سال 1396 با ادغام دفاتر کارآفرینی و مالکیت فکري به

 
همراه یک شتاب دهنده با ساختار جدید شروع به فعالیت کرده است. 

 
برچسب ها 

 
- دانشگاه شیراز 

 
- شرکت دانش بنیان 

 
- دانشگاه 

 
- اختراع 
- نوآوري



نماینده ولی فقیه در کردستان: زنان نقش مهمی در بهبود اقتصاد جامعه بعهده

دارند/موانع بروز استعدادهاي بالقوه بانوان در عرصه کارآفرینی رفع شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/11/04

 به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، حجت الاسلام
والمسلمین عبدالرضا پورذهبی ظهر امروز در بازدید از چندین کارگاه آموزشی فرشبافی بمناسبت گرامیداشت روز زن در سنندج،
هدف از بازدید از این واحدهاي تولیدي فعال در استان را تقدیر از خدمات ارزشمند بانوانی عنوان کرد که در عرصه کارآفرینی و تولید

 
فعالیت می کنند. 

وي با عنوان این مطلب بانوان 50 درصد جمعیت استان را تشکیل می دهند، تصریح کرد: فراهم کردن بستر کار و فعالیت تولیدي

 
براي این قشر از جمعیت استان از اهمیت ویژه اي برخوردار است. 

وي با اشاره به اینکه کارآفرینی و اشتغال در جامعه می تواند تبعات مثبت اقتصادي در جامعه ایجاد کند بر رفع موانع رشد و بروز

 
استعدادهاي بالقوه بانوان در عرصه کارآفرینی تاکید کرد. 

نمایده ولی فقیه در استان کردستان خواستار پرداخت تسهیلات از سوي مسولان در راستاي ایجاد اشتغال بیشتر بانوان در جامعه شد

 
و گفت: زنان می توانند نقش مهمی در بهبود وضعیت اقتصادي خانواده و جامعه ایفا کنند. 

 
  

 
 150 تعاونی بانوان در استان فعال است 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کردستان هم در جریان این بازدید گفت: هم اکنون تعداد 150 تعاونی بانوان در رشته هاي

 
صنایع دستی، تولیدي و خدماتی در استان فعال است. 

برهان صلواتی تعداد شرکت هاي تعاونی استان را هزار و 890 تعاونی ذکر کرد و گفت: از این تعداد 200 هزار نفر عضو تعاونی هستند.

 
 وي یادآور شد: این تعاونی ها براي 16 هزار نفر شغل ایجاد کرده است و بانوان 22 درصد اعضاي  تعاونی ها را تشکیل می دهد. 

صلواتی با اشاره به اینکه بخش تعاون یکی از بخش هاي مهم اقتصادي است و نقش مهمی در توسعه اقتصادي کشور دارد، ایجاد



تعاونی فراگیر بانوان بویژه براي اقشار آسیب پذیر جامعه با پرداخت تسهیلات ارزان قیمت براي تعاونی ها و دهک هاي پایین را از

 
سیاست هاي دولت دانست. 

وي تاکید کرد: فراهم کردن بستر کار و فعالیت اقتصادي و ایجاد کارآفرینی براي زنان سرپرست خانوار و دهک هاي پایین جامعه

 
دغدغه دولت در بخش تعاون است. 

صلاح قریشی مدیرکل تامین اجتماعی استان نیز گفت: هم اکنون 19 هزار نفر از فرشبافان زیر پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار

 
دارند. 

وي با اشاره به تاکیدات وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص احیا مجدد بیمه قالیبافان تصریح کرد: تاکنون این قانون اجرایی

 
نشده است و بانوان و تولید کنندگان فرش در قالب بیمه حرف و مشاغل آزاد می توانند خود را بیمه کنند. 

 
افزایش تولیدکنندگان در استان نیازمند حمایت دولت است 

 
 

سرپرست و کارفرماي مرکز آموزشی شهید امان اللهی سنندج گفت: افزایش تولیدکنندگان فرش و کمک به روند کارآفرینی در استان

 
نیازمند حمایت دولت است. 

رستم پور تعداد کارگاه هاي فعال فرشبافی در استان را 80 کارگاه ذکر کرد و افزود: 50 هزار نفر در این کارگاه ها مشغول فعالیت

 
هستند. 

وي با اشاره به اینکه در این مرکز تولیدي سالانه سه هزار متر فرش بافته می شود، تصریح کرد: فرش هاي تولیدي هر ساله به

 
کشورهاي اروپایی و آمریکا صادر می شود. 

 
به گفته وي، صنعت فرشبافی می تواند به اشتغالزایی و اقتصاد جامعه کمک کند. 

رستم پور جمعیت بافندگان فرش استان را 90 هزار نفر ذکر کرد و افزود: حمایت دولت از تولیدکنندگان فرش بویژه حل مشکلات

 
بیمه بافندگان ضروري است. 

به گزارش خبرگزاري فارس، نماینده ولی فقیه در استان همراه جمعی از مدیران ادارات استان(تعاون، میراث فرهنگی، فنی حرفه اي،



 
تامین اجتماعی) از چندین کارگاه آموزشی و تولیدي استان بازدید کردند. 

کارگاه آموزشی گلیم بافی( مرکز فرهنگی، اجتماعی، کارآفرینی)، مرکز آموزشی شهید امان اللهی، آموزشگاه فنی باران سنندج از

 
مراکزي بود که از آن بازدید بعمل آمد و از تعدادي از بانوان کاررآفرین تجلیل و قدردانی بعمل آمد. 

انتهاي پیام/2330/85



«مادر ایران» در کتاب فروشی به نشر تهران رونمایی می شود

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/11/04

کتاب «مادر ایران» امروز دوشنبه 4 بهمن در کتابفروشی به نشر تهران رونمایی می شود.

 
کتاب «مادر ایران» امروز دوشنبه 4 بهمن در کتابفروشی به نشر تهران رونمایی می شود. 

به گزارش ایکنا از خوزستان، کتاب «مادر ایران» امروز دوشنبه 4

 
بهمن در کتابفروشی به نشر تهران رونمایی می شود. 

این مراسم با حضور عصمت احمدیان، مادر شهیدان ابراهیم و
اسماعیل فرجوانی و نورالهدي ماه پري نویسنده کتاب همراه
خواهد بود. فضه سادات حسینی، سحر دانشور و میثم رشیدي

 
دیگر مهمانان این برنامه هستند. 

کتاب مادر ایران، روایتی داستانی از زندگی پر فراز و نشیب
عصمت احمدیان، مادر شهیدان ابراهیم و اسماعیل فرجوانی

است. عصمت احمدیان از جمله بانوان فعال در ستاد پشتیبانی دفاع مقدس اهواز بود که پس از جنگ به صورت جدي وارد فعالیت

 
هاي اقتصادي و اجتماعی می شود و در 73 سالگی علاوه بر امور خیریه با پیگیري هاي فراوان، به دنبال کارآفرینی است. 

کتاب «مادر ایران» خاطرات شفاهی عصمت احمدیان، مادر شهیدان اسماعیل و ابراهیم فرجوانی به قلم نورالهدي ماه پري از سوي

 
انتشارات «راه یار» منتشر شده است. 

انتهاي پیام



راه اندازي 500 صندوق اعتبارات خرد زنان روستایی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/11/04

سرپرست دفتر توسعه فعالیت هاي کشاورزي زنان روستایی گفت: امسال 500 صندوق اعتبارات خرد براي اشتغال زنان
روستایی راه اندازي می شود.

باشگاه خبرنگاران جوان - مداحی گفت: از ابتداي سال تاکنون حدود 450 صندوق اعتبارات خُرد زنان روستایی تشکیل شده

 
است. 

طبق آمار اعلامی مسئولان وزارت جهاد سال گذشته با همکاري یک صندوق، نزدیک به 20 میلیارد تومان به صندوق هاي اعتبارات

 
خرد زنان روستایی در راستاي اشتغال زایی و مشاغل خرد زنان تزریق و توزیع شد. 

 
او پیش بینی کرد که امسال قریب به 20 میلیارد تومان به این صندوق ها تخصیص پیدا کند. 

سرپرست دفتر توسعه فعالیت هاي کشاورزي زنان روستایی و عشایري گفت: امسال در حوزه کسب و کار و مشاغل خرد 155 سایت

 
گیاهان دارویی راه اندازي شده و 3100 زن روستایی از طریق این سایت در زمینه تولید این گیاهان آموزش دیدند. 

سال گذشته زنان روستایی در حوزه نوغانداري توانستند 82 هزار کیلوگرم پیله تر تولید کنند و براي تکمیل زنجیره ارزش تولید و

 
تامین غذاي کرم ابریشم در سال گذشته حدود 59 هزار اصله نهال توت غرس کردند. 

با توجه به مشکلات بیمه زنان روستایی، سال گذشته معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم تعداد 42 هزار نفر از زنان روستایی و
عشایري را وارد سامانه بیمه روستاییان و عشایري کرد، اما تامین اعتبار نشد.



تفاهم نامه همکاري بین اداره کل آموزش فنی وحرفه اي استان اصفهان و

دانشگاه پیام نور واحد دولت آباد

منبع: موجشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/11/04

تفاهم نامه اداره کل آموزش فنی وحرفه اي استان اصفهان
و دانشگاه پیام نور واحد دولت آباد درراستاي اجراي طرح
ملی توانمندسازي مهارتی دانشجویان وفارغ التحصیلان

 
دانشگاهی منعقد شد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري موج اصفهان، در راستاي
اجراي طرح ملی توانمندسازي مهارتی دانشجویان وفارغ
التحصیلان دانشگاهی با رویکرد اشتغال تفاهم نامه فی
مابین اداره کل آموزش فنی وحرفه اي استان اصفهان به
نمایندگی آرش اخوان طبسی و حمید دهقان زاده جزي به

 
نمایندگی از دانشگاه پیام نور واحد دولت آباد منعقد شد. 

این تفاهم نامه با هدف توانمندسازي دانشجویان ودانش
آموختگان در واحدها وپردیس هاي دانشگاهی زیر مجموعه در راستاي برآوردن نیاز کشور به منابع انسانی کارآمد وداراي تجارب فنی،
مهارتی وحرفه اي، همچنین فراهم سازي بسترهاي اشتغال مولد دانش آموختگان رشته هاي مختلف دانشگاهی واستفاده از ظرفیتهاي

 
آموزشی وپژوهشی طرفین در راستاي انجام ماموریت ها وتکالیف سازمانی به مدت 3 سال شمسی به امضاء رسید. 

 از تعهدات مشترك این تفاهم نامه می توان به تشکیل کارگروه مشترك با معرفی رسمی نمایندگان طرفین جهت پیگیري، نظارت
وعملیاتی کردن مفاد تفاهم نامه، همکاري در برگزاري همایش ها وکارگاههاي آموزشی مشترك، همکاري در چاپ مقالات مرتبط با
موضوع تفاهم نامه در نشریات ومجلات طرفین، همکاري در طراحی واجراي دوره هاي آموزش مهارتی به صورت مجازي، تهیه فیلم و
سایر منابع آموزشی وکمک آموزشی مورد نیاز طرفین، فراهم سازي زمینه اجراي واحدهاي درسی کارآموزي، کارورزي، آزمایشگاهی
وکارگاهی طرف دوم در مراکز آموزش فنی وحرفه اي دولتی وغیردولتی طرف اول ویا تطبیق آنها با دوره هاي آموزش مهارتی براساس
قراردادهاي مجزا، همکاري در راستاي تحقق استقرار نظام صلاحیت حرفه اي و اجراي آزمون هاي تعیین صلاحیت شغلی براساس
ضوابط ومقررات مربوطه، صدور گواهی (تائیدیه) حضور در دوره هاي آموزشی به صورت مشترك براي مهارت آموزان برحسب نیاز

 
وتقاضا اشاره کرد. 

به گزارش موج؛ درپایان با حضور شرکت کنندگان مرکز مهارت آموزي فنی وحرفه اي در دانشگاه پیام نور واحد دولت آباد افتتاح شد.



همه روستاهاي بالاي 20 خانوار به شبکه ملی اینترنت متصل می شوند

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/11/04

تا پایان سال 1401: همه روستاهاي بالاي 20 خانوار به شبکه ملی اینترنت متصل می شوند >

هگمتانه، گروه ایران و جهان: وزیر ارتباطات گفت: درصورتی که نمایندگان مجلس با بودجه پیش بینی شده براي سال 1401

 
موافقت کنند تا پایان 1401 همه روستاهاي بالاي 20 خانوار را به شبکه ملی اینترنت متصل می کنیم. 

وزیر ارتباطات در آیین «اتصال 1000 روستا به شبکه ارتباطات پایدار و پرسرعت» گفت: امروز زندگی بشر با حوزه فناوري ارتباطات
دگرگون شده و تأثیرات حوزه ارتباطات به صورت همه جانبه و فراگیر تبدیل شده است. امروزه به دلیل کرونا آموزش با فناوري

 
آمیخته شده است.جا دارد از همه عزیزانی که براي برگزاري کلاس هاي مجازي زحمت کشیده اند تشکر کنم. 

زارع پور افزود: امروز میتوان گفت تصور زندگی بدون ارتباطات و فناوري اطلاعات،بسیار زندگی سخت و دشواري است و به همین

 
دلیل داشتن زیر ساخت ارتباطی مناسب تبدیل به یک ضرورت در زندگی مردم شده است. 

وي گفت: «در بازدیدهاي میدانی که بنده و همکارانم هم در تهران هم در استان هاي دیگر انجام می دهیم، متوجه این موضوع
هستیم که چقدر فناوري ارتباطات از اهمیت بالایی برخوردار است و نیاز داشتن این فناوري برخورداري از برق و جاده هاي دسترسی
است. امروزه در بستر شبکه هاي اجتماعی مطالباتی در این خصوص شکل میگیرد که مسؤولین موظف به پاسخ گویی می شوند. ما
این امر را در دولت سیزدهم یک فرصت می دانیم که مطالبات و انتظارات مردم در یک بستر همه گانی و 24 ساعته شکل می گیرد و

 
مسؤولین می توانند پاسخگوي این نیازها باشند.» 

زارع پور در خصوص بسترسازي مناسب در راستاي خدمات زیرساختی اذعان داشت: «یکی از اهداف مهم وزارت فناوري و ارتباطات در
دولت سیزدهم، فراهم کردن زیرساخت هاي مناسب ارتباطی در همه جاي کشور است. این موضوع از گذشته انجام شده است و امروز
سرعت آن بیشتر شده است. از مجموع 40 هزار روستایی که امروزه وجود دارد، تعدادي راه هاي ارتباطی ندارند و خیلی از روستاهایی
که راه هاي ارتباطی دارند از کیفت نامناسب و ضعیفی برخورداراست. روستا هایی که از راه ارتباطی برخوردار نبودند از ابتداي کار

 
دولت سیزدهم در دستور کار قرار گرفتند.» 

وزیر ارتباطات افزود: «حدود 500 وبگاه جدید افتتاح شده است که 780روستا را مورد پوشش قرار می دهد و این روستاها امروزه براي
اولین بار داراي راه هاي ارتباطی میشوند و می تواند به شبکه ملی اطلاعات متصل بشوند. حدود250روستا هم کیفیت راه هاي

 
ارتباطی آنها افزایش پیدا کرده است و به شبکه پایدار و پرسرعت متصل شده است.» 

زارع پور ایجاد ارتباط پرسرعت را یک ضرورت دانست ولی در کنار آن توجه به زیرساخت هاي خدماتی را حائز اهمیت دانست. زار ع
پور در همین خصوص معتقد است که با غافل نشدن از زیرساخت ها می توان شاهد آبادانی روستاها، ایجاد اشتغال، افزایش
گردشگري،کشاورزي هوشمند و فروش صنایع دستی و مسائلی از قبیل این باشیم. براي این پیشرفت ها، باید همه بخش هاي دولت و
نظام در کنار هم پاي کار باشند تا بتوان از زیر ساخت شبکه پایدار به عنوان زیرساخت خدماتی استفاده کرد تا خدمات مناسبی را در

 
این زمینه به هموطنان عزیزمان در سراسر کشور ارائه شود. 

وي اضافه کرد: «درحوزه مسائل فرهنگی هم یکی از مسائل جدي حفاظت از حریم خانواده ها و توسعه اقدامات فرهنگی است که
طبیعتاً در بستر فضاي مجازي این اثر بخشی بیشتري دارد. در این زمینه ما به کمک دستگاه ها اقدامات خوبی را شروع کردیم که در
دهه ي فجر ما یک روز را به نام خانواده و فضاي مجازي انتخاب کردیم که در این روز مجموعه این اقدامات را به سمع و نظر مردم
می رسانیم. اقدامات ویژه اي که همکاران بنده در اپراتورهاي مختلف تدارك دیده اند که بتوانند یک فضاي امن را براي خانواده ها و

کودکان و نوجوانان در بستر شبکه ملی اینترنت فراهم کند.»



ممنوعیت به کار گیري اشتغال اتباع خارجی از سوي کارفرمایان

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/11/04

ممنوعیت به کار گیري اشتغال اتباع خارجی از سوي کارفرمایان >

هگمتانه، گروه خبر همدان: مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان از آغاز طرح سراسري گشت مشترك شناسایی
اشتغال اتباع بیگانه در کارگاه هاي استان خبر داد و گفت: این طرح در راستاي سیاست هاي وزارتخانه و جلوگیري از اشغال فرصت

 
هاي شغلی اتباع بیگانه اجرا شده است. 

به گزارش هگمتانه، «احمد توصیفیان» افزود: اشتغال اتباع خارجی در برخی صنوف ممنوع بوده و این فرصت هاي شغلی باید در
اختیار جوانان استان باشد. وي با اشاره به وجود نیروي جوان آماده به کار در استان همدان ادامه داد: اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی با همکاري دستگاه هاي مرتبط در نظر دارد ضمن برخورد و جریمه واحدها و صنوف متخلف، نیروي بیکار در سطح استان را

 
جایگزین اتباع غیرمجاز کند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان خاطر نشان کرد: حضور اتباع خارجی غیرمجاز در فرصت هاي شغلی با جدیت
رسیدگی می شود چراکه فرصت هاي شغلی باید براي کارگران و نیروي انسانی داخلی باشد و غیر از این هر فرد خارجی باید با مجوز
قانونی و در فرصت هاي شغلی صلاحدید مشغول به کار شود.توصیفیان با تأکید بر عدم بکارگیري اشتغال غیرمجاز اتباع خارجی از
سوي کارفرمایان اظهار کرد: بازرسان این اداره کل بر فعالیت کارگاه ها نظارت می کنند و شماره تلفن ستاد خبري 6369-021 در
ساعت اداري آماده دریافت گزارش هاي مردمی از اشتغال غیرمجاز اتباع خارجی راه اندازي شده است و به محض دریافت گزارش
اقدامات قانونی براي کارفرمایان متخلف اعمال خواهد شد. به نقل از ایرنا، مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان با حضور

در شرکت دیانا کاغذ به تبیین قوانین مربوط به اشتغال اتباع خارجی و تبعات ناشی از به کارگماري اتباع غیرمجاز پرداخت.



«لتگاه» تشنه نیروي کار

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/11/04

روستایی که براي همه ایران پاپوش می دوزد «لتگاه» تشنه نیروي کار تولید 18 هزار جین جوراب در 24 ساعت ضرورت
ثبت خوشه صنعتی روستا>

هگمتانه، گروه شهرستان: راوي نقطه اي می شویم که «نمی شود» را به «می شود» بدل کرده؛ روستایی که امروز نام تجاري به
خود گرفته و رونق چرخ هاي بافندگی در آن دیده می شود، «لتگاه» کوچه و پس کوچه هایش خالی از رهگذر است و تنها پژواك

 
صداي تولیدش گوش فلک را پر کرده و در به در دنبال نیروي کار می گردد. 

به گزارش هگمتانه، راوي جغرافیایی می شویم که به همه «نه»ها جواب منفی داده و نمی شود را به «می شود» بدل کرده؛ جغرافیایی

 
در شمال غرب همدان واقع در شهرستان بهار؛ آري دقیقا منظورم «لتگاه» است. 

روستایی با جمعیتی حدود 2 هزار نفر و 580 خانوار که در نقشه ایران می توان آن را با چرخ هاي بافندگی و آمار و ارقام تولید نشان
داد، روستایی که کوچه و پس کوچه هایش خالی از رهگذر است و تنها پژواك صداي تولیدش گوش فلک را پر کرده و در به در دنبال

 
نیروي کار می گردد. 

«لتگاه» نام قدیم روستاست و امروز به اسم «روستاي تجاري لتگاه» معروف شده؛ بی آنکه در دفتر و یا سازمانی ثبت شود؛ مشتریان و
خریداران نام روستاي تجاري لتگاه را برازنده این منطقه دانستند چراکه از بام تا شام شاید هم کمی بیشتر از 24 ساعت چرخ هاي

 
بافندگی از پی هم رج به رج می بافند و نقش درمی اندازند. 

200 کارگاه فعال جوراب بافی و یک هزار و 500 نیروي کار و تولید سالانه 6 میلیون جین جوراب نشانه هاي لتگاه است و در هر

 
کجاي ایران حتی کشورهاي همسایه شناخته شده است. 

پیشینه پایتخت جوراب بافی ایران به دهه 50 باز می گردد و رفته رفته بین همه اهالی گسترش یافته و امروز با پشت سر گذاشتن
فراز و نشیب هاي فراوان به آمار شگفت انگیز تولید 18 هزار جین جوراب در 24 ساعت رسیده، ناگفته نماند نکته قابل تامل دیگر در
این منطقه فعالیت سه شیفت کارگاه هاي جوراب بافی است، کارگاه ها سه شیفت کار می کنند و خوشبختانه بازار خیلی خوب داخلی

 
و خارجی جذب کرده اند. 

اینجا هر چه هست خبر از تولید، رونق، بازاریابی داخلی و خارجی و بر عکس همه جا کمبود نیروي کار دارد بدان معنا که لتگاه بیکار

 
ندارد حتی دانش آموزان هم مشغول هستند و هر کدام از کارگاه ها چند نفري کمبود نیرو دارد. 

میلاد اصغري، دهیار روستاي لتگاه؛ از فعالیت 80 درصدي روستا در قالب 200 کارگاه سخن به میان می آورد و می گوید: تمام اهالی
این روستا از زن و مرد پاي کار هستند و جوراب تولید می کنند در واقع تولید خانوادگی رایج شده و همگی از پیر و جوان تا نوجوانان

 
به کار مشغول هستند. 

او نیاز فعلی لتگاه را نیروي کار می داند و می افزاید: از روستاهاي اطراف و حتی همدان نیروي کار به روستا می آید با این حال

 
تعدادي از کارگاه هاي بزرگ اگر نیروي کار داشته باشند بیش از اینها آمار و ارقام تولید خواهند داشت. 

اصغري هم همچون دیگر اهالی روستا خودش دستی بر آتش دارد و کارگاه کوچکی را اداره می کند، او یادآور می شود: از صفر تا صد
تولید جوراب حتی طراحی آن در لتگاه انجام می شود به نحوي که مواد اولیه (داخلی و خارجی) تهیه و کار تولید تا مرحله بسته

 
بندي در روستا صورت می گیرد بنابراین همه اهالی تولیدکننده هستند. 

او به میزان تولیدات این منطقه اشاره می کند و می گوید: بیش از 6 میلیون جین جوراب در سال در همه نوع تولید می شود به
طوري که این عدد و رقم تولید 30 تا 40 درصد نیاز کشور است و لتگاه به قطب تولید جوراب حداقل در غرب کشور تبدیل شده

است. 



دهیار این روستا تأکید می کند: فعالیت اقتصادي در لتگاه پررونق است تا جایی که علاوه بر جذب بازار داخل از اقصی نقاط کشور،

 
بازار خارجی هم جذب شده و به کشورهایی مثل عراق، افغانستان، پاکستان و... صادر می شود. 

 
درآمد سالانه بیش از 14 میلیارد تومان در لتگاه 

او لتگاه را بین مردم و بازاریان به عنوان منطقه صنعتی شناخته شده می داند و یادآور می شود: با اینکه مراحل ثبت خوشه صنعتی
انجام نشده اما به دلیل فعالیت اقتصادي پررونق و درآمد سالانه بیش از 14 میلیارد تومانی این منطقه کاملا صنعتی محسوب می

 
شود. 

اصغري معتقد است تشکیل تعاونی جوراب بافان لتگاه باعث توسعه و پیشرفت هر چه بیشتر تولید در روستا می شود به نحوي که در

 
این تعاونی اقداماتی مثل تهیه مواد اولیه، قیمت گذاري، اختصاص زمین براي احداث ناحیه یا شهرك صنعتی انجام شود. 

 
لتگاه در اندیشه ماندگاري در آینده 

او به تلاش شبانه روزي اهالی روستا اشاره می کند و می افزاید: ما درلتگاه معضلی به عنوان نبود شغل نداریم اما با تشکیل یک

 
مجموعه صنعتی این تولید تضمین می شود و اشتغال پایدار و ارزآوري براي سال هاي طولانی ماندگار خواهد شد. 

دهیار این روستاي در ادامه به مزایایی تولید جوراب تأکید می کند و می گوید: نداشتن آلاینده هاي زیست محیطی از مزایایی این
تولید به شمار می رود البته دستگاه هاي جدید و کامپیوتري مقداري سر و صدا دارند و آلایندگی صوتی ایجاد می کنند اما از آنجا که

 
همه اهالی در قامت تولیدکننده فعال هستند این معضل را پذیرفته اند. 

پس از گفت وگو با دهیار روستا براي آشنایی بیشتر با این منطقه تجاري به دنبال پیشکسوتان جوراب بافان لتگاه می رویم تا قصه

 
جوراب بافی لتگاه را بشنویم. 

 
لتگاه قطب تولید جوراب غرب کشور 

حبیب مختاري؛ تولیدکننده قدیمی جوراب در روستاست که تلخ و شیرین روزهاي تولید را چشیده، او تولید جوراب در لتگاه را مربوط
به دهه 50 می داند و می گوید: تولید جوراب در این منطقه بالا و پایین زیاد داشت اما مدتی است که خیلی خوب شناخته شده و

 
امروز به عنوان قطب تولید جوراب غرب کشور مطرح است. 

او به فعالیت حدود 3 هزار دستگاه پیشرفته جوراب بافی اشاره می کند و می افزاید: با یاري خدا و همت اهالی روز به روز رونق تولید
در این منطقه بیشتر شد تا جایی که قبلا براي معرفی محصولمان شهر به شهر می رفتیم و جوراب ها را معرفی می کردیم، اما

 
چندصباحی است که خریداران خودشان مراجعه و تولیدات را پیش خرید می کنند پس لتگاه جاي خود در بازار باز کرده است. 

 
لتگاه در انتظار گوشه چشمی از مسؤولان 

این تولیدکننده صنعتی شدن روستا را ضروري می داند چراکه در این مرحله لتگاه باید به عنوان برند جوراب بافی مطرح شود چون
در این منطقه بستر تولید، بازار فروش، کیفیت اجناس و تمام نکات لازم براي توسعه تولید فراهم است بنابراین با حمایت مسؤولان و

 
تزریق تسهیلات به کارگاه ها به یک منطقه صنعتی تبدیل خواهد شد که در کشور زبانزد باشد. 

او یادآور می شود: لتگاه از کشورهایی چون ترکیه چیزي کم ندارد فقط با همت، همدلی و راه اندازي زنجیره تولید می توان بازار
صادراتی بیشتري جذب کرد و در دنیا شناخته شد، زنجیره تولید یعنی ایجاد کارخانه ریسندگی نخ تا تولید و فروش نهایی که این

 
ظرفیت در روستاي ما فراهم است. 

 
صنعت خانوادگی در لتگاه 

این تولیدکننده قدیمی به احداث دو کارخانه ریسندگی براي تأمین مواد اولیه روستا اشاره می کند و متذکر می شود: وجود کارخانه
ریسندگی در لتگاه علاوه بر تولید ارزان قیمت اشتغال بیشتري هم ایجاد می کند، البته تا به امروز جوراب ارزان قیمت و با کیفیت



 
تولید می شد چون سبک کار ما خانوادگی است و از صفر تا صد کار در همین منطقه انجام می شود. 

 
او توسعه جوراب بافی با رقابت پذیري بالا بین بازارهاي خارجی را آینده نزدیک لتگاه متصور می شود. 

چند کارگاه آن طرف تر به تولیدي گودرز رضایی از تولیدکننده هاي پیشکسوت لتگاه می رسیم، سابقه جوراب بافی اش به دوران
بچگی باز می گردد همان زمان هایی که به علت وضعیت مالی با چرخ دستی کار می کرده و از طرف وزارت صنایع وقت مجوز گرفته

 
است. 

 
از چرخ دستی جوراب بافی تا کارگاهی با 20 نیروي کار 

آقاي رضایی گام به گام پیش رفته و در حال حاضر کارگاهی با 20 نیروي کار دارد او می گوید: از روزهاي اولی که وارد حرفه جوراب
بافی شدم تا به امروز که دستگاه ها پیشرفته شده دستگاه هاي قدیمی را براي یادگاري نگاه داشتم آخر بیانگر روزهاي آغاز تولید

 
جوراب در لتگاه است. 

این تولیدکننده جوراب بیان می کند: در چند ساله اخیر به مرور زمان کارگاه هاي مختلفی خانوادگی در روستا برپا شده و هرکدام

 
بین 10 تا 30 نفر به همراه خانواده نیرو دارند و کار می کنند البته هنوز کمبود کارگر داریم و سه شیفت مشغول هستیم. 

 
خط مستقیم از لتگاه به همدان 

او به برون سپاري کارهاي بسته بندي اشاره می کند و می افزاید: بعضی وقت ها بسته بندي را به همدان ارسال می کنیم علاوه بر آن
از همدان و روستاهاي اطراف براي کار به روستا رفت و آمد می کنند که اگر از همدان تا لتگاه ماشین خطی در نظر گرفته شود

 
ظرفیت بیشتري براي ایجاد اشتغال فراهم می شود. 

رضایی در ادامه به ثبت نشان تجاري تولیدي خود می پردازد و تأکید می کند: نشان تجاري ما ثبت شده و تولیدات را با نشان تولیدي
خودمان توزیع می کنیم یعنی کالا با نشان تجاري داخلی روستا عرضه می شود چون لتگاه شناخته شده و نیازي نیست براي تولیدات

 
از مارك هاي خارجی استفاده شود. 

 
لتگاه و انتظار کارخانه ریسندگی 

او مانند دیگر همکارانش معتقد است براي توسعه کارگاه هاي جوراب بافی راه اندازي کارخانجات نخ و ریسندگی ضرورت دارد به این
ترتیب مردم نخ باکیفیت و واقعا پنبه اي براي البسه از جمله جوراب استفاده می کنند و چرخ تولید در داخل می چرخد، نیازي به

 
واردات نخ هاي بی کیفیت هم نیست. 

کارگاه به کارگاه سرك می کشیم و سخنان تولیدکنندگان را می شنویم، دغدغه همه اهالی توسعه این کسب و کار است چراکه بر این

 
باورند لتگاه بیش از اینها ظرفیت تولید و اشتغال دارد حیف است که بهره برداري و به دنیا معرفی نشود. 

 
کوچ لتگاه از دامداري و کشاورزي به جوراب بافی 

این بار به سراغ کامبیز یادگاري، تولیدکننده جوان جوراب می رویم او بدون معطلی می گوید: روستاییان قبل از جوراب بافی به

 
دامداري و کشاورزي مشغول بودند در حال حاضر همچنان دامداري و کشاورزي برقرار است اما شغل اصلی اهالی جوراب بافی شد. 

یادگاري با اشاره به اینکه لتگاه به عنوان الگوي تولید مطرح شده است اضافه می کند: بسیاري که دنبال راه اندازي کسب و کار

 
هستند حتما از لتگاه بازدید و از چم و خم کار سوال می کنند چراکه تولیدي بر اساس نیاز جامعه رونق گرفته و ارزان قیمت است. 

او یادآور می شود: روستاي ما به عنوان روستاي تجاري معروف شده و فاکتور خرید اقلام اولیه را به این نام ثبت می کنند پس به
صورت کاملا خودجوش و بدون حمایت، یک منطقه تجاري و یا صنعتی راه اندازي شده که دغدغه اشتغال براي اهالی، فرزندان و حتی

 
روستاهاي همجوار را حل کرده است. 

 
مشق کار در کنار مشق مدرسه 



این تولیدکننده جوان خاطرنشان می کند: در لتگاه دانش آموزان بعد از مدرسه مستقیم می روند کارگاه و دوران کودکی خود کار را
یاد می گیرند، البته که تحصیل هم ضروري است اما در کنار درس و مشق از همین حالا شغل آینده خود را تضمین می کنند و

 
نگرانی از این بابت ندارند. 

او از چرخش مالی خوب روستا یاد می کند و می افزاید: تمام امکانات از جمله افتتاح شعبه بانک در روستا فراهم شده و نیازي به
مهاجرت که نیست، از شهر و روستاهاي اطراف هم براي آموزش و کار به این منطقه کوچ می کنند، این روستا منشایی است که در

 
حد و اندازه خودش بار کمبود اشتغال را از دوش دولت برداشته است. 

یادگاري لازمه توسعه این کسب وکار را در مرحله اول تشکیل اتحادیه جوراب بافان روستا می داند و متذکر می شود: متأسفانه تا حالا
به صورت جدي تاسیس اتحادیه پیگیري نشده، چنانچه بین تولیدکنندگان اتحادیه ایجاد شود و مسؤولان هم تسهیلات مناسب در

 
اختیار کارگاه ها قرار دهند خانوار بیشتر از این سفره نان می برند و درآمدزایی می کنند. 

این تولیدکننده این کسب و کار را مقرون به صرفه و اقتصادي تلقی می کند و معتقد است براي شروع دو تا دستگاه کامل بافندگی با
هزینه حدود 400 میلیون و همکاري خانواده نیاز است تا مراحل اولیه کار شکل بگیرد و به تدریج وارد چرخه تولید شد، با احتساب

 
مواد اولیه میانگین 500 میلیون سرمایه لازم است تا این تولیدي راه اندازي شود و ماهانه درآمد خوبی کسب کند. 

 
نوسان برق و قیمت گریبان گیر لتگاه 

از مزایا و رونق تولید در این روستاي به نسبت کوچک که بگذریم به مشکلاتی که گریبان تولید این منطقه تجاري را گرفته می
پردازیم، مشکلاتی اعم از انشعاب برق سه فاز اگرچه انشعاب ایجاد شده اما ظرفیت برق این منطقه را جوابگو نیست و تولیدکنندگان

 
مجبور هستند با همان برق تک فاز تولید کنند و بهاي بیشتري بپردازند. 

از مشکلات دیگر نوسان قیمت مواد اولیه است که روزانه و ساعتی قیمت تغییر و کمیابی مواد تولید را دچار اختلال می کند و گاها

 
واردات مواد بی کیفیت تولید را تحت شعاع قرار می دهد. 

مورد بعدي که تولید در لتگاه را با چالش مواجه کرده قوانین دست و پا گیر است به طور مثال مجوزهاي این کارگاه خانگی هستند و
قوانین دست و پا گیر مانع توسعه این تولیدات شده اگر روند تولید و مجوز و کاغذ بازي را تسهیل کنند قطعا این طور تولیدي ها رو

 
به افزایش خواهند بود. 

به نقل از فارس، مهمترین مطالبه لتگاه و اهالی پرتلاش آن، ثبت خوشه صنعتی است تا این تولیدي ها سر و سامان بگیرند و با
مجوزهاي تجاري در قالب گسترده تر فعالیت کنند، چنانچه خوشه صنعتی ثبت و تسهیلات کلان و ارزان قیمت به واحدهاي تولیدي

تزریق شود قطعا این روستا در دنیا زبانزد خواهد شد.



بهره برداري از 12 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري در دهه فجر

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/11/04

بهره برداري از 12 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري در دهه فجر >

هگمتانه، گروه خبر همدان: مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري استان همدان گفت: همزمان با دهه فجر امسال 12 طرح منابع

 
طبیعی و آبخیزداري با اعتبار 63 میلیارد و 400 میلیون ریال به بهره برداري می رسد. 

به گزارش هگمتانه، «اسفندیار خزائی» افزود: وسعت طرح هاي آماده افتتاح منابع طبیعی بیش از 325 هکتار است و با افتتاح آنها

 
براي یک هزار و 300 جویاي کار فرصت شغلی ایجاد می شود. 

وي خاطرنشان کرد: پنج طرح منابع طبیعی در شهرستان هاي نهاوند و بهار بهره برداري می شود که شامل 200 هکتار اجراي
عملیات بیولوژیکی و 34 کیلومتر کمربند حفاظتی (بنچ مارك) در نهاوند و 125 هکتار عملیات بیولوژیکی احیا و اصلاح مراتع در

 
شهرستان بهار است. 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري استان همدان تصریح کرد: همچنین طرح دیگر شهرستان هاي بهار و نهاوند شامل کپه کاري

 
مراتع، ذخیره نزولات و احیا و اصلاح مراتع است که عملیات اجراي این طرح ها در سال جاري آغاز شده بود. 

خزائی ادامه داد: اجراي عملیات آبخیزداري در حوزه «نعمت آباد» اسدآباد، «مرغ آباد» فامنین، «طجر علوي» و «ابدالان» تویسرکان و
«باشقورتران» شهرستان کبودرآهنگ در سطح 6 هزار و 340 مترمکعب و ایجاد کمربند حفاظتی( بنچ مارك) به طول هشت کیلومتر

 
در روستاي «بهکندان» رزن از دیگر طرح هاي آماده افتتاح در دهه فجر است. 

به گفته وي، کنترل رسوب و کاهش خسارات ناشی از سیلاب، حفاظت از آب و خاك، جلوگیري از فرسایش و بهبود شرایط زیست
محیطی، کاهش خسارات ناشی از خشکسالی و تغذیه سفره هاي زیرزمینی، بهبود اشتغال و ارتقاي سطح درآمد روستائیان و
آبخیزنشینان، بالا بردن ارزش تفرجگاهی مناطق زیرپوشش و حفظ، احیا و بازسازي معادن تخریب شده از اهداف مهم اجراي این طرح

 
ها است. 

خزائی با بیان اینکه طرح هاي منابع طبیعی و آبخیزداري در حفظ منابع پایه و آب بسیار مهم هستند ادامه داد: اجراي طرح هایی

 
براي کنترل سیل و رسوب در مناطق روستایی از سال 99 آغاز شده و امسال به بهره برداري می رسد. 

به نقل از ایرنا، نیمی از مساحت استان همدان را اراضی ملی تشکیل می دهند.



طرح هاي اقتصادي ناکام

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/11/04

هگمتانه هشدار می دهد طرح هاي اقتصادي ناکام در حفظ سرمایه ها ناتوانیم>

هگمتانه، گروه خبر همدان: در استان همدان هر ساله براي توسعه طرح هایی در نظر گرفته می شود و مسؤولان براي جذب
سرمایه گذار تلاش می کنند، گاهی طرح ها بدون تکمیل شدن افتتاح می شود گاهی نیز به بهره برداري کامل می رسند و البته همه
طرح ها نیز بدون منتقد نیستند و گاهی ایرادات زیست محیطی، گردشگري و فرهنگی به برخی طرح ها از سوي منتقدان وارد می
شود. برخی از طرح ها نیز کاملا ابتر می ماند و مسؤولان در سکوت کامل از اینگونه طرح ها می گذرند و اگر خبرنگاري هم پیگیري

 
کند یا پاسخ گوي او نیستند و یا همه چیز را گردن سرمایه گذار می اندازند. 

فرار سرمایه گذاران از همدان چند سؤال را براي همدانی ها ایجاد می کند نخست اینکه آنچه باعث می شود سرمایه گذاري در همدان

 
براي آنان سودآور نباشد چیست؟ و اینکه چرا سرمایه گذاري در قزوین از همدان براي آنان سودآورتر است؟ 

 
کارخانه قهوه اسدآباد پس از کلنگ زنی به طور کامل منتفی شد 

مشکلات چغندرکاران اسدآباد و حتی نهاوند به سال 96 تاکنون بازمی گردد. با اینکه این شهرستان رتبه دوم استان در تولید
چغندرقند است اما هرساله کشاورزان با مشکلات عدیده اي براي فروش محصول خود دست به گریبانند. استان هاي دیگر گاهی
چغندرقندها را بازمی گردانند و کشاورزان حتی بخشی از محصول را از زمین بیرون نمی آوردند. بازار چغندر قند اسدآباد دچار رکود
است و چغندرکاران این شهرستان دچار زیان مالی می شوند. چون شرایط اینگونه بود در سال 98 مسؤولان استان براي فرآوري
چغندرقند کاشت استان به فکر جذب سرمایه گذار براي ساخت کارخانه قهوه در اسدآباد افتادند و در دي ماه همان سال سرمایه

 
گذاري از اندونزي براي احداث این کارخانه ابراز تمایل کرد. 

شرکت مایوراي اندونزي با 25 هزار نفر کارمند آمادگی خود را براي سرمایه گذاري در ایران اعلام کرد و در همان سال دیدارهایی با
استاندار وقت و رئیس سازمان جهاد کشاورزي همدان داشت و وعده داد که براي راه اندازي کارخانه فرآوري و بسته بندي قهوه در
اسدآباد 500 میلیارد ریال سرمایه گذاري خواهد کرد. بنا بود احداث این کارخانه یک ساله انجام شود براي 250 نفر به صورت
مستقیم اشتغال ایجاد کند و ماهیانه 400 تن قهوه تولید شود. کلنگ زنی این پروژه کاملا رسمی با حضور سرپرست وزارت
جهادکشاورزي وقت انجام شد و نوید روزگاري خوش براي کشاورزان می داد اما اکنون با گذشت 2 سال از این رویداد نه تنها هیچ
اتفاقی در این باره نیفتاده است بلکه مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان، رئیس جهاد کشاورزي همدان و فرماندار اسدآباد
اذعان می کنند که سرمایه گذار از این سرمایه گذاري پشیمان شده است. اینها در حالی است که امسال هم 135 هزار تن چغندر از

 
مزارع اسدآباد برداشت شده است. 

مسؤولان درباره چرایی این پشیمانی سکوت کرده اند و در حال حاضر امکان دسترسی به این سرمایه گذار اندونزیایی نیز وجود ندارد
و امیدواریم این سرمایه گذار نیز مثل بسیاري دیگر از حتی سرمایه گذاران همدانی سرمایه خود را به دیگر استان هاي کشور نبرده

 
باشد. 

 
تعطیلی مرکز جامع سرطان 

همدان دورنماي گردشگري دارد و تلاش می شود استان به سمت رونق و توسعه گردشگري حتی گردشگري سلامت حرکت کند.
بنیاد فرشچیان که چند سرمایه گذاري سلامت در همدان به ثمر رسانده براي مرکز جامع سرطان نیز تلاش بسیار کرد در این
بیمارستان چند صد میلیارد تومان هزینه شده و بخش نخست آن هم از نظر ساختمانی افتتاح شده اما هنوز دستگاه هاي خریداري

شده آن راه اندازي نشده است. 



عدم پرداخت تعهدات دانشگاه علوم پزشکی ابن سینا باعث شده بنیاد فرشچیان هم تمایلی به ادامه همکاري و تکمیل این مرکز
نداشته باشد که در صورت رها شدن این پروژه که می تواند یکی از پروژه هاي مهم کشور باشد این میزان سرمایه گذاري سوخت می
شود. بودجه دولتی این طرح به اتمام رسیده و از طرفی بنیاد فرشچیان به تنهایی توانایی به دوش کشیدن هزینه هاي این مرکز را

 
ندارد. 

 
تلاش هاي ناکام براي رونق فرودگاه 

رونق به فرودگاه همدان بازنگشت هرازگاهی پروازها برقرار می شود اما چندي نمی پاید و دوباره فرودگاه به کما فرو می رود این
تعطیلی هاي پیاپی موجب شد 100 میلیارد تومان از تجهیزات فرودگاه همدان به سیرجان منتقل شود که این موضوع براي فرودگاه

 
لطمه محسوب می شود. 

معلوم نیست چرا فرودگاه همدان جان نمی گیرد شاید نزدیکی به پایتخت یکی از دلایل باشد اما قطعا همدان نیاز دارد از برخی
استادان دانشگاه استفاده کند که خارج از همدان هستند و اگر فرودگاه رونق داشت می شد از علم این اساتید بهره برد و یا همایش
هاي مهم در استان برگزار کرد. پرواز اربعین، عتبات و حجاج نیز از دیگر موقعیت هایی است که چند سالی است از دست همدان می

 
رود. 

به نظر می رسد براي پیگیري طرح هاي ناکام اقتصادي همدان ابتدا باید مسؤولان با شفافیت درمورد این طرح ها صحبت کنند و از
سوي دیگر نوع حمایت از سرمایه گذار در همدان باید آسیب شناسی شود و کاهش بروکراسی اداري و کاغذبازي ها سرمایه داران را به

همدان بازگرداند.



53 طرح کشاورزي در قزوین افتتاح می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/11/04

قزوین-رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان قزوین گفت: به مناسبت گرامیداشت دهه مبارك فجر، 53 طرح شاخص
کشاورزي در این استان افتتاح و به بهره برداري می رسد.

قزوین-رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان قزوین گفت:
به مناسبت گرامیداشت دهه مبارك فجر، 53 طرح شاخص

 
کشاورزي در این استان افتتاح و به بهره برداري می رسد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از روابط عمومی سازمان
جهاد کشاورزي استان قزوین، رضا افلاطونی با بیان این
خبر اظهار کرد: براي اجراي این طرح ها در مجموع بیش
از 1,105 میلیارد ریال از محل اعتبارات دولتی، تسهیلات

 
بانکی و سرمایه گذاري بخش خصوصی هزینه شده است. 

وي اضافه کرد: طرح هاي مذکور در زمینه هاي مختلف عمرانی و تولیدي کشاورزي شامل 31 طرح در حوزه آب و خاك و سامانه
هاي نوین آبیاري، 3 طرح دام و طیور، 8 طرح باغبانی، 3 طرح صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزي، 2 طرح شیلات و آبزي پروري، 5

 
طرح آبخیزداري و یک طرح در حوزه دامپزشکی است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان قزوین با اشاره به اهمیت اجرا و بهره برداري از طرح هاي کشاورزي در ایجاد اشتغال مولد و
پایدار بیان کرد: با بهره برداري از این طرح ها زمینه اشتغال براي 612 نفر شامل 270 نفر به صورت مستقیم و حداقل 342 نفر به

 
صورت غیرمستقیم در استان فراهم می شود. 

 
افلاطونی خاطرنشان کرد: در مجموع 3063 خانوار روستایی از مزایاي بهره برداري از این طرح ها بهره مند می شوند. 

گفتنی است، غبارروبی و عطر افشانی مزار شهدا، دیدار با خانواده معزز شهدا، برگزاري مراسم جشن انقلاب اسلامی و افتتاح طرح هاي
بخش کشاورزي در شهرستان هاي تابعه برخی از مهمترین برنامه هاي سازمان جهاد کشاورزي استان قزوین در راستاي گرامیداشت

دهه مبارك فجر سال جاري خواهد بود.



1 مدال طلا، 4 نقره و 2 برنز، حاصل تلاش دانش آموزان استان سمنان در

المپیادهاي علمی کشور

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/11/04

مدال آوري دانش آموزان استان سمنان در المپیادهاي علمی کشور، رشد 2 برابري داشته است.

مدال آوري دانش آموزان استان سمنان در المپیادهاي

 
علمی کشور، رشد 2 برابري داشته است. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین استان سمنان؛ محمد
دستورانی با بیان اینکه در روزهاي اخیر آخرین نتایج باقی
مانده از رقابت دانش آموزان در المپیادهاي علمی کشور
براي سال تحصیلی 1399 – 1400 اعلام شده گفت:
دست آورد تلاش و حضور دانش آموزان استان سمنان در
این دوره از المپیادها، 7 مدال بوده که نسبت به دوره

 
گذشته رشد 175 درصدي (حدود 2 برابر) داشته است. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان با اشاره به این مطلب که المپیادهاي علمی یکی از برنامه هاي سالانه وزارت آموزش و پرورش در
جهت تقویت روحیه ابتکار، خلاقیت و نوآوري در دانش آموزان است، افزود: هدف از برگزاري المپیادهاي علمی دانش آموزي ایجاد

 
تکاپوي آموزشی در مدارس، شناسایی و انتخاب دانش آموزان داراي استعداد و توانمندي هاي علمی ویژه است. 

وي همچنین اظهار کرد: آینده نظام جمهوري اسلامی ایران درگرو شکوفایی علمی استعدادها و شناسایی دانش آموزان جوان و مستعد
کشور است و حمایت، تقویت و راهنمایی، به منظور بهبود و ارتقاي سطح دانش آنان، تأثیر به سزایی در رسیدن به این هدف خواهد

 
داشت. 

به گفته دستورانی، دانش آموز علی صرفی از دبیرستان شهید بهشتی دامغان مدال طلاي المپیاد اقتصاد و مدیریت را کسب کرده
است. دانش آموزان امیررضا مزینانی از دبیرستان شهید بهشتی دامغان در المپیاد کامپیوتر، زهرا پورمرادي از دبیرستان معلم میامی
در المپیاد علوم زمین، فاطمه احسانی از دبیرستان فرزانگان سمنان در المپیاد اقتصاد و مدیریت و علی نجار از دبیرستان شهید
بهشتی سمنان در المپیاد ریاضی موفق به گرفتن مدال نقره و دانش آموزان الهه عباسپور از دبیرستان فرزانگان سمنان در المپیاد ادبی

 
و ریحانه حسنی از دبیرستان فرزانگان سمنان در المپیاد تفکر و کارآفرینی صاحب مدال برنز شده اند. 

گفتنی است: از 805 دانش آموز استان سمنان که در مرحله مقدماتی این دوره از المپیادهاي علمی دانش آموزي شرکت کرده بودند،

 
577 نفر به مرحله استانی و 117 نفر به مرحله کشوري راه یافتند که در نهایت 7 نفر به مدال رسیدند. 

46



کشاورزان ایلامی چشم انتظار اجراي مصوبات سفر رئیس جمهور

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/11/04

طرح هاي مهمی در حوزه کشاورزي در سفر رئیس جمهور به استان ایلام مصوب شد که در صورت اجرایی شدن می تواند
بخش مهمی از مشکلات کشاورزان استان را حل کند.

باشگاه خبرنگاران جوان ایلام - کشاورزي به عنوان
مهمترین بخش براي توسعه و اشتغال در استان ایلام به
شمار می رود، در این استان بیش از 55 هزار بهره بردار

 
کشاورزي فعال است. 

کشاورزي استان ایلام همچنان روال سنتی خود را طی
کند و اکثر اراضی استان دیم هستند، در سفر رئیس
جمهور مصوبات خوبی براي توسعه فعالیت هاي کشاورزي

 
در استان مصوب شده که در صورت اجرایی شدن می تواند بخش مهمی از مشکلات استان و کشاورزان را حل کند. 

 
کشاورزان استان با بسیاري از مشکلات دست و پنجه نرم می کنند 

یکی از کشاورزان ایلامی گفت: ایلام یکی از استان هاي مهم در زمینه دامداري، دامپروري و کشاورزي است و با وجود اینکه در

 
بسیاري از محصولات این استان تولیدکننده است، اما دامداران و کشاورزان استان با بسیاري از مشکلات دست و پنجه نرم می کنند. 

محمد نادري گفت: یکی از مشکلات دامداران کمبود علوفه با وجود خشکسالی هاي پی در پی است، همچنین کشاورزان در برخی
شهرستان ها به دلیل نبود ایستگاه هاي پمپاژ به دلیل خشکسالی با مشکلات زیادي مواجه هستند، زمین هاي آن ها خشک شده و

 
متأسفانه مسئولی نیست که براي آن ها چاره اندیشی کند. 

 
توجه ویژه به کشاورزي استان ایلام در سفر رئیس جمهور 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي ایلام گفت: در سفر ریاست جمهوري به استان ایلام اعتبارات خاصی به بخش کشاورزي استان

 
اختصاص یافته است. 

محمد علی اقدسی گفت: در استان ایلام پروژه هاي زیادي در بخش آب و خاك به خصوص ایستگاه هاي تأمین آب از سنوات پیش

 
شروع شده که عمده این پروژه ها به دلیل کمبود اعتبار و بالارفتن هزینه ها هم اکنون به صورت نیمه تمام در سطح استان مانده اند. 

او گفت: پروژه هاي بزرگی در بخش آب و خاك در استان از جمله ایستگاه هاي پمپاژ و سامانه گرمسیري در دست اجراست که در
صورت تکمیل شدن باعث تحول در حوزه کشاورزي استان می شوند. 



 
اختصاص 98 میلیارد تومان براي کشاورزي ایلام 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي ایلام گفت: خوشبختانه در سفر ریاست جمهور به استان مجموعاً در بخش کشاورزي حدود 98 میلیارد

 
تومان اعتبار به استان اختصاص داده شده که این اعتبار عمدتاً در خصوص پروژه هاي نیمه تمام است. 

اقدسی گفت: 50 میلیارد تومان این اعتبار به تکمیل و راه اندازي 9 ایستگاه پمپاژ در مناطق مختلف استان اختصاص یافته که داراي
پیشرفت فیزیکی بین 40 تا 80 درصد هستند، قرار شده بخشی از این پروژه ها تا پایان سال 1400 و بخشی در سال 1401 به بهره

 
برداري برسند. 

او گفت: با بهره برداري از این پروژه ها توسعه اراضی آبی را در استان خواهیم داشت، علاوه بر این براي بحث توسعه باغات و بحث

 
زیرساخت مجتمع گلخانه ها در استان حدود 30 میلیارد تومان نیز اعتبار براي این دو بخش از محل سفر اختصاص داده شده است. 

 
اختصاص 15 میلیارد تومان براي توسعه راه هاي عشایر 

او گفت: زمینه براي توسعه باغات در اراضی شیب دار و ساخت مجتمع هاي بزرگ گلخانه اي در استان هم اکنون به خوبی فراهم شده

 
است. 

او گفت: حدود 15 میلیارد تومان نیز به بخش عشایري استان اختصاص داده شد که براي بهسازي راه عشایر عمدتاً درنظرگرفته شده

 
است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي ایلام گفت: همچنین حدود 3 میلیارد تومان نیز براي بحث خرید تانکر آبرسان براي عشایر اختصاص

 
داده شده است. 

او با اشاره به اینکه حدود 3 میلیارد تومان نیز تسهیلات ارزان قیمت براي خرید 250 دستگاه پنل خورشیدي براي عشایر اختصاص
داده شده است، گفت: اخیراً حدود 30 درصد از اعتبارات این سفر به استان اختصاص پیدا کرده که به زودي عملیات اجرایی کار را

 
شروع می کنیم. 

 
برنامه ریزي براي افزایش تولیدات مرغ و تخم مرغ در استان ایلام 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي ایلام با اشاره به ظرفیت هاي تولیدات کشاورزي در استان، گفت: در استان ایلام 384 واحد مرغداري

 
وجود دارد که سالانه 51 هزار تن گوشت مرغ تولید می کنند، در حالی که مصرف مرغ در استان حدود 15 تا 20 هزار تن است. 

اقدسی گفت: بیش از 2 برابر نیاز استان در حال حاضر مرغ در استان تولید می شود و هم اکنون علاوه بر تأمین مرغ استان، مازاد مرغ

 
به استان هاي خوزستان، کرمانشاه و همچنین تهران ارسال می شود. 

او گفت: در حال حاضر 2 واحد تولیدکننده مرغ تخم گذار در سطح استان ایلام وجود دارد که این دو واحد نمی توانند نیاز کل استان

 
تأمین کنند. 



 
رئیس سازمان جهاد کشاورزي ایلام گفت: این واحد ها حدود 25 درصد نیاز استان را تأمین می کنند. 

با توجه به ظرفیت هاي حوزه کشاورزي، دامداري، دامپروري در استان ایلام نیاز است اعتبارات سفر رئیس جمهور پیگیري شود تا

 
بخش مهمی از مشکلات استان برطرف شود. 

منبع:مهر



ابلاغ بخشنامه پرداخت تسهیلات اشتغال زایی به سربازان از سوي بانک سپه

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/11/04

سردار سرتیپ پاسدار موسی کمالی دستیار و مشاور عالی
قرارگاه مرکزي مهارت آموزي ستاد کل نیروهاي مسلح در
گفت وگو با خبرنگار اجتماعی دفاع پرس، با بیان اینکه
بانک سپه ضوابط پرداخت تسهیلات اشتغال زایی به
سربازان منقضی خدمت را صادر و ابلاغ کرد، اظهار داشت:
براساس این ابلاغیه، تسهیلات تنها به طرح هاي اشتغال
متقاضیان معرفی شده از کارگروه تخصصی مهارت تا

 
اشتغال هر استان تعلق می گیرد. 

وي ادامه داد: معرفی نامه با امضاي معاون اقتصادي استاندار و معاون وظیفه عمومی استان خواهد بود. سهم هر استان براي پرداخت
تسهیلات مشخص شده است، سربازان باید بومی استان باشند، این وام فقط به سربازان مهارت دیده منقضی خدمت سال 97 به بعد

 
تعلق می گیرد. مبلغ وام یک میلیارد ریال بوده و مدت باز پرداخت آن هفت ساله است. 

سردار کمالی گفت: سربازان منقضی 97 به بعد واجد شرایط صرفاً به دبیرخانه کارگروه مهارت تا اشتغال استانداري مراجعه کنند؛

 
ضمنا بانک هاي ملی، صادرات، ملت، تجارت که بانک هاي عامل این تسهیلات هستند قبلاً جزییات نحوه پرداخت را ابلاغ کرده اند. 
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احیاي پشم و بازگشت آن به زنجیره ارزش اقتصاد خراسان شمالی

منبع: ایسناشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/11/04

معاون آموزش و کارآفرینی جهاددانشگاهی خراسان شمالی از تدوین برنامه براي احیاي پشم و بازگشت آن به زنجیره ارزش
اقتصاد استان در راستاي اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی خبرداد.

به گزارش ایسنا، به نقل از روابط عمومی جهاددانشگاهی
خراسان شمالی، حسن خوش صفا، معاون آموزش و
کارآفرینی جهاددانشگاهی در این خصوص اظهارکرد:
شرایط آب و هوایی در خراسان شمالی از جمله دلایلی
است که موجب شده تا این استان در زمینه تولیدات
کشاورزي، باغی، دام، طیور و آبزي پروري و ... به عنوان
یکی از قطب هاي مهم به شمار آید که علاوه بر تامین
نیازهاي استان، گوشه چشمی نیز به صادرات آن به دیگر
مناطق کشور داشته باشد، این در حالی است که خراسان
شمالی حتی می تواند در زمینه صادرات این محصولات به

 
خارج کشور نیز داراي رتبه خوبی باشد. 

وي ادامه داد: در میان صدها محصول تولیدي این استان باید نامی از پشمی که توسط دامداران و عشایر تولید می شود برده شود که

 
در حال حاضر به علت بی توجهی به بازاریابی و استفاده از فناوري هاي نوین فراموش شده است. 

خوش صفا افزود: با وجود آنکه تولید گلیم، قالی و قالیچه از مهمترین صنایع دستی زنان روستایی و عشایر خراسان شمالی به حساب
می آید که براي تولید آن نیاز به پشم است، اما نبود صنایع تبدیلی براي تبدیل پشم به نخ از جمله مشکلاتی است که سبب شده تا
پشم هاي تولیدي روي دست دامداران عشایر و روستایی مانده و در بیشتر موارد آن ها مجبور شوند تا این محصول خود را، رایگان به

 
پشم چینان بدهند. 

وي یادآورشد: طبق گفته مسئولان جهادکشاورزي استان، خراسان شمالی کارخانه فراوري پشم ندارد و 90 درصد پشم تولیدي به

 
صورت خام به سایر استان ها صادر می شود. 

وي گفت: همچنین بنا به آمار، عشایر استان 750 هزار رأس دام سبک در اختیار دارند که سالانه یک هزار و 200 تُن پشم تولید می
شود، میانگین تولید پشم نیز به ازاي هردام سبک یک و نیم کیلو است که 20 درصد از پشم در تولید صنایع دستی عشایر و 80

 
درصد دیگر توسط بازاریان و دلالان خریداري می شود. 

وي با بیان اینکه با توجه به دور ریزي پشم، ایجاد آلودگی هاي محیطی و شایعاتی از قبیل عدم کارایی و رنگ پذیري آن سبب شده
که حجم بالایی از پشم تولیدي خراسان شمالی از استان خارج شود، گفت: بر این اساس در جهاددانشگاهی استان تلاش کردیم تا با



مشارکت بخش خصوصی و پیشران هاي فعال در حوزه گلیم و فرش صنعت پشم را در استان احیا کرده و به زنجیره ارزش اقتصاد

 
خراسان شمالی بازگردانیم. 

خوش صفا با تاکید بر اینکه باید خلاء نبود صنایع فراوري در استان را با استفاده دستگاه هاي کوچک ریسندگی خانگی پر کنیم ،
ادامه داد: می توان با استفاده از ظرفیت پیشرانان و اعطاي دستگاه هاي ریسندگی به زنان فعال در حوزه گلیم و فرش هر خانه را به

 
یک کارخانه تولید نخ تبدیل کرد تا پتانسیل موجود در صنعت پشم استان در همین منطقه مورد استفاده قرار گیرد. 

وي یادآور شد: هم اکنون دستگاه ریسندگی خانگی از سوي جهاددانشگاهی استان به پیشرانان حوزه فرش و گلیم واگذار شده تا

 
فرآیند تولید نخ از پشم خراسان شمالی در این منطقه هم انجام شود. 

وي ادامه داد: همچنین دستگاه هاي کوچک ریسندگی توسط یکی از واحدهاي فناور زیرمجموعه جهاددانشگاهی کشور تولید شده که

 
در سازمان زندان هاي خراسان شمالی نیز توسط مددجویان مورد استفاده قرار گرفته است. 

 
گفتنی است خراسان شمالی بیش از 16 هزار بافنده دارد. 

انتهاي پیام



«مادر ایران» رونمایی می شود

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/11/04

کتاب «مادر ایران»؛ خاطرات شفاهی عصمت احمدیان، مادر شهیدان اسماعیل و ابراهیم فرجوانی، امروز (چهارم بهمن)
رونمایی می شود.

به گزارش خبرگزاري کتاب ایران(ایبنا)، آئین رونمایی کتاب «مادر ایران» همزمان با ایام ولادت باسعادت حضرت فاطمه زهرا
(س)، امروز (دوشنبه چهارم بهمن ماه) با حضور عصمت احمدیان؛ مادر شهیدان فرجوانی و راوي کتاب، فضه سادات حسینی؛ استاد
دانشگاه، نورالهدي ماه پري، نویسنده کتاب، سحر دانشور؛ پژوهشگر مطالعات زنان و میثم رشیدي مهرآبادي به عنوان کارشناس و

 
مجري در کتابفروشی به نشر تهران برگزار خواهد شد. 

«مادر ایران»؛ خاطرات شفاهی عصمت احمدیان، مادر شهیدان اسماعیل و ابراهیم فرجوانی به قلم نورالهدي ماه پري است که از سوي

 
انتشارات «راه یار» به چاپ رسید. 

این کتاب، روایتی داستانی از زندگی پرفراز و نشیب عصمت احمدیان، مادر شهیدان ابراهیم و اسماعیل فرجوانی است. خانم احمدیان
که ازجمله بانوان فعال در ستاد پشتیبانی دفاع مقدس اهواز بود، پس از جنگ، به صورت جدي وارد فعالیت هاي اقتصادي و اجتماعی
می شود، به طوري که او امروز یکی از بانوان تأثیرگذار و الگو در اهواز است و همچنان در 73 سالگی، علاوه بر امور خیریه، با پیگیري

 
هاي فراوان، به دنبال کارآفرینی و ایجاد شغل براي مردم است. 

علاقه مندان می توانند از ساعت 16 این برنامه را به صورت زنده از طریق لینک هاي behnashr-teh و raheyarpub.ir دنبال
کنند.



چرا نخبگان ما می روند؟

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/11/04

یک سؤال پرتکرار و بی پاسخ چرا نخبگان ما می روند؟ >

نخبگان هر جامعه در افتخار و استقلال آن کشور نقشی بارز دارند و
یک نخبه می تواند خود به تنهایی جمعیتی را به دنبال خویش
بکشاند. اگر آن فرد نخبه خواستار موفقیت محیط اطرافش باشد، آن
جمع را در راه توسعه راهنمایی می کند و اگر عکس آن باشد، می
تواند با جریان سازي و پیش داوري با جاذبه گرچه محدود خود، آن
ها را براي به انزوا رهنمون کند. پس نقش نخبگان چه در حالت

 
مثبت و چه غیر از آن مهم و قابل توجه بوده و نباید آن را نادیده گرفت. 

علاوه بر این، «فناوري» بر اثر خلاقیت و تلاش نخبگان یک کشور به وجود آمده، ترقی می کند و باعث ایجاد اشتغال، رفاه، سودآوري،
رشد و جلوگیري از خروج ارز و حتی ورود ارز به کشور می شود، پس چنانچه اهمیت وجود نخبگان در یک جامعه بر ما معلوم و

 
مشهود نباشد صرف توجه به «نیروي انسانی» به عنوان مهم ترین سرمایه در رشد تولید حائز اهمیت است. 

با ذکر این مقدمه می خواهیم کمی از اهمیت وجود نخبگان در یک جامعه بگوییم؛ اینکه چه لزومی دارد براي جذب آن ها برنامه
ریزي مستمر صورت پذیرد؟ از طرفی اسم نخبه و نخبه پروري در ذهن برخی ها یادآور موضوعی به نام فرار مغزها می شود که شاید
ما هنوز از ماحصل و تبعات خروجشان از کشور بی اطلاع باشیم و ندانیم که این موضوع ما را در آینده با چه چالش هایی مواجه می
کند و چرا کشورهاي توسعه یافته تلاشی استراتژیک و برنامه ریزي شده براي پذیرش یا مهاجرپذیري نخبگان می کنند! باید دید
متولیان امر در این راستا براي حمایت از نخبگان چه اقدام یا اقداماتی در دست اجرا دارند؟ با این وصف آنچه در ادامه می خوانید

 
گفت و گو با دکتر موسی اعظمی؛ سرپرست بنیاد نخبگان استان همدان است که به این سؤال و چند سؤال دیگر پاسخ می دهد. 

 
لطفاً به عنوان مقدمه و سؤال ابتدایی بفرمایید نخبه به چه کسی اطلاق می شود و چه تعداد نخبه در استان همدان داریم؟ 

درباره مفهوم نخبه تعاریف و تعابیر متعددي ارائه شده و اصولاً تعریف جامع و مقبول عمومی وجود ندارد. با این وجود، می توان گفت
آن ها بخش برگزیده اي از جامعه هستند که از نظر قابلیت یا توانایی ها در برخی ابعاد، برتر از بقیه افراد جامعه هستند. که البته نخبه
بودن دلیل نابغه گري شخصی نیست. نخبه گرایی به عنوان یک مکتب فکري در علم سیاست و جامعه شناسی سیاسی مطرح شده و
امروزه یکی از الگوهاي رایج در مدیریت توسعه و از شاخصه هاي تأثیرگذار بر فرآیند تصمیم سازي بر سیاست هاي راهبردي شمرده
می شود. یکی از حوزه هاي عملی و مفهومی مرتبط با نخبه پروري پرورش دادن ویژگی ها و قابلیت هاي برتر افراد ممتاز و فراهم
آوردن شرایط براي تعمیق و نهادینه شدن آن در افراد است. جامعه نخبه گرا بستر و زمینه لازم براي حضور شایسته و مطلوب این

 
گروه مستعد را فراهم می آورد. 



اما در مورد بخش دوم سؤال شما در رابطه با وضعیت نخبگان استان باید عرض کنم که ارائه آمار تعداد نخبگان به دلیل ماهیت

 
فعالیت ممکن نیست اما به طور کلی باید عرض کنم که استان همدان جزو استان هاي پیشرو در کشور در این بخش است. 

 
نخبگان در توسعه ملی چه نقشی دارند؟ 

نیروي جوان هر جامعه پشتوانه بزرگ توسعه و پیشرفت بوده و حضور نیروهاي فعال و جوانان در عرصه هاي مختلف، بسیار حیاتی و
پیش برنده است اما مهم تر از مشارکت فیزیکی جوانان، تأثیرگذاري فکري و گفتمان سازي آن ها در شرایط کنونی اهمیت دارد؛
چراکه این کار، برنامه ریزان، سیاست گذاران و مدیران را هم به جهت مورد نظر جوانان، سوق خواهد داد و پدیده اي به نام «گردش
نخبگان نه چرخش نخبگان» عملیاتی می شود. این موضوع از راهبردهاي کلان جامعه است و در منشور گام دوم انقلاب توسط رهبر
انقلاب مورد تأکید قرار گرفته است. اکنون در کشور ما بهترین فرصت براي پرورش و تربیت نخبگان است و اگر از این فرصت گران
قدر بهره نبریم ممکن است به چالش یا تهدید جدي تبدیل شود. البته اهمیت کار فرهنگی و مدیریت منابع انسانی بر نخبگان با توجه
به تأثیرگذاري و الگوسازي آن ها در جامعه بسیار مهم و قابل توجه است که می بایست به صورت جدي تري مورد عنایت قرار گیرد.
اگرچه نباید از نقش نظام تعلیم و تربیت، اصحاب رسانه به خصوص رسانه ملی در این فرهنگ سازي به سادگی عبور کرد. موضوع
ورود نخبگان علمی و دانشگاهی به فضاي اقتصادي و صنعتی کشور یکی از الزاماتی است که اقتصاد ایران از طریق آن می تواند به
چالش هاي پیش روي صنعتی فائق آید و روزنه هاي جدیدي به سمت پیشرفت و توسعه باز کند. اما مهم این است که واقف باشیم بر
این موضوع که چگونه می توان ورود نخبگان علمی به فضاي تولیدي و کارآفرینی کشور را تسهیل کرد تا امکان بهره برداري و به

 
کارگیري ایده هاي ارزشمند آنان در فضاي اقتصادي- اجتماعی و مدیریتی کشورمان فراهم شود. 

 
وظیفه بنیاد نخبگان در این میان چیست؟ 

بنیاد ملی نخبگان با تأکید مقام معظم رهبري و به منظور شناسایی افراد مستعد، زمینه سازي تربیت شایسته آن ها و سپردن مدیریت
تحولات کشور به نخبگان علمی تأسیس شد. بدون شک فراگیري تفکر نخبگی در سیستم مدیریتی تحولات کشور یک ضرورت بوده و

 
به منظور تحقق منویات رهبري در حوزه نخبگانی کشور، یک نهاد فرادستگاهی و توانمندساز است. 

تأکید معاون علمی و فناوري رئیس جمهور به عنوان مدیر سطح عالی بنیاد بر اقتصاد دانش بنیان و تکیه بر تولیدات و محصولات
داخلی بوده و به همین دلیل تسهیلات و حمایت هاي بسیار خوبی از سوي معاونت علمی و فناوري رئیس جمهور براي شرکت هاي

 
دانش بنیان در نظر گرفته شده است. 

دفاتر استانی بنیاد ملی نخبگان به منظور برنامه ریزي، شناسایی و حمایت مادي و معنوي از نخبگان در استان ها راه اندازي شده و
تلاش بنیاد نخبگان در استان بسترسازي و ارتقاي تولید علم و فناوري و پیشرفت همه جانبه و متوازن استان بوده و سعی مدیران و
مسئولان بنیاد بر این است که پایه هاي توسعه و اقتصاد استان را بر پایه دانش مفید و با وجود ظرفیت نخبگان استان گسترش دهند.

در این راستا، عقیده بر این است که دانشجویان و دانشگاهیان مغز متفکر جامعه بوده و اگر این قشر فرهیخته و مؤثر در جایگاه واقعی
خود قرار گیرند و بتوانند تمام تلاش و کوشش خود را در جهت پیشرفت جامعه به کار ببرند، جامعه داراي شتابی توسعه اي پایدار و
مطمئن خواهد بود. در حال حاضر از مراحل اولیه پژوهش تا عملی کردن طرح مورد نظر، موانع و مشکلات زیادي پیش روي نخبگان

 
وجود دارد و در این شرایط امکانات کافی براي تحقیق و جمع آوري اطلاعات در اختیار محقق قرار نمی گیرد. 

 
به عنوان سؤال بعدي در خصوص برنامه دانشگاه ها و دیگر ارگان ها براي نخبه پروري توضیح دهید. 



ببینید رسالت اصلی مراکز تعلیم و تربیت در همه سطوح آموزشی اعم از رسمی، غیر رسمی و حرفه اي پرورش نخبگان جامعه است.
این موضوع حتی رسالت دیگر بخش هاي مدیریتی و اجرایی نیز به حساب می آید و اصولاً این مقوله در توسعه یک موضوع میان
بخشی است و تنها به حوزه آموزش و پژوهش مربوط نمی شود. اما با توجه به سرعت تحولات علمی و فناوري نقش محوري بر دوش
مراکز علمی و دانشگاهی است. در این خصوص، حتی مراکز علمی و دانشگاهی به خوبی دریافته اند که زمان آموزش و پژوهش

 
محوري صرف کم اهمیت شده و دانشگاه ها باید دانشجویان کارآفرین، خلاق و نوآور تربیت کند. 

ارگان هاي مختلفی ازجمله وزارت علوم تحقیقات و فناوري، وزارت امور خارجه، بنیاد ملی نخبگان، وزارت بهداشت درمان آموزش
پزشکی، و وزارت آموزش وپرورش متولی این امر هستند تا فضا را طوري آماده کنند تا دانش آموختگان ممتاز شناسایی، تربیت و در
خدمت نظام و کشور باشند. در این راستا، قدم اول شناسایی و استعدادیابی افراد نخبه است و سپس تربیت و پرورش آن ها که گام
هاي بعدي حمایت و جذب آن هاست. طبیعی است، بهترین راه جذب نخبگان آماده کردن فضا است نوع برخورد ادارات جذب در هر

 
ارگانی باید جذاب باشد نه دافعه و مأیوس کننده یا طرد کننده. 

از سوي دیگر، نوع برخورد ادارات در بخش جذب و حمایت به مفهوم واقعی باید جذاب و کارا باشد، ما در این بخش قدري مشکل
ساختاري داریم، برخوردها براي جذب، به معناي حقیقی کلمه باید جذاب باشد؛ مثلاً ارتباطات با دانشجویان، بررسی سریع پرونده آن
ها و به موقع انجام دادن کار این دانشجویان از فعالیت هاي مربوط به جذب است. نخبگان جوان سرمایه ملی هستند و براي تربیت و
پرورش آن ها تلاش هاي زیادي شده است. کشورهاي خارجی که دانشجویان ما را جذب می کنند، کار ویژه اي انجام نمی دهند، کار
آن ها تسهیل فرآیند جذب است، اگر پرونده قابل دفاعی داشته باشی و به قابلیت شما واقف شوند، سریع جواب می دهند. ما باید این
موارد را یاد بگیریم. امروزه در دنیا با سرعت خیره کننده تغییر و تحولات و بحران هاي موجود طبیعتاً کشورهایی موفق هستند که

 
افراد نخبه در بدنه اقتصادي، اجتماعی و مدیریتی جامعه نقش آفرینی مستقیم و مؤثر دارند. 

با این توصیف شما نقش تعیین کننده نخبگان در عبور از چالش هاي موجود جهانی، ملی و محلی مهم است ممکن است دراین باره

 
توضیح دهید؟ 

بله همین طور است، جداي از تحولات و مسائل مشهود جهانی در عصر جهانی شدن و فناوري ارتباطات و همچنین انسان مداري و
انسان محوري و به عبارتی ضرورت مدیریت منابع انسانی، به طور اخص در کشور و حتی استان، در شرایطی که دشمنان جهانی از
سلاح تحریم براي به انزوا کشاندن کشور استفاده می کنند، نخبگان با نقش بسیار نافذ خود در تولید دانش، رونق تولید دانش بنیان،
رفع موانع تولید و به تبع آن شکوفایی و توسعه اقتصادي کشور ایفاي نقش مؤثر کنند. اساساً گره گشایی از مشکلات و نارسایی هاي

 
کشور در عرصه هاي گوناگون ازجمله حوزه هاي اقتصادي و اجتماعی، بدون در نظر گرفتن نقش نخبگان آسان نیست. 

نخبگان با تکیه بر هوش و توانمندي بالاي خود و تولید ایده ها و راهکارهاي مؤثر و همچنین با تصمیم گیري هاي اصولی، منطقی و
هوشمندانه در این مقطع حساس در حوزه هاي گوناگون، جامعه و هر منطقه را از گردنه ها و پیچ هاي تند و بحران هاي پیش رو به
سلامت و با اطمینان بیشتر عبور می دهند و اساساً تأکید به اهمیت حضور فعال و نه سمبلیک یا منفعل سرآمدان و افراد نخبه از این
حیث قابل بررسی است که نگاه ژرف و عمیق آن ها به مسائل باعث می شود تا با صرف کمترین انرژي و زمان، حداقل هزینه، مشکل
یابی، مشکل گشایی و در نهایت بحران ها و نارسایی هاي کشور سریع تر و مطمئن تر مرتفع شود. مدیران کارآفرین، خلاق، هوشمند
و توانمند در دستگاه ها و نهاد هاي تصمیم گیر و تصمیم ساز کشور، مصداق و نمونه اي از این اثرگذاري است و در مواقع بحرانی این
اثرگذاري بیش از پیش عیان تر می شود. طبیعتاً مدیریت بحران در چنین مواقعی، اصلی مهم و حائز اهمیت است که جز با نقش

 
آفرینی نخبگان و مدیران لایق و جسور امکان پذیر نیست. 



 
چه ضعف ها و مشکلاتی در این زمینه می بیند؟ 

متأسفانه موانع و مشکلات در حوزه شناسایی، تربیت و به کارگیري نخبگان متعدد بوده و البته براي خیلی از افراد دست اندرکار
مبرهن و آشکار است. قبل از هرچیز باید یادآور شوم در کشور ما، تا حد زیادي عبارت «چرخش نخبگان»، به اشتباه به جاي «گردش
نخبگان» مصطلح شده است. چرخش نخبگان در ایران بیشتر نهادینه شده تا گردش نخبگان در حالی که باید گردش نخبگان اتفاق

 
بیفتد. 

شاید بزرگ ترین چالش موجود کم توجهی نظام اجرایی و مدیریت کشور در گذشته نه چندان دور به این مقوله باشد و آن عدم بهره
مندي صحیح از ظرفیت افراد و تولیدات علمی نخبگان و به دنبال آن حمایت هاي بسیار ناچیزي از جانب مدیران اجرایی کشور است،
علاوه بر اینکه ارتباط دو سویه مراکز علمی و دانشگاهی با جامعه ضعیف است و می توان گفت مطالبه بسیار اندکی از جامعه نخبگانی
کشور صورت می گیرد و شاید جامعه نخبگان نیز از نیاز و مسائل مبتلابه جامعه شناخت و آشنایی کافی و عمیق ندارند. مزید براین،
مادامی که براي حل مسائل اساسی و حیاتی کشور در تمامی حوزه هاي خرد و کلان، بستري براي اندیشیدن و تصمیم سازي و به
دنبال آن چیدمان راه حل هاي حساب شده به وسیله مشارکت هاي فکري با نخبگان و صاحب نظران وجود نداشته باشد جامعه نخبه
کشور به گروهی ناکام و بی انگیزه تبدیل می شوند. در ادامه این مشکل، یکی از مهم ترین نواقص موجود «عدم وجود اندیشکده هاي
راهبردي» با تکیه بر افراد با ظرفیت در کشور است. یکی از مهم ترین وظایف اندیشکده هاي راهبردي که محلی براي شبکه سازي و

 
اجتماع نخبگان از تمامی عرصه ها و تدوین سیاست ها و برنامه هاي راهبردي جهت پیشرفت و حرکت رو به جلو است. 

مشکل دیگر در بطن جامعه و ساختار اجتماعی و فرهنگی آن است که چند مشکل اساسی در این زمینه داریم؛ اول نداشتن تعریف
مشخص و واحد از مفهوم نخبگان است و مرز نخبه و غیرنخبه در جامعه مشخص نیست. مشکل دیگر بحث منزلت است و صدالبته
براي نخبگان علمی و مرز منزلتی نخبه در جامعه مخدوش شده است. سوم اختلال ارتباطی نخبه با نظام اجتماعی جامعه بوده و
رفتارهاي اجتماعی با سطح تحلیل نخبگان دچار شکاف شده است. گاهی جامعه در فضاي احساسی زیست می کند و نخبه به دنبال
زیست خردگرایانه یا عقلانی است و این امر به شکاف میان او و جامعه منجر شده است. موضوع آخر دراین باره، امنیت نخبگان است
که در عمل، عدم وجود آن به مخدوش شدن جایگاه نخبگان منجر شده است. نخبه در موقعیت و فضاي ناامن و غیر مطمئن (امنیت

 
روانی، شغلی، زیستی، بیان و...) به مرحله تولید علم و اندیشه قوي نخواهد رسید. 

 
آقاي دکتر وضعیت نخبگان در حوزه هاي علوم تجربی به نظر بیشتر نهادینه شده، در حوزه علوم انسانی چگونه است؟ 

یکی از مشهودترین نقاط ضعف موجود در بدنه علمی و نخبگانی کشور محدودیت هاي موجود در همکاري هاي بین رشته اي و
کارگروه هاي مشترك در جهت ارتقاي رتبه علمی کشور است. در واقع امکان ارتباطات بین رشته اي در پژوهش هاي انجام شده
محدود بوده و معمولاً افراد محدود به حوزه تخصصی خود گام برمی دارند. پژوهش هاي کامل و بدیع، پژوهش هایی هستند که میدان
دید گسترده اي داشته و تمام جوانب علمی نه فقط محدود به یک رشته و حوزه را دربربگیرند که این روند مستلزم وجود فضایی
عمومی تحت عنوان شبکه ملی نخبگانی در کشور است تا تمامی نخبگان از همه حوزه ها بتوانند با افراد متخصص از حوزه هاي دیگر

 
به راحتی بحث و تبادل نظر و در نهایت همکاري هاي چندسویه داشته باشند. 

در استان همدان همانند سایر استان ها متأسفانه نگاه اصلی- البته شاید حسب ضرورت- بر نخبگان در حوزه هاي فناوري و علوم پایه
است. البته لازم است نگاه و اتکاي صرف به نخبگان حوزه تولید فناوري تغییر کرده و نخبگان فرهنگی و علوم اجتماعی و انسانی نیز
توجه و عنایت شود. امروزه نقش سرمایه اجتماعی و انسانی در توسعه بی بدیل است و حتی می تواند کاستی دیگر سرمایه ها را نظیر



سرمایه طبیعی، اقتصادي و مالی و فیزیکی را تا حد زیادي این سرمایه هاي انسانی یا رو زمینی را جبران کنند. امیدوارم بتوانیم بستر

 
لازم را براي شناسایی، حمایت و حضور این بخش از نخبگان در آینده را فراهم سازیم. 

 
آیا مشاهیر نخبگان همدان در کشور و جهان شبکه ارتباطی دارند و از ظرفیت آنان براي تقویت نخبگان جوان استفاده می شود؟ 

در مورد نخبگان و تعداد آن ها در سطح کشور و استان و حتی شهر همدان چون تعریف نخبه استانداردي وجود ندارد پس آمار
دقیقی در دست نیست. اما در خصوص شبکه اجتماعی بین نخبگان با وجود اهمیت و ضرورت و نقش حیاتی آن در هدایت جامعه
متأسفانه هنوز شبکه خاصی براي ارتباط آن ها وجود ندارد. فعلاً در بنیاد نخبگان بر اساس فراخوان هاي بنیاد ما با آن ها ارتباط
داریم. هرساله ما طبق برنامه هاي منسجم و سراسري بنیاد ملی نخبگان افراد جدید را شناسایی کرده و تحت پوشش بنیاد ملی
نخبگان و حمایت هاي آن قرار می دهیم و به عبارت ساده تر مثلاً از جوایز متعدد بنیاد بهره مند می شوند. بنده در ابتداي مسئولیت
بنیاد استان بوده و درصدد شناسایی بهتر و ایجاد شبکه هاي استانی و منطقه اي هستم و به عنوان یک برنامه آن را دنبال خواهم کرد.

 
در پایان با توجه به مباحث ذکر شده در جمع بندي چه راهکارهاي سیاستی پیش رو دارید؟ 

به طور خلاصه چند مورد را خدمت شما عرض می کنم که البته خود بنیاد نخبگان به دنبال تحقق آن هاست؛ نخست حمایت همه
جانبه مسئولان از نخبگان و شرکت هاي دانش بنیان داخلی و استارت آپ هاي فعال، سپس ایجاد شبکه ملی و منطقه اي نخبگان به
منظور تعامل سازنده با هدف افزایش تعاملات بین رشته اي و توسعه مدیریت نخبگانی در کشور، بسترسازي مناسب براي تولید علم
کاربردي و مفید و حمایت از تولیدات متناسب با شرایط و نیاز جامعه، ایجاد اندیشکده هاي نخبگان در حوزه هاي مختلف زندگی
انسان به عنوان مثال بخش سلامت به منظور افزایش کیفیت انسان سالم در تمامی ابعاد اجرایی و اجتماعی کشور، هدایت تولید
مقالات و پژوهش هاي غیر کاربردي به سمت مطالعات کاربردي و نیازمحور و در نهایت رصد جامعه نخبگان و ایجاد دستورالعمل هایی
به منظور سوق دادن پژوهش هاي علمی به سمت و سوي نیازهاي اساسی و مفید. در پایان از شما بابت ترتیب دادن این مصاحبه

 
تشکر می کنم. 

 
دو نکته؛ استفاده از ظرفیت نخبگان مطرح استانی و توجه به پدیده مهاجرت نخبگان جوان 

گفتنی است؛ بررسی ها نشان می دهد بسیاري از نخبه هاي مطرح دنیا و کشور از چهره هاي همدانی بوده و نگارنده پیش تر از طریق
همین رسانه با برخی از آن ها گفت و گوهایی داشته است. بر این اساس و استنادات موجود دیگر، به نظر می رسد ایجاد پل ارتباطی
میان نخبگان و استان نیازمند یک عزم راسخ و جدي است تا ظرفیت آن ها در تحلیل و ارائه راهکارهاي عملی، ایجاد شور و نشاط در
میان جوانان و البته تجاربی که در دستیابی به موفقیت طی کرده اند مورد استفاده قرار گیرد. ده ها شخصیت برجسته در رشته هاي
مختلف، که با نیروي اراده، مسئولیت پذیري و احساس دلبستگی به وطن با وجود مشکلات فراوان و نبود زیرساخت هاي تکنولوژیکی،
نتایج بزرگی را در عرصه هاي مختلف به دست آورده اند. علاوه بر این، واضح است که موتور محرك توسعه یافتگی در هر کشوري
نتیجه عمل و فکر نخبگان است. به عبارت دیگر توسعه یافتگی در کشور ارتباط مستقیمی با نخبگان دارد و معاشرت منطقی و سامان
یافته با نخبگان فکري می تواند سرنوشت یک جامعه را تعیین کند. اگرچه بسیاري از نخبگان همدانی اکنون در این استان نیستند، اما

 
این دلیل متقنی نیست که این شهر و دیار و نخبگان جوان تر این از وجود آنان بی بهره بمانند. 

وجه دیگر توجه به نخبگان و استفاده از ظرفیت آنان که در این گزارش مورد غفلت واقع شد توجه به مهاجرت نخبگان است؛ ما پاسخ
روشنی در این خصوص از دکتر اعظمی دریافت نکردیم حال آنکه این مسئله نه غیر قابل توجه است و نه می توان آن را نادیده گرفت.
هشدار درباره مهاجرت نخبگان که چندي پیش رهبر انقلاب نیز به آن اشاره کردند حاکی از این است که مسئولان امر در محافل



تصمیم گیر با پیش از هر چیز باید با موشکافی علل مهاجرت، براي رفع موانع و فراهم کردن زمینه در داخل براي حضور آن ها به
عنوان سرمایه انسانی و پیشران توسعه چاره اندیشی کنند تا کشور در سال هاي آینده با بحران نیروي انسانی نخبه و تحصیلکرده

 
مواجه نشویم. 

باید دید چرا نخبه هاي علمی و اقتصادي علاقه مند و مجبور می شوند این استان را ترك کنند و فعالیت علمی یا اقتصادي خود را در
جاي دیگري انجام دهند. کسانی که فعالیتشان در داخل می تواند موجب کارگشایی و کارآفرینی شود اما ترجیح می دهند به جایی
غیر از همدان بروند و باید دید در نگاه مسئولان و مدیران تا چه حد باور به توانایی نخبگان وجود دارد. آیا بدون شوآف و نمایش باور
داریم که می توانیم مشکلات را حل کنیم؟ آیا نخبگان را پیشقراولان و افسران حل مشکلات می دانیم؟ آیا نخبگان در مواجهه با
مدیران ارشد و میانی این حس را دارند که آن ها حل مشکل را در دست نخبگان می دانند؟ برنامه بنیاد نخبگان در این راستا

 
چیست؟ 

البته بدیهی است این مسئله چندوجهی بوده و نگاه یک سویه به آن منطقی نیست؛ اما آنچه بیش از همه به چشم می آید این است
که برنامه بیناد نخبگان، (فارغ از توجه به معلول) براي تعامل دوسویه با نخبگان به ویژه آنان که از این استان آهنگ مهاجرت دارند

چیست؟ آیا تاکنون آن ها گرد هم آمده و از دلایل ماندن و رفتنشان سخن گفته اند؟



گفتگو با دکتر قالیچی، رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان

شرقی و دبیر برگزاري سومین جشنواره سراسري نشریات، رسانه و فضاي

مجازي
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کاربردي

واحد استان آذربایجان شرقی - دکتر فرزان قالیچی، رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی و دبیر
برگزاري سومین جشنواره سراسري درون دانشگاهی نشریات، رسانه و فضاي مجازي در گفتگو با دبیرخانه سومین جشنواره

نشریات، رسانه و فضاي مجازي به ارائه مطالبی در خصوص اهمیت فضاي مجازي و نشریات در ...

دکتر فرزان قالیچی، رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی و دبیر برگزاري سومین جشنواره سراسري
درون دانشگاهی نشریات، رسانه و فضاي مجازي در گفتگو با دبیرخانه سومین جشنواره نشریات، رسانه و فضاي مجازي به ارائه

 
مطالبی در خصوص اهمیت فضاي مجازي و نشریات در دانشگاه ها پرداخت. 

خلاصه این گفتگو به شرح ذیل می باشد.

دکتر قالیچی رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی در پاسخ به این سوال که آیا دانشگاه در دوسال اخیر و در
زمان همه  گیري ویروس کرونا توانسته از فضاي مجازي در رویکردهاي مختلف آموزشی فرهنگی، پژوهشی، دانشجویی بهره بجوید،
گفت: به هرحال مشکلات ممکن هست همیشه وجود داشته باشد و قطعا هر ازگاهی به واسطه اتفاقاتی که در اطراف ما می افتد وجود
 دارد و ما بایستی براي مقابله با این مشکلات بتوانیم کارهاي جاري خودمان را هم انجام بدهیم و در مقابل آن مشکل تسلیم نشویم.
ویروس کرونا از دوسال قبل یک مشکل در کشور، البته نه در کشور ما بلکه کل کره خاکی، بوده و بنابراین ما ناچار بودیم براي عدم
جلوگیري از توقف کارها یکسري برنامه هایی را براي دانشجویان در فضاي مجازي که شامل مسایل آموزشی، فرهنگی، پژوهشی و
دانشجویی بود انجام دهیم و من خیلی خوشحال هستم که امروز عرض کنم دانشگاه جامع علمی کابردي واحد استانی آذربایجان
شرقی در این زمینه سربلند هست و مسایل آموزشی را از همان ابتداي همه گیري ویروس کرونا از انتهاي سال 1398 بلافاصله شروع
کرد و الحمداالله بین دانشگاه هاي استان، اولین آموزش برخط را اجرا کرد و چون این بستر وجود داشت از این بستر براي فعالیت هاي
فرهنگی و پژوهشی نیز استفاده شد، وبینار هاي بسیار زیادي در زمینه هاي بسیار مختلف فرهنگی، دانشجویی و ورزشی انجام گردید

 
که اگر بخواهیم گزارشی از روند آن بدهیم گزارشی کاملا پر محتوا خواهد بود . 

دبیر سومین جشنواره درون دانشگاهی نشریات، رسانه و فضاي مجازي در خصوص تهدیدها و فرصت هاي فضاي مجازي گفت: اگر
شما ارّه اي داشته باشید می توان در جاي خوب یا جاي بد از آن استفاده کرد؛ اگر نسبت به بریدن درختی که نباید برید، و آن را برید



کار بدي هست ولی اگر حرصی بشه و یا شاخه اي زاید رو ببرید کار خوبی انجام گرفته است؛ به هرحال هر ابزاري هم جنبه هاي
مثبت دارد هم منفی؛ فضاي مجازي هم از این قاعده مستنثنی نیست هم می تواند تهدید باشد هم فرصت و افرادي که به هرحال
هوشمندانه عمل می کنند سعی می کنند که از این فضاي مجازي استفاده بکنند و اینکه صد در صد عرض می کنم فضاي مجازي
تهدیداتی هم دارد که باید عرض کنم ما باید سعی کنیم که از نقاط قوت این ابزار که سالها پیش وجود نداشت استفاده کنیم و از این
می توان به عنوان یک ابزار مهم براي انتقال بسیاري از موارد هم در زمینه هاي آموزشی و هم پژوهشی استفاده نمود و به نظرم باید
دانشجو ها نیز از این فرصت ها به خوبی استفاده بکنند. اهمیت فضاي مجازي در زندگی امروز باعث شده دسترسی مردم به اطلاعات
بیشتر بشود و یکی از مشکلاتی که این مورد دارد گستردگی اطلاعات تا حدي زیاد هست که انسان گاهی زمان را نیز از دست می
دهد و گاها مشاهده می کنید بعضی افراد ساعت ها در لابلاي مطالب کلنجار میروند و این یکی از مضرات فضاي مجازي هست به هر

 
حال ما بایستی بتوانیم از فایده هاي فضاي مجازي بیشتر بهره مند شویم . 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی در مورد نقش فضاي مجازي در فعالیت هاي فرهنگی و دانشجویی اظهار
داشت: هیچ چیزي آن شرایط حضوري را پر نمی کند چرا که وقتی ما فعالیتی را در بستر فضاي مجازي می آوریم از یک طرف
مخاطب در مقابل ما قرار نمی گیرد که گاها مشکلاتی ایجاد می کند که این مورد از عیوب آن به شمار می آید ولی از اینکه در زمان
کوتاه و هزینه بسیار کم می توانید آن مطلب را انتقال بدهید خیلی خوب هست ولی باید فرهنگ سازي بشود که چگونه باید از فضاي
مجازي در این گونه فعالیت ها استفاده نمود و این بستگی به مدیران جامعه و مدیران فرهنگی جامعه دارد که شرایط را طوري فراهم
کنند که مردم به خصوص جوانان فعالیت مثبتی در بستر فضاي مجازي می بینند فورا از آن استفاده کنند و از مسایل بد آن جدا

 
دوري  بکنند. 

قالیچی در خصوص نقش نشریات دانشجویی در انعکاس رویدادهاي دانشجویی افزود: نشریات دانشجویی در انعکاس رویدادهاي
دانشجویی بسیار خوب می تواند باشد مخصوصا در دانشگاه جامع علمی کاربردي که معمولا دانشجویان خیلی مطالبه گر
نیستند. بنابراین نشریات دانشجویی هم در بعد صنفی، هم در بعد فرهنگی و هم بعد ورزشی هم می تواند اطلاع رسان باشد و هم
منعکس کننده نظرات و ایده هاي دانشجویان؛ بنظرم باید این مورد در دانشگاه ها تقویت بشود و الان هم چون این جشنواره را به

 
صورت نشریات و رسانه فضاي مجازي داریم اگر بتوانیم این نشریات رو در فضاي وب و الکترونیکی انجام دهیم می تواند بهتر باشد. 

وي هم چنین در خصوص ارتباط فضاي مجازي و نشریات با اشتغال زایی و کارآفرینی ابراز داشت: نشریات و فضاي مجازي می توانند
کمک کننده انتقال و کسب اطلاعات باشند وگرنه موضوع کارآفرینی خیلی بستگی به آموزش ها و مهارت هایی دارد که دانشجو در
طول تحصیل با آن مواجه می شود و اینکه چگونه می تواند علم خود را به ثروت تبدیل کند که این فضاي مجازي به عنوان یک

 
کاتالیزور براي کسانی که میخواهند کارآفرینی یا اشتغالزایی بکنند می تواند راهنمایی کند. 

رئیس واحد استانی آذربایجان شرقی در پاسخ به این سوال که برگزاري جشنواره هاي فرهنگی در سطح مراکز آموزشی کشور به
صورت متمرکز تا چه حدي می تواند نیازهاي فرهنگی دانشجویان را برآورده نماید، گفت: برگزاري جشنواره هاي فرهنگی در سطح
مراکز آموزشی کشور به صورت متمرکز یا غیر متمرکز می تواند در تامین نیازهاي فرهنگی دانشجویان موثر باشد و چه بسا این
فعالیت هاي فرهنگی اگر خیلی هوشمندانه برگزار بشود و صرفا مبتنی بر موضوعات کلیشه اي نشوند و موضوع هاي نو آورانه داشته

 
باشند می تواند تاثیر شگرفی در روحیه دانشجویان حتی در آینده شغلی آنان موثر واقع شود . 

قالیچی در پایان در راستاي افزایش کمی و کیفی آثار جشنواره گفت: پیشنهاد بنده در راستاي افزایش کمی و کیفی اجراي جشنواره
ها می تواند این باشد که تبلیغات خوب و موثر در بین دانشجویان توسط واحدهاي استانی و مراکز آموزش علمی کاربردي می تواند
موثر باشد و صرفا تاکید بر افزایش تعداد آثار نباشد و همزمان شاهد تولید کیفی آثار نیز باشم و پس از اتمام جشنواره حتما از آثاري



که توسط داوران برگزیده میشود به  نوعی حمایت بشود تا بتوانیم از ایده ها در جهت گفتمان سازي موضوع مهارت آفرینی و
کارآفرینی نیز استفاده بکنیم .



افزایش 1620 تخت با تکمیل پنج بیمارستان، رهاوردي از سفر رئیس جمهور به

یزد

منبع: ایرناشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/11/04

یزد- ایرنا- استاندار یزد با اعلام تصویب تامین اعتبار مورد نیاز براي تکمیل پنج بیمارستان با پیشرفت فیزیکی بالاي 70 تا
80 درصدي در سفر رییس جمهور به این استان، گفت: با تکمیل این بیمارستان ها، 1500 تخت به مجموعه تخت هاي

بیمارستانی و 120 تخت نیز به ظرفیت آي سی یو در مراکز درمانی استان اضافه می شود.

یزد- ایرنا- استاندار یزد با اعلام تصویب تامین اعتبار مورد
نیاز براي تکمیل پنج بیمارستان با پیشرفت فیزیکی بالاي
70 تا 80 درصدي در سفر رییس جمهور به این استان،
گفت: با تکمیل این بیمارستان ها، 1500 تخت به مجموعه
تخت هاي بیمارستانی و 120 تخت نیز به ظرفیت آي سی

 
یو در مراکز درمانی استان اضافه می شود. 

به گزارش روابط عمومی استانداري یزد، مهران فاطمی با
تشریح دستاوردهاي سفر رییس جمهور در بخش هاي
مختلف، به خصوص در زمینه طرح هاي مصوب حوزه
بهداشت و درمان، تکمیل و تجهیز مرکز تحقیقات سلامت

و ایمنی غذا، تامین سامانه انتقال خون سیار و تکمیل ساختمان پیوند مغز استخوان بیمارستان شهید صدوقی(ره)، دانشکده

 
پیراپزشکی، دانشکده طب سنتی اردکان و پژوهشکده تولید مثل استان را از دیگر طرح هاي در دستور کار این سفر برشمرد. 

استاندار یزد گفت: یزد دوازدهمین مقصد سفرهاي استانی رئیس جمهور و برخی از اعضاي کابینه دولت سیزدهم بود و در این سفر

 
معاونان و روساي 29 دستگاه و سازمان کشوري نیز به استان سفر کردند و در قالب میز خدمت به بررسی مطالبات مردم پرداختند. 

وي قرارگیري گرفتن طرح ها در لیست مصوبات سفر را مشروط به پیشرفت فیزیکی بیش از 50 درصد و برخورداري از ردیف بودجه
دانست و اظهارداشت: ثمره سفر رئیس جمهور به استان، دریافت مصوبه براي جذب نزدیک به 8 هزار میلیارد تومان و صدور مجوز

 
براي ارائه 36 هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی براي اتمام پروژه هاي نیمه تمام استان بوده است. 

فاطمی یکی از دغدغه هاي مهم مردم استان را تامین پایدار آب شرب عنوان و تصریح کرد: در این راستا برنامه هاي کوتاه مدت، میان

 
مدت و بلند مدت براي استان تصویب شد. 

استاندار یزد با بیان اینکه غیر از مصوبات سفر، قریب به 2 هزار میلیارد تومان پروژه در قالب برنامه کوتاه مدت تعریف شده است،
خاطرنشان کرد: با اجراي برنامه هاي کوتاه مدت میزان تاب آوري آب شرب استان از 24 ساعت به بالاي 10 روز افزایش پیدا می کند.

وي یکی از موضوعات مورد پیگیري استان را استفاده از ظرفیت معادن در اجراي پروژه هاي برنامه هاي میان مدت و بلند مدت انتقال



آب به استان بیان کرد و گفت: موافقت هاي اولیه این امر انجام شده و اکنون در مرحله انعقاد تفاهم نامه و تبیین سازوکارهاي اجرایی

 
آن هستیم. 

فاطمی با بیان اینکه مصوبات سفر و اعتبارات آن ها براي سال هاي 1400، 1401 و 1402 است، از تخصیص مبلغ 408 میلیارد

 
تومان اعتبار جهت اجراي مصوبات سفر؛ دو هفته پس از پایان سفر خبرداد. 

استاندار یزد در ادامه با بیان اینکه در حوزه آموزش و پرورش هفت مصوبه به اعتبار 312 میلیارد تومان به تصویب رسید، گفت: به
منظور تحقق سهم 50 درصدي دولت در مدارس خیري، با پیگیري هاي بعمل آمده 150 میلیارد تومان براي تکمیل و بهره برداري از

 
این مدارس گذاشته شد. 

وي در ادامه، اختصاص 60 میلیارد تومان براي استخرهاي شنا و سالن هاي ورزشی دانش آموزي، 15 میلیارد تومان براي تکمیل
بخش جدید بیمارستان خیري فرهنگیان، 50 میلیارد تومان براي مجتمع آموزش سید گلسرخ، 5 میلیارد تومان براي تکمیل خوابگاه
دخترانه دانشگاه فرهنگیان و 10 میلیارد تومان براي تکمیل و تجهیز هنرستان هاي تخصصی را، بخشی از مصوبات آموزش و پرورش

 
در سفر رئیس جمهور به استان یزد دانست. 

فاطمی از تصویب 8 مصوبه با اعتبار قریب به 125 میلیارد تومان در حوزه میراث فرهنگی خبرداد و گفت: در این راستا 40 میلیارد
تومان براي حفظ و مرمت بافت تاریخی استان یزد،20 میلیارد تومان براي راه اندازي زیرساخت هاي تاریخی و اقتصاد گردشگري و

 
40 میلیارد تومان براي توسعه زیر ساخت هاي گردشگري و صنایع دستی در نظر گرفته شده است. 

استاندار یزد در ادامه نوید احداث بزرگترین هتل - کارخانه خاورمیانه در استان یزد را داد و اظهارداشت: براي احداث این پروژه توسط
بخش خصوصی 300 میلیارد تومان تسهیلات با نرخ 9 درصد گذاشته شد که قرار است 100 میلیارد تومان ان در سالجاري تخصیص

 
یابد. 

وي یکی از اتفاقات بسیار بزرگ را ایجاد منطقه ویژه گردشگري در یزد عنوان کرد و افزود: دولت با لایحه ایجاد منطقه ویژه گردشگري
در یزد موافقت و ارسال آن به مجلس موافقت کرده است که با تصویب مجلس، براي اولین بار در کشور یک منطقه ویژه گردشگري در

 
استان یزد شکل گرفته و براي آن شرایط و مقتضیات مخصوص مناطق ویژه اقتصادي لحاظ می شود. 

فاطمی با اشاره به پیگیري دغدغه هاي فعالین گردشگري در خصوص پروازها، بیان کرد: در هفته هاي آینده تفاهم نامه اي در این
خصوص امضاء می شود که در پرتو آن یزد براي اولین بار صاحب یک شرکت هواپیمایی با بیس یزد می شود که بسیار اتفاق بزرگی

 
است. 

استاندار یزد در ادامه با بیان اینکه فعالین گردشگري در پی شیوع کرونا بسیار آسیب دیده و متضرر شده اند، از پیگیري هاي استان

 
براي امهال وام ها دریافت شده، مباحث مربوط به تامین اجتماعی آن ها و دیگر مسائل خبرداد. 

وي در پاسخ به سوالی در خصوص سامانه 111 و تعداد درخواست هاي ثبت شده در این سامانه، گفت: قریب به 60 هزار درخواست

 
مردمی در سامانه سامد استان در سفر رییس جمهور به یزد ثبت، تفکیک و به دستگاه هاي مربوطه ارجاع شده است. 

فاطمی پیرو سوالی در خصوص مصوبات حوزه بهداشت و درمان؛ سفر رئیس جمهور به استان، بیان کرد: در این حوزه 12 مصوبه با



 
570 میلیارد تومان اعتبار تصویب شد. 

فاطمی در بخش دیگري از سخنانش از تصویب 8 مصوبه با اعتبار 143/5 میلیارد تومان براي فرهنگ و ارشاد اسلامی در سفر رئیس
جمهور به استان یزد خبرداد و گفت: تکمیل مجتمع هاي فرهنگی نیمه تمام استان، تالار مرکزي یزد، تکمیل کتابخانه مرکزي یزد،
مجتمع فرهنگی و هنري بافق و مروست و کمک به تکمیل پروژه هاي عمرانی حوزه علمیه بانوان و براداران از جمله پروژه هاي مصوب

 
در این بخش است. 

استاندار یزد در ادامه به پروژه هاي مصوب وزارت نیرو اشاره کرد و افزود: در این راستا 11 مصوبه با 934 میلیارد تومان به تصویب

 
رسید که از این میزان اعتبار، 450 میلیارد تومان آن براي اجراي فاز اول پروژه رینگ آب شهري یزد در نظر گرفته شده است. 

وي از تامین آب شرب شهر میبد، تکمیل مخزن 50 هزار متر مکعبی شهر یزد، تکمیل تاسیسات فاضلاب ندوشن و فاضلاب روستاي

 
آسفیج و توسعه پست مروست به عنوان تعدادي از پروژه هاي مصوب این حوزه یاد کرد. 

فاطمی از عزم جدي استان براي تبدیل به قطب تولید برق از انرژي خورشیدي در خاورمیانه خبرداد و گفت: در این راستا در طول 4
سال به دنبال تولید 2000 مگاوات برق خورشیدي هستیم که در این راستا تفاهم نامه اي با معاون محترم وزیر نیرو و رئیس ساتنا

 
منعقد شد. 

استاندار یزد با بیان اینکه 81/5 مگاوات برق خورشیدي وارد مدار شده است، اظهارداشت: تولید 400 مگاوات برق خورشدي در دست

 
اقدام و مابقی ان در مرحله سرمایه گذاري و واگذاري زمین است. 

وي در ادامه به تشریح مصوبات سفر رئیس جمهور در حوزه وزارت علوم، تحقیقات و فناوري پرداخت و افزود: در این حوزه 10 مصوبه
با اعتبار 175 میلیارد تومان تصویب شد که از جمله آن ها می توان به اختصاص 70 میلیارد تومان براي تکمیل سالن آمفی تئاتر
استان یزد و 30میلیارد تومان براي کارخانه نوآوري، 10 میلیارد تومان براي تکمیل و تجهیز دانشکده فنی مهندسی دانشگاه اردکان،

 
10 میلیارد تومان براي تکمیل پروژه هاي عمرانی دانشگاه میبد و20 میلیارد تومان براي خوابگاه دانشجویی متاهلین اشاره کرد. 

فاطمی همچنین با اشاره به انعقاد تفاهم نامه سه جانبه وزارت علوم، معاونت علم و فناوري ریاست جمهوري و استانداري یزد جهت
تکمیل و ایجاد زیست بوم نوآوري و فناوري در استان، بیان کرد: معتقدیم که استان یزد باید به قطب نوآوري و بهره وري کشور تبدیل

 
شود لذا باید برنامه ریزي هاي لازم براي حرکت در این مسیر انجام شود. 

استاندار یزد ادامه داد: تاکنون عمده تمرکزها بر توسعه سخت در استان بوده اما از این پس باید از ظرفیت هاي نخبگانی و منابع
انسانی استان در حوزه هاي گردشگري، فناوري، نوآوري به نحو احسن استفاده کنیم چراکه این حوزه هاي از نقاط قوت استان هستند

 
و باید بر این حوزه ها تمرکز ویژه اي داشته باشیم. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر«برنامه هاي استان براي کاهش آلودگی هوا» بیان کرد: در این راستا بارگذاري هرگونه صنایع آلاینده و
پرآبخواه در کریدور مهریز- عقدا ممنوع اعلام و مقرر شد مجوزهاي صادر براي پروژه هاي صنعتی آلاینده و پرآبخواهِ فاقد پیشرفت

 
فیزیکی، باطل گردد. 

فاطمی همچنین از انجام مطالعه اي جامع در زمینه پایش آلودگی ها جهت تعیین منشاء آلودگی هاي هوا و سهم هر بخش در



آلودگی خبرداد و خاطرنشان کرد: این مطالعه مبناي بسیار خوبی براي تصمیمگیري کارشناسی براي استان خواهد بود و به هیچ

 
عنوان از آن عدول نخواهیم کرد. 

استاندار یزد به تبیین ضرورت پیوند توسعه و پیشرفت با تکنولوژي و فناوري هاي روز و استانداردسازي تکنولوژي واحدهاي صنعتی
پرداخت و تصریح کرد: در این صورت توامان با بهره برداري از ظرفیت هاي موجود در استان به منظور توسعه و پیشرفت استان،

 
محیط زیست استان را نیز حفظ کرد. 

وي در ادامه از تصویب 5 مصوبه با اعتبار 402 میلیارد تومان مربوط به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سفر رئیس جمهور به
استان یزد خبرداد و از جمله آن ها به اختصاص 272 میلیارد تومان براي احداث بیمارستان فوق تخصصی سرطان، 95 احداث و
تکمیل درمانگاه هاي عمومی سطح یک در مهریز و خاتم،10 میلیارد براي تکمیل و تجهیز مراکز فنی و حرفه اي، 7 میلیارد براي

 
احداث و تکمیل مراکز فنی و حرفه اي خواهران و 18 براي تکمیل استخرهاي کارگري اشاره کرد. 

فاطمی با اشاره به عزم جدي استان براي کاهش نرخ بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی، بیان کرد: مهندسی ساختار اقتصادي استان
به سمت اشتغال فارغ التحصیلان در حوزه سیاست هاي نرم در حوزه اقتصاد دانش بنیان، زیست بوم علم و فناوري و تاکید بر مقوله

 
گردشگري و نوآوري دقیقا بر همین راستا است. 

استاندار یزد در بخش دیگري از سخنانش با بیان اینکه در حوزه وزارت نفت 9 مصوبه به اعتبار 992 میلیارد تومان به تصویب رسیده
است، گفت: 300 میلیارد آن براي گازرسانی به 85 روستاي واجد شرایط، 600 میلیارد آن براي گازرسانی به 1400 واحد صنعتی، 20
میلیارد براي اصلاح نقاط حادثه خیز، 10 میلیارد براي تکمیل سالن هاي ورزشی چند منظوره و40 میلیارد در راستاي اجراي پروژه

 
هاي مسئولیت هاي اجتماعی براي رسیدگی به مناطق کمتر برخوردار گذشته شده است. 

وي همچنین از تصویب 8 مصوبه با اعتبار 590 میلیارد تومان مربوط به صنعت، معدن و تجارت در سفر رئیس جمهور به استان یزد
خبرداد و تصریح کرد: 70 براي تکمیل فاز دوم تصفیه خانه شهرك صنعتی یزد، 520 ایجاد زیرساخت هاي لازم در شهرك ها و
نواحی صنعتی و تشکیل کارگروه براي استفاده از ظرفیت معادن براي توسعه و پیشرفت استان از جمله مصوبات این حوزه بشمار می

 
آید. 

فاطمی اضافه کرد: در حوزه جهاد کشاورزي 15 مصوبه در حوزه هاي بازسازي و نوسازي قنوات، تکمیل زیرساخت هاي شهرك هاي
کشاورزي، توسعه سامانه هاي نوین آبیاري، تامین زیرساخت هاي لازم براي ایجاد مرکز منطقه اي پرورش شتر، اجراي طرح هاي
آبخیزداري، اصلاح و نوسازي باغ هاي خسارت دیده کشاورزي، کمک به مطالعه و اجراي طرح هاي آبزي پروري، تکمیل طرح هاي

 
نیمه تمام آبرسانی عشایر و ...، با اعتبار 578 میلیارد تومان نهایی شد. 

استاندار یزد با اشاره به تصویب 21مصوبه با اعتبار 67/7 میلیارد تومان در بخش کمیته امداد و اختصاص 226 میلیارد تومان
تسهیلات براي این بخش، عنوان کرد: براي این بخش اعتباراتی براي برنامه هایی در زمینه کمک به ساخت واحد مسکونی براي
خانوارهاي نیازمند فاقد مسکن داراي زمین، کمک به ساخت واحد مسکونی براي خانوارهاي فاقد مسکنِ فاقد زمین، تعمیر و بازسازي

 
1000واحدهاي مسکونی مددجویان، تامین وسایل گرمایشی براي قریب به 1000 خانواده نیازمند و ... در نظر گرفته شده است. 

وي همچنین به مصوبات مربوط به بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی اشاره کرد و از اختصاص 25 میلیارد تومان براي احداث مسکن
محرومان با اولویت شهرستان بهاباد و 15 میلیارد تومان براي محرومیت زدایی در حوزه بهداشتی، آموزشی، فرهنگی، زیرساختی و



اشتغال و اختصاص میلیارد تومان میلیارد تومان 15تسهیلات قرض الحسنه در حوزه هاي معیشتی، اشتغال و مسکن از محل بنیاد

 
مستضعفان انقلاب اسلامی خبرداد. 

فاطمی از جمله مصوبات نهایی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) را احداث سه خانه بهداشت، تکمیل 13 مدرسه در سطح استان،
اختصاص 600 میلیارد تومان براي طرح هاي اشتغال و مشارکتی سرمایه گذاري، 30 میلیارد تومان براي بازسازي و نوسازي قنوات

 
استان در مناطق محروم و اختصاص 150سهمیه براي درمان زوج هاي نابارور عنوان کرد. 

استاندار یزد همچنین از اختصاص 70 میلیارد تومان اعتبار براي 29 طرح اشتغال زایی و ارائه 20 میلیارد تومان تسهیلات جهت

 
رسیدگی به درخواست هاي وام مردم در سامانه 111 خبرداد. 

وي در ادامه به بیان رهاوردهاي سفر معاون امور بانوان و خانواده رئیس جمهور به استان پرداخت و گفت: در جریان این سفر 5
میلیارد تومان براي تامین تجهیزات آموزشی موردنیاز دختران، 20 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه براي اشتغال بانوان، 5
میلیارد تومان براي تکمیل پارك هاي بانوان، تکمیل و بازساري سه مدرسه دخترانه جهت مهارت آموزي، تجهیز سه دبیرستان
دخترانه براي مهارت آموزي، 10 تسهیلات کارآفرینی زنان روستایی و 10میلیارد تومان تسهیلات براي زوجین دهه 60 که تا پایان

 
سال ازدواج کنند، اختصاص یافت. 

فاطمی در بخش دیگري از سخنانش از اختصاص اعتبارتی از محل وزارت کشور براي تکمیل پروژه هاي عمرانی شهرداري استان،

 
تکمیل کلانتري اشکذر، سالن هاي مدیریت بحران استان و ساختمان پلیس فتا خبرداد. 

استاندار یزد از دیگر مصوبات سفر رئیس جمهور به استان یزد را اختصاص مبلغ 30 میلیارد تومان براي تکمیل فاز اول ساختمان

 
صداوسیما مرکز یزد، 2 میلیارد تومان براي ساماندهی گلزار شهید و 15 میلیارد تومان براي تکمیل پارك موزه دفاع مقدس بیان کرد. 

وي ادامه داد: در جریان سفر رئیس جمهور به استان سه مصوبه با اعتبار 125 میلیارد تومان در حوزه ورزش و جوانان جهت تکمیل

 
پیست سرپوشیده دوچرخه سواري یزد، تکمیل سالن مسابقات دو میدانی و تکمیل پروژه هاي نیمه تمام ورزش به تصویب رسید. 

فاطمی با بیان اینکه 36 هزار میلیارد تومان تسهیلات براي 1400 پروژه سرمایه گذاري متوسط و خرد، 20 ابرپروژه اقتصادي و 400
پروژه سرمایه گذاري در حوزه گردشگري و کشاورزي اختصاص یافته است، اظهارداشت: در مجموع طی این 4 سال براي 38 هزار نفر

 
اشتغال زایی خواهد شد. 

وي در بخش دیگري از سخنانش به اقدامات و فعالیت هاي انجام شده در استان از ابتداي فعالیت در سمت استاندار یزد پرداخت و
گفت: از نخستین جمعه آغاز فعالیت در این مسند تاکنون، در شهرستان ها و مناطق مختلف شهر یزد حاضر شده، مسائل و مشکلات

 
آن ها احصاء و پیگیري هاي لازم براي حل آن انجام شده است. 

فاطمی با بیان اینکه عمده مصوبات سفرهاي شهرستانی اجرایی شده است، اظهارداشت: بخشی از مصوبات که نیازمند تامین اعتبار در

 
سطح ملی داشت، در حوزه مصوبات سفر تعریف شد که با پیگیري این مصوبات، این موارد اجرایی خواهد شد. 

استاندار یزد در پایان اضافه کرد: در 100 روز اخیر اقدامات و فعالیت هاي خوبی توسط مجموعه دولت و با همراهی نماینده ولی فقیه
در استان و امام جمعه یزد، نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی، مجموعه هاي اداري، امنیتی و احزاب و گروه هاي مختلف



 
انجام شد، امید است ما نیز بتوانیم برگ دیگري به دفتر افتخارات استان یزد اضافه کنیم. 

 
رییس جمهور و جمعی از وزراي کابینه سیزدهم در 26 آذر ماه در قالب دوازدهمین سفر استانی دولت، به استان یزد سفر کردند. 

 
برچسب ها 

 
- یزد 

 
- سیدابراهیم رییسی رییس جمهوري 

 
- تفت 

 
پروندهٔ خبري 

- دوازدهمین سفر استانی رییس جمهور و پیگیري دستاوردهاي آن براي یزد



گرامیداشت دهه فجر در مراغه امسال متفاوت برگزار می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/11/04

مراغه- ایرنا- معاون استاندارو فرماندار ویژه شهرستان مراغه گفت: با توجه به افزایش آمار واکسیناسیون و روند نزولی شیوع
کرونا، برنامه هاي گرامیداشت دهه فجر و راهپیمایی یوم االله 22 بهمن امسال متفاوت تر از سال هاي گذشته برگزار خواهد

شد.

 مراغه- ایرنا- معاون استاندارو فرماندار ویژه شهرستان
مراغه گفت: با توجه به افزایش آمار واکسیناسیون و روند نزولی شیوع کرونا، برنامه هاي گرامیداشت دهه فجر و راهپیمایی یوم االله 22

 
بهمن امسال متفاوت تر از سال هاي گذشته برگزار خواهد شد. 

سیدعلی موسوي روز دوشنبه در جلسه هماهنگی آیین هاي گرامیداشت دهه فجر شهرستان مراغه اظهار داشت: تمامی برنامه هاي
پیش بینی شده از جمله مراسم استقبال از آفتاب، افتتاح و کلنگ زنی پروژه ها و راهپیمایی 22 بهمن در دهه فجر امسال منوط به

 
تصمیم گیري ستاد مقابله با کرونا است. 

وي به کمیته هاي 18 گانه دهه فجر امسال در شهرستان مراغه اشاره کرد و افزود: کمیته نیروهاي مسلح، فضاي مجازي و شبکه هاي
اجتماعی و کمیته فرهنگی و هنري، ورزش و جوانان، کودك و نوجوان، زنان و خانواده، مساجد، ایثارگران، قوه قضائیه، فضاسازي و
تبلیغات شهري، روستایی و عشایري، کارگري و کارآفرینی، ارتباطات و اطلاع رسانی، بسیج، دانشجو و دانشگاهیان، فرهنگ و دانش
آموزان، همیاري و سازمان هاي حمایتی، انجمن، هیئات مذهبی و تشکل هاي دینی و کمیته قرآن و کمیته هنري و هنرمندان و حوزه

 
روحانیت و کمیته اصناف و بازاریان کمیته هاي 18 گانه دهه فجر امسال هستند. 

فرماندار مراغه بیان کرد: مسئولیت هر یک از این کمیته ها برعهده یکی از دستگاه هاي اجرایی بوده و مسئول کمیته موظف به

 
هماهنگی با دیگر دستگاه هاي زیرمجموعه است. 

وي اضافه کرد: تمامی ادارات در بحث فضاسازي به شهرداري کمک و ادارات نسبت به فضاسازي محیطی ادارات خود اقدام کنند تا یاد



 
و خاطره امام راحل و شهداي انقلاب اسلامی گرامی داشته شود. 

به گفته فرماندار مراغه، شعار محوري دهه فجر انقلاب اسلامی امسال «جشن ملی 1400 » است و براي هر یک از روزهاي دهه فجر

 
امسال عناوین معرفی شده است. 

موسوي به عناوین روزهاي دهه مبارك فجر امسال اشاره و خاطرنشان کرد: سه شنبه 12 بهمن، سالروز بازگشت امام خمینی (ره) به
میهن اسلامی، روز انقلاب اسلامی، امام خمینی (ره)، مستضعفان، پیشگامان انقلاب، چهارشنبه 13 بهمن، روز انقلاب اسلامی،
خودباوري، جوان ایرانی، پنجشنبه 14 بهمن، میهمانی لالاها و سالروز میلاد امام باقر (ع)، روز انقلاب اسلامی، جهاد و مقاومت، ایثار و
شهادت، جمعه 15 بهمن، روز انقلاب اسلامی، معنویت و بصیرت، خدمت صادقانه، شنبه 16 بهمن، سالروز شهادت امام هادي (ع)، روز
انقلاب اسلامی، قرآن، عترت، غیرت دینی، یکشنبه 17 بهمن، روز انقلاب اسلامی، عدالت محوري، فسادستیزي، دوشنبه 18 بهمن،
روز انقلاب اسلامی، تکریم مقام زن، تحکیم بنیان خانواده، سه شنبه 19 بهمن، مصادف با روز نیروي هوایی، روز انقلاب اسلامی، ثبات،
امنیت و اقتدار نظامی، چهارشنبه 20 بهمن، روز انقلاب اسلامی، اقتصاد مقاومتی، تولید ملی، کارآفرینی، پنجشنبه 21 بهمن، روز
انقلاب اسلامی، جهش علمی، نخبه پروري، تمدن اسلامی و جمعه 22 بهمن، سالروز پیروزي انقلاب اسلامی، روز انقلاب اسلامی،

 
عزت، عقلانیت، تجلی وحدت ملی، عناوین روزهاي دهه فجر امسال است. 

وي یادآوري کرد: 153 میلیارد تومان طرح شهرداري مراغه به مناسبت دهه فجر امسال کلنگ زنی و افتتاح می شود که مهم ترین آن

 
ها پردیس سینمایی به عنوان بزرگ ترین پردیس شمال غرب کشور است. 

فرماندار مراغه در این جلسه از عدم حضور روساي ادارات در جلسه هماهنگی دهه فجر انتقاد کرد و افزود: حضور روساي ادارات در

 
جلسات به خصوص جلسه دهه فجر که از جایگاه و اهمیت ویژه اي برخوردار است ضروري و مهم است. 

 
به گزارش ایرنا، شروع راهپیمایی 22 بهمن امسال روز جمعه ساعت 10.30 خواهد بود. 

 
 

 
برچسب ها 

 
- 22 بهمن 

 
- انقلاب اسلامی ایران 

- شهرداري مراغه 



 
- آذربایجان شرقی 

 
- مراغه 

- دهه فجر



تجلیل از بانوان فرهیخته منطقه 19 بر «سکوي قهرمانی»

منبع: شهرشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/11/04

شهردار منطقه 19 از اجراي بیش از 50 عنوان ویژه برنامه فرهنگی و اجتماعی به مناسبت میلاد حضرت فاطمه (س) و روز
زن خبر داد.

شهردار منطقه 19 از اجراي بیش از 50 عنوان ویژه برنامه
فرهنگی و اجتماعی به مناسبت میلاد حضرت فاطمه (س)

 
و روز زن خبر داد. 

به گزارش شهر و به نقل از روابط عمومی شهرداري منطقه
19، مهدي هدایت شهردار منطقه با اشاره به تدارك ویژه
برنامه هاي مناسبتی این هفته با عنوان «زندگی کن که
زندگی بخشی» اعلام کرد: به منظور قدردانی و تجلیل از
زحمات و خدمات بی شائبه زنان فرهیخته این منطقه که
الگوها و نمونه هایی موفق از هنرنمایی و درخشش در

عرصه هاي مخلتف فرهنگی، هنري، ورزشی و کارآفرینی هستند و همچنین بانوان شاخص و برتر در حوزه کاشت و برداشت انواع
صیفی جات خاص و کمیاب، ویژه برنامه «سکوي قهرمانی» با اجراي برنامه هاي شاد و زنده در سالن همایش بوستان بانوان منطقه

 
برگزار شد. 

هدایت افزود: به همین مناسبت مسابقه هاي مختلفی نیز در قالب دلنوشته در وصف دخت نبی اکرم (ص)، کتابخوانی، مسابقات
ورزشی و جشنواره مادران مهر همراه با تهیه فیلم کوتاه، پادکست، نقاشی، دلنوشته و شعر با موضوعات مختلف تا 8 بهمن تدارك
دیده شده است. نمایشگاه محصولات و دست سازه هاي بانوان هنرمند برنامه دیگري است که به مناسبت هفته گرامیداشت مقام زن

 
در بوستان بانوان منطقه و سراهاي محلات راه اندازي خواهد شد. 

این مسئول ادامه داد: همزمان با این هفته برنامه هاي متنوعی نیز همچون تجلیل و تکریم از مادران و همسران خانواده هاي معظم
شهدا، جانبازان و ایثارگران و بانوان شاغل در مراکز کوثر، برگزاري نشست هاي معرفتی پیرامون معرفی شخصیت و سبک زندگی
حضرت زهرا (س)، برگزاري کارگاه آموزشی آنلاین درباره سیرت زندگانی حضرت زهرا (س) و کلیدهاي تربیتی فرزندان و برپایی

 
میزمشاوره آموزشی مختص مادران برگزار خواهد شد. 

او اضافه کرد: علاوه براین تقدیر از بانوان شاخص و نخبه، برگزاري اردوهاي تفریحی به بازار گل محلاتی و موزه حیات وحش هفت
چنار، ارائه خدمات سلامت در کلیه محلات منطقه، برگزاري جشن هاي محله اي، برپایی ایستگاه صلواتی، عطرافشانی و غبار روبی

 
مزار شهدا، تجلیل از معلولین ورزشکار و ... از دیگر عناوین برنامه هاي مناسبتی این هفته محسوب می شوند. 

انتهاي پیام



53 طرح کشاورزي در قزوین به بهره برداري می رسد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/11/04

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان قزوین گفت: به مناسبت گرامیداشت دهه مبارك فجر، 53 طرح شاخص کشاورزي در
این استان افتتاح می شود.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز قزوین، رضا افلاطونی افزود: براي اجراي این طرح ها در مجموع بیش از هزار و 105
میلیارد ریال از محل اعتبارات دولتی، تسهیلات بانکی و سرمایه

 
گذاري بخش خصوصی هزینه شده است. 

وي اضافه کرد: این طرح ها شامل 31 طرح در حوزه آب و خاك
و سامانه هاي نوین آبیاري، هشت طرح باغبانی، پنج طرح
آبخیزداري، سه طرح صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزي، سه
طرح دام و طیور، 2 طرح شیلات و آبزي پروري و یک طرح در

 
حوزه دامپزشکی است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان گفت: با بهره برداري از این
طرح ها زمینه اشتغال براي 612 نفر شامل 270 نفر به صورت مستقیم و حداقل 342 نفر به صورت غیرمستقیم در استان فراهم می

 
شود. 

 
افلاطونی خاطرنشان کرد: در مجموع 3 هزار و 63 خانوار روستایی از مزایاي بهره برداري از این طرح ها بهره مند می شوند. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان یادآور شد: غبارروبی و عطر افشانی مزار شهدا، دیدار با خانواده معزز شهدا، برگزاري مراسم
جشن انقلاب اسلامی و افتتاح طرح هاي بخش کشاورزي در شهرستان هاي تابعه برخی از مهمترین برنامه هاي سازمان جهاد

کشاورزي استان قزوین در راستاي گرامیداشت دهه مبارك فجر سال جاري خواهد بود.



هنر تجسمی، تخصص و حرفه خانواده بهبهانی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/11/04

استعداد خانواده دشتی در هنر هاي تجسمی، کسب و کار خانوادگی آن ها را رونق بخشیده است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خوزستان ، خانواده سه نفره دشتی در شهرستان بهبهان با بهره گیري از هنر و

 
توانمندي خود درخلق تابلو هاي زیبا و مورد پسند ، صاحب حرفه و تخصص پردرآمدي شده اند . 

هنر هاي تجسمی با تمامی شاخ و برگ آن ، خانواده هنرمند دشتی را هم شهره شهرشان کرده و هم آوازه این هنرمندي ، به خارج از

 
مرز هاي کشور رسیده است . 

 
بیشتر بخوانید : نقش کلیدي زنان در تامین امنیت غذایی کشور 

پدر، مادر و دختر، که هر سه دستی در هنر داشتند ، با آموزش و جذب علاقمندان به هنر هاي تجسمی ، در ایجاد اشتغال براي
جوانان شهرستان بهبهان هم سهیم شدند .



استاندار چهارمحال و بختیاري: وزارت نفت مشکل «سرخون» را ریشه اي

برطرف کند

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/11/04

استاندار چهارمحال و بختیاري: وزارت نفت مشکل

 
«سرخون» را ریشه اي برطرف کند 

تسنیم/ استاندار چهارمحال و بختیاري گفت: اقدامات
وزارت نفت براي مشکلات نفتی منطقه سرخون، کوتاه
مدت و مسکن گونه است، باید تدبیري براي حل این

 
مشکل اندیشیده شود. 

غلامعلی حیدري، استاندار چهارمحال و بختیاري در شوراي
معاونان وزارت کشور که به صورت ویدئو کنفرانس با حضور استانداران سراسر کشور برگزار شد، اظهار کرد: آمار محرومیت در برخی از
استان هاي کشور به ویژه استان هاي غربی بالاتر از میانگین کشوري است، عموماً مشکلات موجود در استان هاي محروم زاگرس

 
نشین مشترك است و براي رفع محرومیت نیازمند اقدامات اساسی هستیم. 

وي با اشاره به ظرفیت ها و پتانسیل هاي موجود در استان، افزود: این استان داراي طبیعت بکر و جاذبه هاي گردشگري فراوان است،
همچنین همجواري با کلان شهرهایی مانند خوزستان و اصفهان از دیگر مزیت هاي این استان به شمار می رود که می توان از این

 
ظرفیت ها در راستاي توسعه و خروج از محرومیت استفاده کرد. 

حیدري در ادامه با تاکید بر اینکه نرخ بالاي بیکاري از مهم ترین معضلات چهارمحال و بختیاري محسوب می شود، گفت: عموماً این
استان از نظر نرخ بیکاري در کشور در صدر جدول قرار دارد، این مسئله خود عامل مهمی براي افزایش آسیب هاي اجتماعی در این

 
استان شده است. 

استاندار چهارمحال و بختیاري ادامه داد: یکی از دلایل مهاجرت از روستاها و شهرها در استان بحث بیکاري است، این افراد براي
یافتن شغل به استان هاي مجاور مهاجرت می کنند و حاشیه نشینی در این استان ها از جمله معضلات ناشی از این مسئله است،

 
البته براي حل این مشکل راهکارهاي متعددي وجود دارد. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر 700 پروژه نیمه تمام در چهارمحال و بختیاري وجود دارد، تصریح کرد: تکمیل و بهره برداري از
بخشی از این پروژه ها می تواند موجب ایجاد اشتغال پایدار در استان شود، همچنین برخی از این پروژه پیشران توسعه در استان

 
محسوب می شوند و در صورت تکمیل موجب توسعه و پیشرفت استان خواهند شد. 

حیدري دامداري و دامپروري را از مزیت هاي چهارمحال و بختیاري برشمرد و اظهار کرد: براي ایجاد اشتغال پایدار نیازمند پرداخت
تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان جویاي کار در استان هستیم، باید اختیارات استانداران در تامین منابع تسهیلات افزایش پیدا کند،

 
متاسفانه هنوز تسهیلات تبصره 18 توسط برخی وزراتخانه ها تعیین تکلیف و به استان ها ابلاغ نشده است. 

استاندار چهارمحال و بختیاري در ادامه با اشاره به وضعیت نامناسب زیرساخت هاي ارتباطی در حوزه راه آهن، راه ارتباطی و فرودگاه
در استان، تاکید کرد: این استان براي خروج از بن بست نیازمند توسعه محورهاي ارتباطی است، متاسفانه به علت عدم توسعه مناسب
راه ها، آمار تصادفات جاده اي در این استان بالا بوده و حتی در برخی موارد مجبور هستیم، براي تردد اتوبوس در برخی محورها



 
محدودیت ایجاد کنیم. 

وي اضافه کرد: تکمیل پروژه راه آهن مبارکه- سفیددشت به شهرکرد یکی از اولویت ها در چهارمحال و بختیاري محسوب می شود،
این پروژه در حال حاضر داراي پیشرفت فیزیکی بالاي 60 درصد است و در صورت تکمیل می تواند این استان را از بن بست خارج و

 
ارتباط سایر استان ها با بنادر را تسهیل کند. 

حیدري عنوان کرد: پروازهاي فرودگاه شهرکرد محدود است، براي توسعه گردشگري و همچنین توسعه ارتباطی نیازمند افزایش تعداد

 
پروازهاي داخلی و پروازهاي خارجی به ویژه به کشورهاي حوزه خلیج فارس هستیم. 

استاندار چهارمحال و بختیاري با اشاره به مشکل کم آبی در این استان، توضیح داد: این استان سرچشمه سه رود بزرگ است، اما با
مشکل کم آبی دست و پنجه نرم می کند، 200 روستا و پنج شهرك صنعتی در استان با تانکر آبرسانی می شود و دلیل اصلی آن

 
رعایت نشدن عدالت در توزیع آب است. 

وي به مشکلات مناطق زلزله زده در شهرستان کوهرنگ اشاره و تصریح کرد: در برآورد اولیه خسارات بی دقتی صورت گرفته است،
تعداد منازل تخریبی و نیازمند تعمیر به صورت دقیق اعلام نشده است، طبق بررسی هاي صورت گرفته تعداد منازل آسیب دیده
بیشتر است و براي پرداخت تسهیلات بازسازي نیازمند متمم اصلاحی هستیم، سردي هوا موجب بروز مشکلات براي زلزله زدگان شده

 
است. 

حیدري فرسودگی تجهیزات و ماشین آلات راهداري را از دیگر مشکلات چهارمحال و بختیاري عنوان کرد و یادآور شد: در بارش هاي

 
اخیر این مسئله به وضوح قابل مشاهده بود، براي ارائه خدمت به شهروندان نیازمند تقویت و نوسازي ناوگان راهداري هستیم. 

استاندار چهارمحال و بختیاري افزود: فرسودگی لوله انتقال نفت مارون در منطقه سرخون از توابع شهرستان اردل هر ساله مشکلات و
حوادث بسیاري از جمله ترکیدگی لوله، آتش سوزي، آلودگی محیط زیست، آلودگی آب هاي سطحی و زیرزمینی را در پی دارد،

 
اقدامات وزارت نفت کوتاه مدت و مسکن گونه است، باید تدبیري براي حل این مشکل اندیشیده شود. 

وي با اشاره به اینکه درصد قابل توجهی از بودجه سال 1400 باوجود گذشت 10 ماه از سال هم چنان توسط سازمان برنامه و بودجه
اختصاص داده نشده است، عنوان کرد: همچنین ایراداتی به بودجه 1401 وارد است، در بودجه چهارمحال و بختیاري افزایش درآمد

 
مالیاتی 175 درصد پیش بینی شده است که باتوجه به زیرساخت هاي موجود در استان امکان تحقق آن وجود ندارد. 

استاندار چهارمحال و بختیاري با تاکید بر اینکه باید ظرفیت هاي بنیادهاي خیري و مردمی براي محرومیت زدایی در استان هاي
محروم به کار گرفته شود، گفت: در برخی مناطق محروم استان نیازمند اقدامات اورژانسی هستیم، می توان با استفاده از ظرفیت تهاتر
نفت، اعتبار مورد نیاز براي تکمیل پروژه هاي پیشران در استان را تامین کرد، قرارگاه امام حسن(ع) می تواند در راستاي محرومیت

 
زدایی وارد عمل شود. 

وي افزود: چهارمحال و بختیاري یکی از استان هاي تامین کننده آب براي صنایع بزرگ در استان هاي پایین دست است، بنابراین باید

 
بخشی از درآمدهاي این صنایع براي محرومیت زدایی در استان هزینه شود. 

حیدري در پایان تاکید کرد: امروزه بحث مدیریت فضاي مجازي یکی از مطالبات اصلی به شمار می رود و باید در دستور کار مسئولان

 
مربوطه قرار بگیرد. 

 
آخرین خبر چهارمحال و بختیاري در اینستاگرام : 

https://instagram.com/Shahrekordtoday



تصویب برنامه ملی تقویت کسب و کار، معیشت مرزنشینان و ایجاد اشتغال

پایدار در مناطق مرزي

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/11/04

پیام سپاهان - در نشست هیات دولت به ریاست آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور، اعضاي دولت به استناد بند
(الف) ماده (9) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه، با افزایش تعهدات سازمان هاي بیمه گر پایه براي خدمات بستري

اورژانس موافقت کردند.

پیام سپاهان - در نشست هیات دولت به ریاست آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور، اعضاي دولت به استناد بند (الف)
ماده (9) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه، با افزایش تعهدات سازمان هاي بیمه گر پایه براي خدمات بستري اورژانس موافقت

کردند.



ایجاد 3 هزار فرصت شغلی جدید براي مددجویان اردبیلی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/11/04

در 9 ماهه سال جاري براي 3 هزار نفر از مددجویان تحت حمایت، اشتغال پایدار ایجاد شده تا بتوانند با تکیه بر توانایی هاي
خود به خودکفایی برسند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیماي مرکز اردبیل؛ حسین دشتی مدیرکل
کمیته امداد استان اردبیل، با اشاره به اینکه مددجویان تحت حمایت
پس از فراگیري آموزش هاي لازم شغلی وارد بازار کار می شوند، اظهار
کرد: 3 هزار نفر از مددجویان در سال جاري پس از شرکت در دوره هاي
آموزشی و دریافت تسهیلات قرض الحسنه شغل مورد نظر خود را ایجاد

 
کرده اند. 

وي با بیان اینکه ایجاد اشتغال پایدار به رفع مشکلات گسترده خانوار تحت حمایت کمک می کند، افزود: کار و فعالیت، موجب

 
شکوفایی استعداد هاي نهفته مددجویان شده و تاثیر بسزایی در کیفیت زندگی آن ها دارد. 

دشتی با اشاره به اینکه کمیته امداد به دنبال پایدارسازي فرصت هاي شغلی و کسب درآمد مناسب براي اقشار آسیب پذیر است،
اعلام کرد: به هیچ عنوان پس از پرداخت تسهیلات اشتغال زایی، پرونده مددجویان بسته نمی شود و تا زمانی که آن ها به خودکفایی

 
کامل برسند از خدمات این نهاد بهره مند هستند. 

مدیرکل کمیته امداد استان اردبیل با بیان اینکه یک هزار مددجو از طریق طرح «راهبري شغلی» وارد عرصه کار شده اند، گفت: طرح
راهبري، کارآفرین محور است که مددجویان در خصوص تولید، فروش، بازاریابی و تهیه نهاده هاي تولید با کارفرمایان همکاري دارند و

 
زیر نظر آن ها مشغول به کار و فعالیت می شوند. 

وي با اشاره به اینکه یکی از اهداف بسیار مهم در بحث «راهبران شغلی» بهره گیري از توان علمی و عملی کارآفرینان است، بیان کرد:

 
از کارآفرینان و صاحبان مشاغل خواستاریم با بهره گیري از ظرفیت مددجویان تحت حمایت به فعالیت هاي خود گسترش دهند. 

دشتی با بیان اینکه در این زمینه نیز کمیته امداد بسته هاي تشویقی مناسبی را در نظر گرفته، افزود: به ازاي هر یک از مددجویان که

 
توسط کارفرمایان مشغول به کار شوند، 100 میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه در اختیار کارفرما قرار می گیرد. 

مدیرکل کمیته امداد استان اردبیل با اعلام اینکه پرداخت حق بیمه مددجویان به مدت حداقل دو سال از دیگر بسته هاي تشویقی

 
این نهاد به کارفرمایان است، اذعان کرد: در مناطق محروم، کارفرمایان می توانند از هر دو بسته تشویقی کمیته امداد بهره مند شوند. 



 
 

وي به آموزش فنی و تخصصی به 2200 نفر از مددجویان اشاره کرد و ادامه داد: قبل از معرفی خانوار تحت حمایت به کارفرمایان، آن
ها آموزش هاي لازم شغلی را فرا می گیرند که این امر موجب بهره وري بالا و پیشبرد اهداف تولیدات کارخانه و یا سایر محصولات

 
می شود. 

دشتی کاریابی براي 151 مددجو را از دیگر فعالیت هاي این نهاد برشمرد و گفت: در قالب طرح «هدایت شغلی» می کوشیم تا
مددجویان بیشتري به بازار کار معرفی شوند که در این زمینه نیز کارفرمایان با بهره گیري از بسته هاي تشویقی می توانند برنامه هاي

خود را توسعه دهند.



از دغدغه اشتغال خانوارهاي گیلانی تا نابخشودگی اهمال
هرگونه اهمال بخش هاي مدیریتی

از دغدغه اشتغال خانوارهاي گیلانی تا نابخشودگی اهمال هرگونه اهمال بخش هاي مدیریتی

منبع: ختم کلامشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/11/04

استاندار گیلان در نشست با اصحاب رسانه گیلان گفت: اشتغال مهمترین دغدغه خانوارهاي گیلانی است و هرگونه اهمال در
بخش هاي مدیریتی بخشیدنی نیست. نوشته از دغدغه اشتغال خانوارهاي گیلانی تا نابخشودگی اهمال هرگونه اهمال بخش

هاي مدیریتی اولین بار در ختم کلام. پدیدار شد.

در نخستین نشست رسانه اي استاندار گیلان با خبرنگاران مطرح شد؛ از دغدغه اشتغال خانوارهاي گیلانی تا نابخشودگی اهمال
هرگونه اهمال بخش هاي مدیریتی استاندار گیلان در نشست با اصحاب رسانه گیلان گفت: اشتغال مهمترین دغدغه خانوارهاي

 
گیلانی است و هرگونه اهمال در بخش هاي مدیریتی بخشیدنی نیست. 

http://به گزارش ختم کلام؛ اسداالله عباسی عصر یکشنبه در
نخستین نشست خبري خود با اصحاب رسانه که در تالار مرکزي
رشت برگزار شد؛ با تبریک میلاد با سعادت حضرت زهرا(س)

اظهار داشت: این بانوي گرانقدر اسوه تلاش، ایثار، وفاداري و امام شناسی بوده و باید جوانان و بانوان، این بانوي گرانقدر را الگوي خود

 
قرار دهند. 

وي اصحاب رسانه را بازوي مقاوم جمهوري اسلامی دانست و ادامه داد: رسانه ها در گیلان در تمامی بحران ها، دوشادوش مسئولان به

 
حل مشکلات جامعه کمک کرده اند. 

استاندار گیلان با اشاره به اقدامات موثر دولت در کنترل شیوع کرونا افزود: زمانی دولت سیزدهم کشور را در دست گرفت که این
بیماري در اوج همه گیري بود و کشورهاي خارجی، از تحویل واکسن به ما خودداري می کردند ولی با اهتمام دولت سیزدهم؛ واکسن

 
به میزان کافی، هم تولید و هم وارد کشور و گیلان شد. 

دکتر عباسی یادآور شد: رسانه ها با ایفاي نقش اطلاع رسانی و آگاهی بخشی، مردم را به انجام واکسیناسیون ترغیب کردند و بر این

 
مبنا، گیلان در تزریق واکسن داراي رتبه اول کشوري است که جاي قدردانی دارد. 

وي در ادامه سخنانش همچنین ذخیره سازي مناسب کالاهاي اساسی در استان پس از روي کار آمدن دولت سیزدهم را مورد اشاره
قرار داد و گفت: در ابتداي شروع کار دولت، ذخایر کالاهاي اساسی در گیلان یک ماه بود که اکنون این امر به طور کامل برطرف شده

 
و ذخایر به میزان کافی وجود دارد. 

نماینده عالی دولت در گیلان یادآور شد: با تلاش هاي صورت گرفته، نرخ تورم که پیش از این به صورت صعودي در حال رشد بود، با

 
جدیت دولتمردان، متوقف شد و در حال حاضر شاهد ثبات نسبی قیمت کالاها در بازار هستیم. 

دکتر عباسی با اشاره به متوقف بودن فعالیت بسیاري از واحدهاي تولیدي در گیلان طی چند سال گذشته به دلیل کمبود تسهیلات و
بدهی هاي بانکی افزود: اولین بازدیدهاي میدانی خود را به عنوان استاندار گیلان از واحدهاي تولیدي انجام دادم که متأسفانه اکثر

 
واحدهاي تولیدي به دلیل بدهی رها شده بود ولی خوشبختانه اکنون ریل صنعت در گیلان به حرکت درآمده است. 

وي به افتتاح ناقص پروژه هاي عمرانی در استان در زمان دولت سابق نیز اشاره و خاطرنشان کرد: افتتاح طرح هایی که کامل نبوده
اند، براي استانی مثل گیلان اقدامی قابل قبول نیست و در همین راستا بسیاري از ایستگاه هاي راه آهن رشت – قزوین ازجمله در

 
شهرستان رودبار، هنوز ساخته نشده است. 

استاندار پسماند را یک ابر چالش در گیلان دانست و بیان کرد: در دیدار نمایندگان و استانداران استان هاي شمالی با رئیس جمهوري،

 
وضعیت پسماند در استان را مورد اشاره قرار دادم و رئیس قوه مجریه نیز دستور پیگیري هاي لازم در این خصوص را داد. 

دکتر عباسی بر لزوم توجه به تامین امنیت غذایی در گیلان نیز تأکید و اضافه کرد: تامین امنیت غذایی در گیلان مهم ترین هدف



 
دولت در کشور و گیلان است و در این راستا تدابیر خوبی اندیشیده شده است. 

وي از جلسه با وزیر صمت در خصوص حل مشکلات واحدهاي صنعتی در گیلان خبر داد و افزود: برخی از بنگاه هاي تولیدي در
گیلان، به مواد اولیه به دلیل دپو در گمرك دسترسی نداشتند که در جلسه با وزیر صمت، مشکلات آنان مطرح و دستور برطرف شدن

 
آن صادر شد و هم اینک تعدادي از آنان ظرفیت تولیدي خود را افزایش داده اند. 

نماینده عالی دولت در گیلان با بیان اینکه سامانه اطلس سرمایه گذاري و پنجره واحد کسب و کار استان در بهترین شرایط در حال
اجراست، تصریح کرد: با پیگیري هاي صورت گرفته تا زمان حاضر 52 مجوز کسب وکار در بخش هاي کشاورزي، صنعتی، تولیدي و

 
گردشگري در این سامانه ثبت شده است. 

وي از برخورد جدي با دستگاه هاي مختل کننده تولید در گیلان خبر داد و گفت: با مدیر دستگاه هایی که در راستاي افزایش تولید،

 
سرمایه گذار را معطل کند؛ برخورد خواهد شد زیرا دغدغه رهبري، رئیس جمهوري و همگان، بحث اشتغال است. 

وي یکی از مباحث مطرح شده در سفر اخیر رئیس جمهوري به روسیه را تکمیل راه آهن رشت به آستارا عنوان کرد و افزود: استان
گیلان به دلیل همسایگی با کشورهاي عضو اتحادیه اقتصادي اوراسیا و پیمان اقتصادي شانگهاي، داراي ظرفیت خوبی در راستاي
صادرات محصولات متنوع است لذا در این خصوص و به منظور سهولت در بحث صادرات، یکی از مباحث مطرح شده در دیدار آیت االله

 
دکتر رئیسی با رئیس جمهوري روسیه، تکمیل راه آهن رشت-آستارا  بوده و به نتایج و توافقات خوبی دست یافتند. 

نماینده عالی دولت در گیلان با تاکید بر لزوم توجه به گردشگري و صادرات دریایی بیان داشت: توجه به اقتصاد و گردشگري دریایی؛
می تواند به رشد تولید، اقتصاد و افزایش اشتغال در گیلان کمک کند لذا در خصوص توجه به تکمیل و افتتاح کریدور شمال –

 
جنوب، اقدامات خوبی آغاز شده و توسط دولت در حال پیگیري است. 

دکتر عباسی نسبت به کاهش مساحت باغ هاي چاي استان انتقاد و اضافه کرد: محصول چاي تولید شده در گیلان، یکی از با کیفیت

 
ترین چاي هاي تولیدي جهان است و باید از این محصول ارزشمند در راستاي گسترش صادرات استفاده شود. 

وي با تاکید بر اهتمام مسئولان جهاد کشاورزي به موضوع آبخیزداري در اراضی کشاورزي بیان داشت: طی چند سال گذشته میزان
برنج تولیدي در گیلان با کاهش نسبی مواجه شده به این منظور متولیان امر به ویژه جهاد کشاورزي، باید به مسئله آبخیزداري و

 
زهکشی در شالیزارها و اراضی کشاورزي توجه ویژه کنند. 

استاندار در خاتمه سخنانش با اشاره به سهم افزون بر 90 هزار واحد مسکن در حوزه طرح جهش تولید در گیلان گفت: سهم استان

 
طی چهار سال، 90 هزار و 600 واحد مسکن ملی بوده که تاکنون فقط 11 هزار و 800  واحد در حال ساخت است. 

وي سایت نفتی خزر را یکی از ظرفیت هاي گیلان در برداشت انرژي نفت دانست و گفت: در دریاي خزر مخازن نفتی وجود داشته و
در سال  1390 ، شهرستان رودسر به عنوان پشتیبان سایت خزر معرفی شد ولی در دولت هاي یازدهم و دوازهم، این سایت به
فراموشی سپرده شد لذا  در این خصوص جلساتی با مدیرعامل شرکت نفت خزر، برگزار و کارگروهی تشکیل و هدف ما فعال شدن این

 
سایت است. 

 
استاندار گیلان همچنین در این نشست به سوالات پرشمار خبرنگاران پاسخ داد. 

در ابتداي این جلسه مدیرعامل خانه مطبوعات استان و مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان نیز گزارشی از فعالیت هاي صورت
گرفته ارائه و درخواست هاي خود از مقام عالی استان پیرامون فعالیت هاي صنفی خبرنگاران را بیان داشتند.



چطور یک استارتاپ نوظهور می تواند دنیاي تکنولوژي را تحت تاثیر قرار

دهد؟

منبع: رجانیوزشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/11/04

گوانتسا بوتسوادزه بنیانگذار TradeZone LLC است، شرکتی که در زمینه فناوري هاي ابري فعالیت می کند و خدمات پلت
فرم میزبانی وب را به مشتریان ارائه می دهد. این شرکت به بازارهاي گرجستان، اوکراین، آلمان، فنلاند، فرانسه، کانادا، هلند، انگلستان
و ایالات متحده خدمات ارائه می دهد. این شرکت نه تنها به معرفی فناوري هاي پیشرفته می پردازد، بلکه معرفی مراقبت از محیط

 
زیست و معرفی انرژي سبز را در اولویت خود می داند. توانمندسازي زنان در زمینه کارآفرینی نیز براي گوانتسا بوتسوادزه مهم است. 

 
 

براي من به عنوان محقق مسائل جنسیتی، قدم گذاشتن در دنیاي فناوري که طبق آمارهاي جهانی در حوزه مردانه شناخته شده
است، نوعی چالش بود. با این حال، همه اینها به من انگیزه بیشتري داد. همچنین با یک تیم حرفه اي شروع کردیم که احتمال شروع
موفقیت آمیز را پیش بینی می کرد. من فعالانه درگیر مدیریت منابع انسانی هستم و قرار است در این زمینه تجربه کسب کنم که به

 
من کمک زیادي در مدیریت صحیح کسب و کار خودم می کند. 

 
دنیاي فناوري از زمان خود جلوتر است! شاید حتی خواندن این مصاحبه شما را در جریان اخبار این دوره قرار ندهد! 

گوانتسا بوتسوادزه، دکتراي روابط بین الملل، کارشناسی ارشد دیپلماسی و روابط بین الملل، گفت: فناوري به سرعت در حال توسعه

 
است و خدمات میزبانی وب نیز از این قاعده مستثنی نیست. 

گوانتسا بوتسوادزه با جزئیات بیشتر در مورد استارتاپ ورلدباس به ما گفت: با ترکیب علایق خودم و تجربه انباشته شده، می خواهم
براي زنان کارآفرین الگویی ایجاد کنم، به آنها انگیزه بدهم و آنها را متقاعد کنم که می توانند سهم قابل توجهی در توسعه داشته

 
باشند. 

به ما بگویید، هدف اصلی از ایجاد ورلدباس چه بود؟WORLDBUS یک استارت آپ اختصاصی میزبانی وب مبتنی بر فناوري ابري



است که از اواخر سال 2019 با نام TradeZone LLC در بازار فعالیت می کند. ورلدباس براي ارائه یک بستر میزبانی وب، خدمات

 
مقرون به صرفه، با کیفیت و ممتاز را به مشتریان خود ارائه می دهد. 

از سال 2022، ورلدباس یک مفهوم ویژه براي گسترش ارائه خدمات، با تمرکز بر فناوري هاي ابري، برنامه ریزي می کند. مقیاس

 
برنامه هاي ما در بازار بین المللی با شعار شرکت ما - ""چشم انداز نوین تجارت جهانی"" مشخص شده است. 

چه فرصت هایی را به مشتریان ارائه می دهید؟ورلدباس طیف گسترده اي از خدمات فناوري اطلاعات را براي دوستداران تجارت و
فناوري ارائه می دهد، از میزبانی مشترك cPanel گرفته تا مراکز داده مجازي، سرور شخصی مجازي (VPS)، سرور اختصاصی، ثبت
دامنه و راه حل هاي ذخیره سازي. تمام خدمات ما بر اساس اصل نوآوري مستمر است که به طور مرتب ویژگی هاي جدیدي به آن
اضافه می شود. سرورهاي WORLDBUS در مکان هاي مختلف قرار دارند و بسته به نیاز کاربران، انتخاب گسترده اي را در اختیار

 
کاربران قرار می دهند. 

ما در حال حاضر خدمات مختلفی را در گرجستان، اوکراین، آلمان، فنلاند، فرانسه، کانادا، هلند، بریتانیا و ایالات متحده ارائه می

 
دهیم. 

همچنین اخیرا WORLDBUS به عنوان ثبت کننده رسمی دامنه هاي .ge، تاییدیه اي از سوي قفقاز آنلاین دریافت کرده است که

 
به این شرکت کمک می کند تا خدمات خود را در سراسر جهان بیشتر گسترش دهد. 

 
 

خدمات شما براي کیست؟ بخش هدف شما چه کسی است؟بخش خدمات ورلدباس از فضاي میزبانی مشترك شروع می شود و به یک

 
مرکز داده اختصاصی و مستقل گسترش می یابد و یک مخزن داده آنلاین براي دسترسی سریع و بدون درز به داده ها ایجاد می کند. 

خدمات WORLDBUS نه تنها براي متخصصان فناوري اطلاعات، بلکه براي هر کسب و کار آنلاین و کاربر فضایی انعطاف پذیر

 
طراحی شده است. 

چه چیزي خدمات شما را متمایز می کند؟مشتریان همیشه خواهان دسترسی به آخرین فناوري با کمترین هزینه هستند و

 
WORLDBUS این سیاست را انتخاب کرده است. این فرمول موفقیت ما است که ما را در بازار متمایز می کند. 

وضعیت بازار در زمان راه اندازي شرکت چگونه بود و در حال حاضر وضعیت شما چگونه است؟شرکت هاي زیادي در زمینه میزبانی
وب فعالیت می کنند. تعداد آنها با افزایش تقاضا روز به روز در حال افزایش است. فعالیت فناوري اطلاعات هرگز از توسعه باز نمی

 
ایستد و محدود به زمان و مکان نیست. 

زمانی که شرکت WORLDBUS در بازار ظاهر شد، اولویت چشم انداز دسترسی به بازار جهانی بود که می توان آن را رمز موفقیت
ما دانست. در این صنعت عرضه در مقایسه با تقاضا «قطره اي در دریا» است. بنابراین، توسعه دائمی مورد نیاز است که نه تنها با بازار



 
محلی، بلکه با روندها و نوآوري هاي جهانی نیز سازگار باشد. 

کلید موفقیت و پیشرفت در سرویس مخزن در سه اصل کلیدي نهفته است: ارتقاء، امنیت، و چشم انداز ارائه خدمات جدید به کاربران

 
نهایی! 

بسیاري از شرکت هاي بزرگ یا کوچک در این دوره رشد کرده و یا دچار رکود شده اند. این فضاي فرصت همچنین می تواند بسیار

 
پرخطر باشد، بنابراین توسعه مداوم و خدمات انعطاف پذیر چیزي است که ما روي آن تمرکز می کنیم. 

در مورد تیم WORLDBUS و تجربه آن به ما بگویید...هسته اصلی تیم ورلدباس متشکل از کارشناسان و متخصصان با تجربه بین

 
المللی است که تجربه کار در بازارهاي بین المللی و محلی را دارند. 

ما به تیم خود افتخار می کنیم که مراحل زیادي را براي پیشرفت حرفه اي طی کرده و شرکت را به سمت هدف توسعه جهانی خود

 
هدایت کرده است. در آینده این یک دستاورد بزرگ براي شرکت ما در عرصه بین المللی خواهد بود. 

برنامه هاي شما براي آینده چیست؟در ورلدباس، به عنوان یک استارت آپ نوظهور، ما در حال مدل سازي حرکت فناوري و بحث در

 
مورد شرایط بهینه سازي مصرف انرژي براي محافظت از سیاره خود هستیم که در دنیاي امروز بسیار مهم است. 

به همین دلیل است که در کوتاه مدت، ما فکر می کنیم که فضاهاي ذخیره سازي ابري خود را در تمام نقاط جهان با تمرکز توسعه
دهیم. در میان مدت، ما برنامه اي براي راه اندازي CDN خود داریم و در بلندمدت، قصد داریم مراکز داده جدید انرژي سبز را براي

 
کاهش آلودگی راه اندازي کنیم. 

https://www.marketer.ge/worldbus- :لینک منبع
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ایمیل اطلاعات این فیلد خصوصی است و منتشر نمی گردد. 

 
وب سایت 

 
7 بعلاوه 3 میشود 

 
دیدگاه 

نظرات حاوي متن تبلیغاتی، متن فارسی با حروف لاتین (فینگلیش)، توهین و الفاظ ناشایست، نمایش داده نخواهد شد.



طرحی براي کاهش آمار طلاق با کمک مشاوران

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/11/04

مشاور امور زنان و خانواده ریاست جمهوري گفت: طرحی به کمک مشاوران مجرب براي کاهش آمار طلاق اجرایی شده تا
زنان در چهار سال اول ازدواج به کمک مشاوران زندگی خود را تقویت کنند.

مشاور امور زنان و خانواده ریاست جمهوري گفت: طرحی
به کمک مشاوران مجرب براي کاهش آمار طلاق اجرایی
شده تا زنان در چهار سال اول ازدواج به کمک مشاوران

 
زندگی خود را تقویت کنند. 

به گزارش خبرنگار مهر، انسیه خزعلی مشاور امور زنان و
خانواده ریاست جمهوري در مراسم گرامیداشت ولادت
حضرت فاطمه) س و روز زن با اشاره به آموزه هاي حضرت
زهرا (س) براي زندگی فردي و اجتماعی زنان گفت:
حضرت زهرا (س) حتی لباس عروسی خود را انفاق می

کردند، گاهی چیزي را که به آن احتیاج داشتند را انفاق می نمودند اینکه رهبر معظم انقلاب توجه به نیازمندان را ضرورت امروز

 
جامعه می دانند نشان از این است که ما هم باید به تاسی از حضرت زهرا (س) توجه به نیازمندان را سرلوحه امور خود قرار دهیم. 

خزعلی با اشاره به دو طرح براي حمایت از زنان و خانواده گفت: یکی از این دو طرح ایجاد کسب و کار خانواده محور براي اشتغال
زنان سرپرست خانوار است. این طرحی است که متأسفانه به دلیل کاهش آمار ازدواج و وجود تعداد قابل توجه زنان سرپرست خانوار
لازم است به اجراي آن اهتمام ویژه اي داشته باشیم. طرحی دیگري هم به کمک مشاوران مجرب براي کاهش آمار طلاق اجرایی شده

 
تا زنان در چهار سال اول ازدواج به کمک مشاوران زندگی خود را تقویت کنند تا شاهد کاهش آمار طلاق در کشور باشیم. 

مشاور امور زنان و خانواده ریاست جمهوري با اشاره به پویش خون دادن گفت: طرح دیگري که توسط معاونت امور زنان در حال
اجراست پویش خون دادن است. ان شاءاالله در این پویش تلاش کنیم زنان براي زنان در این اقدام خیرخواهانه شرکت کنند. همانطور
که اطلاع دارید زنان به دلیل وضع حمل بیشترین نیاز را به خون دارند. در حالی که تنها 5 درصد زنان از اهداکنندگان خون هستند.

امیدواریم زنان فرهنگی در تمام این طرح هاي انفاق محور مشارکت داشته باشند.



رنگین کمان میوه هاي گرمسیري در سیستان و بلوچستان

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/11/04

رنگین کمان میوه هاي گرمسیري در سیستان و بلوچستان

باشگاه خبرنگاران/ معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان
جهاد کشاورزي سیستان و بلوچستان گفت: سیستان و

 
بلوچستان رنگین کمان میوه هاي گرمسیري است. 

طوقی، معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد

 
کشاورزي سیستان و بلوچستان اظهار کرد: پرورش و تولید میوه هاي گرمسیري در سیستان و بلوچستان مورد توجه قرار گرفته است. 

 
او گفت: طی امسال تاکنون 1200 تن میوه گرمسیري «چیکو» از سطح 150 هکتار از باغ هاي استان برداشت شده است. 

وي افزود: سطح کل باغ هاي زیرکشت چیکو 231 هکتار است و عمده آن ها در شهرستان هاي چابهار، سرباز، کنارك و قصرقند قرار

 
دارند. 

طوقی گفت: توسعه اراضی زیرکشت محصولات گرمسیري و خارج از فصل با ظرفیت منابع آبی استان درحال انجام است و این موضوع

 
ضمن ایجاد اشتغال بیشتر، مانع خروج ارز و سرمایه داخلی از کشور می شود و کاهش واردات را نیز به دنبال دارد. 

وي افزود: علاوه بر میوه هاي یاد شده، میوه هایی مانند پالسا، گواوا، سیتاپُل، پاپایا، جَم، تمبرهندي، انار بی دانه، بیرام، جمبولان و

 
کنار در منطقه بلوچستان کشت و پس از برداشت روانه بازار هاي مصرف در داخل و حتی خارج از کشور می شود. 

او گفت: اکنون بیش از 5000 هکتار از اراضی استان زیرکشت موز قرار دارد و تولیدات استان تا حد زیادي نیاز به واردات این محصول

 
را رفع کرده است. 

 
آخرین خبر سیستان و بلوچستان در اینستاگرام : 

https://instagram.com/zahedan_today



دیدار مدیرعامل بانک سینا با مدیرمسئول روزنامه همشهري

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیرعامل بانک سینا با حضور در مجموعه روزنامه همشهري با مدیرمسئول این روزنامه دیدار کرد.

 
مدیرعامل بانک سینا با حضور در مجموعه روزنامه همشهري با مدیرمسئول این روزنامه دیدار کرد. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از روابط عمومی بانک سینا؛ مدیرعامل بانک سینا با حضور در مجموعه روزنامه همشهري با
مدیرمسئول این روزنامه دیدار کرد. در این دیدار دکتر ایمانی با اشاره به نقش رسانه ها در همگرایی اجتماعی گفت: امروزه نقش بی
بدیل رسانه ها در شکل دهی و انعکاس مطالبات به حق مردم از مسئولان بر هیچ کس پوشیده نیست. تعاملات مناسب نهادهاي
مختلف جامعه با رسانه هاي جمعی، می تواند حلقه اتصال مسئولان کشور و اقشار مختلف مردم باشد تا از این طریق انتظارات مردم از

 
مسئولان و دیدگاه هاي مسئولان مطرح گردد. 

مدیرعامل بانک سینا با تاکید بر سرعت تحولات در حوزه رسانه خاطرنشان کرد: تغییرات زیاد در عرصه خبر و اطلاع رسانی در مصاف
با تحولات جهانی، منجر به از بین رفتن شمار زیادي از رسانه هاي با سابقه شد. اما روزنامه همشهري همزمان با این تحولات،
سازگاري با موضوعات و ورود به عرصه هاي دیگر خبر و اطلاع رسانی را مد نظر قرار داد و با استقامت همچون سابق همراه همیشگی

 
نظام بانکی بوده است. 

دکتر ایمانی در ادامه با تاکید بر نقش و جایگاه بانک ها در اقتصاد کشور، تصریح کرد: خدمات موثري که بانک ها به ویژه بانکهاي
خصوصی به عنوان پیشرانهاي اقتصاد در حمایت از تولید و اشتغال کشور انجام داده اند اکنون به نحوي تحت الشعاع مطالب حاشیه
اي شده که رسانه ها خصوصا مطبوعات و روزنامه همشهري با توجه به جایگاه خود در جامعه، می توانند با نگاهی جامع نگر و بی

 
طرفانه زمینه ساز کاهش هجمه ها علیه نظام بانکی از طریق انعکاس مطلوب این خدمات باشند. 

وي با تشریح بخشی از فعالیت ها و اقدامات بانک سینا در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اظهار داشت: بانک سینا در راستاي عمل به
وظایف و رسالتهاي خود در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی، اقدامات موثري را صورت بخشیده که از آن جمله می توان به کمک 50
میلیارد ریالی به مددجویان کمیته امداد حضرت امام(ره) در 7 استان کشور، کمک 30 میلیارد ریالی جهت آزادي 157 زندانی جرائم
غیرعمد، اهداي 1002 دستگاه تبلت به دانش آموزان تحت پوشش کمیته امداد و سازمان تامین اجتماعی و اهداي 51 دستگاه

 
آمبولانس به مراکز بهداشت مناطق کم برخوردار اشاره کرد. 

وي افزود: از دیگر اقدامات بانک سینا، ساخت 3 مدرسه در منطقه قلعه گنج، رمشک و قباکلکی بوشهر، اختصاص 20 میلیارد ریال به
طرح آبرسانی روستاهاي محروم شوشتر، کمک به ساخت 3 مدرسه و 2 خانه محرومان در شهر اندیکا، کمک 10 میلیاردي جهت تهیه
لباس گرم زلزله زدگان اندیکا و همچنین پرداخت بیش از 29 هزار فقره وام قرض الحسنه به مبلغ 8800 میلیارد ریال در 10 ماهه

 
اول سال جاري بوده است. 

مدیرعامل بانک سینا اظهار داشت: همراستا با بانک سینا، شاهد اقدامات موثر نظام بانکی در حوزه هاي مختلف اقتصاد کشور هستیم

 
که نیاز است توجه بیشتري از سوي رسانه ها به این موضوع صورت گیرد. 

دکتر ایمانی در پایان از آمادگی بانک سینا براي همکاري و تعامل با مطبوعات خبر داد و ابراز امیدواري کرد رسانه هاي مکتوب با
اتخاذ سیاست ها و برنامه هاي نوآورانه و جدیت در تامین سلائق و ذائقه مخاطبان، جایگاه موثر خود در حوزه اطلاع رسانی و آگاهی

 
بخشی به جامعه را باز یابند. 

در ادامه دکتر گنجی مدیر مسئول روزنامه همشهري ضمن قدردانی از حضور مدیرعامل بانک سینا و هیات همراه در مجموعه
همشهري گفت: بانک سینا خدمات قابل توجه و شایسته اي به جامعه به ویژه در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی و پرداخت وام هاي



قرض الحسنه به مناطق محروم داشته است که گویاي نگاه این بانک به فقرزدایی و رفع محرومیت هاي اقتصادي در مناطق کمتر

 
برخوردار است. 

وي همچنین اقدامات این بانک را در زمینه توان افزایی و حمایت از تولید داخلی ستود و تصریح کرد: نگاه بانک ها به حمایت از تولید
و کمک به توسعه اشتغال به ویژه در مناطق محروم به ویژه در شرایط سخت کرونا و تحریم ها می تواند به رونق و شکوفایی کشور

 
کمک شایانی نماید. 

گفتنی است در این بازدید آقایان رزمی و آقابابایی اعضاي هیات مدیره و شیخ الاسلامی مدیر امور حوزه مدیرعامل و روابط عمومی نیز
حضور داشتند.



برگزاري رویداد عصر زنان در حوزه کسب و کارهاي نو

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/11/04

رویداد عصر زنان با محوریت دستیاري زنان در مرکز نوآوري تبیان و با همکاري ستاد فناوري هاي نرم و توسعه صنایع خلاق
برگزار می شود.

رویداد عصر زنان با محوریت دستیاري زنان در مرکز
نوآوري تبیان و با همکاري ستاد فناوري هاي نرم و توسعه

 
صنایع خلاق برگزار می شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، نشست خبري رویداد عصر زنان با
حضور پرویز کرمی دبیر ستاد فناوري هاي نرم و توسعه
صنایع خلاق مینا مهرنوش مدیرعامل یکی از کسب و
کارهاي مجازي و علیرضا دهفولی مدیر خانه خلاق و
نوآوري تبیان ظهر روز 4 بهمن در خانه نوآوري تبیان

 
برگزار شد. 

در این نشست علیرضا دهفولی گفت: مجموعه تبیان که با عنوان تبیان جدید آن را می شناسیم، چند سالی است که کار خود را آغاز
کرده است تا بتواند مسائل را با حضور مردم و مجموعه بخش خصوصی تسهیل کند. ما به دنبال ایجاد زیرساخت هایی بودیم که با
همکاري معاونت علمی ریاست جمهوري و خانه خلاق تبیان آنها را ایجاد کنیم. بنابراین سه عنصر اصلی در حوزه نوآوري، محتوا و

 
زیرساخت را در مجموعه تبیان کنار هم جمع کردیم. مانند همدم، پرسان و میم. 

وي افزود: اکنون این سه عنصر از خانه تبیان جدا شده و به صورت مستقل فعالیت می کند. ما به دنبال این هستیم که در سبد دوم

 
فعالیت هایمان با محوریت زنان، کار کنیم. 

در ادامه پرویز کرمی دبیر ستاد فناوري هاي نرم و توسعه صنایع خلاق گفت: بسیاري از فارغ التحصیلان ما در جامعه بانوان هستند.
طبق اعلام سازمان جهانی یونسکو سهم مشارکت زنان در توسعه و تحقیق 30 درصد و سهم مشارکت زنان در ایران 31.2 درصد بوده
که نشانگر حضور فعال زنان است. همچنین طبق آمار دیگري از جمع هفت هزار نفري فعالان حوزه دانش بنیان و خلاق، 16 درصد
زنان در شرکت هاي دانش بنیان و خلاق مالکیت دارند و 11 درصد آنان مدیرعامل بوده و حدود 22 درصد نیز عضو هیئت مدیره این
شرکت ها هستند. همچنین 16 درصد زنان نیز سهامدار شرکت هاي دانش بنیان تخمین زده شده اند. مجموع شرکت هاي دانش

 
بنیان 6 هزار شرکت و مجموع شرکت هاي خلاق هزار و 400 شرکت است. 

وي افزود: ما باید نهادهایی را ایجاد و حمایت کنیم که بتوانند معضلات و مشکلاتی که ساختار اصلی ما نتوانسته اند آنها را رفع کنند،
فعال تر شوند. یکی از آنها نوآوري هاي اجتماعی است. در این حوزه کاري که سازمان هاي امدادرسان انجام می دهند، باید با
مشارکت افراد انجام شود. تبیان خانه خلاق را ایجاد کرد و در طول یک سالی که از فعالیت آن می گذرد برنامه هاي خوبی را در
دستور کار قرار داد. همچنین در زمینه شناسایی زوجین و یا پررنگ کردن نقش پدربزرگ ها و مادربزرگ ها در خانواده اثر گذار بود.



به عنوان مثال در پرسان، اگر در گذشته بزرگترها نقش تأثیرگذاري داشتند، اکنون با این نرم افزارها و پلتفرم ها می توان جاي خالی

 
آنها را پر کرد. بنابراین پرسان هم در دل خانه خلاق شکل گرفت. 

وي گفت: در حال حاضر اگر کسی نتواند با موبایل خود کار کند می گوئیم سواد دیجیتال ندارد و یا اگر نتواند با دیگران تعامل داشته
باشد، می گوئیم سواد ارتباطات ندارد. بنابراین تعریف سواد فرق کرده است. اکنون خانه هاي خلاق و نوآوري مهارت کسب و کار را به
جامعه نشان می دهد. در خانه هاي خلاق ایده تا محصول در دل رویدادها شناسایی می شود. مانند رویداد عصر زنان که می تواند در
کنار هدایت کننده ها قرار گیرد و به افراد آموزش ضمن خدمت دهد. شاید معاونت علمی نتواند با شرکت هاي خلاق به صورت
مستقیم ارتباط بگیرد اما در دل خانه هاي نوآوري می توان به توسعه بازار واگذاري تجهیزات مورد استفاده پرداخت. بنابراین شرکت

 
هاي خلاقی که در خانه هاي نوآوري کار می کنند، تسهیلات و کمک مالی می گیرند. 

وي آماري در حوزه گردش مالی اسباب بازي ها اعلام و تصریح کرد: 100 میلیارد دلار درآمد گردش اسباب بازي ها در دنیا تخمین
زده شده است که در ایران این گردش مالی حدود 300 میلیون دلار است. می توان در این حوزه با کارخانه هاي اسباب بازي و درون
خانه هاي خلاق درآمد خوبی داشت. البته با تلفیق فضاي سنتی و نوآوري و کارکترسازي هایی که انجام می شود تا بتوان به یک

 
محصول مناسب دست پیدا کرد. 

کرمی در ادامه بیان کرد: فناوري هاي نرم در 20 رشته می توانند دست مایه شرکت هاي خلاق باشند. دو هزار و 700 میلیارد دلار
گردش مالی صنایع خلاق در دنیاست. ایران یک درصد خاك دنیا و یک درصد جمعیت دنیا را دارد. همچنین دو درصد تولید علم در

 
دنیا سهم ایران است. کار معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري ایجاد شرکت هاي خلاق توسط دانشجویان ایرانی است. 

وي افزود: زنان که طبق آمارها 50 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه ها را تشکیل می دهند، بهترین جایی که می توانند در مسیر

 
کاریابی و رفع مشکلات فعالیت کنند، همین خانه هاي خلاق است. 

کرمی همچنین در مورد رویداد عصر زنان توضیح داد: ما در کشور شبکه خانه هاي خلاق را ایجاد کرده ایم. افراد اگر ایده اي داشته
باشند به این شبکه ها متصل می شوند و در حوزه فناوري هاي نرم 20 موضوع از جمله مد و لباس، فیلم، ورزش، تندرستی تبیین
شده است. یکی از آنها به موضوع خانواده باز می گردد. ما در خانه هاي خلاق اعلام رویداد می کنیم. در رویدادها افراد شرکت می
کنند. جذب ایده اتفاق می افتد و بعد در مرحله شتاب دهنده ایده افراد هم تیمی هاي خود را پیدا می کنند. وقتی آن تیم شکل
گرفت، خانه خلاق آن تیم را در قالب شرکت حمایت می کند. شاید تا دیروز اگر پول را می دادیم آنها نمی دانستند چگونه باید بودجه
را هزینه کنند اما در این خانه ها هدایت کننده ها مراقب هزینه کرد هستند تا تیم رشد کند. خانه هاي خلاق محیطی هستند که
استارت آپ ها کمتر دچار شکست می شوند. البته که شکست در استارت آپ بسیار طبیعی است و نمی توان کارآفرینی را پیدا کرد

 
که شکست نخورده باشد. 

در ادامه مینا مهرنوش کار آفرین و مدیرعامل یکی از کسب و کارهاي مجازي گفت: پرداختن به حوزه زنان اتفاق بسیار خوبی است. اما
به نهاد بالاتري نیاز است که در این حوزه فعال تر باشد. مهمترین اقدامی که در حوزه کسب و کار زنان می توان انجام داد شبکه
سازي است. می توانم بگویم که شبکه سازي کلید توسعه و پیشرفت زنان خواهد بود. در این شبکه زنان دور هم جمع می شوند و در
مورد مسائل مختلف صحبت می کنند. همه ما می دانیم که ثروت زیادي در خانه ها در اختیار زنان است. اگر این شبکه سازي ایجاد
شود هر کسی هر چه بلد است در آن جمع بیان می کند. به عنوان مثال اگر کسی می تواند محصولی تولید کند و دیگري تنها در
حوزه تولید محتوا مهارت دارد، آنها با هم می توانند محصول را خلق کرده و به فروش برسانند. بنابراین شبکه سازي در راستاي توسعه

 
و پیشرفت می تواند کارآمد باشد. 



وي افزود: اگرچه می توانیم شبکه سازي کنیم اما بهتر است خودمان وارد اقدام نشویم. می توان حتی فضا را براي زنان ایجاد کرد تا
در این شبکه قرار گیرند. در این شبکه ها پتانسیل افراد شناسایی می شود و ارتباطات شکل خواهد گرفت. زنان غیر از ثروتی که
دارند، توانایی هاي ذاتی، تحصیلات و هوش نیز مهمترین ثروت آنها است. در حال حاضر فضاي مجازي فرصتی را ایجاد کرده که زنان

 
بتوانند در این حوزه فعال تر باشند. ما به منابع انسانی و فعالان حوزه دیجیتال نیاز داریم که در این حوزه بتوانند کار کنند. 

در ادامه سعید حبیبی فرد دبیر برگزاري رویداد عصر زنان گفت: مهلت ارسال مدارك 15 بهمن ماه است. بعد از داوري و غربال گري
اولیه، تیم ها وارد بوت کمپ می شوند. پس از آن تیم هاي برتر جذب خانه هاي خلاق خواهند شد و با خدماتی از جمله جذب

 
سرمایه گذاري و خدمات منتوري فعالیت خواهند کرد. 

حبیبی فرد محورهاي این رویداد را نقش آفرینی در جامعه، تعارضات بین نقشی، حفظ سلامت فردي، تسهیل فرزندآوري و شکوفایی

 
توانمندها به همراه تحصیل و اوقات فراغت ذکر کرد. 

در تکمیل این صحبت ها، دهفولی گفت: افرادي که طرح هاي خود را ارائه می کنند، به سمت تیم سازي می روند. ما به این نقطه
رسیده ایم که تا وقتی سرمایه گذار روي طرحی سرمایه گذاري نکند، آن طرح ظرفیت توسعه نخواهد داشت. مشارکت در این بخش
به دو نحو خواهد بود. یکی تیم ها و سرویس هایی است که تولید می شود و دیگري طرح هایی که نیاز به سرمایه گذاري دارند.
همچنین سه صندوق را به عنوان پشتوانه مالی در نظر گرفته ایم که تا سقف 700 میلیون تومان براي تیم ها خط اعتباري در نظر می

گیرند. صرفاً هم این حمایت پول نقد نیست بلکه شاید در حوزه زیرساخت هاي فنی هزینه شود.



مخالفت کمیسیون تلفیق مجلس با افزایش سن بازنشستگی

مخالفت کمیسیون تلفیق مجلس با افزایش سن بازنشستگی

منبع: تقنین عدالتشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/11/04

 
در حمایت از اشتغال جوانان و حقوق بازنشستگان؛ 

 
مخالفت کمیسیون تلفیق مجلس با افزایش سن بازنشستگی 

مهندس مجتبی یوسفی نماینده مردم شریف اهواز، باوي، حمیدیه و کارون و عضو هیأت رئیسه مجلس شوراي اسلامی با اعلام اینکه
کمیسیون تلفیق در حمایت از اشتغال جوانان و جلوگیري از کاهش حقوق بازنشستگان، با افزایش سن بازنشستگی مخالفت کرده

 
است، از حذف این موضوع از بند د تبصره 20 لایحه بودجه سال آینده کشور خبرداد. 

به گفته نماینده نماینده اهواز، احتساب میانگین حقوق سه سال پایانی اشتغال بازنشستگان اجحاف در حق این عزیزان و عملا سبب

 
کاهش 20 تا 30 درصدي حقوق آنها می شد که کمیسیون تلفیق با این موضوع مخالفت کرد. 

بر همین اساس و با اعلام عضو هیأت رئیسه مجلس، بند مربوط به محاسبه حقوق بازنشستگی از متوسط حقوق 2 سال به 3 سال نیز

 
از لایحه بودجه حذف شد. 

تقنین عدالت پایگاه خبري حوزه مجلس شوراي اسلامی و استان خوزستان



آموزش دانشگاهها متناسب با نیاز بازار کار است؟

منبع: بازار کارشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/11/04

معاون وزیر کار معتقد است رویکرد کارآفرینی به کاهش فاصله میان صنعت و دانشگاه منجر می شود و آموزش در مراکز
علمی باید متناسب با نیاز بازار کار کشور باشد.

معاون وزیر کار معتقد است رویکرد کارآفرینی به کاهش فاصله میان صنعت و دانشگاه منجر می شود و آموزش در مراکز علمی

 
باید متناسب با نیاز بازار کار کشور باشد. 

به گزارش ایسنا، در حال حاضر نبود ارتباط موثر میان مراکز علمی و دانشگاهی با بازار کار یکی از علل عدم جذب فارغ التحصیلان
دانشگاهی به شمار می رود و به دلیل آنکه دانشجویان بعد از فارغ التحصیلی از توانایی و معارت لازم براي ورود به بازار برخوردار

 
نیستند بنگاههاي تولیدي از پذیرش آنها خودداري می کنند. 

محمود کریمی بیرانوند ـ سرپرست معاونت اشتغال وزارت تعاون،کار رفاه اجتماعی ـ می گوید: بر اساس محورهاي تعیین شده در

 
زیست بوم ملی اشتغال، آموزش در دانشگاهها و مراکز علمی باید متناسب با نیاز فعلی بازار کار کشور باشد. 

وي با بیان اینکه رویکرد کارآفرینی به کاهش فاصله میان صنعت و دانشگاه منجر می شود،می گوید: مراکز علمی باید فرهنگ

 
کارآفرینی، آموزش کاربردي و عملیاتی را مبناي کار خود قرار بدهند. 

بر همین اساس بسیاري از کارشناسان بر لزوم انطباق رشته هاي تحصیلی با نیاز بازار تاکید کرده و نبود تعامل و ارتباط میان دانشگاه

 
ها و بازار کار را در عدم جذب فارغ التحصیلان به بازار کار موثر می دانند. 

حمید حاج اسماعیلی ـ کارشناس بازار کار ـ در گفت وگو با ایسنا، می گوید: بیشتر کسانی که در مراکز آکادمیک و دانشگاهی
تحصیل می کنند و خود را کارآفرین می دانند، آموزشهاي متناسب با بازار کار را نگذرانده اند به همین دلیل است که طی چند سال

 
گذشته با مشکل نیروي کار ماهر مواجه بوده ایم. 

وي با بیان اینکه جایگاه کارآفرینان در سیاستگذاري ها و تصمیم سازي ها باید تبیین و مشخص شود، می افزاید: تا زمانی که بین
دانشگاهها و مراکز علمی و دانشگاهی و بخشهاي صنعت و تولید، پیوند برقرار نکنیم، نمی توانیم از ظرفیتهاي کارآفرینان به معناي

 
واقعی و در جهت تقویت بازار کار استفاده کنیم. 

این کارشناس بازار کار معتقد است: از آنجا برنامه ریزي هاي کلان کشور براي آموزش و تربیت فارغ التحصیلان و جذب آنها به بازار
کار از انسجام لازم برخوردار نیست همچنان آمار بالاي بیکاران را شاهد هستیم و این امر نشان می دهد سرمایه هایی که براي آموزش

 
آنها هزینه شده بهره وري لازم را نداشته است. 

چندي قبل وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از آغاز پژوهشها به منظور متناسب سازي رشته هاي دانشگاهی با همکاري وزارت علوم و

 
سازمان آموزش فنی و حرفه اي خبر داد. 

به گزارش ایسنا، آمایش سرزمینی رشته هاي دانشگاهی و استانداردسازي مشاغل و تعریف رشته هاي دانشگاهی متناسب با نیاز بازار
کار اقدامی موثر در کاهش بیکاري و مقدمه ورود دانش آموختگان به بازار کار خواهد بود؛ از این رو لازم است با همکاري دستگاههاي
متولی به سمت انطباق رشته هاي تحصیلی دانشگاهی با نیاز بازار بر مبناي پتانسیل ها و ظرفیتهاي استانها حرکت کرده و دانشجویان

را قبل از ورود به بازار با مهارت آموزي و محیط واقعی کسب و کار آشنا کنیم.



رویداد ملی استارت آپی «کارآفرین شو» در شیراز

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/11/04

 
رویدادملی استارت آپی با عنوان «کارآفرین شو» با حمایت شرکت شهرك هاي صنعتی فارس، در شیراز برگزار شد. 

به گزارش صمت از استان فارس، مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس گفت: در رویداد ملی استارت آپی کارآفرین شو
30 تیم برگزیده استارت آپی به ارائه فناوري هاي خود در حوزه صنایع کشاورزي پرداختند. احد فتوحی در این باره افزود: یکی از
ماموریت هاي این شرکت در راستاي تقویت و حمایت از صنایع و رفع موانع تولید، حمایت از رویدادهاي استارت آپی است و در این
زمینه تاکنون 6 رویداد استارت آپی با حمایت این شرکت برگزار شده است. وي برگزاري رویداد هاي استارت آپی به منظور جذب
سرمایه براي شرکت هاي نوپا و استارت آپ ها و تسهیل انجام فرآیند رشد آنها در بازار و نیز بهره گیري از ظرفیت هاي استارت آپ ها
در واحد هاي تولیدي و صنعتی بیان کرد و گفت: واحد هاي صنعتی کوچک و متوسط بیشتر از گذشته نیازمند استفاده از ظرفیت

 
استارت آپ ها و واحد هاي دانش بنیان براي افزایش بهره وري تولید هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس افزود: در این راستا و با توجه به نیاز مبرم استارت آپ ها و شرکت هاي نوپا براي جذب
سرمایه و نبود مکانیسم عمومی و مشخصی براي رویارویی استارت آپ هاي آماده جذب سرمایه با سرمایه گذاران علاقه مند به این
حوزه، برگزاري رویداد هاي استارت آپی در صنایع مختلف در این شرکت برنامه ریزي شده و تاکنون این شرکت از 120گروه برگزیده
استارت آپی حمایت کرده است. مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس اظهار کرد: در 5 دوره قبلی رویداد هاي استارت آپی که
با حمایت این شرکت برگزار شده، با ارزش ریالی بیش از 50 میلیارد ریال قرارداد، بین شرکت هاي ارائه دهنده استارت آپ با واحد

 
هاي صنعتی منعقد شده است. 

وي با بیان اینکه استارت آپ یک کسب وکار جدید است که عموما حول محور تکنولوژي شکل گرفته و ظرفیت رشد بالایی دارد،
گفت: شناسایی ایده هاي خلاق و نوآورانه و حمایت از استارت آپ ها از برنامه هاي مهم است و با حمایت از برگزاري رویداد هاي
استارت آپی که محوریت صنایع کوچک و متوسط دارند از نظر مادي و معنوي کمک هاي شایانی را به توسعه استارت آپ ها می کند

 
و زمینه حضور استارت آپ ها در سطح شهرك ها و نواحی صنعتی را فراهم می آورد. 

فتوحی در ادامه گفت: هدف از تقویت استارت آپ ها با محوریت صنایع کوچک و متوسط، توسعه کارآفرینی و تنوع بخشی به فعالیت
هاي صنعتی نوظهور است. وي تصریح کرد: برگزاري چنین رویداد هایی تاثیر مناسبی در شتاب دهی حضور سرمایه گذاران در بورس

 
ایده دارد. 

مبادلات فناوري، اولویت است محمدصالح خالقی، دبیر شبکه فن بازار ملی ایران نیز در این مراسم از تسهیلگري فن بازار ها براي
ایجاد گردش مالی به حجم 500 میلیارد تومان در قالب 350 قرارداد از ابتداي امسال خبر داد و گفت: پیش بینی ما این است که با
اقداماتی که توسط فن بازار ها و شرکت دانش بنیان در حال انجام است و این رقم تا سال آینده به دو برابر افزایش یابد. خالقی فن
بازار فارس را از فن بازارهاي برتر کشور دانست و گفت: اقدامات مناسبی در این زمینه در استان فارس انجام شده که می توان در
آینده شاهد نتایج مطلوب آن بود. وي مبادلات فناوري را شامل بازیابی، سرمایه گذاري در اکوسیستم نوآوري، انتقال فناوري و رفع



نیاز هاي فناورانه صنایع دانست و اظهار کرد: این موضوع یکی از اولویت هاي ما توسعه دفاتر فن بازار در کشور است و تاکنون 28 فن
بازار در کشور با عنوان فن بازار هاي منطقه اي راه اندازي شده که فن بازار منطقه اي فارس با اقدامات انجام شده در این استان

 
همواره در رده هاي برتر کشور قراردارد و فارس جزو استان هاي موفق و پیشرو است. 

رویداد استارت آپی کارآفرین شو، با حمایت شرکت شهرك هاي صنعتی فارس و همکاري کمیته امداد امام خمینی استان فارس و
فنی و حرفه اي استان در مرکز خدمات فناوري کسب وکار شهرك صنعتی بزرگ شیراز برگزار در این رویداد 180 نفر شرکت داشتند.

در این رویداد استارت آپی 30 گروه برگزیده، به ارائه ایده هاي خود در بخش کشاورزي و صنایع مربوط به آن پرداختند.



پیشرفت یزد در حوزه معدن چشمگیر است

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/11/04

معاون امور معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت در سفر به استان یزد از کارخانه ها و مجموعه هاي مختلف این استان بازدید

 
کرد. وي درباره موضوعات مختلف پیرامون صنایع معدنی این استان با دست اندرکاران این حوزه گفت وگو کرد. 

رضا محتشمی پور در ادامه این سفر در شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی اظهار کرد: موضوع معدن در یزد به عنوان
یک استان معدنی، جدید و مغفول نیست و خوشبختانه پیشرفت هاي بسیار خوبی در این حوزه در یزد رخ داده است. به گفته وي،
امروز یکی از مباحث جدي در بخش معدن، بحث انرژي است زیرا در کشور مسائل جدي در این زمینه براي معادن و صنایع ایجاد

 
شده است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در سفر به استان یزد به شهرستان بافق رفت و از معدن سنگ آهن چغارت در شهرستان بافق
بازدید کرد. شرکت سنگ آهن مرکزي بافق، بهره بردار این معدن است و در این معدن که ذخیره آن، سنگ آهن مگنتیت با عیار

 
55.57 است، افزون بر 4 هزار نفر مشغول به کار هستند. سرمایه گذاري این معدن بیش از 289 هزار و 400 میلیون ریال است. 

معادن سرب و روي کشور به چرخه تولید ورود کنند صمتمحتشمی پور در این سفر از معدن سرب و روي مهدي آباد بهادران مهریز

 
به عنوان بزرگ ترین معدن سرب و روي خاورمیانه بازدید کرد و از نزدیک در جریان روند بهره برداري از این معدن قرار گرفت. 

بهره بردار این معدن درحال حاضر سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنایع معدنی است و ذخیره این معدن، سرب و روي سولفیدي
و سرب و روي اکسیدي است و درحال حاضر 600 نفر در آن مشغول به کار هستند. در بزرگ ترین معدن سرب و روي خاورمیانه،

 
3866243 میلیون ریال سرمایه گذاري صورت گرفته است. 

معاون معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت در این بازدید بر لزوم ورود جدي معادن سرب و روي کور به چرخه تولید خبر داد و گفت:
کشور ما اکنون یک وارد کننده سرب و روي است اما ظرفیت تولید خوبی در کشور وجود دارد. محتشمی پور در بازدید از بزرگ ترین
معدن سرب و روي خاورمیانه در مهدي آباد بهادران مهریز اظهار کرد: این معدن نمونه اي خوب از همراهی معدن و طبیعت است و
امیدواریم بتواند به الگویی کامل در زمینه فعالیت خوب اقتصادي و استفاده از منابع خدادادي در کنار رعایت حساسیت هاي زیست

 
محیطی، تبدیل شود. 

وي عنوان کرد: امروز صنعت خودرویی کشور ما نگاهش به سوي معادنی چون معادن سرب و روي مهدي آباد است و امیدواریم
زحمات و سرمایه گذاري هاي انجام شده به ثمر برسد. محتشمی پور از معدن به عنوان مادر و مولد یاد کرد و گفت: وقتی معدن
شناسایی شد، فعالیت براي تبدیل فرصت به ارزش افزوده آغاز می شود و این همان اتفاقی است که امروز در معادن بزرگ در حال
شکل گیري است. معاون معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد: صنایع بزرگ و مجتمع هاي بزرگ اقتصادي اثري پایدار در

 
مناطق دارند و بازاري بزرگ براي جذب نیروهاي متخصص و مهندسان و نیروهاي فنی هستند. 



وي تاکید کرد: انتظار می رود کسانی که مسئولیت توسعه مناطق معدنی را بر عهده دارند، از اکنون براي به فرصت تبدیل این منابع
خوب و پاسخ به نیازهاي منطقه اقدام کنند. محتشمی پور ادامه داد: معادن ظرفیت توسعه زنجیره ارزش را در کشور ایجاد می کنند و
در کشور ما نیز ظرفیت هاي بسیار خوبی در این زمینه وجود دارد که باید از آن به بهترین نحو استفاده شود. وي با بیان اینکه اکنون
کشور ما وارد کننده سرب و روي است، افزود: این به معناي آن است که در کشور ظرفیت صنعتی در این زمینه بیشتر از ظرفیت

 
معدنی وجود دارد و امیدواریم معادن بزرگی مثل معدن سرب و روي مهدي آباد، با ورود به چرخه تولید، این کمبود را جبران کنند. 

محتشمی پور با اشاره به فرهنگ سرمایه گذاري که در یزد وجود دارد، عنوان کرد: فرهنگ سرمایه گذاري در یزد بسیار عمیق است و

 
هر جا یزدي ها حضور یافته اند، فرصت کارآفرینی بسیار خوبی ایجاد کرده اند. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه آب و انرژي امروز گلوگاه هاي اصلی در زمینه فعالیت هاي معدنی و صنعتی هستند،
تصریح کرد: تکیه بیش از حد به گاز و انرژي مشکلاتی ایجاد کرده و تکیه بیش از این به گاز نمی تواند قابل قبول باشد و باید در این

 
زمینه فکري اساسی کنیم. 

معاون معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه امسال در اوج تولید گاز هستیم و به طور قطع سال آینده روند تولید گاز
در آینده کاهش می یابد، افزود: به دلیل فرهنگ نادرست استفاده از گاز، میزان مصرف شیب بالایی دارد و ب زودي در این زمینه در
حوزه صنعت و معدن با محدودیت هاي جدي انرژي مواجه خواهیم شد؛ بنابراین سرمایه گذاري باید هوشمندانه باشد در غیر این

 
صورت، این گلوگاه می تواند سبب کند شدن سرمایه گذاري و تولید در کشور شود. 

لزوم ایجاد شفافیت در فعالیت هاي مالی معادن محتشمی پور در ادامه این سفر در شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی نیز
اظهار کرد: موضوع معدن در یزد به عنوان یک استان معدنی، جدید و مغفول نیست و خوشبختانه پیشرفت هاي بسیار خوبی در این
حوزه در یزد رخ داده است. وي افزود: امروز یکی از مباحث جدي در بخش معدن، بحث انرژي است زیرا در کشور مسائل جدي در این

 
زمینه براي معادن و صنایع ایجاد شده است. 

محتشمی پور ادامه داد: در کشور ما فرآوري هاي معدنی به طور عمده بر پایه صنایع انرژي بر توسعه یافته اما اکنون نیاز به ارتقاي

 
استانداردها و توسعه صنایع فناورانه که مصرف انرژي کمتري داشته باشند، داریم. 

معاون معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: ایران به عنوان بزرگ ترین دارنده منابع انرژي در دنیا اکنون با مشکل تامین

 
انرژي روبه رو است به همین دلیل باید مسیر حرکت را به سمت فعالیت هاي دانش پایه پیش ببریم. 

محتشمی پور در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به معوقات حقوق دولتی معادن تصریح کرد: امسال بخشی از معوقات معدنی

 
وصول شد و جمع عملکرد این دوره از عملکرد بودجه بیشتر شده و این روال را ادامه خواهیم داد. 

وي با اشاره به ابهاماتی که در فعالیت مالی معادن وجود دارد، عنوان کرد: همین ابهامات مانع وصول حقوق دولتی معادن شده بود که

 
این امر در کل کشور نیاز به ساماندهی دارد. 

وي اظهار کرد: نیاز به شفافیت در عملکرد معادن و فعالیت هاي مالی معدنی به شدت احساس می شود زیرا بخشی از معوقات به این
دلیل بوده که نتوانستیم اطلاعات معادن را به صورت شفاف دریافت کنیم.



برگزاري رویداد فنّاوري محور در حوزه دریا با مشارکت کلیه ارگان هاي

دریایی کشور

منبع: ماناشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/11/04

آکادمی دریایی سیراف با همکاري پارك علم و فنّاوري دانشگاه شهید بهشتی و مشارکت کلیه سازمان ها و ارگان هاي دریایی
کشور، رویداد فنّاوري و کارآفرینی دریایی را در تاریخ 17 و 18 بهمن ماه سا ل جاري برگزار می کند.

آکادمی دریایی سیراف با همکاري پارك علم و فنّاوري دانشگاه شهید بهشتی و
مشارکت کلیه سازمان ها و ارگان هاي دریایی کشور، رویداد فنّاوري و

 
کارآفرینی دریایی را در تاریخ 17 و 18 بهمن ماه سا ل جاري برگزار می کند. 

به گزارش خبرنگار مانا، رویداد فنّاوري و کارآفرینی دریایی کشور به میزبانی
آکادمی دریایی سیراف و همکاري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی و
با حضور شوراي عالی صنایع دریایی کشور، سازمان بنادر و دریانوردي، شرکت
کشتیرانی جمهوري اسلامی ایران، مرکز همکاري هاي تحول و پیشرفت ریاست
جمهوري، گروه دریایی ستاد توسعه فنّاوري هاي حوزه فضایی، حمل و نقل
پیشرفته، سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران، صندوق توسعه صنایع
دریایی، سازمان صنایع دریایی، مجتمع کشتی سازي و صنایع فراساحل ایران
(ایزوایکو)، شرکت صنعتی و دریایی ایران (صدرا)، شرکت مهندسی و تأسیسات
دریایی ایران، مؤسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور، سازمان جغرافیایی نیرو
هاي مسلح، مؤسسه رده بندي ایرانیان، مؤسسه رده بندي آسیا، شرکت فن

 
آوران سیراف و شرکت خدمات دریایی و کشتیرانی خط دریا بندر در دانشگاه شهید بهشتی برگزار می شود. 

از مهمترین بخش هاي رویداد می توان به سخنرانی هاي علمی، برگزاري کارگاه هاي آموزشی با محوریت موضوعات روز دنیا توسط

 
اساتید داخلی و خارجی، جشنواره استارتاپ هاي دریایی، مشاوره، منیتورینگ و کوچینگ، باشگاه دریایی MARPRO اشاره نمود. 

شایان ذکر است، اولین جلسه شوراي راهبري رویداد فنّاوري و کارآفرینی دریایی در تاریخ 29 دي ماه برگزار شد.



7 مدال؛ حاصل تلاش دانش آموزان سمنان در المپیادهاي علمی کشور

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/11/04

به گزارش خبرگزاري فارس از سمنان، محمد دستورانی،
مدیرکل آموزش و پرورش استان سمنان پیش از ظهر امروز
در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: در روزهاي اخیر
آخرین نتایج باقی مانده از رقابت دانش آموزان در
المپیادهاي علمی کشور براي سال تحصیلی 1399-1400

 
اعلام شد. 

وي گفت: دستاورد تلاش و حضور دانش آموزان استان

 
سمنان در این دوره از المپیادها، هفت مدال بود که نسبت به دوره گذشته رشد 175 درصدي داشت، یعنی حدود دو برابر شده است. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان سمنان بیان کرد: المپیادهاي علمی یکی از برنامه هاي سالانه وزارت آموزش و پرورش در جهت

 
تقویت روحیه ابتکار، خلاقیت و نوآوري در دانش آموزان است. 

دستورانی افزود: هدف از برگزاري المپیادهاي علمی دانش آموزي ایجاد تکاپوي آموزشی در مدارس، شناسایی و انتخاب دانش آموزان

 
داراي استعداد و توانمندي هاي علمی ویژه است. 

وي اضافه کرد: آینده نظام جمهوري اسلامی ایران در گرو شکوفایی علمی استعدادها و شناسایی دانش آموزان جوان و مستعد کشور

 
است و حمایت، تقویت و راهنمایی، به منظور بهبود و ارتقاي سطح دانش آنان، تأثیر به سزایی در رسیدن به این هدف خواهد داشت. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان سمنان افزود: دانش آموز علی صرفی از دبیرستان شهید بهشتی دامغان مدال طلاي المپیاد اقتصاد و

 
مدیریت را کسب کرده است. 

دستورانی عنوان کرد: دانش آموزان امیررضا مزینانی از دبیرستان شهید بهشتی دامغان در المپیاد کامپیوتر، زهرا پورمرادي از
دبیرستان معلم میامی در المپیاد علوم زمین، فاطمه احسانی از دبیرستان فرزانگان سمنان در المپیاد اقتصاد و مدیریت و علی نجار از

 
دبیرستان شهید بهشتی سمنان در المپیاد ریاضی موفق به گرفتن مدال نقره شدند. 

وي تصریح کرد: همچنین دانش آموزان الهه عباسپور از دبیرستان فرزانگان سمنان در المپیاد ادبی و ریحانه حسنی از دبیرستان

 
فرزانگان سمنان در المپیاد تفکر و کارآفرینی صاحب مدال برنز شده اند. 

به گزارش فارس؛ از 805 دانش آموز استان سمنان که در مرحله مقدماتی این دوره از المپیادهاي علمی دانش آموزي شرکت کرده



 
بودند، 577 نفر به مرحله استانی و 117 نفر به مرحله کشوري راه یافتند که در نهایت هفت نفر به مدال رسیدند. 

انتهاي پیام/2568/س/



برگزاري رویداد فناوري محور در حوزه دریا با مشارکت کلیه سازمان ها و ارگان هاي دریایی

کشور

منبع: اقتصاددانشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/11/04

به گزارش خبرگزاري اقتصاددان، در اولین جلسه شوراي راهبري رویداد فناوري و کارآفرینی دریایی کشور که به میزبانی
آکادمی دریایی سیراف و همکاري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی و با حضور شوراي عالی صنایع دریایی کشور،

سازمان بنادر و دریانوردي، شرکت کشتیرانی جمهوري اسلامی ایران، مرکز همکاري هاي تحول ...

به گزارش خبرگزاري اقتصاددان، در اولین جلسه شوراي راهبري رویداد فناوري و کارآفرینی دریایی کشور که به میزبانی آکادمی
دریایی سیراف و همکاري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی و با حضور شوراي عالی صنایع دریایی کشور، سازمان بنادر و

 
دریانوردي، شرکت کشتیرانی جمهوري اسلامی ایران، مرکز همکاري هاي تحول و پیشرفت ریاست جمهوري، (...) 

به گزارش خبرگزاري اقتصاددان، در اولین جلسه شوراي راهبري رویداد فناوري و کارآفرینی دریایی کشور که به میزبانی آکادمی
دریایی سیراف و همکاري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی و با حضور شوراي عالی صنایع دریایی کشور، سازمان بنادر و
دریانوردي، شرکت کشتیرانی جمهوري اسلامی ایران، مرکز همکاري هاي تحول و پیشرفت ریاست جمهوري، گروه دریایی ستاد
توسعه فناوري هاي حوزه فضایی، حمل و نقل پیشرفته، سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران، صندوق توسعه صنایع دریایی،
سازمان صنایع دریایی، مجتمع کشتی سازي و صنایع فراساحل ایران (ایزوایکو)، شرکت صنعتی و دریایی ایران (صدرا)، شرکت
مهندسی و تاسیسات دریایی ایران، موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور، سازمان جغرافیایی نیروهاي مسلح، موسسه رده بندي
ایرانیان، موسسه رده بندي آسیا، شرکت فن آوران سیراف و شرکت خدمات دریایی و کشتیرانی خط دریا بندر در دانشگاه شهید
بهشتی برگزار گردید، نمایندگان سازمان ها، ارگان ها و شرکت هاي دریایی مذکور ضمن بیان نقطه نظرات و پیشنهادات خود نسبت

 
به حمایت و حضور در مجموعه رویدادهاي فناوري و کارآفرینی دریایی کشور اعلام آمادگی نمودند. 

از مهمترین بخش هاي رویداد که مورد تصویب قرار گرفت می توان به سخنرانی هاي علمی، برگزاري کارگاه هاي آموزشی با محوریت
موضوعات روز دنیا توسط اساتید داخلی و خارجی، جشنواره استارتاپ هاي دریایی، پاویون شرکت هاي دانش بنیان دریایی و همچنین

 
برنامه Reverse Pitch اشاره نمود. 

همچنین دبیرخانه اجرایی برگزاري مجموعه رویدادهاي فناوري و کارآفرینی دریایی کشور را آکادمی دریایی سیراف بر عهده خواهد
داشت.



رییس دانشگاه تهران: میزان مشارکت زنان در پست هاي مدیریتی افزایش می

یابد

منبع: ایرناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/11/04

تهران- ایرنا- رییس دانشگاه تهران از افزایش مشارکت زنان در پست هاي مدیریتی دانشگاه در دو ماه آینده خبر داد و گفت:
در این زمینه باید صلاحیت هاي افراد در نظر گرفته شود و مشارکت زنان به بحث هاي مدیریتی خلاصه نشود.

تهران- ایرنا- رییس دانشگاه تهران از افزایش مشارکت زنان
در پست هاي مدیریتی دانشگاه در دو ماه آینده خبر داد و
گفت: در این زمینه باید صلاحیت هاي افراد در نظر گرفته

 
شود و مشارکت زنان به بحث هاي مدیریتی خلاصه نشود. 

به گزارش خبرنگار علم و آموزش ایرنا، سید محمد مقیمی
روز دوشنبه در آیین نکوداشت میلاد حضرت فاطمه سلام
االله علیها، گرامیداشت روز زن و تجلیل از مقام والاي مادر
در دانشگاه تهران، با طرح این سوال که چرا بانوان نمی
توانند همانند آقایان به مشاغل کلیدي دست پیدا کنند،

اظهار داشت: این بحث از دیدگاه اسلامی و علمی قابل بررسی است. از دیدگاه اسلام وقتی در خصوص جایگاه زن مروري می کنیم می
بینیم قرآن از زنان فراوانی یاد کرده است که نقطه عطف تاریخ شده اند. بعد از نزول قرآن نیز تاریخ اسلام نشان می دهد زنان بزرگی

 
همچون حضرت زینب و حضرت معصومه جایگاه والایی داشتند. 

وي تاکید کرد: دین اسلام از مشارکت اسلامی زنان دفاع و بر آن افتخار می کند. همچنان که زنان ما منشا تحولات بزرگ در تاریخ

 
بوده اند و اگر برخی مغرضانه اعلام می کنند اسلام رویکرد مثبتی به زنان ندارد این پاسخ در قرآن داده شده است. 

مقیمی ادامه داد: از منظر علمی نیز این موضوع قابل بررسی است که آیا بدون توجه به صلاحیت ها می توانیم مشارکت و پست هاي
مدیریتی زنان را ارتقاء دهیم. در این زمینه مطالعات علمی زیادي صورت گرفته است. یک مطالعه تأکید می کند هر شغلی باید
براساس شخصیت به افراد واگذار شود و نمی توانیم بدون توجه به آن شغلی را به افراد واگذار کنیم. در این تقسیم بندي یک
شخصیت شهودي و منطقی وجود دارد که یک شخصیت رقابتی و مردسالار است. در شخصیت دوم حالت عاطفی منطبق با مشاغلی

 
نظیر معلمی، تدریس، روشنگري و نظایر آن مطرح می شود. 

رییس دانشگاه تهران اضافه کرد: وقتی صحبت از کارایی مدیریتی می کنیم براي ما فرقی نمی کند آن فرد آقا یا خانم باشد، اما
مشاغل مختلف شخصیت هاي مختلفی را می طلبد و رقابت مخاطره جزیی از کارهاي مدیریتی است که از نظر علمی باید نوع فرهنگ
و شخصیت افراد در مشاغلی که عهده دار می شوند در نظر گرفته شود. وقتی صحبت از شایستگی در انتخاب مدیران باشد فرقی نمی
کند آن مدیر زن یا مرد است. اگرچه اعتراف می کنم فرصت هاي ورود شخصیت ها و فرهنگ ها براي کسب مشاغل مختلف را در
جامعه از زنان گرفتیم و کمتر به زنان فرصت داده ایم. اگرچه در نظام جمهوري اسلامی این فضا ایجاد شده است و یکی از معیارهاي

توسعه، توسعه جنسیتی عنوان شده است. 



مقیمی با بیان اینکه در چند روز اخیر مدیران خانم در سطوح مختلف مدیریتی عالی و میانی دانشگاه تهران داشتیم و نرخ مشارکت
زنان در پست هاي مدیریتی تا دو ماه آینده نیز بالاتر خواهد رفت، اظهار داشت: اما باید توجه داشته باشیم در انتصاب مدیران زن
نباید افراط یا تفریط کنیم. نباید این گونه باشد که فقط براي بالا بردن آمار مشارکت زنان، نرخ انتصاب مدیران زن را افزایش دهیم؛
چرا که این موضوع خدمت به جایگاه مدیران زنان نخواهد بود. اگر این انتصابات ناموفق از کار دربیاید تجربه اي براي آینده خواهد شد
که مدیران بعدي در این زمینه با محافظه کاري عمل کنند بلکه باید در این زمینه صلاحیت هاي افراد در نظر گرفته شود و فقط

 
بحث مشارکت زنان را به بحث هاي مدیریتی خلاصه نکنیم. 

آیین نکوداشت میلاد حضرت فاطمه سلام االله علیها، گرامیداشت روز زن و تجلیل از مقام والاي مادر که در تالار فردوسی دانشکده

 
ادبیات و علوم انسانی دانشگاه تهران برگزار شد. 

در ادامه این مراسم از شماري از بانوان خیر دانشگاه تهران تقدیر و تعدادي از بانوان هیات علمی و کارکنان منتخب دانشگاه تهران در

 
حوزه هاي علمی، فرهنگی و کارآفرینی معرفی شدند. 

 
برچسب ها 

 
- حقوق زنان 

 
- دانشگاه تهران 

- سید محمد مقیمی



ایجاد کسب و کار پایدار خانواده محور براي کمک به اشتغال زنان سرپرست

خانوار

منبع: پاناشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/11/04

تهران (پانا) - معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده خبر داد معاونت زنان دو طرح ایجاد کسب و کار پایدار خانواده
محور براي کمک به اشتغال زنان سرپرست خانوار را در تمام استان ها و برنامه اي براي جلوگیري از آسیب طلاق در دستور

کار دارد.

تهران (پانا) - معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده
خبر داد معاونت زنان دو طرح ایجاد کسب و کار پایدار
خانواده محور براي کمک به اشتغال زنان سرپرست خانوار
را در تمام استان ها و برنامه اي براي جلوگیري از آسیب

 
طلاق در دستور کار دارد. 

انسیه خزعلی در همایش بانوي خردمند و بزرگداشت روز
زن که صبح امروز 4 بهمن ماه در سالن حجاب کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان برگزار شد با بیان اینکه امیدواریم بتوانیم در
گام دوم انقلاب مسیر اهل بیت را ادامه دهیم اظهار کرد: روایتی از حضرت زهرا (س) وجود دارد که بیانگر 3 بعد ضروري انسان براي

 
رسیدن به کمال است. 

وي افزود: اگر در این مسیر آنگونه که وظیفه است حرکت کنیم بهترین زندگی از نگاه امام رضا (ع) برایمان ترسیم می شود. اینکه
رهبر معظم انقلاب بر خصوصیات حضرت زهرا (س) تاکید می کنند که انفاق و توجه به نیازمندان ضرورت فعلی جامعه است، اهمیت

 
دارد. 

خزعلی ادامه داد: معاونت زنان دو طرح ایجاد کسب و کار پایدار خانواده محور براي کمک به اشتغال زنان سرپرست خانوار را در تمام

 
استان ها و برنامه اي براي جلوگیري از آسیب طلاق را در دستور کار دارد. 

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده بهترین بازو و مددکاران را بانوان فرهنگی دانست و گفت: پویشی براي سلامت بانوان را راه

 
اندازي خواهیم کرد همچنین پویشی ویژه بانوان در حمایت از زندانیان در آینده راه اندازي می کنیم. 

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده انسیه خزعلی



پرداخت یک میلیارد و 200 میلیون تومان تسهیلات به مشاغل خانگی خواف

منبع: موجشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/11/04

رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
خواف بیان کرد: تسهیلات طرح مشاغل خانگی در جهت
ایجاد اشتغال، ترویج و رونق صنایع دستی به فعالان صنایع

 
دستی مشاغل خانگی پرداخت می شود. 

به گزارش خبرگزاري موج خراسان رضوي، محمود باعقیده
رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
خواف در خبري اعلام کرد: حدود یک میلیارد و 200

 
میلیون تومان تسهیلات به مشاغل خانگی خواف تا کنون پرداخت شده است. 

باعقیده در ادامه این خبر اضافه کرد: از ابتداي امسال تاکنون به 27 طرح مشاغل خانگی شامل 7 طرح مستقل و 20 طرح پشتیبان

 
در رشته هاي گلیم بافی، رودوزي هاي سنتی، دوخت لباس محلی، سفالگري و حوله بافی این تسهیلات پرداخت شده است. 

رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خواف همچنین افزود: تسهیلات طرح مشاغل خانگی در جهت ایجاد اشتغال،
ترویج و رونق صنایع دستی به فعالان صنایع دستی مشاغل خانگی پرداخت می شود که امسال با پرداخت این تسهیلات زمینه ایجاد

 
57 فرصت شغلی جدید در شهرستان فراهم شده است. 

وي در ادامه متذکر شد: استفاده از ظرفیت صنایع دستی براي ایجاد شغل و کسب و کار در خواف بسیار با اهمیت است و مشاغل

 
خانگی یکی از راه هاي درآمد و تامین معیشت خانواده هاي این شهرستان است. 

باعقیده در خاتمه این خبر خاطرنشان کرد: ترویج و استفاده از صنایع دستی به عنوان سوغات سفر به این شهرستان از برنامه هایی
است که دنبال می شود و محصولات صنایع دستی شهرستان توانسته نظر گردشگران را جلب کند.



427 زوج جوان تحت حمایت کمیته امداد خراسان شمالی راهی خانه بخت

شدند

منبع: اترك نیوزشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/11/04

مراسم اهداي 427 سري جهیزیه به زوج هاي تحت حمایت کمیته امداد خراسان شمالی به مناسبت سالروز میلاد با سعادت
حضرت زهرا (س) و روز زن با حضور حجت الاسلام و المسلین نوري، نماینده ولی فقیه در استان، محمد رضا حسین نژاد،

استاندار خراسان شمالی و سایر مسئولان ارشد استانی برگزار شد.

مراسم اهداي 427 سري جهیزیه به زوج هاي تحت حمایت کمیته امداد خراسان شمالی به مناسبت سالروز میلاد با سعادت
حضرت زهرا (س) و روز زن با حضور حجت الاسلام و المسلین نوري، نماینده ولی فقیه در استان، محمد رضا حسین نژاد، استاندار

 
خراسان شمالی و سایر مسئولان ارشد استانی برگزار شد. 

به گزارش گروه دریافت خبر عصراترك، مجید الهی راد، مدیرکل
کمیته امداد خراسان شمالی در این مراسم با بیان اینکه امروز به
مناسبت میلاد با سعادت حضرت زهرا (س) و گرامیداشت روز
زن، 427 سري جهیزیه به زوج هاي نیازمند تحت حمایت این
نهاد اهدا می شود، افزود: ارزش این جهیزیه ها به طور میانگین

 
براي هر سري بیش از 20 میلیون تومان است. 

الهی راد افزود: از ابتداي سال تا کنون هزار و 57 سري جهیزیه

 
به زوج هاي جوان اهدا شده و 350 زوج دیگر نیز در نوبت هستند. 

وي با بیان اینکه هم اکنون 30 هزار و 500 زن سرپرست خانوار با جمعیت بیش از 75 هزار نفر تحت حمایت این نهاد قرار دارند

 
اظهار کرد: اکنون بخش قابل توجهی از زنان تحت حمایت این نهاد نقش بسزایی در تولید و اشتغال دارند. 

 
وي یاد آور شد: اکنون 13هزار و 750 نفر از بانوان نیکوکار حامی فرزندان یتیم و نیازمند تحت حمایت این نهاد هستند. 

انتهاي پیام/ رحمانی



53 درصد افراد تحت پوشش استان بدون سرپرست

منبع: رکناشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/11/04

رکنا:مدیرکل کمیته امداد استان قزوین گفت:53 درصد افراد تحت پوشش استان بدون سرپرست، 29 درصد خانواده هاي
سالمند، 11 درصد متارکه کرده و یک درصد زندانی، 4 درصد بیمار و 2 درصد سایر موارد هستند.

 
 

 
 

به گزارش خبرنگار رکنا ازقزوین،همایش وکیل مهربانی و مراسم تجلیل از وکلاي نیکوکار با همکاري کمیته امداد و کانون وکلاي

 
دادگستري استان قزوین در سالن اجتماعات دانشگاه بین المللی امام خمینی قزوین برگزار شد. 

در این مراسم که صباغیان معاون حقوقی و امور مجلس کمیته امداد، علی شعبانی رئیس کل دادگستري، حق گویان مدیرکل امداد

 
استان،سید محمد حسینی رئیس کانون وکلا و جمعی از خانواده هاي وکلا حضور داشتند از 60 نفر از وکلاي نیکوکار تجلیل شد. 

 
مهر علی حق گویان گفت: میلاد خجسته حضرت فاطمه زهرا(س) فرصتی است تا فرهنگ انفاق و کار خیر را در جامعه ترویج کنیم. 

وي اضافه کرد: کمیته امداد 17 خدمت اصلی با 120 خدمت زیر مجموعه دارد و براي تامین معیشت، خدمات اجتماعی، تامین
مسکن، کمک به ازدواج مددجویان جوان و اعطاي وام ضروري، تامین مواد غذایی، رفع سوء تغذیه نوزادان و درمان نیازمندان اقدامات

 
موثري انجام داده است. 

مدیرکل کمیته امداد استان قزوین تصریح کرد: این نهاد با داشتن 17 اداره در استان با 32 هزارخانوار، جمعیتی بالغ بر 62 هزارنفر را
تحت پوشش دارد و سالانه به بیش از 50 هزار نفر دیگر نیز به صورت موردي خدمات رسانی می کند و جامعه تحت پوشش کمک

 
هاي موردي و مستمر به 112 هزار نفر می رسد. 



 
حق گویان اظهارداشت: در استان 8500 دانش آموز تحت پوشش داریم که 112 نفر آنها داراي رتبه برتر دانشگاهی هستند. 

 
وي بیان کرد: 9 هزار یتیم در استان داریم و 30 هزار حامی به آنها کمک می کنند و کمترین کمک مردم هم براي ما برکت دارد. 

این مسئول اضافه کرد: در سه حوزه اصلی برنامه راهبردي داریم که حوزه فرهنگی براي قطع زنجیره فقر هدف گذاري شده و حوزه
مسکن و تامین سرپناه را جدي گرفته ایم تا امنیت و رفاه اجتماعی تضمین شود و پس از آن به اشتغال خانواده ها اهمیت جدي داده

 
ایم. 

حق گویان اظهارداشت: 3800 خانوار تحت پوشش کمیته امداد استان مستاجر و یا بد مسکن هستند که باید براي آنها سرپناه تامین

 
کنیم.  

مدیرکل کمیته امداد استان قزوین یادآورشد: حوزه اشتغال و خودکفایی خانواده ها در اولویت برنامه ها قرار دارد و بیش از 240

 
میلیارد تومان اعتبارات این نهاد را که یک سوم اعتبارات محسوب می شود براي ایجاد اشتغال اختصاص داده ایم. 

وي گفت: از همه شهروندان درخواست می کنیم حتی با یک هزار تومان سهامدار بورس نیکوکاري شوند و بدانند هر ریال آنها براي ما

 
برکت دارد. 

 
در ادامه از درگاه پرداخت الکترونیک صدقه کمیته امداد استان قزوین رونمایی شد. 

با راه اندازي سامانه پرداخت الکترونیک صدقه با استفاده از سیستم«کیو آر» ضمن تسریع در کمک رسانی، صرفه جویی در هزینه
ها،پیشگیري از سرقت و استهلاك پول ملی، حذف مراجعه حضوري به کمیته امداد در دوران کرونا و بی نیازي به صندوق صدقات

 
زمینه ساماندهی کارها نیز مهیا می شود. 

 
مهدیه بیگلري از فرزندان معنوي کمیته امداد هم یک دکلمه اجرا کرد. 

 
در پایان از 60 وکیل حامی و خیر تجلیل شد. 

 
  

 
  



پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم از

کشاورزان

منبع: موجشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/11/04

بانک ملی ایران در راستاي حمایت از تولید ملی، کار و
سرمایه ایرانی و همچنین حمایت از بخش کشاورزي بالغ بر
20 هزار میلیارد ریال تسهیلات به منظور خرید گندم از

 
کشاورزان تخصیص داده است. 

به گزارش خبرگزاري موج به نقل از روابط عمومی بانک
ملی ایران، این تسهیلات به منظور پرداخت به موقع بهاي

گندم به کشاورزان از طریق تزریق نقدینگی در اختیار شرکت بازرگانی دولتی ایران قرار گرفته تا ضمن رفع نگرانی و دغدغه
کشاورزان، با فعال سازي کارخانجات آرد و صنایع تبدیلی مربوطه گامی نیز در رسیدن به خودکفایی در این محصول استراتژیک و

 
صنایع وابسته آن باشد. 

این بانک همچنین از ابتداي سال جاري تا پایان آذرماه بالغ بر 84 هزار و 382 فقره تسهیلات سرمایه در گردش به مبلغ 441 هزار و

 
872 میلیارد ریال در راستاي حمایت از تولید و اشتغال پرداخت کرده است. 

پرداخت 31 هزار و 784 فقره تسهیلات سرمایه ثابت به مبلغ 83 هزار و 975 میلیارد ریال به بخش هاي تولیدي نیز از دیگر اقدامات
بانک ملی ایران طی مدت مذکور بوده است.



بسیاري از جرایم در اثر عدم توانایی در امرار معاش اتفاق می افتد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/11/04

قزوین- رئیس کل دادگستري استان قزوین گفت: فقر موجب بروز آسیب هاي اجتماعی می شود و بسیاري از جرایم در اثر
عدم توانایی در امرار معاش اتفاق می افتد.

قزوین- رئیس کل دادگستري استان قزوین گفت: فقر
موجب بروز آسیب هاي اجتماعی می شود و بسیاري از

 
جرایم در اثر عدم توانایی در امرار معاش اتفاق می افتد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از روابط عمومی
دادگستري کل استان قزوین علی شعبانی در نشست
همایش وکیل مهربانی که در سالن اجتماعات دانشگاه بین
المللی امام خمینی (ره) برگزار شد بیان اظهار کرد:
برگزاري این برنامه را باید در جهت توسعه فرهنگ انفاق و
نوع دوستی دانست و بی تردید تحقق آن اجر دنیوي و

 
اخروي در پی خواهد داشت و موجب ایجاد امید در بین اقشار آسیب پذیر خواهد شد. 

وي ادامه داد: کانون وکلاء براي تحقق عدالت کمک کار دستگاه قضائی است و اعضا کانون تاکنون نیز با حس مسئولیت پذیري

 
اجتماعی گام هاي خوبی برداشته اند، که باید از این ظرفیت بیشتر استفاده شود. 

مقام ارشد قضائی استان قزوین بیان کرد: خدمات کمیته امداد بسیار گسترده و گره گشا است، ولی لازم است رسانه ها تلاش و اهتمام
داشته باشند تا خدمات این نهاد را به اطلاع مردم برسانند و در اطلاع رسانی اعلام شده از سوي کمیته امداد 120 خدمت به عنوان
خدمات ارائه شده به مددجویان اعلام شد، که باید گفت کمیته امداد دولت کوچکی در خدمت رسانی به اقشار نیازمند و آسیب پذیر

 
جامعه است. 

شعبانی تصریح کرد: اگر خدمات کمیته امداد امام خمینی (ره) نباشد باید شاهد دو چندان شدن جرایم و آسیب پذیري اجتماعی
باشیم، زیرا در روایات داریم که فقر که براي انسان بیاید منشأ بسیاري از جرایم و آسیب ها خواهد شد، در نتیجه در دیدگاه پیشگیري

 
از وقوع جرم، خدمات کمیته امداد اهمیت بالایی دارد. 

این مقام قضائی استان یادآور شد: در بسیاري از موارد ارتکاب جرم به دلیل عدم اشتغال و توانایی براي تأمین مخارج و امرار معاش

 
است، از این رو باید از کمیته امداد امام خمینی (ره) براي خدماتش تشکر و قدردانی کنیم که مانع از بروز جرایم می شود. 

وي تاکید کرد: آنچه موجب گمراهی انسان می شود حب دنیاست و رسول اکرم (ص) نیز بیان فرموده؛ دوست داشتن مال است که از
مصادیق حب دنیاست که موجب بروز خطا می شود و به همین خاطر هرچقدر انسان روحیه انفاق و اطعام داشته باشد، به کاهش

 
خطاهاي انسان کمک می کند. 



شعبانی بیان کرد: اگر حب دنیا کم شود، بدون شک انحراف انسان نیز کم می شود و در نتیجه کسانی که روحیه انفاق در رفتار و

 
سیره آنها وجود دارد، باید سجده شکر به جاي آورند که چنین تفضل و عنایتی از سوي خداوند سبحان به آنها عنایت شده است. 

رئیس کل دادگستري استان قزوین گفت: در حوزه وکلا هم باید گفت؛ اثرگذاري بسزایی در احیاي حق دارند و بازوي اجراي عدالت

 
هستند، چراکه مردم در مسائل و مشکلات حقوقی خود نمی توانند به بیان صحیح و درست به مشکل خود بپردازند. 

وي ادامه داد: در بحث پزشکی شاید بتوان از علائم بیماري به درد پی ببریم ولی در امور حقوقی در کنار اسناد لازم است؛ توضیحات با

 
بیان درست ارائه شود، که وکیل و حقوقدانان می تواند گفته هاي مختلف را با چند جمله به صورت صریح، روان و شایسته بیان کنند. 

شعبانی تبیین کرد: در پرونده هایی که وکیل از سوي طرفین انتخاب شده است، دستگاه قضا با سهولت بیشتري به امر رسیدگی

 
پرداخته و نتیجه نیز به عدالت نزدیک تر بوده است. 

این مقام مسئول ادامه داد: شاید بسیاري از مردم اطلاع ندارند که وکلاي نیکوکار هم داریم که در جهت خیر و نیکوکاري گام برمی

 
دارند، که از این حیث نیز باید از وجود چنین وکلایی تقدیر کنیم. 

رئیس کل دادگستري استان قزوین در پایان خاطرنشان کرد: شاید اینگونه عنوان شود که برخی از وکلا در مسیر صلح و سازش
حرکت نکنند، و شاید این موارد بسیار ناچیز و انگشت شمار باشد، ولی واقع امر این است که بسیاري از وکلا اصول انسانی را بر سایر

امور ترجیح می دهند.



استفاده زن از نام خانوادگی همسر و تغییر تاریخ تولد براي یک بار در طول

عمر مجاز می شود/ امکان تغییر نام پس از 18 سالگی فقط براي یک بار+

جزئیات اصلاح قانون ثبت احوال

منبع: پارسینهشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/11/04

لایحه اصلاح قانون ثبت احوال در دستور کار دولت سیزدهم با محوریت کمیسیون لوایح قرار گرفته است.

به گزارش خبرنگار پارسینه، با توجه به گذشت 43 سال از
تصویب قانون ثبت احوال در سال 1355 و اصلاح موادي از
آن در سال 1363 و در نتیجه عدم انطباق قانون فعلی با
اقتضائات زمان، هم اکنون لایحه اصلاح قانون ثبت احوال
در دستور کار دولت سیزدهم با محوریت کمیسیون لوایح

 
قرار گرفته است. 

این لایحه پیشنهادي که مشتمل بر 62 ماده، 37 تبصره و
78 بند و با تأکید بر اعمال اصلاحات در مواد قانونی مربوطه در حد ضرورت تنظیم شده، براساس انجام دو طرح پژوهشی مستقل با
عناوین "نیازسنجی بازنگري در قانون ثبت احوال" و "اصلاح و بازنگري قانون ثبت احوال" و برگزاري جلسات متمادي با گروه هاي
خبرگان و متخصصان اهل فن تدوین شده، ضمن آنکه براي بررسی ضرورت هاي تغییر قانون، بیش از 12 زیرپروژه نیازسنجی به انجام

 
رسیده است. 

تغییرات گسترده ناشی از ورود فناوري به حوزه ثبت احوال و خلاء قانونی درخصوص مسائل مرتبط با فناوري، وجود مشکلات در انجام
امور با توجه به تعارضات، پاسخگو نبودن و ناکافی بودن قانون، پیشرفت هاي علمی درخصوص شناسایی نسب و راه هاي جدید
فرزندآوري در مورد زوج هاي نابارور و عدم پیش بینی شقوق مختلف حقوقی و قانونی موضوع، اعمال حقوق شهروندي و لزوم توجه به
حقوق جامعه و نیاز هاي اجتماعی در وظایف سازمان ثبت احوال، لزوم تأمین منافع ملی از طریق امکان بهره برداري امنیتی از
اطلاعات ثبتی ضمن رعایت حریم خصوصی آحاد مردم، از طریق اصلاح قانون، از مهمترین ضرورت هاي تغییر در قانون ثبت احوال

 
فعلی به شمار می روند. 

 
متن کامل این لایحه به شرح ذیل است: 

 
ماده 1- متن زیر به عنوان ماده 1 و بند هاي آن، به قانون، الحاق می شود: 

الف: اسناد هویتی تنظیمی - اسنادي است که در ثبت احوال به صورت الکترونیکی یا غیر آن، براي ثبت مشخصات و اطلاعات

 
اشخاص تنظیم می شود که اسناد سجلی نیز نامیده می شود. 



ب: سند هویتی صادره - سندي است که توسط ثبت احوال براي اینکه در اختیار ذي نفع قرار بگیرد صادر شده و حاوي تمام یا برخی

 
مشخصات یا اطلاعات موجود در اسناد هویتی تنظیمی است. 

 
پ: سند هویتی المثنی - سندي است که مجددا صادر می شود بدون اینکه سند هویتی صادره قبلی برگشت داده شود. 

 
ت: سند هویتی جدید - سندي است که پس از ابطال سند هویتی صادره قبلی، صادر می شود. 

ث: اطلاعات هویتی - ممیزاتی است ماهوي که براي خود شخص یا اشخاص ثالث داراي اثر حقوقی است؛ از قبیل زنده متولد شدن،

 
بنوت و تاریخ وفات. 

ج: مشخصات هویتی - ممیزاتی صرفا شکلی است که اثر حقوقی آن فقط ناظر به خود شخص است؛ از قبیل نام، نام والدین، محل تولد

 
و اطلاعات زیستی. 

 
چ: مشخصات و اطلاعات هویتی تجمعی - عبارت است از مشخصات یا اطلاعات هویتی به صورت انبوه و یکجا. 

 
ح: ثبت - منظور از ثبت در این قانون اعم از ثبت به روش الکترونیکی و ... است. ثبت الکترونیکی تابع نظامات مربوط است. 

 
خ: دفتر - منظور از دفتر در این قانون اعم از دفاتر کاغذین و سامانه هاي الکترونیکی است. 

د: هیأت - هیأتی است با عنوان هیأت تطبیق و تصحیح مشخصات هویتی که براي انجام وظایف مذکور در ماده 3 این قانون، در

 
ادارات ثبت احوال تشکیل می شود. 

ذ: کمیسیون حفظ اعتبار اسناد هویتی به کمیسیونی است که عهده دار اصلاح تاریخ تولد و تغییر سن موضوع ماده 21 مکرر می

 
باشد. 

ر: کمیسیون تجدید نظر - کمیسیونی است که به منظور تجدید نظر نسبت به تصمیمات کمیسیون هاي موضوع ماده هاي 4 و 21

 
مکرر این قانون تشکیل می شود. 

 
ز: نماینده یا مأمور ثبت احوال - کسی است که از طرف سازمان و یا ادارات تابعه براي انجام وظایف قانونی منصوب شده باشد. 

ژ: اعلام کننده به کسی است که مکلف به اعلام واقعه می باشد و می تواند به شخص دیگري رسما وکالت دهد تا از طرف او واقعه را

 
اعلام نماید. 

 
س: گواه - گواه مرد یا زنی است که صحت اظهارات اعلام کننده را گواهی می کند. 

ش: پایگاه اطلاعات هویتی - پایگاهی است در سازمان، که شامل اطلاعات وقایع حیاتی و تغییرات مشخصات هویتی و سایر کاربرد ها

 
می باشد. 



ص: روش هاي کمک باروري - فناوري مورد استفاده براي رسیدن به بارداري در روش هایی از قبیل تجویز داروي باروري، تلقیح

 
مصنوعی (درون کاشت مصنوعی)، لقاح آزمایشگاهی (لقاح مصنوعی) و رحم جایگزین (رحم اجاره اي) است. 

ض: فراهم کننده خدمات هویتی ایرانیان: مرکز الکترونیکی ارائه سرویس هاي هویتی ایرانیان، که امکان تصدیق هویت، محرمانگی،

 
تمامیت و انکارناپذیري و امثال آن را از طریق مرکز ریشه هویت ایرانیان، فراهم می کند. 

ط: واژگان هم معنا - در قانون ثبت احوال و دیگر قوانین مرتبط، شناسنامه با سند هویتی، شماره شناسنامه با شماره ملی و هیأت حل

 
اختلاف با هیأت تطبیق و تصحیح مشخصات هویتی، هم معنا و معتبر است. 

 
ظ: قانون - قانون ثبت احوال با اصلاحات بعدي آن. 

 
ع: سازمان - سازمان ثبت احوال کشور. 

 
غ: شوراي عالی: - شوراي عالی ثبت احوال موضوع ماده 4 قانون. 

ماده 2: ماده 1 قانون و بندهاي »الف« ، »ج« ، »د« ، »هـ« و »ز« آن به شرح زیر اصلاح و دو تبصره و یک بند به شرح زیر به آن

 
الحاق می شود: 

 
ماده 1 مکرر- سازمان، به عنوان فراهم کننده خدمات هویتی ایرانیان، عهده دار انجام وظایف زیر است: 

 
الف- ثبت واقعه ولادت و صدور اسناد هویتی. 

 
ج جصدور سند هویتی جدید یا المثنی؛ مطابق آیین نامه اجرایی 

د انعکاس وقایع ازدواج، انحلال، انقضاء ازدواج، و رجوع، در اسناد هویتی. ثبت و انعکاس واقیع حیاتی اتباع خارجی مقیم ایران و
تغییرات آن و صدور گواهی ولادت و وفات آنان. آیین اجرایی مربوط به اتباع خارجه ظرف یکسال از لازم الاجرا شدن این قانون به

 
پیشنهاد مشترك وزارت کشور و امور خارجه تهیه و به تصویب هیات وزیران می رسد. 

 
ه- ثبت نشانی و تغییرات آن. 

 
تبصره- تمامی افراد مکلف به اعلام نشانی نشانی و تغییرات آن به ثبت احوال باشند. نشانی مذکور اقامتگاه قانونی آنان تلقی می شود. 

 
ز - جمع آوري و تهیه آمار انسانی و جمعیتی سراسر کشور و انتشار آن؛ مطابق آیین نامه اجرایی نامه 

 
ط: صدور و مدیریت گواهینامه هاي مربوط به تصدیق هویت و امضاي دیجیتال. 

تبصره- وظایفی که به صورت برخط قابل انجام باشد، منوط به مراجعه اشخاص به ثبت احوال نیست. سازمان باید زمینه انجام آن را

 
ظرف دو سال از تاریخ لازم الاجرا قانون، فراهم کند. دستورالعمل مربوط، توسط سازمان تهیه و به تصویب شوراي عالی خواهد رسید. 



 
ماده 3: ماده 3 قانون و بندهاي 1 و 2 آن، به شرح زیر اصلاح، و بند 3 آن حذف می شود: 

ماده 3- در ادارات ثبت احوال، هیأتی به نام »هیأت تطبیق و تصحیح مشخصات هویتی« مرکب از رئیس اداره و یا نماینده وي و دو
کارمند مطلع ثبت احوال، به پیشنهاد رئیس اداره و تصویب مدیرکل، تشکیل می شود که تصمیمات آن با رأي اکثریت معتبر است.
چگونگی انتخاب اعضاء مطابق آیین نامه اجرایی خواهد بود. رسیدگی به سایر دعاوي راجع به اسناد ثبت احوال با دادگاه محل اقامت

 
خواهان است. 

 
وظایف و اختیارات هیأت به شرح ذیل است: 

1- تصحیح اشتباهات مندرج در دفاتر، اسناد هویتی و گواهی ها، ناشی از تحریر یا اعلام. همچنین تکمیل آنها از حیث مشخصاتی که

 
نامعلوم و یا نانویس بوده است. 

2- حذف کلمات زائد، غیرضرور و یا ناشی از اشتباه در اسناد هویتی. تعیین مصادیق کلمات زائد و غیرضرور با پیشنهاد سازمان و

 
تأیید شوراي عالی خواهد بود. 

 
ماده 4: موارد زیر از قانون، حذف می شود: 

الف: «تبصره ماده 3» ب: »تبصره هاي ماده 6 » پ: «بند 8 ماده 13» ت: »بندهاي ماده 36» ث: »ماده 43 و تبصره آن» ج: «ماده

 
44 و تبصره آن» چ: «ماده 46 و تبصره آن» ح: «مواد 48 تا 52 »خ: »تبصره ماده 51» د: « ماده 55.» 

 
ماده 5: ماده 4 قانون، به شرح زیر، اصلاح و دو تبصره به شرح زیر به آن الحاق می شود: 

ماده4- تصمیمات هیأت، ظرف بیست روز از ابلاغ، در کمیسیونی مرکب از قاضی دادگاه صالح، معاون اداره کل ثبت احوال استان با
معرفی مدیر کل مربوط و رییس شوراي اسلامی شهرستان، با شکایت اشخاص ذینفع، قابل اعتراض است. ریاست کمیسیون با قاضی
مذکور است که توسط رئیس دادگستري معرفی می شود و جلسات آن با حضور همه اعضا رسمیت داشته و تصمیمات آن با رأي
اکثریت که توسط رئیس این کمیسیون انشاء می شود، اتخاذ شده و ظرف بیست روز از ابلاغ، در »کمیسیون تجدید نظر« موضوع ماده

 
4 مکرر، قابل تجدیدنظرخواهی است. 

تبصره 1- اگر صاحب سند مقیم خارج کشور باشد، اعم از اینکه سند در ایران یا خارج تنظیم شده باشد، رسیدگی با کمیسیونی در

 
تهران مرکب از قاضی دادگاه صالح، مدیر کل ایرانیان خارج کشور سازمان و رئیس اداره مربوطه در وزارت امور خارجه می باشد. 

تبصره 2- در صورت وجود جهات رد دادرس نسبت به هریک از اعضاي هیأت، یا اعضاي کمیسیونهاي موضوع این قانون، مراتب

 
صورتمجلس شده و نماینده دیگري حسب مورد با معرفی مقامات مربوط، در جلسه شرکت می کند. 

 
ماده 6: متن زیر به عنوان ماده 4 مکرر، همراه یک تبصره به قانون، الحاق می شود: 

ماده 4 مکرر- به منظور رسیدگی مرحله تجدیدنظر به تصمیمات کمیسیون هاي موضوع ماده هاي 4 و 21 مکرر، کمیسیونی به نام
«کمیسیون تجدیدنظر» مرکب از قاضی دادگاه تجدیدنظر با معرفی رئیس کل دادگستري، مدیر کل ثبت احوال و نماینده استاندار،



تشکیل می شود. ریاست کمیسیون با قاضی مذکور است و جلسات آن با حضور تمام اعضا رسمیت داشته و تصمیمات آن با نظر

 
اکثریت معتبر است و رأي آن که توسط رئیس آن انشاء می شود، قطعی است. 

تبصره- پس از قطعیت تصمیم در صورت ارائه اسناد و مدارك جدید، با درخواست ذي نفع و تأیید رئسی سازمان، موضوع براي

 
رسیدگی مجدد به کمیسیون ماده 4 مکرر، ارجاع می شود. 

 
ماده 7: تبصره 1 ماده 5 قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 

تبصره 1- دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده 5 قانون مدیریت خدمات کشوري مصوب 1386 و سایر مأموران دولت، کارکنان

 
بیمارستان ها و آرامستان ها مکلفند با سازمان در اجراي وظایف قانونی همکاري کنند. 

 
ماده 8: ماده 6 قانون، به شرح زیر اصلاح و یک تبصره به آن الحاق می شود: 

ماده 6- سازمان، به منظور احراز، تطبیق، تصدیق، تأمین انکارناپذیري و ایجاد دسترسی به هویت اشخاص یا گروه هایی که الزم بداند،
از روش هاي زیست سنجی نظیر انگشت نگاري، عنبیه و شبکیه نگاري و سایر روش ها متناسب با فناوري روز استفاده خواهد کرد.

 
تعیین و تغییر روش و اقالم اطلاعاتی بنابر تشخیص شوراي عالی، حسب نیاز و مطابق آیین نامه اجرایی، خواهد بود. 

تبصره- سازمان، مکلف است با همکاري دستگاه هاي ذیربط همراه با تکمیل و اصلاح پایگاه اطلاعات هویتی به صورتی که شامل کلیه
وقایع حیاتی نظیر تولد، ازدواج، طلاق، وفات،و تغییرات مشخصات هویتی و سایر کاربردها باشد، نسبت به صدور سند هویتی نظیر
کارت هوشمند ملی و فراهم نمودن امکان بهره برداي آن براي آحاد مردم اقدام نماید.. کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی دولتی و
عمومی غیردولتی، باید در ارائه خدمات به مردم از این سند بهره برداري نمایند. چگونگی اجراي این تبصره مطابق با آیین نامه اجرایی

 
است. 

 
ماده 9: ماده 8 قانون، به شرح زیر اصلاح و یک تبصره به آن الحاق می شود: 

ماده 8- هرگونه اصلاح، افزودن، تغییر و حذف اطلاعات و مشخصات هویتی ثبت شده در اسناد ثبت احوال، ممنوع است؛ مگر مطابق

 
این قانون و یا رأي دادگاه. اسناد حاوي اطلاعات فوق، سند رسمی بوده و نسبت به اشخاص ثالث نیز معتبر است. 

تبصره- هرگاه به موجب قانون یا آراي قطعی مراجع ذیصلاح در مندرجات اسناد سجلی تغییري ایجاد شود، ادارات ثبت احوال مکلفند

 
نسبت به اصلاح اسناد سجلی والدین، همسر و فرزندان نیز به درخواست صاحب اسناد یا نماینده آنان اقدام نمایند. 

 
ماده 10: ماده 9 قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 

ماده 9- تمامی خدمات ثبت احوال، به صورت اقامت محور و فارغ از محل تنظیم سند، ارائه می شود؛ مگر خدماتی که به تشخیص

 
سازمان، امکانات اجرایی آن فراهم نباشد. 

 
ماده 11: تبصره ماده 13 قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 



 
تبصره- پس از ثبت ولادت اگر طفل ایرانی باشد، سند هویتی و اگر خارجی باشد، گواهی صادر و تسلیم می شود. 

 
ماده 12: متن زیر به عنوان تبصره مکرر، به ماده 15 قانون، الحاق می شود: 

تبصره مکرر- ثبت ولادت هاي ناشی از روش هاي کمک باروري نظیر اهداي جنین به زوج خاي نابارور و استفاده از رحم جایگزین،

 
مطابق آیین نامه اجرایی خواهد بود. 

 
ماده 13: بندهاي 2 و 4 ماده 16 قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 

 
2- مادر در صورت غیبت پدر و جد پدري و در اولین موقعی که قادر به انجام این وظیفه باشد. 

 
4- وصی یا قیم یا امین و یا وکیل در صورت تصریح به این اختیار در وکالتنامه رسمی. 

 
ماده 14: ماده 18 قانون، به شرح زیر اصلاح و تبصره آن، به عنوان تبصره مکرر، به ماده 16 الحاق می شود: 

 
ماده 18- نماینده یا مأمور ثبت احوال ولادت طفل فاقد ولی و قیم را ثبت و مراتب را براي اقدام قانونی به دادستان اطلاع می دهد. 

ماده 15: ماده 20 و تبصره 2 آن به شرح زیر اصلاح و به عنوان ماده 39 به فصل هفتم، منتقل و یک تبصره (تبصره 7 ) به شرح زیر

 
به آن الحاق می شود: 

ماده 39- انتخاب نام با اعلام کننده ولادت است. براي نامگذاري، یک نام ساده (مانند حسین) یا مرکب که عرفاً یک نام محسوب شود

 
(مانند محمدمهدي) انتخاب خواهد شد. 

تبصره 2- تشخیص موارد مذکور در تبصره قبل، با کمیته نام است. این کمیته نمونه هاي آن را تعیین و به سازمان، اعلام می کند.

 
اعضاي کمیته با پیشنهاد رئیس سازمان و تصویب شوراي عالی تعیین می شوند. 

تبصره 7- صاحب نام پس از رسیدن به سن هجده سالگی می تواند یکبار تقاضاي تغییر آن را مطرح کند. در این خصوص، کمیته

 
تغییر نام مستقر در سازمان، مرکب از سه نفر به پیشنهاد رئیس سازمان و تصویب شوراي عالی، تشکیل و تصمیم گیري می شود. 

 
ماده 16: متن زیر به عنوان ماده 21 مکرر و تبصره آن، به قانون، الحاق می شود: 

ماده 21 مکرر- تغییر تاریخ تولد ممنوع است. اصلاح تاریخ تولد و تغییر سن و یا هر دعوایی که نتیجه آن تغییر سن باشد، یکبار در
طول عمر قابل درخواست است. این درخواست در کمیسیون به نام کمیسیون حفظ اعتبار اسناد هویتی در محل سکونت متقاضی
مرکب از نماینده فرماندار، رئیس اداره ثبت احوال، پزشک قانونی با معرفی مدیرکل پزشکی قانونی، و رئیس شوراي شهر و با ریاست
رئیس دادگستري شهرستان، رسیدگی می شود. جلسات این کمیسیون با حضور تمام اعضا رسمیت داشته و تصمیمات آن با نظر
اکثریت معتبر است.انشاء راي رئیس کمیسیون است. راي این کمیسیون ظرف بیست روز از ابلاغ، در »کمیسیون تجدیدنظر» موضوع

 
ماده 4 مکرر، قابل تجدیدنظرخواهی است. 



تبصره- هر گونه تغییر در اطلاعات اسناد هویتی که در نتیجه رسیدگی، منتهی به تغییر بیش از دو سال در سن بشود، از حیث
برخورداري از مزیا و محدودیت هاي قانونی آن راجع به سن، بی اثر است. چنانچه منشأ تغییر سن، اشتباه سازمان باشد، مشمول این
تبصره نخواهد بود. این تبصره ناسخ ماده 3 قانون خدمت وظیفه عمومی مصوب 1363 و قانون الحاق یک تبصره به عنوان تبصره 2 به

 
ماده 3 قانون تأمین اجتماعی مصوب 1379 نیست. 

 
ماده 17: بند 4 ماده 26 قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 

 
4- مأموران انتظامی، دهیار و اعضاي شوراي اسلامی روستا. 

 
ماده 18: ماده 33 قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 

ماده 33- وقایع ازدواج، طلاق، رجوع، بذل و انقضاء مدت، فسخ نکاح و وفات، باید در اسناد هویتی تنظیمی، منعکس شود ولی انعکاس

 
اطلاعات مزبور در اسناد هویتی صادره، مطابق آیین نامه اجرایی است. 

 
ماده 19: ماده 34 قانون، به شرح زیر، اصلاح و سه تبصره به آن الحاق می شود: 

ماده 34- افشاي اطلاعات مذکور در دفاتر ثبت کل وقایع و اسناد هویتی تنظیمی جز براي صاحب سند یا وکیل یا نماینده قانونی یا

 
وارث او و مقامات قضایی و دولتی ذیصالح ممنوع است. 

تبصره 1- مقامات ذیصالح عبارتند از مراجع قضایی و دولتی و نهادهاي عمومی غیردولتی که به جهات قانونی، موضوع مربوط به
صاحب سند هویتی، نزد آنها مطرح رسیدگی بوده و اتخاذ تصمیم در آن زمینه محتاج ملاحظه و مطالعه سند مذکور باشد. چگونگی

 
اجراي این تبصره مطابق آیین نامه اجرایی خواهد بود. 

تبصره 2- ارائه مشخصات و اطلاعات هویتی به صورت تجمعی، ممنوع است مگر با مصوبه شوراي عالی امنیت ملی مطابق اصل 176

 
قانون اساسی. چگونگی اجراي این تبصره مطابق آیین نامه اجرایی خواهد بود. 

تبصره 3- نیازهاي پژوهشی به آمارها، مطابق قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات تأمین خواهد شد. چگونگی اجراي این تبصره

 
مطابق دستور العملی است که به تصویب شوراي عالی می رسد. 

 
ماده 20: عناوین فصل هاي ششم تا یازدهم قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 

 
فصل ششم- صدور سند هویتی 

 
فصل هفتم- نام و نام خانوادگی. 

 
فصل هشتم- تردید در هویت و تابعیت 

 
فصل نهم- لوازم اجراي قانون 



 
فصل دهم- تخلفات، جرائم و مجازات ها 

 
فصل یازدهم؛ سایر مقررات. 

 
ماده 21: ماده 36 قانون، به شرح زیر اصلاح و تبصره ذیل بند 6 ،به عنوان »تبصره 5 »ابقاء می شود: 

ماده 36- تعیین و تغییر مشخصات مورد نیاز در تنظیم و صدور اسناد هویتی، بر حسب نیاز و ضرورت و مطابق آیین نامه اجرایی

 
خواهد بود. 

 
ماده 22: ماده 38 قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 

ماده 38- در مواردي که ارائه خدمات منوط به شناسایی یا احراز هویت و یا امضاي دیجیتال باشد، سند هویتی صادره، مالک تشخیص

 
هویت افراد و تأمین انکارناپذیري بوده و باید ارائه شود. اقلام اطلاعاتی مندرج در آن مطابق ماده 36 این قانون است. 

 
ماده 23: تبصره ماده 40 قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 

 
تبصره- تغییر نام خوانوادگی مطابق آیین نامه اجرایی .خواهد بود. 

 
ماده 24: ماده 42 قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 

ماده 42- زوجه می تواند با موافقت همسر خود تا زمانی که در قید زوجیت می باشد از نام خانوادگی وي بدون رعایت حق تقدم
استفاده کند و در صورت طلاق، ادامه استفاده از نام خانوادگی موکول به اجازه مجدد همسر خواهد بود. فوت زوج حق استفاده مذکور

 
را زائل نمی کند. 

ماده 25: ماده 45 قانون، به فصل تردید در هویت و تابعیت، منتقل و دو تبصره به شرح زیر، به آن، الحاق و تبصره آن به عنوان تبصره

 
1 شناخته می شود. 

تبصره 2- تصمیم شوراي تأمین شهرستان ظرف بیست روز از ابلاغ، از سوي ذینفع قابل اعتراض است. رسیدگی به این اعتراض در

 
شوراي تأمین استان با عضویت مدیر کل ثبت احوال به عمل خواهد آمد. نحوه اجراي این تبصره مطابق آیین نامه اجرایی است. 

تبصره 3- مراجع مجاز به تردید در تابعیت عبارتند از سازمان، وزارت امور خارجه، نیروي انتظامی یا فرماندهی نیروي انتظامی استان و

 
وزارت اطلاعات یا اداره کل اطلاعات استان. 

 
ماده 26: مواد 48 تا 59 به شرح زیر به فصل دهم، الحاق می شود: 

ماده 48- اشخاصی که از تکالیف مقرر در تبصره ماده 15 و مواد 16 ،19 ،24 و 26 و تبصره ماده 26 خودداري کنند، به پرداخت

 
جزاي نقدي درجه هشت محکوم و حسب اقتضاء به انجام تکلیف قانونی ملزم می شوند. 



 
ماده 49- اشخاص زیر به حبس تعزیري یا جزاي نقدي درجه هفت و یا به هر دو مجازات محکوم می شوند: 

الف- اشخاصی که در اعلام ولادت یا وفات یا هویت برخلاف واقع اظهاري کنند یا شهادتی دهند که در تنظیم دفتر ثبت کل وقایع یا

 
وفات مؤثر واقع شود. 

ب- افرادي که پس از رسیدن به سن 18 سال تمام، عالماً عامداً از سند هویتی مکرر یا سند هویتی دیگري، خواه صاحب آن زنده یا
مرده باشد به نام و هویت خود استفاده کنند. افرادي که سند هویتی خود را در اختیار آنان قرار دهند نیز به همین مجازات محکوم

 
می شوند. 

 
ج- افرادي که سند هویتی موهوم دریافت کنند. 

 
د- ماما یا پزشکی که در مورد ولادت یا وفات گواهی خلاف واقع صادر کند. 

ماده 50- هر غیر ایرانی که قبل از تحصیل تابعیت ایرانی با ایرانی قلمداد کردن خود موجب تنظیم یا دریافت اسناد هویتی شود و یا
اسناد هویتی افراد ایرانی را، چه صاحب آن زنده یا مرده باشد، به هر طریق به دست آورده و از آن براي ایرانی قلمداد کردن خود

 
استفاده نماید به حبس تعزیري و جزاي نقدي درجه شش محکوم می شود. 

ماده 51- هر کس عالماً عامداً و بر خلاف قانون، پدر یا مادر طفل را به غیر از پدر یا مادر واقعی او در اسناد و دفاتر ثبت احوال اظهار
کند، که منجر به صدور سند هویتی شود، به حبس درجه شش محکوم می شود. چنانچه اظهارکننده پزشک، ماما، پرستار و یا سایر
کارکنان مراکز بهداشتی و درمانی باشد، حسب مورد علاوه بر مجازات موضوع این ماده، به محرومیت از اشتغال یا ماه از شش انفصال

 
تا یکسال محکوم مواردي می شود که پدر یا مشمول نباشد، معلوم طفل مادر این ماده است. 

ماده 52- کارکنان دستگاه هاي اجرایی یا کارکنان دفاتر اسناد رسمی یا ازدواج و طالق، یا سایر نهادهاي حکومتی و یا بخش خصوصی
نظیر دفاتر پیشخوان دولت که عالماً در وقوع جرائم مذکور در این قانون، معاونت کنند یا اسناد غیرمعتبر را مالک اجراي تکالیف

 
قانونی خود قرار دهند، به مجازات مرتکب اصلی محکوم می شوند. 

ماده 53- هر کس براي خروج از کشور، ارتکاب جرم یا فرار از تعقیب و یا اجراي مجازات قانونی، از اسناد هویتی دیگري به نام و

 
هویت خود استفاده نماید، علاوه بر تحمل مجازات اصلی، به حبس تعزیري و جزاي نقدي درجه شش محکوم می شود. 

ماده 54- هر کس با قصد متقلبانه، اسناد هویتی خود یا دیگري را با اقداماتی از قبیل خراشیدن، تراشیدن، قلم بردن، الحاق، محو،

 
اثبات و یا سیاه کردن، مخدوش نماید، به مجازات جعل در سند رسمی محکوم می شود. 

ماده 55- هر کس اقدام به چاپ غیرمجاز اوراق و اسناد هویتی کند یا آنها را با علم و آگاهی استفاده نماید، به حبس تعزیري و جزاي

 
نقدي درجه شش محکوم می شود. 

ماده 56- هر کس اسناد هویتی را خرید و فروش کند، به جزاي نقدي درجه شش محکوم و در صورتی که این کار را پیشه خود قرار

 
داده باشد، به حبس و جزاي نقدي درجه پنج محکوم می شود. 



ماده 57- هر کس به صورت سازمان یافته یا گروهی مرتکب جرائم موضوع این قانون شود، حسب مورد، مجازات مقرر، دو درجه

 
تشدید می شود. 

ماده 58- کارکنان ثبت احوال مکلف هستند، با اطلاع از وقوع هر یک از جرائم موضوع این قانون، مراتب را فوراً از طریق رئیس اداره

 
مربوط جهت رسیدگی و تعقیب متهم، به مراجع ذیصالح قضایی اعلام نمایند. 

ماده 59- درصورتی که مرتکبین جرائم مذکور در این قانون، غیر ایرانی باشند، پس از تحمل مجازات، دادگاه می تواند آنها را از کشور

 
اخراج نماید. 

 
ماده 27: شماره و متن ماده 53 قانون، به شرح زیر اصلاح و به فصل یازدهم منتقل می شود: 

ماده 60- آیین نامه اجرایی این قانون، موضوع بندهاي »ج« و »ز« از ماده 1 مکرر، ماده 3 ،ماده 6 و تبصره آن، تبصره مکرر ماده 15
،ماده 33 ،تبصره هاي 1 و 2 ماده 34 ،ماده 36 ،تبصره ماده 40 و تبصره 2 ماده 45 ،ظرف یکسال از لازم الاجرا شدن این قانون،
توسط شوراي عالی، تهیه و با پیشنهاد وزارت کشور به تصویب هیأت وزیران می رسد. تا زمانی که آیین نامه مذکور به تصویب نرسد،

 
مقررات قبلی مربوط الزماالجراء است. 

 
ماده 28: شماره و متن ماده 54 قانون، به شرح زیر اصلاح و به فصل یازدهم منتقل می شود: 

ماده 61- از زمان لازم الاجرا شدن این قانون، عالوه بر قوانین مذکور در ماده 54 قانون ثبت احوال مصوب 1355 ،قوانین مغایر و موارد
زیر نسخ میشود: ماده الف- 999 و بند 1 ماده 993 از قانون مدنی مصوب 6/11/1313 . ماده ب- 12 قانون انتخابات مجلس شوراي

 
ملی مصوب 17/11/1358. جلوگیري و سجلی اسناد اعتبار حفظ قانون 

 
ج- از مصوب آنها تزلزل 17/11/1367. 

 
د- قانون تخلفات، جرائم و مجازاتهاي مربوط به اسناد سجلی و شناسنامه مصوب .1370/5/10 

 
ماده 29: متن زیر به عنوان ماده 62 ،به قانون، الحاق میشود: 

ماده 62- این قانون مشتمل بر 29 ماده در جلسه مورخ ...... ماه یکهزار سیصد و نود و هشت مجلس شوراي اسلامی تصویب و در
تاریخ .../.../... به تأیید شوراي نگهبان قانون اساسی رسید



خیز کشورها براي بهره برداري از تجارت دیجیتال

منبع: ایستناشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/11/04

مردم و کسب وکارها به شکل روزافزونی به خریدوفروش
آنلاین روي آورده اند و زنجیره هاي ارزش جهانی بیش از
پیش دیجیتالی شده اند. در همین راستا کنفرانس تجارت
و توسعه سازمان ملل، موسوم به آنکتاد در گزارشی بر
ضرورت ارتقاي ظرفیت تجارت دیجیتال در فضاي کسب
وکار کشورهاي در حال توسعه تاکید کرده است تا این
کشورها نیز از تحولات این بازار بی نصیب نمانند. در این

گزارش؛ تجارت دیجیتال (Digital Trade) به کلیه کسب وکارهایی اطلاق می شود که به صورت دیجیتال سفارش می گیرند یا به

 
صورت دیجیتال کالا و خدمات شان را ارائه می دهند. 

همه گیري ناشی از شیوع کووید-19 مهر تاییدي به اهمیت فناوري هاي دیجیتال در حمایت از تجارت الکترونیک زد. در حالی که در
سال 2020 به دلیل فلج شدن اقتصاد و سیستم حمل ونقل جهانی، شاهد کاهش 20 درصدي صادرات خدمات در سطح جهان نسبت
به سال 2019 بودیم، اما خدماتی که تحویل و ارسال آن به صورت دیجیتال امکان پذیر بود تنها 8/ 1درصد کاهش داشت. در همین
ایام و با وجود اختلالات اقتصادي گسترده، خدماتی که به صورت دیجیتال ارسال و دریافت می شد، سهمی 64 درصدي از صادرات
خدمات جهانی را به خود اختصاص داد. این آمار و ارقام نشان از سرعت گرفتن روندي می داد که پیش از کرونا آغاز شده بود و آن
اینکه خدمات دیجیتال به عنصري مهم تر از تجارت خدمات بدل شده بود. از سال 2005 تا 2019، صادرات جهانی خدمات قابل
تحویل دیجیتالی با نرخ اسمی متوسط   12 درصد در سال و با نرخ واقعی 21 درصد در آسیا رشد کرد. سهم خدمات قابل تحویل

 
دیجیتال از کل صادرات خدمات جهانی، از 45 درصد در سال 2005 به 52 درصد در سال 2019 افزایش یافت. 

به این ترتیب آنکتاد تخمین می زند که 5/ 1 میلیارد نفر در سال 2019 به صورت آنلاین خرید کرده اند. از نظر ارزش اقتصادي، کل
تجارت الکترونیکی در سال 2019 به 7/ 26تریلیون دلار در سطح جهان رسیده است که در واقع شامل معاملات داخلی و بین المللی
می شود. این در حالی است که برآورد می شود در سال 2020، از هر چهار خریدار آنلاین، یک نفر خریدهایش را از فراسوي مرزها

 
انجام داده است. 

با این وجود، خدمات قابل تحویل دیجیتال همچنان سهم کمتري از کل صادرات را در کشورهاي کمتر توسعه یافته از قبیل آفریقا،
آمریکاي لاتین و دریاي کارائیب، نسبت به سایر نقاط جهان به خود اختصاص می دهد. به طور مشابه، در حالی که بیش از نیمی از
جمعیت کشورهاي پردرآمد در سال 2019 به صورت آنلاین خرید می کردند، اما این رقم در کشورهاي کم درآمد تنها 2 درصد را

 
شامل می شد. 



با این اوصاف است که به نظر می رسد کشورهایی که روند دیجیتالی شدن در آنها با سرعت کندي اتفاق افتاده است، در استفاده از
تجارت الکترونیک در مضیقه هستند. آنها همچنین کمتر نه تنها می توانند از انعطاف پذیري موجود در تجارت خدمات قابل تحویل
دیجیتال در پاسخ به شوك هایی مانند همه گیري بهره ببرند؛ چه بسا کاهش شدیدتري در درآمد صادرات و رشد اقتصادي را تجربه
خواهند کرد. به طور کلی و در بسیاري از نقاط جهان، سفارش دیجیتال و تحویل دیجیتال براي دسترسی به بازارها با روندي فزاینده
به امري حیاتی تبدیل شده اند. به همین دلیل هم انتظار می رود که آن دسته از کشورهایی که توانایی تجارت دیجیتالی نداشته

 
باشند، از نظر اقتصادي بیشتر عقب بمانند. 

 
سیاست هاي توصیه شده 

بسیاري از کشورهاي در حال توسعه براي مشارکت در تجارت جهانی دیجیتال و بهره مندي از آن نیاز به بهبود ظرفیت ها و
زیرساخت هاي خودشان دارند. سیاستگذاران براي همگام شدن با شتاب سریع تغییرات در حوزه تکنولوژي، مقابله با کمبود عمومی
داده ها و میزان بالاي عدم قطعیت و بی ثباتی، با یک وظیفه بزرگ روبه رو هستند. بنا به گزارش آنکتاد، حصول اطمینان از کسب
نتیجه مطلوب از تجارت دیجیتال، نیازمند رویکردي جامع و هماهنگ براي تدوین و اجراي سیاست هاي مربوطه و همچنین کمک
هاي جهانی در میان دولت ها و سایر ذي نفعان است. بسیاري از کشورهاي در حال توسعه براي بهره مندي از فرصت هاي موجود در
تجارت دیجیتال، نیاز به ساخت و نگهداري شبکه هاي پرسرعت، قابل اعتماد و مقرون به صرفه، با پوشش جمعیتی گسترده و
همچنین اطمینان از در دسترس بودن این شبکه دارند. براي دسترسی چنین بستري به بازارهاي شفاف، باز و منصفانه و البته
عملیاتی شدن آن نیاز است تا فرصت جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی فراهم شود. همچنین باید واردات تجهیزات تسهیل شود
و خدمات مربوطه با تسریع مجوزهاي نظارتی در دسترس قرار گیرند. از سوي دیگر باید در زیرساخت ها، سرمایه گذاري عمومی

 
صورت پذیرد. 

همسویی با تغییرات در بازار کار و الزامات مهارتی ناشی از دیجیتالی شدن، نیازمند اعمال تغییراتی اساسی در سیستم هاي آموزش
رسمی است. ادغام فناوري اطلاعات و ارتباطات در تمام سطوح آموزشی، پذیرش همکاري صنعتی در توسعه برنامه هاي درسی، اصلاح
روش هاي تدریس براي ارتقاي مهارت هاي غیرشناختی و همچنین اجراي کمپین هاي آگاهی بخشی براي اطمینان از اینکه افراد،
تصمیم گیرندگان حوزه کسب وکار و سیاستگذاران، فرصت ها و چالش هاي تجارت دیجیتال را درك می کنند، از جمله اقداماتی
است که در حوزه آموزش باید در دستور کار قرار گیرد. آنکتاد به کشورهاي در حال توسعه همچنین توصیه می کند که خود را با
تحولات جدید اقتصاد دیجیتال وفق دهند و هماهنگ کنند؛ اقتصادي که در آن تجارت دیجیتال از جابه جایی محموله هاي بزرگ به

 
جابه جایی تعداد زیادي از بسته هاي کوچک تغییر مسیر داده است. 

اجراي موافقت نامه تسهیل تجارت تحت نظارت سازمان تجارت جهانی، براي نوسازي و ساده سازي فرآیندهاي گمرکی و همچنین
معرفی فرآیندهاي صادراتی ساده براي محموله هایی با وزن و ارزش فیزیکی پایین، براي افزایش صادرات توسط مشاغل کوچک، از

 
دیگر اقداماتی است که کشورها باید در دستور کار خود قرار دهند. 

از طرف دیگر، کشورها باید با استفاده از فناوري اطلاعات و ارتباطات، شرکت هاي کوچک تر و کسب وکارهاي خرد را تقویت کنند تا
بتوانند ادغام موثر آنها در زنجیره هاي ارزش جهانی را که به طور فزاینده اي به راه حل هاي دیجیتال متکی هستند، ایجاد کنند. در
این مسیر ارائه تضمین براي دسترسی مقرون به صرفه به زیرساخت ICT و افزایش امکان دسترسی به مهارت هاي مرتبط چون دانش
تجارت الکترونیک و تحویل دیجیتال، در بین تصمیم گیرندگان تجاري، از طریق آموزش و ظرفیت سازي، اجتناب ناپذیر است.
همچنین کسب وکارهاي خرد و کوچک باید با استفاده از پلتفرم هاي آنلاین و کانال هاي بازاریابی آنلاین و با انجام حمایت لازم و
کافی از کسب وکارها در رعایت استانداردهاي دیجیتالی قابل اجرا در بازارهاي هدف، خود را با تجارت رو به رشد الکترونیک همگام

 
کنند. 



براي آنکه تلاش کشورهاي در حال توسعه براي بهره مندي از نتایج تجارت الکترونیک به بار نشیند؛ باید این کشورها در چارچوب
هاي نظارتی، سیاست ها و قوانین خود تجدیدنظر کنند. محافظت و حمایت از خریداران و فروشندگان در برابر جرایم سایبري، رعایت
حقوق مصرف کننده و ارائه کانال و راهکاري براي رجوع در صورت ضرر یا زیان مربوط به تجارت دیجیتال و ترویج اقتصاد دیجیتال

براي توسعه و تشویق کارآفرینی دیجیتال، از جمله اقداماتی است که باید در دستور کار این کشورها قرار بگیرد.



فلفل ایرانی با یک سوم قیمت توسط کشور ثالث وارد روسیه می شود

منبع: الفشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان گفت: 407 کانتینر در بیش از یک ماه گذشته با مجموع 6 هزار و 412 تن
فلفل دلمه اي با دریافت گواهی سلامت رسمی دولت و با تائید سازمان حفظ نباتات به سایر کشورهاي حوزه اوراسیا صادرشده و با

 
یک سوم قیمت گذشته صادر شده که به طور مجدد این محصول به روسیه برگشته است. 

به گزارش فارس، احمدرضا رئیسی زاده، مدیر امور باغبانی
سازمان جهاد کشاورزي اصفهان اظهار داشت:حدود 580 هکتار
از گلخانه هاي استان معادل 25 درصد آن به کاشت فلفل دلمه
اي اختصاص دارد که مقدار زیادي از فلفل دلمه اي کشور در
اصفهان تولید و در این استان سورت و بسته بندي و صادر می
شود و استان هاي هم جوار ازجمله یزد، فارس، کرمان، هرمزگان

 
و مرکزي و تهران دیگر محصولات را تولید می کنند. 

وي اظهار داشت: به طور متوسط روزانه 300 تن محصول فلفل دلمه اي صادر می شود که حدود 200 تن از این محصولات تولید

 
استان اصفهان و 100 تن آن مربوط به استان هاي دیگر بوده است. 

رئیسی زاده اضافه کرد: مرز روسیه از 40 روز گذشته تاکنون بر روي صادرات فلفل دلمه اي از استان اصفهان بسته شده است و این

 
محصول از طریق چهار مرز دیگر با انجام آزمایش هاي لازم به کشورهاي حوزه اوراسیا صادر می شود. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان خاطرنشان کرد: 407 کانتینر در بیش از یک ماه گذشته با مجموع 6 هزار و 412
تن فلفل دلمه اي با دریافت گواهی سلامت رسمی دولت و با تائید سازمان حفظ نباتات به سایر کشورهاي حوزه اوراسیا صادرشده و با

 
یک سوم قیمت گذشته صادر شده که به طور مجدد این محصول به روسیه برگشته است. 

وي بیان کرد: پیش از این فلفل دلمه اي به طور متوسط باقیمت هر کیلو 30 هزار تومان از تولیدکننده براي صادرات خریداري می
شد، اما در زمان حاضر این محصول با قیمت هشت تا 12 هزار تومان خریداري می شود در صورتی که هزینه تولید آن بین 12 تا 17

 
هزار تومان است. 

رئیسی زاده افزود: مقر رشده که هیاتی از روسیه از گلخانه هاي اصفهان دیدن کند و براي این منظورفهرست گلخانه ها و اقدامات
عملیاتی انجام شده در این گلخانه ها به آن ها ارائه شده است ازنظر فنی و اجرایی، دفاتر کنترل سلامت محصول و لیست آزمایش ها،

 
آمادگی کامل در استان وجود دارد. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان گفت: جلسه هاي مشترکی براي پیگیري امور در 40 روز گذشته برگزارشده و



 
اطلاع رسانی لازم توسط فرمانداري هاي تمام شهرستان ها به تشکل ها شده که کنترل تولید از مبدأ را لحاظ کنند. 

وي اظهار داشت: فلفل دلمه اي منبع بسیار خوب آنتی اکسیدان و ویتامین ث و آ است که شایسته است پزشکان و متخصصان تغذیه
مصرف این محصول را به مردم توصیه کنند تا مصرف سرانه فلفل در کشور افزایش پیدا کند البته لازم است اطلاع رسانی لازم در این

 
خصوص از طریق رسانه ها انجام شود. 

رئیسی زاده بیان کرد: در زمان حاضر سطح گلخانه هاي استان اصفهان 2 هزار و 275 هکتار است که 91.7 درصد آن به کاشت
محصولات سبزي و صیفی اختصاص دارد و حدود 8.3 درصد این گلخانه ها به کاشت گل و گیاهان زینتی اختصاص دارد که پنج هزار

 
و 280 واحد تولیدي را شامل می شود. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان اضافه کرد: با توجه به سیاست هاي دولت در راستاي حمایت از واحدهاي گلخانه
اي، صرفه جویی در مصرف آب، افزایش تولید در سطح، اشتغال دائمی و ارزآور و صادرات محور بودن آن، روند توسعه گلخانه هاي

 
استان اصفهان از 20 سال گذشته سیر صعودي داشته است. 

وي در پایان گفت: هم اینک 185 هزار نفر در بخش کشاورزي استان اصفهان فعالیت می کنند و 11 درصد از اشتغال و هفت درصد
از تولید ناخالص ملی استان به بخش کشاورزي اختصاص دارد.



از گسترش فردگرایی تا نابربري جنسیتی زنان در خانواده، عوامل کاهش

فرزندآوري

منبع: ایسناشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/11/04

دانشیار جمعیت شناسی دانشگاه بوعلی سینا گفت: کاهش نفوذ نیروهاي سنتی در کنار گسترش فردگرایی، توجه به آرمان
هاي فردي و خود تحقق بخشی سبب شده است تا در حوزه ي باروري و فرزندآوري شکاف عمیقی میان آرمان ها و منافع

فردي و مصالح اجتماعی به وجود بیاید

به گزارش ایسنا، دکتر حاتم حسینی در نشست " نشست
بررسی پیامدهاي تک فرزندي " که در دفتر خبرگزاري
ایسنا برگزار شد، در خصوص زمینه هاي شکل گیري تک
فرزندي یا قصد تک فرزندي در بین خانوارهاي ایرانی از
منظر جمعیت شناختی آثار و پیامدهاي آن گفت: باروري
در ایران در دهه 1365 - 1355 تحت تأثیر رویدادهایی
مانند پیروزي انقلاب اسلامی در سال 1357، آغاز جنگ

 
تحمیلی عراق علیه ایران در دو سال بعد از آن و فضاي روانی ـ اجتماعی دوران جنگ، دچار یک خیز مقطعی شد. 

وي ادامه داد: در این شرایط شاخص میزان باروري کل (TFR) به حدود 7 فرزند به ازاي هر زن در نیمه ي دهه ي 1360 رسید،
اگرچه در مقیاس استانی تفاوت هایی بود. براي مثال، این شاخص در استان سیستان و بلوچستان معادل 9 فرزند به ازاي هر زن

 
برآورد شده است. رشد مطلق جمعیت نیز حدود 4 درصد در سال بود. 

حسینی تصریح کرد: از سال 1364 و در شرایطی که هنوز جنگ ادامه داشت و خانواده ها هم اطلاعی از برنامه ي تنظیم خانواده
نداشتند، باروري سیر نزولی اش را آغاز کرد. اعلام نتایج اوّلین سرشماري عمومی جمعیّت پس از انقلاب که در سال 1365 انجام شد
و آگاهی از میزان رشد طبیعی سالانه ي جمعیّت (سه و دو دهم درصد در سال) سبب شد تا موضوع تعدیل رشد جمعیت از طریق

 
برنامه ي تنظیم خانواده در دستور کار دولت قرار بگیرد. 

این مدرس دانشگاه افزود: قانون تنظیم خانواده در سال 1367 تصویب و از سال 1368 به طور رسمی به اجرا در آمد. در نتیجه، میزان
باروري کل از اواخر دهه 1360 تا نیمه دهه 1370 بیش از 67 درصد کاهش یافت و از شش و هفت دهم فرزند به ازاي هر زن به 2.2

 
فرزند در سال 1375 رسید. 

وي با اشاره به مفهوم باروري سطح جایگزینی در جمعیت شناسی افزود: جمعیت ها از یک فرآیند تجدید نسل پیروي می کنند. به
بیان دیگر، بازتولید نسل در آینده مستلزم این است که تجدید نسل صورت بگیرد. منظور این است که یک زن در طول دوره

 
فرزندآوري (از 15 تا 49 سالگی) چند دختر جایگزین خود می کند که این دخترها مادر شوند و به بازتولید نسل بپردازند. 

حسینی اظهار کرد: وقتی میزان باروري کل (متوسط شمار فرزندانی که یک زن در طول دوره فرزندآوري به دنیا می آورد) دو و یک
دهم فرزند به ازاي هر زن باشد، هر مادر یک دختر جایگزین خود می کند و به این ترتیب نسل ها بازتولید خواهند شد. هرگونه



 
انحراف از باروري سطح جایگزینی سبب می شود تجدید نسل صورت نگیرد. 

وي در ادامه بیان کرد: در طول دو دهه ي گذشته باروري در ایران همواره پایین تر از سطح جایگزینی بوده است، هرچند در دوره
1395 ـ 1390 تحت تأثیر اکِوي خیز مقطعی موالید در دوره 1365 ـ 1355 میزان باروري کل به سطح جایگزینی نزدیک شد.

 
جمعیت شناسان می دانستند که این افزایش باروري مقطعی است و میزان باروري دوباره کاهش خواهد یافت. 

عضو هیات علمی دانشگاه بوعلی سینا گفت: تداوم باروري زیر سطح جایگزینی در طول دو دهه گذشته و عمومیت آن در پهنه

 
جعرافیایی ایران سبب شده است تا کشور در موقعیت ویژه اي قرار بگیرد و بازتولید نسل در آینده به مخاطره بیفتد. 

حسینی عنوان کرد: افزایش میانگین سن ازدواج، افزایش فاصله ي میان ازدواج و تولد اولین فرزند و از دست دادن زمان جبران
فرزندآوري سبب می شود این روند ادامه پیدا کند. این در حالی است که در پیمایش هایی که در اواخر دهه 1390 انجام شد،
میانگین سن ایده آل ازدواج و میانگین شمار فرزندان ایده آل زنان و مردان ایرانی به ترتیب کمتر و بیشتر از میانگین سن ازدواج و

 
باروري تجربه شده آنها بوده است. 

وي در ادامه اظهار کرد: اکنون با دو پرسش مواجه می شویم؛ چرا میانگین سن ازدواج زنان و مردان همواره بیشتر از میانگین سن ایده
آل ازدواج آنها است؟ و اینکه چرا باروري تجربه شده همواره کمتر از میانگین شمار فرزندان ایده آل زوج ها است؟ پاسخ این پرسش
ها را باید در تغییراتی جست وجو کرد که تحت تأثیر انقلاب در فناوري، از جمله فناوري کنترل موالید، به تغییراتی در سطح جامعه و

 
خانواده و خانوار منجر شد و در نهایت از طریق تضعیف نهاد خانواده باعث تغییر الگوهاي فرزندآوري شده است. 

حسینی ادامه داد: کاهش نفوذ نیروهاي سنتی در کنار گسترش فردگرایی، توجه به آرمان هاي فردي و خود تحقق بخشی سبب شده

 
است تا در حوزه ي باروري و فرزندآوري شکاف عمیقی میان آرمان ها و منافع فردي و مصالح اجتماعی به وجود بیاید. 

مدیر دفتر منطقه غرب انجمن جمعیت شناسی ایران تصریح کرد: در ایران، میانگین دوام ازدواج منجر به طلاق در سال 1395 کمتر
از 9 سال بوده است. این به معناي آن است که خانواده هایی که در فرآیند ازدواج شکل گرفته اند زیاد دوام نیاورده و در نتیجه،
فرصت فرزندآوري در مقایسه با زمانی که میزان طلاق پایین و در نتیجه میانگین دوام ازدواج منجر به طلاق بالا بود، کمتر بشود.
اصولاً در یک فضاي فرزندآوري غیر حمایتی و در شرایط جامعه مخاطره آمیز، تصمیم گیري هاي فرزندآوري مبتنی بر محاسبات

 
عقلانی و با توجه به خواسته ها و منافع فردي زوج ها، به ویژه زنان، خواهد بود. 

وي اعتماد نهادي را یکی از عوامل مداخله گر مهم در فرآیند تصمیم گیري براي فرزندآوري می داند، به باور او با افزایش اعتماد
نهادي که خود در گروه مدیریت بهینه امور و بهبود وضعیت بازار کار، اشتغال و معیشت مردم است، سیاست هاي جمعیتی دولت به
نوعی همسو و در راستاي منافع و خواسته هاي زنان و خانواده ها خواهد بود. در یک چنین شرایط ایده الی، زوج ها تلاش خواهند

 
کرد تا ضمن ازدواج به هنگام، ایده آل هاي فرزندآوري شان را محقق کنند. 

 
سالخوردگی زنانه جمعیت 

حسینی ادامه داد: تداوم باروري زیر سطح جایگزینی در کنار میزان هاي پایین مرگ ومیر و افزایش امید زندگی در بدو تولد پیامدهاي
گریزناپذیري مانند سالخوردگی جمعیت، زنانه شدن سالمندان، کاهش حجم و رشد جمعیت در مقیاس ملی و منطقه اي، کاهش

 
حجم نیروي کار و در نتیجه کاهش نسبت حمایت بالقوه را به دنبال خواهد داشت که مطلوب هیچ جمعیتی نیست. 



دانشیار جمعیت شناسی دانشگاه بوعلی سینا ادامه داد: در سال 1395، در ایران حدود 650 هزار دختر 34-30 ساله مجرد داشته ایم
که استان هاي مختلف کشور سهم متفاوتی از آن داشته اند. این افراد چنانچه شانس ازدواج و یا اشتغال نیابند، یکی از گروه هاي
بزرگ سالخوردگان و سالمندان آینده را تشکیل خواهند داد که بار مالی مراقبت و نگه داري از آنها بیشتر بر دوش دولت سنگینی
خواهد کرد. بر همین اساس و با توجه به بیکاري خیل عظیم جمعیت در سنین کار و فعالیت اقتصادي، به ویژه سهم بالاي دانش
آموخته هاي دانشگاهی از مجموع بیکاران 10ساله و بالاتر، پیش بینی من این است که چنانچه این وضعیت داوم بیابد، در آینده
شاهد گذار سخت ایران به دوره سالخوردگی جمعیت خواهیم بود. بیشتر سالخوردگان آینده همین جمعیت در سن ازدواج و بازار کار
است که به خاطر ناامنی شغلی و عدم امکان پس انداز براي آینده، در شرایط نامساعدي وارد دوره سالخوردگی خواهند شد و در نتیجه

 
هزینه هاي سنگینی را نیز بر بخش عمومی و دولت تحمیل خواهند کرد. 

حسینی درباره راهکارهاي رسیدن از تک فرزندي به دو یا سه فرزندي اظهار کرد: طبق پیمایش هاي صورت گرفته در دوره ي 1397
ـ 1396 در کشور، پاسخگویانی که شمار فرزندان ایده آل آنها یک و دو فرزند است به ترتیب مساوي 19 و 60 درصد بوده است. به
بیان دیگر، می توان گفت تعداد فرزندان ایده آل 79 درصد پاسخگویان بین یک تا دو فرزند است. این در حالیست که باروري تجربه
شده کمتر از آن ایده آل هاي افراد است. به باور من، زنان پیشران اصلی تداوم باروري زیر سطح جایگزینی در ایران هستند. تحت
تأثیر تغییرات ناشی از نوسازي و توسعه اقتصادي ـ اجتماعی، به ویژه در سال هاي پس از پیروزي انقلاب اسلامی، همواره شاهد بهبود
موقعیت زنان و افزایش برابري جنسیتی در زمینه هایی مانند اشتغال، آموزش و بهداشت و درمان بوده ایم. به بیان دیگر، اگرچه شاهد
نوعی برابري جنسیتی در نهادهاي اجتماعی فرد ـ محور در مقایسه با گذشته هستیم، اما زنان در خانواده همواره از نابرابري جنسیتی

 
رنج می برند. 

 
نابرابري جنسیتی زنان در خانواده 

وي تصریح کرد: منظورم این است که مادري که در اثر تحولات اقتصادي ـ اجتماعی و فرهنگی سال هاي پس از پیروزي انقلاب
امروزه شانس این را دارد که نماینده مجلس، عضو شوراي شهر، معاون دانشگاه، مدیرکل، مشاور مقام هاي عالی مملکت و مدیر یک
مرکز و مجتمع آموزشی و ... بشود، همزمان انتظار داریم وقتی به منزل می آید همسري خوب، مادري مهربان براي فرزندان، اهل
معاشرت و پذیرایی از مهمانان، یک خانه دار خوب و ... نیز باشد. جمعیت شناسان به این اتفاق "نابرابري جنسیتی" در نهاد خانواده
می گویند. در این شرایط، هزینه هاي فرصت فرزندآوري براي زنان افزایش می یابد و زن بر سر دوراهی فرزندآوري و حفظ موقعیت و
جایگاهش در نظام اقتصادي، اجتماعی و سیاسی و در انتخاب بین ایده آل هاي فرزندآوري و دست یابی به فرصت هایی که جامعه
براي او فراهم ساخته است، قید رسیدن به ایده آل هاي فرزندآوري را می زند و شمار فرزندانش را به تعدادي که نیازهاي فطري و
غریزي اش را برآورده کند محدود خواهد ساخت. بنابراین، ایجاد برابري جنسیتی در نهاد خانواده یکی از راه هاي تحقق ایده آل هاي

 
فرزندآوري زنان و افزایش تمایل آن ها به داشتن بچّه است. 

حسینی بیان کرد: بر اساس نتایج سرشماري عمومی نفوس و مسکن، در طول دوره ي 1395 ـ 1375، درصد مادران 44-40 و 49-
45 ساله اي که یک فرزند داشته اند، پیوسته افزایش یافته است. بهبود موقعیّت زنان و ارتقاء امنیت شغلی آن ها و نیز ارتقاء کیفیت
مراکز نگهداري کودکان می تواند باعث شود زنان احساس امنیت بیشتري کرده و در تصمیم گیري هاي فرزندآوري تردید نکنند. بی
تردید، تغییر نظام خانواده از شکل گسترده به هسته اي در شرایط جامعه ي مخاطره آمیز از نظر شغلی سبب شده است تا دختران و
پسران به این باور برسند که باید به درجه اي از امنیت و اعتماد برسند تا بتوانند ازدواج کرده و فرزندآوري کنند. وي ادامه داد: خروج
از بن بست جامعه مخاطره آمیز، در معنایی که به آن اشاره شد، و افزایش احساس امنیت اجتماعی و اقتصادي در کنار فرهنگ سازي
هنجار باروري و افزایش و تقویت اعتماد نهادي از عواملی هستند که کمک می کند سیاست گذاران در دست یابی به هدف هاي قانون



 
جدید جمعیت موفق عمل کنند. 

مدیر دفتر منطقه غرب انجمن جمعیت شناسی ایران، عمومیت و فراگیري ازدواج را یکی از ویژگی هاي اجتماعی و فرهنگی مثبت
جامعه ایران در مقایسه با کشورهایی می داند که سال هاست باروري زیر سطح جایگزینی را تجربه می کنند. فراگیري ازدواج مفهوم
مخالف تجرد قطعی است؛ یعنی در ایران افراد واقع در بازار ازدواج تا رسیدن به سن 50 سالگی دست کم یک بار ازدواج می کنند. این
شاخص هم اکنون بالاي 96 درصد است. این خود نشان از آن دارد که ازدواج و تشکیل خانواده هنوز در این جامعه ارزش و اهمیت
خود را حفظ کرده است. بنابراین، تسهیل زمینه هاي تشکیل خانواده از طریق گسترش فرصت هاي شغلی و خروج از بن بست جامعه
مخاطره آمیز در معنایی که به آن اشاره شد، سبب خواهد شد افراد به موقع اقدام به ازدواج کنند و در دست یابی به ایده آل هاي

 
فرزندآوري شان تردید نکنند. 

حسینی افزود: موضوع دیگري که باید در نظر داشته باشیم معکوس شدن جریان انتقال ثروت بین نسلی، به تعبیر کالدول، جمعیت
شناس معروف است. در اقتصادهاي کشاورزي و نظام هاي خانواده گسترده، جریان انتقال ثروت از فرزندان به والدین بود. کالدول می
گوید منظور از ثروت فقط پول نیست. علاوه بر آن، همه کالاها، خدمات و تعهداتی است که یک فرد براي دیگري فراهم می کند. براي
مثال، دستگیري از والدین در سنین پیري و سالخوردگی، نشستن بر بالین آن ها در زمان بیماري، رسیدگی و پشتیبانی از آن ها و نیز

 
به کارگیري فرزندان به عنوان نیروي کار مجانی در فعالیت هاي کشاورزي و دامداري است. 

وي گفت: در چنین ساختار اقتصادي و اجتماعی، جریان انتقال ثروت از فرزندان به والدین است. در نتیجه، فرزند بیشتر به معناي
برخورداري از ثروت بیشتر است. پس طبیعی است که تمایل به فرزندآوري، شمار فرزندان ایده آل خانواده و باروري به طور کلی بالا
باشد. تغییري که صورت گرفته و با سرعت هم در حال پیشروي است این است که تحت تأثیر انقلاب در فناوري ساختار اقتصادي
جوامع متحول شد. نظام خانواده از شکل گسترده به هسته اي تغییر شکل داد و به تبع آن جریان انتقال ثروت بین نسلی برعکس شد.
در واقع، دیگر این فرزندان نیستند که ثروت را به والدین منتقل می کنند، بلکه برعکس این والدین هستند که بایستی به طور
مستقیم و غیر مستقیم براي فرزندان هزینه کنند و به تعبیري ثروت ها را به آن ها منتقل کنند. در چنین وضعیتی، با افزایش هزینه
هاي فرصت فرزندآوري، رفتار باروري افراد مبتنی بر محاسبه هاي عقلانی و اقتصادي می شود و به طور طبیعی تمایلات و ایده آل

 
هاي فرزندآوري در راستاي خانواده هاي کوچک و کم حجم شکل می گیرد. 

این جمعیت شناس دانشگاه بوعلی سینا در ادامه گفت: همان طور که در ابتدا هم اشاره کردم، به باور من، زنان پیشران اصلی تغییرات
صورت گرفته در زمینه تمایلات و ایده آل هاي فرزندآوري هستند. بنابراین، موفقیت بسته هاي سیاستی دولت براي افزایش موالید
زمانی تأثیرگذار خواهد بود که همسو و متناسب با خواسته هاي زنان و مادران باشد. سیاست ها باید دوستدار خانواده و به مادران این
اطمینان را بدهد که آن ها در مسیر دست یابی به شمار فرزندان ایده آل شان از جنبه هاي مختلف مورد حمایت و پشتیبانی قرار می
گیرند. در این راستا، فرهنگ سازي براي افزایش برابري جنسیتی در درون خانواده و سیاست گذاري براي خروج از بن بست جامعه

 
مخاطره آمیز و ساماندهی بازار کار و اشتغال بسیار مهم است. 

مدیر دفتر منطقه غرب انجمن جمعیت شناسی ایران همچنین گفت: در شرایط باروري زیر سطح جایگزینی، از آن جا که انطباق
منافع فردي با مصالح اجتماعی به سختی صورت می گیرد، افزایش اعتماد نهادي در میان اعضاي جامعه و خانوارها، دولت را در
حمایت و پشتیبانی از زوج ها براي تحقق ایده آل هاي فرزندآوري شان کمک خواهد کرد. در نتیجه، با در نظر گرفتن شرایط فرهنگی
جامعه ایران که پیشتر به آن اشاره کردم، امکان افزایش باروري تا سطح لازم براي جایگزینی و بازتولید نسل در آینده بیشتر خواهد

 
شد. 



انتهاي پیام



حسین دشتی

بسته هاي تشویقی کمیته امداد به کارفرمایان چیست؟

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/11/04

 
مدیرکل کمیته امداد استان اردبیل پاسخ داد 

 
بسته هاي تشویقی کمیته امداد به کارفرمایان چیست؟ 

 
مدیرکل کمیته امداد استان اردبیل جزئیات بسته هاي تشویقی کمیته امداد به کارفرمایان تشریح کرد. 

 
مدیرکل کمیته امداد استان اردبیل جزئیات بسته هاي تشویقی کمیته امداد به کارفرمایان تشریح کرد. 

 
شکوفایی استعدادهاي نهفته مددجویان  کمیته امداد     

به گزارش صنایع، حسین دشتی  با اشاره به اینکه مددجویان تحت حمایت پس از فراگیري آموزش هاي لازم شغلی وارد بازار کار می

 
شوند، اظهار کرد:  

3 هزار نفر از مددجویان در سال جاري پس از شرکت در دوره هاي آموزشی و دریافت تسهیلات قرض الحسنه شغل مورد نظر خود را

 
ایجاد کرده اند. 

 
وي با بیان اینکه ایجاد اشتغال پایدار به رفع مشکلات گسترده خانوار تحت حمایت کمک می کند، افزود:  

 
کار و فعالیت، موجب شکوفایی استعدادهاي نهفته مددجویان شده و تاثیر بسزایی در کیفیت زندگی آنها دارد.  

 
کمیته امداد به دنبال پایدارسازي فرصت هاي شغلی است  

دشتی با اشاره به اینکه کمیته امداد به دنبال پایدارسازي فرصت هاي شغلی و کسب درآمد مناسب براي اقشار آسیب پذیر است،

 
اعلام کرد: 

به هیچ عنوان پس از پرداخت تسهیلات اشتغال زایی، پرونده مددجویان بسته نمی شود و تا زمانی که آنها به خودکفایی کامل برسند

 
از خدمات این نهاد بهره مند هستند. 

 
مدیرکل کمیته امداد استان اردبیل با بیان اینکه یک هزار مددجو از طریق طرح «راهبري شغلی» وارد عرصه کار شده اند، گفت: 

طرح راهبري، کارآفرین محور است که مددجویان در خصوص تولید، فروش، بازاریابی و تهیه نهاده هاي تولید با کارفرمایان همکاري
دارند و زیر نظر آنها مشغول به کار و فعالیت می شوند. 



وي با اشاره به اینکه یکی از اهداف بسیار مهم در بحث «راهبران شغلی» بهره گیري از توان علمی و عملی کارآفرینان است، بیان کرد:

 
از کارآفرینان و صاحبان مشاغل خواستاریم با بهره گیري از ظرفیت مددجویان تحت حمایت به فعالیت هاي خود گسترش دهند. 

 
دشتی با بیان اینکه در این زمینه نیز کمیته امداد بسته هاي تشویقی مناسبی را در نظر گرفته، افزود: 

به ازاي هر یک از مددجویان که توسط کارفرمایان مشغول به کار شوند، 100 میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه در اختیار کارفرما

 
قرار می گیرد. 

وي با اعلام اینکه پرداخت حق بیمه مددجویان به مدت حداقل دو سال از دیگر بسته هاي تشویقی این نهاد به کارفرمایان است،

 
اذعان کرد: 

در مناطق محروم، کارفرمایان می توانند از هر دو بسته تشویقی کمیته امداد بهره مند شوند.



واردات خودرو به جاي قطعات منفصله به نفع مصرف کنندگان است

منبع: اخبار خودروشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/11/04

بحث اینکه در شرایط فعلی صرفه اقتصادي مونتاژ و خرید خودروهاي خارجی با واردات سی کی دي (قطعات منفصله) است
یا سی بی یو (محصول نهایی) بسیار داغ است. بنا به آمار منتشرشده، برخی خودروهایی که در داخل مونتاژ می شوند، نسبت

به نمونه مشابه در کشور مبدأ و دیگر بازارهاي صادراتی بسیار گران تر تمام می شوند.

بحث اینکه در شرایط فعلی صرفه اقتصادي مونتاژ و خرید
خودروهاي خارجی با واردات سی کی دي (قطعات
منفصله) است یا سی بی یو (محصول نهایی) بسیار داغ
است. بنا به آمار منتشرشده، برخی خودروهایی که در
داخل مونتاژ می شوند، نسبت به نمونه مشابه در کشور
مبدأ و دیگر بازارهاي صادراتی بسیار گران تر تمام می

 
شوند. 

به گزارش «اخبار خودرو»،بحث اینکه در شرایط فعلی
صرفه اقتصادي مونتاژ و خرید خودروهاي خارجی با واردات

سی کی دي (قطعات منفصله) است یا سی بی یو (محصول نهایی) بسیار داغ است. بنا به آمار منتشرشده، برخی خودروهایی که در
داخل مونتاژ می شوند، نسبت به نمونه مشابه در کشور مبدأ و دیگر بازارهاي صادراتی بسیار گران تر تمام می شوند. بنابراین ظاهرا
صرفه اقتصادي تولید این خودرو با ارز گران تر از بین می رود و واردات آن به صورت سی بی یو اقتصادي تر خواهد بود. اما درصورتی
که تیراژ این خودروها افزایش پیدا کند و عمق داخلی سازي آن بیشتر شود، تولید این خودروها توجیه پیدا می کند. هرچند به عقیده
فعالان بازار خودرو، به دلیل شرایط بازار و ممنوعیت واردات، این خودروها تقریبا با هر ارزي که تولید شوند به فروش خواهند رسید.

 
در بخش پایانی گفت وگو با مسیح فرزانه، فعال و تحلیلگر حوزه خودرو به بررسی این مسائل پرداخته ایم. 

 
در شرایط فعلی آیا واردات سی کی دي صرفه اقتصادي دارد؟ 

اگر منظورتان صرفه براي مصرف کننده است؛ خیر اما براي شرکت واردکننده و گمرکات؛ بله. از طرفی باید در نظر گرفت وقتی
واردات ممنوع است، تولیدات داخل هم قادر به پاسخگویی نیاز مصرف کننده از حیث تیراژ و به ویژه کیفیت نیستند، عملا مصرف
کننده نهایی یا همان End user که به دنبال خودرو صفر کیلومتر به روزتر است، به ناچار به سمت تنها انتخاب باقیمانده می رود و
آن هم عموما محصولات چینی است. درحقیقت در یک بازار انحصاري که به چند برند محدود شده، مصرف کننده در تنگنا و میان

 
منگنه قرار می گیرد و مجبور به انتخاب است. 

 
اگر بخواهیم یک مقایسه بین سی کی دي و سی بی یو به لحاظ ارزبري داشته باشیم، به چه نکاتی خواهیم رسید؟ 

تصور کلی بر این است که واردات خودرو ارزبري بسیار بیشتري از واردات CKD دارد که این حرف چندان دقیق نیست و همیشه
صدق پیدا نمی کند. اگر واردات CKD براي خودروهایی که زیر 25درصد داخلی سازي دارند، انجام شود میزان ارز استفاده شده
تفاوت چندانی با ارز مورد استفاده براي واردات یک خودرو کامل یا CBU ندارد. بر اساس آمارهاي موجود، در سال 90 یعنی اواسط
کار دولت دهم، درحالی که ارزش دلاري واردات خودرو به حدود 840میلیون دلار رسید بود، واردات قطعات منفصله در همان سال
حدود 820میلیون دلار بود. در سال 91 نیز ارزش دلاري واردات خودرو یک میلیارد و 100میلیون دلار اعلام شد، درصورتی که در



همین سال حدود یک میلیارد و دویست میلیون دلار قطعات منفصله خودرو وارد گمرکات کشور شد. اما در سال هاي بعد به واسطه
تشدید تحریم ها در دوره قبل از توافق برجام واردات قطعه محدود شد. بدین ترتیب در سال 92 این آمار براي خودرو سی بی یو
حدود یک میلیارد و 400صد بود و براي قطعات منفصله حدود 800میلیون دلار. در سال 93 نیز ارزش دلاري واردات خودرو حدود
2میلیارد دلار و قطعات حدود 650میلیون دلار بود. اما در سال 94 که سال حصول برجام بود، ارزش دلاري خودروهاي وارداتی به
حدود یک میلیارد و 220میلیون دلار رسید و ارزش دلاري قطعات حتی 65میلیون دلار از واردات CBU بیشتر شد. یعنی در سال
94 حدود یک میلیارد و 300میلیون دلار، قطعات خودرو وارد کشور شده بود. این عدد در سال 96 در حالی به بیش از 4میلیارد دلار
(در بخش واردات قطعات منفصله) رسید که براي خودروهاي CBU فقط حدود 80میلیون دلار هزینه شده بود. در کل من معتقدم
درصورت کنترل منابع ارزي، واردات خودرو به صورت CBU به کشور هم براي دولت درآمد بیشتري دارد و هم عملا به صرفه تر از

 
CKD خواهد بود. 

با توجه به ممنوعیت واردات خودرو از خارج، آیا محصولاتی که به صورت سی کی دي در داخل تولید شده اند، پاسخگوي نیاز داخل

 
بوده اند؟ 

خیر. چون وقتی بحث شدت گرفتن تحریم ها مطرح و سپس عملی شد، یکی از صنایعی که به صورت مستقیم بسیار آسیب دید و در
بخش هاي متعدد دچار تعطیلی بسیاري از کارآفرینان و مجموعه ها شد، همین قطعه سازي بود. با گذشت زمان، قطعات متعددي که
در صنایع خودرو و دیگر صنایع کاربرد دومنظوره داشتند به لیست SDN یا همان فهرست تحریم ها اضافه شدند. بحث افزایش قیمت
چندپله اي ارز نیمایی که در برهه اي به خرید مواد اولیه تولید قطعات خودرو اختصاص داده می شد، افزایش هزینه حمل ونقل،
مشکلات بازشدن LC و انتقال پول، بسته شدن سوئیفت، نپیوستن به FATF و مهم تر از همه اجراي توامان سیاست هاي مالی و
اقتصادي نادرست از سوي دولت هاي چند دهه اخیر تاکنون، صنعت خودرو را به حال و روز آن کشتی انداخت که نیم بیشتر آن به
نظر زیر آب رفته و غرق شده است. اگرچه معتقدم؛ کاري که در کشور اتفاق می افتد، تولید خودرو نیست، بلکه مونتاژ آن است. شما
زمانی تولیدکننده هستید که خود صفر تا 100 محصول را طراحی و تولید کنید؛ هیچ کدام از محصولات داخلی از دهه 80 که پاي
سمند به صنعت باز شد تاکنون چنین روندي نداشته اند. تقریبا بخش عمده محصولاتی که به صورت CKD عرضه شدند، چینی
بودند. برخی فکر می کنند واردات همین قطعات از چین که گفته می شود با ایران تفاهم نامه هاي همکاري بلندمدت در سطوح
گوناگون دارد با سهولت انجام می شود، اما باید عرض کنم اصلا این طور نیست. به دلیل مسائل تحریم، چینی ها هم براي کار کردن
با بازار و صنعت ایران تمایل گذشته را ندارند. زیرا طبعات سوء و سنگین تجارت کردن با ایران در شرایط تحریمی هر سرمایه گذاري
را منصرف می کند. امروزه یک صنعت گر و واردکننده ایرانی جدا از خرید ماده اولیه یا قطعات خود با ارز آزاد، یک غول بزرگ پیش

 
روي دارد و آن هم موانع نقل وانتقال پول است. 

 
در صورت رفع تحریم ها و احتمال حضور شرکت هاي دیگر آیا سی کی دي همچنان گزینه مناسبی براي بازار ایران خواهد بود؟ 

طبیعتا اگر سبب انتقال تکنولوژي روز دنیا به کشور شود، بله. البته از نظر درآمدزایی براي دولت طبعا واردات CBU یا همان خودرو
کامل به صرفه تر و راحت تر است و صرفا در بخش خدمات پس از فروش می تواند سبب انتقال تکنولوژي شود. ولی واردات CKD از
بعد کارآفرینی البته در درازمدت به رشد صنعت کمک بسیار بیشتري می کند. به این موضوع نیز جا دارد اشاره کنم که در صورت
برداشته شدن تحریم ها دیگر شرکت هاي بزرگ خودروسازي دنیا مثل گذشته علاقه اي به حضور در بازار کشور و سرمایه گذاري و
واردات CKD نخواهند داشت. تجربه تلخ چند سال قبل در از بین رفتن برجام و عدم توجیه پذیري اقتصادي براي حضور در بازار
ایران در کوتاه مدت براي هیچ شرکتی منطقی نیست. اگر برجام به توافق جدیدي ختم شود، با توجه به این که حدود 2 سال دیگر
انتخابات ایالات متحده پیش رو خواهد بود، این توافق نامه گارانتی و دوامی نخواهد داشت و طولانی مدت نیست. اصل کلیدي در
سرمایه گذاري هاي کلان در صنعت به ویژه خودرو، ثبات اقتصادي کشور پذیرنده، ارزش پول آن کشور، تیراژ تولید و از همه مهم تر

 
طول مدت این سبک قراردادهاست. 



 
به طور کلی بازار و صنعت خودرو ایران پس از اعمال ممنوعیت واردات خودرو به کدام سمت حرکت کرده است؟ 

ایجاد ممنوعیت براي ورود هر کالایی در هر اقتصادي سبب افزایش قیمت، عدم شفافیت در معاملات، محدودیت در بازار خرید و
فروش براي مشتري و در کل سبب از بین رفتن نظم بازار می شود. یعنی همان چیزهایی که پس از 4سال ممنوعیت واردات خودرو
شاهد آن هستیم؛ مواردي مانند ایجاد رانت و قیمت گذاري هاي نوسانی و لحظه اي به ویژه در خودروهایی که بالاي 2500سی سی
هستند و به خصوص خودروهاي 8سیلندر مثل لندکروزر، لکسوس ال ایکس، پورشه کاین، مدل هاي مختلف مازراتی، مرسدس بنز

 
اس کلاس و... . 

 
به نظر شما آیا ممنوعیت واردات تاثیر مثبتی بر صنعت خودرو ایران گذاشت؟ 

ممنوعیت واردات خودرو نه تنها تاثیر شگرفی بر صنعت خودرو ایران در جهت پیشرفت این صنعت نگذاشت، بلکه خیال خودروسازان
را هم راحت کرد! جلوگیري از واردات هیچ گاه سبب کمک و باعث پیشرفت خودروسازان نمی شود و تاکنون نیز نشده است. در بازه
اي که واردات به صورت گسترده در کشور رخ می داد و در سال هاي انتهایی که به 105هزار دستگاه هم رسید، دقیقا رفتار بخش
هاي خدمات پس ازفروش و تعمیرگاهی خودروسازان داخلی دستخوش تغییر شده بود و به مشتري احترام بیشتري می گذاشتند. زیرا
نوع CRM واردات کنندگان را می دیدند. در بخش تولید و فروش هم شاهد افزودن یک سري آپشن هاي رفاهی و ایمنی بودیم که
در همه دنیاي از بدیهیات ابتدایی محسوب می شد، اما خودروسازان ما آن ها را از مشتریان دریغ می کردند. اثر دیگري که بسته
شدن واردات بر صنعت خودرو گذاشت، تاثیرپذیري مضاعف بازار خودرو از افزایش کنترل نشده نرخ ارز بود که سبب ارزش گذاري
خودروهاي وارداتی با دلار 40 تا 50هزار تومان شده است. قیمت خودروهاي وارداتی در بازه هاي زمانی کوتاه مدت رشد
افسارگسیخته اي داشته و قیمت سانتافه اي که با 250میلیون خریداري می شد، امروز در مدل 2018 فول آپشن به نزدیک 3میلیارد
تومان رسیده است. همین امر در کنار تورم و کاهش قدرت خرید مصرف کننده، مردم را به سمت خرید خودروهاي چینی پیش برده،
تا جایی که این روزها افراد بسیاري تردیدي براي پرداخت 800میلیون تا یک میلیارد تومان براي خرید خودروهاي چینی ندارند؛
عددي که دقیقا در سال پایانی بسته شدن واردات یعنی 2017، مبناي خرید یک دستگاه ب ام و سري 7 بود. این شرایط، بر برخی
خودروهاي 8سیلندر وارداتی تاثیر شگرف تري گذاشته و قیمت لکسوس ال ایکس را که در دوران واردات در سال 2013 حدود
600میلیون بود، هم اکنون به 9 تا 10 میلیارد تومان با کارکردهاي 50 تا 100 هزار کیلومتر رسانده و قیمت معدود اس کلاس هاي
500 مدل 2014 را هم تا 16میلیارد تومان بالا برده است. یعنی عملا مصرف کننده در کشور ما پول خرید یک دستگاه رولزرویس
کالینان 2021 بلک بج را براي خرید یک اس کلاس 2014 با کارکرد 30 تا 40 هزار کیلومتر می دهد. اگر بخواهم خلاصه کنم؛

ممنوعیت واردات سبب ایجاد رانت و افزایش افسارگسیخته قیمت ها شد.



از جزیره اي متروك تا پارك حفاظت شده گردشگري

منبع: مستقل آنلاینشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/11/04

ماجراي مردي که جزیره اي متروك را خرید و در آن 16 هزار اصله درخت کاشت.

 
ماجراي مردي که جزیره اي متروك را خرید و در آن 16 هزار اصله درخت کاشت. 

 
 

سیشل (به فرانسوي: Seychelles، سِشِل) با نام رسمی جمهوري سیشل کشور جزیره اي در خاور قارهٔ آفریقاست که در درون آب

 
هاي اقیانوس هند جاي گرفته است. 

سیشل، کوچکترین کشور قاره آفریقا است که پایتخت آن ویکتوریا است. این روایت اکانت توئیتري Hirkan درباره جزیره اي در

 
کشور سیشل است.  

 
  

براندون گریشمو 40 ساله و سردبیر روزنامه، داشت از جزیره اي که توش تعطیلات گذرونده بود برمیگشت به یورکشایر انگلیس،که بره

 
سر کارش. 

 
 

 
اتفاقی با یه بچه همکلام میشه و بچه بهش میگه اگه اینجا رو دوست داري چرا جزیره نمیخري؟؟  



همین یک جرقه بود که شغلش و جوامع انسانی رو رها کنه و با پس اندازش یه جزیره کوچیک و خالی از سکنه تو کشور دور افتاده

 
سیشل بخره. 

 
 

 
39 سال بعد از خرید این جزیره 16000 اصله درخت اونجا کاشت و 5 کیلومتر مسیر پیاده روي ساخت.  

 
تو اون منطقه صد لاکپشت غول پیکر پرسه میزنن و گونه هاي بسیار بسیار زیادي از پرندگان به اونجا وارد شدن و زندگی میکنن. 

 
 

چند سال پیش پادشاه عربستان بهش پیشنهاد خرید جزیره داد اما اون قبول نکرد و گفت دلم نمی خواد اینجا به محلی براي مهمانی
هاي لاکچري تبدیل بشه بلکه آرزو دارم یه پارك بشه . اون با روي باز از همه گردشگران پذیرایی می کنه و هرگونه طرح کارآفرینی

 
به هر قیمت رو تو جزیرش رد می کنه. 

 
  

 
آنچه دیگران میخوانند : 

 
- کلیه هاي خوك به بدن یک مرد پیوند زده شد! 

- دانستنی هاي مهم که مادران دختردار باید بدانند کلیه هاي خوك به بدن یک مرد پیوند زده شد! دانستنی هاي مهم که مادران
دختردار باید بدانند



منجی شرکت اینتل در نبرد هوش هاي مصنوعی

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/11/04

خسروشاهی در حال حاضر علاوه بر طراحی و ساخت تراشه هاي هوش مصنوعی در اینتل، مسئولیت مهم دیگري هم به
عهده دارد: متمرکز شدن بر قابلیت هاي مثبت هوش مصنوعی

علاقه امیر خسروشاهی و دو موسس دیگر استارت آپ
«نرِوانا» به هوش مصنوعی، مانند بیشتر عاشقان آن تحت
تاثیر فرهنگ خوره هاي فناوري و کتاب هاي علمی
-تخیلی یا فیلم هایی مانند ترمیناتور و ماتریکس است:
«همه ما عشق فناوري بودیم و فیلم هایی درباره رایانه ها
ما را در خود غرق می کردند.» شوق نسبت به رایانه هایی
که می توانند مانند انسان فکر کنند باعث شد خسروشاهی
و دو همکار عصب شناسش بر عملکرد مغز متمرکز شوند،
موضوعی که اساس پژوهش هاي هوش مصنوعی هم به

شمار می رود. این سه علاوه بر اشتراك در رشته دوره دکترا، در زمینه کاري هم با یکدیگر اشتراك داشتند و مسیر آن ها یک بار
دیگر به هم افتاده بود؛ زمانی که در شرکت کالکوم مشغول به کار شدند و در آن جا بود که صحبت هاي اولیه براي ایجاد استارت آپ
خود را آغاز کردند. براي آن ها واضح بود که هوش مصنوعی، در قالب یادگیري عمیق، در حال جهشی سریع است و همزمان آن ها بر

 
یکی از بزرگ ترین چالش هاي این فناوري متمرکز شده بودند: سخت افزار، و به صورت ویژه ریزپردازنده ها. 

خسروشاهی درباره آن دوران می گوید: «صحبت هاي جسته و گریخته ما در کالکوم به صحبت هایی جدي درباره ساخت
پردازشگرهایی براي یادگیري ماشینی تبدیل شد.» او می گوید در ابتداي ایجاد استارت آپ نرِوانا همفکري هاي زیادي هم با
پسرعمویش دارا خسروشاهی داشته است: «...در دوران نوجوانی، دارا ما را براي ماشین سواري می برد و واقعا رانندگی اش افتضاح

 
بود!» 

 
عضوي از یک خانواده کارآفرین 

خاندان خسروشاهی در عرصه کارآفرینی ایران و جهان شهرتی انکارنشدنی دارند. امیر خسروشاهی یکی از اعضاي همین خانواده
مشهور و کارآفرین است که به گفته نشریه فورچون کسب و کار در خونشان جاري است. نسل هاي قبل از او در ایران تا پیش از
انقلاب مالکان شرکت هاي بزرگ تجاري و شرکت صنعتی مینو بودند. پس از انقلاب و مهاجرات از ایران، اعضاي مختلف خانواده او در
شهر وست چستر نیویورك گرد هم آمدند تا باري دیگر در کشوري متفاوت در حوزه هاي مختلف کسب و کار و تجارت مشغول به
فعالیت شوند. علاوه بر دارا خسروشاهی پسرعموي او که درحال حاضر مدیریت شرکت اوبر را به عهده دارد و پیش از آن نیز کسب و
کارهاي متعددي را خلق کرده بود، پسرعموي دیگرش کاوه خسروشاهی در شرکت سرمایه گذاري آلن و شرکا، و پسرعموي دیگرش
مهراد در شرکت مشاور کانفیدا مشغول به کارند. فرزین خسروشاهی پسرعموي دیگر او هم در گوگل مدیریت بخش اپلیکیشن ها را به

 
عهده دارد. 

امیر خسروشاهی از 9 آگوست 2017 معاون گروه محصولات هوش مصنوعی و مدیر ارشد فناوري گروه محصولات هوش مصنوعی در
شرکت اینتل بوده است. خسروشاهی سوابق تجاري و پژوهشی متنوعی دارد. او هدایت برنامه حسگر آنالوگ نورومورفیک VLSI را در



شرکت کوالکام به عهده داشته است. تا آگوست 2017 به عنوان معاون رئیس و مدیر گروه مرکز داده و مهندسی راه حل هاي هوش
مصنوعی در شرکت اینتل مشغول به کار بوده است. او همچنین در استارت آپ هاي موفقی مانند Xl2Web (در حال حاضر با نام
Google Spreadsheets شناخته می شود) و Tellme Networks به عنوان مشاور حضور داشته است. خسروشاهی
همچنین براي مدتی در شرکت گلدمن ساکس در پست قائم مقامی مشغول به کار بود و تجارت مشتقات بازارهاي نوظهور این شرکت
را مدیریت می کرد. او همچنین در حوزه هاي دیگري مانند سرمایه گذاري اصلی، بازارهاي سرمایه، M&A، معاملات سهام و امور
مالی ساختاریافته در مقام مدیر فعالیت داشته است. خسروشاهی تز دکتراي خود را با هدایت برونو اولشاوزن درباره «الگوریتم هاي
یادگیري بدون نظارت در مقیاس بزرگ» در دانشگاه برکلی ارائه داد. تجربیات پژوهشی او شامل عصب شناسی تجربی، بینایی
ماشینی، محاسبات موازي و یادگیري ماشینی روي خوشه ها و پردازنده هاي گرافیکی بوده است. خسروشاهی داراي لیسانس فیزیک
و ریاضیات و فوق لیسانس فیزیک از دانشگاه هاروارد و دکترا در علوم عصب شناسی محاسباتی از دانشگاه برکلی است. او در حال

 
حاضر در دانشگاه برکلی کالیفرنیا استاد مدعو است. 

 
داستان نرِوانا 

خسروشاهی در دوران تحصیل در مقطع دکترا پژوهش هاي زیادي روي تراشه هاي جی پی یوي شرکت انویدیا انجام داد و در عین
حال با شرکت نروانا در دوران استارت آپی همکاري هاي نزدیکی داشت. از این رو به خوبی از ذائقه بازار تراشه ها مطلع بود.
خسروشاهی به خوبی می دانست که بخشی از موفقیت انویدیا مدیون ابزارهاي نرم افزاري به نام CUDA است که امکان برنامه دادن
به تراشه ها را فراهم می کند. به این ترتیب خسروشاهی براي تراشه جدید اینتل نرم افزار MKLDNN را ایجاد کرد که به گفته خود
او، نوعی بازسازي CUDA است که قرار است براي مدتی طولانی مورد استفاده قرار گیرد. او به همراه ناوین رائو، یکی دیگر از مدیران
اجرایی کنونی اینتل، استارت آپ هوش مصنوعی سیستم نرِوانا را راه اندازي کرد. این شرکت در نهایت به قیمت 400 میلیون دلار
توسط شرکت اینتل خریداري شد. اولین محصول مشارکت شرکت خسروشاهی و اینتل پردازشگر شبکه عصبی نرِوانا اینتل بود که بعد
ها لیک کِرِست نامیده شد. درحالی که شرکت هایی نظیر انویدیا و زیلینکس و چندین استارت آپ دیگر چندین سال است که در
حوزه یادگیري ماشینی و هوش مصنوعی به شهرت زیادي رسیده اند، اما خسروشاهی پردازشگر محصول همکاري اش با اینتل را

 
اولین پردازشگر شبکه عصبی جهان توصیف می کند و خود و شرکتش را در این حوزه پیشگام می داند. اما نروانا چگونه تشکیل شد؟ 
علاوه بر دارا خسروشاهی ، برونو اولشاوزن استاد راهنماي امیر خسروشاهی هم او و همکارانش را به ایجاد استارت آپ نروانا تشویق
بسیار کرد. با این همه در دورانی که همه هوش مصنوعی را غیرکاربردي تصور می کردند، جذب سرمایه گذار خود چالشی بزرگ بود.
امیر خسروشاهی می گوید بعضی از نزدیکان به او می گفتند هوش مصنوعی ایده بسیار بلندپروازانه اي است و شاید بهتر باشد این کار
را آغاز نکنی. علاوه بر این به گفته این دانشمند ایرانی شرکت هایی که بر تولید سخت افزار متمرکز باشند همواره سرمایه گذاران را
عصبی می کنند و سرمایه گذاران علاقه اي به سرمایه گذاري روي برنامه هاي آن ها ندارند. اما در نهایت شرکت دیپ مایند وارد

 
میدان شد. 

گوگل این شرکت را در اوایل سال 2014، یعنی همزمان با متولد شدن نروانا خریداري کرد. در سال 2016 زمانی که سیستم آلفا
گوي شرکت دیپ مایند توانست قهرمان جهان بازي Go را شکست دهد، به شهرت جهانی دست پیدا کرد و هوش مصنوعی به ناگاه
مورد توجه همه قرار گرفت. همین موضوع به نروانا کمک کرد تا توجه سرمایه گذاران را به خود جلب کند و خسروشاهی و همکارانش
توانستند 600 هزار دلار سرمایه به دست آورند. مبلغی که براي خارج شدن از شغل هاي پیشین و آغاز به کار جدید برایشان کافی
بود. نروانا در نهایت در سال 2014 با کمک سرمایه اي که جذب شده بود، توسط خسروشاهی و ناوین رائو تاسیس شد. در دوران
پیش از شکل گیري شرکت، خسروشاهی و رائو از عبارت هوش مصنوعی براي توصیف ایده خود استفاده نمی کردند، زیرا در آن زمان
هوش مصنوعی عبارت خوشایندي نبود. نوعی نقص محسوب می شد و در بهترین حالت ممکن آن را با فعالیت هاي هک یا خرابکاري
مرتبط می دانستند. هوش مصنوعی موضوع پژوهشی مرموز و پیچیده اي بود که در دانشگاه ها و آزمایشگاه ها درباره آن بحث می شد
اما هیچ ارزش کاربردي، عملی یا تجاري براي آن درنظر گرفته نمی شد. در عوض در سالی که خسروشاهی و همکارش نروانا را
تاسیس کردند، به لطف دیپ مایند بحث یادگیري ماشینی داغ بود، یعنی آموزش دادن مهارت حل مسئله به رایانه ها. خسروشاهی و



 
رائو در همین دوران معمولا درباره موضوع دیگري که چندان رایج و شناخته شده نبود هم صحبت می کردند: یادگیري عمیق. 

یادگیري عمیق شاخه اي از هوش مصنوعی است که سیستم هاي رایانه اي را قادر می سازد عملکرد مغز انسان را به واسطه شبکه
هاي عصبی مصنوعی که توانایی گردآوري، ضبط و پردازش داده ها و سیگنال ها و سپس دسته بندي آن ها به شیوه اي مشابه حافظه
انسان را دارند، تقلید کنند. یادگیري عمیق جرقه اي بود که به کمک سیستم هاي قدرتمند تر محاسباتی و موج هاي جدید داده،
منجر به انفجار هوش مصنوعی شد. اما یک مشکل در این میان وجود داشت. یادگیري عمیق نیازمند محاسبات بسیار پیچیده تر و
سنگین تري بود که از توان تراشه هاي موجودي که توسط شرکت هایی نظیر اینتل تولید می شد، خارج بود. پردازشگرهاي گرافیکی
ویژه بازي و کارهاي گرافیکی سنگین که بیشتر آن ها محصول شرکت انویدیا بودند، عملکرد بهتري در این حوزه از خود نشان می
دادند. به این ترتیب غول جهان پردازشگرها خود را در میانه بازاري به سرعت در حال رشد، بی رمق و ناتوان احساس کرد. انویدیا به
اندازه اي سریع رشد می کرد که توانست به سرعت فضاهاي ایجادشده را اشغال و خود را به عنوان شرکت فناوري هوش مصنوعی
معرفی کند. یادگیري عمیق در چنگ انویدیا افتاده بود و در همین زمان بود که خسروشاهی، رائو و همکار دیگرشان بنَسل در مسیر
اینتل قرار گرفتند. در سال 2016 خسروشاهی و بنسل به دنبال جذب سرمایه بیشتر بودند که راهی جدید برایشان باز شد. مذاکرات
با شرکت اینتل به سرعت از جذب سرمایه به تملک شرکت تغییر حالت داد. خسروشاهی می گوید: «فروختن نروانا براي ما موضوعی
احساسی بود زیرا این شرکت مانند فرزندمان بود.» اما در تملک یک غول فناوري درآمدن به معنی دسترسی پیدا کردن به منابع و
امکانات بی نهایت بود. به گفته خسروشاهی «به کار بستن امکانات و دارایی هاي اینتل در مسیر تولید پردازشگر فرصتی بسیار عالی

 
بود. ما گروهی کوچک بودیم که به اینتل می پیوستیم، اما اینتل شرطی بزرگ روي ما بسته بود.» 

 
خسروشاهی چطور وارد بزرگ ترین شرکت سازنده پردازشگر جهان شد؟ 

این اقدام شرکت اینتل تنها یک دلیل کوتاه و قانع کننده دارد: رقابت با شرکت انویدیا. اینتل سال ها بود که در حوزه هوش مصنوعی
در حال ضربه خوردن از این شرکت بود، از این رو در سال 2016 روي شرکت هوش مصنوعی نروانا شرطی بزرگ بست. به این ترتیب
سه بنیان گذار این شرکت اولین پردازشگر هوش مصنوعی اینتل را از اساس خلق کردند. و پس از آن بود که بنیان گذاران نروانا بلند
پروازي هاي متواضعانه خود را بر هدایت طرحی ابتکاري متمرکز کردند که می توانست به پیشگامی اینتل در بازار داغ پردازشگرها

 
کمک کند. 

مدیرعامل اینتل، اندي گروو شعاري مشهور داشت: «تنها پارانوئید ها زنده می مانند». این شعار در دوران زندگی گروو به نوعی
رجزخوانی در سیلیکون ولی تبدیل شده بود که بر اهمیت نظارت دقیق و وسواس گونه بر روند ها و تهدید هاي بازار تاکید داشت.
همین شعار در سال 2016 و پس از مرگ گروو به قلب تصمیم بزرگ اینتل براي خریداري شرکت هوش مصنوعی کوچک نروانا
تبدیل شد تا بتواند در بازاري که چندان حرفی براي زدن در آن نداشت، جایگاه قابل قبولی به دست آورد. زمانی که اینتل، نروانا را
خریداري کرد، درحال زمینه سازي براي ورود به میدان جنگی بود که شرکت انویدیا یکه تاز آن بود تا بتواند در سلطه اي که این
شرکت در حوزه پردازشگرها ایجاد کرده بود، خللی ایجاد کند. براي موفقیت در این نبرد، اینتل روي خسروشاهی و دو همکارش که
موسسان نروانا بودند حساب باز کرد؛ سه دانشمند عصب شناس و عشق فناوري که اشتیاق بالایشان به هوش مصنوعی آن ها را در
خط اول نبرد اینتل و انویدیا قرار داد. کمی پس از ورود به اینتل بود که این سه دانشمند اولین ضربه کاري خود به انویدیا را رونمایی
کردند: یک پردازشگر جدید. پردازشگر «اینتل نروانا» به اولین تراشه هوش مصنوعی تبدیل شد تا بتواند توان عملیاتی فراوان مورد نیاز

 
براي بهره بردن از هوش مصنوعی را تامین کند. 

بخش هوش مصنوعی اینتل پیش از ورود خسروشاهی و همکارانش تراشه هایی با قابلیت راه اندازي سیستم هاي هوش مصنوعی
تولید کرده بود. اما محصول اصلی که نوعی ضدحمله از سوي اینتل در بازار هوش مصنوعی به شمار می رفت، همان تراشه اینتل-
نروانا بود. خسروشاهی در حال حاضر علاوه بر طراحی و ساخت تراشه هاي هوش مصنوعی در اینتل، مسئولیت مهم دیگري هم به
عهده دارد: متمرکز شدن بر قابلیت هاي مثبت هوش مصنوعی. او می گوید: «این فناوري مجموعه اي از قابلیت هاي مثبت و قابلیت

هاي منفی را در خود دارد و مسئولیت من این است که این قابلیت هاي مثبت را برجسته تر و کاربردي تر نشان دهم.»



82 نفر از 86 مدال آور المپیادي از ایران مهاجرت کردند!

منبع: روزنامه امینشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/11/04

صفدر زارع حسین آبادي، دبیر کل انجمن استعدادهاي برتر ایران در گفت و گو با رکنا، گفت: انجمن استعداد هاي برتر ایران
جز نادر ترین انجمن هایی است که در حوزه استعدادیابی جوانان و نخبگان کار می کند. این انجمن تقریبا از سال 80 فعالیت

خود را شروع کرده است. طی 20 سال گذشته به (...)

صفدر زارع حسین آبادي، دبیر کل انجمن استعدادهاي برتر ایران در گفت و گو با رکنا، گفت: انجمن استعداد هاي برتر ایران
جز نادر ترین انجمن هایی است که در حوزه استعدادیابی جوانان و نخبگان کار می کند. این انجمن تقریبا از سال 80 فعالیت خود را
شروع کرده است. طی 20 سال گذشته به نسبت بازدهی که از مجموعه داشتیم تغییراتی را در این انجمن به وجود آورده ایم. وي
ادامه داد: در ابتدا ما به دنبال دانش آموزان مستعد براي شرکت در المپیاد ها و تیزهوشان بودیم. بچه هایی که می خواهند در المپیاد
ها شرکت کنند باید در کلاس هاي تیزهوشان شرکت کرده و از میان برترین هاي ایران انتخاب شوند. دانشگاه تهران در برگزاري این
کلاس ها و آموزش ها به ما کمک کرد. در استان هاي دیگر نیز دانشگاه شیراز، تبریز و مشهد کمک هاي زیادي داشتند. زارع حسین
آبادي گفت: بعد از مدتی انجمن در حوزه هاي مختلف ورود کرد و  در زمینه هاي ورزشی، نخبگان اقتصادي و محیط زیست و ... 16

 
کارگروه ایجاد کرد. 

وي ادامه داد: استعدادیابی در حوزه هاي مختلف به صورت متفاوتی صورت می گیرد. در این 20 سال هر ساله تعداد زیادي به انجمن
پیوسته اند. برخی از بچه ها هم هستند که شناخته نشده اند. اما اکنون 65 هزار نفر در انجمن استعداد هاي برتر ایران عضو هستند
که نسبت دختران به به پسران بیشتر است . ما در انجمن استعداد هاي برتر ایران 197 ثبت اختراع طی 20 سال گذشته داشته ایم
که خیلی از این ها تبدیل به کار و کارآفرینی شده است. وي گفت: باید در این مورد بیشتر بر روي کیفیت تمرکز داشت نه کمیت ، به
عنوان مثال چند سال گذشته دختر بچه اي از محله میدان خراسان تهران به ما معرفی شد که خانواده وي بضاعت مالی کافی براي
ادامه تحصیل فرزندشان را نداشتند و حتی می خواستند او را در سن پایین شوهر دهند؛ اما این فرد به ما معرفی شد و در المپیاد هم
مدارج بالایی کسب کرد، سپس مهاجرت کرد و سرنوشت او دچار تغییر شد. در این سال ها مهاجرت زیاد داشته ایم. بچه هایی که
مدال می گیرند به واسطه جاذبه خارج از کشور نه، بلکه به خاطر کم توجهی هاي موجود در کشور به فکر مهاجرت می افتند. 86

 
مدال دار المپیادي داشتیم که از این میان 82 تا 83 نفرشان مهاجرت کرده اند. 

 
استعدادیی که بخاطر فقر از پیشرفت جا می مانند 

وي با بیان اینکه اینجا یک انجمن خیرخواهانه است نه درآمدزا گفت: حمایت ما از بچه ها در این انجمن به این شکل است که آنها را
استعدادیابی می کنیم. مثلا براي استعدادیابی ورزشی، ما امکانات با تخفیفات خوبی در اختیارشان قرار می دهیم تا استعداد آنها
شکوفا شود، اما کسانی هستند که هزینه ابتدایی آن را هم نمی توانند پرداخت کند. زارع حسین آبادي در خصوص اینکه دولت چه
کمک هایی می تواند به نوجوانان و جوانان مستعد و فعالان در حوزه استعدادیابی براي شکوفایی استعدادهایشان داشته باشد، گفت:
آن چیزي که دولت باید انجام دهد حمایت از این بچه ها است. بچه هایی که استعداد دارند اما امکان بروز این استعداد ها برایشان

 
وجود ندارد. سازمان هایی در کشور وجود دارد که می تواند در این زمینه کمک کننده باشد. 

 
 -
-



اعلام برنامه هاي هفته زن در هرمزگان

منبع: ایسناشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري هرمزگان برنامه هاي هفته زن در استان را اعلام کرد.

 نرگس منتظري تختی، مدیرکل امور زنان و خانواده
استانداري هرمزگان، در گفت وگو با ایسنا، ضمن گرامیداشت هفته زن، اظهار کرد: در پی سفر معاون رئیس جمهور در امور بانوان و
خانواده به هرمزگان، بسیاري از مشکلات احصا شده در حوزه بانوان به ایشان گزارش داده شد و امیدواریم این سفر منشأ خیر و برکات

 
و اتفاقات خوبی براي بانوان استان باشد. 

وي افزود: ایجاد فضاهاي تفریحی ویژه بانوان در سواحل و همچنین تسهیل گري براي بانوان کارآفرین و مشغول به مشاغل خرد
خانگی از جمله درخواست هاي مهم ما از معاون رئیس جمهور بود و بنا شد از بودجه ها و اعتبارات دولتی این موارد را پوشش دهند.
حمایت از بانوان کارآفرین منوط به این خواهد بود که بتوانند حداقل یک نفر را تحت پوشش بیمه اي قرار دهند و شغلی پایدار ایجاد

 
کنند. 

 
 

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري هرمزگان بیان کرد: در هفته زن برنامه هایی ویژه بانوان تدوین و به دستگاه هاي اجرایی ابلاغ



شده است. از جمله این برنامه ها می توان به برگزاري کارگاه «حس خوب ریحانه» در بوستان هاي استان به همراه ارائه میزهاي

 
مشاوره و انجام ورزش هاي مفرح همگانی اشاره کرد. 

وي عنوان کرد: برگزاري مراسم و کارگاه هایی با محوریت کانون پرورش فکري کودکان استان براي حضور مادران و فرزندان در کنار
یکدیگر، سرکشی به خانواده هاي شهدا، راه اندازي ورزش هاي همگانی در محلات، برگزاري مراسم تجلیل از مادران و همسران شهید
تحت عنوان «اسوه هاي صبر و استقامت» با محوریت بنیاد حفظ آثار دفاع مقدس، برگزاري نمایشگاه عرضه محصولات مشاغل خانگی،
بازدید از بند نسوان زندان هاي هرمزگان، سرکشی از کارگاه هاي فعال کارآفرینی و دیدار با نماینده ولی فقیه در هرمزگان از دیگر

 
برنامه هاي هفته زن در هرمزگان است. 

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري هرمزگان اضافه کرد: تجلیل از بانوان کارمند و یا همسران کارمندان مرد داراي بیش از 4 فرزند
در راستاي عمل به منویات مقام معظم رهبري(مدظله العالی) در خصوص ترویج فرزندآوري و مسئله جمعیت از دیگر برنامه هایی
است که به دستگاه هاي اجرایی استان ابلاغ شده است. پویش «مهر مادري» نیز با همکاري ستاد دیه استان براي آزادي حداقل دو

 
تن از بانوان با جرائم غیرعمد در زندان هاي استان برگزار می شود. 

 
 

انتهاي پیام



پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/11/04

پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید
گندم بانک ملی ایران در راستاي حمایت از تولید ملی، کار و سرمایه
ایرانی و همچنین حمایت از بخش کشاورزي بالغ بر 20 هزار میلیارد
ریال تسهیلات به منظور خرید گندم از کشاورزان تخصیص داده است.
نوآوران آنلاین- به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، این
تسهیلات به منظور پرداخت به موقع بهاي گندم به کشاورزان از طریق
تزریق نقدینگی در اختیار شرکت بازرگانی دولتی ایران قرار گرفته تا

ضمن رفع نگرانی و دغدغه کشاورزان، با فعال سازي کارخانجات آرد و صنایع تبدیلی مربوطه گامی نیز در رسیدن به خودکفایی در

 
این محصول استراتژیک و صنایع وابسته آن باشد. 

این بانک همچنین از ابتداي سال جاري تا پایان آذرماه بالغ بر 84 هزار و 382 فقره تسهیلات سرمایه در گردش به مبلغ 441 هزار و
872 میلیارد ریال در راستاي حمایت از تولید و اشتغال پرداخت کرده است. پرداخت 31 هزار و 784 فقره تسهیلات سرمایه ثابت به

مبلغ 83 هزار و 975 میلیارد ریال به بخش هاي تولیدي نیز از دیگر اقدامات بانک ملی ایران طی مدت مذکور بوده است.



توجه ویژه سازمان هاي مناطق آزاد بر حمایت از فعالیت بانوان در مناطق

آزاد

منبع: روزنامه اقتصاد کیششماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/11/04

مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاري _ صنعتی و ویژه اقتصادي، گفت: بیش از یک و نیم میلیون نفر در
مناطق آزاد کشور سکونت دارند و جامعه بانوان ما در شعاع تاثیر مناطق آزاد فعالیت می کنند که باید با دید وسیع تر نسبت

به موضوعات بانوان فکر و برنامه ریزي داشته باشیم.

سعید محمد در ارتباط ویدئوکنفرانسی با بانوان شاغل در
سازمان هاي مناطق آزاد ضمن تبریک به مناسبت ولادت
حضرت فاطمه زهرا (س) و بزرگداشت روز زن افزود: امروز
مشکلات اقتصادي بر وضعیت زندگی مردم سایه افکنده و
سبب افزایش آسیب هاي اجتماعی بویژه طلاق، اعتیاد و

 
حاشیه نشینی شده است که باید شناسایی شود. 

وي ادامه داد: ضروري است جامعه آماري درستی را تنظیم
کنیم و براي تک تک آن برنامه ریزي داشته باشیم و در
کنار سایر نهادها و همه بزرگوارانی که در حوزه بانوان در

مناطق آزاد فعال هستند به صورت ویژه به آسیب هاي اجتماعی مناطق رسیدگی و برنامه ریزي کنیم و نسبت به آن باید اهتمام ویژه

 
داشته باشیم. 

مشاور رئیس جمهور، توانمندسازي بانوان را از موضوعات مهم و در دستور کار اصلی دبیرخانه و مناطق آزاد کشور دانست و گفت:
حضور سرمایه گذاران در مناطق آزاد فرصت مغتنمی است و باید حداکثر بهره را ببریم و از این طریق مشکلات بانوان را حل و فصل
نماییم. پیشنهاداتی را آماده کنیم که سرمایه گذاران در بدو ورود و در زمان اخذ پروانه و تنظیم قرارداد کاري به اشتغال بانوان اهتمام

 
ویژه داشته باشند. 

سعید محمد در ادامه به کارخانه تولید پوشاك در منطقه آزاد ماکو اشاره کرد و افزود: در این کارخانه تولیدي حدود 600 بانوي

 
سرپرست خانوار مشغول به فعالیت هستند و این ایده کارفرما بسیار قابل احترام و ستودنی است. 

وي احترام به کرامت بانوان و ایجاد ابزارهاي حمایتی براي آنان را از وظایف مدیران مناطق برشمرد و گفت: ما جامعه اي هستیم با
یکسري مشخصات و شاخصه هاي خاص، که در این فضا بانوان نسبت به آقایان آسیب پذیرتر هستند و باید مورد دغدغه مسئولین

 
مناطق باشند. 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی و ویژه اقتصادي بر تشکیل اتاق فکري با حضور نخبگان و صاحب نظران در مناطق آزاد با
هدف بهبود و کاهش آسیب هاي اجتماعی در این مناطق تاکید کرد و افزود: در راستاي توانمندسازي شهروندان براي نیل به جامعه
ایی مطلوب توجه به این قشر بسیار حائز اهمیت است و باید با جدید پیگیري شود. این نقطه اتصالی است بین جامعه بانوان در مناطق
آزاد و رئساي مناطق که به صورت قانونمند و ضابطه مند طراحی و دستورالعمل هاي آن ابلاغ و اخذ شوند.تاریخ انتشار 4 بهمن 1400



64 خانواده نیازمند کردستانی دهه فجر امسال صاحبخانه می شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/11/04

سنندج- ایرنا- مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) کردستان گفت: همزمان با ایام دهه مبارك فجر 64 واحد مسکونی ویژه
مددجویان زیرپوشش این نهاد در استان به بهره برداري رسیده و تحویل خانوارها می شود.

سنندج- ایرنا- مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره)
کردستان گفت: همزمان با ایام دهه مبارك فجر 64 واحد
مسکونی ویژه مددجویان زیرپوشش این نهاد در استان به

 
بهره برداري رسیده و تحویل خانوارها می شود. 

به گزارش ایرنا، رضا طوسی روز دوشنبه در کمیته همیاري
و سازمان هاي حمایتی ستاد دهه فجر استان اظهار داشت:
کمبته همیاري به مناسبت دهه مبارك فجر با مسوولیت
کمیته امداد و عضویت 14 سازمان در سطح کشوري،
استانی و شهرستانی تشکیل می شود و هدف آن فراهم

سازي زمینه بهره گیري هر چه بیشتر محرومان و نیازمندان جامعه از امکانات خدماتی و رفاهی دستگاه هاي دولتی و غیر دولتی

 
است. 

وي افزود: از طریق اعضاي این کمیته برنامه هاي ویژه اي در زمینه ارائه خدمات به نیازمندان به ویژه در سطح روستاها و مناطق

 
محروم این استان براي ایام دهه مبارك فجر پیش بینی شده است. 

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی(ره) کردستان با بیان اینکه براساس برنامه ریزي هاي انجام شده در ایام دهه فجر 64 واحد مسکن
تحویل مددجویان زیرپوشش می شود، گفت: اهداي 193 فقره جهیزیه و کمک هزینه ازدواج، ارائه 2 هزار و 100مورد خدمات

 
بهداشتی درمانی و پرداخت 230 فقره وام کارگشایی از دیگر برنامه هاي دهه مبارك فجر امسال است. 

وي با بیان اینکه همچنین110 فقره تسهیلات اشتغال از طریق کمیته امداد امام خمینی(ره) کردستان به مددجویان پرداخت خواهد
شد، اظهار داشت: برپایی میز خدمت، دیدار با خانواده هاي مددجو و پرداخت کمک هاي موردي از دیگر برنامه هاي این نهاد به

 
مناسبت دهه فجر امسال است. 

در حال حاضر 153 هزار نفر در کردستان زیرپوشش کمیته امداد امام(ره) قرار دارند که 32 هزار و 800 نفر از این تعداد زنان

 
سرپرست خانوار هستند. 

 
برچسب ها 
- کردستان 



 
- کمیته امداد امام خمینی 

 
- سنندج 

- دهه فجر



پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی براي خرید
گندم

پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی براي خرید گندم

منبع: پولی مالیشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/11/04

به گزارش اخبار پولی مالی به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، این تسهیلات به منظور پرداخت به موقع بهاي گندم به
کشاورزان از طریق تزریق نقدینگی در اختیار شرکت بازرگانی دولتی ایران قرار گرفته تا ضمن رفع نگرانی و دغدغه

کشاورزان، با فعال سازي کارخانجات آرد و صنایع تبدیلی مربوطه گامی نیز در

اخبار پولی مالی-بانک ملی ایران در راستاي حمایت از
تولید ملی، کار و سرمایه ایرانی و همچنین حمایت از بخش

 
کشاورزي بالغ بر 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات به منظور خرید گندم از کشاورزان تخصیص داده است. 

به گزارش اخبار پولی مالی به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، این تسهیلات به منظور پرداخت به موقع بهاي گندم به کشاورزان
از طریق تزریق نقدینگی در اختیار شرکت بازرگانی دولتی ایران قرار گرفته تا ضمن رفع نگرانی و دغدغه کشاورزان، با فعال سازي

 
کارخانجات آرد و صنایع تبدیلی مربوطه گامی نیز در رسیدن به خودکفایی در این محصول استراتژیک و صنایع وابسته آن باشد. 

این بانک همچنین از ابتداي سال جاري تا پایان آذرماه بالغ بر 84 هزار و 382 فقره تسهیلات سرمایه در گردش به مبلغ 441 هزار و

 
872 میلیارد ریال در راستاي حمایت از تولید و اشتغال پرداخت کرده است. 

پرداخت 31 هزار و 784 فقره تسهیلات سرمایه ثابت به مبلغ 83 هزار و 975 میلیارد ریال به بخش هاي تولیدي نیز از دیگر اقدامات
بانک ملی ایران طی مدت مذکور بوده است.



پارسیان 4هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج پرداخت
کرد

پارسیان 4هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج پرداخت کرد

منبع: پولی مالیشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/11/04

به گزارش اخبار پولی مالی، بانک پارسیان از ابتداي سال 1400 تا پایان آذرماه تعداد 5،528 فقره تسهیلات قرض الحسنه
ازدواج به مبلغی بالغ بر4 هزار و529 میلیارد ریال به هموطنان پرداخت کرده است که به ترتیب ماه ها، خرداد، شهریور، تیر و

آذرماه بیشترین میزان پرداخت این وام را به خود اختصاص داده اند.

اخبار پولی مالی-بیش از 5 هزار و 500 نفر در 9 ماهه سال
1400 از تسهیلات قرض الحسنه ازدواج بانک پارسیان بهره مند

 
شدند. 

به گزارش اخبار پولی مالی، بانک پارسیان از ابتداي سال 1400 تا پایان آذرماه تعداد 5،528 فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به
مبلغی بالغ بر4 هزار و529 میلیارد ریال به هموطنان پرداخت کرده است که به ترتیب ماه ها، خرداد، شهریور، تیر و آذرماه بیشترین

 
میزان پرداخت این وام را به خود اختصاص داده اند. 

همچنین این بانک به منظور نقش آفرینی موثرتر و در راستاي ایفاي نقش مسئولیت اجتماعی خود، از ابتداي سال1400 تاکنون
جمعا تعداد35000 فقره تسهیلات به مبلغ 16،865 میلیاردریال در بخش هاي ازدواج ، اشتغال، درمان، ضروري، مسکن و ... به

هموطنان پرداخت کرده است.



قدردانی از واحدهاي برتر ستادي، استانی و شعب بانک توسعه تعاون

منبع: روزنامه عصر اقتصادشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/11/04

مراسم قدردانی از واحدهاي برتر ستادي، استانی و شعب بانک توسعه تعاون به طور همزمان در سراسر کشور ازطریق ارتباط
ویدئو کنفرانسی با حضور مدیرعامل و اعضاء هیات مدیره برگزار شد. به گزارش روابط عمومی توسعه تعاون، حجت اله

مهدیان، مدیرعامل بانک توسعه تعاون در این مراسم با تبریک به واحدهاي برگزیده بانک ...

مراسم قدردانی از واحدهاي برتر ستادي، استانی و شعب
بانک توسعه تعاون به طور همزمان در سراسر کشور
ازطریق ارتباط ویدئو کنفرانسی با حضور مدیرعامل و اعضاء

 
هیات مدیره برگزار شد. 

به گزارش روابط عمومی توسعه تعاون، حجت اله مهدیان،
مدیرعامل بانک توسعه تعاون در این مراسم با تبریک به واحدهاي برگزیده بانک گفت: تداوم بهبود عملکرد بانک منوط تلاش

 
همکاران شعب در ارتقاي شاخص هاي عملکردي در دوره هاي زمانی جدید است. 

مدیرعامل با یادآوري توقعات رئیس جمهوري از سیستم بانکی اظهارکرد: نگاه دولت جدید به شبکه بانکی بسیار سازنده و ارزشمند

 
است و تعبیر رئیس جمهوري به بانکداران به امناي جامعه نشان از عمق نگاه راهبردي ایشان به ارکان پولی و مالی در اقتصاد است. 

او افزود: به نمایندگی از همکاران بانک توسعه تعاون و به عنوان یکی از هشت مدیر عامل منتخب شبکه بانکی در حضور رئیس
جمهوري و مقامات اقتصادي دولت، درخصوص اقدامات موثر، مزیت ها و تجارب بانک در طرح هاي ملی و همچنین مشکل کمبود

 
سرمایه بانک مطالبی عنوان کردم و امید است با حمایت دولت، نقش موثر بانک در حمایت از تعاونگران و کارآفرینان تقویت شود. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون گفت: الزامات حاکمیت شرکتی در این بانک در دو سال اخیر اجرایی شده است و عمده تصمیمات و

 
راهبردهاي اجرایی بانک در حال انتقال به هیات عامل است و نقش هیات مدیره در جایگاه سیاستگذاري و نظارت تقویت می شود. 

در ادامه جلسه سیدباقر فتاحی رئیس هیات مدیره بانک توسعه تعاون گفت: تداوم عملکرد مالی مثبت واحدهاي بانک در ضمن انجام
تکالیف توسعه اي در سال جاري دنبال شده است و 22 استان در وضع مناسب مالی قرار دارند و سایر استان ها نیز در مسیري هدایت
می شوند تا با اتکا به ارتقاء درآمدهاي مشاع و غیر مشاع مبتنی بر خدمات مناسب و نیز قراردادهاي کارمزد محور، به لحاظ عملکرد

 
مالی به نقطه قابل اتکایی دست یابند. 

او با بیان عاملیت بانک در موضوع تسهیلات بند الف تبصره 18 قانون بودجه سال 1400 گفت: این طرح ملی فرصتی است تا با
همکاري و هم افزایی با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت راه و شهرسازي و وزارت میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی؛ نقش حمایتی بانک از کارآفرینان و تعاونگران ارتقاء یابد و همکاران شعب نیز می توانند از سویی



مشتریان واجد شرایط را در مسیر دریافت این تسهیلات هدایت نمایند و نیز در جذب معرفی شدگان به عنوان مشتریان پایدار بانک

 
اهتمام کافی را داشته باشند. 

 
او افزود: سقف اختیار مدیریت استان ها جهت پرداخت تسهیلات مذکور به 200 میلیارد ریال افزایش یافته است. 

رئیس هیات مدیره بانک توسعه تعاون گفت: فرمان رئیس جمهوري مبنی بر رعایت سهل گیري و تسهیل فرآیند اعطاي تسهیلات
عمومی و خرد همواره طی سال هاي اخیر مورد تاکید مدیران ارشد بانک بوده است و لزوم تبعیت براي تحقق اهداف ابلاغی رئیس

 
جمهوري براي شبکه بانکی در سطوح مدیریتی و اجرایی حائز اهمیت است. 

در این مراسم که همچنین با حضور امیر هوشنگ عصارزاده و محمد جعفر ایرانی اعضاي هیات مدیره بانک همراه بود، قدردانی از
شعب و باجه هاي برتر استانی نیز به صورت همزمان با حضور مدیران استانی برگزار شد و روساي شعب برتر لوح قدردانی مدیرعامل را

 
دریافت کردند، 

ضمن آنکه «امور فناوري اطلاعات و ارتباطات»، ادارات کل «برنامه ریزي و مدیریت عملکرد»، «سازمان و روش ها» و «هوش کسب و
کار و توسعه محصول» زیرمجموعه معاونت امور برنامه ریزي و فناوري اطلاعات و «امور بین الملل» زیرمجموعه معاونت امور عملیات

 
بانکی به عنوان واحدهاي ستادي منتخب مورد قدردانی قرار گرفتند. 

استان هاي البرز و مازندران در بین مدیریت هاي شعب درجه یک، استان هاي گیلان و گلستان در بین مدیریت هاي شعب درجه دو

 
و استان هاي زنجان و قم در میان مدیریت هاي شعب درجه سه به عنوان استان هاي برتر مورد تجلیل واقع شدند. 

همچنین شعب برتر در هر یک از رده هاي شعب ممتاز و درجه یک، دو ، سه ، چهار و پنج، شعب موفق در هر یک از شاخص هاي
پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري، پرداخت تسهیلات حمایتی، تحقق سود حسابداري، درصد تحقق منابع، درصد

 
تحقق منابع ارزان قیمت، عملکرد اخذ کارمزد، صدور ضمانت نامه و باجه هاي برتر نیز مورد تشویق قرار گرفتند. 

در این نشست احمد محمدي، مدیر امور استان ها و شعب، برخی مدیران استانی و روساي شعب برگزیده نیز به صورت
ویدئوکنفرانسی مطالب خود را مطرح کردند، ضمن آنکه در این مراسم یاد همکاران فقید بانک نیز گرامی داشته شد.



بانک مهر ایران با صندوق مدارس غیردولتی تفاهم نامه امضا کرد

منبع: پولی مالیشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/11/04

به گزارش اخبار پولی مالی به نقل از روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، امروزه اهمیت آموزش در توسعه یافتگی
جوامع بر کسی پوشیده نیست و بسیاري از پژوهشگران توسعه، نقش آموزش را از هر عامل دیگري در پیشرفت کشور پررنگ

تر می دانند. در همین راستا بانک قرض الحسنه مهر ایران با توجه ویژه به حوزه آموزش در

اخبارپولی مالی-بانک قرض الحسنه مهر ایران براي افزایش
حمایت خود از بخش آموزش کشور، با صندوق حمایت از

 
توسعه مدارس غیردولتی، تفاهم نامه امضا کرد. 

به گزارش اخبار پولی مالی به نقل از روابط عمومی بانک
قرض الحسنه مهر ایران، امروزه اهمیت آموزش در توسعه
یافتگی جوامع بر کسی پوشیده نیست و بسیاري از
پژوهشگران توسعه، نقش آموزش را از هر عامل دیگري در

 
پیشرفت کشور پررنگ تر می دانند. 

در همین راستا بانک قرض الحسنه مهر ایران با توجه ویژه به حوزه آموزش در تلاش است تا با همکاري نهادهاي مرتبط، گام هاي
مثبتی در توسعه سواد مالی و کاهش دغدغه خانواده ها در بخش آموزش بردارد. ساخت و بازسازي 5 مدرسه در مناطق محروم کشور
از اقدامات این بانک در راستاي ایفاي مسئولیت اجتماعی در حوزه آموزش بوده است. نکته دیگر اینکه با هم افزایی بین حوزه هاي

 
«آموزش» و «قرض الحسنه» می توان شاهد توسعه دانش و اقتصاد در جامعه به صورت تومان بود. 

در همین راستا، انعقاد تفاهم نامه با نهادهاي مختلف آموزش عالی براي افزایش رفاه و کاهش دغدغه مندي دانشجویان دانشگاه هاي
مختلف نیز جزو اقدامات ارزشمند بانک قرض الحسنه مهر ایران به شمار می رود. بانک قرض الحسنه مهر ایران به تازگی نیز تفاهم
نامه اي با «صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی» در چارچوب «طرح حمایتی اشخاص حقوقی» به امضا رساند که برنامه هاي

 
نوینی براي توسعه این بخش دارد. 

در مراسم امضاي این تفاهم نامه که با حضور دکتر «سید سعید شمسی نژاد» مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران و «عباس
معزي» مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی همراه بود، اعلام شد که پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به افراد

 
معرفی شده از سوي صندوق، از محل وجوه حساب قرض الحسنه ویژه شخص حقوقی انجام می شود. 

بانک قرض الحسنه مهر ایران براي حمایت از توسعه مدارس غیردولتی، به سهم خود و متناسب با واریزي صندوق در هر مرحله می
تواند از محل منابع آزاد در اختیار خود، مطابق با ضوابط جاري، براي رفع نیاز ضروري جامعه هدف اقدام به پرداخت تسهیلات قرض
الحسنه به افراد معرفی شده کند. تسهیلات ارائه شده بر مبناي عقد قرض الحسنه و با کارمزد 4 درصد و مدت بازپرداخت آن نیز

 
حداکثر 18 ماه است. 

 
منابع بانک قرض الحسنه مهر ایران 56 درصد رشد کرد 

دکتر سید سعید شمسی نژاد، مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با تأکید بر اینکه اهمیت آموزش بر کسی پوشیده نیست، اظهار
کرد: جوامع پیشرفته در بستر آموزش به ویژه آموزش هاي پایه فعالیت دارند و ما نیز می توانیم در صورت توجه به این حوزه،

 
مشکلاتی را که در بعد کیفیت نیروي انسانی با آن روبه رو هستیم، برطرف کنیم. 



وي با اشاره به امضاي تفاهم نامه با صندوق توسعه حمایت از مدارس غیردولتی، افزود: با توجه به ایفاي نقش مسئولیت اجتماعی
بانک، به طور جدي در پی همکاري با نهادهاي بسیار ارزشمند حوزه آموزش از جمله این صندوق هستیم و این همکاري را ادامه
خواهیم داد. همه اعضاي بانک قرض الحسنه مهر ایران مشتاقانه با این صندوق و دیگر نهادهاي حوزه آموزش و پروش همکاري دارند

 
و به دنبال توسعه این بخش هستند. 

شمسی نژاد با اشاره به اینکه فعالیت هاي بانک قرض الحسنه مهر ایران همواره آثار و برکات بسیار خوبی به همراه داشته، اظهار کرد:
از ابتداي سال جاري تا کنون با 56 درصد رشد منابع روبه رو بودیم که بالاتر از رشدهاي متعارف شبکه بانکی است. همچنین با توسعه

 
منابع، رشد مصارف قرض الحسنه نیز صورت گرفته است. 

 
بانک قرض الحسنه مهر ایران تا پایان سال 2.5 میلیون فقره تسهیلات پرداخت می کند 

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران ادامه داد: از ابتداي سال حدود 2 میلیون و 100هزار فقره وام پرداخت شده که این رقم تا
پایان سال به بیش از 2.5 میلیون فقره خواهد رسید. همچنین تسهیلات پرداختی در حوزه اشتغال بیش از 300هزار فقره به ارزش

 
145هزار میلیارد ریال و تسهیلات در حوزه دانشجویی نیز 153هزار فقره با رقم بیش 1225 میلیارد ریال بوده است. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه با صندوق توسعه حمایت از مدارس غیردولتی، گفت: تسهیلات ما در حوزه آموزش و پرورش و
مدارس در چند مرحله می تواند توسعه پیدا کند. نخست تسهیلاتی که به مؤسسان، مدیران، معلمان و کادر اجرایی مدارس غیردولتی

 
پرداخت خواهد شد. 

شمسی نژاد اظهار کرد: در مرحله بعدي، پرداخت تسهیلات به اولیا را خواهیم داشت. ما شعاري با عنوان «کارت مهر، کارت زندگی»
داریم؛ یعنی بانک قرض الحسنه مهر ایران از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه باید به سمت شئونات مختلف زندگی مردم حرکت کند
که یکی از موارد مهم این بخش، توجه افراد به حوزه آموزش است. ما می توانیم با پرداخت تسهیلات به اولیا، دغدغه آموزش خانواده
ها را رفع کنیم. در مرحله سوم، تسهیلات ما می تواند در بخش خرید ملزومات و کالاهاي مورد نیاز مدارس در قالب کالاکارت

 
پرداخت شود. 

به گفته مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران، فارغ از مدارس غیردولتی که نفوذ غیرقابل انکاري در بخش آموزش دارند، در حوزه

 
مسئولیت اجتماعی می توانیم با همکاري صندوق، در بخش هایی که بعد آموزش در آن ها ضعیف است، فعالیت ها را توسعه دهیم. 

وي تأکید کرد: باید بتوانیم سالانه تعدادي از دانش آموزانی را که کم برخوردار هستند حمایت کنیم؛ ضمن اینکه برکت قرض الحسنه

 
بسیار زیاد است و باید بتوانیم حلقه هاي همکاري را پایدار کنیم. 

 
نخستین سازوکار وقف در حوزه علمی راه اندازي می شود 

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران همچنین از راه اندازي نخستین سازوکار وقف علم و فناوري با همکاري صندوق توسعه
حمایت از مدارس غیردولتی و دیگر نهادهاي حوزه آموزش و پرورش خبر داد و گفت: بسیاري از افراد و واقفان می خواهند در بستر و
حوزه وقف ورود داشته باشند که تعامل بسیار خوبی را هم با بانک قرض الحسنه مهر ایران دارند. بانک نیز در حال طراحی ابزارهایی

 
است که بخشی از درآمد، منابع و اقداماتی که این افراد انجام می دهند به توسعه وقف علم و فناوري سرازیر شود. 

شمسی نژاد با تأکید بر تقویت سواد مالی در جامعه، اظهار کرد: دلیل اصلی توسعه یافتگی این است که در برخی جوامع دانش آموزان
از مقطع پایه با سواد مالی آشنا می شوند، اما متأسفانه در کشور ما بحث آموزش در حوزه سواد مالی از پایه آغاز نمی شود. با بررسی
هایی که داشتیم در اقتصادهاي توسعه یافته از 200 سال قبل، اقتصاد یا سواد مالی جزو دروس اصلی این کشورها در آموزش پایه

 
بوده است. 

وي ادامه داد: البته این موضوع در بخش هایی از جامعه ما نیز شکل گرفته و کتاب هایی در حوزه سواد مالی براي مقاطع پایین تدوین
شده و دوره هاي بسیار خوبی هم در حال برگزاري است که در همین راستا ما نیز می توانیم این دوره ها را با محوریت سواد مالی با
موضوع قرض الحسنه برگزار کنیم، در واقع کارگاه هاي آموزشی را از بدنه بانک در مدارسی که صندوق به ما معرفی می کند، تشکیل

 
می دهیم. 

 
مطالبات بانک قرض الحسنه مهر ایران کمتر از یک درصد است 

حسن تلیکانی، عضو هیأت مدیره بانک قرض الحسنه مهر ایران نیز در این مراسم گفت: هدف بانک قرض الحسنه مهر ایران و صندوق



حمایت از توسعه مدارس غیردولتی، کاهش دغدغه مردم و جامعه به خصوص طبقات متوسط به پایین است؛ به نحوي که صندوق

 
توسعه حمایت از مدارس غیردولتی به دنبال آسان کردن ثبت نام است و ما نیز در پی آسان کردن دریافت تسهیلات هستیم. 

وي افزود: اگر بتوانیم با همکاري یکدیگر کاري کنیم تا مدارس از طریق بانک قرض الحسنه مهر ایران هزینه ها را براي مردم تأمین
مالی کنند، بسیار مؤثر خواهد بود. براي وصول مطالبات ممکن است مشکلاتی از لحاظ مالی براي مدارس ایجاد شود، اما بانک به

 
راحتی می تواند این مسائل را حل کند. 

تلیکانی با اشاره به فرهنگ سازي در خصوص دریافت بیمه از سوي مردم و ایجاد ابزارهاي تشویقی تأکید کرد: در روستاها یک فرد
براي 2 میلیون تومان خرید بیمه شخص ثالث هم با مشکل مواجه است و بر همین اساس ما از 2 سال پیش پرداخت تسهیلات خرد
بدون ضامن در این حوزه را آغاز کردیم؛ موضوعی که مورد تأکید وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزي است و قرار است به زودي در

 
بانک ها اجرا شود. 

عضو هیأت مدیره بانک قرض الحسنه مهر ایران با اشاره به اینکه بانک قرض الحسنه مهر ایران به حدود 2 میلیون و 500 هزار نفر از
افرادي که درخواست بیمه داشته اند، وام بدون ضامن پرداخت کرده، تصریح کرد: چنین مدل هایی را براي دانش آموزانی که در

 
مدارس غیردولتی ثبت نام کنند نیز می توانیم انجام دهیم و حتی براي اولیا نیز کالاکارت در نظر بگیریم. 

وي با اشاره به میزان بالاي وام پرداخت شده از سوي بانک قرض الحسنه مهر ایران، ادامه داد: از نظر منابع بین 13 بانک خصوصی
رتبه ششم را داریم و هدف این است که به رتبه اول دست پیدا کنیم. خوشبختانه مطالبات ما نیز کمتر از یک درصد است که از این
میزان هم تقریباً 80 درصد به طور کامل قابل وصول است؛ بنابراین در واقعیت مطالبات ما کمتر از این رقم است که نشان از اعتماد و

 
رضایت مردم به بانک قرض الحسنه دارد. 

 
اقتصاد آموزش و پروش در بخش غیردولتی متمرکز است 

منوچهر ناصرالملکی رئیس هیأت مدیره صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی در این مراسم اظهار کرد: این صندوق بر اساس
قانون تأسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی غیردولتی در سال 1395 به حکم قانون تأسیس شد که اساسنامه آن نیز به تصویب

 
هیأت وزیران رسیده است. از سال گذشته نیز عملیات جدي حمایتی خود را در حوزه مدارس غیردولتی کشور آغاز کرده است. 

وي با بیان اینکه اقتصاد آموزش و پروش به معناي گردش مالی و کسب وکار در بخش غیردولتی متمرکز است، تصریح کرد: از لحاظ

 
ظرفیت ارائه خدمات با جمعیت حدود 250هزار معلم، مدیر و کادر اجرایی آموزشی در حال ارائه خدمات است. 

به گفته ناصر الملکی، بخش عمده توسعه آموزش و پرورش به لحاظ کیفی بر عهده بخش غیردولتی بوده و عنصر کیفیت در مدارس

 
غیردولتی شاخص اصلی فعالیت هاست. ضمن اینکه بحث کارآفرینی و کسب و کاري را بخش غیردولتی بر عهده دارد. 

رئیس هیأت مدیره صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی تأکید کرد: خدمات صندوق تسهیل گري در راستاي روان سازي و
تسهیل ارائه خدمات است و تلاش می کند بتواند هم کمک هاي دولت را و هم مشارکت مؤسسان را در راستاي افزایش تاب آوري و

 
ارتقاي کمی و کیفی و توسعه مدارس غیردولتی به کار گیرد. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه با بانک قرض الحسنه مهر ایران، گفت: این تفاهم نامه بخشی از خدمات صندوق است که در قالب
یکی از پروژه هاي ارائه خدمات تسهیلاتی و حمایتی از مؤسسان مدارس غیردولتی عملیاتی می شود. امیدواریم اعتباري را که از

 
طریق دولت در اختیار صندوق قرار می گیرد با کمک بانک افزایش دهیم تا با سرعت به متقاضیان، خدمات رسانی کنیم. 

 
همکاري با بانک قرض الحسنه مهر ایران منتج به اتفاقات مثبت می شود 

در این برنامه، عباس معزي مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی نیز تفاهم نامه مذکور را نقطه شروعی براي
همکاري هاي گسترده تر با بانک دانست و گفت: ما در حال حاضر 17هزار مدرسه در کشور با 250هزار پرسنل و 2 میلیون دانش

 
آموز داریم که البته حدود 1.5 میلیون صندلی خالی داریم که امکان تکمیل ظرفیت وجود دارد. 

وي ادامه داد: در بستر تفاهم نامه با بانک قرض الحسنه مهر ایران می توانیم به اولیا در پرداخت شهریه ها نیز کمک کنیم و حتی

 
کالاکارت هایی در اختیار آن ها قرار دهیم. 

معزي ادامه داد: آموزش بحث بسیار مهمی در جامعه است. ضمن اینکه توسعه با آموزش آغاز می شود و در غیر این صورت به هدف

 
نخواهیم رسید. 



به گفته مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی، مدارس غیردولتی پیشرو و چابک هستند و به این واسطه طرح هاي
خوبی را نیز اجرا خواهند کرد که با همکاري بانک قرض الحسنه مهر ایران می توانیم نتایج مناسبی را به دست آوریم.



دولت سیزدهم به دنبال صیانت از اشتغال، تولید و کسب و کار است

منبع: روزنامه اقتصاد سرآمدشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/11/04

دولت سیزدهم به دنبال صیانت از اشتغال، تولید و کسب و کار است

 
با طرح حمایت از کارخانجات و واحدهاي صنعتی و تولیدي 

 
دولت سیزدهم به دنبال صیانت از اشتغال، تولید و کسب و کار است 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: دولت سیزدهم با طرح حمایت از کارخانجات و واحدهاي صنعتی و تولیدي به دنبال صیانت از
اشتغال، تولید و کسب و کار است.به گزارش اقتصادسرآمد، سید رضا فاطمی امین در جلسه صحن علنی مجلس شوراي اسلامی در
مورد طرح دوفوریتی حمایت از کارخانجات و واحدهاي صنعتی و تولیدي افزود: ثروت کشور، کسب و کارهاي آن هستند و باید آنها را
تقویت و از آسیب ها حفظ کرد تا در ارتقاي تولید و اشتغال موثر بیفتند.وي بیان داشت: طرحی که اکنون در مجلس مطرح است
مورد حمایت جدي رییس جمهوري است و دولت موافقت خود را با آن اعلام کرده است.فاطمی امین تصریح کرد: کلیات این طرح،
صیانت از اشتغال، تولید و کسب و کار است.وي ادامه داد: در مقطعی در تاریخ اقتصادي کشور به سر می بریم که کسب و کارهاي
زیادي شکل گرفته اند که برخی از آنها قدیمی و فرسوده شده اند و امروز ضرورت دارد حمایت ویژه اي از کسب و کارها و تولید
داشته باشیم.وزیر صنعت، معدن و تجارت ابراز امیدواري کرد نمایندگان مجلس شوراي اسلامی به کلیات این طرح راي دهند، زیرا
حتی اگر نواقصی داشته باشد در کمیسیون صنایع و معادن مجلس قابل رفع است.به گزارش ایرنا، در جلسه علنی امروز مجلس شوراي
اسلامی ابتدا رسیدگی به گزارش کمیسیون صنایع و معادن در مورد طرح دوفوریتی حمایت از کارخانجات و واحدهاي صنعتی و
تولیدي مورد بررسی قرار گرفت که در نهایت نمایندگان با 115 راي موافق، 108 راي مخالف و پنج راي ممتنع با کلیات آن مخالفت
کردند. کلیات این طرح در حالی با مخالفت نمایندگان مواجه شد که دو فوریت آن در جلسه هفتم دي ماه 1400به تصویب رسیده
بود.در ادامه گزارش کمیسیون صنایع و معادن در مورد طرح ساماندهی صنعت خودرو (اعاده شده از شوراي نگهبان) از سوي
نمایندگان بررسی شد که در نهایت نمایندگان با 166 راي موافق و 39 راي مخالف از مجموع 236 نماینده حاضر بر مصوبه مجلس در
این طرح اصرار کردند و این طرح براي تصمیم گیري نهایی به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شد.بر اساس ماده 4 این طرح، هر
شخص حقیقی یا حقوقی می تواند به ازاي صادرات خودرو یا قطعات خودرو یا سایر کالاها و یا خدمات مرتبط با انواع صنایع نیرو
محرکه و یا از طریق واردات بدون انتقال ارز نسبت به واردات خودرو تمام برقی یا دو نیرویی (هیبریدي) و یا واردات خودروي بنزینی
یا گاز سوز با برچسب انرژي ب (b) و بالاتر و یا داراي شاخص ایمنی سه ستاره و یا بالاتر بر اساس گواهی هاي استاندارد معتبر،

معادل ارزش صادراتی خود اقدام کند.



انتشار فراخوان طرح احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت

منبع: شاناشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیریت سرمایه گذاري و کسب وکار شرکت ملی نفت
ایران فراخوان طرح احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت

 
را منتشر کرد. 

به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی نفت ایران، این
شرکت به منظور اجراي بندهاي 14 و 15 سیاست هاي
اقتصاد مقاومتی ابلاغی مقام معظم رهبري (مدظله العالی)
مبنی بر افزایش ذخایر نفت و گاز کشور و توسعه ظرفیت
هاي تولید و برداشت صیانتی از منابع هیدروکربوري کشور
و مستند به قانون وظایف و اختیارات وزارت نفت و قانون

اساس نامه شرکت ملی نفت ایران، با هدف اشتغال زایی، تحقق اقتصاد دانش بنیان و بهره گیري از توان جوانان مستعد و نخبه، احیاي

 
چاه هاي بسته و کم بازده نفت با استفاده از روش هاي فناورانه را در دستور کار قرار داده است. 

بر این اساس، شرکت هاي فناور و دانش بنیان داراي شرایط پذیرش در پارك فناوري و نوآوري نفت و گاز می توانند در این فراخوان

 
شرکت کنند. 

متقاضیان می توانند از تاریخ 12 تا 22 بهمن ماه 1400 با مراجعه به درگاه الکترونیکی پارك فناوري و نوآوري نفت و گاز به نشانی

 
petropark.ir نسبت به ثبت نام اقدام کنند. 

علاقه مندان می توانند براي کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 22684113-021 تماس بگیرند.



هیچ محدودیتی براي اشتغال جوانان در واحدهاي تولیدي نظرآباد نیست

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/11/04

فرماندار نظرآباد گفت: با توجه به ظرفیت هاي موجود هیچ محدودیتی

 
براي اشتغال جوانان در واحدهاي تولیدي نظرآباد نیست. 

جلسه ساماندهی امور جوانان شهرستان نظرآباد به ریاست ارسلان
قاسمی فرماندار نظرآباد و با حضور معاون سیاسی_امنیتی و اجتماعی
فرمانداري، معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان البرز،
رئیس اداره ورزش و جوانان شهرستان، رؤساي ادارات و بانک ها و

دبیر مؤسسات مردم نهاد در سالن جلسات فرمانداري برگزار شد.در آغاز این جلسه ادارات شهرستان به ارائه گزارش پیرامون اقدامات
انجام شده در حوزه جوانان و میزان اشتغالزایی صورت پذیرفته از ابتداي سال جاري تاکنون پرداختند.در ادامه فرماندار نظرآباد با
تاکید بر اینکه هیچ محدودیتی براي اشتغال جوانان در واحدهاي تولیدي نظرآباد نیست گفت: بی شک ایجاد اشتغال در جامعه و به
ویژه در میان نسل جوان خواهد توانست بخش قابل توجهی از آسیب هاي اجتماعی را بکاهد که در همین راستا با رایزنی هاي انجام
شده، اولویت جذب نیروي واحدهاي تولیدي مستقر در شهرستان جوانان بومی نظرآباد بوده و هست.وي تصریح کرد: هیچگونه
محدودیتی در این باره نبوده و کلیه جوانان توانمند و جویاي کار شهرستان می توانند در این واحدهاي تولیدي آغاز به فعالیت
نمایند.قاسمی همچنین وضعیت پرداخت وام ازدواج توسط بانک هاي شهرستان را مورد بررسی قرار داده و از برنامه ریزي براي بازدید
از بانک ها طی چند روز آتی خبر داد تا بتوان بطور دقیق تر این مهم را مورد بررسی قرار داده و بر نحوه خدمت رسانی آنها به مردم
نظارت نمود.در پایان افشاري معاون اداره کل ورزش و جوانان استان البرز مؤسسات مردم نهاد شهرستان نظرآباد بسیار فعال و توانمند
در اجراي طرح هاي مختلف استانی و کشوري عنوان داشته و از استان البرز بعنوان سه استان برتر کشور در حوزه تأسیس سمن ها

 
خبر داد. 

منبع مهر



ستاري: نقش زیست بوم نوآوري در توسعه اقتصاد دانش بنیان حائز اهمیت

است

منبع: سیتناشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/11/04

به گزارش سیتنا، نشست بهمن ماه جامعه اسلامی مهندسین، با حضور سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري برگزار

 
شد. 

در این نشست ماهانه که با حضور اعضاي جامعه اسلامی مهندسین برگزار شد، ستاري ضمن بیان توضیحاتی راجع به فعالیت هاي

 
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، به سوالات حاضران در مراسم نیز پاسخ داد. 

وي با بیان اینکه من زمانی فکر می کردم توسعه، مفهومی سخت افزاري است، گفت: توسعه، بیش از هر چیز دیگري، مقوله اي نرم
افزاري است که تصمیم گیري ها در آن مهم است اما اکنون مدتی است که متوجه شده ام، توسعه، بیش از هر چیز، ضرورتی فرهنگی

 
است. 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور در تشریح فرهنگی بودن مقوله توسعه، به موردي از دوران دفاع مقدس اشاره کرد و گفت: نیروي
هوایی ما در دوران انقلاب، چیزي نداشت. در دهه 50، ما یکی از تنها دارندگان اف 14 در دنیا بودیم. حتی هواپیماي شناسایی ما،
دومین اسکادران شناسایی دنیا بود. اما وقتی جنگ آغاز شد، دیدیم چیزي نداریم و حتی نمی توانیم به آنها دست بزنیم چون آن را
نمی فهمیدیم و با سیستم آنها آشنا نبودیم. این همان فرهنگ است. کشورهاي منطقه فکر می کنند چیزهاي دارند اما درواقع هیچ

 
چیزي ندارند. 

ستاري با اعلام اینکه، این همان فرهنگ است که باید بر صنعت غالب شود، ادامه داد: ما و خیلی کشورها، صنعت نداریم بلکه تنها

 
کارخانه داریم. ما باید خودمان بسازیم و این سازندگی باید از داخل بجوشد. 

سرآمد علمی منطقه هستیمرئیس بنیاد ملی نخبگان با بیان اینکه ما در حوزه هاي علمی، سرآمد کشورهاي منطقه هستیم، گفت:
مثلا در تعداد مقالات حوزه نانو، چهارم دنیا هستیم یا در اکثر رشته هاي مهندسی، جزو 10 قدرت اول به شمار می رویم. بچه هاي ما

 
در دنیا به مهندسی معروف هستند. 

ستاري با اعلام اینکه طی 10 سال اخیر توسعه اقتصاد دانش بنیان حرکت رو به رشدي را تجربه کرده است که می تواند مصداق
همان مقوله فرهنگ باشد، گفت: روز اول، چنین قابلیتی وجود نداشت و اصلا بینشی نبود. تصور ما از صنعت این بود که کسی که پول
داشته باشد، می تواند برود و خط تولید را از خارج وارد کرده و تولید را به جریان بیاندازد. با همین روش، بعد از یک مدت دیدیم که
کیفیت، توسعه پیدا نمی کند چون صاحب دانش نیست . اما موج جدید دانش بنیان ها، این گونه نیستند چرا که ما خودمان طراحی

 
ماشین سازي می کنیم. 



400 هزار تحصیل کرده در شرکت هاي دانش بنیان مشغول هستند معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري با ارائه این آمار که ما در
حال حاضر، 6500 شرکت دانش بنیان داریم که حدود 400 هزار نفر انسان تحصیل کرده در آنها اشتغال مستقیم دارند، گفت: ما
اکنون بیش از 10 هزار شرکت خلاق داریم. در یک دوره اي، جایگاه جهانی ما 123 بود اما الان در خیلی از شاخص هاي نوآوري در

 
رده هاي زیر 20 بوده و با توجه به جمیع اتفاق هاي اقتصادي، جزو کشورهاي پیشرو در منطقه غرب آسیا به شمار می رویم. 

ستاري با اعلام اینکه در برخی رشته ها، عملکرد درخشان تري داشته ایم، گفت:  ما در بیوتکنولوژي بی نظیر هستیم و یک نمونه اش
را در ماجراي کرونا دیده ایم. کرونا براي ما، آزمون خیلی سختی بود به طوري که حتی اگر تحریم هم نبودیم، باز هم نمی توانستیم

 
ماسک بخریم اما ظرف یک ماه از شروع کرونا، یعنی از سوم فروردین 99، ما اولین دستگاه ساخت ماسک را راه اندازي کردیم. 

راه اندازي 12 خانه فناوري و نوآوري در خارج از کشورمعاون علمی و فناوري ریاست جمهوري با بیان اینکه هنر ما در توسعه شرکت
ها بود، ادامه داد: خانه فناوري و نوآوري ایران را در 12 کشور به راه انداختیم که اولین مورد آن در کنیا بود. در بیوتک، خط آن را هم
خودمان می سازیم. یکی از اتفاق هاي بزرگ شرکت هاي بیوتک ما این است که آنها به قدري توسعه یافته اند که واکسن هاي انسانی
می سازند. ما اکنون شرکت هاي خصوصی داریم که در تحقیقات سرمایه گذاري می کنند. صنعت یعنی چنین جایی و تفاوتش با

 
کارخانه، در همین است. 

نقش زیست بوم نوآوري در توسعهستاري با اشاره به حجم وسیعی از جوان هایی که در شرکت هاي دانش بنیان و خلاق، مشغول به
فعالیت هستند، گفت: شما ببینید در هشت سال اخیر، چه اصطلاحات و نوآوري هایی وارد چرخه زیست بوم فناوري کشور شد. این
شرکت ها الان بزرگ شده اند. ما 43 شرکت در بورس داریم یا از 42 شرکتی که در اتاق بازرگانی هستند، 17مورد آنها، دانش بنیان
هستند. اینها تمام آن فرهنگ زیست بوم است. چیزي که سبب می شود اقتصاد دانش بنیان شکل بگیرد، همین زیست بوم است چرا

 
که اگر قرار بود فناوري با پول حاصل شود، الان کشورهاي منطقه، مهره هاي کلیدي جهان بودند. 

فناوري، خریدنی نیستوي با بیان اینکه فناوري، خریدنی نیست، ادامه داد: فناوري ها را شرکت هاي خصوصی توسعه می دهند و نه
دولت ها. ما نباید انتظار داشته باشیم که استاد دانشگاه، واکسن یا خودرو تولید کند. اینها کار شرکت هاي خصوصی است. وظیفه

 
دولت ها این نیست که هواپیما بسازند. 

ستاري با اعلام اینکه در دوره تصدي او، پژوهش گاه هاي بزرگی در حوزه هاي مختلف تاسیس شده است، گفت: باید کاري کنیم که
شرکت هاي خصوصی در پژوهش سرمایه گذاري کنند تا فناوري توسعه پیدا کند. فروش این شرکت ها به 400 هزار میلیارد تومان
رسیده و این نشان می دهد که آنها دارند بزرگ می شوند. تاثیر این اتفاق در زندگی روزمره مردم مشخص است؛ مثلا وقتی در طول
شبانه روز، تراکنش مالی انجام می دهیم یا تاکسی اینترنتی می گیریم، غذاي آنلاین سفارش می دهیم و . . . نفوذ فناوري دارد اتفاق

 
می افتد. 

فناوري ها را شرکت هاي خصوصی توسعه می دهند و نه دولت ها. ما نباید انتظار داشته باشیم که استاد دانشگاه، واکسن یا خودرو

 
تولید کند. اینها کار شرکت هاي خصوصی است. وظیفه دولت ها این نیست که هواپیما بسازند. 

استاد دانشگاه صنعتی شریف با اعلام این ضرورت که باید فرهنگ جدید را به جامعه منتقل کرده تا جایگزین سیستم قبلی شود،
گفت: اتفاق هاي خوبی در حال رخ دادن است و روند، رضایت بخش نشان می دهد. هرچند موانع، شدید است اما دولت و وزرا، جوان
و قابل انعطاف هستند و کارها با سادگی بیشتري نسبت به گذشته در حال انجام است. در دنیا، نوآوري با قانون متناقض است. ما ابتدا
باید نوآوري را پیاده کنیم و بعد، قانون نوشته شود. این یک بحث جدي است و باید به خاطر آن، هزینه دهیم. وضعیت آینده خوبی



 
خواهیم داشت و اتفاق هاي خوبی در جریان است. 

ستاري در ادامه، نقبی هم به مهاجرت و مقولات مربوط به آن زد و گفت: مهمترین نکته مهاجرت این است که آمارهایمان را درست
ارائه دهیم چون بسیاري از گزارش ها، دروغ است. انگار یک کمپینی سوار می شوند و آمار اشتباه می دهند. اما ما بر اساس آمارهاي
درست جهانی، به اعلام آمار می پردازیم و بر همین مبنا، سالنامه مهاجرتی ایرانیان را هر ساله منتشر می کنیم. مهاجرت، یک پدیده
بین المللی است و تعداد دانشجویان خارجی کشور ما، خیلی کم است و باید براي رشته هاي خاص مدنظر، مشوق هایی در نظر

 
بگیریم که این تعداد، بیشتر شود. 

فروش 500 هزار میلیاردي شرکت ها در پارك پردیسرئیس بنیاد ملی نخبگان با بیان اینکه سال گذشته، در پارك فناوري پردیس،
500 هزار میلیارد فروش شرکت ها بوده، افزود: در همین مجموعه، می بینید که یک جوان، در یک اتاق کوچک ، سالانه، چند میلیارد
تومان در می آورد. این یعنی فناوري. این همان زیست بوم صحیح است. بچه ها به واسطه پول پدرشان و سابقه خانوادگی، به جایی

 
نمی رسند بلکه به واسطه دانش خود، در جامعه پیشرفت می کنند و این همان چیزي است که به دنبالش هستیم.  

ستاري با اعلام اینکه این اقدامات به واسطه سرمایه گذاري هایی که بعد از انقلاب در حوزه هاي مختلف شده، به دست آمده، گفت:
این جوانان از سیستم آموزشی کشور بیرون آمده اند. شما هیچ کجاي دنیا، این تعداد خانم را در حوزه مهندسی نمی بینید و این
رویکرد، باعث تعجب جامعه جهانی شده است. حرکتی که از 8 سال گذشته آغاز شده و تقویت اقتصاد دانش بنیان در کلیت اقتصاد

 
کشور است، اتفاق هاي خوبی را براي آینده این مملکت رقم می زند. 

در صنعت خودرو، پیشرفت هایی داشته ایمستاري در پاسخ به سوال یکی از حضار در ارتباط با وضعیت ناگوار صنعت خودروسازي
کشور با اشاره به اینکه نطفه بسیاري از صنایع، در ابتدا صنعت نبوده و کارخانه بوده، گفت: صنعت خودروسازي ما، از روز اول با مونتاژ
شروع کرده و سیستم این گونه طراحی شده که هر موقع تحریم هستیم، قطعات را از چین می آوریم و اگر هم تحریم نباشیم، آنها را
از فرانسه تهیه می کنیم. ما در این سال ها، در صنعت خودرو، پیشرفت هایی داشته ایم. ما باید آینده این صنعت را در بازیگران جدید
آن که در بخش خصوصی فعالیت می کنند، ببینیم. ما خودروهاي برقی و هوشمند می خواهیم چرا که در زمینه خودروهاي قدیمی،

 
بازنده هستیم و نمی توانیم رقابت کنیم. 

ستاري در این ارتباط به مثالی اشاره کرد و گفت: در میان رقابت بنز و بی ام دبلیو، برندي آمد به نام تسلا. تسلا اصلا خودروساز نبود
و ظرف چندسال، همه اینها را پشت سر گذاشت. این، همان اتفاقی است که در خودروسازي ما رخ نداد. کارخانه جات، هیکل هاي
بزرگی دارند اما از مغزهاي کوچکی برخوردارهستند. ما داریم درباره فناوري صحبت می کنیم. وقتی براي بازدید از یک برند بزرگ به
خارج از کشور می رفتیم، می گفتیم که حتما با یک شهر طرف هستیم اما می دیدیم یک سوله هزارمتري است با چند نفر که دارند
خلق ثروت می کنند؛ همان کاري که ما الان در پارك فناوري پردیس مشغول انجا م آن هستیم. اگر می خواهیم خودروساز شویم،
باید بتوانیم طراحی کنیم و خودمان، خط تولید بزنیم و اگر هم بخواهیم تعویض کنیم، خودمان این کار را انجام دهیم نه اینکه خط
تولید را وارد کنیم. برقی سازي، یکی از کارهایی است که داریم در حمل ونقل هوشمند، روي آن کار می کنیم. بنابراین، اصلاح

 
سیستم خودرو زمانی اتفاق می افتد که خودروسازي، خودش خودرو را طراحی کند. 

فعالیت بیش از 300 ایرانی در شرکت هاي خلاقی که مدیرانش، افغانستانی هستندستاري در پاسخ به سوال دیگري از حضار درباره
روند بازگشت نخبگان به کشور، به یک برنامه مفصل اشاره کرد و گفت: ما سال گذشته، 100 نفر اول کنکور افغانستان را بورس
کردیم. از این تعداد، حدود 78 نفر آمدند که ما باید اقامت و کار آنها را تسهیل کنیم. همین بچه هاي افغانستانی، بیش از 300
شرکت خلاق به راه انداخته و ایرانی ها را سرکار برده اند یعنی ایجاد اشتغال می کنند. یادمان نرود که بهترین شرکت هاي خلاق



 
عرب زبان، یا سوري ها هستند و یا مصري ها. کارآفرینی از فرهنگ بچه پولدار در نمی آید. 

رتبه کشور در ابتداي انقلاب با امروز را مقایسه کنیممحمدرضا باهنر دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با بیان اینکه ما امروز، چندین
دولت را در جمهوري اسلامی، پشت سر گذاشتیم و یک مجموعه اي از اتفاقات در کشور ما انجام شد، گفت: سوال نسل هاي بعد
انقلاب این است که شما چه کار کردید که اگر دیگران بودند، نمی توانستند انجام دهند؟ یا جلوي چه کارهایی را گرفتید که اگر

 
دیگران بودند، جلوي آن کارها را نمی گرفتند و وضعیت چگونه بود؟ 

نماینده سابق مجلس با اعلام اینکه بالاي 80 درصد جمعیت کشور ما، انقلاب و جنگ را درك نکرده اند و سوال می کنند که اگر
بودند، چه می کردند، گفت: اگر در جواب بگوئیم این اندازه سد و نیروگاه و مدرسه و . . . ساختیم، می گویند همه کشورها ساخته اند
و فقط ایران نبوده. اما ما در سال 57، در بین کشورهاي دنیا، یک رتبه اي داشتیم و امروز هم یک رتبه اي داریم. باید ببینیم در

 
توسعه انسانی چه وضعیتی داشتیم و این وضعیت الان چگونه است. وضعیت آموزشی و بهداشت چگونه بوده و اکنون چگونه شده. 

ظرفیت امروز دانشگاه ها، 120 درصد دیپلمه ها استباهنر با اعلام اینکه ما پزشکان، دانشمندان هسته اي و آدم هایی داریم که در
جهان سرآمد هستند، افزود: ظرفیت دانشگاه هاي امروز ما، 120 درصد دیپلمه ها است. ما امروز کشور مستقلی داریم که هیچ دشمن
قسم خورده اي در دنیا نیست که ما را به وابستگی متهم کند. پیشرفت هاي علمی ما در فناوري هاي نو، بسیار بالا و افتخارآمیز است.

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به اینکه نسل امروز باید بداند که ظرف 200 سال گذشته، نبردي نبوده که با کشورهاي
منطقه درگیر شویم و پس از پایان جنگ، تکه مفصلی از خاك کشورمان نرفته باشد. تنها جنگی که پس از 200 سال، با دست خالی
انجام دادیم و پس از آن، حتی یک وجب از خاك ما جدا نشد، جنگ تحمیلی بود. به گفته سازمان ملل، در 8 سال جنگ، 100

 
میلیارد دلار به ایران ضربه خورد که البته در دوران سازندگی ، همه اینها بازسازي شد. 

ما امروز کشور مستقلی داریم که هیچ دشمن قسم خورده اي در دنیا نیست که ما را به وابستگی متهم کند. پیشرفت هاي علمی ما در

 
فناوري هاي نو، بسیار بالا و افتخارآمیز است. 

باهنر با اعلام اینکه در تهران پزشک هندي و بنگلادشی پر بود و می گفتیم می شود روزي برسد که نیازي به پزشک خارجی نداشته
باشیم، گفت: اما امروز وضع فرق کرده. گرفتاري هاي زیادي در ساختارها داریم. دولت امروز، هم وارث همه کارهاي پرخیر و برکت
گذشته است و هم وارث انبوه مشکلات است. در جاهایی نیاز به اصلاح ساختاري داریم. مملکت را با یک مجلس نمی توان اداره کرد.
مجلس ما، مجلس منطقه اي است ولی مجلسی که دنبال اهداف ملی باشد را ما نداریم. کسی که قیام کند براي منافع ملی، براي

 
اقتصاد مقاومتی، براي اجراي درست اصل 44 و . . . را نداریم. 

باهنر با اشاره به ضرورت هاي تشکیل جمهوري دوم گفت: ما امروز ناچاریم به جمهوري دوم وارد شده و برخی ساختارها را اصلاح
کنیم. رئیس جمهور قدم هاي خوبی برداشته است. در جریان کرونا، آمارهاي ایران در بین بسیاري از کشورهاي دنیا، قابل افتخار

است. رابطه اي که دارد شکل می گیرد و این قراردادهاي استراتژیک، خوب است و باید به نسل امروز، امید تزریق شود.



تامین اجتماعی از کارآفرینان برتر استان اصفهان تجلیل کرد

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/11/04

در جشنواره سراسري تجلیل از چهره هاي برتر حوزه کارآفرینی که صبح روز سه شنبه 28دي ماه به همت اداره کل تامین
اجتماعی استان اصفهان در سالن همایش هاي اتاق بازرگانی اصفهان برگزار گردید، از دوازده کارآفرین برتر استان اصفهان با اهداي

 
لوح تقدیر، تجلیل شد. 

به گزارش خبرنگار ما از اصفهان، دکتر محسن ریاضی مدیرکل تامین اجتماعی استان اصفهان در ابتداي این مراسم در سخنانی
ضمن ارائه گزارشی از وضعیت پوشش بیمه اي استان اصفهان گفت: تا آبان ماه 1400، بیش از 3 میلیون و 600هزار نفر در استان

 
اصفهان از خدمات و حمایت هاي کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت سازمان تامین اجتماعی برخوردار هستند. 

وي افزود: هم اکنون در استان اصفهان بیش از 390 هزار مستمري بگیر بازنشسته و 18 هزار مقرري بگیر بیمه بیکاري تحت پوشش

 
بیمه اي قرار دارند. 

وي تصریح کرد: در استان اصفهان 1200 کارمند در 44 شعبه بیمه اي سازمان تامین اجتماعی در خدمت شرکاي اجتماعی سازمان
هستند. ریاضی با اشاره به وجود بیش از 120 هزار کارگاه بیمه اي در استان افزود: فقط 2درصد یعنی حدود 2هزار و 200 بنگاه

 
اقتصادي بالاي 50 نفر اشتغال در استان وجود دارد و عموما کارگاه هاي استان اصفهان از نوع کوچک و متوسط می باشد. 

وي با تشریح شیوه نامه ابلاغی سازمان تامین اجتماعی در معرفی برترین هاي حوزه کارفرمایی و کارآفرینی گفت: این جشنواره در 4

 
سطح اشتغال کارکنان برگزار گردیده که در هر بخش کارآفرین نمونه معرفی و تقدیر می شود. 

وي به انتخاب یک واحد کارگاهی از استان اصفهان بعنوان نمونه ملی اشاره کرد و گفت : شرکت مهفام جام با مدیریت آقاي عسکریان،
در قالب کارگاه هاي بالاي 200 نفر اشتغال، نمونه ملی انتخاب شدند. وي تصریح کرد: شرکت مفهام جام با ایجاد فرصت شغلی براي

 
1157 نفر بیمه شده حائز رتبه ملی در جشنواره انتخاب چهره برتر حوزه کارآفرینی شد. 

وي تصریح کرد: در بخش کارگاه هاي سطح یک و بالاي 200 نفر اشتغال، آقایان مرتضی ملااحمدي مدیرعامل شرکت بهارجین در
شعبه دهق، علی مازیار مدیرعامل شرکت اورست مدرن پارس در شعبه 6 اصفهان، محمد علی نقیان، مدیرعامل پردیس صنعت زنده

 
رود در شعبه کوهپایه، ابراهیم احمدي دستگردي مدیرعامل اطلس پمپ در شعبه دولت آباد معرفی و مورد تجلیل قرار گرفتند. 

دکتر ریاضی در ادامه به معرفی منتخبین سطح دو و کارگاه هاي بین 51 تا 200 نفر اشاره کرد و گفت: آقایان حمیدرضا صمدي
مدیرعامل سیمان ساروج در شعبه دهق، کمال پایمره مدیرعامل شرکت پارس زنده رود پلاست در شعبه دولت آباد، جواد محسن زاده
کرمانی مدیرعامل گز کرمانی در شعبه 7، و محمد شیران مدیرعامل شرکت طلوع یاس سپاهان در شعبه 4 معرفی و مورد تجلیل قرار
می گیرند. مدیرکل تامین اجتماعی استان اصفهان در ادامه از معرفی کارآفرینان برتر در سطح 3 و کارگاه هاي بین 6 تا 50 نفر
اشتغال اشاره کرد و گفت: آقایان مجتبی جواهري مدیرعامل صنایع غذایی جواهري در شعبه خوانسار، سعید غفوري مدیرعامل هتل



قصر جهان نطنز، و باقر نظرزاده ها مدیرعامل شرکت تراشکاري در شعبه 2 تامین اجتماعی اصفهان منتخبین کارآفرینی برتر در سطح
سه می باشند که مورد تجلیل قرار گرفتند. ریاضی در ادامه از انتخاب آقاي علی اکبر یوسفی مدیرعامل شرکت انحصار قطره زنده رود
در شعبه 3 اصفهان به عنوان کارگاه زیر 5 نفر اشتغال و سطح 4 اشاره کرد و گفت: قریب به نیمی از کارگاه هاي کارفرمایان در بخش

 
خدمات، و مابقی در صنعت و کشاورزي فعالیت 

می کنند. دکتر ریاضی در ادامه با اشاره به این مهم که بسیاري از بیمه شدگان، ایام بازنشستگی را در استان اصفهان سکونت می
کنند و پرونده بیمه اي خود را به این استان منتقل می کنند به عنوان یک چالش مهم در عدم توازن منابع و مصارف که پایداري
صندوق تأمین اجتماعی را به مخاطره می اندازد یاد کرد و گفت: تا پایان آبان ماه 1400، مجموعه منابع مالی دریافت شده در استان
اصفهان، حدود 103 هزار و 481 میلیارد ریال بوده، این در حالی است که مصارف بیمه اي تا پایان آبان ماه، 122 هزار و 528 میلیارد
ریال، 3 هزار و 692 میلیارد ریال مقرري بیمه بیکاري، 11هزار و 218 میلیارد ریال هزینه هاي درمانی و 2 هزار و 366 میلیارد ریال

 
صرف پرداخت حقوق و سایر هزینه ها می باشد. 

وي ادامه داد: در مجموع مجموع مصارف این استان حدود 139 هزار و 814 میلیارد ریال بوده که حدود 36 هزار و 333میلیارد ریال
کسري منابع نسبت به مصارف را شاهد هستیم. دکتر ریاضی به ایفاي تعهدات قانونی و پاسخگویی و جلب رضایت مراجعان و

مشتریان تامین اجتماعی تاکید کرد و گفت: بحمداالله علیرغم تنگناهاي مالی، ...



ایجاد اشتغال براي 2 هزار روستایی با وام کم بهره در آذربایجان غربی

منبع: روزنامه آراز آذربایجانشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/11/04

آراز آذربایجان، مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت: این صندوق طی امسال با همکاري صندوق توسعه ملی و
با استفاده از ظرفیت تسهیلات کم بهره براي حدود 2 هزار نفر از جوانان روستایی این استان اشتغال پایدار روستایی ایجاد

کرده است.صلاح گل محمدي در گفت و گوافزود: براي ایجاد این میزان اشتغال ...

آراز آذربایجان، مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت: این صندوق طی امسال با همکاري صندوق توسعه ملی و با

 
استفاده از ظرفیت تسهیلات کم بهره براي حدود 2 هزار نفر از جوانان روستایی این استان اشتغال پایدار روستایی ایجاد کرده است. 

صلاح گل محمدي در گفت و گوافزود: براي ایجاد این میزان اشتغال تاکنون یک هزار و 552 میلیارد و 785 میلیون ریال تسهیلات

 
پرداخت کرده است. 

وي با اشاره به اعطاي تسهیلات در بخش هاي صنعت، کشاورزي و خدمات اضافه کرد: بخش کشاورزي بیشترین طرح ها را به خود

 
اختصاص داده که شامل گلخانه، دامداري، خرید تراکتور و ادوات کشاورزي، کنسانتره و تولید کودهاي شیمیایی است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت:همچنین این صندوق طی امسال با همکاري کمیته امداد براي 602 طرح اشتغال

 
264 میلیارد و 140 میلیون ریال تسهیلات پرداخت کرده است. 

گل محمدي بیان کرد: در پی تفاهم نامهبا وزرات تعاون، کار و رفاه اجتماعی 126 فقره تسهیلات اشتغال با 240 میلیارد و 300

 
میلیون ریال اعتبار پرداخت کرده است. 

 
وي اضافه کرد: حمایت از اشتغال روستایی و توسعه طرح هاي روستامحور از مهمترین برنامه هاي حمایتی این صندوق است. 

صندوق کارآفرینی امید بر اساس رویکرد جدید حمایت از کسب و کارهاي خرد بازارمحور با روش تامین مالی خرد، وظایف مهم و
مغفولی را در زنجیره حمایت هاي دولتی از تولید در بخش خصوصی برعهده دارد.



دهمین کنفرانس بین المللی پژوهش هاي نوین در مدیریت،اقتصاد،حسابداري

و بانکداري

منبع: دانا خبرشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/11/04

به گزارش خبرگزاري دانا دهمین کنفرانس بین المللی پژوهش هاي نوین در مدیریت،اقتصاد،حسابداري و بانکداري روز
پنجشنبه، 19 اسفند، 1400 توسط آکادمی بین المللی علوم و مطالعات گرجستان و تحت حمایت سیویلیکا در شهر تفلیس-

 
گرجستان برگزار می شود. 

 
حوزه هاي تحت پوشش: مدیریت (عمومی)، اقتصاد و دارائی، حسابداري 

 
برگزار کننده: آکادمی بین المللی علوم و مطالعات گرجستان و تحت حمایت سیویلیکا 

 
شهر برگزاري: تفلیس-گرجستان 

 
محور هاي کنفرانس: 

○ مدیریت : مدیریت صنعتی و سیستم- مدیریت بازرگانی و بازاریابی- مدیریت مالی- کیفیت، بهره وري و تعالی سازمانی- رهبري و

 
رفتار سازمانی و ... 

○ اقتصاد: اقتصاد مدیریت - اقتصاد توسعه - اقتصاد پولی - اقتصاد مالی - اقتصاد شهري - اقتصاد بازرگانی- اقتصاد دانش بنیان -

 
اقتصاد منابع و ... 

○ حسابداري: حسابداري دولتی و صنعتی- حسابداري تلفیقی- حسابداري و مدیریت- سیستم هاي اطلاعات حسابداري- کارآفرینی و

 
حسابداري و ... 

○ بانکداري: بانکداري باز- بانکداري دیجیتال- امنیت در بانکداري الکترونیکی- مدیریت بانکداري الکترونیکی - بانکداري بدون شعبه-

 
پرداخت همراه و ... 

بدیهی است که کلیه گرایش هاي مرتبط با رشته هاي فوق شامل محورهاي کنفرانس می باشد و پژوهشگران گرامی می توانند

 
مقالات خود را به کنفرانس ارسال نمایند. 

انتهاي پیام/



محدودیتی در انتصاب زنان در دولت وجود ندارد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/11/04

استاندار کرمان گفت: محدودیتی در انتصاب خانم ها نمی بینم و دولت هم در این خصوص نظر مثبت و باور دارد که خانم
هاي توانمند در پست هاي مدیریتی حضور داشته باشند.

 
 January 2022 24

 
    

 
 

 
 

 
- نقشه جدید کرونایی شهرهاي استان 

 
- نحوه مدیریت و کنترل اضطراب در «با هم حرف بزنیم» رادیو 

 
- پایان مسابقات تالو قهرمانی دانشجویان کشور با شناخت نفرات برتر 

 
- اینماد وقتی اجباري شود دیگر نماد اعتماد نیست 

 
- آبگیري صد درصدي سازه هاي آبخیزداري در هرمزگان 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 

 
 



 
  A  خانه  استان ها  کرمان

 
 کدخبر: 1289864  ارسال به دیگران  پرینت  1400/11/04 11:23:09 

 
 

محدودیتی در انتصاب زنان در دولت وجود ندارد استاندار کرمان گفت: محدودیتی در انتصاب خانم ها نمی بینم و دولت هم در این

 
خصوص نظر مثبت و باور دارد که خانم هاي توانمند در پست هاي مدیریتی حضور داشته باشند. 

به گزارش برنا؛ علی زینی وند به مناسبت بزرگداشت مقام زن در جمع بانوان شاغل استانداري کرمان عنوان کرد: براي اجراي کارها

 
باید انگیزه ها را تقویت کنیم تا مسائل معیشتی بر آنها تاثیر نگذارد. 

وي ابراز داشت: محدودیتی در انتصاب و بکارگیري زنان در پست هاي مدیریتی وجود ندارد، اما بعضا خانم ها خودشان در پذیرش

 
مسئولیت ها هراس دارند. 

زینی وند با تاکید بر اینکه باور و نظر دولت نیز بر حضور خانم هاي توانمند در پست هاي مدیریتی است گفت: حضور خانم ها در

 
حوزه معاونت را از استانداري و مدیران کل و فرمانداري ها باید شروع و زمینه سازي کرد.    

مقام عالی دولت در استان کرمان گفت: تغییراتی مدیریتی در دولت ها امري طبیعی است و خانم ها باید در این تغییرات جایگاه

 
شایسته خودشان را بگیرند. 

به گزارش برنا؛ حمیده واعظی معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار کرمان نیز در این جلسه گفت: نظام جمهوري اسلامی عرصه
نوینی را براي حضور زنان ایجاد کرد و همه ظرفیت هاي موجود براي بانوان در عرصه هاي مختلف علمی، فرهنگی، سیاسی، اجتماعی،

 
اقتصادي و کارآفرینی فراهم ساخته است. 

وي از بانوان شاغل و خدوم کشور به ویژه عرصه بهداشت و درمان قدردانی کرد و اظهار داشت: امیدوارم با تاسی به راه و روش حضرت

 
زهرا (س) پرورش دهنده فرزندان صالح و سالم باشیم. 

 
واعظی گفت: بانوان شاغل ما صادقانه با پذیرش مسئولیت هاي مختلف به بهترین نحو انجام وظیفه می کنند. 

انتهاي پیام





یک نماینده: دادن کارت خرید نان و ارزاق توهین به ملت ایران است

منبع: خبر راستشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/11/04

نماینده مردم دورود و ازنا در مجلس حذف ارز ترجیحی اقدامی راهبردي براي نجات اقتصاد ایران دانست و گفت: جامعه ایران
در حال حاضر تحمل هیچ تنش اقتصادي جدیدي را ندارد. پس این اقدام مهم را به صورت تدریجی باید اجرا کرد؛ چنانکه

ارائه پیشنهاداتی چون کارت خرید نان و ارزاق، توهین به هویت، عزت و کرامت یک ...

 نماینده مردم دورود و ازنا در مجلس حذف ارز ترجیحی اقدامی راهبردي براي نجات اقتصاد ایران دانست و گفت: جامعه ایران
در حال حاضر تحمل هیچ تنش اقتصادي جدیدي را ندارد. پس این اقدام مهم را به صورت تدریجی باید اجرا کرد؛ چنانکه ارائه

 
پیشنهاداتی چون کارت خرید نان و ارزاق، توهین به هویت، عزت و کرامت یک ملت بزرگ، انقلابی و تاریخ ساز است. 

به گزارش خبر راست و به نقل از خبرآنلاین؛ نماینده مردم درود و ازنا در مجلس خواستار اجراي تدریجی حذف ارز ترجیحی شد و

 
ارائه پیشنهاداتی چون «کارت خرید نان و ارزاق» را توهین به ملت ایران دانست. 

 
 

حسین گودرزي در جلسه علنی امروز(یکشنبه) مجلس شوراي اسلامی در نطق میان دستور خطاب به رئیس جمهور گفت: مبارزه با
فساد مالی، اداري و اقتصادي &– که وعده جدي شما به ملت بوده است &– نیازمند اصلاح ساختاري بخش هاي مختلف و تدوین
نقشه راهی مشترك و هم افزا در سه قوه است. صادقانه باید گفت که فساد پنهان و آشکار در سطوح مختلف؛  پیچیده تر از آن است

 
که با اقدامات قضائی و نظارتی معمول قابل مهار باشد. 

ارائه پیشنهاداتی چون کارت خرید نان و ارزاق، توهین به ملت ایران است نماینده مردم دورود و ازنا در مجلس حذف ارز ترجیحی
اقدامی راهبردي براي نجات اقتصاد ایران دانست و تأکید کرد: جامعه ایران در حال حاضر تحمل هیچ تنش اقتصادي جدیدي را ندارد.
پس این اقدام مهم را به صورت تدریجی باید اجرا کرد؛ چنانکه ارائه پیشنهاداتی چون کارت خرید نان و ارزاق، توهین به هویت، عزت

 
و کرامت یک ملت بزرگ، انقلابی و تاریخ ساز است. 

گودرزي با استناد به رهنمودهاي رهبر معظم انقلاب در دیدار هیئت دولت؛ در شهریور سال جاري، گفت: «پیوست عدالت» را سرلوحه
برنامه هاي دولت قرار دهد تا پس از این، برخلاف منافع ملی و عدالت توزیعی، عمده صنایع آب بر مانند فولاد، در سه استان کویري
قرار نگیرند؛ تا حالت مرکز پیرامون موجود در مناطق کشور ادامه نیابد؛ تا احساس تبعیض و محرومیت نسبی سبب قهر بخشی از

 
مردم با صندوق هاي رأي نشده و محرومیت مضاعف بر مناطق پر استعدادي چون استان لرستان و مانند آن تحمیل نشود. 



 
 

ضرورت دستور ریاست جمهور براي حذف ضامن از وام هاي زیر100 میلیون تومان وي خطاب به رئیس جمهور گفت: مجلس و
کارکنان شاغل و بازنشسته در انتظار اعلام وصول لایحه اصلاح قانون حقوق و دستمزدها، به عنوان یک اقدام راهبردي دولت انقلابی

 
هستند. 

 
نماینده مردم درود و ازنا از رئیس جمهور خواست تا دستوري دهد ضرورت ضامن را از وام هاي زیر 100 میلیون تومان، حذف کند. 

این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در مجلس در ادامه خطاب به رئیس صدا و سیما، بیان کرد: آقاي دکتر جبلی، ضمن تقدیر از
تغییرات سازنده تان در رسانه ملی، ضرورت توجه به وفاق اجتماعی و همه مؤلفه هاي تشکیل دهنده هویت ملی ایرانیان و بازگشت
نخبگان و فرهیختگان به رسانه را گوشزد می کنم. انتظار می رود با تجمیع شبکه هاي مرتبط و ایجاد شبکه کارآفرینی و اشتغالزایی،

هم راستا با نیاز اساسی ملت و دولت، مهار بیکاري را به نهضتی فراگیر و پرشتاب تبدیل کنید.



ارائه تسهیلات ویژه به شرکت ها و خانه هاي خلاق و نوآوري

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/11/04

خبرگزاري آریا-تسهیلاتی ویژه براي حمایت از شرکت ها
در حوزه صنایع خلاق و فرهنگی و خانه هاي خلاق و
نوآوري تعریف شد تا مشارکت اقتصادي و بهره گیري موثر

 
از ظرفیت جمعیت جوان کشور میسر شود. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري؛ بر اساس بند الف تبصره
18، قانون بودجه، به دولت اجازه داده می شود براي

مردمی شدن اقتصاد و استفاده حداکثري از مشارکت هاي اقتصادي که منجر به تدوین برنامه ریزي ها و سیاستگذاري هایی براي

 
پایدارسازي اشتغال می شود، طرح ها و برنامه هاي حمایتی اجرا کند. 

بر همین اساس، با حمایت ستاد فناوري هاي نرم و توسعه صنایع خلاق معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، تسهیلاتی ویژه

 
براي شرکت هاي خلاق حوزه صنایع خلاق و فرهنگی و خانه هاي خلاق و نوآوري در نظر گرفته شده است. 

این تسهیلات در چند نوع «ایجادي»، «توسعه اي»، «تکمیلی» و «سرمایه در گردش» با سقف متناسب با طرح و سود 10 و 12
درصدي ارائه می شود که این تسهیلات براي استان هاي کم برخوردار 10 درصد در نظر گرفته شده است. براي تسهیلات بر مبناي

 
سرمایه در گردش، دوره تنفسی در نظر گرفته نشده، اما در نوع دیگر، دوره تنفس حداکثر 12 ماهه است. 

دوره بازپرداخت تسهیلات ایجادي، توسعه اي و تکمیلی، 3 سال و براي تسهیلات با سرمایه در گردش 1 سال مدنظر است. ضمانت هر
دو نوع تسهیلات نیز مطابق ضوابط بانک عامل است که پس از بررسی طرح توجیهی ارائه شده (بعد فنی و اقتصادي) اعتبارسنجی

 
مشخص می شود. 

این تبصره به سیاست گذاران و برنامه ریزان فرصت می دهد تا با ایجاد فرصت هاي شغلی جدید و پایدار در منطقه و شناسایی
استعداد ها و قابلیت هاي مناطق، از طریق حمایت هاي نهادي، اعتباري، آموزشی و اجرائی، اقدامات مصرح در ذیل این تبصره را بر

 
اساس سیاست هاي مصوب شوراي عالی اشتغال انجام دهند. 

علاقمندان دریافت این تسهیلات به سایت siam.isti.ir مراجعه کنند.



اجراي گشت مشترك یک روزه شناسایی اتباع خارجی فاقد مجوز کار در

استان البرز

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/11/04

خبرگزاري آریا- مدیرکل تعاون ،کار ورفاه اجتماعی استان البرز از اجراي طرح گ سراسري مشتر یک روزه جهت شناسایی اتباع
خارجی از سوي اداره کل تعاون،کارورفاه اجتماعی البرز خبر داد. حسین فلاح نژاد صیانت از نیروي کار ایرانی را از ماموریت هاي
اصلی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان دانست و گفت : در اجراي مفاد 120 تا 129 قانون کار و بالاخص بند ج ماده 11
قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت، انتظارات، مطالبات و خواسته هاي مکرر و وسیع مردم و نیز نمایندگان مجلس شوراي
اسلامی براي مقابله با اشتغال غیرمجاز اتباع خارجی، این طرح یک روزه اجرا شد. وي با اشاره به مشکلات قانونی به کارگیري اتباع
خارجی در واحدهاي تولیدي و صنفی وغیره افزود : با توجه به تصریح قانون، کارفرمایان اعم از واحدهاي تولیدي، موسسات دولتی و
غیردولتی، ارگان هاي دولتی و حتی پیمانکاران در بخش خصوصی و دولتی باید نیروي کار مورد نیاز خود را از کارگران ایرانی و در
صورت ضرورت و در موارد خاص از نیروي کار خارجی دارنده کارت کار معتبر تامین نمایند. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی البرز
با اشاره به ماده 181 قانون کار تصریح کرد : به منظور جلوگیري از حضور نیروي کار غیر مجاز خارجی در بازار کار کشور، وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف است کارفرمایانی که اتباع خارجی فاقد پروانه را بکار گیرند بابت هر روز اشتغال غیرمجاز هر کارگر
خارجی به مبلغ 4425825 ریال ( معادل پنج برابر حداقل دستمزد روزانه) جریمه نماید و در صورت تکرار تخلف در بار دوم این
جریمه دو برابر و در بار سوم کارفرمایان متخلف به دادگستري معرفی می شوند که علاوه بر جرائم نقدي از 91 تا 180 روز حبس در
انتظار آنها خواهد بود. مدیرکل تعاون،کار ورفاه اجتماعی استان البرز یادآور شد : بازرسان این اداره کل در سراسر استان بر فعالیت
کارگاه ها نظارت می کنند و شماره تلفن ستاد خبري 6369-021 در وزارت تعاون،کارورفاه اجتماعی راه اندازي شده است که در
ساعت اداري آماده دریافت گزارش هاي مردمی از اشتغال غیرمجاز اتباع خارجی است و به محض دریافت گزارش اقدامات قانونی براي
کارفرمایان متخلف اعمال خواهد شد. شایان ذکر است این گشت مشترك همزمان با سراسر کشور در واحدهاي خدماتی وصنفی
استان البرز با حضور روساي ادارات تعاون کار ورفاه شهرستان ها ، بازرسان کار استان ، ماموران نیروي انتظامی ونماینده فرمانداري ها
در روز یکشنبه 3 بهمن بر اساس ابلاغ وزارت تعاون،کار ورفاه اجتماعی در کشور واستان البرز انجام پذیرفت واحدهاي متخلف جریمه

شدند. انتهاي پیام/



کاهش هزینه آبزي پروري با روش هاي جدید و فناورانه

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/11/04

خبرگزاري آریا-با توجه به هزینه هاي بالاي شیوه سنتی
آبزي پروري، هم اکنون استفاده از استخرهاي پیش ساخته
کوچک مقیاس، مورد توجه فعالان این حوزه قرار گرفته

 
است. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري ،سازه هاي آبی بتونی،
بیشترین هزینه را در آبزي پروري به خود اختصاص می

دهند. براي تحمیل نشدن چنین هزینه اي، از استخرهاي پیش ساخته که یکی از انواع روش هاي جدید و فناورانه است، استفاده می

 
شود. 

این روش نوین می تواند هزینه هاي اولیه و ثابت پرورش ماهی را به طور قابل ملاحظه اي کاهش داده و زمینه تولید ارزان را فراهم

 
کند. 

از مزایاي استخرهاي پیش ساخته می توان به قابلیت جابجایی و مونتاژ مجدد، نصب آسان و در کوتاه ترین زمان، قیمت هاي ارزان
نسبت به سازه هاي بتنی، صرفه جویی در مصرف آب و زمین، تولید ارزان و متراکم در حجم کم و اشتغال زایی کوچک مقیاس براي

 
مناطق کم برخوردار اشاره کرد. 

در اجراي طرح توسعه فناوري طراحی و ساخت استخرهاي کوچک مقیاس پرورش آبزیان، از فناوري استخرهاي پیش ساخته توسط
ورق هاي گالوانیزه، استفاده از ورق هاي ژئوممبران، بهره گیري از بیوتکنیک غذایی براي تامین خوراك آبزیان و نوع مدیریتی سیستم

 
پرورشی استفاده می شود. 

نادرقلی ابراهیمی دبیر کارگروه تخصصی آب، خشکسالی، فرسایش و محیط زیست معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در این
زمینه گفت:طرح استخرهاي پرورش ماهی کوچک مقیاس با همکاري کمیته امداد امام خمینی و با هدف اشتغال زایی در مناطق کم
برخوردار، با مشارکت شرکت هاي توانمند داخلی در استان هاي سیستان و بلوچستان، کرمان و مازندران اجرا شده و برنامه ریزي هاي

 
لازم براي اجرا در سایر استان ها که توسط کمیته امداد معرفی می شود نیز در دست بررسی و اقدام است. 

وي افزود : از دستاوردهاي این طرح می توان به بهره برداري بهینه و دومنظوره از آب کشاورزي، افزایش بازده تولید محصولات

 
کشاورزي و توانمندسازي خانواده هاي تحت پوشش کمیته امداد براي اشتغال زایی و تولید، اشاره کرد. 

دبیر کارگروه تخصصی آب، خشکسالی، فرسایش و محیط زیست معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري گفت:این طرح همچنین به
ایجاد فرصت هاي شغلی و کسب درآمد پایدار براي خانوار در کنار سایر فعالیت هاي کشاورزي انجامیده و تولید و مصرف آبزیان در

 
مناطق روستایی را توسعه و ترویج می دهد. 

طرح توسعه فناوري طراحی و ساخت استخرهاي کوچک مقیاس پرورش آبزیان، در این مرحلهاط سوي دو شرکت نوین رشد نادین و
شرکت آبزي افزا در مرحله اجرا قرار دارد. این طرح با حمایت کارگروه تخصصی آب، خشکسالی، فرسایش و محیط زیست معاونت

علمی و فناوري ریاست جمهوري و با تکیه بر توان و استعدادهاي جوان داخلی، به مرحله اجرا درآمده و در حال توسعه است.



طرح "انتخاب" بانک ایران زمین و کمک به کاهش مشکلات تأمین مالی

متقاضیان تسهیلات

منبع: تیتر 20شماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/11/04

واگذاري شیوه دریافت تسهیلات به متقاضیان که بانک ایران زمین در قالب طرح «انتخاب» به تازگی از آن رونمایی کرده می
تواند از سوي دیگر بانک ها نیز پیاده سازي شود تا به این ترتیب بخشی از چالش هاي دیرپاي دستیابی به منابع مالی در

کشور حل شود.

تیتر20 - حمایت از ایجاد و توسعه بنگاه هاي کوچک و
متوسط یکی از اولویت هاي اساسی در برنامه هاي توسعه
اقتصادي اکثر کشورهاي دنیاست. بااین حال چنین بنگاه
هایی به علت شرایط ساختاري که از نظر اندازه و عدم
کفایت ضمانت مالی دارند، اغلب با مشکلات متعددي در
زمینه تأمین مالی سرمایه گذاري مواجه هستند. در این
میان، بانک به عنوان یک نهاد اعتباري نقش مؤثري در ارائه
خدمات براي تأمین مالی به این واحدها بر عهده دارد. به
ویژه اگر وظیفه بانک متناسب با سیاست هاي کمیته بال

 
تعریف شده باشد. 

در این میان نظام اعتبارات خرد یکی از راهکارهاي مطرح شده در دو دهه اخیر به منظور تسریع در فرایند سرمایه گذاري و تقویت
بنیادهاي مالی و پس انداز در مناطق روستایی و نهایتاً توانمندسازي متقاضیان تسهیلات از طریق ارتقاء بهره وري با تاکید بر به
کارگیري اعتبارات خرد است. با این اوصاف تأمین منابع مالی روشی براي توانمندسازي است. با این رویکرد فراوانی متقاضیان
تسهیلات نه تنها مشکل نیستند بلکه راه حل هستند. اعطاي اعتبار توسط بانک به متقاضیان، فرصت هاي لازم براي اشتغال، راه
اندازي کسب وکارهاي کوچک و گسترش آموزش و ... را فراهم می کند. با استناد به تحقیقات صورت گرفته، امروزه پرداخت تسهیلات

 
خرد توسط بانک ها یکی از موفق ترین راه هاي مورد قبول در دنیا است. 

حمایت از ایجاد و توسعه بنگاه هاي کوچک و متوسط، یکی از اولویت هاي اساسی در برنامه هاي توسعه اقتصادي اکثر کشورهاي
دنیاست چرا که این نوع بنگاه ها در ایجاد اشتغال و رقابت پذیري کارا هستند. بااین وجود، یکی از مهم ترین تنگناهاي توسعه بنگاه
هاي کوچک و متوسط، محدودیت تأمین مالی فعالیت ها به صورت سرمایه ثابت و سرمایه در گردش است که ساماندهی آن مستلزم

 
تعامل مناسب بخش خصوصی و سیاست گذاران دولتی براي تدوین بسته هاي حمایتی مالی است. 

در این میان، بانک به عنوان فعال ترین بخش نظام مالی در کشورهاي درحال توسعه، نقش مؤثري را در ارائه خدمات براي تأمین مالی
به این واحدها بر عهده دارد. نتایجی که از پژوهش هاي انجام شده درباره اثر عرضه تسهیلات بانکی در تأمین مالی بنگاه کوچک و
SMEs منتخب و فعال در اقتصاد ایران، تسهیلات بانکی اثر مثبت و معناداري بر تأمین مالی سرمایه گذاري (SMEs) متوسط

 
ارزیابی شده اند بنابراین چنین بنگاه هایی می توانند به تسهیلات بانکی به عنوان یک عامل مهم براي تأمین مالی توجه داشته باشند. 



با در نظر گرفتن این نتایج و مشکلاتی که بانک ها براي تأمین مالی با آن مواجه هستند، تردیدي نیست که اصلاح نظام تأمین مالی از
ضروریات اقتصاد ایران است. به عبارت دیگر معماري مناسب نظام مالی و تغییر رویه هاي موجود، باید به طور هم زمان در سه حوزه

 
نظام بانکی، بازار سرمایه و دولت در دستور کار قرار گیرد. در این رابطه، معضلات نظام بانکی را می توان در سه لایه طبقه بندي کرد. 

لایه اول معضلات بنیادینی از جنس مسائل ساختاري و نهادي است. مسائلی مانند ضعف قوانین پولی و بانکی، ضعف قوانین و
ساختارهاي نظارت بانکی و ضعف قوانین حاکمیت شرکتی، نمونه هاي مهم این حوزه را شامل می شود. لایه دوم، معضل انجماد
دارایی هاي بانک ها است. لایه سوم نیز معضل افت جریان نقد بانک هاست که در قالب افت نسبت تسهیلات اعطایی به سپرده ها،

 
نرخ بالاي سود و جنگ قیمتی بین مؤسسات مالی نمایان شده است. 

معضل کاهش جریان نقد بانک ها و مسئله انجماد دارایی ها، به عنوان مسئله کوتاه مدت و میان مدت نظام بانکی ایران معلول شرایط
ساختاري و نهادي است، در نتیجه، براي حل پایدار این مسئله لازم است معضلات ساختاري مهار شوند. به این منظور، باید در
چارچوب یک «برنامه اصلاحی مقدماتی»، بهبود موقت در شرایط بازار بانکی را ایجاد کرد و از فضاي مناسب ایجاد شده براي اجراي

 
«برنامه جامع اصلاحی» سود جست. 

از سوي دیگر عمق کم بازار سرمایه و بانک محور بودن تأمین مالی در کشور موجب شده است بانک ها براي تأمین منابع مورد تقاضا
به بانک مرکزي وابسته شده و به این دلیل، کارکرد سیستم بانکی خود به عاملی تورم زا همراه با اختلال در امور تولیدي تبدیل شود.
از طرف دیگر اگر بانک ها در تأمین نیازهاي مذکور ایفاي نقش نکنند، بنگاه هاي اقتصادي بدون برخورداري از یک سازوکار مطمئن

 
تأمین مالی، نمی توانند از رکود خارج شوند و سازوکارهاي موجود چنین شرایطی را فراهم نمی کند. 

در چنین شرایطی سؤال اصلی این است که نظام بانکی تحت چه شرایطی و به چه میزان قادر خواهد بود تغذیه کننده بنگاه هاي
اقتصادي به منظور ایجاد شغل در مقیاس هاي بسیار بزرگ موردنیاز باشد. از سوي دیگر، هرچند نظام مالی در اقتصاد ایران بانک
محور است و بازار سرمایه نقش مسلط را در آن ایفا نمی کند اما توسعه این بازار می تواند شکل جدیدي از تجهیز و تخصیص منابع را
در اقتصاد ایران ایجاد کند. به عبارت صریح تر باید به بازسازي و تقویت بازار سرمایه کشور اقدام کرد تا مانع از پیچیده تر شدن
مشکلات شود. در هر کشوري جهت نیل به رشد اقتصادي بلندمدت و ایجاد فرصت هاي شغلی پایدار لازم است سرمایه گذاري ها به

 
ارزش آفرینی منجر شود تا بتواند مزیت نسبی پایدار براي کشورها ایجاد کند. 

 
طرح تسهیلاتی "انتخاب" بانک ایران زمین 

با در نظر گرفتن این مسائل، بانک ایران زمین با بررسی شرایط موردنیاز متقاضیان تسهیلات و در راستاي مشتري مداري و رفاه حال

 
مشتریان، از طرحی به نام "انتخاب" رونمایی کرده که شیوه اعطاي تسهیلات را به انتخاب مشتریان قرار می دهد. 

 
هدف اصلی بانک ایران زمین از اجراي این طرح، انتخاب نوع و شکل دریافت تسهیلات توسط خود مشتریان، باتوجه به نیازشان است. 

در این طرح تسهیلاتی مشتریان می توانند تا سقف یک میلیارد ریال با امکان واریز و برداشت، دریافت و نرخ سود سالانه را از 10 تا
18 درصد به دلخواه انتخاب کنند و حداقل مبلغ افتتاح حساب 50 میلیون ریال است. طرح تسهیلاتی انتخاب از ابتداي دي 1400 به

 
مدت یک سال اجرا خواهد شد. 



با اجراي این طرح نوین توسط بانک ایران زمین می توان گفت گام مهمی در تغییر شیوه پرداخت تسهیلات در شبکه بانکی کشور
برداشته شده که انتظار می رود سرآغاز مسیري از تحول در نظام اعتباردهی باشد.



روستایی که براي همه ایران پاپوش می دوزد/ لتگاه، در به در دنبال کارگر!

منبع: تیتر 20شماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/11/04

راوي نقطه اي می شویم که «نمی شود» را به «می شود» بدل کرده؛ روستایی که امروز نام تجاري به خود گرفته و رونق
چرخ هاي بافندگی در آن دیده می شود، «لتگاه» کوچه و پس کوچه هایش خالی از رهگذر است و تنها پژواك صداي

تولیدش گوش فلک را پر کرده و در به در دنبال نیروي کار می گردد.

تیتر20- راوي جغرافیایی می شویم که به همه «نه»ها جواب منفی
داده و نمی شود را به «می شود» بدل کرده؛ جغرافیایی در شمال
غرب همدان واقع در شهرستان بهار؛ آري دقیقا منظورم «لتگاه» است.

روستایی با جمعیتی حدود 2 هزار نفر و 580 خانوار که در نقشه ایران
می توان آن را با چرخ هاي بافندگی و آمار و ارقام تولید نشان داد،

روستایی که کوچه و پس کوچه هایش خالی از رهگذر است و تنها پژواك صداي تولیدش گوش فلک را پر کرده و در به در دنبال

 
نیروي کار می گردد. 

«لتگاه» نام قدیم روستاست و امروز به اسم «روستاي تجاري لتگاه» معروف شده؛ بی آنکه در دفتر و یا سازمانی ثبت شود؛ مشتریان و
خریداران نام روستاي تجاري لتگاه را برازنده این منطقه دانستند چراکه از بام تا شام شاید هم کمی بیشتر از 24 ساعت چرخ هاي

 
بافندگی از پی هم رج به رج می بافند و نقش درمی اندازند. 

200 کارگاه فعال جوراب بافی و یک هزار و 500 نیروي کار و تولید سالانه 6 میلیون جین جوراب نشانه هاي لتگاه است و در هر

 
کجاي ایران حتی کشورهاي همسایه شناخته شده است. 

پیشینه پایتخت جوراب بافی ایران به دهه 50 باز می گردد و رفته رفته بین همه اهالی گسترش یافته و امروز با پشت سر گذاشتن
فراز و نشیب هاي فراوان به آمار شگفت انگیز تولید 18 هزار جین جوراب در 24 ساعت رسیده، ناگفته نماند نکته قابل تامل دیگر در
این منطقه فعالیت سه شیفت کارگاه هاي جوراب بافی است، کارگاه ها سه شیفت کار می کنند و خوشبختانه بازار خیلی خوب داخلی

 
و خارجی جذب کرده اند. 

اینجا هر چه هست خبر از تولید، رونق، بازاریابی داخلی و خارجی و بر عکس همه جا کمبود نیروي کار است بدان معنا که لتگاه بیکار

 
ندارد حتی دانش آموزان هم مشغول هستند و هر کدام از کارگاه ها چند نفري کمبود نیرو دارد. 

 
لتگاه تشنه نیروي کار 

میلاد اصغري، دهیار روستاي لتگاه؛ از فعالیت 80 درصدي روستا در قالب 200 کارگاه سخن به میان می آورد و می گوید: تمام اهالی
این روستا از زن و مرد پاي کار هستند و جوراب تولید می کنند در واقع تولید خانوادگی رایج شده و همگی از پیر و جوان تا نوجوانان



 
به کار مشغول هستند. 

او نیاز فعلی لتگاه را نیروي کار می داند و می افزاید: از روستاهاي اطراف و حتی همدان نیروي کار به روستا می آید با این حال

 
تعدادي از کارگاه هاي بزرگ اگر نیروي کار داشته باشند بیش از اینها آمار و ارقام تولید خواهند داشت. 

اصغري هم همچون دیگر اهالی روستا خودش دستی بر آتش دارد و کارگاه کوچکی را اداره می کند، او یادآور می شود: از صفر تا صد
تولید جوراب حتی طراحی آن در لتگاه انجام می شود به نحوي که مواد اولیه (داخلی و خارجی) تهیه و کار تولید تا مرحله بسته

 
بندي در روستا صورت می گیرد بنابراین همه اهالی تولیدکننده هستند. 

او به میزان تولیدات این منطقه اشاره می کند و می گوید: بیش از 6 میلیون جین جوراب در سال در همه نوع تولید می شود به
طوري که این عدد و رقم تولید 30 تا 40 درصد نیاز کشور است و لتگاه به قطب تولید جوراب حداقل در غرب کشور تبدیل شده

 
است. 

دهیار این روستا تأکید می کند: فعالیت اقتصادي در لتگاه پررونق است تا جایی که علاوه بر جذب بازار داخل از اقصی نقاط کشور،

 
بازار خارجی هم جذب شده و به کشورهایی مثل عراق، افغانستان، پاکستان و ... صادر می شود. 

او لتگاه را بین مردم و بازاریان به عنوان منطقه صنعتی شناخته شده می داند و یادآور می شود: با اینکه مراحل ثبت خوشه صنعتی
انجام نشده اما به دلیل فعالیت اقتصادي پررونق و درآمد سالانه بیش از 14 میلیارد تومانی این منطقه کاملا صنعتی محسوب می

 
شود. 

اصغري معتقد است تشکیل تعاونی جوراب بافان لتگاه باعث توسعه و پیشرفت هر چه بیشتر تولید در روستا می شود به نحوي که در

 
این تعاونی اقداماتی مثل تهیه مواد اولیه، قیمتگذاري، اختصاص زمین براي احداث ناحیه یا شهرك صنعتی انجام شود. 

 
لتگاه در اندیشه ماندگاري در آینده 

او به تلاش شبانه روزي اهالی روستا اشاره می کند و می افزاید: ما درلتگاه معضلی به عنوان نبود شغل نداریم اما با تشکیل یک

 
مجموعه صنعتی این تولید تضمین می شود و اشتغال پایدار و ارزآوري براي سال هاي طولانی ماندگار خواهد شد. 

دهیار این روستاي در ادامه به مزایایی تولید جوراب تأکید می کند و می گوید: نداشتن آلاینده هاي زیست محیطی از مزایایی این
تولید به شمار می رود البته دستگاه هاي جدید و کامپیوتري مقداري سر و صدا دارند و آلایندگی صوتی ایجاد می کنند اما از آنجا که

 
همه اهالی در قامت تولیدکننده فعال هستند این معضل را پذیرفته اند. 

پس از گفت وگو با دهیار روستا براي آشنایی بیشتر با این منطقه تجاري به دنبال پیشکسوتان جوراب بافان لتگاه می رویم تا قصه

 
جوراب بافی لتگاه را بشنویم. 

 
لتگاه قطب تولید جوراب غرب کشور 

حبیب مختاري؛ تولیدکننده قدیمی جوراب در روستاست که تلخ و شیرین روزهاي تولید را چشیده، او تولید جوراب در لتگاه را مربوط



به دهه 50 می داند و می گوید: تولید جوراب در این منطقه بالا و پایین زیاد داشت اما مدتی است که خیلی خوب شناخته شده و

 
امروز به عنوان قطب تولید جوراب غرب کشور مطرح است. 

او به فعالیت حدود 3 هزار دستگاه پیشرفته جوراب بافی اشاره می کند و می افزاید: با یاري خدا و همت اهالی روز به روز رونق تولید
در این منطقه بیشتر شد تا جایی که قبلا براي معرفی محصولمان شهر به شهر می رفتیم و جوراب ها را معرفی می کردیم، اما

 
چندصباحی است که خریداران خودشان مراجعه و تولیدات را پیش خرید می کنند پس لتگاه جاي خود در بازار باز کرده است. 

 
لتگاه در انتظار گوشه چشمی از مسؤولان 

این تولیدکننده صنعتی شدن روستا را ضروري می داند چراکه در این مرحله لتگاه باید به عنوان برند جوراب بافی مطرح شود چون
در این منطقه بستر تولید، بازار فروش، کیفیت اجناس و تمام نکات لازم براي توسعه تولید فراهم است بنابراین با حمایت مسؤولان و

 
تزریق تسهیلات به کارگاه ها به یک منطقه صنعتی تبدیل خواهد شد که در کشور زبانزد باشد. 

او یادآور می شود: لتگاه از کشورهایی چون ترکیه چیزي کم ندارد فقط با همت، همدلی و راه اندازي زنجیره تولید می توان بازار
صادراتی بیشتري جذب کرد و در دنیا شناخته شد، زنجیره تولید یعنی ایجاد کارخانه ریسندگی نخ تا تولید و فروش نهایی که این

 
ظرفیت در روستاي ما فراهم است. 

 
صنعت خانوادگی در لتگاه 

این تولیدکننده قدیمی به احداث دو کارخانه ریسندگی براي تامین مواد اولیه روستا اشاره می کند و متذکر می شود: وجود کارخانه
ریسندگی در لتگاه علاوه بر تولید ارزان قیمت اشتغال بیشتري هم ایجاد می کند، البته تا به امروز جوراب ارزان قیمت و با کیفیت

 
تولید می شد چون سبک کار ما خانوادگی است و از صفر تا صد کار در همین منطقه انجام می شود. 

 
او توسعه جوراب بافی با رقابت پذیري بالا بین بازارهاي خارجی را آینده نزدیک لتگاه متصور می شود. 

چند کارگاه آن طرف تر به تولیدي گودرز رضایی از تولیدکننده هاي پیشکسوت لتگاه می رسیم، سابقه جوراب بافی اش به دوران
بچگی باز می گردد همان زمان هایی که به علت وضعیت مالی با چرخ دستی کار می کرده و از طرف وزارت صنایع وقت مجوز گرفته

 
است. 

 
از چرخ دستی جوراب بافی تا کارگاهی با 20 نیروي کار 

آقاي رضایی گام به گام پیش رفته و در حال حاضر کارگاهی با 20 نیروي کار دارد او می گوید: از روزهاي اولی که وارد حرفه جوراب
بافی شدم تا به امروز که دستگاه ها پیشرفته شده دستگاه هاي قدیمی را براي یادگاري نگاه داشتم آخر بیانگر روزهاي آغاز تولید

 
جوراب در لتگاه است. 

 
کوچ لتگاه از دامداري و کشاورزي به جوراب بافی 

این بار به سراغ کامبیز یادگاري، تولیدکننده جوان جوراب می رویم او بدون معطلی می گوید: روستاییان قبل از جوراب بافی به



 
دامداري و کشاورزي مشغول بودند در حال حاضر همچنان دامداري و کشاورزي برقرار است اما شغل اصلی اهالی جوراب بافی شد. 

یادگاري با اشاره به اینکه لتگاه به عنوان الگوي تولید مطرح شده است اضافه می کند: بسیاري که دنبال راه اندازي کسب و کار

 
هستند حتما از لتگاه بازدید و از چم و خم کار سوال می کنند چراکه تولیدي بر اساس نیاز جامعه رونق گرفته و ارزان قیمت است. 

او یادآور می شود: روستاي ما به عنوان روستاي تجاري معروف شده و فاکتور خرید اقلام اولیه را به این نام ثبت می کنند پس به
صورت کاملا خودجوش و بدون حمایت، یک منطقه تجاري و یا صنعتی راه اندازي شده که دغدغه اشتغال براي اهالی، فرزندان و حتی

 
روستاهاي همجوار را حل کرده است. 

این تولیدکننده این کسب و کار را مقرون به صرفه و اقتصادي تلقی می کند و معتقد است براي شروع دو تا دستگاه کامل بافندگی با
هزینه حدود 400 میلیون و همکاري خانواده نیاز است تا مراحل اولیه کار شکل بگیرد و به تدریج وارد چرخه تولید شد، با احتساب

 
مواد اولیه میانگین 500 میلیون سرمایه لازم است تا این تولیدي راه اندازي شود و ماهانه درآمد خوبی کسب کند. 

 
نوسان برق و قیمت گریبان گیر لتگاه 

از مزایا و رونق تولید در این روستاي به نسبت کوچک که بگذریم به مشکلاتی که گریبان تولید این منطقه تجاري را گرفته می
پردازیم، مشکلاتی اعم از انشعاب برق سه فاز اگرچه انشعاب ایجاد شده اما ظرفیت برق این منطقه را جوابگو نیست و تولیدکنندگان

 
مجبور هستند با همان برق تک فاز تولید کنند و بهاي بیشتري بپردازند. 

از مشکلات دیگر نوسان قیمت مواد اولیه است که روزانه و ساعتی قیمت تغییر و کمیابی مواد تولید را دچار اختلال می کند و گاها

 
واردات مواد بی کیفیت تولید را تحت شعاع قرار می دهد. 

 
خوشه اي که کار بار می دهد 

مورد بعدي که تولید در لتگاه را با چالش مواجه کرده قوانین دست و پا گیر است به طور مثال مجوزهاي این کارگاه خانگی هستند و
قوانین دست و پا گیر مانع توسعه این تولیدات شده اگر روند تولید و مجوز و کاغذ بازي را تسهیل کنند قطعا این طور تولیدي ها رو

 
به افزایش خواهند بود. 

مهمترین مطالبه لتگاه و اهالی پرتلاش آن، ثبت خوشه صنعتی است تا این تولیدي ها سر و سامان بگیرند و با مجوزهاي تجاري در
قالب گسترده تر فعالیت کنند، چنانچه خوشه صنعتی ثبت و تسهیلات کلان و ارزان قیمت به واحدهاي تولیدي تزریق شود قطعا این

روستا در دنیا زبانزد خواهد شد./فارس



طرح شناسایی اتباع غیر مجاز شاغل در بنگاه هاي اقتصادي هرمزگان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی هرمزگان گفت: طرح شناسایی اتباع غیر مجاز شاغل در بنگاه هاي اقتصادي در همه
شهرستان هاي استان بصورت همزمان اجرا شد.

به گزارش گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خلیج فارس،
هادي ابراهیمی افزود:طبق قانون بکارگیري هر گونه تبعه
خارجی غیرمجاز ممنوع است مگر اینکه داراي روادید، حق

 
ورود و پروانه کسب و کار مطابق با قانون باشد. 

وي گفت:در این طرح کارفرمایان موظف به بکارگیري
نیروي انسانی ایرانی ، ایجاد اشتغال براي نیروهاي بومی
استان و دریافت پروانه کسب و کار براي تبعه هاي خارجی

 
از راه هاي قانونی شدند. 

ابراهیمی افزود: طرح شناسایی اتباع خارجی غیر مجاز با هدف اطلاع رسانی، آگاهی بخشی و توسعه فرهنگ کار بویژه براي اشتغال

 
افراد جویاي کار است. 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی هرمزگان گفت: سامانه ملی ایجاد اشتغال و کسب و کار با هدف ثبت درخواست هاي شغلی و نحوه

 
بکارگیري نیرو هاي ایرانی راه اندازي شده است. 

 
بیشتربخوانید: رتبه اول هرمزگان در زمینه نرخ مشارکت نیروي کار 

وي افزود: سامانه ملی ایجاد اشتغال و کسب و کار در سراسر کشور و هرمزگان راه اندازي و همه کارفرمایان، کارجویان و کاریابی ها
می توانند با مراجعه به این سامانه علاوه بر ثبت درخواست ها و نیاز هاي شغلی، نیرو هاي کار مورد نیاز خود و اطلاعات نحوه

بکارگیري نیرو هاي ایرانی را دریافت کنند.



مدارس و دانشگاه ها نیروي کار ماهر و متخصص تربیت کنند

منبع: شبستانشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/11/04

آیت االله جوادي آملی گفت: مدارس و دانشگاه هاي ما نیروي کار ماهر و متخصص مورد نیاز کشور را تربیت کنند به طوري
که این فرد تحصیل کرده بتواند براي خود کار فراهم کند.

آیت االله جوادي آملی گفت: مدارس و دانشگاه هاي ما نیروي کار ماهر و
متخصص مورد نیاز کشور را تربیت کنند به طوري که این فرد تحصیل

 
کرده بتواند براي خود کار فراهم کند. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از قم به نقل از دفتر آیت االله جوادي آملی،
سیدمحمود حسینی پور استاندار مازندران با آیت االله جوادي آملی دیدار و

 
گفتگو کرد. 

آیت االله جوادي آملی در این دیدار که آیت االله محمدي لائینی نماینده ولی فقه در استان مازندران نیز حضور داشت، گفت: استان
مازندران دو خصیصه ممتاز دارد؛ اول نعمت هاي فراوانی است که خداي سبحان به این استان عطا کرده که زمینه اقتصادي خوبی را

 
براي این استان فراهم کرده است در واقع مازندران استان زرخیز و سرزمین برکت است. 

وي اظهار داشت: خصیصه دوم این استان این است که مردم بزرگ و بزرگوار و تاریخ پرافتخاري دارد. وجود امنیت، برکات الهی
فراوان، مردم ولایتمدار و سابقه تاریخی درخشان، این فرصت را فراهم کرده که استان مازندران زمینه بالقوه خوبی براي پیشرفت و

 
توسعه داشته باشد و اگر این اضلاع را جمع کنیم اداره کردن این استان کار آسانی است. 

آیت االله جوادي آملی تصریح کرد: مهمترین کار این است که مدارس و دانشگاه هاي ما نیروي کار ماهر و متخصص مورد نیاز کشور را
تربیت کنند طور که این فرد تحصیل کرده بتواند براي خود کار و اشتغال فراهم کند. آموزش و پرورش و دانشگاه ها باید بتوانند فارغ

التحصیلان خود را طوري تربیت کنند که این فارغ التحصیلان بتوانند خود را اداره کنند.



پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم از

کشاورزان

منبع: صداي پولشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/11/04

بانک ملی ایران در راستاي حمایت از تولید ملی، کار و سرمایه ایرانی و همچنین حمایت از بخش کشاورزي بالغ بر 20 هزار
میلیارد ریال تسهیلات به منظور خرید گندم از کشاورزان تخصیص داده است.  به گزارش صداي پول از روابط عمومی بانک

ملی ایران، این تسهیلات به منظور پرداخت به موقع بهاي گندم به کشاورزان از طریق ...

 
پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم از کشاورزان 

بانک ملی ایران در راستاي حمایت از تولید ملی، کار و سرمایه ایرانی و همچنین حمایت از
بخش کشاورزي بالغ بر 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات به منظور خرید گندم از کشاورزان

 
تخصیص داده است. 

 به گزارش صداي پول از روابط عمومی بانک ملی ایران، این تسهیلات به منظور پرداخت به
موقع بهاي گندم به کشاورزان از طریق تزریق نقدینگی در اختیار شرکت بازرگانی دولتی ایران

قرار گرفته تا ضمن رفع نگرانی و دغدغه کشاورزان، با فعال سازي کارخانجات آرد و صنایع تبدیلی مربوطه گامی نیز در رسیدن به

 
خودکفایی در این محصول استراتژیک و صنایع وابسته آن باشد. 

این بانک همچنین از ابتداي سال جاري تا پایان آذرماه بالغ بر 84 هزار و 382 فقره تسهیلات سرمایه در گردش به مبلغ 441 هزار و

 
872 میلیارد ریال در راستاي حمایت از تولید و اشتغال پرداخت کرده است. 

پرداخت 31 هزار و 784 فقره تسهیلات سرمایه ثابت به مبلغ 83 هزار و 975 میلیارد ریال به بخش هاي تولیدي نیز از دیگر اقدامات
بانک ملی ایران طی مدت مذکور بوده است.



استقبال سرمایه گذاران بخش خصوصی براي توسعه کشاورزي درسیب و

سوران

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان سیب و سوران گفت : از جمعیت 102 هزار نفري این شهرستان بیش از 85 درصد آنها در
بخش کشاورزي بصورت مستقیم و غیر مستقیم مشغول فعالیت هستند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز سیستان و بلوچستان، سپاهی
تاکید کرد: سیب و سوران استعدادهاي خوبی در تولید محصولات
زراعی، باغی و دام و طیور دارد و سالیانه حدود 76 هزار تن مجموع

 
تولیدات بخش کشاورزي این منطقه است. 

سپاهی افزود: از مجموع تولیدات بخش کشاورزي شهرستان، 40 هزار
و 100 تن محصولات باغی، 28 هزار تن محصولات زراعی و حدود 5

 
هزار و 400 تن محصولات دام وطیور است . 

مدیر جهاد کشاورزي سیب و سوران 85 درصد درآمد باغداران سیب و سوران را در تولید انواع خرما برشمرد و گفت: سالیانه از سطح

 
3 هزار و 400 هکتار نخلستان بیش از 21 هزار و 200 تن خرما تولید و روانه بازار هاي داخل و خارج کشور می شود. 

 
وي خرما ،انار، انگور و محصولات گلخانه اي را عمده ترین محصولات باغی شهرستان معرفی کرد. 

وي با اشاره به ظرفیت بالاي شهرستان در تولید محصولات علوفه اي اظهار داشت: کشاورزان منطقه سالیانه بیش از 33 هزار تن

 
یونجه، سورگوم، ذرت و خصیل تولید می کنند. 

 
وي گندم جو ، ذرت ،پیاز، بادمجان، بامیه، سیر را شاخص ترین محصولات زراعی شهرستان اعلام کرد. 

وي گفت: در حال حاضر سیب و سوران داراي 20 هکتار فضاي گلخانه اي است که در سال جاري با سرمایه گذاري 400 میلیارد

 
ریالی بخش خصوصی 5 هکتار نیز با پیشرفت فیزیکی 10 تا 50 درصدي در حال اجرا است. 

وي با اشاره به تلاش جهت افزایش ضریب خوداتکایی شهرستان به گوشت مرغ اذعان داشت در حال حاضر 13 واحد مرغداري فعال

 
شهرستان سالیانه دو هزار و 700 تن گوشت مرغ تولید که جوابگوي 87 درصد از نیاز مصرف مردم شهرستان است . 

وي تاکید کرد : براي رسیدن به خودکفایی و تولید بیشتر گوشت مرغ، هم اکنون 16 واحد مرغداري جدید به ظرفیت 520 هزار قطعه
در هر دوره با سرمایه گذاري بخش خصوصی در حال احداث است که با به تولید رسیدن این واحدها ظرفیت تولید گوشت مرغ در

 
سیب و سوران به رقم هفت هزار و 950 تن در سال ارتقا خواهد یافت. 



سپاهی افزود بهره برداران بخش تولید گوشت مرغ بدنبال تولید مازاد بر نیاز شهرستان هستند تا در تنظیم بازار سطح استان هم نقش

 
ایفا کند . 

محمد حنیف سپاهی سطح زیر کشت محصولات زراعی و باغی شهرستان سیب و سوران را شش هزار و 600 هکتار اعلام کرد و افزود

 
دو هزار هکتار از اراضی زراعی و باغی از 99 رشته قنات موجود در منطقه مشروب می شود. 

وي با توجه به جمعیت اشتغال بکار شهرستان در امر کشاورزي، خواستار مشارکت سرمایه گذاران بومی در اجراي طرح هاي صنایع
تبدیلی و فرآوري خرما ، خوراك طیور و حمایت مسئولین در جهت رفع موانع تولید شد



پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم از

کشاورزان

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/11/04

بانک ملی ایران در راستاي حمایت از تولید ملی، کار و سرمایه ایرانی و همچنین حمایت از بخش کشاورزي بالغ بر 20 هزار
میلیارد ریال تسهیلات به منظور خرید گندم از کشاورزان تخصیص داده است.

بانک ملی ایران در راستاي حمایت از تولید ملی، کار و سرمایه ایرانی و همچنین حمایت از بخش کشاورزي بالغ بر 20 هزار

 
میلیارد ریال تسهیلات به منظور خرید گندم از کشاورزان تخصیص داده است. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، این تسهیلات به منظور پرداخت به موقع بهاي گندم به کشاورزان از
طریق تزریق نقدینگی در اختیار شرکت بازرگانی دولتی ایران قرار گرفته تا ضمن رفع نگرانی و دغدغه کشاورزان، با فعال سازي

 
کارخانجات آرد و صنایع تبدیلی مربوطه گامی نیز در رسیدن به خودکفایی در این محصول استراتژیک و صنایع وابسته آن باشد. 

این بانک همچنین از ابتداي سال جاري تا پایان آذرماه بالغ بر 84 هزار و 382 فقره تسهیلات سرمایه در گردش به مبلغ 441 هزار و

 
872 میلیارد ریال در راستاي حمایت از تولید و اشتغال پرداخت کرده است. 

پرداخت 31 هزار و 784 فقره تسهیلات سرمایه ثابت به مبلغ 83 هزار و 975 میلیارد ریال به بخش هاي تولیدي نیز از دیگر اقدامات
بانک ملی ایران طی مدت مذکور بوده است.



دهه فجر امسال 153 میلیارد تومان طرح در مراغه کلنگ زنی و افتتاح می

شود

منبع: ایرناشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/11/04

مراغه- ایرنا- معاون استاندارو فرماندار ویژه شهرستان مراغه گفت: 153 میلیارد تومان طرح شهرداري مراغه به مناسبت دهه
فجر امسال کلنگ زنی و افتتاح می شود که مهم ترین آن ها پردیس سینمایی به عنوان بزرگ ترین پردیس شمال غرب

کشور است.

 مراغه- ایرنا- معاون استاندارو فرماندار ویژه شهرستان
مراغه گفت: 153 میلیارد تومان طرح شهرداري مراغه به مناسبت دهه فجر امسال کلنگ زنی و افتتاح می شود که مهم ترین آن ها

 
پردیس سینمایی به عنوان بزرگ ترین پردیس شمال غرب کشور است. 

سیدعلی موسوي روز دوشنبه در جلسه هماهنگی آیین هاي گرامیداشت دهه فجر شهرستان مراغه اظهار داشت: با توجه به افزایش
آمار واکسیناسیون و روند نزولی شیوع کرونا، برنامه هاي دهه فجر و راهپیمایی یوم االله 22 بهمن امسال متفاوت تر از سال هاي

 
گذشته برگزار خواهد شد. 

وي اضافه کرد: تمامی برنامه هاي پیش بینی شده از جمله مراسم استقبال از آفتاب، افتتاح و کلنگ زنی پروژه ها و راهپیمایی 22

 
بهمن در دهه فجر امسال منوط به تصمیم گیري ستاد مقابله با کرونا است. 

وي به کمیته هاي 18 گانه دهه فجر امسال در شهرستان مراغه اشاره کرد و افزود: کمیته نیروهاي مسلح، فضاي مجازي و شبکه هاي
اجتماعی و کمیته فرهنگی و هنري، ورزش و جوانان، کودك و نوجوان، زنان و خانواده، مساجد، ایثارگران، قوه قضائیه، فضاسازي و
تبلیغات شهري، روستایی و عشایري، کارگري و کارآفرینی، ارتباطات و اطلاع رسانی، بسیج، دانشجو و دانشگاهیان، فرهنگ و دانش
آموزان، همیاري و سازمان هاي حمایتی، انجمن، هیئات مذهبی و تشکل هاي دینی و کمیته قرآن و کمیته هنري و هنرمندان و حوزه

 
روحانیت و کمیته اصناف و بازاریان کمیته هاي 18 گانه دهه فجر امسال هستند. 

وي بیان کرد: مسئولیت هر یک از این کمیته ها برعهده یکی از دستگاه هاي اجرایی بوده و مسئول کمیته موظف به هماهنگی با



 
دیگر دستگاه هاي زیرمجموعه است. 

وي اضافه کرد: تمامی ادارات در بحث فضاسازي به شهرداري کمک و ادارات نسبت به فضاسازي محیطی ادارات خود اقدام کنند تا یاد

 
و خاطره امام راحل و شهداي انقلاب اسلامی گرامی داشته شود. 

به گفته فرماندار مراغه، شعار محوري دهه فجر انقلاب اسلامی امسال «جشن ملی 1400 » است و براي هر یک از روزهاي دهه فجر

 
امسال عناوین معرفی شده است. 

موسوي به عناوین روزهاي دهه مبارك فجر امسال اشاره و خاطرنشان کرد: سه شنبه 12 بهمن، سالروز بازگشت امام خمینی (ره) به
میهن اسلامی، روز انقلاب اسلامی، امام خمینی (ره)، مستضعفان، پیشگامان انقلاب، چهارشنبه 13 بهمن، روز انقلاب اسلامی،
خودباوري، جوان ایرانی، پنجشنبه 14 بهمن، میهمانی لالاها و سالروز میلاد امام باقر (ع)، روز انقلاب اسلامی، جهاد و مقاومت، ایثار و
شهادت، جمعه 15 بهمن، روز انقلاب اسلامی، معنویت و بصیرت، خدمت صادقانه، شنبه 16 بهمن، سالروز شهادت امام هادي (ع)، روز
انقلاب اسلامی، قرآن، عترت، غیرت دینی، یکشنبه 17 بهمن، روز انقلاب اسلامی، عدالت محوري، فسادستیزي، دوشنبه 18 بهمن،
روز انقلاب اسلامی، تکریم مقام زن، تحکیم بنیان خانواده، سه شنبه 19 بهمن، مصادف با روز نیروي هوایی، روز انقلاب اسلامی، ثبات،
امنیت و اقتدار نظامی، چهارشنبه 20 بهمن، روز انقلاب اسلامی، اقتصاد مقاومتی، تولید ملی، کارآفرینی، پنجشنبه 21 بهمن، روز
انقلاب اسلامی، جهش علمی، نخبه پروري، تمدن اسلامی و جمعه 22 بهمن، سالروز پیروزي انقلاب اسلامی، روز انقلاب اسلامی،

 
عزت، عقلانیت، تجلی وحدت ملی، عناوین روزهاي دهه فجر امسال است. 

فرماندار مراغه در این جلسه از عدم حضور روساي ادارات در جلسه هماهنگی دهه فجر انتقاد کرد و افزود: حضور روساي ادارات در

 
جلسات به خصوص جلسه دهه فجر که از جایگاه و اهمیت ویژه اي برخوردار است ضروري و مهم است. 

 
به گزارش ایرنا، شروع راهپیمایی 22 بهمن امسال روز جمعه ساعت 10.30 خواهد بود. 

 
 

 
برچسب ها 

 
- 22 بهمن 

 
- انقلاب اسلامی ایران 

- شهرداري مراغه 



 
- آذربایجان شرقی 

 
- مراغه 

- دهه فجر



سالار عقیلی آهنگ ''مادر'' را براي اولین بار خواند

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/11/04

جشن روز مادر در قالب ویژه برنامه تلویزیونی «مهربانو» با اجراي آهنگ «مادر» از سوي سالار عقیلی و با روایت ماجراي
جالبِ شوخیِ میان شهید طهرانی مقدم و شهید دشتبان زاده برگزار شد.

 سالار عقیلی آهنگ "مادر" را براي اولین بار خواند اقتصاد
ایران: جشن روز مادر در قالب ویژه برنامه تلویزیونی «مهربانو» با اجراي آهنگ «مادر» از سوي سالار عقیلی و با روایت ماجراي جالبِ

 
شوخیِ میان شهید طهرانی مقدم و شهید دشتبان زاده برگزار شد. 

به گزارش خبرگزاري اقتصادایران، همزمان با ایام میلاد فرخنده حضرت زهرا سلام االله علیها و فرارسیدن روز مادر، جشن روز مادر در
فرهنگسراي اندیشه برپا شد. این جشن به مدت 3 شب از سوي اداره کل امور بانوان شهرداري تهران با مشارکت فرهنگسراي اندیشه،

 
شبکه پنجم صدا و سیما برگزار می شود و در قالب برنامه زنده تلویزیونی «مهربانو» از شبکه 5 سیما روي آنتن می رود. 

سومین جشن از این مجموعه برنامه، شب گذشته با حضور امین توکلی زاده معاون اجتماعی فرهنگی شهرداري تهران، مریم اردبیلی
مشاور امور بانوان شهرداري تهران، ناصر امین زاده رئیس فرهنگسراي اندیشه، ستاره فتوحی، همسر شهید دشتبان زاده، سالار عقیلی،
خواننده نام آشناي کشور، رابعه مدنی بازیگر، محمدنیا معاون مالی و اداري و حمید عسگري معاون آفرینش و اجراي فرهنگسراي

 
اندیشه برگزار شد. 

مریم اردبیلی مشاور امور بانوان شهرداري تهران در بخشی از این جشن با اشاره به برنامه هاي شهرداري تهران ویژه بانوان گفت: یک
رویایی براي زنان شهرمان داریم و آن را با هم به اشتراك می گذاریم و هر کدام از بانوان شهر تهران که به آن می پیوندند می بینیم

 
که این رویا امکان پذیرتر و نزدیک تر به ما می شود. 

وي با اشاره به طرح «ریحان شهر» گفت: احساس می کنیم شهرمان بیش از اینها نیاز دارد که جایی براي زیست انسان ها بشود و نیاز
دارد که روح و ریحان بیشتري در آن دمیده شود. احساس می کنیم این موضوع با حضور زنان میسر می شود؛ از آنجا که حضور زنان
در هر محیطی بهبوددهنده محیط است، اگر همه دست به دست هم بدهند و ماهم در شهرداري تهران ریل گذار باشیم اتفاق بهتري
رخ می دهد. برهمین اساس، طرح «ریحان شهر» یک کار نوآورانه، مردمی و محله محور است که برپایه کنشگري زنان و دختران



 
شکل می گیرد. 

اردبیلی با اشاره به طرح هاي شهرداري براي حمایت از زنان سرپرست خانوار گفت: اقشار ویژه اي در سطح شهر تهران داریم که باید
به همه شان کمک کنیم. یکی از این اقشار، زنان سرپرست خانوار هستند. آنان هم بار مادر و هم بار پدر را به دوش می کشند. در
شهرداري تهران، آنهایی که نیازمند حمایت هستند را شناسایی کردیم و سامانه اي داریم که نیازهاي زنان را همه جانبه درنظر گرفته
است. حمایت، مددکاري و مشاوره، آموزش و کارآفرینی چهار ضلع این مدل توانمندسازي است. برهمین اساس، تعدادي از زنان، تحت

 
پوشش مراکز کوثر هستند و حالا این بانوان روي پاي خودشان ایستاده اند. 

مشاور امور بانوان شهرداري تهران تاکید کرد: امشب می خواهم این خبر خوش را بدهم که قصد داریم تعداد مراکز کوثر را به 2 برابر

 
برسانیم و با این کار زنان سرپرست خانوار بیشتري را تحت حمایت قرار بدهیم. 

 
 

سالار عقیلی دیگر مهمان این برنامه بود. او قطعه «مادر» را براي اولین بار در فرهنگسراي اندیشه اجرا کرد. وي قبل از اجراي قطعات
خود گفت: از همین جا به مادر عزیزم سلام می کنم که هر چه دارم از اوست و براي من زحمت زیادي کشیده است. مادرم در زندگی

 
هنري ام و تمام زندگی ام نقش بسیار موثري داشت و اگر امروز در این جایگاه و خادم مردم هستم، مدیون زحمات مادرم هستم. 

عقیلی با اشاره به رونمایی از قطعه مادر در فرهنگسراي اندیشه گفت: قطعه مادر را براي اولین بار اجرا می کنم و این قطعه تاکنون
اجراي صحنه اي نداشته است. قرار بود دو سال پیش آن را اجرا کنیم که متاسفانه به شرایط کرونایی برخورد کنیم. اجراي این قطعه

 
را بسیار تمرین کرده بودیم اما نتوانستیم آن را اجرا کنیم و امشب براي اولین بار این قطعه اجرا خواهد شد. 

این خواننده در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اولین آلبوم خود گفت: اولین آلبوم رسمی من که وارد بازار شد و به نوعی با
آن شناخته شدم، آلبوم «عشقمان» بود. این آلبوم با آهنگسازي استاد بی بدیل موسیقی سنتی جناب آقاي ارشد طهماسبی صورت
گرفت و خوشحالم که این افتخار را داشتم که با ایشان همکاري کنم. این آلبوم در زندگی من نقش بسیار زیادي داشت. درس هاي

 
بسیار والایی از ایشان گرفتم و از ایشان تشکر می کنم. 

 
وي در این مراسم قطعه «نگارا» از ساخته هاي رضا دربندي، از آلبوم فصل عاشقی را نیز خواند. 

رابعه مدنی بازیگر سینما و تلویزیون دیگر مهمان این برنامه بود. او در ابتداي صحبت هاي خود گفت: دقت داشته باشید که پدر و



مادر هر دو با هم چرخ زندگی را پیش می برند؛ پدر بیرون از خانه زحمت می کشد و مادر هم داخل خانه تلاش می کند تا بچه ها در

 
رفاه و آسایش زندگی کنند. 

وي اضافه کرد: بنده همیشه از کلمه مادر به یاد عطوفت، از خودگذشتگی، فداکاري، محبت بی شائبه می افتم. به نظرم مهربان ترینِ
مهربانان مادران هستند. با هر مادر که صحبت می کنید می بینید که جز محبت چیزي ندارد و البته پدرها هم هرچه دارند پاي

 
فرزندان می ریزند 

این بازیگر با اشاره به اینکه روي صحبتش با نسل جوان است، گفت: خانواده هایی هستند که پدر و مادر با بچه ها زندگی می کنند؛
یادمان باشد اگر درخواستی داشتند با روي باز از آنان پذیرایی و حرمتشان را حفظ کنیم. همین که به آنها می گویید، «بفرمایید»
انگار که دنیا را بهشان داده اند. هم چنین به جوانان توصیه می کنم که همیشه در حین راه رفتن با بزرگترها اجازه بدهند که پدر و

 
مادر جلوتر بروند. شما با این کار شخصیت خودتان را نشان می دهید و گرنه چیزي از آنان کم یا زیاد نمی شود. 

مدنی بیان داشت: جوانان فکر نکنید که اگر فلان هدیه را براي روز مادر بخرید کار بزرگی کردید بلکه سعی کنید در کارها به آنان

 
کمک کنید. همین قدر هم آنان را خوشحال می کند. پدربزرگ و مادربزرگ ها از محبت دیدن خوشحال می شوند. 

این بازیگر در پایان گفت: تربیت بچه ها دست مادر است و اوست که در خانه فرزندان را تربیت کرده و براي زندگی آینده آماده می
کند. بنده 30 سال مربی کودکان در پیش دبستانی بودم و خیلی از نکات اخلاقی و رفتاري را به شیوه اي جالب و به صورت

 
غیرمستقیم در کلاس ها آموزش می دادم. 

ستاره فتوحی همسر شهید دشتبان زاده دیگر مهمان این جشن روز مادر بود. شهید دشتبان زاده همرزم شهید طهرانی مقدم نیز بوده

 
است. 

همسر شهید دشتبان زاده دبه ماجراي شوخی شهید طهرانی مقدم با همسرش اشاره کرد و گفت: یکی از خصوصیات بارز شهید
خانواده دوستی بود. وقتی در جلسه اي با شهید طهرانی مقدم بودند، آقاي دشتبان مادرش را با عبارت «مامانی» خطاب می کند و
شهید طهرانی مقدم در حالت شوخی به او می گوید بعد از 47 سال هنوز مامانی می گویید؟ این موضوع تبدیل به یک نکته طنز

بینشان شده بود و با هم شوخی می کردند.



روایت کارآفرینی مددجوي مستمري بگیر کمیته امداد

منبع: اترك نیوزشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/11/04

بانوي پرتلاشی که روزي به دنبال دریافت مستمري از کمیته امداد بود، حالا با اجراي طرح اشتغال خانگی، علاوه بر کسب
درآمد، براي 15 زن سرپرست خانوار اشتغال ایجاد کرده است.

بانوي پرتلاشی که روزي به دنبال دریافت مستمري از کمیته امداد بود، حالا با اجراي طرح اشتغال خانگی، علاوه بر کسب

 
درآمد، براي 15 زن سرپرست خانوار اشتغال ایجاد کرده است. 

به گزارش خبرنگار مهر، کمیته امداد امام خمینی به عنوان بزرگ
ترین نهاد حامی اقشار مستضعف و کم برخوردار جامعه، علاوه بر
نقش حمایتی، همواره وظیفه توانمندسازي جامعه هدف را نیز بر
عهده داشته است تا از این طریق شرایط را براي زندگی
مددجویان تسهیل کند. در همین راستا خروج از چرخه
مددجویی و حتی تبدیل شدن به یک کارآفرین از اهدافی است
که کمیته امداد در برنامه هاي اشتغال و توانمندسازي خانواده

 
هاي تحت حمایت دنبال می کند. 

خانم ناهید هوشمندي از مجریان موفق طرح هاي اشتغال کمیته امداد متولد سال 1360 و اهل شهرستان اسدآباد همدان است. او
حدود 6 سال است که به دلیل فوت همسر، سرپرستی دو فرزند خود را به تنهایی برعهده گرفته و به عنوان بانوي سرپرست خانوار

 
تحت حمایت کمیته امداد درآمده است. 

این کارآفرین موفق در مورد شرایطش در آن برهه زمانی گفت: وقتی همسرم فوت کرد با وجودي که حقوق مختصري از او به ما می
رسید، ولی کفاف زندگیمان را نمی داد به همین دلیل به کمیته امداد مراجعه کردم تا با اجراي کسب و کار با کمک این نهاد، شرایطم

 
را کمی بهبود ببخشم. 

این بانوي موفق افزود: کارشناسان کمیته امداد مرا تشویق کردند در صورتی که با حرفه یا هنري آشنایی دارم، با کمک این نهاد و
دریافت تسهیلات، بتوانم براي خودم شغلی دست و پا کنم و درآمدزایی داشته باشم. اگرچه در ابتدا براي دریافت مستمري به این نهاد
مراجعه کرده بودم اما این پیشنهاد خوبی بود که پذیرفتم و با توجه به اینکه با حرفه خیاطی آشنایی نسبی داشتم، همین زمینه را با

 
همراهی کمیته امداد پیگیري کردم. 

وي گفت: من تا قبل از آن اتفاق مقداري با خیاطی آشنایی داشتم ولی به آن به عنوان یک شغل نگاه نمی کردم تا این که در مواجه
شدن با چنین شرایطی مصمم شدم این حرفه را به طور جدي پیگیري کنم و با گذراندن 2 دوره خیاطی در شهر همدان کار را به

 
صورت حرفه اي یاد گرفتم. 



هوشمندي اظهار داشت: پس از گذراندن دوره هاي آموزشی، با دریافت وام 50 میلیون تومانی از کمیته امداد، کارگاهی را در حیاط

 
خانه مان راه انداخته و به صورت مستقل مشغول به کار شدم. 

وي در ارتباط با وضعیت کارش گفت: با وام کمیته امداد و پس اندازي که خودم داشتم کارگاهی را در حیاط خانه راه اندازي کردم.
براي این کار 6 چرخ خیاطی تهیه کردم و دو نفر هم از دوستانم چرخ هایشان را به کارگاه من آوردند و آنجا مشغول به کار شدند و
تعدادي دیگر از زنان سرپرست خانوار هم با توجه به این که وسایل و چرخ خیاطی در منزل دارند، به صورت خانگی براي من کار می
کنند. شرایط کار به این شکل است که من کار را از یک تولیدي در همدان دریافت کرده و پس از سري دوزي و تکمیل کار آن را به

 
تولیدکننده تحویل می دهیم. 

این کارآفرین در ادامه در خصوص تلاش براي توسعه کسب و کارش هم معتقد است: علاوه بر 15 نفر بانوي سرپرست خانوار یا
بدسرپرست که در کارگاه خیاطی من مشغول به کار شده اند، تاکنون حدود 12 نفر دیگر را نیز آموزش داده ام اما از آنجایی که

 
وسایل و تجهیزات خیاطی به تعداد کافی در اختیار ندارم، هنوز نتوانسته ام آنها را مشغول به کار کنم. 

وي در ارتباط با پتانسیل توسعه کسب و کارش عنوان کرد: تقاضا براي افزایش نیرو تا 100 نفر هم براي من فراهم است و این
درخواست تنها از سوي یکی از تولیدکنندگان مطرح شده است. این امکان وجود دارد تا در صورت فراهم شدن شرایط بتوانم کار را
گسترش دهم ولی متأسفانه به دلیل این که سرمایه کافی ندارم در حال حاضر امکان آن وجود ندارد که امیدوارم کمیته امداد در این

 
زمینه نیز دست مرا بگیرد و یاري کند. 

هوشمندي در ادامه در خصوص میزان درآمدش هم گفت: خدا را شاکرم که درآمدم کفاف زندگی خودم و فرزندانم را می دهد. اما اگر
سرمایه کافی داشته باشم و کار را از صفر تا 100 انجام دهم و مواد اولیه کارم را خودم تهیه کنم، هم درآمدم افزایش می یابد و هم

 
می توانم افراد دیگري را مشغول به کار کنم. 

این بانوي خوش فکر که تا دیروز به دنبال جذب شدن در کمیته امداد به عنوان یک مددجو بود، حالا چهار سالی هست که با اجراي
طرح اشتغال به عنوان یک کارآفرین، شرایط کار را براي 15 نفر دیگر نیز فراهم کرده است.



شناسایی اشتغال غیرمجاز اتباع خارجی در واحد هاي تولیدي و صنعتی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/11/04

اجراي طرح مشترك سراسري گشت شناسایی اشتغال غیرمجاز اتباع خارجی در واحد هاي تولیدي و صنعتی شهرستان
ارومیه آغاز شد.

باشگاه خبرنگاران جوان ارومیه - با دستور وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی، طرح مشترك گشت شناسایی اشتغال
غیرمجاز اتباع خارجی در واحد هاي تولیدي و صنعتی، در
راستاي حمایت و صیانت از نیروي کار و بکار گیري نیروي

 
کار ماهر ایرانی، همزمان در سراسر کشور آغاز شد. 

در استان آذربایجان غربی نیز همزمان با سراسر کشور و با
مشارکت ادارات کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان

آذربایجان غربی و امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري، فرماندهی پلیس اطلاعات و امنیت عمومی، مدیر کارآفرینی و اشتغال،
سرپرست مدیر روابط کار و با حضور نمایندگان سایر دستگاه هاي اجرایی و کارشناسان بازرسی کار و اشتغال اتباع خارجی، بازدید از
واحد هاي تولیدي و صنعتی، پاساژ ها و فروشگاه هاي بزرگ سطح شهرستان ارومیه به منظور شناسایی اشتغال اتباع خارجی صورت

 
گرفت. 

در اجراي این طرح روز گذشته از 4 واحد تولیدي و صنعتی و دو مجتمع تجاري در شهرستان ارومیه بازدید شد.



آغاز فعالیت کانونهاي عمومی و محلی خدمت رضوي در چهارمحال و

بختیاري+فیلم

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/11/04

دبیر کانون هاي خدمت رضوي استان چهارمحال و بختیاري گفت: فعالیت نزدیک به دو هزار خادمیار کانونهاي عمومی و
محلی خدمت رضوي در استان آغاز شد.

باشگاه خبرنگاران جوان شهرکرد - حجت الاسلام
محمدابراهیم حجت پناه گفت: خادمیاران رضوي با توجه
به علاقه و استعداد و توان خود در کانون هاي مختلف
خدمت رضوي سازماندهی شده اند و در حال حاضر 19
کانون در سطح استان فعال است که از جمله می توان به
کانون هاي تعلیم و تربیت، قرآن، سلامت، حرکت هاي

 
جهادي، شعر و ادب، اشتغال و کارآفرینی، جوانان، بانوان و خانواده و... اشاره کرد. 

 
ایده شکل گیري جریان خادمیاري امام رضا(ع) با هدف توسعه خدمت بوده است. 

اصل جریان خادمیاري یعنی اینکه هر فرد با هر تخصص در هر منطقه کشور با نیت خدمت به امام رضا (ع) خدمتی بی منت به یک

 
محروم انجام دهد که این خدمات اگر به صورت جمعی انجام شود، گره بزرگتري را از مشکلات جامعه باز خواهد کرد. 

نهال نوپاي خادمیاري سال 1395 در استان چهار محال و بختیاري پایه گذاري شد و از ابتداي کار تا سال 98 بدون تبلیغ گسترده،

 
افرادي که علاقمند بودند ثبت نام و روند اداري لازم را طی کردند. 

 
بیشتر بخوانید 

- خادمیاران رضوي مروجان فرهنگ اهل بیت در جامعه هستند کانون خدمت رضوي استان چهارمحال و بختیار، به زودي طرح
شناسایی مجدد توانمندان خادمیاري را آغاز خواهد کرد و افرادي که فعالیت هاي شاخص و یا توانمندي ویژه اي داشته باشند دعوت

 
و در قالب خادمیار و یاور رضوي ساماندهی می شوند. 

 
تا یک ماه آینده، در تمامی شهرهاي چهارمحال و بختیاري کانونهاي خدمت ضوي دایر خواهد شد. 

{sepehr_media_15518195_400_300$}



انتشار فراخوان طرح احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت توسط شرکت هاي

فناور

منبع: شرکت ملی نفت ایرانشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/11/04

 
انتشار فراخوان طرح احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت توسط شرکت هاي فناور  

 
فراخوان طرح احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت از سوي مدیریت سرمایه گذاري و کسب وکار شرکت ملی نفت ایران منتشر شد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی NIOC، شرکت ملی نفت ایران در راستاي اجراي بندهاي 14 و 15 سیاست هاي اقتصاد مقاومتی
ابلاغی مقام معظم رهبري (مدظله العالی) مبنی بر افزایش ذخایر نفت و گاز کشور و توسعه ظرفیت هاي تولید و برداشت صیانتی از
منابع هیدروکربوري کشور و مستند به قانون وظایف و اختیارات وزارت نفت و نیز قانون اساسنامه شرکت ملی نفت ایران، با هدف
اشتغال زایی، تحقق اقتصاد دانش بنیان و نیز بهره گیري از توان جوانان مستعد و نخبه، احیاي چاه هاي بسته و کم بازده نفت با

 
استفاده از روش هاي فناورانه را در دستور کار خود قرار داده است. 

بر این اساس شرکت هاي فناور و دانش بنیان داراي شرایط پذیرش در پارك فناوري و نوآوري نفت و گاز می توانند در این فراخوان

 
شرکت کنند. 

متقاضیان می توانند از تاریخ 12 بهمن لغایت 22 بهمن 1400 با مراجعه به درگاه الکترونیکی پارك فناوري و نوآوري نفت و گاز به

 
نشانی petropark.ir نسبت به ثبت نام اقدام کنند. 

همچنین علاقه مندان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 22684113-021 تماس حاصل کنند.



ایجاد شغل براي بیش از سه هزار نفر با افتتاح طرح هاي کمیته امداد در

خراسان شمالی

منبع: ایرناشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/11/04

بجنورد- ایرنا- مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان شمالی گفت: همزمان با گرامیداشت دهه فجر سه هزار و 142
نفر با افتتاح طرح هاي این نهاد شغل ایجاد می شود که بیشترین آن در بخش کشاورزي و دامداري است.

بجنورد- ایرنا- مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره)
خراسان شمالی گفت: همزمان با گرامیداشت دهه فجر سه
هزار و 142 نفر با افتتاح طرح هاي این نهاد شغل ایجاد
می شود که بیشترین آن در بخش کشاورزي و دامداري

 
است. 

مجید الهی راد روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: از این تعداد 2 هزار و 439 نفر از طریق منابع
بانکی (تبصره 16)، 600 و 60 نفر از محل صندوق امداد و

 
ولایت و 25 نفر نیز از طریق کارفرمایان کمک شده اند. 

 
وي افزود: مجموع اعتبار هزینه شده براي این تعداد شغل 152 میلیارد و 500 میلیون تومان است. 

 
افتتاح 188 مسکن مددجویان زیر پوشش کمیته امداد 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان شمالی گفت: همچنین همزمان با دهه فجر 188 مسکن مددجویان زیر پوشش این

 
نهاد افتتاح می شود. 

الهی راد اظهار داشت: در مجموع 33 واحد در شهرستان بجنورد، 54 واحد در راز و جرگلان، 29 واحد مانه و سملقان، 27 واحد

 
شیروان، 20 واحد اسفراین و مابقی در سایر شهرستان هاي این استان افتتاح می شود. 

 
وي با بیان اینکه هر واحد 60 متر مربع زیربنا دارد گفت: به طور میانگین براي هریک 200 میلیون تومان هزینه شده است. 

 
اهداي 437 سري جهیزیه به زوج هاي جوان 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان شمالی گفت: همچنین 437 سري جهیزیه به زوج هاي جوان زیر پوشش این نهاد اهدا

 
می شود. 

الهی راد با بیان اینکه از این تعداد 427 مورد به صورت اقلام (فرش، جاروبرقی، یخچال و اجاق گاز) به ارزش هرسري 20 میلیون



 
تومان است گفت: 10 زوج (ازدواج مجدد) به صورت نقدي براي هر یک زوج 13 میلیون تومان واریز می شود. 

استان خراسان شمالی با جمعیت بیش از 863 هزار نفري حدود 60 هزار و 255 خانوار با جمعیتی در حدود 112 هزار نفر زیر پوشش

 
خدمات حمایتی کمیته امداد امام خمینی (ره) قرار دارند. 

 
خراسان شمالی از نظر سرانه درآمد خانوار، در رده آخرین استانهاي کشور قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- بجنورد 

 
- جهیزیه عروسی 

 
- کمیته امداد امام خمینی 

 
- اشتغال زایی 

 
- خراسان شمالی 

 
- مسکن 

- دهه فجر



پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي
خرید گندم

پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک ملی ایران براي خرید گندم

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/11/04

بانک ملی ایران در راستاي حمایت از تولید ملی، کار و سرمایه ایرانی و همچنین حمایت از بخش کشاورزي بالغ بر 20 هزار
میلیارد ریال تسهیلات به منظور خرید گندم از کشاورزان تخصیص داده است. بانک ملی ایران در راستاي حمایت از تولید

ملی، کار و سرمایه ایرانی و همچنین حمایت از بخش کشاورزي بالغ بر 20 هزار ...

بانک ملی ایران در راستاي حمایت از تولید ملی، کار و
سرمایه ایرانی و همچنین حمایت از بخش کشاورزي بالغ بر

 
20 هزار میلیارد ریال تسهیلات به منظور خرید گندم از کشاورزان تخصیص داده است. 

بانک ملی ایران در راستاي حمایت از تولید ملی، کار و سرمایه ایرانی و همچنین حمایت از بخش کشاورزي بالغ بر 20 هزار میلیارد

 
ریال تسهیلات به منظور خرید گندم از کشاورزان تخصیص داده است. 

 به گزارش تجارت گردان به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، این تسهیلات به منظور پرداخت به موقع بهاي گندم به کشاورزان
از طریق تزریق نقدینگی در اختیار شرکت بازرگانی دولتی ایران قرار گرفته تا ضمن رفع نگرانی و دغدغه کشاورزان، با فعال سازي

 
کارخانجات آرد و صنایع تبدیلی مربوطه گامی نیز در رسیدن به خودکفایی در این محصول استراتژیک و صنایع وابسته آن باشد. 

این بانک همچنین از ابتداي سال جاري تا پایان آذرماه بالغ بر 84 هزار و 382 فقره تسهیلات سرمایه در گردش به مبلغ 441 هزار و
872 میلیارد ریال در راستاي حمایت از تولید و اشتغال پرداخت کرده است. پرداخت 31 هزار و 784 فقره تسهیلات سرمایه ثابت به

مبلغ 83 هزار و 975 میلیارد ریال به بخش هاي تولیدي نیز از دیگر اقدامات بانک ملی ایران طی مدت مذکور بوده است.



حضور فعال ایران در بازارهاي آینده جهانی با توسعه پتروپالایشگاه ها

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/11/04

موسسات بین المللی حوزه انرژي پیش بینی می کنند تقاضاي محصولات پتروشیمیایی در سال هاي آینده افزایش
چشمگیري پیدا می کند و ازین رو لازم است روند احداث پتروپالایشگاه ها در کشور سرعت بگیرد. نوشته حضور فعال ایران

در بازارهاي آینده جهانی با توسعه پتروپالایشگاه ها اولین بار در تجارت گردان. پدیدار شد.

موسسات بین المللی حوزه انرژي پیش بینی می کنند
تقاضاي محصولات پتروشیمیایی در سال هاي آینده
افزایش چشمگیري پیدا می کند و ازین رو لازم است روند

 
احداث پتروپالایشگاه ها در کشور سرعت بگیرد. 

به گزارش خبرنگار مهر، بررسی آمارهاي بین المللی و پیش
بینی هاي علمی آژانس مدیریت اطلاعات انرژي آمریکا

(EIA) بیانگر رشد نرخ تقاضا براي انواع محصولات پتروشیمیایی و سوختی در دهه هاي آتی می باشد. با فرض مجموع ذخایر 4

 
تریلیون بشکه اي نفت خام در دنیا (EUR)، بیشینه تولید در حدود سال 2030 میلادي خواهد بود. 

در ادامه به دلیل افت فشار مخازن زیرزمینی شاهد کاهش میزان تولید نفت خام توسط تولیدکنندگان به موازات افزایش تقاضاي

 
جهانی براي آن خواهیم بود که منجر به افزایش چشمگیر قیمت جهانی نفت خام می شود. 

همچنین پیش بینی می شود که کشورهاي صادرکننده نفت خام و گاز طبیعی تنها براي مدتی محدود بتوانند به دلیل عدم صرفه
اقتصادي، نیازهاي انرژي داخلی خود را از نفت خام تهیه کنند. بنابراین پیشرفت و توسعه در زمینه منابع نوین و پاك انرژي مهم و

 
ضروري می باشد. 

 
نگاه داخلی به توسعه و رشد ظرفیت پتروپالایشی 

بیماري مزمن وابستگی چرخ اصلی اقتصاد کشور به میزان فروش نفت خام منجر به عدم قطعیت در میزان فروش و وصول درآمدهاي
دولت با توجه به تحریم ها شده است. توسعه ظرفیت پتروپالایشگاهی کشور شرایط لازم براي تولید محصولات سوختی و
پتروشیمیایی با ارزش افزوده بالاتر و امکان فروش آسان تر نسبت به نفت خام در بازارهاي بین المللی را علی رغم وجود تحریم ها

 
فراهم می کند. 

طبق آمارهاي داخلی با افزایش میزان مصرف انواع سوخت در کشور روند کاهشی درآمدهاي ارزي ناشی از صادرات مازاد سوخت رخ
داده است. بنابراین در صورت عدم ایجاد و توسعه طرح هاي پتروپالایشگاهی در آینده اي نزدیک در کشور شاهد صفر شدن درآمدهاي
صادرات فراورده هاي نفتی و چه بسا مشکلات کمبود سوخت خواهیم بود. توجه مسئولان کشور به توسعه و رشد صنعت
پتروپالایشگاهی می تواند علاوه بر خنثی سازي تحریم ها و بهره مندي دولت از درآمدي پایدار منجر به اشتغال زایی و تثبیت جایگاه



 
اقتصادي و سیاسی منطقه اي و جهانی بشود. 

 
رشد جایگاه جهانی ایران همراه با توسعه صنعت پتروپالایشگاهی 

در صورتی که ظرفیت پتروپالایشگاهی کشور بتواند به میزان خوراك خام تولید شده توسط وزارت نفت توسعه پیدا کند، تحریم نفت
خام در عمل خنثی می شود. با توجه به بهره مندي کشور از منابع نفت و گاز ملی، تهیه خوراك پتروپالایشگاه ها نسبت به سایر
کشورهاي دنیا نظیر چین، هند، کره جنوبی و … بسیار آسان تر و به نسبت ارزان تر خواهد بود و ایران می تواند نقش تنظیم گري

 
قیمت محصولات پتروشیمیایی در دنیا را با توجه به نزدیکی به منابع انرژي و ظرفیت پتروپالایشگاهی ایجاد شده را ایفا کند. 

در این شرایط جدید بخش اقتصاد نفتی ایران دیگر به فروش نفت خام وابسته نبوده و از راه ایجاد ارزش افزوده بر نفت خام می
چرخد. در واقع ایران می بایستی با توسعه ظرفیت پتروپالایشگاهی خود به دنبال تأسیس و رهبري یک سازمان جهانی جدید براي
محصولات پتروشیمیایی به جاي عضویت در سازمان جهانی اوپک براي حفظ ظرفیت فروش نفت خام خود باشد. بنابراین ارزش پول

 
ملی، نفوذ و قدرت سیاسی ایران در منطقه و جهان افزایش چشمگیري خواهد یافت. 

 
آینده بازار جهانی نفت خام 

بر اساس آمارهاي منتشر شده توسط (EIA) از حجم ذخایر، مقدار تولید و میزان تقاضاي جهانی براي نفت خام توسط تولید کنندگان
جهانی، پیش بینی می شود که طی یک دهه آتی با کاهش میزان تولید جهانی و افزایش تقاضاي خرید نفت خام قیمت جهانی آن

 
افزایش چشمگیري خواهد یافت. 

بنابراین هزینه هاي حمل و انتقال نفت خام توسط کشتی هاي فعلی با مصرف سوخت فسیلی نیز از مقصد خاورمیانه به غرب و شرق
بسیار افزایش خواهد یافت. از این رو هر کشوري در منطقه خاورمیانه که بتواند بیشترین ظرفیت پتروپالایشگاهی متناسب با ظرفیت
تولید منطقه اي نفت خام را ایجاد کند، می تواند کمترین هزینه تولید و بیشترین منافع اقتصادي و سیاسی را در منطقه و جهان

 
کسب کند. 

 
پتروپالایشگاه سازي در ایران 

در سال هاي گذشته علی رغم تأکیدات رهبري و برنامه هاي بالادستی اقتصادي که مبتنی بر جلوگیري از خام فروشی و توسعه
ظرفیت پالایشی است، به نظر می رسید اراده اي براي ساخت پالایشگاه و پتروپالایشگاه موجود نبود. با این وجود به منظور تشویق
دولت و سرمایه گذاران به سخت پتروپالایشگاه، قانون توسعه پتروپالایشگاه ها نیز در سال 98 تدوین شد. البته اصلاحات این قانون

 
اوایل امسال در مجلس شوراي اسلامی تدوین و آئین نامه آن در ماه گذشته ابلاغ شد. 

با این اصلاحیه می توان گفت تأمین مالی پتروپالایشگاه ها آسان تر از گذشته شده است زیرا حداقل آورده بانی پروژه از منابع مورد
نیاز، از 30% به 15% کاهش یافته و بانی می تواند این منابع را متناسب با پیشرفت فیزیکی و مراحل تأمین مالی به پروژه تزریق کند.
همچنین به شرکت مجري طرح اجازه داده شد واگذاري 30% از سهام شرکت را تا دو سال پس از صدور مجوز، انجام دهد بنابراین

 
یکسال به مهلت تعیین شده در آئین نامه قبلی اضافه شده است. 

همچنین عماد رفیعی، کارشناس حوزه انرژي در گفت وگو با خبرنگار مهر در این باره گفت: در قانونی پیشین گفته شده بود که



شرکت ها حداکثر یک سال پس از دریافت مجوز خوراك باید 30 درصد سهام را از طریق پذیره نویسی عمومی به مردم واگذار کنند و
آنچه مشاهده شد این بود که این فرصت براي این شرکت ها بسیار کم بود و در مدت یک سال نهایتاً شرکت ها می توانستند به
انتخاب، تسطیح و فنس کشی زمین و انتخاب لایسنسورها بپردازند و فرصت کافی براي عرضه 30 درصد سهام در بازار سرمایه نداشته
باشند و به همین دلیل به دو سال تمدید شد تا شرکت ها بتوانند عرضه بهتري در بورس داشته باشند و ثانیاً به مشکلات متعهد پذیره

 
نویسی مواجه نشوند. 

وي افزود: البته یک اجازه دیگري هم در قانون داده شد و آنکه با توجه به تأمین مالی سنگین شرکت ها، این اجازه داده شد که یک

 
بار بدون متعهد پذیره نویسی و با تأیید سازمان بورس اقدام به تأمین مالی کنند، مشابه آنچه براي صندوق پالایشی یکم رخ داد. 

در مجموع به نظر می رسد تمام آنچه از لحاظ قانونی و حقوقی مورد نیاز بوده است، فراهم شده و تنها عزم و اراده مسئولین وزارت
نفت که یکی از برنامه هاي اصلی خودشان را به اتمام رساندن طرح هاي پتروپالایشی عنوان کرده بودند را می طلبد.



ثبت نام حدود 77 هزار سیستانی و بلوچستانی در طرح نهضت ملی مسکن

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/11/04

ثبت نام حدود 77 هزار سیستانی و بلوچستانی در طرح

 
نهضت ملی مسکن 

فارس/ مدیرکل راه و شهرسازي سیستان و بلوچستان
گفت: 76 هزار و 723 نفر از شهروندان استان از 28 مهرماه

 
تاکنون در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند. 

عطاء اله اکبري، مدیرکل راه و شهرسازي سیستان و بلوچستان با بیان اینکه 76 هزار و 723 نفر از شهروندان استان از 28 مهرماه
تاکنون در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند اظهار کرد: بر اساس دستورالعمل هاي ابلاغی تا 20 بهمن ماه امکان ثبت نام
مجردین مرد 23 تا 44 سال و سایر واجدین شرایط در تمامی شهرهاي استان به جز زاهدان از طریق سامانه نهضت ملی مسکن به

 
آدرس اینترنتی(saman.mrud.ir) وجود دارد. 

وي ادامه داد: همچنین امکان استفاده متقاضیان واجد شرایط داراي زمین(خود مالک) براي برخورداري از تسهیلات قانون نهضت ملی

 
مسکن در شهر زاهدان 350 میلیون تومان و 300 میلیون تومان در دیگر شهرهاي استان نیز فراهم است. 

وي گفت: با توجه به استقبال خوب شهروندان استان و تعداد ثبت نام متقاضیان طرح یادشده، تامین زمین در اولویت کاري این اداره

 
کل قرار گرفت به طوري که با پیگیري هاي صورت گرفته تا 2 سال نخست اجراي طرح مشکل زمین در استان وجود ندارد. 

اکبري با اشاره به مزیت هاي اجراي طرح نهضت ملی مسکن در سیستان و بلوچستان گفت: این طرح علاوه بر رونق اشتغال و مهار

 
نرخ بیکاري، موجبات بهبود وضعیت اقتصادي در استان به ویژه در حوزه صنعت ساختمان سازي را فراهم می سازد. 

 
آخرین خبر سیستان و بلوچستان در اینستاگرام : 

https://instagram.com/zahedan_today



تصویب برنامه ملی تقویت کسب و کار، معیشت مرزنشینان و ایجاد اشتغال

پایدار در مناطق مرزي

منبع: بازار کارشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/11/04

 
در جلسه هیات دولت برنامه ملی تقویت کسب و کار، معیشت مرزنشینان و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق مرزي تصویب شد. 

به گزارش ایسنا، در جلسه بعدازظهر روز یکشنبه هیات دولت به ریاست آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور، اعضاي دولت به
استناد بند (الف) ماده (9) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه، با افزایش تعهدات سازمان هاي بیمه گر پایه براي خدمات بستري

 
اورژانس موافقت کردند. 

هیات دولت در راستاي کاهش پرداخت از جیب و حفاظت مالی مردم در مقابل هزینه هاي ارایه مراقبت هاي اورژانسی و تضمین
دسترسی مردم، پیشنهاد مشترك وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و سازمان برنامه و بودجه کشور مبنی بر افزایش سهم

 
پرداختی سازمان هاي بیمه گر پایه براي خدمات بستري اورژانس را به تصویب رساند. 

 
بر این اساس، سهم پرداختی سازمان هاي مذکور براي خدمات یاد شده (به استثناي سطح پنج تریاژ) معادل 90 درصد تعیین شد. 

 
تصویب برنامه ملی تقویت کسب و کار، معیشت مرزنشینان و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق مرزي 

با توجه به وجود نابرابري ها و توسعه نامتوازن بخش هاي جغرافیایی کشور به ویژه در مناطق مرزي به لحاظ ویژگی هاي جغرافیایی و
سیاسی خاص آنها و عدم دسترسی به فرصت ها و منافع حاصل از رشد و توسعه، هیات دولت با هدف بهبود وضع معیشتی و کسب
کار مرزنشینان، پیشنهاد مشترك ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مبنی بر "برنامه ملی تقویت

 
کسب و کار، معیشت مرزنشینان و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق مرزي" را به تصویب رساند. 

در آئین  نامه پیش رو تلاش شده است، با به کارگیري الگوهاي تسهیل گر اشتغال و با همکاري و هماهنگی دستگاه هاي اجرایی ذي
ربط فرآیند بهبود معیشت مرزنیشنان متناسب با ظرفیت هاي محلی آن منطقه طراحی و اجرا شود. اهم نتایج متصور اجراي برنامه

 
ملی تقویت کسب و کار، معیشت مرزنشینان و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق مرزي عبارتند از: 

تغییر رویه در ایجاد اشتغال در مناطق مرزي و جلوگیري از معافیت هاي فسادزا در آن مناطق با بیش از یک پنجم هزینه تمام شده

 
در الگوهاي اشتغال زایی سنتی 

 
تمرکز هدفمند فعالیت هاي اشتغال زایی مناطق مرزي ذیل یک برنامه متمرکز و جلوگیري از موازي کاري دستگاه ها 

 
امکان بهره مندي مضاعف از قابلیت هاي مناطق مرزي با ارائه مجوزهاي تردد در تفاهم نامه هاي دوجانبه با استان متقابل 

ایجاد امنیت درونزا و مولد مبتنی بر حفظ ظرفیت هاي اقتصادي و اشتغال شکل گرفته به جاي امنیت پرهزنیه غیرمولد و شکننده

 
موجود 

 
افزایش تولیدات ملی در مناطق مرزي و ایجاد فرصت هاي صادراتی 

توسعه تجارت کالایی و خدماتی در مناطق مرزي، افزایش مشارکت مردمی و توسعه درونزا، افزایش توانمندسازي و مقاوم سازي و

 
بهبود زیرساخت هاي مرتبط با برنامه ملی، از جمله راهبردها و سیاست هاي اجرایی برنامه یاد شده است. 

به موجب آئین نامه یاد شده، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف است با همکاري ستاد و با استفاده از ظرفیت ها و مدل هاي
کسب و کار اجتماعی و از طریق نهادهاي تسهیل گر در حوزه کسب و کار و اشتغال شامل نهادهاي عمومی غیردولتی و انقلابی، ایجاد
اشتغال پایدار و تأمین و تقویت معیشت مرزنشینان را (با اولویت استان هاي آدربایجان غربی، کردستان، کرمانشاه، خوزستان، بوشهر،

 
هرمزگان و سیستان و بلوچستان) اجرا نماید. 

همچنین در اجراي قانون تشکیل شوراي عالی اشتغال و نیز قانون بهبود محیط مستمر فضاي کسب و کار، کمیته ملی مکلف است با
همکاري اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران، توانمندي ها و قابلیت نهادها و مؤسسات عمومی غیردولتی توسعه اي و



حمایتی، سمن ها و انجمن  هاي تخصصی منطقه اي و ملی، اتاق ها و کانون  هاي کارفرمایی و کارگري را در زمینه هاي مربوط از
جمله بهبود فضاي کسب و کار اختصاصی، توسعه سرمایه  گذاري، فناوري و دانش فنی، بازار، افزایش مهارت، تکمیل زنجیره ارزش
موضوع این آئین نامه را شناسایی و به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی معرفی نماید و وزارتخانه پس از ارزیابی آن مؤسسات می-

 
تواند از آنها جهت مشارکت در برنامه ریزي و اجراي اثر بخش برنامه ملی دعوت به عمل آورد. 

کلیه دستگاه هاي اجرایی موظفند تا سازوکار شروع کسب وکارها در مناطق مرزي مرتبط با موضوعات مندرج در برنامه ملی را صرفا از

 
طریق ثبت و استعلام الکترونیکی (بدون حضور متقاضی و طی فرایند مرسوم دریافت مجوز) صادر نمایند. 

وزارت امور اقتصادي و دارایی (هیأت مقررات زدایی و تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار) با همکاري وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی مکلف است نسبت به شناسایی و طبقه بندي مجوزهاي کسب و کار در مناطق مرزي بر اساس حساسیت موضوع اقدام و
شیوه نامه ثبت الکترونکی شروع فعالیت کسب و کار را ظرف سه ماه تهیه و در آن هیأت به تصویب رساند به طوري که مجوز شروع

 
کسب و کارهاي غیرحساس حداکثر ظرف مدت 5 روز کاري صادر گردد. 

دولت همچنین وزارت کشور را موظف کرد با همکاري وزارت امور خارجه، وزارت اطلاعات و نیروي انتظامی و با رعایت قوانین و
مقررات مربوط سازوکار لازم جهت تسهیل تردد مرزنشینان و مخاطبان ذینفع در این برنامه را در محدوده مناطق مرزي (مانند صدور

 
کارت تردد براي استفاده  کنندگان از خدمات و امکانات سخت  افزاري و نرم افزاري) تهیه و عملیاتی نماید. 

همچنین به منظور تشویق و ترغیب سرمایه  گذاري داخلی و خارجی در فرصت  هاي ذیل برنامه ملی، وزارت امور اقتصادي و دارایی
مکلف است با همکاري وزارتخانه هاي تعاون، کار و رفاه اجتماعی و کشور، بسته تشویقی سرمایه گذاري در مناطق مرزي را تدوین

 
نماید. 

 
در ادامه جلسه، تعداد دیگري از پیشنهادهاي دستگاه هاي اجرایی بررسی و به تصویب هیات دولت رسید. 

 
موافقت با پروتکل تمدید موافقت  نامه موقت تشکیل منطقه آزاد تجاري بین ایران و اتحادیه اقتصادي اوراسیا و کشورهاي عضو 

با توجه به رو به پایان بودن مهلت سه ساله اعتبار موافقتنامه موقت تشکیل منطقه آزاد تجاري بین جمهوري اسلامی ایران و اتحادیه
اقتصادي اوراسیا و کشورهاي عضو و نیز با توجه به تکلیف مقرر در این موافقتنامه مبنی بر آغاز انعقاد مذاکرات مربوط به موافقتنامه
منطقه آزاد تجاري ظرف یک سال از لازم الاجرا شدن آن و انعقاد آن ظرف سه سال و همچنین عدم امکان انجام تکالیف یاد شده در
مهلت هاي مقرر، هیات دولت به وزارت صنعت، معدن و تجارت اجازه داد نسبت به انجام مذاکره، پاراف و امضاي موقت پروتکل تمدید

 
موافقت نامه مذکور اقدام نماید. 

 
صدور مجوز امضاي موقت موافقت نامه حمل ونقل هوایی بین ایران و مغولستان 

هیات دولت در ادامه، با صدور مجوز به وزارت راه و شهرسازي براي انجام مذاکره، پاراف و امضاي موقت موافقتنامه حمل و نقل هوایی

 
بین دولت جمهوري اسلامی ایران و دولت مغولستان به منظور راه اندازي پروازهاي باري و مسافري بین دو کشور موافقت کرد. 

موافقت با آئین نامه اجرایی امکان نقل و انتقال مطالبات بانک ها از دولت و اشخاص غیر دولتی و مطالبات بانک مرکزي از بانک ها از

 
طریق انتشار اسناد تسویه خزانه 

در اجراي تکلیف مقرر در جزء (2-3) بند (ز) تبصره (5) قانون بودجه سال 1400 کل کشور، هیات دولت به منظور تسریع در نقل و
انتقال بین بانک ها، آئین نامه اجرایی این بند از قانون مذکور درخصوص فراهم نمودن امکان نقل و انتقال مطالبات بانک ها از دولت و

 
اشخاص غیردولتی و مطالبات بانک مرکزي از بانک ها از طریق انتشار اسناد تسویه خزانه را تصویب کرد. 

به موجب آئین نامه فوق، بانک طلبکار می تواند (با تایید بانک مقصد) پس از تایید بانک مرکزي، نسبت به انتقال مطالبات خود از
دولت و اشخاص غیردولتی به بانک  مقصد و ارائه درخواست به وزارت امور اقتصادي و دارایی جهت صدور اسناد تسویه خزانه نوع دوم

 
خود به نفع بانک مقصد اقدام نماید. 

در مواردي که بدهی بانک ها به بانک مرکزي کمتر از مطالبات اشخاص متقاضی مشمول اسناد تسویه خزانه نوع دوم از دولت باشد،
بانک طلبکار با درخواست اشخاص متقاضی مجاز است، موافقت بانک مقصد (با رعایت سقف بدهی بانک مقصد به بانک مرکزي) و
تایید بانک مرکزي، نسبت به انتقال مبلغ مازاد به سایر بانک هاي بدهکار به بانک مرکزي اقدام و نتیجه را به وزارت اعلام نمایند.
وزارت امور اقتصادي و دارایی مجاز است پس از اخذ تأییدیه هاي مذکور، با رعایت مقررات مربوط نسبت به صدور اسناد تسویه خزانه



 
نوع دوم به نفع بانک مقصد اقدام نماید. 

بدهی بین بانکی قابل پذیرش توسط بانک مرکزي باید حداکثر تا پایان سال 1399 بین بانک  طلبکار و بانک مقصد ایجاد و در زمان

 
تسویه بدهی پایدار باشد که با اجراي این آئین نامه تسویه خواهد گردید. 

صدور هر گونه تأییدیه توسط بانک مرکزي مازاد بر سقف مجاز تسویه بدهی بانک  مقصد به بانک مرکزي و همچنین افزایش پایه پولی

 
از این محل ممنوع است. 

در راستاي اجراي این آئین نامه، به میزان مبلغ اسناد تسویه خزانه نوع دوم صادره شده، بدهی بانک مقصد به بانک مرکزي تسویه و

 
مبلغ مذکور به عنوان بدهی دولت به بانک مرکزي ثبت می شود. 

تصویب آئین نامه اجرایی واگذاري مجوزها و تصدي گري فرهنگی و هنري با رعایت موازین شرعی به بخش خصوصی و تعاونی و

 
سازمان هاي مردم نهاد 

دولت در اجراي تکلیف مقرر در بند (ب) ماده(92) قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه، آئین نامه شیوه تعیین فهرست و نحوه
واگذاري مجوزها و تصدي گري فرهنگی و هنري با رعایت موازین شرعی به بخش خصوصی و تعاونی و سازمان هاي مردم نهاد را

 
تصویب کرد. 

بر این اساس، مجوزها و تصدي گري هاي این آئین نامه شامل موضوعات فرهنگی و هنري، رسانه هاي صوتی و تصویري، مکتوب،
غیرمکتوب و دیجیتال، سینمایی و دیداري – شنیداري، میراث فرهنگی، صنایع دستی، گردشگري، امور جوانان و بازي هاي رایانه اي

 
هستند. 

همچنین به منظور برنامه ریزي و نظارت بر روند اجراي مطلوب مفاد این آئین نامه، کارگروهی متشکل از سازمان اداري و استخدامی
کشور (با معرفی رییس سازمان) به عنوان رییس کارگروه، وزارت امور اقتصادي و دارایی، سازمان برنامه و بودجه کشور و نماینده

 
دستگاه اجرایی ذیربط تشکیل می شود. 

دستگاه هاي اجرایی ذیربط مکلفند در چارچوب مفاد بند (ب) ماده 92 قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه کشور سایر موضوعات،
مجوزها و تصدي گري ها را احصاء نموده و جهت تصویب و قرارگرفتن در فرایند واگذاري یا فروش در اختیار کارگروه مذکور قرار
دهند. در صورت عدم احصاي فهرست مجوزها و تصدي گري هاي موضوع این آئین نامه توسط دستگاه هاي اجرایی، سازمان اداري و

 
استخدامی کشور مکلف است رأساً نسبت به احصاي آنها اقدام نماید. 

به منظور تسریع و تسهیل در روند واگذاري مجوز فعالیت ها، دستگاه هاي مشمول این آئین نامه مکلفند تمام یا بخشی از وظایف قابل

 
واگذاري خود در زمینه مجوز را بر اساس مصوبات کارگروه یاد شده، به بخش غیر دولتی واجد شرایط واگذار کنند. 

دستگاه هاي اجرایی همچنین مکلفند گزارش کاهش حجم وظایف تصدي گري ها (تعدیل و اصلاح ساختار سازمانی)، کاهش هزینه
ها و نتیجه کنترل و نظارت هاي اعمال شده و بازخوردهاي حاصل از اجراي این آئین نامه را در مقاطع یک ساله به سازمان اداري و

 
استخدامی کشور و سازمان برنامه و بودجه کشور گزارش نمایند. 

 
اصلاح آئین نامه اجرایی أخذ مالیات سالانه از واحدهاي مسکونی و باغ ویلاهاي گران  قیمت 

هیات دولت به منظور تأمین نظر هیات تطبیق مصوبات دولت با قوانین و رفع مغایرت درخصوص آئین نامه اجرایی بند (خ) تبصره (6)

 
قانون بودجه سال 1400 کل کشور درخصوص اخذ مالیات سالانه از واحدهاي مسکونی و باغ ویلاهاي گران قیمت، آن را اصلاح کرد. 

به موجب اصلاح آئین نامه فوق، به سازمان امور مالیاتی کشور اجازه داده می شود ارزش روز املاك موضوع این آئین نامه را متناسب
با ارزش روز مبناي محاسبه آخرین ارزش معاملاتی مصوب موضوع ماده (64) قانون براي هر شهر، بخش و روستا هاي تابعه با أخذ نظر

 
دستگاه هاي اجرایی ذي ربط تعیین نماید. 

واحدهاي مسکونی و باغ ویلاها تا قبل از تاریخ صدور گواهی اتمام عملیات ساختمانی توسط مهندس ناظر براساس قانون نظام

 
مهندسی و کنترل ساختمان یا گواهی پایان کار، در حال ساخت محسوب می شوند. 

همچنین واحدهاي مسکونی و باغ ویلاهایی که قبل از اعلام ارزش آن توسط سازمان امور مالیاتی کشور واگذار شده است، مشمول

 
مالیات این آئین نامه نخواهد بود. 



 
دولت آئین نامه بندهایی از تبصره هاي (5) و (6) قانون بودجه سال 1400 کل کشور را اصلاح کرد 

در راستاي ایجاد رویه اي یکسان به منظور امکان تأمین نقدینگی براي پیمانکاران طرح هاي عمرانی دولت از طریق فرآیند آزادسازي
اسناد خزانه اسلامی صادره بابت سپرده حُسن انجام کار در قبال تضمین به استناد فراز پایانی بند (ت) تبصره (3) ماده (6) آئین نامه
تضمین معاملات دولتی و حسب بازخوردهاي دریافتی از دستگاه هاي اجرایی، هیات دولت آئین نامه مربوط به بندهایی از تبصره هاي

 
(5) و (6) قانون بودجه سال 1400 کل کشور را اصلاح کرد. 

بر این اساس، اسناد صادر شده در قبال سپرده حسن انجام کار و سپرده بیمه در قالب مقررات مندرج در شرایط عمومی پیمان هاي

 
مربوط و مقررات مندرج در آئین نامه تضمین معاملات دولتی، تا قبل از سررسید قابل استرداد به ذي نفع است. 

در زمان هرگونه استرداد اسناد خزانه اسلامی صادرشده بابت کسور سپرده حسن انجام کار و سپرده بیمه مطابق با شرایط عمومی
پیمان هاي مربوط و دستورالعمل حق بیمه پیمانکاران و مشاوران، دستگاه هاي اجرایی مکلفند نسبت به محاسبه حفظ قدرت خرید
براي اسناد خزانه اسلامی مذکور از زمان استرداد تا تاریخ سررسید بر مبناي نرخ تعیین شده در این آئین نامه اقدام و نسبت به تسویه
آن از محل مانده اعتبار تخصیص یافته اسناد خزانه اسلامی که داراي سررسید یکسان با اسناد صادرشده بابت کسور مربوط می باشد،

 
اقدام کنند. 

آزادسازي سپرده اسناد خزانه اسلامی توثیق شده نزد عامل واگذاري، قبل از سررسید، مطابق آئین نامه تضمین معاملات دولتی، در

 
قبال اخذ تضمین معتبر، بدون محاسبه حفظ قدرت خرید و با درخواست پیمانکار مجاز می باشد. 

در صورتی که شرایط آزادسازي سپرده، مطابق شرایط عمومی پیمان هاي مربوط مهیا شود ولی سپرده اسناد خزانه اسلامی آزاد شده
در قبال تضمین، سررسید نشده باشد، کارفرما علاوه بر ابطال تضمین کسور حُسن انجام کار نسبت به محاسبه حفظ قدرت خرید از
زمان استرداد (تصویب صورت وضعیت قطعی یا تحویل قطعی و پس از تأیید کارفرما) تا سررسید اقدام و مبلغ محاسبه شده را به

 
عنوان بدهی در دفاتر ثبت می نماید. 

تصویب دستورالعمل اجرایی تحویل سوخت صرفه جویی شده یا حواله آن در نیروگاه هاي تجدید پذیر براي فروش و عرضه در بورس

 
انرژي 

در اجراي بند (ي) تبصره (15) قانون بودجه سال 1400 کل کشور مبنی بر تکلیف دولت براي تحویل سوخت صرفه جویی شده یا
حواله آن در نیروگاه هاي تجدید پذیر به سرمایه گذاران با تأیید سازمان انرژي هاي تجدیدپذیر و بهره وري انرژي برق (ساتبا) براي

 
فروش و عرضه در بورس انرژي، دستورالعمل اجرایی مربوط به این بند از قانون را تصویب کرد. 

ساتبا موظف است در پایان هر فصل گزارش سه ماهه میزان تولید برق نیروگاه هاي تجدیدپذیر برحسب کیلووات ساعت، معادل مقدار
سوخت صرفه جویی شده و مبلغ بدهی (ریال) به تفکیک هر یک از سرمایه گذاران را تهیه و به سازمان برنامه و بودجه کشور ارایه

 
نماید. 

وزارت نفت از طریق شرکت هاي تابعه خود حداکثر تا پانزده (15) روز پس از اعلام سازمان برنامه و بودجه، نسبت به واگذاري سوخت
صرفه جویی شده قابل تحویل به سرمایه گذاران در سقف میزان (حجم) مجوز صادر شده از سوي سازمان و با ارزشی حداکثر معادل
میزان رقم مطالبات سرمایه گذار از دولت (اعلامی توسط سازمان برنامه) اقدام و معادل آن را به حساب بدهکار دولت منظور و مراتب

 
را به سازمان، ساتبا و وزارت امور اقتصادي و دارایی اعلام می نماید. 

ساتبا مجاز است با تأیید سازمان نسبت به تسویه بدهی هاي قطعی خود تا پایان سال 1399 که با توجه به ماده (20) قانون محاسبات

 
عمومی کشور تسجیل شده و به تأیید ذیحساب رسیده باشد، از محل این قانون و با رعایت مفاد این دستورالعمل اقدام نماید. 

وزارت امور اقتصادي و دارایی نیز موظف است نسبت به اتخاذ تمهیدات و ساز و کارهاي لازم براي تسهیل عرضه سوخت یا اوراق

 
توسط سرمایه گذار، مطابق روش هاي متداول در بورس انرژي، حداکثر ظرف مدت یک ماه پس از ابلاغ این دستورالعمل، اقدام کند. 

 
لازم به ذکر است، فروش و عرضه داخلی و صادراتی سوخت صرفه جویی شده یا اوراق صرفاً در بورس انرژي مجاز است. 

 
تعیین فرودگاه هاي یاسوج، شهداي جهرم و شهداي سمنان به عنوان راه مجاز گمرکی 

هیات دولت به استناد تبصره (1) ماده (103) قانون امور گمرکی و با هدف تسهیل در صادرات و رونق گردشگري در کشور، فرودگاه
هاي یاسوج در استان کهگیلویه و بویراحمد، شهداي سمنان در استان سمنان و شهداي جهرم در استان فارس را به عنوان فرودگاه



 
هاي مجاز براي ورود و خروج کالا و مسافر تعیین کرد. 

هیات دولت با توجه به گذشت حدود 6 سال از آخرین تغییرات در نرخ هزینه هاي حمل و نقل و توقف وسایل نقلیه و ضرورت بروز

 
رسانی آن، با اصلاح نرخ این هزینه ها در کلانشهرها، مراکز استان ها و سایر شهرها موافقت کرد. 

 
درخواست دولت براي استرداد برخی لوایح از مجلس شوراي اسلامی 

هیات دولت به پیشنهاد معاونت امور مجلس رئیس جمهور و به استناد آئین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی، با درخواست استرداد

 
تعدادي از لوایح باقی مانده از دولت یازدهم و همچنین لوایحی که اعلام وصول نشده اند، از مجلس شوراي اسلامی موافقت کرد. 

 
بررسی وضعیت شرکت هاي دولتی زیان ده 

اعضاي دولت در اجراي تکلیف قانونی مندرج در جزء (10) بند (ي) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور، گزارش وزارت
امور اقتصادي و دارایی درخصوص وضعیت شرکت هاي دولتی زیان ده بر اساس صورت هاي مالی منتهی به پایان سال 1399 را

 
بررسی و تصمیمات لازم را در این زمینه اتخاذ نمودند. 

 
تهاتر مطالبات و بدهی هاي تعدادي از شرکت هاي خصوصی با دولت 

با تصویب هیات دولت، مطالبات شرکت "مدیریت پروژه هاي نیروگاهی ایران (مپنا)" از شرکت دولتی "مادر تخصصی تولید نیروي

 
برق حرارتی" به مبلغ 343 میلیارد و 872 میلیون و 640 هزار و 565 ریال تهاتر شد. 

لازم به ذکر است، مطالبات قطعی دولت که در اجراي این تصویب نامه، به شرکت دولتی منتقل شده است با بدهی دولت به شرکت
مذکور (اعم از شرکت اصلی و یا شرکت هاي دولتی تابع آن) بابت مواردي مانند یارانه قیمت هاي تکلیفی (با تأیید سازمان حسابرسی)

از طریق صدور اسناد تسویه خزانه موضوع قوانین بودجه سنواتی قابل تسویه است.



ایجاد 500 هزار شغل براي جامعه هدف کمیته امداد خراسان رضوي در سال
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در راستاي فرمایشات مقام معظم رهبري در خصوص ایجاد اشتغال و کمک به اقتصاد کشور این نهاد ایجاد 500 هزار شغل را
در سطح استان براي سال آینده هدف گذاري کرده است .

در راستاي فرمایشات مقام معظم رهبري در خصوص ایجاد اشتغال و کمک به اقتصاد کشور این نهاد ایجاد 500 هزار شغل را در

 
سطح استان براي سال آینده هدف گذاري کرده است . 

به گزارش خبرگزاري بسیج استان خراسان رضوي، رضا سلم آبادي، مدیر کل کمیته امداد خراسان رضوي صبح امروز در نشست با
امام جمعه و فرماندار تربت حیدریه اظهار کرد: در سال جاري توانمند سازي مددجویان استان با 6400 میلیارد ریال اعتبار از محل

 
تبصره 16 در حال اجرا است. 

وي با بیان اینکه حفظ کرامت مددجویان اولویت نخست ارائه خدمت در این نهاد است به حل مشکلات اداري مددجویان با اجراي
طرح امداد هوشمند از بهمن ماه امسال اشاره کرد و گفت: با برقراري ارتباط کمیته امداد با 27 وب سرویس ادارات و سازمانهاي
مختلف اطلاعات مورد نیاز مددجویان به صورت برخط در دسترس کارشناسان این نهاد قرار ونیازي به مراجعه جامعه هدف به

 
سازمانهاي مذکور نخواهد بود. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا عصمتی امام جمعه تربت حیدریه در این نشست گفت: در ارائه خدمات حمایتی کمیته امداد

 
توانمند سازي بر کمکهاي مالی مقدم است و توجه به توانمند سازي خانواده کمیته امداد بی نیازي آنان را در پی خواهد داشت. 

علی اکبر کی پور فر ماندار تربت حیدریه نیز با اشاره به لزوم ارائه خدمات به نیاز مندان اقصی نقاط شهرستان گفت: با توجه به بهره

 
مندي 2800 خانوار از خدمات کمیته امداد در بخشهاي رخ و کدکن ارتقاء یا تقویت کمیته امداد رباط سنگ را خواستار شد. 

سید سعید عبداله زاده رئیس کمیته امداد تربت حیدریه نیز گفت: بیش از 16 هزار نفر از نیازمندان در تربت حیدریه ازخدمات این
نهاد بهره مند هستند.



ایجاد اشتغال پایدار نقش بسزایی در کاهش آسیب هاي اجتماعی دارد
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معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداري هرمزگان با تاکید بر تلاش همه دستگاه ها مبنی بر کاهش آسیب هاي
اجتماعی ، گفت: ایجاد اشتغال پایدار نقش بسزایی در کاهش این آسیب ها دارد و دستگاه هاي مسوول باید در همین راستا

برنامه ریزي داشته باشند.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداري هرمزگان با تاکید بر تلاش همه دستگاه ها مبنی بر کاهش آسیب هاي اجتماعی ،
گفت: ایجاد اشتغال پایدار نقش بسزایی در کاهش این آسیب ها دارد و دستگاه هاي مسوول باید در همین راستا برنامه ریزي داشته

 
باشند. 

علی رئوفی یکشنبه شب در نشست ستاد ساماندهی متکدیان، اظهار داشت: انجام به موقع تکالیف ابلاغی به دستگاه هاي اجرایی در

 
زمینه ساماندهی متکدیان، نقش بسزایی در کاهش پدیده تکدي گري در جامعه دارد. 

وي بیان داشت: اشتغال مناسب افراد نقش مهمی در جلوگیري از بروز پدیده تکدي گري دارد و ضروري است از همه ظرفیت ها براي

 
تقویت اشتغال و تولید در جامعه در راستاي کاهش آسیب هاي اجتماعی همچون پدیده تکدي گري استفاده شود. 

رئوفی تصریح کرد: اعطاء تسهیلات مناسب به متکدیان داراي شرایط با هدف ایجاد اشتغال پایدار براي آنها در کاهش آسیب ها و

 
پدیده تکدي گري راهگشا خواهد بود. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداري هرمزگان ساماندهی اتباع غیرمجاز خارجی را نیز در کاهش پدیده تکدي گري بسیار

 
مهم و مؤثر دانست. 

رئوفی تاکید کرد: لازم است طرح هاي نظارتی براي ساماندهی متکدیان با توجه به مهاجرپذیر بودن هرمزگان به صورت مستمر در این

 
استان ادامه یابد. 

طبق مصوبه شوراي عالی اداري در سال 1378 حدود 11 دستگاه مختلف در حوزه ساماندهی متکدیان به عنوان مسئول معرفی شده
است که از جمله این دستگاه ها می توان به کمیته امداد امام خمینی (ره)، بهزیستی، نیروي انتظامی، دادگستري استان ها، اداره کار

و امور اجتماعی، شهرداري، استانداري، فرمانداري، وزارت کشور و صدا و سیما اشاره کرد.



شکست قفل ارتباط بین صنعت و دانشگاه با سامانه اي ملی

منبع: بازار کارشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/11/04

معاون فناوري و نوآوري وزارت علوم از طرحی خبر داد که ایمان دارد قفل ارتباط صنعت و دانشگاه را می شکند. از دانشجوهاي

 
ایزوله اي گفت که صد دولت از بازار و صنعت بی خبرند و اقتصاد سنتی که چشم دیدن شرکت هاي دانش بنیان را ندارد. 

گروه دانشگاه خبرگزاري فارس ـ فاطمه بلوچی پور ـ راه اندازي معاونت فناوري و نوآوري وعده اي بود که محمدعلی زلفی گل، وزیر
علوم، تحقیقات و فناوري در زمان رأي گیري براي تصدي پست وزارت علوم در برنامه هاي خود به مجلس ارائه داده بود، افزودن این
معاونت نمودار سازمانی این وزارتخانه را دستخوش تغییراتی کرد، تغییراتی که در 30 آبان ماه امسال به تایید سازمان امور اداري و
استخدامی کشور رسید و براي اجرا به این وزارتخانه ابلاغ شد. 6 روز پس از این ابلاغ، وزیر علوم کرسی این معاونت را به علی

 
خیرالدین که هشت سال ریاست دانشگاه سمنان را در پرونده کاري خود داشت، سپرد. 

خیرالدین مدرك کارشناسی ارشد خود را از دانشگاه علم و صنعت ایران و مدرك دکتري را از دانشگاه مک گیل کانادا در سال 1996

 
دریافت کرده و استاد مهندسی سازه در دانشکده مهندسی عمران دانشگاه سمنان است. 

استاد نمونه کشوري در سال 1399، استاد مدعو دانشگاه تگزاس و کالیفرنیاي آمریکا، برکلی (سال 2015)، نویسنده 12 کتاب، بیش

 
از 150 مقاله مجله ISI و ISC و چهار ثبت اختراع را در پیشینه کاري خیرالدین می توان یافت. 

عصر یک روز زمستانی پس از گذشت حدود 3 ماه از فعالیت این معاونت با خیرالدین در دفتر کارش طبقه دهم وزارت علوم به گفت

 
وگو می نشینیم. 

در این گفت وگو خیرالدین از دلایل ایجاد معاونت فناوري و نوآوري وزارت علوم گفت و طرح ها و برنامه هایی که دارد، از حمایت و
تشویق ایده هایی که به نمونه آزمایشگاهی تبدیل می شوند تا طرح " دستیار فناوري" که براساس آن به دانشجوهاي فعال در پارك

 
هاي علم و فناوري حقوق پرداخت خواهد شد. 

خیرالدین در این گفت وگو اولین اولویت معاونت فناوري را تعامل بین دانشگاه ها و پارك هاي علم و فناوري اعلام کرد و از طرحی
گفت که ایمان دارد قفل ارتباط صنعت و دانشگاه را می شکند. از دانشجوهاي ایزوله اي گفت که صد دولت از بازار و صنعت بی خبرند

 
و اقتصاد سنتی که چشم دیدن شرکت هاي دانش بنیان را ندارد. 

 
گفت وگوي فارس با نخستین معاون فناوري و نوآوري وزارت علوم در زیر ارایه می شود. 

 
فارس: از معاونت فناوري و نوآوري وزارت علوم برایمان بگویید. 

خیرالدین: در سال1383عنوان وزرات علوم تغییر کرد و از وزارت فرهنگ و آموزش عالی به وزرات علوم، تحقیقات و فناوري تبدیل شد

 
و همان جا بود که مجلس یک سري تکالیف را بر عهده این وزارتخانه گذاشت، از جمله فناوري. 

در این سال ها همانطور که خودتان حتما می دانید به بخش فناوري آنطور که باید و شاید اهمیت داده نشد و بخاطر همین خیلی از
کارهاي وزارت علوم در این حوزه به قسمت هاي دیگر منتقل شد، دیدگاه آقاي دکتر زلفی گل وزیر محترم علوم این بود که حتما باید
فناوري تقویت شود و مجلس هم همین تاکید را داشت. خوشبختانه معاونت فناوري و نوآوري ذیل وزارت علوم با پیگیري هاي صورت
گرفت تقریبا طی دو ماه توسط سازمان اداره امور استخدامی تایید و براي اجرا ابلاغ شد. این معاونت با دو دفتر "سیاست گزاري،

 
برنامه ریزي و توسعه فناوري" و "نوآوري و پشتیبانی امور فناوري" ایجاد شد. 

 
وجود یک پارك علم و فناوري در هر مرکز استان 

 
سیاست وزارت علوم این است که در هر مرکز استان حتما یک پارك علم وفناوري وجود داشته باشد. 

 
فارس: الان نداریم؟ 

خیرالدین: الان هم تقریبا داریم، بعضی جاها عنوانش چیز دیگري است، بعضی ها زیر نظر دانشگاه است ولی برنامه داریم که در هر



 
شهرستان حتما یک مرکز رشد داشته باشیم. 

ما الان 49پارك فناوري داریم که 11 پارك دانشگاهی هستند، یعنی پارك علم و فناوري دانشگاه مختص دانشگاه هستند، مثل

 
دانشگاه علم و صنعت، شریف، سمنان و تربیت مدرس که در دل دانشگاه شکل گرفته اند. 

223 مرکز رشد نیز داریم، خوشبختانه این مراکز دستاوردهاي خوبی داشته اند. 10 هزار و 700 واحد فناور و حدود 6 هزار و 700

 
شرکت دانش بنیان ایجاد شده است. 

خوشبختانه زیست بوم فناوري و نوآوري با نقش آفرینان این زیست بوم کامل شده و جا دارد در اینجا از همه کسانی که در این مدت
زحمت کشیدند به ویژه معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و شخص جناب آقاي دکتر ستاري که سال هاي سال در این زمینه

 
همکاري کرده اند، تشکر کنم. 

ما دو جور فناوري داریم، فناوري سخت و فناوري نرم. فناوري سخت بیشتر براي بخش هاي صنعتی و مهندسی است، فناوري نرم
بیشتر در حوزه علوم انسانی، هنر و معماري است که خوشبختانه جهاد دانشگاهی با ایجاد پارك علم و فناوري نرم توانسته خیلی از
این بخش ها را توسعه دهد، بنابراین این اکوسیستم فناوري تقریبا به صورت کامل به وجود آمده و ما باید از آن صیانت کنیم و خوب

 
از آن استفاده کنیم و سوري نباشد. 

خوشبختانه با آمدن معاونت فناوري و نوآوري وزارت علوم در واقع ما در همه جلسات و شوراها ما یک صندلی داریم. خیلی ها سوال

 
می کنند چرا این اتفاق افتاد؟ 

 
فارس: واقعا چه لزومی به ایجاد این معاونت بود؟ 

خیرالدین: ببینید معاونت علمی، پژوهشی وزارت علوم کار خیلی گسترده اي دارد، پژوهشگاه ها، دانشگاه ها و پارك هاي علم و
فناوري، رسیدگی به این کارها خیلی سخت و پیچیده است، بنابراین احتیاج داشت که تفکیک و جدا شود. خوشبختانه ما هیچ

 
مشکلی با حوزه پژوهش نداریم و کارهایمان تفکیک شده است و رو به جلو می رویم. 

 
فارس: این معاونت چه برنامه هایی دارد؟ 

خیرالدین: طی این مدت ما جلسات متعددي داشتیم، خوشبختانه برنامه معاونت را تدوین کرده ایم، یعنی یک برنامه جامع براي

 
معاونت فناوري و نوآوري تدوین و کامل شده و حالا داریم نگارش نهایی را انجام می دهیم. 

 
فارس: اولویت هاي این برنامه چه چیزهایی است؟ 

خیرالدین: چندتا اولویت داریم، مهم ترین اولویت ما گفتمان فناوري و نوآوري است، یعنی تلاش کنیم این گفتمان در کشور گسترش

 
پیدا کند. 

 
دانشگاه باید نسبت به جامعه پاسخگو باشد 

 
فارس: این گفتمان چی هست؟ 

خیرالدین: یک وظیفه این گفتمان به عهده رسانه ها است که این موضوع را مطرح و فرهنگ سازي کنند. ببنید الان بحث هاي
آموزشی و پژوهشی تقریبا جا افتاده است، نسل اول دانشگاه ها آموزش محور بودند، نسل دوم پژوهش محور، نسل سوم کارآفرین ولی
ما می گوییم باید برویم به سمت نسل چهارم دانشگاه ها که کار آفرینی با مسئولیت اجتماعی است. پس دانشگاه باید نسبت به جامعه

 
خودش پاسخگو باشد. دانشگاه باید جامعه محور باشد پس تحقیقاتش هم به طریقی باید نیاز محور باشد. 

فارس: ما معاونت علمی ریاست جمهوري را داریم که در جایگاه خودش فعالیت می کند، این طرف هم در وزارت علوم معاونت
پژوهشی داشتیم، الان هم معاونت فناوري را در دل وزارت علوم به وجود آوردیم اما گره اصلی بین صنعت و دانشگاه ما را چه معاونتی
و کجا باز می کند؟ این گره تا الان باز نشده است. الان چطور می خواهید این مشکل را برطرف کنید؟ برنامه شما براي خاك نخوردن

 
پایان نامه ها و رساله ها در کتابخانه هاي دانشگاه چیست؟ 

خیرالدین: ببنید ما در سطوح آمادگی فناوري که اصطلاحا به آن می گوییم تی آر ال از یک داریم تا 9، در تی ار ال یک ایده مطرح
است بعد طرح امکان سنجی می شود و بعد نمونه آزمایشگاهی را در تی آر ال 4 داریم. این بخش ها در دانشگاه ها شکل می گیرد،
بعد که محصول در آزمایشگاه تولید شد، حالا می رود در پارك هاي علم وفناوري و فرد می رود شرکت دانش بنیان می زند و در تی

 
آر ال 9 راه اندازي خط تولید می کند. 



 
حمایت و تشویق از ایده هایی که به نمونه آزمایشگاهی تبدیل می شوند 

خوشبختانه شرکت هاي دانش بنیان خوب حمایت می شوند، هم از طرف معاونت علمی و فناوري حمایت می شوند و هم از صندوق
نوآوري و شکوفایی ولی ما باید به تی آر ال هاي پایین کمک کنیم، یعنی جایی که ایده باید به نمونه ازمایشگاهی تبدیل شود. در این
بخش متاسفانه کمتر کار شده است. اخیرا یک تفاهم نامه اي امضا کردیم با استان فارس، دانشگاه فنی حرفه اي، پارك علم و فناوري
فارس و دانشگاه صنعتی شیراز در رابطه با طرحی به نامه techshop که tech به معناي technology وshop که به معناي
فناوري و ساخت است. براساس این برنامه حمایت و تشویق می کنیم افرادي را که ایده دارند و این ایده ها را به یک نمونه

 
آزمایشگاهی تبدیل می کنند. 

 
اولین اولویت تعامل بین دانشگاه ها و پارك هاي علم و فناوري 

ما اولین اولویتمان تعامل بین دانشگاه ها و پارك هاي علم و فناوري است، یعنی ما الان واقعا متوجه شدیم این همان ارتباط صنعت و
دانشگاه است، یعنی ما در پارك هاي علم و فناوري شرکت هاي دانش بنیان داریم، شرکت هاي فناور با ایده داریم که محصول تولید
می کنند، در عوض از این طرف دانشجوهاي ما در دانشگاه ها خیلی ایزوله شده اند و باید این ارتباط برقرار شود. این همان ارتباط

 
بین دانشگاه و صنعت است. 

 
پرداخت حقوق به دانشجویان فعال در پارك هاي علم و فناوري 

 
فارس: اصلا گره این ارتباط کجاست آقاي دکتر؟ 

خیراندیش: ما براي باز کردن این گره، ایده اي پیاده کردیم به نام " دستیار فناوري" در این طرح پارك هاي علم و فناوري، شرکت
هاي دانش بنیان و صنعت ما میزبان دانشجوها می شوند. دانشگاه دانشجوي کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري را می فرستد به
این مراکز، دانشجوها همزمان با درس خواندن در این پارك ها هم فعالیت فناورانه می کنند. هزینه ها را هم ما می دهیم. ما اولین
جایی هستیم که هزینه ها را هم پرداخت کردیم، الان با 10 پارك علم و فناوري هماهنگ کردیم و به هر کدام 100میلیون تومان هم
پرداخته ایم تا دانشجو 6ماه به آنجا برود، در این مدت به دانشجو حقوق می دهیم، به دانشجوي کارشناسی یک میلیون تومان،

 
کارشناسی ارشد 2 میلیون تومان و دانشجوي دکتري 3میلیون تومان می دهیم. 

با این کار دانشجو با محیط و فناوري آشنا می شود و کم کم شغل یاد می گیرد، از 100 درصد 30 درصد هم جذب شوند برایمان

 
ارزشمند است. 

 
کار آفرین مرز شکن است 

ببینید، بحث ارتباط با صنعت کلا در حوزه پژوهشی است، کاري که ما داریم انجام می دهیم کار دانش بنیان است. ما دنبال طرح
هاي اشتغال زایی دانش بنیان هستیم و این هم واضح است بستر آن در پارك هاي علم و فناوري و شرکت هاي فناور و دانش بنیان
می بینیم. آنها در کار آفرینی هم می توانند خیلی کمک کنند. همه ما تفکرمان این است که تا اسم کار آفرین می آید یعنی کسی که
فقط شغل ایجاد می کند در صورتی که تعریف درستش این نیست. کار آفرین مرز شکن است، یعنی مرزهاي جدید دور خودش ایجاد
می کند، استانداردهاي خودش را ارتقا می دهد و شرایط خودش را بهبود می بخشد. در کارآفرینی ما دنبال این هستیم که رویداد

 
برگزار کنیم، به نظر من مهم ترین بخش فرهنگ سازي است که در کارآفرینی باید اتفاق بیفتد. 

براساس طرحی که توضیح دادم، ما تعدادي دانشجو انتخاب می کنیم، این دانشجوها 6 ماه در شرکت هاي دانش بنیان، صنعت و

 
مراکز رشد آموزش می بیند، کار فناوري انجام می دهد و حقوق می گیرند. 

 
فارس: چه دانشجوهایی می توانند در این زمینه اقدام کنند؟ 

خیرالدین: شیوه نامه طرح در حال نهایی شدن است، دانشجو باید تقاضا بدهد و تقاضا براساس دستورالعمل ابلاغی بررسی بررسی و

 
تایید شود. 

ببینید در شهرك علمی تحقیقاتی اصفهان شرکت بهیار صنعت  دانشجوهاي فراوانی فعالیت می کنند، این مجموعه دستگاه رادیوتراپی
و سی تی اسکن می سازد، رادیو تراپی که در بازار مثلا 60میلیارد تومان است را با 10میلیارد تومان می سارند و کار خیلی با ارزشی

 
است. این مجموعه هواپیما 18نفره می سازد و جالب اینجاست که حتی دانش آموزان هم در این مجموعه فعال هستند. 

 
مقابله اقتصاد سنتی با دانش بنیان ها 



خطري که شرکت هاي دانش بنیان را تهدید می کند و مهم است، مقاومت اقتصاد سنتی است. اقتصاد سنتی اجازه نمی دهد اقتصاد
دانش بنیان رو بیاید، یعنی مقابله می کند. ما همیشه با نوآوري مخالفیم. بنابراین یکی از مباحثی که باید در شرکت هاي دانش بنیان
به صورت جدي پیگیري کنیم، بحث حمایت از این شرکت هاست، البته قانون جهش تولید دانش بنیان ها کار با ارزشی است که

 
توسط معاون علم و فناوري رئیس جمهور ارایه و تصویب شد. 

نکته بعدي که بنظرم شرکت هاي دانش بنیان را تهدید می کند، مباحث نقدینگی و تسهیلات و فروش محصولات است و آنطور که
باید و شاید محصولاتشان را نمی خرند و خیلی هایشان با وجود اینکه محصول تولید می کنند اما حذف می شوند. یعنی محصول

 
تولید کرده اما هیچ کدام در بازي نیستند. مجوز فروش نمی دهند. 

 
براي موفقیت در حوزه فناوري باید رصد فناوري داشته باشیم 

ما باید براي موفقیت در حوزه فناوري رصد فناوري داشته باشیم. یعنی اینکه ما براي موفقیت باید در مرز فناوري حرکت کنیم. اگر
بخواهیم مثل خیلی از شرکت ها فناوري را وارد کنیم در آینده شکست می خوریم چرا؟ چون تا ما فناوري را وارد و بومی سازي
کنیم، فناوري جدیدتر آمده است و ما جامانده ایم، بنابراین ما باید در تمام شرکت هاي صنعتی، شهرك هاي صنعتی و شرکت هاي

 
دانش بنیان واحدي بنام انتقال فناوري و رصد فناوري داشته باشیم که ببینیم دنیا در چه زمینه اي در حال تولید فناوري است. 

ما باید به نیازسنجی و نیاز آفرینی توجه کنیم، نیاز سنجی یعنی اینکه نیازهاي شرایط فعلی خودمان را دربیاوریم، نیاز آفرینی یعنی

 
اینکه یک مجموعه موفق بتواند بگوید تا پنج سال آینده چه نیازهایی در کشور ضروري است. 

فارس: ما در تولید موفق عمل می کنیم، مشکل جایی است که دانش بنیان هاي ما می خواهند به تولید انبوه برسند و محصولشان را
وارد بازار کنند، نه تنها این توان را ندارند بلکه لطمات جبران ناپذیري را هم در این مرحله می خورند، مصداقش استادي است که پس
از سال ها کار علمی فقط بابت امضاي یک چک به دلیل عدم آگاهی از مباحث حقوقی مجبور می شود سال ها در زندان بماند.

 
دانشگاهیان ما کار علمی کرده اند و بازار را نمی شناسند لذا صدمه می بینند، براي این مشکل معاونت فناوري چه تدبیري دارد؟ 

خیرالدین: شما درست می گویید، من فکر می کنم که ما باید یک تقسیم بندي انجام بدهیم، اساتید خودمان را در تی ار ال هاي

 
پایین متمرکز کنیم، یعنی تقسیم وظایف کنیم. استاد را نبریم به سمت ایجاد یک شرکت دانش بنیان براي تولید انبوه. 

 
فارس: پس کی باید این کار را انجام بدهد؟ 

خیرالدین: همان هایی که در بخش صنعت تجربه دارند، آنهایی که کار شرکت داري کرده اند. استاد دانشجو دارد، پایان نامه دارد و
واقعا نمی رسد. من با چند استادي که شرکت دانش بنیان داشتند، صحبت می کردم، دقیقا جملات شما را می گفتند. می گفتند ما

 
نمی توانیم در بازار رقابت کنیم. بلد نیستیم و واقعیت هم همین است. 

 
فارس: یعنی شما می گویید دانش بنیان ها را باید صنعت ایجاد کند؟ 

 
خیرالدین: نه، افرادي ایجاد کنند که با این حرفه آشنا هستند. شرکت داري را باید بلد باشند. قواعد بازار را بدانند. 

ببینید ما یک مفهوم خیلی جالبی را داریم، تی ار ال فناوري است، ما بحث دیگري داریم به نام ام ار ال، ماکتینگ یعنی سطوح
آمادگی بازار. ما می گوییم هر شرکتی که می خواهد فناوري انجام بدهد حتما بازار را هم درنظر بگیرد. یعنی به جاي اینکه خطی
حرکت کند و بعد هم شکست بخورد، بیاید دوبعدي عمل کند، یعنی همانطور که روي سطوح فناوري کار می کند روي سطوح بازار

 
هم کار کند. 

شرکت هایی موفق هستند که در قطر حرکت کنند نه خطی.یعنی دو جنبه را ببیند، هم برند تکنولوژي را داشته باشند و هم بازار را

 
بشناسند. 

 
پایان نامه ها و رساله ها باید در راستاي نیاز جامعه جلو روند 

فارس: در این شرایط چه باید کرد؟ ما بیش از 800 هزار دانشجوي کارشناسی ارشد و دکتري داریم، سالانه حدود6تا7هزار دانشجوي

 
دکتري فارغ التحصیل می کنیم، پس چرا موفق نیستیم؟ راه موفقیت کجاست؟ 

خیرالدین: ما باید پایان نامه ها و رساله ها را در راستاي نیاز جامعه جلو ببریم. من خودم سال ها رئیس دانشگاه بودم، می گفتیم
استاد محترم چرا کار ارتباط با صنعت انجام ندادید؟چرا نرفتید مشکلی را حل کنید؟ می گفت کسی به من مراجعه نکرده. صنعت
براي حل مشکلش به من مراجعه نکرده تا من حلش کنم. پس ما باید یک بستري ایجاد کنیم که هر کسی خواست بتواند نیازهاي



 
جامعه را ببیند. 

سامانه نظام ایده ها و نیازها یا " نان " که ما بعدش یک کلمه " جان " هم به آن اضافه کردیم یعنی جهش اقتصادي نوین. اگر کامل

 
بشود که البته همه داریم روي آن کار می کنیم من مطمئنم می تواند به محصول و تولید تبدیل شود. 

ما اگر بتوانیم در یک پلتفرم و در یک سامانه تمام نیازهاي جامعه را دربیاوریم، یعنی فضایی که همه مردم بتوانند وارد بشوند، یعنی
84میلیون نفر بتوانند وارد سامانه شوند، یعنی فقط استاد یا فقط دانشجو وارد نمی شود بلکه یک کارگر خط تولید هم می تواند وارد
شود. نیازها آنجا وارد می شود، این نیازها، نیازهاي ملی هستند، براساس حوزه موضوعی، زمان، ساختار دولتی و غیر دولتی و مکان

 
تقسیم بندي می شوند. 

اگر ما بتوانیم این نیازها را جمع بندي و جمع آوري کنیم در آخر متوجه می شویم مثلا استان فارس چه نیازهایی دارد، با این کار ما
می توانیم نقشه جامع نیاز کشور را رسم کنیم. مثلا استان تهران چه نیازهایی دارد، استان کردستان چه نیازهایی. این به تنهایی کار

 
بسیار باارزشی است. 

از سوي دیگر سامانه هاي زیادي در این بخش داریم مثل ساتع، ساجد، تاك اینها همه درست شدند تا نیازها را جمع آوري کنند اما
یکپارچه نیستند، هدف این سامانه یکپارچه سازي سامانه هاست. از طرف دیگر این سامانه اجازه می دهد هر گسی ایده اي دارد، وارد
کند. مثلا محقق وارد می شود، بررسی می کند، می بیند نیازي که ثبت شده است را می تواند رفع کند، پس اعلام آمادگی براي رفع
نیاز ثبت شده می کند. این کار باعث می شود که بتوانیم نقشه جامع ایده هاي کشور را هم داشته باشیم. در کنار این قضیه توانمندي

 
ها را هم وارد کنیم. 

چندي قبل رئیس یکی از مراکز می گفت ما در پروژه اي پسته صادر می کردیم. پسته هاي دربسته را می ریختیم کنار آنها را نمی
شد صادر کرد. یکی از افراد عادي یک روز آمد و گفت من دستگاهی درست کردم که در این پسته ها را باز می کند، یعنی در این
سامانه هم توانمندي ها اعلام شود. خوبی این کار این است که بر مبناي هوش مصنوعی کار می کند، یعنی وقتی یک نیاز را وارد می

 
کنید، ایده ها می آید، توانمندي هاي مرتبط هم می آید. 

در انتها ما می توانیم رساله ها و پایان نامه ها را از این سامانه انتخاب کنیم، ما الان داریم در آیین نامه ارتقا این موضوع را وارد می
کنیم. این کار خیلی با ارزش است و با اجرایی شدنش بحث ارتباط با صنعت خود به خود شکل می گیرد. شما دانشجو و دانشگاه را به

 
نیاز کشور وصل می کنید، نیازها را کی باید حل کند؟ دانشگاه باید حل کند. 

حرف ها و سوالات بسیاري می ماند اما محدودیت زمان مجبور به خداحافظیمان می کند، از جلسه بعدي معاون وزیر علوم 15 دقیقه
اي گذشته است و خیرالدین باید برود، جمله آخر گفت وگو را با صدایی کمی بلندتر است: من ایمان دارم که اجراي صحیح سامانه

نظام ایده ها و نیازها قفل ارتباط بین صنعت و دانشگاه را می شکند.



استفاده زن از نام خانوادگی همسر و تغییر تاریخ تولد براي یک بار در طول

عمر مجاز می شود/ اصلاح قانون ثبت احوال در دستور کار دولت

سیزدهم+جزئیات پیشنهاد

منبع: پارسینهشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/11/04

لایحه اصلاح قانون ثبت احوال در دستور کار دولت سیزدهم با محوریت کمیسیون لوایح قرار گرفته است.

به گزارش خبرنگار پارسینه، با توجه به گذشت 43 سال از
تصویب قانون ثبت احوال در سال 1355 و اصلاح موادي از
آن در سال 1363 و در نتیجه عدم انطباق قانون فعلی با
اقتضائات زمان، هم اکنون لایحه اصلاح قانون ثبت احوال
در دستور کار دولت سیزدهم با محوریت کمیسیون لوایح

 
قرار گرفته است. 

این لایحه پیشنهادي که مشتمل بر 62 ماده، 37 تبصره و
78 بند و با تأکید بر اعمال اصلاحات در مواد قانونی مربوطه در حد ضرورت تنظیم شده، براساس انجام دو طرح پژوهشی مستقل با
عناوین "نیازسنجی بازنگري در قانون ثبت احوال" و "اصلاح و بازنگري قانون ثبت احوال" و برگزاري جلسات متمادي با گروه هاي
خبرگان و متخصصان اهل فن تدوین شده، ضمن آنکه براي بررسی ضرورت هاي تغییر قانون، بیش از 12 زیرپروژه نیازسنجی به انجام

 
رسیده است. 

تغییرات گسترده ناشی از ورود فناوري به حوزه ثبت احوال و خلاء قانونی درخصوص مسائل مرتبط با فناوري، وجود مشکلات در انجام
امور با توجه به تعارضات، پاسخگو نبودن و ناکافی بودن قانون، پیشرفت هاي علمی درخصوص شناسایی نسب و راه هاي جدید
فرزندآوري در مورد زوج هاي نابارور و عدم پیش بینی شقوق مختلف حقوقی و قانونی موضوع، اعمال حقوق شهروندي و لزوم توجه به
حقوق جامعه و نیاز هاي اجتماعی در وظایف سازمان ثبت احوال، لزوم تأمین منافع ملی از طریق امکان بهره برداري امنیتی از
اطلاعات ثبتی ضمن رعایت حریم خصوصی آحاد مردم، از طریق اصلاح قانون، از مهمترین ضرورت هاي تغییر در قانون ثبت احوال

 
فعلی به شمار می روند. 

 
متن کامل این لایحه به شرح ذیل است: 

 
ماده 1- متن زیر به عنوان ماده 1 و بند هاي آن، به قانون، الحاق می شود: 

الف: اسناد هویتی تنظیمی - اسنادي است که در ثبت احوال به صورت الکترونیکی یا غیر آن، براي ثبت مشخصات و اطلاعات

 
اشخاص تنظیم می شود که اسناد سجلی نیز نامیده می شود. 



ب: سند هویتی صادره - سندي است که توسط ثبت احوال براي اینکه در اختیار ذي نفع قرار بگیرد صادر شده و حاوي تمام یا برخی

 
مشخصات یا اطلاعات موجود در اسناد هویتی تنظیمی است. 

 
پ: سند هویتی المثنی - سندي است که مجددا صادر می شود بدون اینکه سند هویتی صادره قبلی برگشت داده شود. 

 
ت: سند هویتی جدید - سندي است که پس از ابطال سند هویتی صادره قبلی، صادر می شود. 

ث: اطلاعات هویتی - ممیزاتی است ماهوي که براي خود شخص یا اشخاص ثالث داراي اثر حقوقی است؛ از قبیل زنده متولد شدن،

 
بنوت و تاریخ وفات. 

ج: مشخصات هویتی - ممیزاتی صرفا شکلی است که اثر حقوقی آن فقط ناظر به خود شخص است؛ از قبیل نام، نام والدین، محل تولد

 
و اطلاعات زیستی. 

 
چ: مشخصات و اطلاعات هویتی تجمعی - عبارت است از مشخصات یا اطلاعات هویتی به صورت انبوه و یکجا. 

 
ح: ثبت - منظور از ثبت در این قانون اعم از ثبت به روش الکترونیکی و ... است. ثبت الکترونیکی تابع نظامات مربوط است. 

 
خ: دفتر - منظور از دفتر در این قانون اعم از دفاتر کاغذین و سامانه هاي الکترونیکی است. 

د: هیأت - هیأتی است با عنوان هیأت تطبیق و تصحیح مشخصات هویتی که براي انجام وظایف مذکور در ماده 3 این قانون، در

 
ادارات ثبت احوال تشکیل می شود. 

ذ: کمیسیون حفظ اعتبار اسناد هویتی به کمیسیونی است که عهده دار اصلاح تاریخ تولد و تغییر سن موضوع ماده 21 مکرر می

 
باشد. 

ر: کمیسیون تجدید نظر - کمیسیونی است که به منظور تجدید نظر نسبت به تصمیمات کمیسیون هاي موضوع ماده هاي 4 و 21

 
مکرر این قانون تشکیل می شود. 

 
ز: نماینده یا مأمور ثبت احوال - کسی است که از طرف سازمان و یا ادارات تابعه براي انجام وظایف قانونی منصوب شده باشد. 

ژ: اعلام کننده به کسی است که مکلف به اعلام واقعه می باشد و می تواند به شخص دیگري رسما وکالت دهد تا از طرف او واقعه را

 
اعلام نماید. 

 
س: گواه - گواه مرد یا زنی است که صحت اظهارات اعلام کننده را گواهی می کند. 

ش: پایگاه اطلاعات هویتی - پایگاهی است در سازمان، که شامل اطلاعات وقایع حیاتی و تغییرات مشخصات هویتی و سایر کاربرد ها

 
می باشد. 



ص: روش هاي کمک باروري - فناوري مورد استفاده براي رسیدن به بارداري در روش هایی از قبیل تجویز داروي باروري، تلقیح

 
مصنوعی (درون کاشت مصنوعی)، لقاح آزمایشگاهی (لقاح مصنوعی) و رحم جایگزین (رحم اجاره اي) است. 

ض: فراهم کننده خدمات هویتی ایرانیان: مرکز الکترونیکی ارائه سرویس هاي هویتی ایرانیان، که امکان تصدیق هویت، محرمانگی،

 
تمامیت و انکارناپذیري و امثال آن را از طریق مرکز ریشه هویت ایرانیان، فراهم می کند. 

ط: واژگان هم معنا - در قانون ثبت احوال و دیگر قوانین مرتبط، شناسنامه با سند هویتی، شماره شناسنامه با شماره ملی و هیأت حل

 
اختلاف با هیأت تطبیق و تصحیح مشخصات هویتی، هم معنا و معتبر است. 

 
ظ: قانون - قانون ثبت احوال با اصلاحات بعدي آن. 

 
ع: سازمان - سازمان ثبت احوال کشور. 

 
غ: شوراي عالی: - شوراي عالی ثبت احوال موضوع ماده 4 قانون. 

ماده 2: ماده 1 قانون و بند هاي» الف «» ج «» د «» هـ «و» ز «آن به شرح زیر اصلاح و دو تبصره و یک بند به شرح زیر به آن الحاق

 
میشود: 

 
ماده 1 مکرر- سازمان، به عنوان فراهم کننده خدمات هویتی ایرانیان، عهده دار انجام وظایف زیر است: 

 
الف- ثبت هویتی. اسناد صدور و واقعه ولادت 

- ج جدید هویتی سند صدور یا. نامه اجرایی آیین مطابق المثنی؛ د رجوع، و ازدواج انقضاء و انحالل ازدواج، وقایع انعکاس در هویتی
اسناد. ثبت و تغییرات و ایران مقیم خارجه اتباع حیاتی وقایع انعکاس آن وفات و والدت گواهی صدور و نامه آنان. آیین اجرایی مربوط
به اتباع خارجه ظرف یکسال از قانون، این شدن االجراء الزم به پیشنهاد مشترك و تهیه امورخارجه و کشور وزارت به وزیران هیأت
تصویب می. رسد ه- ثبت نشانی و تغییرات آن. تبصره- تمامی افراد مکلف به اعلام نشانی باشند. نشانی و تغییرات آن به ثبت احوال
می آنان تلقی قانونی مذکور اقامتگاه شود. می- ز آمار تهیه و آوري جمع انسانی و جمعیتی انتشار کشور و سراسر آن؛ نامه آیین

 
مطابق. اجرایی- ط: صدور و مدیریت گواهینامه هاي مربوط به تصدیق هویت و امضاي دیجیتال. 

تبصره- که به یفیوظا صورت برخط قابل انجام باشد، منوط به مراجعه اشخاص به یاحوال ن ثبت ست دي. سازمان، با زمینه انجام آن
را ظرف دو سال از تار نیاالجرا شدن ا الزم خی قانون، فراهم کند. دستورالعمل مربوط، توسط سازمان ته خواهد یعال یشورا بیو به تصو

 
هی. رسید ماده 3: ماده 3 قانون و بند هاي 1 و 2 آن، به شرح زیر اصلاح، و بند 3 آن حذف میشود: 

ماده 3- در ادارات ثبت احوال، هیأتی به نام» هیأت تطبیق و تصحیح مشخصات هویتی «مرکب از رئیس اداره و یا نماینده وي و دو
کارمند مطلع ثبت احوال، به پیشنهاد رئیس اداره و تصویب مدیرکل، تشکیل میشود که تصمیمات آن با رأي اکثریت معتبر است.
چگونگی انتخاب اعضاء مطابق آیین نامه اجرایی خواهد بود. رسیدگی به سایر دعاوي راجع به اسناد ثبت احوال با دادگاه محل اقامت

 
خواهان است. وظایف و اختیارات هیأت به شرح ذیل است: 



1- تصحیح اشتباهات مندرج در دفاتر، اسناد هویتی و گواهیها، ناشی از تحریر یا اعلام. همچنین تکمیل آن ها از حیث مشخصاتی که

 
نامعلوم و یا نانویس بوده است. 

2- حذف کلمات زائد، غیرضرور و یا ناشی از اشتباه در اسناد هویتی. تعیین مصادیق کلمات زائد و غیرضرور با پیشنهاد سازمان و

 
تأیید شورایعالی خواهد بود. 

ماده 4: موارد زیر از قانون، حذف میشود: تبصره ماده» الف: 3» ب:» تبصره هاي ماده 6» پ:» بند 8 ماده 13» ت:» بند هاي ماده
36» ث:» ماده 43 و تبصره آن «ج:» ماده 44 و تبصره آن «چ:» ماده 46 و تبصره آن «ح:» مواد 48 تا 52» خ:» تبصره ماده 51» د:»

 
ماده 55.» 

 
ماده 5: ماده 4 قانون، به شرح زیر، اصلاح و دو تبصره به شرح زیر به آن الحاق میشود: 

ماده4- تصمیمات هیأت، ظرف بیست روز از ابلاغ، در کمیسیونی مرکب از قاضی دادگاه صالح، معاون اداره کل ثبت احوال استان با
معرفی مدیر کل مربوط و رییس شوراي اسلامی شهرستان، با شکایت اشخاص ذینفع، قابل اعتراض است. ریاست کمیسیون با قاضی
مذکور است که توسط رئیس دادگستري معرفی میشود و جلسات آن با حضور همه اعضا رسمیت داشته و تصمیمات آن با رأي
اکثریت که توسط رئیس این کمیسیون انشاء میشود، اتخاذ شده و ظرف بیست روز از ابلاغ، در» کمیسیون تجدید نظر «موضوع ماده

 
4 مکرر، قابل تجدیدنظرخواهی است. 

تبصره 1- اگر صاحب سند مقیم خارج کشور باشد، اعم از اینکه سند در ایران یا خارج تنظیم شده باشد، رسیدگی با کمیسیونی در

 
تهران مرکب از قاضی دادگاه صالح، مدیر کل ایرانیان خارج کشور سازمان و رئیس اداره مربوطه در وزارت امور خارجه میباشد. 

تبصره 2- در صورت وجود جهات رد دادرس نسبت به هریک از اعضاي هیأت، یا اعضاي کمیسیون هاي موضوع این قانون، مراتب

 
صورتمجلس شده و نماینده دیگري حسب مورد با معرفی مقامات مربوط، در جلسه شرکت میکند. 

 
ماده 6: متن زیر به عنوان ماده 4 مکرر، همراه یک تبصره به قانون، الحاق می شود: 

ماده 4 مکرر- به منظور رسیدگی مرحله تجدیدنظر به تصمیمات کمیسیون هاي موضوع ماده هاي 4 و 21 مکرر، کمیسیونی به نام»
کمیسیون تجدیدنظر «مرکب از قاضی دادگاه تجدیدنظر با معرفی رئیس کل دادگستري، مدیر کل ثبتاحوال و نماینده استاندار،
تشکیل می شود. ریاست کمیسیون با قاضی مذکور است و جلسات آن با حضور تمام اعضا رسمیت داشته و تصمیمات آن با نظر

 
اکثریت معتبر است و رأي آن که توسط رئیس آن انشاء میشود، قطعی است. 

تبصره- میتصم تیپس از قطع در صورت ارائه اسناد و مدارك جدید، با درخواست ذ نفع ي و تأیی د رئ سی سازمان، موضوع برا ي

 
رسیدگ یسیمجدد به کم ي ون ماده 4 مکرر، ارجاع میشود. 

 
ماده 7: تبصره 1 ماده 5 قانون، به شرح زیر اصلاح میشود: 

تبصره 1- دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده 5 قانون مدیریت خدمات کشوري مصوب 1386 و سایر مأموران دولت، کارکنان

 
بیمارستان ها و آرامستان ها مکلفند با سازمان در اجراي وظایف قانونی همکاري کنند. 



 
ماده 8: ماده 6 قانون، به شرح زیر اصلاح و یک تبصره به آن الحاق میشود: 

ماده 6- سازمان، به منظور احراز، تطبیق، تصدیق، تأمین انکارناپذیري و ایجاد دسترسی به هویت اشخاص یا گروه هایی که الزم بداند،
از روش هاي زیست سنجی نظیر انگشت نگاري، عنبیه و شبکیه نگاري و سایر روش ها متناسب با فناوري روز استفاده خواهد کرد.
تعیین و تغییر روش و اقالم اطلاعاتی بنابر تشخیص شورایعالی، حسب نیاز و مطابق آیین نامه اجرایی، خواهد بود. تبصره- سازمان،
مکلف است با همکار دستگاه ي ها و اصلاح لیهمراه با تکم ربط یذ ي پا یح عیوقا هیکه شامل کل یبه صورت یتیاطلاعات هو گاهی
ات ي نظ ري تولد، ازدواج، طالق، وفات و تغیی ریو سا یتیمشخصات هو رات کاربرد ها باشد، نسبت به صدور سند هو یتی نظ ري
کارت هوشمند مل ي و فراهم نمودن یآن برا یبردار بهره امکان آحاد مردم اقدام نما هی. کلدي دي، بایدولت ریغ یو عموم یدولت یو
حقوق یقیاشخاص حق در ارائه خدمات به مردم از ا نی ینما یبردار سند بهره ند تبصره مطابق آ نیا یاجرا ي. چگونگ یی اجرا نامه ن

 
یی است. 

 
ماده 9: ماده 8 قانون، به شرح زیر اصلاح و یک تبصره به آن الحاق میشود: 

ماده 8- هرگونه اصلاح، افزودن، تغییر و حذف اطلاعات و مشخصات هویتی ثبت شده در اسناد ثبت احوال، ممنوع است؛ مگر مطابق

 
این قانون و یا رأي دادگاه. اسناد حاوي اطلاعات فوق، سند رسمی بوده و نسبت به اشخاص ثالث نیز معتبر است. 

تبصره- هرگاه به قانون موجب یا مراجع قطعی آراي ذي صالح در سجلی اسناد مندرجات ادارات شود، انجام تغییري ثبت نسبت احوال

 
مکلفند به همسر والدین، سجلی اسناد اصلاح فرزندان و نیز به اسناد صاحبان درخواست یا. نمایند اقدام آنان نماینده 

 
ماده 10: ماده 9 قانون، به شرح زیر اصلاح میشود: 

ماده 9- تمامی خدمات ثبت احوال، به صورت اقامت محور و فارغ از محل تنظیم سند، ارائه می شود؛ مگر خدماتی که به تشخیص

 
سازمان، امکانات اجرایی آن فراهم نباشد. 

 
ماده 11: تبصره ماده 13 قانون، به شرح زیر اصلاح می شود: 

تبصره- پس از ثبت گواهی باشد، خارجی اگر و هویتی سند باشد، ایرانی طفل اگر ولادت تسلیم و صادر. شود می ماده 12: متن زیر
به عنوان تبصره مکرر، به ماده 15 قانون، الحاق میشود: تبصره مکرر- ثبت از روش ناشی هاي والدت ها جنین اهداي نظیر باروري
کمک ي به نابارور هاي زوج و استفاده از رحم جایگزین، خواهد بود. نامه اجرایی، آیین مطابق ماده 13: بند هاي 2 و 4 ماده 16
قانون، به شرح زیر اصلاح میشود: 2- مادر در صورت غیبت پدر و جد پدري و در اولین موقعی که قادر به انجام این وظیفه باشد. 4-

 
وصی یا قیم یا امین و یا وکیل در صورت تصریح به این اختیار در وکالتنامه رسمی. 

 
ماده 14: ماده 18 قانون، به شرح زیر اصلاح و تبصره آن، به عنوان تبصره مکرر، به ماده 16 الحاق میشود: 

 
ماده 18- نماینده یا مأمور ثبت احوال والدت طفل فاقد، ولی و قیم را ثبت و مراتب را براي اقدام قانونی به دادستان اطلاع میدهد. 

ماده 15: ماده 20 و تبصره 2 آن به شرح زیر اصلاح و به عنوان ماده 39 به فصل هفتم، منتقل و یک تبصره) تبصره 7) به شرح زیر به



 
آن الحاق میشود: 

ماده 39- انتخاب نام با اعلامکننده والدت است. براي نامگذاري، یک نام ساده) مانند حسین (یا مرکب که عرفاً یک نام محسوب شود)

 
مانند محمدمهدي انتخاب خواهد شد. 

تبصره 2- تشخیص موارد مذکور در تبصره قبل، با کمیته نام است. این کمیته نمونه هاي آن را تعیین و به سازمان، اعلام میکند.

 
اعضاي کمیته با پیشنهاد رئیس سازمان و تصویب شوراي عالی تعیین می شوند. 

تبصره 7- صاحب نام پس از رسیدن به سن هجده سالگی میتواند یکبار تقاضاي تغییر آن را مطرح کند. در این خصوص، کمیته تغییر

 
نام مستقر در سازمان، مرکب از سه نفر به پیشنهاد رئیس سازمان و تصویب شوراي عالی، تشکیل و تصمیم گیري میشود. 

 
ماده 16: متن زیر به عنوان ماده 21 مکرر و تبصره آن، به قانون، الحاق میشود: 

ماده 21 مکرر- تغییر تاریخ تولد ممنوع است. اصلاح تاریخ تولد و تغییر سن و یا هر دعوایی که نتیجه آن تغییر سن باشد، یکبار در
طول عمر قابل درخواست است. این درخواست در کم یسی ون» به نام ي کم یسی ون حفظ اعتبار اسناد هویتی در محل سکونت
اداره ث سیفرماندار، رئ ندهیمرکب از نما یمتقاض بت احوال، پزشک قانون یبا معرف ي مد ري دادگرییس تسایربا شهر و یاسالم
یشورا سیو رئ یقانون یکل پزشک ستري شهرستان، رسیدگ نی. جلسات اشود یم ي کم یسی ون با حضور تمام اعضا رسم آن
ماتیداشته و تصم تی تیبا نظر اکثر معتبر است. انشاء رأ سیبا رئ ي کم یسی ون نیا یاست. رأ کم یسی ون، ظرف یب ست روز از
ابلاغ، در» کم یسی ون موضوع ماده «دنظریتجد 4 مکرر، قابل تجدیدنظرخواهی است. تبصره- هر گونه تغیی ر در اطلاعات اسناد هو
یکه در نت یتی جه رسیدگ به تغ یمنته، ي یی شیب ر از دو سال در سن بشود، از ح تیو محدود ایاز مزا یبرخوردار ثی ها آن راجع
به یقانون ي اثر یسن، ب است. چنانچه منشأ تغیی ر سن، اشتباه سازمان باشد، مشمول ا تبصره نخواهد نی نیبود. ا تبصره ناسخ ماده
3 قانون خدمت وظیفه عمومی مصوب 1363 و قانون الحاق یک تبصره به عنوان تبصره 2 به ماده 3 قانون تأمین اجتماعی مصوب

 
1379 نیست. 

 
ماده 17: بند 4 ماده 26 قانون، به شرح زیر اصلاح میشود: 

 
4- مأموران انتظامی، دهیار و اعضاي شوراي اسلامی روستا. 

 
ماده 18: ماده 33 قانون، به شرح زیر اصلاح میشود: 

ماده 33- وقایع ازدواج، طالق، رجوع، بذل و انقضاء مدت، فسخ نکاح و وفات، باید در اسناد هویتی تنظیمی، منعکس شود، ولی انعکاس

 
اطلاعات مزبور در اسناد هویتی صادره، مطابق آیین نامه اجرایی است. 

 
ماده 19: ماده 34 قانون، به شرح زیر، اصلاح و سه تبصره به آن الحاق میشود: 

ماده 34- افشاي اطلاعات مذکور در دفاتر ثبت کل وقایع و اسناد هویتی تنظیمی جز براي صاحب سند یا وکیل یا نماینده قانونی یا

 
وارث او و مقامات قضایی و دولتی ذیصالح ممنوع است. 



تبصره 1- مقامات ذیصالح عبارتند از مراجع قضایی و دولتی و نهاد هاي عمومی غیردولتی که به جهات قانونی، موضوع مربوط به
صاحب سند هویتی، نزد آن ها مطرح رسیدگی بوده و اتخاذ تصمیم در آن زمینه محتاج ملاحظه و مطالعه سند مذکور باشد. چگونگی

 
اجراي این تبصره مطابق آیین نامه اجرایی خواهد بود. 

تبصره 2- ارائه مشخصات و اطلاعات هویتی بهصورت تجمعی، ممنوع است مگر با مصوبه شورایعالی امنیت ملی مطابق اصل 176

 
قانون اساسی. چگونگی اجراي این تبصره مطابق آیین نامه اجرایی خواهد بود. 

تبصره 3- نیاز هاي پژوهشی به آمارها، مطابق قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات تأمین خواهد شد. چگونگی اجراي این تبصره

 
مطابق دستور العملی است که به تصویب شورایعالی میرسد. 

 
ماده 20: عناوین فصل هاي ششم تا یازدهم قانون، به شرح زیر اصلاح میشود: ششم فصل- هویتی سند صدور. 

 
فصل هفتم- نام و نام خانوادگی. 

 
فصل هشتم- ترد در دي هو تیو تابع تی. 

 
فصل نهم- لوازم اجرا قانونی. 

 
فصل دهم- تخلفات، جرائم و مجازاتها. 

 
مقررات ري- سا ازدهمیفصل 

 
ماده 21: ماده 36 قانون، به شرح زیر اصلاح و تبصره ذیل بند 6، به عنوان» تبصره 5» ابقاء میشود: 

ماده 36- تعیین و تغییر مشخصات مورد نیاز در تنظیم و صدور اسناد هویتی، بر حسب نیاز و ضرورت و مطابق آیین نامه اجرایی
خواهد بود. ماده 22: ماده 38 قانون، به شرح زیر اصلاح میشود: ماده 38- در مواردیکه ارائه خدمات منوط به شناسایی یا احراز هویت
و یا امضاي دیجیتال باشد، سند هویتی صادره، مالک تشخیص هویت افراد و تأمین انکارناپذیري بوده و باید ارائه شود. اقالم اطلاعاتی
مندرج در آن مطابق ماده 36 این قانون است. ماده 23: تبصره ماده 40 قانون، به شرح زیر اصلاح میشود: تبصره- تغیی مطابق آ، ینام

 
خانوادگ ر یی اجرا نامه ن یی. خواهد بود 

 
ماده 24: ماده 42 قانون، به شرح زیر اصلاح میشود: 

ماده 42- زوجه میتواند با موافقت همسر خود تا زمانی که در قید زوجیت میباشد از نام خانوادگی وي بدون رعایت حق تقدم استفاده
کند و در صورت طالق، ادامه استفاده از نام خانوادگی موکول به اجازه مجدد همسر خواهد بود. فوت زوج حق استفاده مذکور را زائل

 
نمیکند. 

ماده 25: ماده 45 قانون، به فصل تردید در هویت و تابعیت، منتقل و دو تبصره به شرح زیر، به آن، الحاق و تبصره آن به عنوان تبصره

 
1 شناخته میشود. 



تبصره 2- تصمیم شوراي تأمین شهرستان ظرف بیست روز از ابلاغ، از سوي ذینفع قابل اعتراض است. رسیدگی به این اعتراض در

 
شوراي تأمین استان با عضویت مدیر کل ثبت احوال به عمل خواهد آمد. نحوه اجراي این تبصره مطابق آیین نامه اجرایی است. 

تبصره 3- مراجع مجاز به تردید در تابعیت عبارتند از سازمان، وزارت امور خارجه، نیروي انتظامی یا فرماندهی نیروي انتظامی استان و

 
وزارت اطلاعات یا اداره کل اطلاعات استان. ماده 26: مواد 48 تا 59، به شرح زیر، به فصل دهم، الحاق میشود: 

ماده 48- اشخاصی که از تکالیف مقرر در تبصره ماده 15 و مواد 16،19،24 و 26 و تبصره ماده 26 خودداري کنند، به پرداخت جزاي

 
نقدي درجه هشت محکوم و حسب اقتضاء به انجام تکلیف قانونی ملزم میشوند. 

 
ماده 49- اشخاص زیر به حبس تعزیري یا جزاي نقدي درجه هفت و یا به هر دو مجازات محکوم میشوند: 

الف- اشخاصی که در اعلام والدت یا وفات یا هویت برخلاف واقع اظهاري کنند یا شهادتی دهند که در تنظیم دفتر ثبت کل وقایع یا

 
وفات مؤثر واقع شود. 

ب- افرادي که پس از رسیدن به سن 18 سال تمام، عالماً عامداً از سند هویتی مکرر یا سند هویتی دیگري، خواه صاحب آن زنده یا
مرده باشد به نام و هویت خود استفاده کنند. افرادي که سند هویتی خود را در اختیار آنان قرار دهند نیز به همین مجازات محکوم

 
میشوند. 

 
ج- افرادي که سند هویتی موهوم دریافت کنند. 

د- ماما یا پزشکی که در مورد والدت یا وفات گواهی خلاف واقع صادر کند. ماده 50- هر غیر ایرانی که قبل از تحصیل تابعیت ایرانی
با ایرانی قلمداد کردن خود موجب تنظیم یا دریافت اسناد هویتی شود و یا اسناد هویتی افراد ایرانی را، چه صاحب آن زنده یا مرده
باشد، به هر طریق به دست آورده و از آن براي ایرانی قلمداد کردن خود استفاده نماید به حبس تعزیري و جزاي نقدي درجه شش

 
محکوم میشود. 

ماده 51- هر کس عالماً عامداً و بر خلاف قانون، پدر یا مادر طفل را به غیر از پدر یا مادر واقعی او در اسناد و دفاتر ثبتاحوال اظهار
کند، که منجر به صدور سند هویتی شود، به حبس درجه شش محکوم میشود. چنانچه اظهارکننده پزشک، ماما، پرستار و یا سایر
کارکنان مراکز بهداشتی و درمانی باشد، حسب مورد عالوه بر مجازات موضوع این ماده، به محرومیت از اشتغال یا ماه از شش انفصال

 
تا یکسال محکوم مواردي. شود می که پدر یا مشمول نباشد، معلوم طفل مادر این. است ماده 

ماده 52- کارکنان دستگاه هاي اجرایی یا کارکنان دفاتر اسناد رسمی یا ازدواج و طالق، یا سایر نهاد هاي حکومتی و یا بخش
خصوصی نظیر دفاتر پیشخوان دولت که عالماً در وقوع جرائم مذکور در این قانون، معاونت کنند یا اسناد غیرمعتبر را مالک اجراي

 
تکالیف قانونی خود قرار دهند، به مجازات مرتکب اصلی محکوم می شوند. 

ماده 53- هر کس براي خروج از کشور، ارتکاب جرم یا فرار از تعقیب و یا اجراي مجازات قانونی، از اسناد هویتی دیگري به نام و

 
هویت خود استفاده نماید، عالوه بر تحمل مجازات اصلی، به حبس تعزیري و جزاي نقدي درجه شش محکوم میشود. 



ماده 54- هر کس با قصد متقلبانه، اسناد هویتی خود یا دیگري را با اقداماتی از قبیل خراشیدن، تراشیدن، قلم بردن، الحاق، محو،

 
اثبات و یا سیاه کردن، مخدوش نماید، به مجازات جعل در سند رسمی محکوم میشود. 

ماده 55- هر کس اقدام به چاپ غیرمجاز اوراق و اسناد هویتی کند یا آن ها را با علم و آگاهی استفاده نماید، به حبس تعزیري و

 
جزاي نقدي درجه شش محکوم میشود. 

ماده 56- هر کس اسناد هویتی را خرید و فروش کند، به جزاي نقدي درجه شش محکوم و در صورتیکه این کار را پیشه خود قرار

 
داده باشد، به حبس و جزاي نقدي درجه پنج محکوم میشود. 

ماده 57- هر کس بهصورت سازمان یافته یا گروهی مرتکب جرائم موضوع این قانون شود، حسب مورد، مجازات مقرر، دو درجه تشدید

 
میشود. 

ماده 58- کارکنان ثبتاحوال مکلف هستند، با اطلاع از وقوع هر یک از جرائم موضوع این قانون، مراتب را فوراً از طریق رئیس اداره

 
مربوط جهت رسیدگی و تعقیب متهم، به مراجع ذیصالح قضایی اعلام نمایند. 

ماده 59- درصورتیکه مرتکبین جرائم مذکور در این قانون، غیر ایرانی باشند، پس از تحمل مجازات، دادگاه میتواند آن ها را از کشور

 
اخراج نماید. 

 
ماده 27: شماره و متن ماده 53 قانون، به شرح زیر اصلاح و به فصل یازدهم منتقل میشود: 

ماده 60- آیین نامه اجرایی این قانون، موضوع بند هاي» ج «و» ز از ماده 1 مکرر، ماده 3، ماده 6 و تبصره آن، تبصره مکرر ماده 15،
ماده 33، تبصره هاي 1 و 2 ماده 34، ماده 36، تبصره ماده 40 و تبصره 2 ماده 45، ظرف یکسال از الزم االجراء شدن این قانون،
توسط شورایعالی، تهیه و با پیشنهاد وزارت کشور به تصویب هیأت وزیران میرسد. تا زمانی که آیین نامه مذکور به تصویب نرسد،

 
مقررات قبلی مربوط الزماالجراء است. 

 
ماده 28: شماره و متن ماده 54 قانون، به شرح زیر اصلاح و به فصل یازدهم منتقل میشود: 

ماده 61- از زمان الزم االجرا شدن این قانون، عالوه بر قوانین مذکور در ماده 54 قانون ثبت احوال مصوب 1355، قوانین مغایر و موارد
زیر نسخ میشود: ماده الف- 999 و بند 1 ماده 993 از قانون مدنی مصوب 6/11/1313. ماده ب- 12 قانون انتخابات مجلس شوراي

 
ملی مصوب 17/11/1358. جلوگیري و سجلی اسناد اعتبار حفظ قانون 

 
ج- از مصوب آن ها تزلزل 17/11/1367. 

 
د- قانون تخلفات، جرائم و مجازات هاي مربوط به اسناد سجلی و شناسنامه مصوب.1370/5/10 

 
ماده 29: متن زیر به عنوان ماده 62، به قانون، الحاق می شود: 



ماده 62- این قانون مشتمل بر 29 ماده در جلسه مورخ ...... ماه یکهزار سیصد و نود و هشت مجلس شوراي اسلامی تصویب و در
تاریخ .../.../... به تأیید شوراي نگهبان قانون اساسی رسید



بانگ گردش هاي چرخ و خاك و گل در شهر ملی صنایع دستی ایران: کوزه

کنان

منبع: آذر قلمشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/11/04

آذرقلم: بالاخره بعد از سال ها تلاش و پیگیري مسئولان فرهنگی و اشتیاق هنرمندان سفالگر آذربایجان و شهر تاریخی کوزه
کنان به ثمر نشست و گام هاي اصلی براي ثبت شهر کوزه کنان به عنوان «شهر ملی صنایع دستی ایران» برداشته شد. تردیدي نیست
که این حرکت فرهنگی می تواند حوزه هاي گردشگري ، اقتصادي و فرهنگی این منطقه از آذربایجان را تحت تاثیر قرار داده و

 
دستاوردهاي خوبی براي شاغلین سنتی و هنرمندان این شهر به ارمغان بیاورد. 

به بهانه این خبر خوب و آشنایی با این شهر هنرخیز، بار دیگر سفري می کنیم به این شهر و کارگاه هاي تولید و عرضه سفال این

 
شهر. 

اینجا سرزمین هنر کوزه گري است. کوزه گرانی که دست در گِل، آب در خاك، پاي در چرخ و چشم در کوره، کوزه ها می سازند و

 
اسباب هنرورزي فراهم! 

 
اینجا کارگاه کوزه گري است. جایی که ناخودآگاه یاد آن رباعی عارفانه، پر رمز و راز و معروف خیام نیشابوري می افتی که: 

 
در کارگه کوزه گري رفتم دوش 

 
دیدم دو هزار کوزه، گویا و خموش 

 
ناگاه یکی کوزه برآورد خروش 

 
کو کوزه گر و کوزه خر و کوزه فروش 

شعري کوتاه که حاوي معانی عمیق و راوي اسرار عظیم آفرینش است. فانی بودن دنیا به عینه به تصویر کشیده می شود و چرخ هاي

 
دوار آن، قدرت خالق جهان را دیگر بار پیش رخ تماشاگران متذکر می شود. 

اینجا «کوزه کنان» است. مهد هنر و خلاقیت و کارآفرینی آذربایجان. جایی که در ان دل در گرو عشق می نهند و بی ادعا، گلستانی از
گل و ریحان و سنبل به عرصه هنر هدیه می کنند. از خاك بی ارزش و آب جاري و روان، زلال حقیقت را به منظر چشم هر ناظري
میهمان می کنند و از گردش چرخ «کوزه گري» چرخ گردون را به بازي می گیرند تا از میان این چرخ و خاك و آب، نانی به کف آرند
و به غفلت نخورند. اینجا سرزمین هنر کوزه گري است. کوزه گرانی که دست در دست، آب در خاك، پاي در چرخ و چشم در کوره،

 
کوزه ها می سازند و اسباب هنرورزي فراهم! 

علاقه و ناگفته هاي دل خویش را همچون نقاش بر روي خاك و گِل پیاده می کنند. احساسات پاك و خالصانه خویش را نه با قلم بر
روي لوح و دفتر که بر روي «گِل» می نویسند. نوشته اي ماندگار. و آنگاه نقش ها و رنگ ها می زنند این مصنوعات خاکی و گلی را و
چنان ذوق به خرج می دهند که هنرمندان چینی ساز کشور چین و ماچین را نیز به تحیر وا می دارند. اگر آنها در کارخانه ها و
کارگاه هاي بزرگ و مجهز با دستگاه ها و امکانات بسیار و با استفاده از رایانه و تکنولوژي مدرن روز، دل اشراف زادگان را می برند،
اینجا در این «دهکده هنر کوزه گري ایران»دل هر بیننده، از فقیر و شهیر گرفته تا صغیر و کبیر را می ربایند و از ضمیر زلال و خمیر

 
تلاش، معاش خویش می چینند. 

 
به راستی که این کوزه گران بی ادعا، ان شعر کهن را به فصاحت چنین زمزمه می کنند که: هنر نزد ایرانیان است و بس! 

 
کوزه کنان، هنرکده سفالین ایران 

از تبریز که به مقصد شهر تسوج در شمال غرب ایران حرکت می کنید، 30 کیلومتر مانده به تسوج و در فاصله 6 کیلومتري شهر



شبستر، چشمه جوشان و فرح افزایی وجود دارد که خستگی از چهره مسافران می زداید و به نیکی، به پیشباز مهمانان می رود. از آب
زلال چشمه همیشه جاري «قره کهریز» آبی بر صورت می زنی و از آن جرعه اي می نوشی. آنگاه سر را بلند می کنی. در این لحظه
سرشار از شادمانی، چشمانت، «صنایع دستی» چیده شده در اطراف این چشمه را میزبان می شود که تو را براي لحظاتی به عالم
خاطرات و رویاهاي شیرین پرواز می دهد. ابتدا تعجب می کنی که این مجسمه هاي هنرمندانه، نقش هاي زیبا و رنگ هاي دل انگیز
چگونه در این حاشیه جاده سربرآورده اند، اما چون به میان آن نقش ها و رنگ ها می روي، دامن دامن گل و ریحان خوشبوي باغ هنر
ایرانی و آذربایجانی را می بینی که به دست کوزه گران هنرمند آذربایجان، چنین زیبا، شعر خلاقیت و تصنیف «بودن» سروده اند.

 
اینجا «هنرکده کوزه گري ایران» است. کوزه کنان! 

 
زادگاه صاحب خانه مشروطیت تبریز: 

شهر کوچکی که تا دیروز روستائی بود بی نام و نشان و اگر نشان داشت به مدد نام «حاج مهدي کوزه کنانی» معروف به ابوالملّه،
مالک و صاحب خانه مشروطیت در خیابان راسته کوچه تبریز بود که بعدها خانه اش به ستاد فرماندهی مبارزان و مشروطه طلبان و به
ویژه ستارخان (سردار ملی) و باقرخان (سالار ملی) مبدل گشت. همان مبارزي که خانه زیبا و دل باز خویش را در اختیار مبارزان قرار

 
داد. خانه او هم اکنون، به یکی از موزه هاي زیبا و جاودانه تبریز تبدیل شده است. 

«کوزه کنان» جمعیت زیادي ندارد. از مظاهر و مزایاي شهر و شهرنشینی هم چندان بهره اي نبرده اما در عالم هنر، اسم و رسمی

 
براي خود دست و پا کرده است. البته اگر کپی کاران چینی و برخی از فرصت طلبان و سودجویان داخلی بگذارند! 

از قدیم الایام مردمانش با خاك رس و اندکی آب بر روي چرخ کوچک گردون، نمایش عشق بازي راه می اندازند و اپراي مهربانی اجرا
می کنند. سمفونی زیباي طبیعت را بر روي سِن «خاك و کوزه» به نوا در می آورند و با قلم ذوق و بر لوح خاك، شعر مهر می سرایند،
سِحر «سیر جهان» می کنند و نرد عشق می بازند. آنگاه از سر صدق و صفا، محصولات هنري خویش را به اطراف «قره کهریز» می

 
آورند تا هم خود به نانی برسند و هم هنر سفال گري را مهمان چشمان خسته مسافران کنند. 

سالهاست مردمان و ساکنان این شهر کوچک و روستاهاي اطراف، نان خویش را به عرق جبین هنرمندانه، از اختلاط آب و خاك و از
تنور چرخ کوزه گري درمی آورند. سالها پیش شغل و مشغله اصلی مردمانش کوزه گري بود. هر چند که با نفوذ صنایع چینی و مسی
و کریستالی، رونق بازار و کسب و کارشان به رکود گرائید و انها به شغل هاي دیگري روي آوردند. البته کوزه گري تنها عنوان است
وگرنه از گلدان هاي بزرگ و کوچک گرفته تا قلک هاي کودکانه و دلفریب، مجسمه هاي رنگی ساخته شده از گل و رس (و نه چینی

 
گرانقیمت!) حاصل تلاش هنرمندانه آنهاست. به هر حال، همه این محصولات حول محور نام «کوزه» و کوزه گري می چرخد. 

در سالهاي دور، آن زمان که محصولات پلاستیکی و فرآورده هاي نفتی و شیشه اي و پتروشیمی پا به عرصه وجود ننهاده بود، کوزه
اي پر از آب زلال و خنک، همیشه همراه کشاورزان، دامداران، چوپانان و خانواده ها بود. خاك رس و کوزه هاي سفالی، به خاطر

 
ویژگی خاصی که داشته و دارند، تا مدتها آب را خنک و تمیز نگه می دارند. بنابراین، کوزه، نماد صافی و صداقت و لطافت است. 

 
اشتغال 50 کوزه گر در 35 کارگاه 

کارگاههاي کوچک و بزرگ بسیاري در این منطقه از آذربایجان شرقی به وجود آمده و فعالیت می کنند. هر چند که چندسالی است،
عرضه محصولات سایر شهرها و سفالینه هایی که اغلب از هنر ایرانی عاري بوده و جز رنگ و لعابی فریبکارانه، بیش نیستند، آثار اصیل

 
و ماندگار «کوزه کنان» را تهدید می کنند. 

کوزه کنان اکنون نزدیک به 6 هزار نفر جمعیت دارد. در حال حاضر این شهر کوچک 35 کارگاه سفالگري را که در هر کدام حداقل
4-3 نفر مشغول کار هستند در دل خود جاي داده است. به عبارت دیگر نزدیک به 100خانوار این شهر از طریق کوزه گري امرار
معاش می کنند. این تعداد البته غیر از آمار افرادي است که به صورت مستقیم و غیر مستقیم در زمینه هاي مرتبط این هنر از قبیل:

 
حمل و نقل خاك، جابجایی محصولات تولید شده، ساخت و اداره کوره ها، فروش، خدمات و … فعالیت می کنند. 

به گفته «امامعلی معتمد کوزه کنان» مدیر عامل تعاونی سفالگران کوزه کنان در حال حاضر، دو شرکت تعاونی، شاغلان این رشته را

 
تحت پوشش حمایتی خود دارد. 



به گفته «امام علی معتمد کوزه کنان» مدیر عامل تعاونی سفالگران کوزه کنان در حال حاضر، 2شرکت تعاونی، شاغلان این رشته را

 
تحت پوشش حمایتی خود دارد. 

از او در مورد سابقه و تاریخچه ساخت کوزه و سفال در این منطقه پرسیدیم. به اعتقاد وي، ریشه حرفه و هنر سفالگري، به دوران
پیش از اسلام و حتی زمان حضرت نوح پیامبر برمی گردد. چرا که به گواه مورخان آن حضرت نیز، از کوزه هاي سفالین و لوازم
ساخته شده از خاك رس و سفال استفاده می کرد. ضمن آنکه کشف اشیاء باستانی و تاریخی سفالین در این منطقه و یا سایر نقاط
کشور، به خوبی ثابت کرده است که خاستگاه این هنر نزد ایرانیان است. همچنان که «کاریز» یا کهریز (قنات) از ابتکارات و ابداعات

 
ایرانیان در طول تاریخ بوده و تمدن هاي اصیل ایرانی نیز در کنار این کاریزها شکل گرفته اند. 

وجود دو نقطه مسکونی در این منطقه به نام هاي «آق کهریز» و «قره کهریز» گواه این مدعاست. به هر حال در این نکته که صنعت
کوزه گري در ایران و در حاشیه کاریزها شکل گرفته تردیدي نیست. هر چند که رونق صنعت حمل و نقل به همان اندازه که باعث

 
رونق حرفه کوزه گري شده، اصالت آن را نیز تهدید کرده است. 

شهردار کوزه کنان نیز ضمن انتقاد از بی توجهی مسئولان به صنعت سفال می گوید: از سال 96 دهکده توریستی کوزه کنان با
رویکرد احیاي سفال کوزه کنان مطرح و برخی امور آن توسط شهرداري انجام گرفته ولی بی توجهی مسئولان استانی تحقق کامل این

 
امر را با مشکل مواجه ساخته است. 

جهان پور با بیان اینکه شهروندان این شهر معمولا شش ماه به امر کشاورزي مشغول می شوند و شش ماه دیگر سال را در امر سفال

 
فعالیت می کنند می گوید: اخیرا 75 خانم دوره میناکاري سفال را گذرانده و آماده کار در صنعت سفال این شهر هستند. 

شهردار کوزه کنان به ابداعات و نوآوري هاي تعدادي از جوانان این شهر در زمینه طراحی کوره سفال پزي در قالب دانش بنیان اشاره

 
کرده و می گوید: تولید کاپ ورزشی سفالی براي منطقه ما مایه افتخار است . 

وي وجود آب و خاك مرغوب کوزه کنان را عامل شناخته شدن این شهر به عنوان قطب سفالگري استان دانست و گفت: وجود آب

 
انبار قدیمی و تاریخی در کوزه کنان بهترین مکان براي ایجاد موزه سفال است 

 
سایه شوم سفالینه هاي رنگین بر سر هنر اصیل کوزه کنان: 

صنایع خوش آب و رنگ شهرهاي دیگر که نه بر پایه خلاقیت و اصالت که بر محور تقلید و کپی برداري و تولید انبوه با استفاده از
ماشین آلات مدرن شکل گرفته، اکنون عرصه را بر تولیدات ساکنان این شهر کوچک تنگ کرده است. همین تولید انبوه سبب شده تا
محصولات استان هاي دیگر کشور -از جمله همدان- سر از اینجا در آورند. البته حضور صرف محصولات هنري در نقاط مختلف
شهري، به خودي خود اشکالی ندارد اما اگر این حضور غیرمنطقی میهمان ناخوانده، هنر میزبان را مورد تهدید قرار دهد، اوضاع نگران

 
کننده می شود و خود به چشم خویشتن اطمینان خواهید یافت که: 

 
قلندران حقیقت به نیم جو نخرند 

 
قباي اطلس آن کس که از هنر عاري است! 

 
کوزه کنان، شهر ملی سفال ایران 

علیرضا بایرام زاده ، معاون گردشگري آذربایجان شرقی هم دستاورد سومین جلسه مجمع خیران گردشگري شهرستان شبستر با

 
مسئولان میراث فرهنگی را بسیار مفید ارزیابی کرده و می گوید: 

مجمع خیران گردشگري شبستر با همکاري میراث فرهنگی اقدامات لازم را براي پیشبرد اهدافی همچون ثبت آثار طبیعی و تاریخی،
شناسایی و معرفی جاذبه هاي شهرستان، بوم گردي و بررسی امکان سرمایه گذاري گردشگري و به ویژه پیگیري ثبت شهر کوزه کنان

 
به عنوان شهر ملی سفال ایران را از چند ماه پیش در دستور کار خود قرار داد. 

 
یک گام تا ثبت «کوزه کنان» به عنوان شهر ملی صنایع دستی 

سید رامین اسبقی جانشین معاون صنایع دستی آذربایجان شرقی می گوید: در راستاي صیانت از تاریخ باشکوه سفالگري در کوزه



کنان، این شهر کوچک خفته در شمال دریاچه ارومیه که در مسیر شبستر به تسوج واقع شده به زودي به عنوان «شهر ملی سفال

 
ایران» معرفی می شود. 

وي در مورد اثرات ثبت ملی و دستاوردهاي این حرکت فرهنگی نیز می گوید: تحقق این امر زمینه ساز رونق هنر صنعت سفالگري
شهر کوزه کنان و برطرف شدن خطر انقطاع نسلی در ادامه حیات این هنر خواهد بود و موفقیت در اجراي این طرح و تداوم برنامه

 
هاي مرتبط با آن، می تواند نسل جوان و آیندگان را به رجوع به هنر پدران ترغیب کند. 

او در مورد الزامات و بسترسازي هاي این کار نیز از نقش شهرداري کوزه کنان یاد می کند و می گوید: از شهرداري کوزه کنان انتظار
می رود که بعد از تصویب و ابلاغ این شهر به عنوان شهر ملی سفال، میدانی را به نام سفال نامگذاري کرده و لوح ثبت ملی را در این
میدان قرار دهد، چراکه کارشناسان وزارت میراث فرهنگی هر چند سال یک بار براي ارزیابی تیمی به شهر موردنظر اعزام می شوند

 
که اگر شاهد اقدامات ابتکاري و نوآورانه نباشند، احتمال اینکه این عنوان را از آن شهر بگیرند، وجود دارد. 

اسبقی خاطرنشان می کند: شهرداري کوزه کنان همچنین می تواند با ساخت تندیس کوزه ها و سفال ها و نصب آن در میادین و

 
معابر در مسیر ثبت آن به عنوان شهر جهانی سفال گام بردارد. 

 
عاقبت خاك گل کوزه گران خواهیم شد! 

اکنون با امید به ثبت ملی این شهر به عنوان شهر صنایع دستی ایران می توان امیدوار بود که این شهر و شهرستان تاریخی شبستر
ظرفیت هاي بسیار هنري خود را در معرض دید عموم قرار دهند و در کنار حفظ مواریث فرهنگی و هویت تاریخی خود در زمینه

 
جذب گردشگر، رونق توریسم و رشد اقتصادي منطقه نیز در منطقه آذربایجان خوش بدرخشند. 

«کوزه کنان» و «قره کهریز» براي همه رهگذران جاده با صفاي تبریز تا تسوج و ارومیه، نماد زیبائی صادقانه، خلاقیت جاودانه و داراي
محصولاتی منصفانه از نظر قیمت است. اگر نمی توانید صنایع دستی گرانقیمت ساخته شده از چینی را بخرید اما دل به زیبائی و
اصالت سپرده اید، حتماً به «قره کهریز» و «کوزه کنان» سري بزنید و وقتی از این فضاي دل انگیز دور می شوید بار دیگر این شعر

 
معروف مربوط به حیات و ممات و عاقبت کار جهان ، زیر لب زمزمه خواهد شد که: 

عاقبت خاك گل کوزه گران خواهی شد!



مدیرکل امور اقتصادي و دارایی هرمزگان: تسهیلات تبصره 18 مهمترین ابزار

حفظ اشتغال است

منبع: روزنامه دریاشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/11/04

 
مدیرکل امور اقتصادي و دارایی هرمزگان: تسهیلات تبصره 18 مهمترین ابزار حفظ اشتغال است 

دریانیوز: مدیرکل امور اقتصادي و دارایی هرمزگان گفت: تسهیلات تبصره 18 مهمترین ابزار حفظ اشتغال است و باید تامین یارانه
سود این تسهیلات در زمره برنامه هاي اولویت دار باشد. مهدي دسینه در نشست بررسی طرح هاي مشمول دریافت تبصره 18
اظهارداشت: این نشست به منظور بررسی طرح هاي مشمول دریافت تبصره 18 ارسالی از پارك علم و فن آوري، سازمان جهاد
کشاورزي، اداره کل ارتباطات و فناوري اطلاعات و میراث فرهنگی در استانداري برگزار شده است. وي تسهیلات تبصره 18 را مهم
ترین ابزار حفظ اشتغال عنوان کرد و افزود: نرخ سود تسهیلات تبصره 18 در مناطق برخوردار 14 درصد و در مناطق کمتر توسعه
یافته 12 درصد لحاظ شده که بانک هاي مختلف عامل پرداخت تسهیلات تبصره 18 هستند. مدیر کل امور اقتصادي و دارایی
هرمزگان ادامه داد: کلیات تبصره 18 به منظور ایجاد، توسعه، تولید اشتغال و کارآفرینی بوده و از محل منابع ردیف 28 مصارف جدول
تبصره 14 قانون بودجه سال 1400 به میزان 32 هزار میلیارد تومان از محل منابع سازمان هدفمندسازي یارانه ها به استان هاي

 
کشور اختصاص پیدا کرده است. 

دسینه با اشاره به اهمیت این موضوع گفت: سهم ارگان هاي اجرایی در این رابطه مشخص شده و سقف اعتبارات قابل تخصیص در
استان نیز با اولویت نرخ بیکاري بالا به تصویب شورا رسیده است.وي تاکید کرد: ادارات اجرایی عضو شورا با مطالعه پروژه هاي خود و
اعلام فراخوان، پروژه ها را معرفی می کنند که در نهایت کمیته نیز آن را با قوانین بالادستی مطابقت داده و پس از مصوب شدن با
ابلاغ دبیرخانه تسهیلات تبصره 18 که در اداره کل امور اقتصادي و دارایی هرمزگان مستقر است به اداره مربوطه و بانک عامل جهت
استفاده از تسهیلات معرفی می کند. به گزارش ایرنا، نشست بررسی طرح هاي مشمول دریافت تبصره 18 استان هرمزگان با حضور
دکتر فیروزي معاونت هماهنگی امور اقتصادي استانداري استان (رئیس کمیته)، دسینه مدیرکل امور اقتصادي و دارایی هرمزگان (

دبیر کمیته) و عضویت سازمان مدیریت و برنامه ریزي، اداره کل کار، رفاه و تعاون و مدیران دستگاه مربوطه برگزار شد.



بازدید نماینده ولی فقیه در استان کردستان از کارگاه صنایع دستی در

سنندج/ کارآفرینی در استان توسعه یابد

منبع: تسنیمشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/11/04

گروه استان ها - نماینده ولی فقیه در کردستان بر توسعه کارآفرینی در استان تاکید کرد و گفت: روند پرداخت تسهیلات
اشتغالزایی به فعالان حوزه صنایع دستی تسریع یابد.

گروه استان ها - نماینده ولی فقیه در کردستان بر توسعه
کارآفرینی در استان تاکید کرد و گفت: روند پرداخت
تسهیلات اشتغالزایی به فعالان حوزه صنایع دستی تسریع

 
یابد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از سنندج، حجت الاسلام و
المسلمین عبدالرضا صبح امروز از کارگاه آموزشی-تولیدي
صنایع دستی حوزه بانوان در ننله سنندج بازدید کرد و از
نزدیک در جریان فعالیت کارآفرینان قرار گرفت و پاي

 
دردل هایشان نشست. 

وي با ابراز رضایت از اقدامات انجام شده، فعالیت هاي این مجوعه را قابل تقدیر خواند و افزود: می توان با توسعه این کارگاه، براي

 
افرادهاي دیگري نیز شغل ایجاد کرد. 

نماینده ولی فقیه در کردستان بر توسعه کارآفرینی در استان تاکید کرد و گفت: مسئولان متولی در صورت تمایل فعالان این کارگاه

 
آموزشی، شرایط دریافت تسهیلات اشتغالزایی براي تهیه چرخ خیاطی و سردوز را برایشان فراهم کنند. 

وي با تاکید بر اینکه روند تسهیلات اشتغالزایی براي کارآفرینان تسریع یابد، گفت: فعالان این کارگاه براي توسعه کار، طرح، برنامه و

 
مشکلات پیش روي فعالیت خود را ارائه داده تا از طریق مسئولان استانی پیگیري شود. 

 
حجت الاسلام و المسلمین پورذهبی بیان کرد: بعد از دهه مبارك فجر مجددا از این کارگاه تولیدي بازدید خواهم کرد. 

 
گزارش تسنیم از یک کارآفرینی خاص؛ تجلی زیبایی طبیعت زاگرس با دوخت لباس محلی 

 
گزارش تسنیم از نمایشگاه صنایع دستی معلولان/ وقتی معلولیت محدودیت نیست+فیلم 

لیلا محمدي، مدیر این کارگاه آموزشی تولیدي ننله نیز در ابن بازدید گفت: در این کارگاه آموزش و تولید قالی بافی، گلیم بافی،

 
سجاده، سفالگري، کاموابافی، کلاش بافی، فرش حجمی، کاموابافی و کلاش بافی انجام می شود. 

وي با بیان اینکه در این کارگاه آموزشی براي 15 نعراشتغالزایی ایجاد شده است، افزود: در گام نخست به بانوان آموزش ارائه داده و

 
سپس به صورت متري حق الزحمه به آنان پرداخت می کنیم. 



 
محمدي درخواست فراهم کردن شرایط براي تهیه چرخ خیاطی، سردوز و سیستم گرمایشی این کارگاه را داشت. 

در این بازدید مدیرکل اداره کار استان کردستان قول پرداخت تسهیلات 200میلیون تومانی با کارمزد 4درصد و مدیرکل اداره کل
فنی وحرفه اي کردستان نیز آموزش 6ماهه رایگان به آنان دادند.



سرپرست دانشگاه گلستان معرفی شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/11/04

گروه استان ها- وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در حکمی علیرضا خواجه شاهکویی را به عنوان سرپرست دانشگاه گلستان
معرفی کرد.

گروه استان ها- وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در حکمی
علیرضا خواجه شاهکویی را به عنوان سرپرست دانشگاه

 
گلستان معرفی کرد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از گرگان، زلفی گل وزیر علوم،
تحقیقات و فناوري در حکمی علیرضا خواجه شاهکویی را

 
به عنوان سرپرست دانشگاه گلستان منصوب کرد. 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در این حکم خطاب به

 
سرپرست دانشگاه گلستان آورده است. 

انتظار می رود با پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی علمی، روحیه انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي ارائه شده به
مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري استادان، مدیران و یاوران علمی (کارکنان)، تمامی امکانات مادي و معنوي دانشگاه را جهت
تحقق سیاست ها و برنامه هاي اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه همه جانبه علم و فناوري، آموزش پژوهش محور،
پژوهش آموزش محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کارتیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی محورهاي سند «دانشگاه

 
اسلامی» به کار گیرید. 

 
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان اردبیل منصوب شد 

 
رئیس دفتر ویژه وزیر راه و شهرسازي منصوب شد 

 
مدیرعامل جدید سازمان میادین میوه و تره بار تهران منصوب شد 

 
علیرضا خواجه شاهکویی دانشیار دانشکده علوم انسانی گروه آموزشی جغرافیاي دانشگاه گلستان است. 

از سمت هاي اجرایی وي می توان به ریاست بنیاد ملی نخبگان استان گلستان، مسئول سازمان بسیج اساتید استان گلستان و عضویت
در هیئت اجرایی جذب اعضاي هینت علمی دانشگاه گلستان اشاره کرد.



تبدیل فرصت ها به ارزش افزوده

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/11/04

وجود ذخایر معدنی غنی و ارزشمند در ایران سبب شده اقتصاد معدن در سال هاي مختلف رشد چشمگیري داشته باشد و
سرمایه گذاران زیادي وارد این عرصه شوند. در این میان مسائل و مشکلات مختلفی حرکت چرخ برخی معادن را کند کرده و در

 
بعضی از حوزه هاي معدنی نقص و خلأ ایجاد شده است. 

موارد مختلف و متعددي را می توان جزو مشکلات این معادن نام
برد؛ نبود بودجه هاي مناسب در روند فعالیت معادن، کمبود
ماشین آلات و همچنین فناوري هاي روزآمد جهانی براي فرآوري
و بهره وري حداکثري از ذخایر معدنی و همچنین ملاحظات
زیست محیطی از جمله این مشکلات محسوب می شوند.
رسیدگی به این مشکلات روزافزون از تعطیلی معادن و واحدهاي
فرآوري جلوگیري می کند و می تواند چراغ اقتصاد معدن کشور

 
را روشن نگه دارد. 

استفاده از ظرفیت هاي موجود رضا محتشمی پور، معاون معادن
و فرآوري مواد وزیر صنعت، معدن و تجارت بر لزوم ورود جدي معادن سرب و روي کشور به چرخه تولید تاکید کرد و گفت: باوجود

 
ظرفیت هاي تولید، وارد کننده سرب و روي هستیم. 

به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، سید رضا محتشمی پور در بازدید از بزرگ ترین معدن سرب و روي خاورمیانه در استان
یزد، اظهار کرد: این معدن نمونه اي خوب از همراهی معدن و طبیعت است و امیدواریم بتواند به الگویی کامل در زمینه فعالیت خوب
اقتصادي و استفاده از منابع خدادادي در کنار رعایت حساسیت هاي زیست محیطی، تبدیل شود. امروز صنعت خودرو کشور ما

 
نگاهش به معادنی چون سرب و روي مهدي آباد است و امیدواریم زحمات و سرمایه گذاري هاي انجام شده به ثمر برسد. 

محتشمی پور از معدن به عنوان مادر و مولد یاد کرد و گفت: وقتی معدنی شناسایی شود، فعالیت براي تبدیل فرصت به ارزش افزوده
آغاز می شود و این همان اتفاقی است که امروز در معادن بزرگ در حال شکل گیري است. معاون معادن و فرآوري مواد وزیر صنعت،
معدن و تجارت عنوان کرد: صنایع و مجتمع هاي بزرگ اقتصادي اثري پایدار در مناطق دارند و بازاري بزرگ براي جذب نیروهاي

 
متخصص و مهندسان و نیروهاي فنی هستند. 

انتظار می رود کسانی که مسئولیت توسعه مناطق معدنی را برعهده دارند، از اکنون براي به فرصت تبدیل کردن این منابع خوب و
پاسخ به نیازهاي منطقه اقدام کنند. معادن ظرفیت توسعه زنجیره ارزش را در کشور ایجاد می کنند و در کشور ما نیز ظرفیت هاي

 
بسیار خوبی در این زمینه وجود دارد که باید از آن به بهترین نحو استفاده شود. 



چالش تامین انرژي معادن محتشمی پور با بیان اینکه اکنون کشور ما وارد کننده سرب و روي است، افزود: واردکننده سرب و روي
بودن به معناي آن است که در کشور ظرفیت صنعتی در این زمینه بیشتر از ظرفیت معدنی وجود دارد و امیدواریم معادن بزرگی مثل
معدن سرب و روي مهدي آباد، با ورود به چرخه تولید، این کمبود را جبران کنند. وي با اشاره به فرهنگ سرمایه گذاري که در یزد
وجود دارد، عنوان کرد: فرهنگ سرمایه گذاري در یزد بسیار عمیق است و هر جا یزدي ها حضور یافته اند، فرصت کارآفرینی بسیار

 
خوبی ایجاد کرده اند. 

وي با بیان اینکه آب و انرژي امروز گلوگاه هاي اصلی در زمینه فعالیت هاي معدنی و صنعتی هستند، تصریح کرد: تکیه بیش از حد به

 
گاز و انرژي مشکلاتی ایجاد کرده و تکیه بیش از این به گاز نمی تواند قابل قبول باشد و باید در این زمینه فکري اساسی کنیم. 

معاون معادن و فرآوري مواد وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه امسال در اوج تولید گاز هستیم و به طور قطع سال آینده
روند تولید گاز کاهش می یابد، افزود: به دلیل فرهنگ نادرست استفاده از گاز، میزان مصرف شیب بالایی دارد و به زودي در حوزه
صنعت و معدن با محدودیت هاي جدي انرژي مواجه خواهیم شد؛ بنابراین سرمایه گذاري باید هوشمندانه باشد؛ در غیر این صورت،

 
این گلوگاه می تواند سبب کند شدن سرمایه گذاري و تولید در کشور شود. 

ذخایر محدود باقیمانده رضا جدیدي، مدیر دفتر برنامه ریزي، فناوري اطلاعات و بودجه سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی
درباره مطالعات سازمان متبوع خود در زمینه میزان ذخایر سنگ آهن در ایران گفت: در برآورد میزان ذخیره سنگ آهن در کشور
براساس گواهی کشف هاي صادرشده توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت و حجم تولید و مصرف محصولات مبتنی بر سنگ آهن از
جمله صنایع فولادي، بدون در نظر گرفتن پارامترهاي بازدهی بهره برداري و فرآوري، به رقم حدود 31 سال و با در نظر گرفتن
پارامترهاي مذکور و اینکه ذخایر هماتیتی سنگ آهن به دلیل دشواري هاي فرآوري مورد استفاده مناسب قرار نمی گیرند، به رقم
حدود 14 سال خواهیم رسید. به گزارش معدن نیوز، رضا جدیدي با بیان اینکه این حجم ذخیره با روند فعلی اکتشاف و شناسایی
ذخایر به دست آمده، افزود: در صورتی که در مقوله اکتشاف به ویژه اکتشافات عمقی قدم برنداریم، وارد بحران جدي تامین مواد اولیه
موردنیاز صنایع معدنی کشور از جمله آهن، سرب و روي، بوکسیت، طلا و... خواهیم شد. وي خاطرنشان کرد: درحال حاضر نگاه به
سال در دسترس بودن ذخایر خوشبینانه است، چون صنایع بزرگ کشور به معادن و ذخایر در مقیاس بزرگ نیاز دارند و ذخایر کوچک
شناسایی شده فعلی تکافوي نیازشان را نمی دهند و اگر پارامتر اقتصادي بودن ذخایر را هم وارد این اندازه گیري کنیم بحران نزدیک

 
تر هم خواهد بود. 

عمق معدنکاري در ایران کم است مدیر دفتر برنامه ریزي، فناوري اطلاعات و بودجه سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور با
اشاره به اینکه بیشتر ذخایر شناسایی شده سنگ آهن در کشور از نوع هماتیتی هستند، گفت: این نوع ذخایر داراي پیچیدگی در
حوزه فرآوري هستند و اگر بتوانیم این چالش را حل کنیم از ذخایر بیشتري می توان در صنایع معدنی بهره گرفت. جدیدي ضمن
اشاره به عمق کم معدنکاري در ایران و دستیابی به ذخایر جدید با انجام اکتشافات عمیق تر تصریح کرد: بدون تردید باتوجه به وجود
مواد معدنی و تیپ هاي کانه زایی در کشور براساس شواهد زمین شناسی و اکتشافی، انتظار کشف ذخایر عمقی و بزرگ در گستره
ایران وجود دارد اما نکته حائزاهمیت، توجه ویژه به چرخه تولید اطلاعات پایه زمین شناسی و اکتشافی و همچنین بکارگیري روش
هاي نوین اکتشاف عمیق از جمله ژئوفیزیک هوایی و برداشت داده هاي طیفی است که این امر مستلزم تغییر ساختار تامین منابع
مالی و بودجه اي سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور است تا بتوان با طرح هاي مختلف و مشارکتی و در جهت افزایش
بازدهی پروژه هاي زمین شناسی و اکتشافی در جهت تولید اطلاعات پایه و کاهش ریسک سرمایه گذاري در بخش معدن اقدام کرد،

 
اما این مهم باوجود پیگیري هاي جدي تاکنون محقق نشده است. 

سخن پایانی توجه به شرایط فعلی در شناسایی چالش ها و در ادامه تدوین و تبیین راهکارهاي مناسب براي برون رفت از شرایط



بحرانی، خواسته مهم فعالان معدنی از نهادهاي دولتی متولی این بخش است، چراکه دولت براي توسعه اقتصاد کشور باید تسهیل گر و
حامی فعالان تولیدي، صنعتی و معدنی باشد. با گسترش نگاه حمایتی در سازمان هاي دولتی بخش معدن می توان به رفع مشکلات

معادن امیدوار بود.



ششمین کنگره بین المللی توسعه کشاورزي، منابع طبیعی، محیط زیست و

گردشگري ایران

منبع: دانا خبرشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/11/04

به گزارش خبرگزاري دانا ششمین کنگره بین المللی توسعه کشاورزي، منابع طبیعی، محیط زیست و گردشگري ایران روز سه
شنبه، 25 مرداد، 1401 لغایت پنجشنبه، 27 مرداد، 1401 توسط دبیرخانه دائمی کنگره با همکاري, دانشگاه یاسوج, دانشگاه شیراز,
دانشگاه تحصیلات تکمیلی صنعتی و فناوري پیشرفته و تحت حمایت سیویلیکا در شهر تبریز، دانشگاه هنر اسلامی تبریز برگزار می

 
شود. 

 
حوزه هاي تحت پوشش: علوم کشاورزي، محیط زیست (عمومی)، مدیریت توریسم و گردشگري 

برگزار کننده: دبیرخانه دائمی کنگره با همکاري, دانشگاه یاسوج, دانشگاه شیراز, دانشگاه تحصیلات تکمیلی صنعتی و فناوري پیشرفته

 
و تحت حمایت سیویلیکا 

 
شهر برگزاري: تبریز، دانشگاه هنر اسلامی تبریز 

 
محورهاي کنگره: 

 
1-کشاورزي و توسعه پایدار: 

 
تحقیقات ، مدیریت ، اقتصاد ، ترویج و آموزش کشاورزي 

 
فناوري هاي نوین ، مکانیزاسیون و مکانیک ماشینهاي کشاورزي 

 
ایمنی زیستی ، مهندسی ژنتیک ، کشاورزي ارگانیک 

 
علوم زیست شناسی(گیاهی / جانوري) 

 
میوه هاي مناطق معتدله 

 
 (GIS)هواشناسی و بیوتکنولوژي کشاورزي ، سیستم اطلاعات جغرافیایی

 
مباحث نوین در کشاورزي پایدار و گیاهپزشکی 

 
شناسایی و مبارزه با علفهاي هرز ، آفات و بیماري هاي گیاهی 

 
اقتصاد، بازاریابی ، نظام بانکی و بیمه محصولات کشاورزي و نقش آن در توسعه پایدار 



 
به زراعتی و به نژادي در بهبود کمی و کیفی تولیدات گیاهی 

 
ریزگردها و اثرات آن بر کشاورزي 

 
ترویج و توسعه روستایی در بخش کشاورزي 

 
نقش ترویج در اکوتوریسم ، سلامت و امنیت غذایی و سیاست گذاري ها 

 
نقش تشکل ها و تعاونی ها در بخش کشاورزي 

 
نقش منابع طبیعی و محیط زیست در کشاورزي پایدار 

 
نقش IT در کشاورزي و توسعه پایدار 

 
2- آبخیزداري و مدیریت منابع آب و خاك: 

 
آبخیزداري و استحصال آب باران و ارزیابی طرح هاي آبخیز داري 

 
مدیریت بهره برداري از منابع آب و خاك ، آبیاري و زهکشی 

 
حفاظت و کاهش فرسایش خاك و کاربرد روش هاي بیولوژیک 

 
کاربرد فناوریهاي نوین در علوم آبخیزداري و مدیریت منابع آب 

 
مباحث نوین و کاربرد نانو تکنولوژي در علوم آب و خاك 

 
نقش آبخیزداري و مدیریت منابع آب در توسعه پایدار 

 
نقش تغییرات آب و هوایی بر ویژگی هاي فیزیکی، کانی شناسی و میکرومرفولوژیکی خاك ها 

 
هیدرولوژي ، خاك شناسی و اقلیم شناسی 

 
پخش سیلاب ، آمایش سرزمین ، حفظ و نگهداري آب در سر شاخه ها 

 
3- مدیریت حاصلخیزي و زیست فناوري خاك: 

 
کاربرد کود ها و مواد آلی مختلف در خاك 



 
روشهاي مصرف کود در خاك 

 
تنوع زیستی و روابط زیستی در خاك و ریزوسفر 

 
شیمی و آلودگی خاك و کاربرد فناوري هاي نوین در پایش و حذف آلودگی خاك 

 
اصلاح خاك هاي شور و سدیمی 

 
4- منابع طبیعی و توسعه پایدار: 

 
مباحث نوین در منابع طبیعی 

 
تغییر اقلیم و آلاینده هاي محیطی 

 
استفاده از فناوري هاي نوین در منابع طبیعی 

 
روشهاي پالایش در منابع طبیعی 

 
ریزگردها و روشهاي مقابله با آنها در منابع طبیعی 

 
صنعت چوب و کاغذ 

 
5- علوم صنایع غذایی: 

 
مباحث نوین در علوم صنایع غذایی 

 
علوم صنایع غذایی، امنیت غذایی و صنایع تبدیلی 

 
بیماري هاي عفونی ناشی از مواد غذایی 

 
بهداشت غذایی و مسمویت غذایی 

 
فرآوري مواد غذایی گیاهی ، مواد غذایی لبنی و مواد غذایی گوشتی 

 
میکروب شناسی مواد غذایی 

 
6- مهندسی ژنتیک و اصلاح نباتات: 



 
محصولات تراریخته 

 
بانک ژن و ذخایر ژنتیکی 

 
زراعت و اصلاح نباتات 

 
روشهاي جدید به نژادي در گیاهان 

 
بیوتکنولوژي ، کشت بافت 

 
7- مدیریت ، ترویج و اقتصاد در بخش کشاورزي: 

 
صنایع غذایی و محصولات لبنی و گلخانه اي 

 
سیاست گذاري در بخش تولید و بخش اشتغال 

 
بررسی مسائل مربوط به صنعت کود و مخاطرات زیست محیطی آن 

 
بهره وري و موانع اشتغال در بخش کشاورزي 

 
مشاغل خانگی ، کارآفرینی و سرمایه گذاري در بخش کشاورزي 

 
الگوهاي حمایتی بخش کشاورزي ، مدیریت در بخش تعاونی ها 

 
8- علوم شیلات و آبزیان: 

 
کاربرد فناوري هاي نوین درعلوم شیلات و آبزیان 

 
نقش آبزي پروري در توسعه پایدار 

 
تکثیر و پرورش آبزیان 

 
بهداشت و بیماري هاي آبزیان 

 
صید و بهره برداري 

 
9- علوم دامی و دامپزشکی: 



 
کاربرد فناوریهاي نوین در علوم دامی و نقش علوم دامی در توسعه پایدار 

 
تغذیه دام و طیور، نشخوارکنندگان و تهدیدات زیستی دام و طیور 

 
کاربرد گیاهان دارویی در دام و طیور 

 
مدیریت و پرورش ، بهداشت ، ایمنی و بیماریهاي دام و طیور 

 
نقش مجتمع هاي دامپروري در توسعه پایدار کشاورزي 

 
روش ها و رویکردهاي نوین و پایدار در دام و دامپزشکی 

 
فیزیولوژي ، ژنتیک و اصلاح نژاد دام و طیور 

 
نقش تکنیک هاي تولید مثلی در تولیدات دامی 

 
دامپزشکی (میکروبیولوژي، پاتولوژي، ایمنی شناسی) 

 
بیوتکنولوژي در انتخاب ژنومیکی و شناسایی ژن هاي کاندید در به نژادي 

 
کاربرد روش هاي آزمایشگاهی در بیوتکنولوژي تولید مثل دام 

 
جایگاه بیوتکنولوژي در تشخیص و پیشگیري بیماري هاي دام و طیور 

 
10- تولیدات گیاهی و علوم باغبانی: 

 
کشت گلخانه اي و تغذیه گیاهان باغی 

 
ماندگاري پس از برداشت محصولات باغی 

 
تنش هاي زنده و غیر زنده در باغبانی 

 
بیوتکنولوژي پس از برداشت و کاربرد بیوتکنولوژي در باغبانی 

 
کشت، صنعت و فرآورده هاي گیاهان دارویی 

 
گیاهشناسی و گیاهان دارویی باغی 



 
روشهاي نوین در افزایش عملکرد گیاهان باغی و افزایش عملکرد در باغبانی 

 
هیدروپونیک ، سبزي و صیفی ، گیاه پزشکی در باغبانی 

 
الگوهاي کشت در باغبانی و عملیات پس از برداشت 

 
مدیریت باغ ، پارك و تکثیر و پرورش نهال و بذر 

 
سازه هاي گلخانه اي ، کود و تغذیه در باغبانی 

 
به نژادي گیاهان باغی و کاربردهاي نانو در باغبانی 

 
مدیریت علف هاي هرز ، مدیریت بیماري ها و مدیریت آفات در گیاهان باغی 

 
کابرد فناوري هاي نوین در علوم گیاهی و نقش علوم گیاهی در توسعه پایدار 

 
11- نانو تکنولوژي در کشاوزي: 

 
نقش نانو ذرات در کشاورزي و تهیه و سنتز نانو ذرات از گیاهان 

 
کاربرد نانو ذرات در گیاهپزشکی و در گیاهان دارویی 

 
نقش نانو کودها در افزایش عملکرد گیاهان زراعی 

 
نقش نانو کمپوزیت ها و نانو فیلترها در کشاورزي 

 
نانو حسگرها و نانو بیوتکنولوژي در کشاورزي 

 
نقش نانو تکنولوژي در افزایش عملکرد کمی و کیفی گیاهان زارعی و باغی 

 
کاربرد نانو تکنولوژي در صنایع غذایی ، علوم دامی ، محیط زیست و منابع طبیعی 

 
12- علوم زراعت: 

 
تغییرات آب و هوایی و نقش آن در زراعت 

 
کاربردهاي نانو تکنولوژي و کاربردهاي بیوتکنولوژي در علوم زراعت 



 
مباحث نوین در زراعت و مبانی افزایش عملکرد در گیاهان زراعی 

 
تنش هاي بیولوژیک و غیر بیولوژیک در زراعت 

 
زراعت ملکولی ، مدل سازي در زراعت ، اگروتروریسم 

 
روشهاي افزایش عملکرد در گیاهان زراعی و روشهاي به زراعی در گیاهان زراعی 

 
فیزیولوژي عملکرد در گیاهان زراعی ، معرفی تیپ هاي ایده آل گیاهی در زراعت 

 
13- علوم جنگل و مرتع: 

 
علل و عوامل تخریب جنگل ها و مراتع 

 
روش ها و رویکرد هاي نوین مدیریت پایدار جنگل ها و مراتع 

 
جنگل و جنگل نشینان ، بهره برداري و حمل و نقل جنگل 

 
مهندسی جنگل ، ساختار و توالی جنگل 

 
سیاست گذاري ، برنامه ریزي و مدیریت منابع جنگلی 

 
کاربرد فناوریهاي نوین در علوم جنگل و مرتع 

 
جنگلداري و مدیریت جنگل ، محصولات غیر چوبی جنگل 

 
نقش جنگل ها و مراتع در توسعه پایدار و ارزیابی اثرات توسعه بر محیط زیست جنگل 

 
پرورش جنگل ، جنگل شناسی و اکولوژي جنگل 

 
اقتصاد ، اکوتوریسم ، گردشگري و مسائل اجتماعی جنگل 

 
آنالیز و ارزیابی وروش هاي بررسی پوشش گیاهی مراتع 

 
اصلاح، احیاء و توسعه مراتع ، اکولوژي کمی و بررسی جوامع گیاهی مراتع 

 
مدیریت چراي دام و سیستم هاي رمه گردانی 



 
کیفیت و ارزش غذائی گیاهان مرتعی در تغذیه دام 

 
محصولات فرعی مراتع و ارزیابی طرح هاي مرتعداري 

 
مسائل اقتصادي و اجتماعی مراتع ، اقتصاد مرتع 

 
14- بیابان و بیابان زدایی: 

 
ارزیابی ، پایش ، مدیریت و کنترل مناطق بیابانی 

 
بیابانزائی و بیابانزدائی ، فرسایش بادي و ریز گردها 

 
اهمیت مناطق بیابانی ، اصلاح و احیاء پوشش مناطق بیابان 

 
کاربرد فناوري هاي نوین در مطالعات بیابانزدایی 

 
بیابانزایی و توسعه پایدار 

 
خاك هاي مناطق بیابانی و مبارزه با شورشدن اراضی بیابانی 

 
15- پدافند غیرعامل در کشاورزي و محیط زیست: 

 
نقش پدافند غیرعامل در توسعه پایدار 

 
آینده پژوهی و استفاده از روش هاي نوین براي مقابله با تهدیدات نوپدید 

 
نقش پدافند غیر عامل در تامین امنیت غذایی کشور 

 
نقش پدافند غیر عامل در تغییرات تعمدي اقلیم و اثرات آن در بخش کشاورزي 

 
نقش پدافند غیر عامل در حفظ محیط زیست و منابع طبیعی و امنیت زیستی 

 
نقش آموزش و فرهنگ سازي پدافند غیر عامل بمنظور توانمندي بخش کشاورزي 

 
کاربرد فناوري هاي نوین در پدافند غیرعامل بخش هاي کشاورزي, منابع طبیعی و محیط زیست 

 
16- مدیریت سوانح طبیعی و مدیریت بهره وري از طبیعت: 



 
زمین لرزه ، رانش زمین ، سیل و مخاطرات دریایی 

 
آتش سوزي در جنگل ها و مراتع 

 
خشکسالی و تغییرات اقلیمی 

 
طوفان ، صاعقه و ریزگرد 

 
کاربرد فناوري هاي نوین در مدیریت سوانح طبیعی 

 
نقش مدیریت سوانح طبیعی در توسعه پایدار 

 
اکو توریسم و تفرجگاه ، مدیریت بهره وري از طبیعت 

 
حیات وحش و استفاده چند منظوره 

 
17- مدیریت انرژي و توسعه پایدار: 

 
انرژي هاي تجدید پذیر (انرژي باد، آب،امواج،زمین گرمایی،زیست توده،خورشیدي،هسته اي،انرژي هیدروژنی و پیل سوختی و... ) 

 
انرژي هاي تجدید ناپذیر (نفت، گاز، زغال سنگ و ... ) 

 
مدیریت بهینه انرژي و بهینه سازي مصرف انرژي در صنایع مختلف 

 
محیط زیست و انرژي هاي تجدیدپذیر، پاك و کارآمد 

 
آموزش و آگاه سازي مصرف انرژي ، اقتصاد و مدیریت منابع انرژي 

 
نقش پدافند غیر عامل در حفظ و تامین منابع انرژي و محیط زیست 

 
سیاست هاي غیرقیمتی مدیریت عرضه و تقاضاي انرژي 

 
فن آوریهاي نوین تولید، انتقال و توزیع انرژي ، ضرورت امنیت و پایداري انرژي 

 
سیستم هاي انرژي، روش ها و رویکردهاي نوین در مدیریت پایدار انرژي 

 
روش هاي استقرار سیستم جامع مدیریت انرژي در سازمان ها و نقش آن 



 
نقش فن آوري هاي نوین و مدیریت انرژي ، مدیریت انرژي و نقش آن بر بازار 

 
راه کارهاي مدیریت و بهینه سازي عرضه و تقاضاي انرژي ، استانداردها و معیارهاي آن 

 
تاثیر اقلیم و شرایط جغرافیایی بر مدیریت عرضه و تقاضاي انرژي 

 
شیوه هاي مختلف استحصال و چالش هاي توسعه انرژي هاي تجدیدپذیر، پاك و کارآمد در ایران 

 
بومی سازي فن آوري استحصال انرژي هاي تجدیدپذیر، پاك و کارآمد 

 
18- زیست بوم پایدار و توسعه: 

 
محیط زیست ، اجتماع ، اقتصاد و زیست بوم پایدار 

 
پایداري زیست بوم و فن آوري هاي نوین مدیریت جامع زیست بومی 

 
حفظ و احیا منابع طبیعی پایه و راهکارهاي بهره برداري بهینه زیست بوم پایدار 

 
ارزش گذاري اقتصادي و حسابداري سبز زیست بوم ها 

 
شهر سالم و اصول مهندسی بوم شهر تغییرات اقلیمی، ظرفیت هاي زیستی سرزمین و پیامدهاي زیست محیطی 

 
مدیریت پسماند و زیست بوم ، تنوع زیستی و ظرفیت هاي اکولوژیکی زیست بوم پایدار 

 
صنعت خدمات کشاورزي و بهره برداري پایدار از زیست بوم و نظام هاي کشاورزي دوستدار محیط زیست 

 
19- تغییرات اقلیمی و توسعه پایدار کشاورزي: 

 
نقش فعالیت هاي انسانی در تغییر اقلیم ، علل و عوامل تشدید کننده تغییر اقلیم 

 
تغییر اقلیم و استراتژي بخش کشاورزي و چالش منابع آب 

 
اثرات تغییر اقلیم بر کشاورزي و باغبانی ، جنگل ها ، مراتع وروند بیابانزائی 

 
تغییر اقلیم ، تهدید یا فرصت 

 
اثرات تغییر اقلیم بر تنوع زیستی و محیط زیست و پدیده خشکی و خشکسالی 



 
پرورش نشخوار کنندگان و پیامد تغییر اقلیم 

 
اثرات تغییر اقلیم بر گردشگري و شیوع یبماري ها و آفات 

 
توسعه پایدار کشاورزي مبتنی بر تغییر اقلیم 

 
قوانین زیست محیطی وتغییر اقلیم و مدیریت انرژي متناسب با تغییر اقلیم 

 
20- محیط زیست انسانی و توسعه پایدار : 

 
مدیریت، برنامه ریزي و آموزش محیط زیست 

 
روش ها و رویکردهاي نوین و پایدار در حوزه محیط زیست انسانی 

 
استاندارسازي، سیستم هاي مدیریتی،ایمنی، بهداشت و محیط زیست 

 
آلودگی ها (آب،خاك،هوا،صوت) و تغییرات اقلیمی 

 
مدیریت انرژي ، گردشگري، ارزیابی و آمایش سرزمین 

 
اقتصاد،حقوق، اخلاق و فرهنگ محیط زیست 

 
تنوع زیستی و توسعه پایدار ، مدیریت پسماند و بازیافت 

 
کاربرد فناوري هاي نوین در محیط زیست و نقش محیط زیست در توسعه پایدار 

 
 ( GIS) مدیریت، طراحی و برنامه ریزي شهري ، سیستم هاي اطلاعات جغرافیایی

 
20- محیط زیست طبیعی و توسعه پایدار: 

 
تنوع زیستی، حفاظت از زیستگاه ها و مناطق حفاظت شده 

 
مدیریت و حفاظت از پستانداران و آبزیان دریایی 

 
جغرافیا و برنامه ریزي ( طبیعی، شهري، روستایی، گردشگري) 

 
مدیریت اکوتوریسم و توسعه پایدار 



 
زمین شناسی زیست محیطی و مدیریت پایدار جنگل و مرتع و ذخایر زنتیکی 

 
مدیریت بحران (سیل، زلزله، آتش سوزي در جنگل ها و مراتع، طوفان و گرد و غبار) 

 
روش ها و رویکردهاي نوین و پایدار در حوزه محیط زیست طبیعی 

 
21- محیط زیست ،آب و فاضلاب: 

 
انواع آلاینده هاي آب ، فاضلاب شهري و تصفیه آن 

 
مهندسی آب و فاضلاب 

 
فن آوري هاي نوین در پایش و حذف آلاینده هاي آب 

 
تصفیه آب و فاضلاب براي مصارف شهري و صنعتی 

 
خشک شدن تالاب ها و علل خشکسالی سال هاي اخیر 

 
مدیریت کاهش آلودگی آب هاي سطحی و زیرزمینی 

 
اثرات زیست محیطی افت آب هاي زیرزمینی 

 
استانداردهاي کیفی آلودگی آب و حدود مجاز آلاینده ها و پساب هاي تصفیه شده 

 
مدیریت و استفاده مجدد از پساب و لجن فاضلاب 

 
روش هاي نوین آبیاري مدیریت و بهره برداري از منابع آب جهت افزایش بهره وري در بخش کشاورزي 

 
22- محیط زیست ، هوا و صوت: 

 
پایش و کنترل آلاینده هاي خروجی از منابع ثابت و متحرك 

 
ارائه و بررسی طرح هاي جامع کاهش آلودگی هوا 

 
شناسایی و کنترل آلودگی هاي صوتی 

 
 (GIS) پهنه بندي آلودگی هوا با استفاده از سیستم اطلاعات جغرافیایی



 
شناسایی و پایش آلاینده هاي هواي شهري و صنعتی 

 
استانداردهاي کیفیت هواي شهري و محیط کار 

 
ریزگردها و اثرات زیست محیطی آن 

 
مدل سازي انتشار آلودگی هوا و ابعاد بهداشتی و روانشناختی تاثیرات آلودگی هوا 

 
23- مهندسی محیط زیست و محیط زیست شهري: 

 
فضاي سبز و محیط زیست شهري 

 
شهرها و سیستم مدیریت محیط زیست ، شهرنشینی و اثرات زیست محیطی آن 

 
اثرات زیست محیطی طرح هاي عمرانی و شهرسازي درشهرها 

 
اصول مهندسی و کنترل آلاینده هاي محیط زیست در شهرها 

 
مسائل محیط زیست کلان شهرها ، مدیریت محیط زیست و توسعه پایدار شهرها 

 
ارزیابی اثرات زیست محیطی و مهندسی محیط زیست در شهرها 

 
حمل و نقل شهري، اثرات و راهکارهاي زیست محیطی آن 

 
کاربرد فناوري هاي نوین در پایش و حذف آلاینده هاي محیط زیست 

 
اکولوژي شهري ، شهر سبز و مکانیسم هاي توسعه پاك 

 
توسعه صنعتی و راهکارهاي کاهش اثرات آن ها 

 
اثرات و روش هاي تجزیه و تحلیل اثرات زیست محیطی پروژه ها در شهرها 

 
ایمنی ، بهداشت و محیط زیست شهري 

 
طراحی شهري، بهسازي منظر و محیط زیست 

 
نقش و جایگاه فضاي سبز در طرح هاي توسعه و عمران شهري و روستایی 



 
اصول و مبانی برنامه ریزي، طراحی و اجراي فضاي سبز و منظر شهري 

 
24- توریسم، گردشگري، طبیعت گردي و توسعه پایدار: 

 
گردشگري مذهبی در ایران ، باورهاي مذهبی و توسعه گردشگري 

 
گردشگري و اقتصاد ملی ، گردشگري و تولید ملی 

 
مدیریت منابع انسانی در صنعت گردشگري 

 
استانداردسازي خدمات گردشگري 

 
زیر ساخت هاي گردشگري و صنایع وابسته 

 
گردشگري به عنوان صنعت جایگزین 

 
نظام بانکداري کشور و توسعه گردشگري 

 
گردشگري و توسعه کارآفرینی ،گردشگري و سرمایه گذاري 

 
رویکردهاي نوین در صنعت گردشگري 

 
فناوري اطلاعات و ارتباطات در صنعت گردشگري 

 
اکوتوریسم و گردشگري معاصر 

 
گردشگري و انرژي هاي نو و پایدار 

 
آسیب شناسی مدیریت گردشگري در ایران 

 
ارزیابی نقش و مشارکت بخش خصوصی در صنعت گردشگري 

 
موانع و محدودیت هاي فرهنگی موثر بر توسعه صنعت گردشگري 

 
نظام مدیریت بازاریابی در صنعت گردشگري کشور 

 
گردشگري ، ایمنی و امنیت ، گردشگري و محیط زیست 



 
مدیریت نام و نشان تجاري (برند) در مقاصد گردشگري 

 
گردشگري شهري ، روستایی، عشایري ومدل هاي اقلیمی 

 
گردشگري، جغرافیا واکوسیستم هاي آبی وتالابی 

 
گردشگري در سواحل ، گردشگري و امنیت 

 
گردشگري درمناظق حفاظت شده، پارك هاي ملی وجنگلی 

 
استراتژي هاي هدفمند کردن مدیریت گردشگري 

 
تغییرات آب و هوایی و گردشگري 

 
گردشگري مذهبی ، فرهنگی 

 
گردشگري و موزه ها ، ژئوتوریسم، اقتصاد و توسعه پایدار 

 
گردشگري الکترونیک ، گردشگري و جهانی شدن 

 
گردشگري و زنان ، گردشگري و معماري 

 
گردشگري وموسیقی هاي محلی 

 
نقش صنعت در اداره ي رشد حمل و نقل و گردشگري 

 
آموزش و تورگردانی گردشگري 

 
گردشگري ورزشی(کوهنوردي ،کویرنوردي، دوچرخه سواري توریستی، اسکی و... ) 

 
25- مطالعات و تحقیقات نوین در حوزه جغرافیا: 

 
جغرافیا واستراتژي هاي توسعه ملی 

 
توسعه پایدار در علوم جغرافیا و برنامه ریزي 

 
جغرافیا ي سیاسی 



 
آب و هوا شناسی (اقلیم شناسی) 

 
جغرافیا ومدیریت جامع شهري 

 
جغرافیا ي پزشکی 

 
برنامه ریزي و آمایش سرزمین 

 
جغرافیا و فناوریهاي نوین 

 
برنامه ریزي روستایی 

 
جغرافیا و محیط زیست 

 
برنامه ریزي شهري 

 
سنجش از دور و سیستم اطلاعات جغرافیایی 

 
ژئومورفولوژي 

 
جغرافیا، دفاع و امنیت 

 
26- آب و هوا شناسی: 

 
تغییرات آب و هوایی در ایران 

 
ایران و معاهدات بین المللی تغییرات آب و هوا 

 
ارزیابی سیاستگذاري هاي مبتنی بر تغییرات آب وهوا 

 
آب و هواشناسی شهري 

 
آب و هواشناسی کاربردي (کشاورزي، حمل و نقل، معماري، پزشکی، گردشگري و ... ) 

 
مدل سازي آب و هوا - پیش بینی زیر فصلی (S2S)، فصلی و بلندمدت 

 
آب و هواشناسی ماهواره اي 



 
آب و هواشناسی و چالش هاي محیطی ایران 

 
هیدرواقلیم 

 
طرح نظریات جدید و نظریه پردازي در آب و هواشناسی 

 
آب و هواشناسی همدید و دینامیک (خاورمیانه و ایران) 

 
مخاطرات جوي و پدیده هاي آب و هوایی فرین 

آب و هواشناسی دیرینه



گزارشی درباره پدیده مهرشادیسم

منبع: خبر داغشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/11/04

حجم اطلاعاتم بسیار وسیع تر از قامت گزارش «من مهرشاد! کل ایران را دور زدم» بود، اما بخش عمده اي از یافته هایم،
حریم خصوصی او را تحت الشعاع قرار می داد و به همین دلیل از پرداختن به آن خودداري کرده بودم. این اولین باري بود که

من از سر سوژه ام دست برداشته بودم، اما انگار او، نه. جمعه 2 روز بعد از ...

صادق امامی: نه قرارگاهش «قرارگاه جهادي حضرت مهدي (عج)» بود و نه موسسه اش «موسسه امام صادق (ع)». اولی عنوان
واقعی اش «گروه فرهنگی جهادي حضرت مهدي(عج)» است و دومی هم «کانون فرهنگی تبلیغی امام صادق(ع)». مدعی است اولی به
نام خودش ثبت شده اما دومی، ابتدا به نام فردي دیگر بوده و بعد هم شخصی به نام «مهدي طالبی» مسئولیت آن را برعهده گرفته
است. «گروه فرهنگی جهادي حضرت مهدي (عج)» در بهار 99 مجوز می گیرد و در زمستان 99 حسابش به دلیل خرید خودرو و
خانه و «انتقال غیرقانونی» آن به نام «مجید بلوطی»، رئیس مستعفی سابق شوراي شهر موسیان و جانشین سهیلی در گروه، مسدود
می شود. بر سر دومی یعنی «کانون فرهنگی تبلیغی امام صادق(ع)» هم همان می آید که بر سر گروه نخست آمده؛ البته با قاطعیت
بیشتر. کانون امام صادق (ع) در بهار 1400، پا می گیرد و در زمستان 1400 «لغو مجوز» می شود. این را جوابیه اي می گوید که
«اداره تبلیغات اسلامی شهرستان قم» به روزنامه ارسال کرده است. در حساب گروه فرهنگی جهادي حضرت مهدي (عج) که بیش از
یک میلیارد و 600 میلیون پول به حسابش واریز شده، اکنون در خوشبینانه ترین حالت 300 میلیون تومان در آن بلوکه شده موجود
است. در «کانون فرهنگی تبلیغی امام صادق(ع)» با بیش از یک میلیارد کمک مردمی! به گفته حجت الاسلام وحید قنبري راد که می
گوید هفته گذشته حساب را مسدود کرده است، کمتر از 4 میلیون تومان باقی مانده است. البته به نظر می رسد رقم واقعی اي که
سهیلی جمع کرده، 2 یا 3 برابر آنچه اعلام می کند، باشد. او در گفت و گو با خبرگزاري شبستان، از جمع آوري 5 میلیارد تومان
کمک مردمی خبر داده است. این خبرها اگر چه در بسیاري از رسانه ها دیگر موجود نیست، اما تا پیش از گزارش «فرهیختگان» در
سایت شخصی سهیلی به آدرس www.mehrshadsoheily.comدر دسترس بود که البته در حال حاضر آن هم در دسترس

 
نیست. از دسترس خارج شدن این سایت، در حداقلی ترین حالت نشان می دهد که چیزهایی براي پنهان کاري وجود داشته و دارد. 

در تمام گزارش هایی که براي نوشتن شان به شهرهاي مختلف ایران سفر کردم، همیشه تردیدم این بوده مبادا چیزي جامانده که
روایت نکرده باشم. این حس همیشگی از ارتفاعات «تته» در مریوان تا مرز «میلک» در سیستان و بلوچستان، از «ماهشهر» در
خوزستان تا «پنجشیر» در افغانستان، همواره با من بوده است. اما در روایتم از پدیده اي به نام «مهرشاد سهیلی»، چنین حسی
نداشتم. فکر می کنم همه آنچه را که باید می دیدم، دیده بودم. البته که حجم اطلاعاتم بسیار وسیع تر از قامت گزارش «من مهرشاد!
کل ایران را دور زدم» بود، اما بخش عمده اي از یافته هایم، حریم خصوصی او را تحت الشعاع قرار می داد و به همین دلیل از
پرداختن به آن خودداري کرده بودم. این اولین باري بود که من از سر سوژه ام دست برداشته بودم، اما انگار او، نه. جمعه 2 روز بعد از

 
انتشار گزارشم، یک پیام در دایرکت اینستاگرام، تمام مقاومتم براي ننوشتن دوباره از مهرشاد سهیلی را به چالش کشید. 

صبح که نه؛ ظهر جمعه، از خواب بیدار می شوم. چشم هایم هنوز خسته اند. شب قبلش پس از گفت وگو با تلویزیون اینترنتی
«جدال» و ادامه دادن آن در توئیتر اسپیس (Twitter Spaces) تا حوالی ساعت 3 صبح بیدار بودم. می خواهم سریع به روزنامه
بروم. فکر می کنم بیشتر از کم خوابی، پنج روز پی در پی نوشتن، چشم هایم را حسابی خسته و درمانده کرده است. به استراحت نیاز
دارم، اما حرفی به کسی نمی زنم. قبل از اینکه لباس هایم را عوض کنم، موبایلم را چک می کنم. دایرکت اینستاگرامم پر از پیام هاي



افرادي است که تا به امروز هیچ ارتباطی با آنها نداشته ام. چندتایی اش را باز می کنم و می خوانم. همه پیام ها پیرامون گزارشم
است. مقیدم به آنهایی که «سلام» کرده اند، جواب دهم. نمی دانم دایرکت چندمی است که می خوانم؛ متوقف می شوم؛ چشم هایم
را دنبال کلمات می دوانم و با هر جمله اي، قلبم تندتر از قبل می زند. خودش را «محمود لندي» عموي شهید علی لندي معرفی
کرده و می گوید «مطالب مهمی راجع به آقاي سهیلی» دارد: «بنده را فریب داد و خودش را شخصی نظامی و وابسته به سپاه
پاسداران معرفی کرد و از احساسات خانواده ما کمال سوء استفاده را برد.» خداي من! این بخش را دوبار می خوانم. عبور می کنم و
بقیه پیامش را می خوانم: «با نام شهید لندي به خیلی از بیوت مراجع بزرگ و مسئولان کشوري ورود کرد.» آخر پیامش یک شماره

 
تلفن گذاشته تا براي شنیدن «جزئیات بسیار» با او تماس بگیرم. 

 
شماره اش را می گیرم. 

 
روایت یک سوءاستفاده 

آهنگ پیشوازش، صداي سردار شهید حاج قاسم سلیمانی است: «نباید ما در صحبت هاي گوناگون سپاه را مورد حمله قرار دهیم؛
نباید تداعی حرف هاي دوره هاي گذشته را بکنیم. من واالله به عنوان سپاهی نمی گویم...» صدا قطع می شود. پاسخ می دهد. با

 
صداي خواب آلود خودم را معرفی می کنم. یا نمی شناسدم یا بد گفته ام که می پرسد: 

 
-آقاي؟ 

 
- صادق امامی هستم، شما دیشب پیامی به بنده داده بودید. 

به جا می آورد. می گوید «این موضوعی که شما باز کردید، دغدغه خیلی وقت ماست.» متوجه منظورش نمی شوم. او که به عنوان
نماینده خانواده شهید لندي، امور مربوط به شهید را پیگیري می کند، برایم از روزهایی می گوید که خانواده غرق در مصیبت از دست
دادن علی بودند. علی لندي نوجوان 14 ساله فداکار ایذه اي بود که براي نجات جان دو زن سالمند که در میان آتش گرفتار شده
بودند، جانش را فدا کرد و شهید شد. چندي بعد از اینکه علی لندي، شهید اعلام می شود، مهرشاد سهیلی با خانواده شهید تماس می
گیرد: « نمی دانم به چه شکل شماره ما را پیدا کرد. اعلام کرد از طرف سپاه تهران تماس می گیرد و می خواهد از طرف سپاه، ما را

 
براي دیدار با مراجع دعوت کند.» 

خانواده شهید وقتی به قم می آیند، متوجه می شوند به جاي سپاه پاسداران، یک نوجوان میدان داري می کند: «اولین دیدارمان در
مهرماه با آیت االله نوري همدانی بود. سهیلی در آن دیدار گفت که می خواهد جشنواره اي به نام شهید علی لندي راه اندازي کند. ما
گفتیم کار پسندیده اي است و استقبال می کنیم. ما واقعا نمی دانستیم برنامه اش به چه شکل است و از کجا ساپورت می شود و

 
چطور با دفتر مراجع رایزنی کرده است.» 

محمود لندي که 40 سالی سن دارد و در استان خوزستان از فعالان رسانه اي است، در دیدار با آیت االله نوري همدانی متوجه اظهارات
خلاف واقع سهیلی می شود: «به آقاي نوري همدانی گفت مادر شهید درخواست کرده که شما محبت کنید و لوگوي برنامه و
جشنواره را امضا کنید. یک چیز چاپ شده اي همراهش بود. آقاي نوري همدانی از این کار امتناع کرد و گفت من نمی توانم این کار

 
را بکنم.» 

در دومین دیدار، محمود از مادر شهید می پرسد که «شما چنین درخواستی از مرجع تقلید داشته اید؟» مادر شهید این موضوع را
تکذیب می کند و می گوید: «من اصلا با این آقا صحبتی نکرده ام.» محمود این را که می شنود سراغ سهیلی می رود: «گفتم چرا از
زبان مادر شهید این موضوع را مطرح کردي؟ چرا وقتی میهمان اصلی پدر و مادر و خانواده شهید هستند، تو رفتی بالاي مجلس
نشستی؟ چرا اجازه ندادي پدر و مادر شهید بنشینند.» سهیلی این بهانه را می آورد که براي گزارش دادن جشنواره در بالاي مجلس و



 
کنار مرجع تقلید نشسته است: «گفتم خب می نشستی عقب و حرفت را هم می زدي.» 

محمود پیج اینستاگرامی مهرشاد سهیلی را که بررسی می کند، انگار همان آتشی که به تن علی افتاد، به جان او انداخته اند: «در
پیجش دیدم دیدارهایی را که به اسم شهید می آمد، تغییر داده و نوشته دیدار سهیلی با مرجع عالیقدر فلانی. اصلا به موضوع شهید
نمی پرداخت. فقط از ظرفیت خانواده شهید استفاده می کرد تا به بیوت مراجع ورود پیدا کند و 4 تا عکس بگیرد. با این هدف این کار

 
را انجام می داد.» 

 
خبرسازي هاي دروغین 

ظاهرا سهیلی با استناد به همین تصاویر، امور جشنواره را هم پیگیري می کرده است: «به سراغ ارگان هاي مختلف می رفت تا پیگیر
کمک هاي مالی شود.» کمک هاي مالی را که می شنوم، حساس می شوم. بخش قابل توجهی از گزارش قبلی من ناظر به همین

 
مسائل مالی و ابهامات فراوان در این زمینه مربوط بود. وارد کلام محمود می شوم. 

 
- شما در جریان منابع مالی اي که جذب می کرد، نبودید؟ 

 
- اصلا. هیچ. اصلا نگفته بود به نام شهید حساب باز کرده است. ما این را نمی دانستیم. 

 
- حساب باز کرده است؟ 

 
- بله. به نام «کانون شهید علی لندي» و بعد پرسیدیم چطوري این حساب رو باز کردي و چه کسی باهات همکاري کرد؟ 

محمود می گوید: «(سهیلی) با آقایی به نام حجت الاسلام شعبان زاده، رئیس شوراي سیاستگذاري جشنواره علی لندي در ارتباط بود.
با ایشون هم تماس گرفتم و گفتم این آقا در چندین جلسه اي که حضور داشتم، دروغ هایی مطرح کرده. به اسم ما رفته پیش رئیس
جمعیت هلال احمر و بحث جشنواره را مطرح کرده، اما بعدش آمده عکس گذاشته دیدار مهرشاد سهیلی با رئیس جمعیت هلال

 
احمر.» 

عکس را چند هفته قبل دیده بودم. از همان عکس هاي معنادار بود که با خودم می پرسیدم چطور می شود یک نوجوان به این

 
سادگی با هر آن کس که دلش می خواهد دیدار می کند و عکس یادگاري بگیرد. 

 
- پس دیدار رئیس هلال احمر با محوریت و به خاطر شهید لندي بوده است؟ 

- بله بله. خودم رفته بودم. ولی رفته موضوع دیگه اي نوشته. ننوشته با خانواده شهید. نوشته به عنوان نیروي هلال احمر ازش تقدیر
کردند در صورتی که آن بنده خدا از ما تقدیر و تشکر کرد و یکی یه لباس هلال احمر داد پوشیدیم. به اسم دیدار خانواده شهید لندي

 
هماهنگی ها را انجام داده بود، چیز دیگري منعکس کرد. 

تقریبا در همه دیدارها سهیلی به گونه اي خبرسازي و روایت می کرد که عملا چیزي از خانواده شهید پیدا نباشد. اوج سانسور خانواده
شهید در دیدار با حجت الاسلام محسن قرائتی اتفاق می افتد. سهیلی حتی در گفت وگویی که با من داشت، هیچ سخنی از حضور
خانواده شهید در این دیدار نگفت. از همین رو محمود تا می گوید «مثلا رفتیم دیدار آقاي قرائتی...» از حیرت اجازه نمی دهم جمله

 
اش را ادامه بدهد. 

 
- مگر شما هم رفتید؟ 

 
- بله با هم بودیم. 

 
- به من گفت من خودم رفتم! 

 
- دروغ می گوید. به اسم شهید رفتیم. 

 
ماجرا را تعریف می کند: «اصلا نوبت نمی دادند. به اسم خانواده شهید نوبت دادند.» 



در این دیدار، سهیلی از استاد قرائتی می خواهد نصیحتش کند. آقاي قرائتی به او می گوید: «برو ازدواج کن.» مهرشاد پاسخ می دهد
«من مشکل دارم و مادرم راضی نیست.» به نظر می رسد اینجا براي مهرشاد نقطه اي است که مدت ها به دنبالش بوده است. به آقاي
قرائتی می گوید: «من شماره مادرم را می گیرم. شما بی زحمت (این را) بهش بگو چون با من همراهی نمی کند.» همان لحظه
ویدئوي این گفت و گو ضبط و کمی بعد با توجه به محبوبیت ویژه آقاي قرائتی، در شبکه هاي اجتماعی به صورت گسترده توزیع می

 
شود. 

 
32 میلیون تومان کارت هدیه 

عموي شهید لندي از این اتفاقات و تصاویر و ویدئوهاي منتشرشده به شدت ناراحت است: «زنگ زدم به حجت الاسلام شعبان زاده
مدیرکل تبلیغات اسلامی قم که این قضیه چطوري است؟ گفتم این رفته حساب باز کرده. من می خواهم ببینم ورودي و خروجی

 
حساب چقدر بوده است؟» 

دلیل این درخواست خانواده شهید، اتفاقی است که در دیدار خانواده با رئیس صندوق کارآفرینی می افتد: «این آقا در حضور خودم

 
160 تا کارت 200 هزار تومانی براي کمک به برنامه و کارهایی که داشت، گرفت. عکس همین دیدار را هم گذاشته در پیجش.» 

سهیلی با استفاده از جشنواره شهید علی لندي، به بسیاري از دفاتر مسئولان که تا پیش از آن امکان ورود به آنها را نداشت، راه پیدا
می کند. او جدا از گرفتن عکس، منابع مالی قابل توجهی را هم جلب می کند؛ حتی به شوراي شهر تهران هم آمده و گویا ارتباطاتی با
برخی اعضا گرفته است: «بعضی ها پول می ریختند براي کمک به جشنواره و اهداي جوایز. خیلی ها هم کارت هدیه می دادند که
احتمالا وارد حساب نمی شد. آنجا متوجه شدم. به آقاي شعبان زاده گفتم این آقا در دیدار با مدیرعامل صندوق کارآفرین مدعی شده

 
قرار است به همه 45 هزار شرکت کننده جشنواره، هدیه بدهیم.» 

سهیلی در این دیدار ادعا می کند که می خواهد 45 هزار انگشتر به شرکت کنندگان جشنواره بدهد. او مدعی می شود که قرار است
نگین این انگشترها از سنگ نماي حرم حضرت معصومه(س) که تعویض شده است، ساخته شود. براي عموي شهید لندي این موضوع
سوال می شود. بلافاصله پس از پایان دیدار، سهیلی را به گوشه اي صدا می کند و می گوید: «شما چطور می توانید 45 هزار انگشتر
تهیه کنید؟ می دانی 45 هزار انگشتر حدود 300کیلو نقره می خواهد؟ چند صد کیلو سنگ باید استفاده شود؟ چرا چیزي می گویی

 
که نشدنی است. گفت ما برنامه اش را چیده ایم.» 

عموي شهید خوب و منظم صحبت می کند. در موسیان وقتی از سهیلی درباره دلیل نشستنش در صدر مجلس را پرسیدم، ادعا کرد:
«خانواده شهید خیلی نمی توانند صحبت کنند. من باید می رفتم گزارش خانواده شهید و جشنواره را می دادم.» اما محمود لندي
بسیار شمرده سخن می گوید. پشت تلفن می گوید: «می خواهی بدونی این ایده سنگ و انگشتر از کجا اومد؟» با اشتیاق «بله» می
گویم و او توضیح می دهد: «رفته بودیم خدمت آقاي شهرستانی. ایشان با ما محبت کرد و گفت می خواهم هدیه نفیسی به خانواده
شهید بدهم. 6 تا سهمیه کربلا به خانواده داد. علاوه بر آن گفت سنگ قبر امام حسن عسگري(ع) را سال گذشته تعویض کردیم. این
سنگ را دفتر آیت االله سیستانی گرفت و تبدیل به انگشتر کرد. گفت این انگشتر خیلی ارزش دارد و قدرش را بدانید. هفت تا انگشتر
آورد که تقسیم کرد به من و اخوي، سهیلی، پدر و مادر شهید و حتی به راننده اي که ما را آورده بود هم یکی داد. این ایده را از آنجا

 
گرفت و اومد اینجا کردش 45 هزارتا.» 

حوالی ساعت 2 بعدازظهر است. باید بروم روزنامه و کارم را شروع کنم. اما نمی خواهم صحبت هاي عموي شهید را هم قطع کنم و



بگویم بعدا زنگ می زنم. از آن سو دختر کوچکم در خانه سروصدا راه انداخته و من که می دانم مشغول ضبط چه صوت مهمی هستم،
گاهی از اتاق بچه ها، سربرمی گردانم و نگاهی به همسرم می کنم تا بلکه فکري به حال این وضعیت بکند. بچه را به هر ترفندي
هست، ساکت می کند. محمود ادامه می دهد: «هر اداره و نهادي که مراجعه می کرد و به مانعی برمی خورد، زنگ می زد که شما هم
بیا. گفتم من نمی توانم. زنگ می زد پدر شهید. می گفتم ما اینجا برنامه داریم و رفت و آمد به تهران برایمان سخت است. می گفت
دیدار با مرجع تقلید است. وقتی مراجع را می گفت، می گفتیم زشت است نرویم. با این دید به قم می آمدیم تا اینکه متوجه شدم

 
دارد از این فضا سوءاستفاده می کند.» 

انگار محمود مطمئن است که گفتن این حرف ها می تواند جشنواره را از دست سهیلی نجات بدهد. همه چیز را روي دایره می ریزد:
«به اسم خانواده شهید مجوز می گرفت و می رفت جلسه اما بعد عکس هاي خانواده شهید را حذف می کرد و عکسی که خودش جدا

 
می گرفت را منتشر می کرد. یعنی آن عکاسی که با او می آمد اساسا براي این کار می آورد.» جمله آخرش را نمی توانم هضم کنم. 

 
عکاس می آورد براي خودش؟ 

بله، عکاس داشت. عکاس همیشه باهاش بود. غیر از عکاس، یک راننده و ماشین هم داشت که پیگیر کارها بود و ما را این شهر و آن

 
شهر می برد. 

 
یک دیدار؛ دو روایت 

حرف هاي عموي شهید، ذهنم را وارد یک ماجراي پلیسی می کند. دو صفحه اینستاگرامی در دسترس من است. یکی صفحه شخصی
مهرشاد سهیلی و دیگري صفحه «جشنواره نوجوان فداکار شهید علی لندي.» بررسی این دو صفحه نشان می دهد او از یک واقعه، دو
شکل خبر استخراج می کند؛ یکی براي جشنواره و یکی براي خودش. تا قبل از این نمی دانستم چرا از سهیلی که دبیر جشنواره
شهید لندي است، هیچ عکس درست و حسابی در صفحه اینستاگرامی جشنواره نیست؟ اگر او هزینه می کند و عکاس براي خودش
به دیدارها می آورد، طبیعتا باید یک عکس خوب از او بیندازد که بتوانند آن را در صفحه جشنواره بارگذاري کنند. از خودش درباره
جشنواره پرسیده بودم. می گفت: «ما گفتیم باید طوري برنامه ریزي کنیم که ضربه به شهید نخوره و من در گمنامی! باشم.» باور این
حرف با توجه به شناختی که از سهیلی داشتم، برایم دشوار بود. عکس هاي صفحه اینستاگرامی جشنواره را یک به یک می بینم. در
تمام تصاویر دیدار با آیت االله علوي گرگانی، آیت االله موسوي جزایري، آیت االله شهرستانی و حتی مدیرعامل صندوق کارآفرین، به طرز
خاصی عکس از یک طرف برش خورده است تا ادامه تصویر که سهیلی در آن است، دیده نشود. در ذیل این تصاویر هم به درستی

 
اشاره شده که این دیدار اعضاي برگزاري جشنواره و خانواده شهید با مراجع تقلید یا فلان مقام بانکی بوده است. 

سراغ صفحه شخصی مهرشاد سهیلی می روم. در صفحه او، تمام این دیدارها به گونه دیگري ثبت شده است. او عکس هایی از نماي
نزدیک یا برش خورده را منتشر کرده تا تصویر خانواده شهید لندي در آن نباشد. براي اکثر این تصاویر هم عنوان غیرواقعی ثبت کرده
است. سهیلی که به بهانه حضور خانواده شهید در دیدار با آیت االله شهرستانی حضور داشت، در ذیل عکسش با شهرستانی نوشته:
«توفیقی شد دیداري با حجت الاسلام شهرستانی نماینده آیت االله سیستانی در شهر قم پیرامون مباحث فرهنگی داشته باشیم.» او
براي تصاویرش با آیت االله جزایري هم می نویسد: «مهرشاد سهیلی در این دیدار گزارشی از فعالیت هاي موسسه امام صادق(ع) ارائه و

 
آیت االله موسوي جزایري نیز براي موفقیت و خدمت مخلصانه این مجموعه فرهنگی به جامعه، دعا کرد.» 

 
دروغ گوبلزي 

او عکسی از دیدارش! با مدیرعامل صندوق کارآفرینی را هم در صفحه اش منتشر کرده و مدعی شده است که «نظر به توانمندسازي



برخی از روستاهاي استان ایلام دیداري با دکتر نوراالله زاده، مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید داشتیم و قول هاي مساعدي جهت

 
همکاري هاي بیشتر از جانب صندوق به موسسه داده شد.» 

در صفحه اینستاگرامی جشنواره، سهیلی خبر دیدار خانواده شهید با رئیس هلال احمر و ریاست سازمان بهزیستی را منتشر نکرده
است. به جاي آن، در صفحه خودش خبر ساختگی دیدار با کولیوند را با عنوان «دریافت لباس داوطلبی جمعیت هلال احمر» توسط
خودش و همچنین دیدار با رئیس سازمان بهزیستی را با عنوان «پیگیري برخی مباحث فرهنگی و همکاري دوجانبه بهزیستی و

 
موسسه امام صادق(ع)» را منتشر کرده است. 

از همه اینها جالب تر تصویري است که او با حجت الاسلام علی نژاد در صفحه اش منتشر کرده و نوشته «حاشیه گفت و گو با حجت
الاسلام علی نژاد مدیر شبکه الاهواز.» عموي شهید روایت جالبی از این حاشیه دارد: «ما با آیت االله موسوي جزایري ارتباط خانوادگی
داشتیم. این (مهرشاد) با ما آمد. آقاي علی نژاد مسئول شبکه الاهواز هم در جلسه بود. اینجا اولین باري بود که سهیلی با علی نژاد
آشنا شد اما نوشته گفت و گوي حاشیه دیدار با فلانی. در صورتی که 5 دقیقه قبل ما اینها را با هم آشنا کردیم و تا پیش از آن هیچ
آشنایی اي بین این دو شکل نگرفته بود. این شکلی واقعیات را تغییر می دهد.» با خنده می گوید: «واقعا اشاره شما به دروغ هاي

 
گوبلزي، اشاره درستی بود.» 

هر چه اقدامات سهیلی تداوم می یابد، عموي شهید با جدیت بیشتري پیگیر ورودي و خروجی حساب و اینکه سهیلی از کدام دستگاه
ها کارت هدیه گرفته و پولش را در حساب واریز نکرده است، می شود: «160 تا کارت 200 هزار تومانی یعنی 32 میلیون تومان در
پلاستیک تقدیمش کردند و جلوي خودم تحویلش دادند. به آقاي شعبان زاده گفتم این آقا ظاهرا آدم خوشنامی نیست و سوءاستفاده

 
می کند. ما نمی خواهیم به اسم شهید کسی کمک کرده باشد و این آقا منابع را حیف و میل و هزینه کارهاي شخصی خودش کند.» 

قرار بر این می شود که رئیس شوراي سیاستگذاري جشنواره یعنی آقاي شعبان زاده موضوع را پیگیري کند و خبر بدهد اما بنا به
دلایلی این اتفاق نمی افتد تا اینکه عموي شهید خودش دست به کار می شود: «رفتم بانک ملی استعلام گرفتم که حساب این آقا به
چه شکل و چطوري است؟ گفتند حساب از تبلیغات اسلامی استان قم رقم خورده است. این حساب ها حالت کارت هاي اعتباري و

 
هدیه دارند. هر چه هست در استان قم اتفاق افتاده است.» 

 
جریان دیدار با جوادي آملی 

آقاي شعبان زاده که اقدامات سهیلی را می بیند به خانواده می گوید دیگر با سهیلی به دیدار هیچ یک از مقامات نروند. چند روز بعد
سهیلی زنگ می زند که دیدار با آیت االله جوادي آملی هماهنگ شده است اما محمود حاضر به همراهی نمی شود: «دیدار با آیت االله
جوادي آملی هماهنگ شده بود ولی ما حاضر به آمدن نبودیم. به همین دلیل، رفت شماره اخوي دیگرم که در جریان ریز امور نبود را

 
پیدا کرد و به او زنگ زد و به دیدار آیت االله جوادي آملی رفت.» 

محمود تعریف می کند که وقتی گزارش درباره سهیلی را دیده، «خیلی خوشحال» شده اما دغدغه اصلی اش، دور نگاه داشتن

 
جشنواره متعلق به برادرزاده شهیدش از حواشی سهیلی است. 

 
سهیلی مجوز ندارد 

حرف هاي عموي شهید نشان می دهد که براي کسب اطلاعات بیشتر و جزئی تر، باید با حجت الاسلام شعبان زاده، رئیس شوراي



سیاستگذاري جشنواره شهید علی لندي گفت و گو کنم. شماره تلفن همراه مدیرکل سازمان تبلیغات اسلامی قم را پیدا می کنم. عصر
شنبه با او تماس می گیرم. تلفنم را پاسخ می دهد. بعد از کمی توضیح درباره گزارش و ابهامات درباره دبیري سهیلی در جشنواره

 
شهید علی لندي، می پرسم: 

 
-ایشون جزئی از ساختاري ا ست که شما رئیسش هستید؟ 

 
-ایشون اصلا از ما مجوز ندارد. 

 
-من مجوز را دیده ام. 

 
- ایشون از ما مجوز ندارد. اسم ایشان در کدام مجوز است؟ 

 
- پس شما می گویید سازمان تبلیغات هیچ مجوزي به سهیلی نداده؟ 

 
-نداده! به ایشون چه مجوزي داده؟ 

قاطعانه می گوید: «ایشان داراي مجوز نیست. شما استعلام بگیرید مجوز امام صادق(ع) داراي اعتبار است؟ چرا اعتبار ندارد؟ چون

 
مکانش آن وقتی که باید معرفی می شد، شرایط لازم را نداشت و تعلیق شد.» 

تمایل ندارد پشت تلفن خیلی واضح سخن بگوید. پیشنهاد می کند به قم بروم. شنبه شب تصمیمم را براي رفتن گرفتم. شب در خانه،
این تکه از شعر مرحوم محمدرضا آقاسی ورد زبانم می شود: «عمه سادات، سلام علیک/ روح عبادات سلام علیک/ عمه سادات بگو

 
کیستی؟/ فاطمه یا زینب ثانیستی؟» در خانه می چرخم و همین دو بیت را تا حوالی ساعت 2 صبح با خودم زمزمه می کنم. 

ساعت 6 صبح یکشنبه 26 دي ماه، به ترمینال جنوب می روم. بیرون ترمینال، فریاد «قم- کاشان» دادزن ها و کمک شوفرها، سکوت
سرد و تاریک تهران را به بازي گرفته است. به شرط دادن بلیت، سوار یک اتوبوس می شوم. با فاکتور راحت تر می توان با واحد اداري

 
روزنامه تسویه حساب کرد. 

8:30 صبح، دور میدان 72 تن شهر قم مقدسه از اتوبوس پیاده می شوم. برخی راننده تاکسی هاي دور میدان انصاف چندانی ندارند.
هیچ کدام حاضر نمی شوند با قیمت تاکسی هاي اینترنتی، مرا به اداره تبلیغات اسلامی قم ببرند. تاکسی اینترنتی تا اداره تبلیغات 12

 
هزار تومان می گیرد و با احترام هم برخورد می کند. 

در ورودي تبلیغات اسلامی، بالاتر از سطح زمین است. چند پله اي را بالا می روم. وارد ساختمان می شوم. سمت راستم اتاق نگهبانی

 
یا همان حراست است. 

 
سلام؛ امامی هستم با آقاي شعبانزاده وقت ملاقات دارم. 

نگهبان سر صبحی، شوخ طبعی می کند: «من هم پیغمبري هستم.» آنقدر ذهنم درگیر هست که خنده به لب نیاورم. می فهمد از
مزاح سر صبحی اش خیلی خوشم نیامده. آدرس آسانسور را می دهد و می گوید دفتر مدیر طبقه سوم است. وارد طبقه سوم می شوم.
کف سالن تمام موکت است. کفش هایم را مثل بقیه کسانی که پیش از من آمده اند، در می آورم. نشانه اي می گذارم تا بعدا لازم
نباشد دنبال شان بگردم. ردیف ششم عمودي و سوم افقی را به خاطر می سپارم. به سمت دفتر مدیرکل می روم. اینجا مسئول دفتر و
منشی، روحانی است؛ آن هم یک روحانی جوان، خوش سیما با ظاهر و ریش هاي مرتب. خودم را معرفی می کنم. می شناسد و می

 
داند که قرارملاقات دارم. 

چند دقیقه اي نمی گذرد که امیر عاطفی از دوستان رسانه اي قم زنگ می زند تا ببیند کجا هستم. می گویم دفتر تبلیغاتم. قرارمان
همین تبلیغات اسلامی می شود. حدود 40 دقیقه اي منتظر می مانم تا آقاي شعبانزاده برسد. با احترام تعارف می کند وارد اتاقش

 
شوم. 



به نظر می رسد، بین 42 تا 47 سالی سن دارد. ریش هاي سیاهش به چانه اش که رسیده اند، رنگ باخته اند و کمی سفید شده اند.
قامت متوسطی دارد و عمامه اش را طوري روي سرش گذاشته که خلوتی جلوي سرش به چشم می آید. درست درمقابلش، روي
صندلی می نشینم. او آن سوي میز است و من این سو. او کمی محافظه کار به نظر می رسد ولی من منتظرم تا بی پرده همه چیز را
بشنوم. از من می خواهد که ماسکم را بردارم؛ برمی دارم. می خواهد صدایش را ضبط نکنم، ضبطی را روشن نمی کنم. کاغذ و خودکار
برمی دارم و سرفصل حرف هایش را می نویسم تا از یادم نرود. اولش صحبتش را با صداي آهسته، مثل کسانی که می خواهند

 
یواشکی چیزي را بگویند، می گوید: «یه روز بهش گفتم آقاي سهیلی... چرا حاشیه میري؟... براي چی؟» وارد کلامش می شوم: 

 
بهار 1400؟ 

بله. قبل از انتخابات بود چون یکی از نکاتی که به ایشان گفتم، موضوع ستاد انتخاباتی بود. می گفت دارم در هفت استان ستاد می

 
زنم. گفتم شبکه اي که با تو در ارتباط است، بچه هاي نوجوان هستند. 

کمی صریح تر از دیروز صحبت می کند: «ببین حاج آقا! داستان این بود که کانونی در سازمان تبلیغات اسلامی ثبت شد به نام کانون
شهید علی لندي. اینکه با این نام فعالیت نکردند و به نام امام صادق(ع) فعالیت کردند را نمی دانم. ما در سازمان تبلیغات، چیزي به

 
نام ثبت «موسسه» نداریم. این عناوین استفاده شده درست نیست. ما تنها «کانون فرهنگی و تبلیغی» داریم. 

 
کانون شهید لندي به نام مهرشاد بوده؟ 

 
به نام خودش نه. به نام کسی دیگه بوده. 

 
تحت اشراف مهرشاد بوده؟ 

 
شاید افرادي را معرفی کرده. 

 
یعنی پوششی بوده اند؟ 

 
مجوز هاي سهیلی تعلیق شد 

شعبانزاده جزئیات جالبی از شگرد سهیلی را ارائه می دهد: «ایشون معمولا راجع به هر مناسبتی یک کانون می زد. این را ما فهمیدیم.
بر همین اساس اولا مجوزهایش تعلیق شد. ثانیا دستگاه هاي نظارتی فعال شدند و به موضوع ورود کرده اند. ثالثا خانواده شهید را
گفتیم نگذارند از آنها استفاده ابزاري کند. رابعا هرجایی که با ما تماس می گیرد براي کمک، می گوییم کمک نکنید. خامسا سازمان

 
تبلیغات اسلامی در هیچ استانی به سهیلی مجوز نمی دهد.» 

آن گونه که او می گوید بعد از اینکه گزارش هاي تخلف سهیلی به سازمان تبلیغات اسلامی می رسد، تمام بخش هاي نظارتی سازمان

 
فعال می شوند. واحد تشکل ها مجوز را تعلیق می کند و واحد حراست وظایف حراستی را انجام می دهد. 

 
- کی این اتفاق افتاده؟ 

 
- تعلیق براي قبل از گزارش شما بوده است. 

نیم ساعتی که می گذرد، می گوید: «البته دوبار بهش تذکر دادم. قبل انتخابات گفتم ظرفیت کار جهادي را وارد انتخابات نکن. بعد از
انتخابات یعنی چند ماه پیش بهش گفتم که ابهاماتی راجع به شما وجود دارد. گفتم تو سن 17سالگی دنبال چی هستی؟ تو قطعا

 
(ضربه) می خوري.» 



کمتر از سه ساعت بعد از گفت و گوي من با آقاي شعبانزاده، حجت الاسلام وحید قنبري راد، به صندوق اداره تبلیغات اسلامی مشهد
می رود و حساب کانون فرهنگی و تبلیغی امام صادق (ع) را مسدود می کند. گردش حساب مالی کانون مشخص نیست اما آن گونه
که مهرشاد در موسیان گفته بود، حدود یک میلیارد تومانی پول در حساب کانون بوده است. حالا حجت الاسلام قنبري راد می گوید
در این حساب تنها چهارمیلیون تومان مانده است. جدا از گفته هاي حجت الاسلام قنبري راد، اداره تبلیغات اسلامی شهرستان قم در
روز چهارشنبه جوابیه اي به روزنامه «فرهیختگان» ارسال می کند که در این جوابیه عنوان شده است به دلیل اینکه «محدوده فعالیت
کانون فرهنگی تبلیغی امام صادق (ع) منحصرا در قم بوده و مسئول کانون اجازه فعالیت در خارج از محدوده تعریف شده را نداشته
است»، براساس تخلفات صورت گرفته، «مجوز فعالیت کانون نامبرده (امام صادق(ع)) ابطال گردیده است.» اگرچه در این جوابیه
عنوان شده است که بعد از کناره گیري وحید قنبري راد، مهدي طالبی مسئولیت کانون را برعهده گرفته است اما مشخص نیست

 
چگونه روز یکشنبه قنبري راد توانسته حساب کانون را مسدود کند! 

 
خانواده شهید: سهیلی صلاحیت دبیري جشنواره را ندارد 

جدا از ابطال مجوز کانون امام صادق(ع)، مهرشاد سهیلی از دبیري جشنواره شهید علی لندي نیز برکنار شده است. براساس آنچه
عموي شهید در صفحه اینستاگرامی اش نوشته «مهرشاد سهیلی به دلیل سوءاستفاده هاي مکرر از موقعیت، صلاحیت دبیري
جشنواره را از خود سلب کرده» و رسما «از دبیري جشنواره کنار گذاشته شده» است. او نوشته «اختتامیه (جشنواره شهید علی لندي)
توسط تبلیغات اسلامی استان قم و خانواده شهید پیگیري و انجام خواهد شد.» او در بخش آخر متنش نوشته که «موارد مربوط به
ایشان (مهرشاد سهیلی) درحال پیگیري است» محمود لندي توضیح بیشتري درباره این «پیگیري» ها نمی دهد. ساعت از 11 روز
یکشنبه 26 دي ماه گذشته، گفت و گویم با حجت الاسلام شعبانزاده به پایان می رسد و از اتاقش خارج می شوم. امیر روي صندلی
نشسته و مشغول خوردن چایی است. رفاقت من و امیر به گروه «روایت مقاومت» برمی گردد؛ روایت مقاومت مجموعه اي از
خبرنگارانی است که در تحولات سوریه با دست خالی و بدون حمایت نهادها، چندین مستند تولید و عرضه کردند. من سال 96 از

 
طرف همین مجموعه، براي ثبت وقایع جنگ سوریه، راهی دمشق شدم. 

از ساختمان که خارج می شویم، یکی دیگر از دوستان این مجموعه از راه می رسد. هنوز سوار ماشین نشده ایم که محمدحسین
همتی نژاد مدیرخانه مطبوعات استان قم تماس می گیرد. با شوخی می پرسد ویزا براي ورود به قم گرفته اي؟ از او می خواهم این

 
سري زیرسبیلی رد کند تا دفعه بعد. قبول می کند. قرارمان می شود دفتر روایت مقاومت. 

محیط قم را نمی شناسم اما برخی محله هایش عجیب باصفایند. خانه هاي قدیمی با کوچه هاي نسبتا تنگ و باریک و ساختمان
هایی که هنوز سهم انبوه سازان و بسازبفروش ها نشده اند و هریک به تنهایی زیبایی خاص خود را دارند. ساعت 11و نیم به یک
ساختمان با عرضی کمتر از پنج متر می رسیم. طبقه اول این ساختمان متعلق به سایت «قم نا» و طبقه دوم متعلق به «روایت
مقاومت» است. بچه هاي این ساختمان، جزء افرادي در قم هستند که حاضر نشدند بابت هر توئیت تا 200هزار تومان و بابت هر خبر
حداقل 250هزار تومان بگیرند و مهرشاد سهیلی را تبلیغ کنند. مثل چشم هایم بهشان اعتماد دارم و به همین دلیل سفرم به قم را به

 
اطلاع شان رسانده بودم. 

 
نماینده حرم نیست 

یکی، دو ساعتی دورهم می نشینیم و درباره همه چیز صحبت می کنیم. تلفنم زنگ می خورد. پیش شماره اش 0911 است. جواب
می دهم. خودش را «منصوري» از روابط عمومی «دیجی کالا» معرفی می کند و می گوید جوابیه اي براي «فرهیختگان» دارد. دیجی
کالا، جوابیه و من؟ اینها به هم نمی خورد. ماجرا را می پرسم. می گوید درباره کمک 15میلیونی دیجی کالا به مهرشاد سهیلی است.



جوابیه را در واتساپ می فرستد. نامه نه سربرگ دارد، نه تاریخ، نه مهر و نه امضا. اصالت نامه را قبول نمی کنم. پیام صوتی می فرستم
که با مشخصات کامل یک نامه رسمی بفرستند و شماره اي هم براي اصالت سنجی بدهند. یکی از بچه ها که گفت وگویم را می
شنود، پیشنهاد می دهد با «حجت الاسلام محسن آمره» مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم حضرت معصومه(س) گفت و گو کنم و از
صحت نمایندگی حرم حضرت معصومه(س) که سهیلی مدعی آن است، بپرسم. آقاي آمره راحت جواب تلفن را می دهد. خودم را
معرفی می کنم و می گویم که سهیلی احتمالا در کتابش و همچنین در گفت و گو با «فرهیختگان» چنین ادعایی کرده است. گزارش
را خوانده است: «ببینید ما نماینده اي در استان هاي مختلف به صورت رسمی نداریم. فقط در ایام مختلف مثل دهه کرامت، ایام

 
معصومیه، سفیران کریمه به استان هاي مختلف اعزام می شوند که آن هم خادمین آستان، سخنران و مداح هستند.» 

 
-بنا ندارید این موضوع را تکذیب کنید؟ 

 
-آخر باید براي این ادعا شاهد بیاورند. 

وقتی می گویم سهیلی گفته با این عنوان، از شرکت ها پول گرفته است، می خواهد لینک خبر را برایش بفرستم تا دوباره آن را

 
بخواند. لینک را می فرستم. 

نزدیک ساعت دو از دفتر روایت مقاومت خارج می شویم و با دوستان به یک رستوران می رویم. محمدحسین همتی نژاد، مثل من که
سرم کلا در گوشی موبایل است، سرش در لپ تاپی است که همراهش دارد. نمی دانم دقیقا چه می کند اما به نظرم مسئولیتش
چندان آسان نیست. بعد از خوردن ناهار، من را به یکی از مراکز فرهنگی قم می رسانند تا پس از سال ها با یکی از دوستانم دیدار
کنم. سال 93 یک ماه به عنوان خبرنگار در کربلا بودم. «حجت الاسلام علی سرچاهی» تقریبا تمام کتبی که درباره حوادث کربلا
نوشته شده را مطالعه کرده بود و هر شب در یک هتل آن را براي دانشجویان تشریح می کرد. ما بعد از سفر کربلا، همدیگر را ندیدیم
تا اینکه بعد از گزارشم، او با گمان اینکه «فرهیختگان» در حمایت از مهرشاد سهیلی گزارش نوشته است، زیر پست اینستاگرامی ام، از

 
من انتقاد کرده بود. کمی بعد با دیدن خلاصه گزارش، نظرش را عوض کرد. 

آنقدر به وجد آمده بود که بعد از هفت سال که حداقلی با هم در ارتباط بودیم، گفت و گویمان از سر گرفته می شود. حالا من
درمقابلش ایستاده ام. بعد از هفت سال، از نظر من، او کمی چاق تر شده است و از نظر او، من لاغرتر از لاغر. ماجراي نمایندگی حرم
را که می گویم به آقاي شکارچی، حراست حرم حضرت معصومه(س) زنگ می زند و ماجرا را می گوید. شکارچی مشخصات سهیلی را
می نویسد تا ماجرا را پیگیري کند. حدود یک ساعت از مطالبی که براي گزارش دومم به دست آورده ام، برایش می گویم. چشم
هایش را با دقت می بینم که گاهی از تعجب بازتر می شوند. نماز را می خوانم و از حاج آقا سرچاهی خداحافظی می کنم تا به حرم
بروم و زیارت مختصري کنم. قبل از رفتن به حرم، با مجید غلامی و میلاد حاج علی، رفقایی که در سوریه باهم بودیم، زنگ می زنم تا
بیایند حرم و همدیگر را ببینیم. مجید که در سوریه جانباز شد و دوسالی است کارهاي جهادي می کند، فوري قبول می کند اما میلاد
نه. او همچنان مشغول کارهاي بسیج و ایستگاه هاي صلواتی است. می گوید در امامزاده شاه سیدعلی از نوادگان قمر بنی هاشم(س)

 
ایستگاه صلواتی دارند و دستش بند است. قرار می شود من و مجید به امامزاده برویم. 

 
جهادي کیست؟ 

وارد صحن امامزاده می شوم. یک طرف صداي روضه براي عزیزي تازه از دست رفته بلند است و یک طرف دیگر خانواده اي بر سر
مزاري فرش پهن کرده و دور هم نشسته اند. فضاي دوست داشتنی اي است. اینجا را بیشتر از بهشت زهرا(س) دوست دارم. همین
طور که در محوطه می گردم، میلاد و ایستگاه صلواتی اش را پیدا می کنم. با اینکه سرباز است اما از 4 سال قبل، سرحال تر به نظر
می رسد. 20 دقیقه بعد، مجید غلامی هم می رسد. هنوز صورتش استخوانی و هیکلش ورزشکاري است. تا می بینمش، در آغوش می
کشمش؛ مثل میلاد. چندماهی است ازدواج کرده. مجید 2سالی است که در قم کار جهادي می کند. صفحه اینستاگرامی اش پر از
تصاویر پخش ارزاق براي نیازمندان است اما یک عکس، حتی یک عکس از خودش نمی توان پیدا کرد که مشغول کار جهادي است. او



و صفحه اینستاگرامی اش را باید مقایسه کرد با مهرشاد سهیلی و صفحه اینستاگرامی اش. از 231 پستی که در صفحه شخصی
سهیلی منتشر شده، کمتر از 15 پست- آن هم با ارفاق- مربوط به امور جهادي است. از این تعداد، 4 پست مربوط به توزیع ماسک ها
و الکل هایی است که احتمالا همراه اول به سهیلی اهدا کرده است. یک پست مربوط به ضیافت علوي در مناطق محروم کشور است و
دو پست نیز مربوط به رزمایش کمک مومنانه اي است که با سرمایه همراه اول توزیع شده است. به عبارت ساده تر اگر ماسک ها و
بسته هاي معیشتی همراه اول را که به صورت رایگان در اختیار سهیلی قرار گرفته از برنامه هاي او حذف کنیم، او براساس تصاویري
که در صفحه اینستاگرامی اش منتشر کرده، در عمل تقریبا اقدام جهادي خاص و قابل توجهی انجام نداده است و تنها کارش عکس
گرفتن با این مقام و آن مقام بوده است. این روحیه در تعارض کامل با روحیه گروه هایی است که کار جهادي می کنند. آبان ماه سال
جاري، 4 روز با بچه هاي «قرارگاه جهادي انقلاب بدون مرز» در مرز میلک همراه شدم. در آن روز، آنها بدون هیچ پوشش خبري، 75
روز صبح زود به مرز می رفتند تا به پناهجویان افغانستانی کمک کنند. به خوبی به یاد دارم هرچه تلاش کردم با «مسعود خدري»
جانشین قرارگاه گفت وگوي تصویري داشته باشم، راضی نشد و در آخر کار هم ناراحت بود که در یکی دو جاي ویدئوي منتشرشده، از
او تصویري منتشر کرده ام. در همان روزها که جهادي هاي انقلاب بدون مرز در مرز، پیوندهاي تمدنی بین دو ملت را به نمایش می
گذاشتند، در رسانه ها تنها یک خبر از این گروه جهادي دردسترس بود که آن خبر هم به نقل از یک مقام دیگر منتشر شده بود. الان
هم همان جهادي ها بعد از حدود 130روز خدمات رسانی به مردم مظلوم افغانستان، پس از بارندگی هاي سیل آسا در استان سیستان

 
وبلوچستان به این منطقه اعزام شده اند و مشغول کمک به مردم سیل زده هستند. 

خیریه «کودکان فرشته اند» گروه دومی هستند که بهمن سال گذشته یک هفته با آنها در بخش «تلنگ» شهرستان «قصر قند»
همراه شدم تا فعالیت هایشان را پوشش دهم، اما «سیدنصیرالدین موسوي نژاد» مدیر این خیریه حاضر به گفت و گو نشد و معتقد بود
کارها باید در گمنامی انجام شود. خیریه «کودکان فرشته اند» اواخر سال 98 تمام ظرفیت خود را براي کمک به تولید ماسک در
کشور به کار گرفت و همین باعث شد تا در روزهاي تعطیل هفته اول عید، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس با موسوي نژاد تماس
بگیرد و از او و گروه خیریه اش تشکر کند. اگر به جاي موسوي نژاد، مهرشاد سهیلی فردي بود که با رئیس مجلس گفت و گو کرده
بود، اکنون در آرشیو تمام کانال هاي خبري و سایت ها و خبرگزاري ها، خبري با عنوان «تقدیر و تشکر رئیس مجلس از مهرشاد

 
سهیلی» خودنمایی می کرد و احتمالا نیز پس از آن یک عکس دونفره سهم سهیلی از این تشکر می شد. 

نزدیک اذان مغرب، بعد از خداحافظی با مجید و میلاد، به سمت حرم می روم. یک ساعتی در حرم می مانم. در حرم، آدم ها واقعی تر

 
از آدم هاي بیرون هستند. 

 
یک ربع گذشته از هفت شب، از حرم خارج می شوم و به میدان 72تن می روم و سوار یکی از اتوبوس ها به مقصد تهران می شوم. 

از جمعه شب خواب درستی نداشته ام. امیدوارم در اتوبوس خوابم ببرد. چند دقیقه اي چشم هایم را روي هم می گذارم که به یکباره
یادم می افتد چرا از تکذیبیه دیجی کالا خبري نشد؟ قضیه برایم کمی مشکوك می شود. براي سردبیر هم این را می نویسم. به دیجی
کالا زنگ می زنم. داستان را براي اپراتور تعریف می کنم. چنددقیقه اي مرا پشت خط نگه می دارد. وصل می کند به یک رده بالاتر.
می خواهم استعلام بگیرم که در روابط عمومی دیجی کالا خانم منصوري اي وجود دارد یا خیر؟ می گویند پیگیري می کنند و خبر
می دهند. چنددقیقه بعد، تماس می گیرند و شماره همراه خانم منصوري را هم می خوانند تا مطمئن شوم که از دیجی کالا بوده

 
است. نرسیده به تهران، از طرف دیجی کالا نامه با سربرگ برایم ارسال می شود اما باز هم کامل نیست. 

 
روایت دیجی کالا از یک تماس 

به تهران که می رسم، شماره تلفن «امیرحسن موسوي» مدیر ارشد ارتباطات سازمانی دیجی کالا، به دستم می رسد. با او تماس می



گیرم. بعد از اینکه خودم را معرفی می کنم، موسوي می پذیرد فردا (دوشنبه)، دیجی کالا در فرمت رسمی نامه را بفرستد اما در کنار
آن، می گوید که او بوده که با مهرشاد سهیلی گفت وگو کرده است و حالا می خواهد براي من که دنبال تحقیقات بیشتر درباره
سهیلی هستم، جزئیات آن گفت وگو را تشریح کند: «سال 98 در آستانه آخرین اربعین قبل کرونا، یک فردي با خانم بیگی، رئیس
دفتر مدیرعامل دیجی کالا تماس می گیرد و می گوید من از آستان حضرت معصومه(س) تماس می گیرم و می خواهم با آقاي
محمدي صحبت کنم. مدیرعامل این جور کیس ها را به بنده ارجاع می دهد. من با آقاي سهیلی تماس گرفتم تا ببینم ماجرا
چیست؟» سهیلی که در آن زمان 15 سال داشته، مدعی می شود «از دفتر حضرت معصومه تماس می گیرم. ما یه موکب راه
انداختیم. با همکاران تان صحبت کردم. قرار شده براي ما 50 میلیون تومان کالا به منطقه موسیان در ایلام بفرستید.» موسوي
بلافاصله با دفتر حرم حضرت معصومه(س) تماس و استعلام چنین درخواستی را می گیرد. پاسخ می شنود که چنین درخواستی
اساسا از طرف حرم مطرح نشده است و اگر آستان حرم حضرت معصومه(س) چنین درخواستی داشته باشد، در سربرگ رسمی آن را

 
ارسال می کند. 

سهیلی پس از اطلاع از اینکه دیجی کالا حاضر به ارسال کالا نیست، با این شرکت تماس می گیرد و می گوید: «شما به ائمه توهین
کردید! شما به امام رضا(ع) توهین کردید. شما حق ندارید چیزي را که نذر حضرت معصومه(س) است، ارسال نکنید.» موسوي می
خواهد که در سربرگ رسمی این درخواست ارسال شود اما سهیلی با این ادعا که «من پیش رئیس دفتر آستان هستم و پیش امام
جمعه قم هستم» سعی می کند این شرکت را مجبور به ارسال کالا کند. موسوي دیگر به تماس هاي سهیلی توجه نمی کند. وقتی
تماس ها اثري ندارد، سهیلی تهدید و فحاشی را آغاز می کند: «می گفت من فلان نهاد امنیتی را می فرستم دنبالت. با شماره هاي
مختلف زنگ می زد و فحاشی می کرد.» مدیر ارشد ارتباطات سازمانی دیجی کالا می گوید: «او حالا مدعی شده که پس از تماس با

 
مدیرعامل دیجی کالا، 15 میلیون تومان پول گرفته است.» 

ساعت 9 و نیم شب یکشنبه است. آنقدر چیزهایی که در قم شنیده ام عجیب و غریب هستند که ترجیح می دهم به جاي رفتن به
خانه، به روزنامه بروم و آنها را بنویسم. آقامحسن، راننده اي که مرا به روزنامه می رساند، 4باري است کمرش را عمل کرده و هنوز
پشت ماشین می نشیند. کار دیگري از دستش برنمی آید. پیرمرد مثل پرایدش خسته و لهیده است. وضع او را که می بینم، نمی توانم
سکوت کنم. گوشه اي از ماجرا را برایش باز می کنم. با دقت گوش می کند. از پول هاي بی حساب و کتابی می گویم که امروز معلوم
نیست از حساب قرارگاه ادعایی و کانون فرهنگی به کجا رفته و هیچ نهادي هم بناي پیگیري آن را ندارد. آنقدر برایش می گویم که

 
وقتی به روزنامه می رسیم و می خواهم پیاده شوم، با کنجکاوي می پرسد: 

 
-آخرش چی شد؟ 

 
-فعلا که هیچ. 

وارد تحریریه می شوم. تقریبا همه همکارانم رفته اند. لپ تاپم را باز می کنم؛ صداهاي ضبط شده را وارد لپ تاپ می کنم و یک
نسخه هم براي احتیاط ذخیره می کنم. در 48ساعت اخیر کمتر از 5 ساعت خوابیده ام. جمعه شب درگیر مطالعه براي پاس کردن

 
آخرین امتحان دوره ارشد بودم و شنبه شب هم مشغول گفت و گو با افراد مختلف درباره مهرشاد سهیلی. 

بیداري تمام شب جمعه تا صبح، من را اولین نفري می کند که صبح زود وارد تحریریه می شود. تقریبا صبح ها زودتر از ساعت 10
تماسی ندارم اما ساعت 8 صبح، تلفنم زنگ می خورد. محمود لندي، عموي شهید علی است. گفت و گوي کلاب هاوسی جمعه شب
مهرشاد سهیلی را گوش کرده و حالا می خواهد از من حمایت کند: «من تو اینستاگرامم تصویر روزنامه شما رو گذاشتم و نوشتم بر
گزارش شما صحه می گذارم.» تشکر می کنم بابت این حمایتش اما برایش توضیح می دهم که فعلا بهتر است چیزي منتشر نشود.
محمود، حواشی ایجادشده توسط سهیلی براي جشنواره شهید علی لندي را تا همین 2 روز پیش به پدر شهید نگفته بود تا «روحیه
اش خراب نشود» اما روز جمعه بالاخره لب باز می کند و ماجرا را می گوید: «دیروز صحبت کردم براش. صبح دیدم یک لینکی



 
فرستاده؛ لینک گزارش شما بود.» 

 
مهرشاد؛ آقارضا؛ خلوت انس و گروه «خودي» 

چند دقیقه بعد، براي دومین بار تلفن همراهم زنگ می خورد. شماره را نمی شناسم ولی جواب می دهم. آن طرف خط یک صداي

 
خسته و تازه بیدارشده از خواب با لهجه شمالی نشسته است: 

 
- آقاي امامی؟ 

 
- بله. 

 
- من محمد باي هستم. همان فردي که متاسفانه آقاي سهیلی اسمم را در مصاحبه با شما آورد. 

سهیلی گفته بود به همراه حجت الاسلام محمد باي که یک گروه جهادي دارد و طلبه است، از ونک عبور می کرده که چشمش به
برج همراه اول افتاده. سهیلی با خودش گفته این همراه اول چطور می تواند به او کمک بکند؟ این سوال در ذهنش می آید ولی هیچ

 
چیز به حجت الاسلام باي نمی گوید. 

حالا حجت الاسلام باي می خواهد چیزهایی به من بگوید اما تاکید دارد که «باید قسم جلاله» بخورم که اسمش را نیاورم. قول می
دهم ولی چندساعت بعد، با مشورت با برخی دوستان، راضی می شود نامش را هم بیاورم. در اولین گفت و گو کمی احتیاط می کنم.

 
پیدا کردن شماره تلفن اینقدر ساده نیست. بااین حال سوال هم نمی پرسم که چگونه شماره ام را پیدا کرده است. 

اولش از لقبی می گوید که سهیلی با آن براي خود اعتباري دست وپا کرد: «مهرشاد در کانال هاي حوزوي بنري زد که گروه جهادي
حضرت مهدي(ع) کشور درحال جذب نیرو با ماهی 600 هزارتومان است و می خواهد در استان ها نمایندگی بزند. افراد کثیري پیام
دادند و عضو یک گروه شدند ولی عملا در گروه هیچ کاري انجام نمی شد. بعد از آن بود که سهیلی به خودش لقب «جوان ترین

 
فرمانده کشور» را داد. 

شیخ آرام و باصفایی است. کمی که صحبت می کنیم، متوجه می شود که هنوز به حرف هایش اعتماد نکرده ام. پیشنهاد می دهد
تماس تصویري برقرار کنیم تا بلکه کمی اعتمادم جلب شود. حدود 40دقیقه   اي که صحبت می کنیم، متوجه می شوم او به نماینده
از یک گروه با من تماس گرفته است. نظرم را می پرسد تا بداند مایل هستم یک تماس ویدئویی 4نفره داشته باشیم؟ با کمال میل
قبول می کنم اما تاکید می کنم به دلیل امتحانم زودتر از ساعت 2 و ربع امکان گفت وگو را ندارم. تا ساعت جلسه، دو باري به من
زنگ می زند: «داداش! من براي اینکه تو رو روسفید کنم، به هزار جا زنگ می زنم که سندهاي معتبر برات بگیرم.» انصافا هم تلاش

 
می کند. 

برخلاف گزارش قبلی که من دربه در دنبال سرنخ و منابع دست اول بودم، حالا منابع دست اول در جست وجوي من هستند. 3 روز از
انتشار گزارشم می گذرد و بیش از 20 نفر با دفتر روزنامه تماس گرفته اند تا به من اطلاعات جدیدي درباره مهرشاد سهیلی بدهند. به
برخی زنگ زده ام و به برخی دیگر نه. عمدتا افرادي هستند که چند روز یا هفته اي با سهیلی همکاري داشته اند و حالا می خواهند
علیه او و اقداماتش افشاگري کنند. بعد از تماس با هر شماره، از خودم می پرسم چگونه یک نوجوان که در سال 1400، تازه به

 
17سالگی رسیده، چنین پرونده قطوري از تخلف براي خودش ساخته و پرداخته کرده است. 

 
سمت هاي جعلی 

شیخ محمد ساعت 14 گروه «خودي» را در واتساپ تشکیل می دهد. امتحانم که تمام می شود، تماس تصویري برقرار می شود. سریع
به سالن جلسات روزنامه می روم. شیخ محمد، دو نفر دیگر را معرفی می کند: «حسن فیروزشاهیان و مهدي صبوري.» اسم حسن



فیروزشاهیان را زیاد شنیده ام. او سردبیر سابق پایگاه خبري صبح توس است و مدیریت چندین گروه تلگرامی را برعهده دارد که در
آنها خبرنگاران شماره مقامات و مسئولان را تبادل می کنند. در یک یا دو تا از گروه هایش نیز من عضویت دارم. برخلاف من، حسن،
شیخ محمد و مهدي، اینترنت نسبتا ضعیفی دارند. حسن می گوید که او بوده که شماره من را به شیخ محمد داده تا با من تماس
بگیرد و این ارتباط را برقرار کند. او شروع کننده بحث است و روایت جالبی درباره اینکه سهیلی خود را به دروغ مسئول رسانه اي
اردوهاي جهادي سپاه محمد رسول االله(ص) تهران معرفی کرده، بیان می کند: «نیمه دوم سال 98 اکانتی به نام قرارگاه حضرت
مهدي، در تلگرام به من پیام داد و گفت من مهرشاد سهیلی، مسئول رسانه اي مرکز اردوهاي جهادي سپاه محمد رسول االله(ص)
تهران هستم؛ من را در گروه تلفن ها اضافه کنید. چون اکانتش را پاك کرده، باید خیلی بگردم تا چت ها را پیدا کنم. می گفت ما
براي هماهنگی اردوها و برنامه ها، نیاز به شماره تلفن داریم. من هم متاسفانه در یکی از چند گروهی که هستم، ایشان را اضافه

 
کردم.» 

سهیلی به گروه تلفنی خبرنگاران که اضافه می شود، شماره تلفن هایی را می خواهد که حسن را کمی مشکوك می کند: «اگر اشتباه
نکرده باشم رگباري شروع به درخواست هاي عجیب وغریب کرد. دنبال شماره سرلشکر سلامی، سردار فلانی و دریادار فلانی بود. من
با وي وارد بحث شدم که بدانم این شماره ها را براي چه می خواهد. گفت براي اختتامیه فلان جشنواره می خواهیم. گفتم شما که
اتوماسیون دارید؛ از دفتر سردار یزدي سپاه محمد رسول االله(ص) به راحتی می توانی مکاتبه کنی، چه نیاز به موبایل است؟ اینجا بین
ما بحث شکل گرفت.» حسن فیروزشاهیان پس از این درخواست هاي تلفن همراه سرداران سپاه متوجه می شود که سهیلی از عنوان

 
دروغینی براي معرفی خودش استفاده کرده است. 

چند وقت بعد سهیلی از یک خط ثابت در مشهد با حسن تماس می گیرد و می گوید که «از دفتر آیت االله حسینی زنجانی تماس می
گیرم. جشنواره اي داریم و شما را براي مدیریت رسانه معرفی کرده اند.» حسن بهانه می آورد که سرش شلوغ است. او به جاي
خودش، «مهدي صبوري» را معرفی می کند: «بالاخره من را راضی کردند که برویم و صحبت کنیم. می خواست جشنواره بین المللی
نماز به نام «خلوت انس» برگزار کند و ما به او کمک کنیم. من دیدم در دبیرخانه جشنواره هر کاري اتفاق می افتد به جز خلوت انس.
(سهیلی) با خودش دو یا سه نفر از استان هاي دیگر آورده بود اما رفتارش به عنوان یک نوجوان 16 ساله با اینها و بقیه ارباب -

 
رعیتی بود.» 

نام این جشنواره از کتاب «خلوت انس» که بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی در اهمیت، آداب و آثار نماز آمده، عاریت گرفته شده
است. در این جشنواره پس از مطالعه کتاب، افراد می توانستند آثار خود را در قالب هاي داستان کوتاه، نقاشی، انشا، مقاله، شعر، لوگو،
عکاسی و داستان کودکانه با موضوع هاي «مفهوم حقیقت نماز»، «آثار و برکات نماز» و «آداب نماز» به دبیرخانه این جشنواره ارسال

 
کنند. 

سهیلی براي جلب توجه بیشتر جشنواره در رسانه ها، به شکلی سعی کرده تا از کتاب خلوت انس، براي جشنواره و خودش اعتبار
کسب کند و الا ارسال آثار، چندان ارتباطی به خواندن کتاب خلوت انس ندارد. به عبارت دیگر علاقه مندان می توانستند بدون مطالعه
کتاب، آثارشان را به جشنواره ارسال کنند. سهیلی مثل بسیاري از پویش هاي بی سرانجامی که به راه انداخته، دبیر اجرایی جشنواره

 
می شود تا بتواند از این طریق با رسانه ها گفت و گو کند. 

 
ماجراي کلاهبرداري از چاپخانه 

او در گام نخست سراغ طراحی محیط داخلی حسینیه می رود. شیخ محمد این ماجرا را این گونه تعریف می کند: «پرده سرا آوردند
براي پرده زدن در حسینیه. این آقا (مهرشاد) پول ها را بالا و پایین داد، مثلا پرده را که زدند، نصاب می گفت دومیلیون می شود و



مهرشاد می گفت 1.5میلیون می دهم. به نصاب می گفت من جوان ترین فرمانده کشور هستم. من فلانم. طرف خیلی ناراحت شد.
خیلی از افرادي که می آمدند دفتر و کار می کردند، می گفتند تو آبروي همه مجموعه آیت االله حسینی زنجانی را زیرسوال برده اي.»

دلیل نصب پرده در حسینیه را می پرسم. حسن می گوید: «براي اینکه براي خودش خلوت انسی! تشکیل دهد، با پرده هایی شبیه
همان هایی که در دفتر مراجع هستند، یک اتاق براي خودش درست کرده بود. داخل این اتاق که دوضلعش دیوار و دوضلعش پرده
بود، صندلی گذاشته بود و انگار وارد اتاق یکی از مراجع شده اید. من دیدم حتی دوستانش که می خواهند وارد این محوطه شوند،

 
باید اجازه بگیرند. وقتی دیگران می خواستند گزارش دهند، وي بالا و بقیه باید پایین تر می نشستند.» 

شیخ محمد از روزي می گوید که دونفر از یکی از چاپخانه هاي مشهد براي چاپ پوستر جشنواره به دبیرخانه جشنواره می آیند:
«آقاي (... ) و (... ) چاپخانه داشتند. اینها از چندوقت قبل از سهیلی بابت یک کار طلب داشتند. صاحبان چاپخانه طرح ها و بیعانه را
گرفتند و نگفتند با سهیلی حساب و کتاب داریم. چند روز بعد از چاپخانه زنگ زدند که باید حساب قبلی را تسویه کنید و بعد بیایید
کار جدید، بزنییییییید. (بزنید را همین طوري کش می دهد.) بحث بالا گرفت. دیدیم سهیلی گوشی را گرفت. حاج آقاي قنبري خیلی
داغ کرده بود. می گفت سهیلی این کار را نکن. یک سري کارها را می گفت نکن. همیشه باهاش سروصدا داشت. سهیلی به اتحادیه
صنف صنعت چاپ و بسته بندي خراسان رضوي زنگ زد. گفت من از دفتر و آشنایان آیت االله علم الهدي هستم. همیشه خودش را به
دفتر این و آن منسوب می کرد. گفت چاپخانه فلانجا فلان کار را کردند. می دانید تو مشهد، روي دفتر آیت االله علم الهدي حساس
هستند. اتحادیه فورا آقاي علیزاده را به عنوان بازرس با من فرستاد چاپخانه.» شیخ محمد خیلی مستند و دقیق اسامی را به یاد دارد.

 
به من می گوید: 

 
- هیچ کس این طوري با مدرك برات حرف زده؟ 

 
- فردا صبح که سرت بالاي نیزه ها رفت، بهت می گم. 

این را که می شنود، «حاجی! حاجی!» می گوید: «آقاي امامی، سر بالاي نیزه که هیچ، بالاي دار هم برود، یادي از ارباب عالم می

 
کنیم.» شماره آن چاپخانه و حتی بازرس اتحادیه را هم برایم می فرستد. 

شیخ محمد واسطه می شود براي برقراري صلح بین چاپخانه و مهرشاد سهیلی. به مسئول چاپخانه می گوید که فلان زمان در
حسینیه باشید: «آمدند و همین اتفاق باعث دوستی مان شد. چاپخانه مدارك داشت در حد صد صفحه. بالاخره ماجرا را حل وفصل
کردیم تا چاپخانه از سهیلی شکایت نکند.» با یکی از مسئولان چاپخانه تماس می گیرم. اولش می گوید که توضیحاتش را به صورت
صوتی می فرستد اما این کار را نمی کند تا روز پنجشنبه. پنجشنبه نامه اي را برایم می فرستد. از مفاد نامه که 31 خرداد سال 1399
خطاب به ریاست اتحادیه صنف صنعت چاپ خراسان رضوي نوشته شده، چنین برمی آید که «شکایت دبیرخانه جشنواره ناشی از
برداشت اشتباه و سوءتفاهم صددرصدي این دبیرخانه است» و بر همین اساس دبیرخانه جشنواره خلوت انس ناچار به «عذرخواهی»
شده است. ماجرا از این قرار بوده که سهیلی پس از سفارش یک میلیون و 200 هزار تومانی به چاپخانه، حاضر به تسویه حساب نمی
شود. چاپخانه براي وصول طلبش با او تماس می گیرد: «تماس که می گرفتیم جواب نمی داد یا تهدید می کرد و گنده می ا ومد و
فکر کنم فحش هم می داد. ما متوسل شدیم به خانم دیناروند که به نوعی خودش رو مسئول مالی موسسه شون معرفی کرده بود اما
اون هم نتونست کاري بکنه. به موسیان اظهارنامه فرستادیم ولی باز هم خبري نشد. مادرش به ما زنگ زد و مهلت گرفت. خلاصه به
هیچ نتیجه اي نرسیدیم تا اینکه به جشنواره خلوت انس خوردیم. با مجموعه ما تماس گرفت و سفارش امورات چاپی داد. بیعانه را که
دادند، گفتیم اول حساب قبلشو بده تا ما کاراي دیگه رو بهش بدیم. ایشون بلافاصله زنگ زد به اتحادیه و گفته بود از بیت فلانی زنگ
می زنم؛ یک شرکتی پول ما رو بالا کشیده و از این حرفا. چنان اونا رو ترسونده بود که در عرض نیم ساعت بازرس اتحادیه اومد دفتر
ما جهت ارزیابی موضوع و وقتی ماجرا را فهمید، حق را به ما داد و کار به آن نامه عذرخواهی کشیده شد.» اگر چه یک طرف این
شکایت، مهرشاد سهیلی بوده است اما مشخص نیست به چه دلیل حجت الاسلام قنبري راد موضوع را حقوقی کرده و متن این نامه را

 
به این نحو نوشته و خودش نیز آن را امضا زده است؟ 



 
ریخت و پاش هاي بی ضابطه 

سهیلی در فعالیت هایش ریخت وپاش مالی بسیار بالایی دارد. او بدون هواپیما سفر نمی کند. در هر شهر و استانی، عمدتا در هتل
هایی اسکان پیدا می کند که هزینه نسبتا بالایی دارند. این هزینه کردن ها، براي شیخ محمد که خودش گروه جهادي دارد و گروهش
به کمک هاي مردمی وابسته است، باورنکردنی است: «همه اش از بیرون غذا می آمد. به یکی از دوستانم در مشهد گفتم من خودم
مسئول گروه جهادي هستم؛ دوستان دیگه اي هم مسئول گروه جهادي هستن. آیا ما گروه جهادي ها پول مان به این می رسه که از
رستوران غذا بگیریم یا این پول براي این است که در هتل بخوابیم؟ ما باید توي نمازخانه بخوابیم؛ توي اتاق درب وداغون بخوابیم. ما

 
گروه جهادي هستیم.» 

سهیلی در رفتارهاي اجتماعی اش، به سن افراد خیلی توجه نمی کند و به همه دستور می دهد. این دستور دادن را در خانه شان به
مجید بلوطی که 34 ساله است و دوبرابر او سن دارد، به چشم دیدم. دائم به او دستور می داد تا فلان کار را انجام دهد. او در مواجهه
با دیگران، از این هم بدتر است. حسن فیروزشاهیان، رفتار نادرست سهیلی با خادم حسینیه را هنوز از یاد نبرده: «حسینیه یه خادمی
داره به نام آقا رضا. شاید حداقل 46 سالی داشته باشه. (سهیلی) وقتی که کار شخصی داشت، مثلا شارژرش تو پذیرایی بود، آقا رضا رو
صدا می کرد که شارژر من رو بیار. او از طبقه بالا با درد پایش می آمد پایین و شارژر می آورد. می گفت گوشی من را بردار ببر بزن

 
به شارژ و اگر زنگ خورد، دوباره گوشی را بیار حسینیه. این نمونه رفتارش با آدمی است که سه برابرش سن دارد.» 

سهیلی براي جشنواره درتلاش دیدار با آیت االله موحدي کرمانی است اما خودش نمی تواند هماهنگی هاي این کار را صورت بدهد.
حسن که از سال ها قبل با آیت االله موحدي کرمانی ارتباط نزدیکی داشته، این کار را انجام می دهد. در آن زمان به دلیل شرایط
کرونا، آیت االله امکان حضور در بیرون از منزل را نداشت و به همین دلیل قرار می شود سهیلی و چند خبرنگار به منزل امام جمعه
موقت تهران بروند تا آیین افتتاحیه جشنواره برگزار شود: «قرار را که هماهنگ کردم، خودش صبح بدون اینکه به ما اطلاع بدهد،

 
بلیت هواپیما رفت وبرگشت گرفت و رفت تهران.» 

با وجود هزینه هاي نسبتا سنگینی که مشخص نیست سهیلی منابع مالی آنها را از کجا تامین کرده است، این جشنواره هیچ گاه
برگزار نمی شود. او بدون هماهنگی یا اخذ مجوز از دفتر حفظ و نشر آثار آیت االله العظمی خامنه اي براي استفاده از کتاب «خلوت
انس» این پروژه را پیش برد و همین نیز باعث ورود این مجموعه به ماجرا شد. برخلاف تمام نهادهاي امنیتی و مجموعه هایی که از
اقدامات غیرقانونی و نامه نگاري هاي دروغین درباره حمایت مراجع از سهیلی به سادگی گذشتند، دفتر حفظ و نشر رهبر انقلاب،
اصرار بر «توبیخ و تنبیه» سهیلی به دلیل نشر کتاب بدون اجازه می شوند. اصرار بر تنبیه سهیلی باعث می شود با وساطت حجت
الاسلام قنبري راد، این دفتر به تعطیلی جشنواره «خلوت انس» رضایت دهد. آنها البته دلیل واقعی این اتفاق را هیچ گاه به صورت

 
رسمی نگفتند و کرونا و عدم امکان سفر بین استانی را بهانه لغو این جشنواره معرفی کردند. 

نوبت به مهدي صبوري می رسد. اولین بار، او را حسن فیروزشاهیان به مهرشاد سهیلی معرفی می کند: «من به واسطه حسن آقا رفتم

 
خدمت جوان ترین فرمانده کشور.» این جوان ترین فرمانده کشور را با خنده می گوید. 

 
5 میلیون براي عکس با روحانی 

وظیفه مهدي، کمک به پوشش رسانه اي جشنواره خلوت انس بوده، اما سهیلی از او کارهایی می خواهد که ارتباط چندانی با جشنواره
ندارد. حسن می زند داخل حرف مهدي: «اصلا کار رسانه اي نمی خواست. فقط می گفت مسئولان کشور رو هماهنگ کن، پول بهت
می دم.» اسامی را که مهدي یک به یک با قیمت می گوید، سرم سوت می کشد: «یک بار پیام داد که حاضري جلسه با حسن روحانی



رو ردیف کنی و 5 تومن بگیري؟» می گفت با تولیت اوکی کن. یک بار گفت اگر جلسه با آقاي رئیسی را اوکی کردي، براي اون 5
تومن جدا می دم.» مهدي از یک پیشنهاد بزرگ هم می گوید: «من یک نیمچه ارتباطاتی با وزیر اطلاعات داشتم. می گفت اگر وزیر
اطلاعات را اوکی کنی، یک اتفاق خیلی خفن برایت می افتد.» می خواهد نگوید آن اتفاق خفن چه بوده، اما اصرارهاي شیخ محمد،
من و حسن باعث می شود تا بگوید: «تا ماشین را هم قول داد.» مهرشاد 16 ساله در سال 99 براي اینکه با حجت الاسلام سیدمحمود
علوي وزیر اطلاعات دیدار کند، حاضر بوده یک ماشین بدهد! سهیلی از مهدي می خواهد که دیدار با رئیس مجلس شوراي اسلامی را
هم پیگیري کند. مهدي در پاسخ می گوید: «با نایب رئیس مجلس بشین، رئیس هم اوکی می کنم.» پاسخ سهیلی دو حرف است:
«نچُ!» او به مهدي می گوید «سرداران سپاه، وزرا و معاونان رئیس جمهور» را براي دیدار هماهنگ کند. مهدي می پرسد «سپاه استان

 
ها هم می شود یا فقط سران سپاه؟» پاسخ سهیلی واقعا قابل تامل است: «سران سپاه؛ استان ها به چه دردي می خوره؟» 

مهدي این کار را تقریبا ناممکن می داند، اما سهیلی می گوید «بابا اسممو سرچ کن، درمورد فعالیت ها یه چیزایی دستگیرت میشه.
بعد با این عنوان براي این نوجوان درخواست ملاقات کن براي ارائه گزارش کار و...» مهدي یک بار دیگر از سهیلی می پرسد «یعنی

 
نماینده هاي مجلس را نمی خواي؟» پاسخ این است: «نه! (فقط) مقامات ارشد.» 

مهدي چندروز بعد در همان گروه واتساپی «خودي»، خواهش می کند که حتما بحث بی احترامی سهیلی به آقارضا را هم در گزارشم
بیاورد: «یعنی من جوري دلم سوخت که حتی مستقیم و غیرمستقیم و جلوي خودش و تو چت ها هم بهش گفتم دوره برده داري
تموم شده. آنقدر باهاش بد برخورد می کرد که حد نداشت... حتی یک بار به این بنده خدا گفت که به یک بچه دبستانی می دادم

 
چاي می ریخت بهتر و خوش رنگ تر می ریخت، درحالی که به واقع چایی شون عالی بود.» 

سهیلی به طور حتم توانسته با جلب حمایت برخی افراد رده پایین و ساده لوح، به افراد و مقامات میانی دسترسی پیدا کند، اما
رسیدن به مقامات رده بالاي نظامی و سیاسی چندان ساده نیست. مهرشاد براي کارهاي بزرگ به حمایت هاي بزرگ تر نیاز داشته
است. او تقریبا در نامه نگاري هایش به مسئولان -که عمدتا با امضاي مجید بلوطی در قامت جانشین قرارگاه صورت می گرفته- به
استناد عکس سهیلی با مراجع و همچنین خبرسازي هاي جعلی درباره این دیدارها در رسانه هاي کشور، مدعی حمایت مراجع عظام
تقلید از وي می شده و دیدارهاي بعدي را بر همین مبنا ساماندهی می کرده. احتمالا به دلیل سن پایین سهیلی، دفاتر مراجع آنچنان
به این موضوع واکنش نشان نمی دادند و همین مساله بهترین فرصت را براي سوءاستفاده سهیلی فراهم کرده بود. شاید براي بسیاري
«داماد بیل گیتس» یک جوك باشد، اما براي مهرشاد سهیلی و مجید بلوطی واقعیتی است که تا فروردین سال1400 یعنی در کمتر

 
از یک سال پس از اخذ مجوز فعالیت شان، حداقل 5 تا 6 میلیارد تومان برایشان آورده مالی داشته است. 

 
بهشتی کیست؟ 

شیخ محمد با ته لهجه شمالی، از همان ها که آخرش بعضی کلمات را کش می دهد، می گوید: «یک چیز بگم ناراحت نمی شی؟»

 
نمی گذارد آره یا نه بگویم: «حس کردي بهشتی خودش است؟» 

 
- نه آقا؛ من مطمئنم بهشتی شخصیتی واقعی است. 

 
- شک نکن من تائید می کنم که خودشه. 

 
- باور نمی کنم 

 
- آقااااا! من دارم با مدرك بهت می گم. وقتی می گم بهشتی خودشه، بداااااان (همینطور الف را می کشد) خودشه. 

کمی محتاطانه تر حرفش را ادامه می دهد: «قرآناً تو مثل داداش منی و من مثل یک برادر می خوام یه حرفی بهت بزنم. یک بار پیش
خودم زنگ زد دفتر سردار زهرایی رئیس سازمان بسیج سازندگی و گفت من بهشتی ام، براي هماهنگی جلسه دیدار آقاي سهیلی با



سردار تماس می گیرم. وقتی رفتیم دفترش، رئیس دفتر سردار زهرایی بهش گفت آقاي بهشتی با من هماهنگ کرده. ایشون نیست؟
(مهرشاد) گفت ایشان فقط هماهنگ کننده بودند. چند دقیقه بعد رئیس دفتر سردار که فکر کنم شک کرده بود، گفت چقدر صداي

 
شما شبیه صداي بهشتیه.» 

ایمان دارم که اشتباه می کند و این اشتباه از نفرتی است که از سهیلی در او شکل گرفته است. بهشتی تقریبا موتور محرکه سهیلی در
فرآیند سفارش و چاپ کتاب «ستاره اي از غرب» بود. او بود که به انتشارات زنگ می زد؛ او بود که پول نویسنده کتاب را نداد و با این
حال «حلالیت» هم می خواست. او بود که کارهاي رونمایی کتاب را هدایت کرد. اصلا اینها را هم درنظر نگیریم، حاج جبار دیناروند از
اهالی موسیان هم او را می شناخت که «قبلا شهرتش چیز دیگري بوده؛ کردش بهشتی»، اما «الان رفته قم.» در گزارش «من
مهرشاد! کل ایران را دور زدم» بهشتی به خوبی به تصویر کشیده شده است؛ «او خیلی بی ادب بوده و خودش را به دفتر آقاي مصباح

 
منتسب می کرده و جملاتش تحکمی بوده است.» 

حرف هاي شیخ محمد، جست و جو براي یافتن بهشتی را در من زنده می کند. از این طرف و آن طرف پرس وجو می کنم و بالاخره
به فردي می رسم که می تواند این ارتباط را برقرار کند. بهشتی اگر نه به اندازه سهیلی ولی شخصیتی پرحاشیه در گزارشم بود. آن
روحانی که رابط این ارتباط می شود، درباره بهشتی تعابیري دارد که با بهشتی داستان من نمی خواند: «یک روحانی در منطقه
داشتیم به نام حجت الاسلام بهشتی پور. قبلا فامیلش مساعره بود. ایشان جزء طلاب فاضل و انسانی مومن، متقی، مودب و باوقار
هستند.» شماره بهشتی پور را می گیرم. وقت را تلف نمی کنم. همان لحظه تماس می گیرم. بهشتی پور صداي کلفتی که ندارد، هیچ؛
یک ته لهجه عربی هم دارد که اصلا شبیه مهرشاد سهیلی نیست. تا می گوید «منتظر تماستون بودم» می فهمم که در این چندروز

 
چه حالی داشته است. حالا احساس می کنم شیخ محمد بیراه نگفته است. از «حجت الاسلام حیدر بهشتی پور» می پرسم: 

 
انتشارات زانا و نویسنده کتاب «ستاره اي از غرب» می گویند شما از طرف آقاي سهیلی با انتشارات و نویسنده تماس داشتید؟ 

صفر؛ صفر. من دختر دارم. همین الان مقابلم نشسته است. عادتاً قسم نمی خورم، ولی می خواهید به (جان) این (دخترم) قسم بخورم

 
که من نبودم؟ 

 
نه. پس اصلا شما تماسی براي کتاب نداشتید؟ 

 
خدا شاهد است که من نه به انتشارات زانا زنگ زده ام و نه به آقاي داودیان. من هیچ تماسی با هیچ کسی نداشتم. 

ماجرا عجیب می شود. براي اطمینان بیشتر، دو شماره تلفن همراه را برایش می خوانم؛ اولی 0912 است و دومی 0992. می پرسم آیا

 
این دو شماره براي اوست؟ مالکیت این دو شماره را رد می کند. 

 
تهدید یک چهره ادبی 

این دو شماره را ظاهر سارایی مدیر انتشارات زانا، صبح پنجشنبه یعنی فرداي انتشار گزارشم، برایم پیامک کرده و گفته بود بهشتی با
این دو شماره به خاطر مصاحبه با من، تهدیدش کرده است. این سطح از جسارت در سهیلی و تیمش، نگران کننده است. او یک معلم،
فعال فرهنگی و شاعر مطرح ایلامی و کشوري را تهدید کرده است؛ شاعري که یک مدیر رده بالاي رسانه اي کشور بعد از خواندن

 
گزارشم، زنگ زد و بعد از تشکر بابت پرداختن به این سوژه، پشت تلفن، یکی از غزل هایش را از حفظ خواند. 

غزلی که آن مدیر رسانه اي از استاد سارایی می خواند، آنقدر زیباست که من را هم مجذوب خودش می کند؛ غزلی که بین سال هاي

 
70 یا 71 یعنی حداقل 12 سال پیش از آنکه سهیلی به دنیا بیاید، زاده می شود: 

 
چِقَدر ثانیه ها نامردند/ گفته بودند که برمی گردند 

 
برنگشتند و پس از رفتن شان/ بی جهت عقربه ها می گردند 

 
آه این ثانیه هاي بی رحم/ چه بلایی به سرم آوردند 

 
نه به چشمم افقی بخشیدند/ نه ز بغضم گرهی واکردند 



 
از چه رو سبز بنامم به دروغ/ لحظه هایی که یکا یک زردند 

 
لحظه ها همهمه هایی موهوم/ لحظه ها فاصله هایی سردند 

 
بگذارید ز پیشم بروند/ لحظه هایی که همه بی دردند 

از بهشتی، جمعه 24 دي ماه یک سرنخ جدید پیدا می شود. سهیلی در اپلیکیشن کلاب هاوس و ذیل توضیحاتی که در دقیقه
هشتادوهفتم گفت وگویش که با عنوان «براي اولین بار بی پرده با مهرشاد سهیلی پایان حواشی» می دهد، می پذیرد که در بحث
کتاب اشتباهاتی شده است، اما تلویحا بهشتی را عامل این اشتباه معرفی می کند و می گوید: «آقاي بهشتی به خاطر این کاري که
انجام دادند، سال گذشته کلا از ستاد ما رفته و الان دیگه عضو قرارگاه ما نیست.» اگر بهشتی عضو قرارگاه نیست، چه کسی با سارایی

 
تماس گرفته و او را تهدید کرده است؟ 

 
یکی از سوالات من از حجت الاسلام بهشتی پور، درباره همکاري یا رفتنش از قرارگاه است. 

 
- شما قطع همکاري تان با آقاي سهیلی به خاطر اشتباهات تان را قبول می کنید؟ 

- من اصلا همکاري اي با ایشان نداشتم که بیایم برکنار شوم یا ماموریتی یا حقوقی داشته باشم که او مرا برکنار کند. من در موسیان

 
یک معلم بودم. 

 
استعلام دو خط موبایل 

با کلاف سردرگمی طرف هستم. یک طرف ادعایی می کند و یک طرف دیگر آن را تکذیب. تنها ستون قابل اتکاي من، همان دو
شماره موبایلی است که آقاي سارایی را تهدید کرده اند. می خواهم استعلام این دو خط را بگیرم، اما کار به این سادگی ها نیست. از
مسیر میانبر می روم و به میثم یکی از رفقایم در شهرري زنگ می زنم. یادم می آید آشنایی در یکی از مراکز مخابراتی داشت. شنبه
شب به او زنگ می زنم و داستان را می گویم. اولش می گوید فقط 0912 را می تواند استعلام بگیرد، اما چندروز بعد، پیامک می زند
که خط 0912 متعلق به «مجید بلوطی» جانشین مهرشاد در قرارگاه و خط 0992 متعلق به «محمدرضا سهیلی» پدر مهرشاد است.

 
از خوشحالی پشت تلفن قربان صدقه اش می روم. 

باز هم جست وجویم را ادامه می دهم. یکی از فعالان رسانه اي مشهد، چتی از خودش با سهیلی را برایم می فرستد که سهیلی از او
تقاضاي شماره تلفنش را می کند و در ذیل آن می نویسد: «مهرشاد سهیلی با شما صحبت می کنن؛ نوجوان ترین فرمانده کشور و
دبیر جشنواره در ایران و بین الملل!» نمی دانم چه اتفاقی افتاده که چندروز بعد در 13 تیر 1399 این فعال رسانه اي در پیامی براي
همین خط می نویسد: «سلام و احترام؛ جناب بهشتی از شما بابت پیگیري جلسه روز گذشته سپاسگزارم.» بهشتی! هم در پاسخ می

 
نویسد: «وظیفه بود، موفق و منصور باشید.» 

حالا با اطمینان می توان گفت بهشتی همان مهرشاد سهیلی است. یک بار دیگر خواندن بخش هایی از گزارش قبلی ام که مدیر

 
انتشارات زانا و نویسنده کتاب درباره بهشتی گفته بودند، جالب توجه می شود. 

بهشتی پور واقعی، اصالتا عرب و روحانی است، اما نعمت االله داودیان نویسنده کتاب زندگینامه سهیلی به من گفته بود که «به نظرم
(بهشتی) اصلا معمم نبود، چون در کلامش اصطلاحات عربی مثل علی اي حال یا معذلک بود، اما یک بار ازش پرسیدم این چیه داري
میگی، معنی اش را بلد نبود.» کسانی که حجت الاسلام بهشتی پور را می شناسند، می گویند این دو کلمه از تکیه کلام هاي حجت
الاسلام بهشتی پور بوده است. او حتی اگر معمم هم نمی بود، به واسطه عرب بودنش، باید به سادگی معناي این دو کلمه را می
دانست، اما بهشتی یا به تعبیر بهتر همان سهیلی، به دلیل فقدان سواد دینی، اشرافی به معناي این دوکلمه نداشته و تنها می خواسته

 
با استفاده از این کلمات نشان دهد روحانی و به عبارت بهتر بهشتی است. 



حال بخشی از گفت وگویم با مهرشاد خواندنی تر می شود؛ آنجا که از او درباره ابهامات نویسنده و ناشر درباره بهشتی می پرسم که آیا
بهشتی واقعا در دفتر آیت االله مصباح بوده است؟ سهیلی این موضوع را رد می کرد: «نه، نه؛ چنین چیزي نیست... ایشان طلبه و از

 
بچه هاي خود ماست. مدتی کارهاي مرا پیگیري می کرد.» 

من می دانستم سهیلی امکان فرار از پاسخگویی درباره کتابش را ندارد و به همین دلیل براي به دست آوردن جزئیات بیشتر پافشاري

 
کردم. خواندن دوباره این بخش ها، به خوبی نشان می دهد چه اتفاقی افتاده است: 

- با نویسنده کتاب شما صحبت کردم. خیلی گله داشت از باب حق التالیف. می گفت به جاي دو میلیون، به او 700 هزار تومان داده

 
اند. 

 
- خب! 

 
- حرفش درست است یا نه؟ 

 
- من در جریان نیستم. 

 
- اتفاقا گفت بعد از مصاحبه اش (با سایت روزآروز)، با او تماس داشتید که می خواهیم پولت را بدهیم. 

 
- من زنگ زدم؟ 

 
-بله. 

 
- (به)آقاي سارایی یا نویسنده؟ 

 
-(به)آقاي داودیان نویسنده کتاب. 

 
-نمی دانم. نمی دانم. 

سهیلی، براي اینکه نشان دهد شخصیت بزرگی است و دفتر و دستکی دارد، بهشتی خیالی را به عنوان دستیار خود منصوب می کند؛
«بهشتی » پوري که درواقع، خود مهرشاد بوده است. بهشتی پوشش بسیار مناسبی براي انواع اقدامات سهیلی است. یک روز بهشتی
به یکی از کانال هاي محلی در ایلام زنگ می زند و خبر درگذشت مهرشاد سهیلی را می دهد؛ خبري که یک ساعت بعد، دوباره
خودش با عنوان بهشتی، آن را تکذیب می کند. اگر چه بعد از گزارش «فرهیختگان»، انگشت شمار رسانه هایی که خبرهاي رپورتاژي
سهیلی را حذف نکرده بودند، به جان آرشیوشان افتادند ولی هنوز در سایت هاي دست دوم و سوم از این دست خبرها زیادند؛
خبرهایی که سهیلی آنها را با پولی که باید خرج محرومان و مستضعفان می شد، وارد شبکه رسانه ها کرد تا از او با خبرهایی از این
دست که آیا «خبر ازدواج مهرشاد سهیلی صحت دارد؟» یا «همسر مهرشاد سهیلی فرمانده اسبق قرارگاه جهادي حضرت مهدي(عج)

 
کیست؟» یک سلبریتی بسازند. 

این پول ها درست از نقطه اي به رسانه ها در دهلران، قم و تهران سرریز می شدند که چند متر آن طرف تر، خانواده اي در موسیان،
در سفره اش حتی نانی براي خوردن نداشتند و با سرافکندي منتظر می ماندند تا نانوایی خلوت شود و اگر شاطر راضی شود، براي یک

 
روز دیگر نان قرضی بگیرند. 

 
نامه ها و مهرهاي جعلی 

مهرشاد سهیلی 14 یا 15 ساله، بعد از اینکه نمی تواند مجوزي براي فعالیت هایش در موسیان بگیرد، بنري با عنوان «موسسه حضرت
مهدي(عج) موسیان» چاپ و این بنر را در سردر هیات نصب می کند. از یکی از روحانیونی که فعالیت هاي سهیلی را زیرنظر داشته،
می شنوم که «مهرشاد یک مهر جعلی هم براي موسسه اش ساخته بود. چرا جعلی؟ چون مجوز از جایی نداشت. مهر که ساخته شد،
سربرگ هم به نام موسسه حضرت مهدي(عج) چاپ کرد. او در قالب این سربرگ ها مکاتبه می کرد. زنگ می زد به فلان مسئول که



کمک می خوام. 50 از این مسئول می گرفت؛ 100 از اون مسئول و کارش را راه می انداخت. همین طور که داشت کارش را پیش می
برد، در عین حال روي بنر، وسعت موسسه را هم بیشتر می کرد. موسسه حضرت مهدي (عج) موسیان در بنر دوم، موسسه حضرت
مهدي(عج) شهرستان دهلران و چند ماه بعد در بنر سوم، موسسه حضرت مهدي(عج) استان ایلام شد.» با وجود کم سن و سال بودن
سهیلی، برآیند اقدامات او باعث می شود تا این روحانی درباره آینده او به نهادهاي امنیتی هشدار دهد: « من که این مسیر را پیش
بینی می کردم، گزارش کاملی براي اداره اطلاعات استان ایلام نوشتم ولی به آن توجه نشد. در مقاطعی برخی نهادهاي انقلابی
همکاري با او را متوقف کردند ولی برخی دستگاه هاي نظارتی کم کاري کردند.» مشخص نیست نامه نگاري با مهر و سربرگ
غیرقانونی، چه فوایدي را برایش به همراه داشته که بعدها نیز این رویه را ادامه می دهد. در اسنادي که به تازگی از صحت آنها مطلع
شده ام، سهیلی سال گذشته(1399) پس از اخذ مجوز فعالیت از سازمان بسیج سازندگی تهران (که درحال حاضر حساب آن به دلیل
تخلفات) مسدود است، اقدام به نامه نگاري با نهادهاي دولتی می کند. در یکی از این نامه ها، سهیلی با جعل عنوان، موسسه اش را
«قرارگاه حضرت مهدي (عج) بسیج سازندگی» معرفی کرده است. نکته قابل تامل تر اینکه او این نامه ها را با سربرگ سازمان بسیج
سازندگی و با مهر این سازمان، ارسال کرده است. در انتهاي نامه نیز خود را «فرمانده قرارگاه حضرت مهدي (عج) بسیج سازندگی»
معرفی کرده است. جعل عنوان و استفاده از سربرگ هر نهاد و مجموعه دولتی و غیردولتی، براي فرد خاطی تبعاتی به همراه خواهد
داشت. قانون مجازات اسلامی درخصوص جعل مهر و علامت نهادها و ادارات دولتی ماده 525 اشاره می کند که در آن اشاره شده اگر
فردي مهر، تمبر یا علامت یکی از شرکت ها، موسسات، ادارات دولتی یا نهادهاي انقلاب اسلامی را جعل کند یا با آگاهی از جعل و
تزویر آنها را مورد استفاده قرار دهد یا این نوع مهر و علامات جعلی را داخل کشور کند، علاوه بر جبران خسارات وارده به حبس از

 
یک تا 10 سال محکوم خواهد شد. 

به طور حتم اگر این جعل مربوط به نهادها و سازمان هاي نظامی باشد، تبعات آن براي فرد متخلف بسیار سنگین تر خواهد بود.
احتمالا سهیلی با همین عنوان مهر و سربرگ با بسیاري از بخش هاي دولتی و غیردولتی چنین نامه نگاري هایی داشته و احتمالا با

 
همین عنوان جعلی توانسته همراه اول را براي ارسال انبوه پیامک و درآمد میلیاردي، متقاعد کند. 

 
روایت حجت الاسلام قنبري راد از مسیر سهیلی 

از صبح شنبه 25 دي تا دوشنبه، من و شیخ محمد باي چندین بار با یکدیگر صحبت می کنیم. او گاهی از حجت الاسلام وحید
قنبري راد، مطالبی می گوید که به نظر می رسد باید با او نیز گفت و گویی داشته باشم. شماره آقاي قنبري راد را از شیخ محمد می
گیرم. نقش حجت الاسلام قنبري راد در داستان مهرشاد سهیلی، نسبتا پررنگ است و نام او حداقل آن طور که سهیلی نشان می دهد،
تقریبا همه جا درکنار سهیلی است. دلم به تلفن زدن به او، رضا نمی شود. پیامک می دهم: «با سلام. صادق امامی هستم، خبرنگار
«فرهیختگان». من تقاضاي گفت و گو با شما رو دارم. در قم و مشهد نکاتی درباره عملکرد ایشان (سهیلی) گفته اند که بعید می دونم
این اقدامات نسبتی با شما داشته باشه.» در آخر پیامک هم نوشتم: «براي جلوگیري از وهن ارزش ها، امروز میشه کاري کرد.» پیامک
چند دقیقه به 8 شب ارسال می شود و نیم ساعت بعد، حجت الاسلام قنبري راد تماس می گیرد. همان ابتداي صحبت، از من گِلِگی
می کند: «یک نکته که گله مندم آنجاست که نوشتید نگارش کتاب «ستاره اي از غرب» با کمک فلانی بود. من کمکی نکردم. من
درجریان چاپ کتاب نبودم و از من خواسته شد با نویسنده کتاب گفت وگویی داشته باشم که نظراتم را درموردش بگویم تا به
پیشنهاد مسئولان در جشنواره آتش به اختیار استفاده شود و من هم تنها حال آن موقع مهرشاد را ملاك و میزان قرار دادم.» البته در
آن گزارش نوشته بودم: «احتمال این وجود دارد در این فرآیند، (حجت الاسلام) قنبري راد و فرزند آیت االله شاهرودي نیز نقش ایفا
کرده باشند.» آقاي قنبري راد ادامه می دهد: «مهرشاد از من به عنوان مشاور و استاد خودش یاد می کند، اما به دلیل اینکه در این
اواخر رفتارهاي تند و نامناسبی با مردم داشت، از همکاري با او خودداري کردم. مهرشاد گاه مطالبی را که به او تذکر می دادم گوش

 
می کرد و برخی را هم گوش نمی کرد.» 



پنج دقیقه اي که از گفت و گویمان می گذرد، به دلیل اینکه مشغول رانندگی است و حین رانندگی مقید است با تلفن صحبت نکند،
قول می دهد ادامه گفت و گو را آخر شب دنبال کنیم؛ گفت و گویی که بیش از 2 ساعت و نیم درازا پیدا می کند: «سال 1397 در
دفتر در خدمت آیت االله حسینی زنجانی بودیم که با تلفن دفتر تماس گرفتند. مهرشاد سهیلی بود. اصرار داشت با آیت االله صحبت
کند؛ قبول نکردم. می گفت مایل است مثل سایر بزرگانی که به موسیان آمده اند، آیت االله حسینی زنجانی نیز دعوت ایشان را قبول
کنند و دیداري با مردم محروم منطقه داشته باشند. همچنین ایشان در برنامه نکوداشت شهید مدافع حرم مهدي ایمانی شرکت کنند.

 
آیت االله حسینی زنجانی به خاطر عنایتی که به مناطق مرزي محروم دارند، وعده کردند در مراسم حضور داشته باشند.» 

آقاي قنبري راد از سهیلی می خواهد تا تصویر خودش و فعالیت هاي مجموعه اش را براي او ارسال کند. این اتفاق می افتد. براي

 
حضور در موسیان، حجت الاسلام قنبري راد با برخی از نهادهاي محلی صحبت می کند و تایید سهیلی را می گیرد. 

در آستانه سفر، به دلیل کسالت آیت االله حسینی زنجانی، این مرجع تقلید امکان حضور در نکوداشت شهید را پیدا نمی کند: «در نامه
اي عذرخواهی کردیم. سهیلی ناراحت بود که مراسم سخنران ندارد. به من زنگ زد که حداقل شما به عنوان سخنران بیایید. استخاره
کردم؛ خوب اومد. درحالی که کمتر از 20ساعت به شروع مراسم مانده بود، به احترام شهید مهدي ایمانی و با هزینه شخصی به

 
موسیان رفتم. انصافا فضاي خوبی را فراهم کرده بود.» 

حجت الاسلام قنبري راد می گوید: «تا اینجا ما چیز مشکوکی ندیدیم. در روحیه اش علاقه به شهدا و جنگ بود، اما حس برتري
طلبی و رهبري هم داشت. این انگیزه باید در او مدیریت می شد.» بعد از این مراسم، سهیلی زمستان سال 98 به مشهد مقدس سفر
می کند. آقاي قنبري راد تلاش می کند اشتباهات سهیلی را به او گوشزد کند و مانع از اشتباهات بزرگ او شود: «(مهرشاد) چون
دلسوزي و نگاه پدرانه من رو دیده بود تمایل داشت با من ارتباط داشته باشد، ولی معتقد بود در اداره امور بهتر از هرکسی می فهمد و

 
به همین دلیل به حرف هیچ کس گوش نمی داد. با این حال حرف من را گوش می کرد.» 

سهیلی تابستان سال گذشته هم به مشهد سفر می کند. آنجا به آقاي قنبري راد می گوید: «می خواهم کتاب «خلوت انس» که

 
برگرفته از سخنان رهبر انقلاب در موضوع نماز هست را نشر بدهم و جشنواره بین المللی در موضوع نماز برگزار کنم.» 

آقاي قنبري راد موضوع را خدمت آیت االله حسینی زنجانی مطرح می کند: «آیت االله زنجانی فرمودند به خاطر نماز مشکلی نداریم و
کار مناسبی است. از امکانات دفتر براي نشر نماز استفاده کنید، اما مراقب باشید صرفا براي نماز کار شود. ما فضا و امکانات و نیرو
دراختیارش گذاشتیم و پیشنهاد کردیم براي حفظ جایگاه نماز چون علمیت لازم را نداري و جایگاه علمی در جامعه نداري، حداقل
اگر می خواهی خودت را به عنوان دبیر جشنواره عنوان کنی، بحث علمی توسط دفتر، بررسی و تائید شود. یعنی جشنواره دو دبیر

 
اجرایی و علمی داشته باشد.» 

قنبري راد استاد حوزه علمیه است و در زمینه روانشناسی هم مطالعاتی انجام داده. سعی می کند پدرانه سهیلی را به راه درست
هدایت کند: «در این قضیه کنارش بودیم و جایی که احساس می کردم مشکل پیش می آید، بداخلاقی می کند یا حس مدیریتی می
گیرد ولی بلد نیست با مردم سخن بگوید، بهش تذکر می دادم. یکی دو بار هم نصیحت کردم و بهش انتقاد کردم که اگر بخواهی

 
اینطوري پیش بروي، دیگر هیچ همکاري باهات نمی کنم، چون هدف نماز ضایع می شود.» 

زمانی که سهیلی در مشهد بود، پدر و مادرش مرتب با حجت الاسلام قنبري راد تماس می گرفتند و از او می خواستند مراقب
فرزندشان باشد: «مادرش با لهجه محلی می گفت حاجی مهرشاد نوکرته، پسرته، نصیحتش کن، لازم شد دعواش کن یا بزنش؛ جون
تو و جون مهرشاد، من مهرشادم رو بعد امام رضا(ع) به تو سپردم؛ مهرشاد فقط تو رو قبول داره.» می گوید: «تعهد و معذوریت



اخلاقی موجب شد مهرشاد را راهنمایی کنم و در مشکلات عیوب کارش را بگویم تا اصلاح و جبران کند. حتی درجریان اختلاف با

 
چاپخانه اي در مشهد وقتی رضایت چاپخانه رو حاصل کردم، مهرشاد عنوان کرد که من رو نجات دادي.» 

قنبري راد بدون تعارف تلاش می کرد اشتباهات سهیلی را بدون ملاحظه بیان کند: «یک بار عکسی فرستاد که مهرشاد سهیلی رسما
از آیت االله رئیسی حمایت کرد! به او تذکر دادم شما که حق راي نداري، حمایتت چه معنی دارد؟ چرا شأن آقاي رئیسی را پایین می
آوري؟ یا یک بار می خواست یک نامه اقتصادي به رئیس جمهور بنویسد. نامه را براي من فرستاد و گفت آن را اصلاح کن. گفتم چه

 
هدفی از نگارش این نامه داري؟ آقاي رئیسی همه اینها را می داند. پرسیدم می خواهی خودت را مطرح کنی؟» 

او با تاسف می گوید: «باور کنید دلم می سوزد چرا یک جوان که شروع خوبی داشت و با دست خالی کار می کرد، به علت عدم
آشنایی با اصول مدیریت و دارا بودن سن کم، یکباره دچار موج توهمی می شود که گمان می کند می تواند همتراز سایر مسئولان و

 
فرماندهان باشد و حرکت کند.» او شیطان و هواي نفس را در وضعیت امور موثر می داند. 

حجت الاسلام قنبري راد از خطاهایی می گوید که اگر او جلویش را نمی گرفت، معلوم نبود چه اتفاقی براي سهیلی می افتاد، اما با
این حال او هم فاصله اش با سهیلی را بیشتر از قبل می کند: «برنامه اي در بحث قربانی داشت، ولی من حاضر نشدم با او همکاري
کنم، چون دوست نداشتم قارچی رشد کند و احساس کند مجموعه اي که وابسته به مرجع تقلید است، تحت امرش است. خواستم
این تصور و توهم حذف شود و خودش را تعدیل کند. دیگر هر همکاري که خواست قبول نکردم.» او می گوید: «دادن مجوز به
نوجوانی که با اصول مدیریت و اخلاق آشنایی ندارد و در عوالم بلوغ سیر می کند اشتباه بزرگی است.» حجت الاسلام قنبري راد، پس
از مصاحبه و بررسی متن آن، خواستار اضافه شدن بخش هایی به گفت و گو می شود: «مهرشاد و مهرشادها فرزندان این نظام هستند؛
استعدادهاي بالنده اي هستند، اگر بارور شوند»؛ «اجازه ندهیم به خاطر اشتباهات سرخورده شوند.» او معتقد است «مهرشاد در کنار
اشتباهات خدمات هم داشته است» و «باید این نقاط را در او و امثال او تقویت کرد، فرصت آزمون و خطا را از او نگرفت و دستش را
بگیریم و هدایتش کنیم.» به اعتقاد قنبري راد «مهرشاد غافل است، اما خائن نیست؛ ناآگاه است عامد نیست؛ جهلش و عدم درك
جامعه او را در این ورطه انداخته است.» او که به نظر سهیلی را سرمایه انقلاب می داند، می گوید: «نباید اجازه دهیم سرمایه هاي
انقلاب به راحتی در دست جریانات معاند قرار بگیرند. باید به مهرشاد فرصت داد از خود دفاع کند، شفاف سازي کند و اشتباهات را

 
جبران کند.» 

 
روایت جدید از رونمایی کتاب 

هیچ کس نمی داند چگونه سهیلی می تواند کتاب غیرقانونی و بدون فیپا (فهرست نویسی کتاب پیش از چاپ) و شابک (سیستمی
براي شماره گذاري کتاب ها در سطح بین المللی) را براي رونمایی به موسسه امام خمینی(ره) برده و با حضور آیت االله مصباح یزدي
از آن رونمایی کند. با حجت الاسلام قاسم روانبخش نیز گفت و گو می کنم تا شاید چیز بیشتري دستم را بگیرد. می خواهد که متن
گزارش را برایش بفرستم و چنین هم می کنم. می گوید از دفتر موسسه پیگیري کند اما دیگر خبري از او نمی شود. با یکی از
نمایندگان مجلس شوراي اسلامی که ارتباط نزدیکی با دفتر مرحوم آیت االله مصباح یزدي نیز دارد، تماس می گیرم تا بلکه حداقل به
فیلم آن مراسم دست پیدا کنم. مطمئنم سهیلی چیزهایی را مخفی کرده است اما از او هم خبري نمی شود. سرانجام به سراغ «حجت
الاسلام سیدمجتبی حسینی شاهرودي » فرزند مرحوم آیت االله حسینی شاهرودي می روم که در مراسم رونمایی از کتاب مهرشاد
سهیلی حاضر بوده است. به دلیل اینکه از او مصاحبه اي در رسانه ها منتشر شده که به نظرم غیرواقعی درباره مراسم رونمایی و

 
سخنان آیت االله مصباح در مدح سهیلی سخن گفته شده، براي تماس گرفتن با او، کمی محتاط هستم. 

وقتی یکی از دوستانم در قم که ارتباطی هم با یکی از افراد نزدیک به مهرشاد سهیلی دارد، می گوید حجت الاسلام شاهرودي، حاضر



است درباره آن دیدار گفت و گو کند، براي تماس مطمئن می شوم. ساعت 9:45 شب، با او تماس می گیرم. این چهارمین تماسم از
صبح است. 3 تماس قبلی بی پاسخ مانده بودند ولی چهارمین تماس را پاسخ می دهد. احتمال می دهم گزارشم را نخوانده باشد، اما
خوانده: «من تقریبا همه اش را خواندم. بالاخره متاسفانه من با آن آقا (سهیلی) عکس گرفتم. یعنی من آنجا حاضر بودم و عکس من
هم افتاده است.» پیش از مراسم رونمایی، کمی از چگونگی آشنایی با سهیلی می گوید: «زنگ می زد که براي موسیان استاد آوردم و
مسابقات احکام داریم و من هزینه استاد را می دادم. البته براي دادن هزینه، به یکی از رفقا که براي همان منطقه است، زنگ زدم و
گفتم ببین فلانی استادشان است؟ او تایید کرد و من هم هزینه تبلیغ را پرداخت کردم. ماجرا گذشت تا اینکه گفت یک کتابی نوشته
و می خواهد این را آقاي مصباح رونمایی کند. من چون خیلی مشتاق دیدن ایشان (آیت االله مصباح) بودم و متاسفانه کلاس ایشان به

 
دوران طلبگی ام نخورد، دنبال بهانه اي بودم بروم و آیت االله مصباح را ببینم. گفتم باشه منم میام.» 

 
از من می پرسد «شما کتاب را دیدید؟ میگن عکس منم را هم زدند توش واقعیت دارد؟» پاسخ مثبت می دهم. 

 
در کتاب با شما گفت وگویی دارند به تاریخ 18 دي ماه 1398 

 
یادم نمی آید. خیلی جعل می کند. چون کم سن و سال است تحت پیگیرد قانونی قرار ندادمش. 

حرفش را ادامه می دهد: «رفتیم جلسه. اي کاش صحبت هاي آیت االله مصباح را که ضبط کردند، ببینید. ایشان به زبان مودبانه

 
داشت مهرشاد را نصیحت و توجیه می کرد که بلندپروازي نکن. الان موقع درس خواندن است. تو یک بچه هستی.» 

از تمام این مراسم، یک تکه فیلم که آن را هم مهرشاد سهیلی منتشر کرده، در دسترس است. در این دیدار آیت االله مصباح خطاب به
مهرشاد سهیلی، تنها و تنها از علم و ضرورت تحصیل می گوید: «براي جوان در این زمان هیچ چیزي جاي تحصیل را نمی گیرد. هر
کاري بخواهم بکنم باید بدانم، بفهمم و راهش را بلد باشم؛ یعنی علم می خواهد. می خواهم براي دین خدمت کنم، باید بشناسم دین
چی هست... اینها که 60 سال در حوزه دارند درس می خوانند، هنوز دارند درس دین می خوانند. (درس) چیزي نیست که بگم یک
روز و دو روز و یک سال و دو سال بس است. هر چه آدم رشد کند، معلوماتش هم باید بیشتر باشد.» شاهرودي مدرس سطوح عالیه
حوزه است ولی با این حال می گوید: «در همان جلسه بعد از صحبت هاي استاد مصباح، گفتم اي کاش این حرف ها را اول طلبگی
می شنیدم. خیلی نصایح عالی بود و من کاملا استفاده کردم ولی گوشه اش مساله اخلاقی بود که (مهرشاد) عجب نگیرد؛ خودپسندي
و خودشیفتگی نداشته باشد. گفتند وقت براي رشد زیاد است و در این سن نباید فلان کار را بکنی. خلاصه بگویم آقاي مصباح
هدایتش کرد و گفت در این سن چیکار باید بکند. خیلی حرف هاي خوبی بود. حالا این را به عنوان تجلیل استاد از این آقا خبري

 
کردند! کجا تجلیل کردند؟ من در جلسه بودم. تجلیلی در کار نبود.» 

 
-چرا ایشان حاضر شدند از این کتاب رونمایی کنند؟ 

 
-اینها چند نفر بودند. می آمدند دوره و شلوغ می کردند. رفته بودند موسسه و آیت االله مصباح را راضی کرده بودند. 

 
- نمی دانستند که موضوع این کتاب چیست؟ 

 
-من خودم نمی دانستم کتاب راجع به خود مهرشاد است. 

 
مشکل روحی روانی دارد 

حجت الاسلام شاهرودي، باور نمی کند براي یک نوجوان 15 ساله کتاب راجع به شخصیتش نوشته باشند: «عنوان کتاب بزرگ بود؛
ستاره اي از غرب. بهش گفتم ستاره غرب تو نیستی؛ نوجوانانی بودند که در جنگ شهید شدند. بهش گفتم ستاره، گردان امام
سجاد(ع) بود که تکه تکه شد. این مساله موجب تاملات روحی ام شده است. من فهمیدم مشکل روحی، روانی جدي و خودبزرگ بینی
و خودشیفتگی دارد. به من می گفت من فرمانده قرارگاه فلان هستم. گفتم از قرارگاه به من میگی؟ من سربازي ام را در منطقه
جنگی گذرانده ام. شما فرمانده قرارگاهی؟ کو قرارگاهت؟ کجاست؟ اصلا دفتر هم ندارد.» وارد کلامش می شوم: « قرارگاهش تنها یک



اتاق در خانه پدري با چند صندلی است.» او حرفش را ادامه می دهد: «کدام قرارگاه؟ می گفت جوان ترین فرمانده! بابا یعنی چه؟ این

 
چیزها حساب و کتاب دارد. خود آن منطقه باید جلوي این را بگیرند.» 

او زمان دقیق را نمی داند اما از تماس یک خبرنگار درباره آن مراسم می گوید: «خانمی به من زنگ زد. من فکر کردم از مرکز اساتید
حوزه علمیه قم است که به اساتید زنگ می زنند و راجع به موضوعات مختلف مصاحبه می گیرند. آن خانم گفت به من گفته اند شما
ملاقاتی با آقاي مصباح داشتید. گفتم بله. تا این خانم از من پرسید استاد مصباح در تجلیل از مهرشاد سهیلی... . من فهمیدم که
ماجرا چیست. فهمیدم باز این می خواهد مصاحبه بگیرد. به او گفتم خانم محترم شما راجع به دیدار با آقاي مصباح می خواستی

 
سوال کنی، من جوابت را دادم. این ماجرا چی چیه؟ گفت بله می خواهیم بدانیم ایشان (آیت االله مصباح) درباره او چه گفته؟» 

این را که می شنود، حسابی عصبانی می شود: «آقا به این خبرنگار گفتم شما دارید براي کی مصاحبه می کنید؟ براي بچه اي که
قرائتش هنوز درست نیست. هیچ کاري نکرده. فقط دارید بزرگش می کنید. این آدم سازي براي چه است؟ هر چی از دهنم در آمد،

 
گفتم.» 

احتمالا حجت الاسلام شاهرودي آن روز را با آسودگی از اینکه در مدح مهرشاد سهیلی سخنی نگفته و خبرنگاري را که به دنبال یک
روایت در تایید سهیلی بوده هم سنگ روي یخ کرده، به خانه می رود: «رفتیم و فردایش دیدیم یه مصاحبه مفصلی در مدح آقاي
مهرشاد سهیلی از من پخش کرده! رفتم توي سایت ها اعتراض کردم این مزخرفات چیست که پخش کرده اید؟ من این حرف ها را
نزدم. من علیه این بچه حرف زدم. خیلی صریح و مکشوف گفتم. نه اینکه به کنایه گفته باشم. بابا این خودشیفته است. دستش خالیه
و هیچ فعالیتی نداره؛ نه علم، نه سواد، نه اندوخته، نه شخصیت و نه سمت دولتی. گرفتید این را هوهو می بریش بالا که چی بشه؟»

 
می گوید: «حالا من به کی شکایت کنم؟» 

 
- می گویید به نقل از شما دروغ نوشته؟ 

-صددرصد؛ تمام مصاحبه اش جعل و دروغ است. به آن خانم گفتم تو یک خانم خبرنگار، اینقدر وضع مالیت خراب است که اومدي
براي این کار می کنی؟ نکن این کار رو. ما خودمون موسسه خیریه داریم. وقتی که تو (مهرشاد) پامیشی میري با موسسه اي که

 
وهمی است از همراه اول پول کاسبی می کنی، آبروي موسسه خیریه را می بري دیگه. مردم اعتمادشان سلب می شه.» 

از فرزند آیت االله شاهرودي می پرسم که سهیلی مدعی است در دیدارهایش با علما و مراجع از فقر و محرومیت سخن گفته. آیا

 
اینچنین است؟ پاسخ می دهد: «نه بابا. هیچی فقط یک گوشه می نشست و عکس می گرفت.» 

 
-عکاس اختصاصی دارد؟ 

 
- معمولا یا یک عکاس دنبالش بود یا دوربینش را می داد یکی از حاضران عکس بگیرد. 

تقریبا بعید است در قم سهیلی جایی برود و عکاس اختصاصی با خودش نبرد. در دیدارهایی که او همراه خانواده شهید لندي با مراجع
و مسئولان داشت، همواره یک عکاس همراهش بود. یکی از عکاس هاي قم، روایت جالبی از دیدار سهیلی با علما را برایم تعریف کرد:
«دوسال پیش یکی به من زنگ زد که فرمانده قرارگاه حضرت مهدي(عج) می خواهد به دیدار مراجع بیاید و تو بیا برایش عکس بگیر.
رفتیم دفتر آیت االله (... ) یکی از محافظان تا سهیلی را دید گفت به ما گفته بودند فرمانده قرارگاه حضرت مهدي(عج) قرار است بیاد!

 
اینکه سنی ندارد.» 

دیدار اول که تمام می شود، سهیلی به دیدار یکی دیگر از علما می رود: «سرتیم آقاي (... ) گفت به ما گفتند که فرمانده قراره بیاد. ما

 
گفتیم حتما درجه دار است. این بچه هم سن پسرمه.» 

یکی از دوستانش از دیدار سهیلی با آیت االله جوادي آملی هم چیزهایی شنیده: «به دفتر آیت االله جوادي آملی گفته بودند خانواده



شهید علی لندي قرار است براي دیدار بیایند. روز دیدار یک دفعه او اومده به نیابت از خانواده و در مورد جشنواره على لندي حرف
زده است. دفتر آیت االله جوادي آملی خفن شاکی بودن.» البته حق هم داشتند. در این دیدار به دلیل اطلاع خانواده شهید از

 
سوءاستفاده هاي سهیلی، پدر و مادر شهید شرکت نکردند. 

 
مهرشاد گیت 

مهرشاد سهیلی شاید در ابتدا پدیده به نظر می رسید اما او امروز چیزي فراتر از یک پدیده است، او بیشتر به یک رسوایی می ماند؛
رسوایی اي که هیچ کس نمی خواهد مسئولیت آن را برعهده بگیرد. مستقیم و باواسطه با تمام کسانی که سهیلی از آنها براي رسیدن
به این نقطه سوءاستفاده کرد، گفت و گو کرده ام. همه دیگري را مقصر جلوه می دهند و می گویند با فلانی عکس داشت و ما اعتماد
کردیم. به همین سادگی، مهرشاد با دست خالی و با سوءاستفاده، باعث وهن مفاهیم با ارزش در جمهوري اسلامی شده است. او مدعی
است که می خواهد به هم نسلانش اعتمادبه نفس بدهد اما در مطالبی که به سایت ها می فرستد، خود را تافته جدابافته در این
سرزمین معرفی می کند. در مطلبی با عنوان «با مهرشاد سهیلی بیشتر آشنا شویم» او «نمونه عینی تعریف اخلاص» و «یک هدیه و
فرصت استثنایی براي انقلاب و نظام» خوانده شده است. در این یادداشت سراسر پرتملق سایت «تهران رسانه» تلاش شده گفته شود
«این آقاي نوجوان با ما فرق می کند» و از همین رو بابت نامناسب بودن «حمایت هاي رسانه اي و تبلیغاتی از این فرزند انقلاب» ابراز
تاسف می کند. نویسنده این مطلب، او را «همچون گوهر و هدیه اي از طرف خداوند» به انقلاب خوانده و از همین رو خواسته «از این

 
فرزند انقلاب... به نیکی مراقبت و محافظت شود تا هم خودش همواره با دلی گرم قدم بردارد و هم الگویی باشد براي جوانان.» 

در نامه نگاري هایی که «گروه فرهنگی جهادي حضرت مهدي(عج)» با مقامات کشور داشته هم از ادبیاتی مشابه این یادداشت
استفاده شده است؛ ادبیاتی که در آن سهیلی آنچنان منشأ خدمات بسیاري بود که تحسین مراجع تقلید را برانگیخت. حالا اما بیرون
از این فضاي رپرتاژي برخی رسانه ها، ما با یک سهیلی دیگر مواجهیم که مشخص نیست با چندصدمیلیون و احتمالا چندمیلیارد چه
کرده است. مشخص نیست او درحال حاضر مدیریت چند کانون و گروه فرهنگی را برعهده دارد اما شیوه عملکردش آنچنان پرابهام و
پرتخلف بوده که هر دو مجموعه که او با آنها کار رسانه اي کرده است یا حساب شان مسدود شده یا لغو مجوز شده اند. براساس
جوابیه اداره تبلیغات اسلامی قم، سهیلی اساسا مسئولیت کانون فرهنگی امام صادق(ع) را برعهده نداشته است. علاوه بر این حداقل از
سه شنبه 28 دي ماه همین مجوز نیز ابطال شده است. مشخص نیست پس از ابطال این مجوز، سهیلی از چه طریقی منابع مالی در
اختیار داشته که به سایت ها و کانال هاي تلگرامی پربازدید، رپرتاژ آگهی چندمیلیونی می دهد؟ اینکه دو مجموعه او به همین سادگی
از میان برداشته می شوند، نشان می دهد از این ظرفیت ها براي سوءاستفاده هاي شخصی استفاده می کند. در کشور بیش از چندده
هزار گروه جهادي وجود دارند که سال ها و سال ها مشغول فعالیت جهادي در دوردست ترین نقاط کشور هستند و کوچک ترین

 
حاشیه هایی ندارند. امروز براي صیانت از همین گروه هاي جهادي باید با سهیلی و امثال او، شجاعانه و بی ملاحظه برخورد کرد. 

به نظر می رسد جز جلوگیري از فعالیت هاي غیرقانونی سهیلی، باید یک حسابرسی دقیق درباره اینکه کمک هاي جمع آوري شده به
کدام سمت هدایت شده اند نیز صورت بگیرد. علاوه بر اینها باید دید او با سربرگ کدام نهاد و سازمان با دستگاه هاي دولتی مکاتبه
داشته است؟ اکنون به خوبی می دانیم که او از برخی سازمان ها و ارگان ها کارت هدیه دریافت کرده؛ کارت هایی که پیدا کردن رد
آن جز از راه استعلام از نهادهاي مختلف ناممکن است. هنوز مشخص نیست این منابع مالی در کدام حساب ذخیره شده اند. اگر از
مهرشاد سهیلی به طور دقیق حسابرسی نشود و حفره هایی که او به سادگی از طریق آن درآمدزایی کرده مسدود نشوند، دیر یا زود

 
سودجویان دیگري نیز پا در راهی می گذارند که سهیلی رفته است. 

 
اداره تبلیغات اسلامی قم: مجوز کانون امام صادق(ع) ابطال گردید 



به استحضار می رساند در شماره 3507 مورخ 22/10/1400 آن روزنامه مطالبی با عنوان «من مهرشاد کل ایران را دور زدم» که در
قسمتی از مباحث مطرح شده، موضوعی را متوجه به این اداره نموده، به قلم یکی از خبرنگاران محترم درج گردیده است. مقتضی

 
است وفق ماده 23 قانون مطبوعات و به منظور روشن شدن اذهان عمومی متن ذیل عینا در همان صفحه به چاپ برسد. 

برابر اساسنامه تاسیس کانون فرهنگی تبلیغی، این اداره مجاز به صدور مجوز به اشخاص جهت فعالیت فرهنگی و تبلیغی طبق ضوابط
می باشد و در همین راستا و براساس درخواست آقاي وحید قنبري راد، مجوز اولیه به نام ایشان تحت عنوان «کانون فرهنگی و
تبلیغی امام صادق علیه السلام» صادر و بعد از کناره گیري و معرفی فرد جدید توسط نام برده، مسئولیت این کانون به آقاي مهدي

 
طالبی واگذار گردید. 

طبق مجوز صادره، محدوده فعالیت کانون منحصرا در قم بوده و مسئول کانون اجازه فعالیت در خارج از محدوده تعریف شده را

 
نداشته است. 

3- هیچ گونه مجوزي تحت عنوان «موسسه» به افراد فوق الذکر صادر نشده و مجوز صادره توسط این اداره صرفا با عنوان «کانون

 
فرهنگی، تبلیغی امام صادق علیه السلام» بوده است. 

ضمن تشکر از امعان نظر، در پایان به اطلاع می رساند براساس تخلفات صورت گرفته، مجوز فعالیت کانون نام برده ابطال گردیده

 
است. 

 
حسین على قمري نیا 

 
سرپرست اداره تبلیغات اسلامی شهرستان قم 

 
دیجی کالا: هیچ کمک مالی اي به مهرشاد سهیلی نکرده ایم 

پیرو انتشار گزارش «من مهرشاد! کل ایران را دور زدم» در شماره 3507 روزنامه فرهیختگان، مورخ 22 دي 1400 مهرشاد سهیلی
ادعایی مطرح کرد که از اساس نادرست است و دیجی کالا هیچ کمک مالی به ایشان نداشته است. واقعیت ماجرا این است که مهرشاد
سهیلی سال 98 در تماسی تلفنی با روابط عمومی دیجی کالا خود را «نماینده حرم حضرت معصومه(س)» معرفی و درخواست کمک
مالی براي برپایی موکب اربعین را به صورت شفاهی مطرح کرده بود. پس از پیگیري هاي واحد روابط عمومی صحت این ادعا محرز

 
نشد و با وجود اصرار ایشان، هیچ کمک مالی از سمت سازمان و مدیران دیجی کالا به حساب این شخص واریز نشده است. 

ادعاي مطرح شده در این گزارش، کذب محض است و از روزنامه محترم فرهیختگان درخواست می کنیم این موضوع را در شماره

 
آینده منعکس کند. 

منبع: روزنامه فرهیختگان



از قانون تا اجرا؛ راه سخت معلولان

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/11/04

همواره قسمت عمده منابع کشور صرف توسعه مشاغل موجود در جامعه یا ایجاد مشاغل جدید می شود تا به واسطه کاهش
بیکاري، اوضاع اقتصادي و اجتماعی کشور بهبود پیدا کند.

 
پرستو رفیعی خبرنگار 

همواره قسمت عمده منابع کشور صرف توسعه مشاغل
موجود در جامعه یا ایجاد مشاغل جدید می شود تا به
واسطه کاهش بیکاري، اوضاع اقتصادي و اجتماعی کشور

 
بهبود پیدا کند. 

روزنامه ایران:همواره قسمت عمده منابع کشور صرف
توسعه مشاغل موجود در جامعه یا ایجاد مشاغل جدید می
شود تا به واسطه کاهش بیکاري، اوضاع اقتصادي و
اجتماعی کشور بهبود پیدا کند. از سوي دیگر داشتن شغل

و گذران زندگی با کسب درآمد مکفی، از حقوق تک تک شهروندان یک جامعه محسوب می شود. افراد داراي معلولیت نیز از این
قاعده مستثنی نیستند و ایجاد شغل و فراهم کردن شرایط دستیابی آنها به مشاغل مختلف در راستاي خودکفایی و استقلال این گروه
از جامعه از اولویت هاي دولتمران به شمار می آید. در این راستا از دیرباز اقدامات بسیاري صورت گرفته که برخی بی نتیجه مانده و
برخی دیگر ثمر بخش بوده اند. تصویب قانون اختصاص سه درصد سهمیه اشتغال سازمان ها و نهادهاي دولتی به معلولان، روح تازه
اي در کالبد اشتغال معلولین دمید به طوري که بسیاري گمان می کردند مشکل استخدامی معلولین در مشاغل رسمی و دولتی با
تصویب این قانون برطرف خواهد شد. اما شواهد و نارضایتی برخی مسئولین و همچنین افراد داراي معلولیت نشان می دهد این قانون
نتوانسته آن گونه که باید مشکل اشتغال معلولین را کاهش دهد. البته به اعتقاد کارشناسان، این امر ناشی از ضعف قانون نیست بلکه
مشکل به نحوه اجراي آن توسط برخی نهادها، دستگاه ها و مؤسسات باز می گردد.محمدرضا شهبازي، مدیرکل دفتر توانمندسازي
سازمان بهزیستی کشور در گفت و گو با «ایران» از نحوه اجراي این قانون و برخی موانع موجود چنین می گوید: براساس ماده 15
قانون حمایت از حقوق معلولین تمامی دستگاه هاي دولتی، عمومی و همه سازمان ها، مؤسسات، شرکت ها، نهادهاي انقلابی،
شهرداري ها و بانک ها که از بودجه دولتی استفاده می کنند می بایست سه درصد از مجوزهاي استخدام خود را به افراد داراي

 
معلولیت اختصاص دهند. 

در سال هاي اخیر با هماهنگی و پیگیري هاي انجام شده توسط سازمان بهزیستی و پیگیري هاي مکرر سازمان اداري و استخدامی
کشور خوشبختانه در صددرصد مجوزهاي صادر شده براي استخدام در سازمان هاي دولتی سهمیه سه درصد استخدام معلولان لحاظ

 
شده است. 

وي با تأکید بر اینکه در حال حاضر هیچ دستگاه دولتی وجود ندارد که مجوز استخدام گرفته باشد اما سه درصد سهم معلولین در آن
لحاظ نشده باشد، می افزاید: در سال گذشته مجموعاً 1306 مورد سهمیه استخدامی براي 23 دستگاه اجرایی داشتیم که از این تعداد
961 مورد مربوط به سهمیه هاي سال 99 و 345 مورد نیز از سال هاي قبل ذخیره شده بود. چون سهمیه هاي تعیین شده براي
معلولین ستاره دار می شود به این شکل تخصیص می یابد که افراد در آزمون آن شرکت می کنند و با کسب حدنصاب نمره علمی



وارد مرحله مصاحبه می شوند. اگر شرکت کننده در مرحله مصاحبه مردود شود سهمیه خالی می ماند و براي دوره هاي بعد ذخیره

 
می شود. 

مدیرکل دفتر توانمندسازي سازمان بهزیستی در توضیح ستاره دار شدن سهمیه معلولین می گوید: تمام سهمیه معلولان از مجوزهاي
صادر شده براي دستگاه هاي دولتی ستاره دار شده به این معنا که فقط معلولان پس از قبولی در آزمون نهایی در آن رسته شغلی به

 
کار گرفته می شوند و هیچ دستگاه و سازمانی نمی تواند فرد دیگري را در آن رسته شغلی به کار گیرد. 

 
خروجی 40 درصدي استخدام معلولان در آزمون هاي استخدامی 

شهبازي تصریح می کند: براساس گزارش هاي به دست آمده از این 1306 سهمیه مجموعاً 503 نفر استخدام نهایی شده اند؛ این عدد
نشان می دهد در نهایت حدود 40 درصد این افراد توانستند مراحل را کامل طی کنند تا به استخدام سازمان ها و نهادهاي مربوطه
درآیند. در مورد سال جاري نیز تا امروز 13دستگاه اجرایی مجوز گرفته اند و سهمیه سه درصد مخصوص استخدام معلولین از آن
مجوز 1816 مورد است. این عدد مربوط به مجموع مجوز هاي سال جاري و باقی مانده مجوز دستگاه ها در سال هاي قبل است. از
این 13 دستگاه اجرایی در سال 1400 تنها وزارت علوم با 60 سهمیه استخدامی براي معلولان، آزمون استخدامی خود را برگزار کرده

 
است. البته مجوز هایی که براي وزارت بهداشت صادر می شود از این آمار جدا است. 

به گفته مدیرکل دفتر توانمندسازي سازمان بهزیستی، بسیاري از سهمیه هاي استخدام وزارت بهداشت و درمان نیز با وجود سهمیه
بالا خالی می ماند. وي در توضیح این موضوع می گوید: البته در زمینه وزارت بهداشت و درمان مشکل خاصی وجود ندارد، تعداد
مجوزهایی که این وزارتخانه می گیرد خیلی زیاد است اما باید افراد متخصص براي این مشاغل استخدام شوند. از این رو معمولاً
مجوزهاي این وزارتخانه به دلیل تخصصی بودن مشاغل مورد نیاز خالی می مانند. مثلاً اگراین وزارتخانه پزشک و پرستار استخدام می

 
کند باید فرد تخصص این رشته را داشته باشد تا بتواند آن سهمیه را از آن خود کند. 

وي تأکید می کند: ما در حال حاضر براي ستاره دار کردن سهمیه سه درصد استخدام سازمان هاي دولتی با مشکل جدي مواجه
نیستیم و سازمان اداري و استخدامی کشور توجه ویژه اي به این موضوع دارد و همکاري و دقت بالایی را در این زمینه اعمال می

 
کنند. 

 
دلیل نارضایتی معلولین چیست؟ 

با وجود اقدامات مطلوبی که در زمینه اشتغال افراد داراي معلولیت از طریق این قانون صورت گرفته اما همچنان نارضایتی هایی وجود
دارد و عملکرد برخی از دستگاه ها و وزارتخانه ها مانند وزارت آموزش و پرورش در این باره مورد اعتراض معلولین کشور قرار گرفته

 
است. به راستی مشکل کجاست؟ 

مدیرکل دفتر توانمندسازي سازمان بهزیستی در پاسخ به این سؤال می گوید: چند عامل باعث شده که این قانون آنگونه که مورد
توقع افراد داراي معلولیت بود اجرا نشود. نخستین عامل کسب حد نصاب نمره علمی در آزمون هاي استخدامی است. در توضیح این
مورد باید بگویم، معلولین در سنجش و کسب حد نصاب نمره علمی مانند سایر افراد جامعه در نظر گرفته می شوند. این درحالی است
که براي جانبازان کشور که در آزمون هاي استخدامی شرکت می کنند حدنصاب نمره علمی وجود ندارد. ما در سازمان بهزیستی
بسیار تلاش کرده ایم تا بتوانیم در این بخش براي معلولین تخفیف بگیریم. مثلاً 80 درصد حد نصاب نمره علمی افراد عادي براي

 
افراد داراي معلولیت محاسبه شود اما چون این موضوع نیازمند تصویب قانون است تاکنون موفق نشده ایم آن را به نتیجه برسانیم. 

وي اضافه می کند: از سوي دیگر افرادي که موفق به کسب حد نصاب نمره علمی می شوند که خوشبختانه تعداد زیادي هم هستند
باید توانایی انجام آن کار و تصدي آن شغل را از دیدگاه آن دستگاه اجرایی استخدام کننده داشته باشند. به این معنا که طبق آیین
نامه بند ز ماده 42 قانون مدیریت خدمات کشوري که به تصویب هیأت دولت رسیده است، اجازه و تأیید صلاحیت انجام کار فرد
جویاي کار به دستگاه اجرایی استخدام کننده سپرده شده است. از این رو اگر دستگاه اجرایی معتقد باشد که فرد معلول توانایی انجام
کار را ندارد، می تواند به راحتی او را استخدام نکند. به همین دلیل با وجود اینکه ما در کمیته ارزیابی این سازمان ها و دستگاه ها
نماینده اي داریم که از حق فرد معلول دفاع می کند اما چون تصمیم گیرنده نهایی دستگاه اجرایی است، در خیلی از موارد علیرغم
اینکه نمایندگان ما معتقدند که فرد معلول توانایی تصدي آن شغل و انجام فعالیت هاي مربوط به آن را دارد دستگاه اجرایی از

 
استخدام فرد سرباز می زند. متأسفانه قانون هم این اجازه را به آنها داده است که فرایند استخدام را منتفی اعلام کنند. 



 
در بخش نظارت بر اجراي قوانین استخدامی معلولان ضعف داریم 

شهبازي تصریح می کند: تمام دستگاه هاي دولتی، شرکت هاي دولتی، نهادهاي انقلابی و همچنین دستگاه هاي عمومی و غیردولتی
که از بودجه دولت استفاده می کنند می بایست قانون سه درصد سهمیه را رعایت کنند. اما متأسفانه خیلی از این مؤسسات قانون را
آنگونه که باید رعایت نمی کنند و متأسفانه ما از تخطی آنها بی اطلاع هستیم و علی رغم پیگیري ها و مکاتباتی که مکرراً انجام می
دهیم متوجه تخطی آنها نمی شویم. چون این مؤسسات مانند سازمان هاي دولتی نیستند که براي استخدام نیروي کار از سازمان

 
اداري و استخدامی کشور مجوز بگیرند. آنها قوانین خودشان را دارند و ما از نحوه استخدام نیرو در این مؤسسات بی اطلاع هستیم. 

وي استمداد از کمیته ماده 31 قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت را یکی از تلاش ها براي حذف تخطی این دسته از
مؤسسات و شرکت هاي دولتی که از بودجه دولتی استفاده می کنند عنوان می کند و می گوید: از طریق کمیته ماده 31 قانون
حمایت از حقوق معلولان که رئیس آن معاون اول رئیس جمهور و دبیر آن وزیر رفاه و رئیس دبیرخانه کمیته هم رئیس سازمان

 
بهزیستی کشور است پیگیري هایی صورت گرفته است تا بتوانیم شاهد اجراي قانون دراین بخش ها هم باشیم. 

مدیرکل دفتر توانمندسازي سازمان بهزیستی با تأکید بر اهمیت نقش سازمان اداري و استخدامی کشور در این موضوع می افزاید:
سازمان اداري و استخدامی کشور براساس ماده 15 حمایت از حقوق معلولین موظف به انجام اقدامات لازم براي اجرایی شدن این
قانون و همچنین نظارت بر نحوه اجراي آن است. خوشبختانه در بخش اجرا بسیار خوب عمل شده و همه مجوزها با اختصاص سهمیه
معلولین براي دستگاه هاي دولتی در نظر گرفته شده است. اما در بخش نظارت، متأسفانه اقدامی صورت نگرفته و این سازمان نظارت

 
بر حسن اجرا را وظیفه خود نمی داند. این درحالی است که قانون نظارت را برعهده این سازمان قرار داده است. 

وي اظهار می کند: همچنین براساس تبصره2 همین قانون بالاترین مسئول دستگاه اجرایی نهادهاي عمومی و غیردولتی، شهرداري
ها، بانک ها و... که مکلف به اجراي دقیق این ماده قانونی شده اند اگر به وظیفه خود عمل نکنند و از قانون تخطی کنند متخلف
محسوب می شوند. متخلفان حسب مورد با حکم مراجع ذیصلاح به مجازات تعزیري جزاي نقدي درجه 5 تا 8 موضوع ماده 19 قانون
مجازات اسلامی مصوبه اول اردیبهشت سال 92 و انفصال موقت یا دائم از خدمات عمومی، تنزل مقام یا محرومیت از انتصاب به پست
هاي حساس و مدیریتی یا اخراج از نهاد یا سازمان متبوع محکوم می شوند. این نشان می دهد قانون بسیار محکم و دقیق با متخلفان
این قانون برخورد می کند اما چون نهادي که باید این وظیفه را انجام دهد مطالبه گري نمی کند قانون به صورت کامل اجرایی نمی

 
شود که امیدواریم با پیگیري هایی که انجام می دهیم بزودي این قانون به طور کامل اجرایی شود. 

 
چالش هاي استخدام در آموزش و پرورش 

شهبازي در توضیح دلیل شکایات مکرر معلولین از رد صلاحیت استخدامی توسط وزارت آموزش و پرورش می گوید: مشکلی که با
آموزش و پرورش داشته ایم و البته در حال حاضر این مشکلات به شدت کاهش یافته این است که آموزش و پرورش هنوز افراد داراي

 
اختلالات بینایی شدید و خیلی شدید یا نابینایی و کم بینایی شدید رابه عنوان معلم نمی پذیرد. 

در واقع اگر تعداد اعتراضات نسبت به آموزش و پرورش بیشتر است به این دلیل است که هم تعداد مجوزهایی که براي استخدام می
گیرد زیاد است و هم اینکه گروهی مانند نابینایان را براي مشاغلی مانند دبیري، نمی پذیرد. البته توافق هاي متعددي با این سازمان

 
صورت گرفته و اتفاقات مثبتی هم افتاده اما هنوز به نتیجه قطعی نرسیده ایم. 

انتهاي پیام/



اجراي پروژه مدیریت تلفیقی کنترل عوامل خسارتزاي محصولات سبزي و

صیفی در عجب شیر

منبع: ایاناشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان عجب شیر از اجراي پروژه مدیریت تلفیقی کنترل عوامل خسارتزاي محصولات سبزي و صیفی

 
(IPM) در این شهرستان خبر داد. 

 
 

احمد اسلامی در گفتگو با خبرنگار ایانا در آذربایجان شرقی گفت: پروژه مدیریت تلفیقی درکنترل عوامل خسارتزاي محصولات سبزي
و صیفی (IPM) در سطح 4 هکتار از گلخانه هاي شهرستان با اولویت کشت گوجه فرنگی و خیار و با همکاري کلینیکهاي

 
گیاهپزشکی این شهرستان در سال 1400 اجرا شده است. 

وي ضمن اشاره به اینکه موقعیت جغرافیایی شهرستان عجب شیر باعث ایجاد شرایط کم آبی و خشکی شده است، به گونه اي که
مجموع بارندگی سالانه در سال 1399 به کمترین میزان خود رسیده بود ادامه داد: با توجه به شرایط کم آبی و مزایاي کشت گلخانه
اي مانند عملکرد بالاي تولید محصول، تولید خارج از فصل، کیفیت بالاي محصول تولیدي، مصرف کم آب، بخصوص در فصول

 
خشکسالی و ایجاد اشتغال شاهد افزایش سطح زیرکشت گلخانه اي در این شهرستان هستیم. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان عجب شیر به اهمیت توجه و صیانت از سلامت جامعه و تولید محصولات سالم ، اقدامات مدیریتی
مناسب براي کنترل آفات و بیماري ها اشاره کرد و افزود: روشهاي غیر شیمیایی کنترل آفات و بیماریها اعم از نصب کارتهاي زرد،
استفاده از تله هاي نوري و استفاده از تله هاي فرمونی در کنار کنترل شیمیایی با اولویت استفاده از سموم مجاز بکار برده شده از

 
جمله اقدامات مدیریت جهاد کشاورزي عجب شیر در این خصوص بوده است. 





پرداخت یارانه نهاده دانش براي تولید کنندگان به جهت افزایش بهره وري

تولید محصولات کشاورزي

منبع: ایاناشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/11/04

جلسه مشترك تشکل هاي بخش کشاورزي با رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان آذربایجان شرقی با حضور رئیس

 
سازمان جهادکشاورزي استان آذربایجان شرقی و تشکل هاي بخش کشاورزي در محل سازمان برنامه و بودجه استان برگزار شد . 

به گزارش خبرنگار ایانا در آذربایجان شرقی، رئیس سازمان نظام
مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان آذربایجان شرقی در
این نشست ضمن تشریح عملکرد این سازمان و ارائه گزارشی از
اقدامات صورت گرفته گفت: این سازمان 15 هزار نفر عضو
حقیقی و 600 عضو حقوقی در قالب مراکز خدمات کشاورزي
غیردولتی، شرکتهاي خدمات فنی، مهندسی و مشاوره اي،
پیمانکاران، ناظران گلخانه، شرکتهاي تخصصی آب و خاك و

 
فضاي سبز و امور اراضی و امکان سنجی ساماندهی شده است. 

شهرام شفیعی با اشاره بر اینکه وظایف تصدیگریهاي بخش کشاورزي به استناد قانون جامع دامپروري، قانون افزایش بهره وري،
دستورالعمل نظام گلخانه اي کشور در ارتباط با صدور مجوزها، تهیه طرح و نقشه، نظارت بر احداث و همچنین مسئولیت فنی تولید از
نظر کمی و کیفی به این سازمان واگذار گردیده است گفت: وظیفه سازمان بسترسازي حضور قانونمند کارشناسان و مهندسین در
مزارع با اعطاي گرید و پروانه اشتغال می باشد تا این کارشناسان بتوانند نقش خود را در افزایش بهره وري در واحدهاي تولیدي ایفا

 
کنند. 

وي گفت: زیرساختهاي مورد نیاز براي انتقال و اشاعه دانش و فن آوریهاي جدید در کشاورزي در استان با راه اندازي 80 مرکز

 
خدمات کشاورزي غیر دولتی در مراکز دهستانها از سوي سازمان فراهم شده است . 

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان ادامه داد: این مراکز بصورت خوداتکا و متکی به دانش و اطلاعات و
خدماتی که عرضه می کنند اداره شده و فعالیت می کنند دانش گستري، انتقال و اشاعه فن آوریها و روشهاي نوآورانه و جدید با هدف

 
افزایش بهره وري و توصیه هاي فنی در چارچوب خدمات تخصصی، براي ارایه خدمات به بهره برداران نیز از اهداف این مراکز است. 

وي افزود: توسعه همکاریهاي مشترك با شرکتهاي تولید کننده ایده و فناوریهاي جدید بخصوص شرکتهاي دانش بنیان در محیط
هاي تولید کشاورزي با هدف افزایش تولید، افزایش درآمد کشاورزان و توسعه پایدار یکی از برنامه هاي مهم سازمان نظام مهندسی

 
کشاورزي است.. 

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان در پایان خواستار پرداخت یارانه نهاده دانش در راستاي برنامه هاي



جدید اجراي هدفمندي یارانه ها در کنار سایر یارانه ها به بهره برداران و تولید کنندگان جهت افزایش میزان بهره وري تولید
محصولاات کشاورزي شد.



مگا پروژه هاي کشاورزي در فارس کلید می خورد

منبع: ایاناشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/11/04

سرپرست سازمان جهاد کشاورزي استان فارس گفت: اجراي مگا پروژه هاي کشاورزي در سطح این استان در دست پیگیري

 
است و امیدواریم در آینده نزدیک اقدامات عملیاتی این طرح ها آغاز شود. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان فارس، مجتبی دهقان پور در
نشست مدیران ستادي و مدیران کل دستگاه هاي وابسته به این
سازمان با نماینده ولی فقیه در این استان و رئیس کمیسیون
کشاورزي آب منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شوراي
اسلامی تصریح کرد: طرح کشت بافت خرما، تولید یک سم تحت
لایسنس شرکت نوارتیس و سینجنتا و پایانه صادراتی از جمله

 
این طرح ها است. 

این مقام مسئول با بیان اینکه در مسیر اجراي طرح پایانه صادراتی با یک مشکلاتی مواجه ایم، ابراز کرد: براي فاز دوم توسعه طرح
150 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارند که توانستیم این را از طریق ارتباط با وزارتخانه تامین کنیم؛ راه اندازي مزرعه مرغ مادر و تولید

 
بذور سبزي و صیفی نیز از دیگر طرح هایی است که در حال پیگیري اجراي آن هستیم. 

او با اشاره به اینکه استان فارس رتبه دوم در تامین امنیت غذایی کشور را به عهده دارد، ابراز کرد: این استان در تولید محصولات باغی

 
رتبه اول، محصولات زراعی رتبه دوم و محصولات دامی رتبه چهارم دارد. 

وي اظهار کرد: در سال زراعی جاري قریب به 36 هزار هکتار گندم آبی در قالب کشت قراردادي کاشت شده است که می تواند در
سال هاي آتی افزایش پیدا کند؛ 4132 نفر بهره بردار در این کشت قراردادي مورد مخاطب ما هستند که حالا باید سعی کنیم در

 
سال آینده این سطوح را بالا ببریم و این قول را خواهیم داد که بتوانیم این اعداد و ارقام را در سال آینده بیشتر کنیم. 

دهقان پور با بیان اینکه یکی از رویکردهاي خوبی که در استان فارس دنبال شده و جاي کار بسیار دارد بحث شیوه هاي جدید کشت
است، افزود: کشت روي پشته هاي پهن و بلند با توجه به اقلیم شکننده اي که استان فارس دارد می تواند تا 30 درصد کاهش مصرف

 
آب را در پی داشته باشد که ما 13هزار هکتار سطح زیر کشت را داریم. 

به گفته او؛ پذیرش آهنگ این نوآوري را باید گسترش دهیم تا در سال آینده با مساعی تولیدکنندگان سطح زیر کشت را بالاتر ببریم
چون یکی از روش هاي محبوب ما هست؛ کشت هاي کف کار نیز به ما کمک می کند تا حدود 700 تا هزار کیلوگرم در هر هکتار از

 
اراضی شور افزایش تولید را داشته باشیم. 



سرپرست سازمان جهاد کشاورزي استان فارس با اشاره به اینکه بالغ بر 515 میلیارد تومان تعهدمان در موضوع پرداخت تسهیلات
بوده است، ابراز کرد: در گام اول 375 میلیارد تومان تسهیلات را به بانک کشاورزي و 91 میلیارد تومان هم به صندوق کارآفرینی امید

 
معرفی کرده ایم. 

او اظهار کرد: منتظر این هستیم که این مجوز از طرف وزارتخانه به ما داده شود که براي گام دوم به مرحله بعدي هم افرادي که

 
متقاضی سرمایه گذاري در بخش هستند را معرفی کنیم. 

دهقان پور به موضوع دامدار کارت نیز پرداخت و تصریح کرد: سیاستی که وزارت جهاد کشاورزي در پیش گرفته این است که به ازاي
هر دام سنگین 700 هزار تومان و براي هر راس دام سبک 300 هزار تومان اختصاص داده بشود و سقفش هم 50 میلیون در نظر

 
گرفته شده است. 

به گفته وي؛ تا کنون 6840 متقاضی دامدار کارت در سامانه سیتا ثبت نام کرده اند که 86 فقره پرداخت شده است؛ این تسهیلات در
قالب تسهیلات ارزان قیمت 11 درصد است که فعلا در گام اول براي دامداران ما که دام سبک کمتر از 166 راس است و دامداران

 
سنگین یعنی آنهایی که گاو شیري هستند حدود 70 راس دام هستند این مجوز به ما داده شده و ما معرفی را انجام دادیم. 

دهقان پور به موضوع سیل اخیر جنوب استان فارس نیز اشاره کرد و افزود: در سیلی که در دي ماه اتفاق افتاد با حضور وزیر محترم
کشور در جنوب استان 544 میلیارد تومان خسارت برآورد کردیم؛ از ستاد مخاطرات کشور مبلغ خوبی قرار هست تخصیص داده شود

که محقق شود جاي امیدواري است و ما می توانیم یک سري خسارات مان را جبران کنیم.



مگاپروژه ها کلید می خورد

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/11/04

 
سرپرست سازمان جهاد کشاورزي فارس: رتبه دوم تأمین امنیت غذایی کشور هستیم 

 
مگاپروژه ها کلید می خورد 

 
دهقان پور: در مسیر اجراي طرح پایانه صادراتی با مشکلاتی مواجه هستیم 

سرپرست سازمان جهاد کشاورزي فارس گفت: اجراي مگاپروژه هاي کشاورزي در این استان در دست پیگیري است و امیدواریم در

 
آینده نزدیک اقدامات عملیاتی این طرح ها آغاز شود. 

مجتبی دهقان پور در نشست مدیران ستادي و مدیران کل دستگاه هاي وابسته به سازمان جهاد کشاورزي فارس با نماینده ولی فقیه
در این استان و رئیس کمیسیون کشاورزي آب منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شوراي اسلامی، عنوان کرد: طرح کشت بافت

 
خرما، تولید یک سم تحت لایسنس شرکت نوارتیس و سینجنتا و پایانه صادراتی از جمله این طرح هاست. 

او با بیان اینکه در مسیر اجراي طرح پایانه صادراتی با مشکلاتی مواجه هستیم، خاطرنشان کرد: براي فاز دوم توسعه طرح 150میلیارد
تومان اعتبار نیاز دارند که توانستیم این را از طریق ارتباط با وزارتخانه تأمین کنیم؛ راه اندازي مزرعه مرغ مادر و تولید بذور سبزي و

 
صیفی نیز از دیگر طرح هایی است که در حال پیگیري اجراي آن هستیم. 

سرپرست جهاد کشاورزي فارس با اشاره به اینکه این استان رتبه دوم در تأمین امنیت غذایی کشور را به عهده دارد، اظهار کرد: این

 
استان در تولید محصولات باغی رتبه اول، محصولات زراعی رتبه دوم و محصولات دامی رتبه چهارم دارد. 

دهقان پور اظهار کرد: در سال زراعی جاري قریب به 36هزار هکتار گندم آبی در قالب کشت قراردادي کاشت شده است که می تواند
در سال هاي آتی افزایش پیدا کند؛ 4132 نفر بهره بردار در این کشت قراردادي مورد مخاطب ما هستند که حالا باید سعی کنیم در

 
سال آینده این سطوح را بالا ببریم و این قول را خواهیم داد که بتوانیم این اعداد و ارقام را در سال آینده بیشتر کنیم. 

او با بیان اینکه یکی از رویکردهاي خوبی که در استان فارس دنبال شده و جاي کار بسیار دارد، بحث شیوه هاي جدید کشت است،
افزود: کشت روي پشته هاي پهن و بلند با توجه به اقلیم شکننده اي که استان فارس دارد، می تواند تا 30 درصد کاهش مصرف آب

 
را در پی داشته باشد که ما 13هزار هکتار سطح زیر کشت را داریم. 

به گفته سرپرست جهاد کشاورزي فارس، پذیرش آهنگ این نوآوري را باید گسترش دهیم تا در سال آینده با مساعی تولیدکنندگان
سطح زیر کشت را بالاتر ببریم، چون یکی از روش هاي محبوب ماست. کشت هاي کف کار نیز به ما کمک می کند تا حدود 700 تا

 
هزار کیلوگرم در هر هکتار از اراضی شور افزایش تولید را داشته باشیم. 

دهقان پور با اشاره به اینکه بالغ بر 515میلیارد تومان تعهدمان در موضوع پرداخت تسهیلات بوده است، خاطرنشان کرد: در گام اول

 
375میلیارد تومان تسهیلات را به بانک کشاورزي و 91میلیارد تومان هم به صندوق کارآفرینی امید معرفی کرده ایم. 

او اظهار کرد: منتظر این هستیم که این مجوز از طرف وزارتخانه به ما داده شود که براي گام دوم به مرحله بعدي هم افرادي را که

 
متقاضی سرمایه گذاري در بخش هستند، معرفی کنیم. 

دهقان پور به موضوع دامدارکارت نیز پرداخت و تصریح کرد: سیاستی که وزارت جهاد کشاورزي در پیش گرفته این است که به ازاي
هر دام سنگین 700هزار تومان و براي هر رأس دام سبک 300هزار تومان اختصاص داده بشود و سقفش هم 50میلیون در نظر گرفته

 
شده است. 



به گفته او، تاکنون 6840 متقاضی دامدارکارت در سامانه سیتا ثبت نام کرده اند که 86 فقره پرداخت شده است. این تسهیلات در
قالب تسهیلات ارزان قیمت 11 درصد است که فعلاً در گام اول براي دامداران ما که دام سبک کمتر از 166 رأس است و دامداران

 
سنگین یعنی آنهایی که گاو شیري هستند، حدود 70 رأس دام هستند این مجوز به ما داده شده و ما معرفی را انجام دادیم. 

دهقان پور به موضوع سیل اخیر جنوب فارس نیز اشاره کرد و گفت: در سیلی که در دي ماه اتفاق افتاد، با حضور وزیر محترم کشور
در جنوب استان 544میلیارد تومان خسارت برآورد کردیم؛ قرار است از ستاد مخاطرات کشور مبلغ خوبی تخصیص داده شود که

محقق شود و جاي امیدواري است و ما می توانیم یک سري خساراتمان را جبران کنیم.



فعالیت هاي کمیته امداد به کاهش جرایم کمک می کند

منبع: ایلناشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/11/04

رئیس کل دادگستري استان قزوین گفت: اگر خدمات کمیته امداد امام خمینی (ره) نباشد باید شاهد دو چندان شدن جرائم
و آسیب پذیري اجتماعی باشیم، زیرا در روایات داریم که فقر که براي انسان بیاید منشاء بسیاري از جرائم و آسیب ها خواهد

شد، در نتیجه در دیدگاه پیشگیري از وقوع جرم، خدمات کمیته امداد اهمیت ...

رئیس کل دادگستري استان قزوین گفت: اگر خدمات
کمیته امداد امام خمینی (ره) نباشد باید شاهد دو چندان
شدن جرائم و آسیب پذیري اجتماعی باشیم، زیرا در
روایات داریم که فقر که براي انسان بیاید منشاء بسیاري از
جرائم و آسیب ها خواهد شد، در نتیجه در دیدگاه
پیشگیري از وقوع جرم، خدمات کمیته امداد اهمیت بالایی

 
دارد. 

به گزارش خبرنگار ایلنا در قزوین، علی شعبانی در نشست
همایش وکیل مهربانی که شب گذشته در سالن اجتماعات دانشگاه بین المللی امام خمینی (ره) برگزار شد، بیان کرد: برگزاري این
برنامه را باید در جهت توسعه فرهنگ انفاق و نوع دوستی دانست و بی تردید تحقق آن اجر دنیوي و اخروي در پی خواهد داشت و

 
موجب ایجاد امید در بین اقشار آسیب پذیر خواهد شد. 

رئیس کل دادگستري استان قزوین ادامه داد: کانون وکلاء براي تحقق عدالت کمک کار دستگاه قضایی است و اعضاي کانون تاکنون

 
نیز با حس مسئولیت پذیري اجتماعی گام هاي خوبی برداشته اند که باید از این ظرفیت بیشتر استفاده شود. 

وي بیان کرد: خدمات کمیته امداد بسیار گسترده و گره گشا است، ولی لازم است رسانه ها تلاش و اهتمام داشته باشند تا خدمات
این نهاد را به اطلاع مردم برسانند و در اطلاع رسانی اعلام شده از سوي کمیته امداد 120 خدمت به عنوان خدمات ارائه شده به

 
مددجویان اعلام شد، که باید گفت کمیته امداد دولت کوچکی در خدمت رسانی به اقشار نیازمند و آسیب پذیر جامعه است. 

مقام ارشد قضایی استان قزوین تصریح کرد: در بسیاري از موارد ارتکاب جرم به دلیل عدم اشتغال و توانایی براي تامین مخارج و امرار

 
معاش است، از این رو باید از کمیته امداد امام خمینی (ره) براي خدماتش تشکر و قدردانی کنیم که مانع از بروز جرائم می شود. 

وي بیان کرد: در حوزه وکلا هم باید گفت این قشر اثرگذاري بسزایی در احیاي حق دارند و بازوي اجراي عدالت هستند، چراکه مردم

 
در مسائل و مشکلات حقوقی خود نمی توانند به بیان صحیح و درست به مشکل خود بپردازند. 

شعبانی ادامه داد: در بحث پزشکی شاید بتوان از علائم بیماري به درد پی ببریم ولی در امور حقوقی باید در کنار توضیحات با بیان

 
درست ارائه شود، که وکیل و حقوقدانان می تواند گفته هاي مختلف را با چند جمله به صورت صریح، روان و شایسته بیان کنند. 



وي اظهار کرد: در پرونده هایی که وکیل از سوي طرفین انتخاب شده است، دستگاه قضا با سهولت بیشتري به امر رسیدگی پرداخته و

 
نتیجه نیز به عدالت نزدیک تر بوده است. 

رئیس کل دادگستري استان قزوین ادامه داد: شاید بسیاري از مردم اطلاع ندارند که وکلاي نیکوکار هم داریم که در جهت خیر و

 
نیکوکاري گام برمی دارند، که از این حیث نیز باید از وجود چنین وکلایی تقدیر کنیم. 

شعبانی خاطرنشان کرد: شاید اینگونه عنوان شود که برخی از وکلا در مسیر صلح و سازش حرکت نکنند و شاید این موارد بسیار

 
ناچیز و انگشت شمار باشد، ولی واقع امر این است که بسیاري از وکلا اصول انسانی را بر سایر امور ترجیح می دهند. 

 
در پایان این مراسم از 60 وکیل حامی و خیر استان قزوین تجلیل شد. 

انتهاي پیام/



اعتبارات مصوب دولت براي جبران خسارت سیل در جنوب فارس اعلام شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/11/04

گروه استان ها - مدیرکل مدیریت بحران استانداري فارس از اختصاص اعتبارات مصوب دولت براي جبران خسارت سیل در
جنوب فارس خبر داد.

گروه استان ها - مدیرکل مدیریت بحران استانداري فارس
از اختصاص اعتبارات مصوب دولت براي جبران خسارت

 
سیل در جنوب فارس خبر داد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شیراز ، در پی وقوع سیل
در دي ماه در جنوب استان فارس بسیاري از منازل، زمین
هاي کشاورزي، دام ها، راه هاي مواصلاتی و معابري شهري
و روستایی آسیب دید و تخریب شد همچنین وقوع سیل و
آبگرفتگی معابر و بارش هاي سیل آسا در مناطق جنوبی
فارس علاوه بر خسارت هاي مالی به منازل، تاسیسات و راه

 
هاي مواصلاتی سبب آسیب دیدگی افراد و جان باختن 5 نفر نیز شد. 

براساس آمار رسمی اعلام شده از سوي استانداري فارس سیل اخیر در جنوب استان فارس بیش از 500 میلیارد تومان به بخش

 
کشاورزي و بالغ بر 1300 میلیارد تومان به بخش هاي زیر بنایی و زیرساخت هاي آب، برق، گاز و مخابرات خسارت وارد کرد. 

همچنین هزار و 380 واحد مسکونی شهري و روستایی در سیل تخریب شده و نیازمند بازسازي و احیا هستند و در این راستا وعده
ارائه تسهیلات تعمیر و بازسازي و اسکان موقت، از طریق بنیاد مسکن داده و قرار شد که دولت نیز بخشی از مصالح ساختمانی را به

 
صورت رایگان در اختیار مردم سیل زده قرار دهد. 

 
608 میلیارد تومان براي زیرساخت ها 

در همین راستا خلیل عبداللهی، مدیرکل مدیریت بحران استانداري فارس در گفت وگو با خبرنگار تسنیم اظهار داشت: روز گذشته
جلسه ستاد مدیریت بحران استان فارس در شهرستان لارستان با حضور مدیر کل بحران استان، مدیران کل دستگاه هاي اجرایی

 
استان و فرمانداران شهرستان هاي لارستان، لامرد، خنج، گراش، اوز، مهر با موضوع ابلاغ اعتبارات مصوبه هیئت دولت تشکیل شد. 

وي با بیان اینکه در این جلسه وضعیت و رفع مشکلات دستگاه ها در خدمت رسانی به مناطق سیل زده جنوب استان بررسی شد،
گفت: بر این اساس اعتبارات دولت براي جبران خسارت سیل در جنوب فارس مصوب و ابلاغ شده که در این جلسه به آن رسیدگی

 
شد. 



عبداللهی با بیان جزئیات این مصوبات افزود: 608 میلیارد تومان براي جبران خسارت و بازسازي زیرساخت ها اختصاص پیدا کرده که
در شهرستان هاي سیل زده هزینه می شود همچنین 158 میلیارد تومان نیز براي ساخت و مقاوم سازي مسکن اختصاص داده شده

 
است. 

مدیرکل مدیریت بحران استانداري فارس بیان کرد: تسهیلات براي ساخت مسکن هم در نقاط شهري و هم روستایی تعلق می گیرد

 
که بر این اساس براي مسکن شهري 5 به صورت 5 درصد و براي مسکن روستایی به صورت 4 درصد محاسبه می شود. 

 
20 هزار میلیارد تومان براي جبران خسارت به بخش کشاورزي 

وي با بیان اینکه در سیل اخیر کشاورزي جنوب نیز آسیب جدي دیده است، عنوان کرد: در این راستا و براي جبران خسارت به بخش
کشاورزي امهال وام هاي کشاورزي به مدت 3 سال مصوب شده است و علاوه بر آن نیز 20 هزار میلیارد تومان تسهیلات با سود 4

 
درصد براي کشاورزان این منطقه در نظر گرفته شده است. 

عبداللهی درباره آخرین وضعیت شهر بیرم نیز تصریح کرد: شهر در ثبات است و کمک ها براي بازگشت زندگی مردم به وضعیت قبل

 
از سیل ادامه دارد، تلاش همه استان بر این است که خسارت سیل هر چه سریع تر جبران شود. 

میزان خسارت در شهر "بیرم" بیش از دیگر شهرها و روستا بود؛ به گونه اي که حسین حسین زاده نماینده مردم لارستان در مجلس
آنچه در بیرم رخ داده را یک فاجعه دانست.حسین زاده معتقد است که همه دستگاه ها و نهادها باید تلاش کنند درد مردم کاهش یابد

 
و امیدواریم که مصوبات سفرهاي مسئولان کشوري هرچه سریعتر اجرایی و عملی شود. 

این وضعیت موجب شد تا وزیر کشور نیز براي شنیدن صداي مردم بیرم به این منطقه سفر کند که وحیدي پس از حضور چندساعته
در بیرم به مردم گفت که نگران نباشند و خسارت ها جبران می شود، وزیر کشور نیز وعده هایی براي جبران خسارت به این منطقه

 
داد. 

 
براي بیرم؛ همه پاي کار آمدند 

علاوه بر اعتبارات مصوب دولت دیگر دستگاه ها و نهادها نیز در جبران خسارت سیل مشارکت کردند؛ از جمله محمد ترکمانه،
مدیرعامل بنیاد برکت نیز ضمن بازدید از این منطقه قول هایی به مردم داد که اهم آنها عبارتند از: اهداي دام و لوازم خانگی به
بخشی زیادي از آسیب دیدگان، اعطاي 50 میلیارد تومان تسهیلات به پروژه هاي اشتغال زایی، تعمیر مدارس و مشارکت در بازسازي
منازل، تامین بخشی از هزینه اختصاص سی تی اسکن به بیرم و خودرو آتش نشانی به درز و سایبان، اختصاص 500 میلیون تومان به
شهرداري بیرم براي بازسازي زیرساخت ها، تامین جهیزیه کامل نوعروسان در مناطق سیل زده، اهداي مخازن آب روستایی و شهري و

 
در اختیار گذاشتن ماشین آلات براي اجراي طرح هاي آبخیزداري و ساخت سیل بند. 

همچنین در ادامه این روند اکبر نیکزاد رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی صبح چهارشنبه به منظور بازدید از مناطق سیل زده جنوب

 
فارس و اتخاذ تصمیمات لازم براي کمک رسانی به سیل زدگان براي تعمیر و بازسازي منازل مسکونی به لارستان رفت. 

نیکزاد پس از بازدید از نقاط سیل زده گفت: با توجه به خسارت ایجادشده پیشنهادي مبنی بر ارائه 200 میلیون تومان وام، 30
میلیون تومان کمک بلاعوض، 20 میلیون تومان کمک معیشتی و 20 میلیون تومان به منظور اسکان موقت به هر خانوار به هیئت



 
دولت داده شده که درصورت تایید و تصویب اجرایی خواهد شد. 

رئیس بنیاد مسکن همچنین خاطرنشان کرد: کار بازسازي منازل که از چند روز پیش آغاز شده با فوریت انجام می شود و درباره

 
آواربرداري و معابر نیز اقدامات لازم انجام شود. 

 
نماینده مردم ایرانشهر در مجلس: ضعف زیرساخت و تجهیزات خسارت سیل را در بلوچستان دوچندان کرد 

 
خسارت سیل به خط لوله انتقال خوراك پالایشگاه ستاره خلیج فارس 

 
خسارت سیل به مناطق "رودبار جنوب" استان کرمان به روایت تصویر 

بنیاد مستضعفان و کمیسیون عمران مجلس نیز براي جبران خسارت سیل پاي کار آمدند.در همین راستا محمود رضایی، معاون
هماهنگی امور عمرانی استانداري فارس از بررسی مناطق سیل زده استان در کمیسیون عمران مجلس و پرداخت تسهیلات 200

 
میلیون تومانی براي بازسازي واحدهاي تخریب شده از سیل خبر داد. 

وي ضمن ارائه گزارشی از جلسه با کمیسیون عمران و ارائه آخرین وضعیت جنوب فارس به نمایندگان عضو این کمیسیون گفت:
تاکید کمیسیون عمران مجلس براي تعریف بخشی از بودجه 1401 براي تامین هزینه مقاوم سازي بناهاي فرسوده بود که در این

راستا مقرر شد در استان فارس اعتبارات بیشتري جهت مقاوم سازي و ساخت بناهاي تخریب شده از سیل پرداخت شود.



فلفل ایرانی با یک سوم قیمت توسط کشور ثالث وارد روسیه می شود

منبع: نود اقتصاديشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان گفت: 407 کانتینر در بیش از یک ماه گذشته با مجموع 6 هزار و 412 تن
فلفل دلمه اي با دریافت گواهی سلامت رسمی دولت و با تائید سازمان حفظ نباتات به سایر کشورهاي حوزه اوراسیا

صادرشده و با یک سوم قیمت گذشته صادر شده که به طور مجدد این محصول به روسیه برگشته است.

به گزارش «نود اقتصادي»، احمدرضا رئیسی زاده، مدیر امور باغبانی
سازمان جهاد کشاورزي اصفهان اظهار داشت:حدود 580 هکتار از
گلخانه هاي استان معادل 25 درصد آن به کاشت فلفل دلمه اي
اختصاص دارد که مقدار زیادي از فلفل دلمه اي کشور در اصفهان
تولید و در این استان سورت و بسته بندي و صادر می شود و استان
هاي هم جوار ازجمله یزد، فارس، کرمان، هرمزگان و مرکزي و تهران

 
دیگر محصولات را تولید می کنند. 

وي اظهار داشت: به طور متوسط روزانه 300 تن محصول فلفل دلمه اي صادر می شود که حدود 200 تن از این محصولات تولید

 
استان اصفهان و 100 تن آن مربوط به استان هاي دیگر بوده است. 

رئیسی زاده اضافه کرد: مرز روسیه از 40 روز گذشته تاکنون بر روي صادرات فلفل دلمه اي از استان اصفهان بسته شده است و این

 
محصول از طریق چهار مرز دیگر با انجام آزمایش هاي لازم به کشورهاي حوزه اوراسیا صادر می شود. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان خاطرنشان کرد: 407 کانتینر در بیش از یک ماه گذشته با مجموع 6 هزار و 412
تن فلفل دلمه اي با دریافت گواهی سلامت رسمی دولت و با تائید سازمان حفظ نباتات به سایر کشورهاي حوزه اوراسیا صادرشده و با

 
یک سوم قیمت گذشته صادر شده که به طور مجدد این محصول به روسیه برگشته است. 

وي بیان کرد: پیش از این فلفل دلمه اي به طور متوسط باقیمت هر کیلو 30 هزار تومان از تولیدکننده براي صادرات خریداري می
شد، اما در زمان حاضر این محصول با قیمت هشت تا 12 هزار تومان خریداري می شود در صورتی که هزینه تولید آن بین 12 تا 17

 
هزار تومان است. 

رئیسی زاده افزود: مقر رشده که هیاتی از روسیه از گلخانه هاي اصفهان دیدن کند و براي این منظورفهرست گلخانه ها و اقدامات
عملیاتی انجام شده در این گلخانه ها به آن ها ارائه شده است ازنظر فنی و اجرایی، دفاتر کنترل سلامت محصول و لیست آزمایش ها،

 
آمادگی کامل در استان وجود دارد. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان گفت: جلسه هاي مشترکی براي پیگیري امور در 40 روز گذشته برگزارشده و

 
اطلاع رسانی لازم توسط فرمانداري هاي تمام شهرستان ها به تشکل ها شده که کنترل تولید از مبدأ را لحاظ کنند. 



وي اظهار داشت: فلفل دلمه اي منبع بسیار خوب آنتی اکسیدان و ویتامین ث و آ است که شایسته است پزشکان و متخصصان تغذیه
مصرف این محصول را به مردم توصیه کنند تا مصرف سرانه فلفل در کشور افزایش پیدا کند البته لازم است اطلاع رسانی لازم در این

 
خصوص از طریق رسانه ها انجام شود. 

رئیسی زاده بیان کرد: در زمان حاضر سطح گلخانه هاي استان اصفهان 2 هزار و 275 هکتار است که 91.7 درصد آن به کاشت
محصولات سبزي و صیفی اختصاص دارد و حدود 8.3 درصد این گلخانه ها به کاشت گل و گیاهان زینتی اختصاص دارد که پنج هزار

 
و 280 واحد تولیدي را شامل می شود. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان اضافه کرد: با توجه به سیاست هاي دولت در راستاي حمایت از واحدهاي گلخانه
اي، صرفه جویی در مصرف آب، افزایش تولید در سطح، اشتغال دائمی و ارزآور و صادرات محور بودن آن، روند توسعه گلخانه هاي

 
استان اصفهان از 20 سال گذشته سیر صعودي داشته است. 

وي در پایان گفت: هم اینک 185 هزار نفر در بخش کشاورزي استان اصفهان فعالیت می کنند و 11 درصد از اشتغال و هفت درصد

 
از تولید ناخالص ملی استان به بخش کشاورزي اختصاص دارد. 

منبع: سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان



دیگر مجوز صید ترال به چینی ها را نمی دهیم

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/11/04

رئیس کمیسیون کشاورزي مجلس خاطر نشان کرد: از آنجاییکه صید ترال اکو سیستم دریایی را به خطر میاندازد مجلس به
خصوص کمیسیون کشاورزي مانع این صید شد و قرارداد 25 ساله ایران و چین نیز باعث نخواهد شد که مجوز صید ترال به

چینی ها داده شود.

رئیس کمیسیون کشاورزي مجلس خاطر نشان کرد: از آنجاییکه صید ترال اکو سیستم دریایی را به خطر میاندازد مجلس به
خصوص کمیسیون کشاورزي مانع این صید شد و قرارداد 25 ساله ایران و چین نیز باعث نخواهد شد که مجوز صید ترال به چینی ها

 
داده شود. 

رئیس کمیسیون کشاورزي مجلس خاطر نشان کرد: از آنجاییکه
صید ترال اکو سیستم دریایی را به خطر میاندازد مجلس به
خصوص کمیسیون کشاورزي مانع این صید شد و قرارداد 25
ساله ایران و چین نیز باعث نخواهد شد که مجوز صید ترال به

 
چینی ها داده شود. 

محمدجواد عسگري در پاسخ به این پرسش که آیا بعد از قرارداد 25 ساله ایران و چین، دوباره شاهد صید ترال چینی ها در ایران
خواهیم بود؟ گفت: مطالعه و بررسی ها بر روي قرارداد 25 ساله صورت گرفته است و در مجموع این قرارداد منافع 2 کشور را دنبال
می کند. در حوزه صید ترال کمیسیون کشاورزي به طور خاص ورود کرده است. در راستاي منافع آینده تامین پروتئین دریایی باید با

 
تدبیر عمل کنیم و با برنامه جلو برویم که مشکلی پیش نیایید. 

نماینده مردم فارس ادامه داد: در شرایط فعلی صید ترال، از سوي چینی ها اتفاق نخواهد افتاد البته اگر ظرفیت حوزه آبزیان بیش از

 
حد شود ممکن است این مجوز به آنها داده شود که بتوان از آن در راستاي صادرات و ارزآوري استفاده کنیم. 

 
به گفته عسکري، در شرایط فعلی و با توجه به ذخایر دریایی، صید ترال از سوي چینی ها صورت نخواهد گرفت. 

این نماینده مجلس یادآور شد: صید ترال چینی ها با یک بی برنامه گی صورت می گرفت و می توان گفت که در این صید کف دریا به
عبارتی جارو می شد و اکوسیستم دریا را به خطر می انداخت، از این رو مجلس به خصوص کمیسیون اقتصادي از این موضوع

 
جلوگیري کرد. 

وي در پاسخ به این پرسش که آیا این سخن درست است که برخی مافیاي گوشت می خواهند با بالا بردن نرخ گوشت قرمز در بازار
داخلی واردات گوشت را توجیه پذیر کنند؟ گفت: ظرفیت ما در حوزه پروتئین به خصوص گوشت قرمز قابل توجه است و بسترسازي



خوبی صورت گرفته است پیش بینی شده می شود با توجه به اینکه تولیدات پروتئین قرمز اشتغال زایی قابل توجه دارد روز به روز به
سمت تولید بیشتر می رویم که دیگر نیاز به واردات نداشته باشیم.



بستر براي مهارت آموزي دانشجویان بیکار در البرز فراهم است

بستر براي مهارت آموزي دانشجویان بیکار در البرز فراهم است

منبع: کرج رساشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي البرز ارائه مهارت هاي فنی و حرفه اي به فارغ التحصیلان بیکار دانشگاهی را اولویت ویژه
مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان عنوان کرد و گفت: بستر براي جذب این افراد در کارگاه هاي مهارت آموزي البرز فراهم

است.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي البرز ارائه مهارت هاي فنی و حرفه اي به فارغ التحصیلان بیکار دانشگاهی را اولویت ویژه مراکز

 
آموزش فنی و حرفه اي استان عنوان کرد و گفت: بستر براي جذب این افراد در کارگاه هاي مهارت آموزي البرز فراهم است. 

بهزاد غفاري روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، از جمعیت پرشمار بیکاران فارغ التحصیل دانشگاه ها به عنوان یک چالش حاد
اجتماعی نام برد و افزود: انتظار می رود با حضور دانشجویان در دوره هاي آموزش فنی و حرفه اي زمینه براي ایجاد اشتغال و ورود

 
تدریجی آنان به بازار کار مهیا شود. 

وي در ادامه با اشاره به اجراي طرح ایجاد مرکز توانمندسازي مهارتی دانشجویان و فارغ التحصیلان در دانشگاه علمی کاربردي خانه

 
کارگر ساوجبلاغ که روز گذشته افتتاح شد، گفت: با افتتاح این مرکز به تدریج مسیر براي ایجاد اشتغال دانشجویان هموار می شود. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي البرز گفت: در این مرکز دانشجویان و دانش آموختگان افزون بر دوره هاي نظري و عملی آکادمیک

 
حین تحصیل، مهارت هاي فنی و حرفه اي مرتبط یا دلخواه را فرا می گیرند. 

غفاري یکی از ویژگی هاي ایجاد این گونه مراکز در دل دانشگاه ها را بهره گیري دانشجویان از تجربیات و مشاوره هاي اساتید مجرب

 
عنوان کرد و افزود: این اقدام آینده شغلی آنان را به نوعی تضمین می کند. 

وي ادامه داد: با تاسیس و توسعه اینگونه مراکز در دانشگاه ها، دانشجویان از سه فرآیند مهم «نیاز سنجی مهارتی» ، «توانمند سازي»
و «ارایه خدمات مشاوره شغلی» برخوردار می شوند و بدین ترتیب بستر براي ایجاد اشتغال و ورود بدون دغدغه و نگرانی این جوانان

 
تحصیلکرده به بازار کار مهیا خواهد شد. 

استان البرز با هفت شهرستان تابعه داراي هشت مرکز دولتی با 100 مربی و 450 مرکز آزاد آموزش فنی و حرفه اي است.



دیدار نماینده ولی فقیه در استان و استاندار مازندران با مراجع تقلید در قم

منبع: شمال نیوزشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/11/04

شمال نیوز : آیت االله محمدي لائینی، نماینده مقام معظم رهبري در استان و سیدمحمود حسینی پور، استاندار مازندران با
همراهی حجت الاسلام کاظمی، مشاور استاندار در امور روحانیت، حجت الاسلام ابراهیمی، رییس ستاد اقامه نماز استان و

عباس زارع، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی مازندران با مراجع تقلید در قم دیدار ...

شمال نیوز : آیت االله محمدي لائینی، نماینده مقام معظم رهبري در استان و سیدمحمود حسینی پور، استاندار مازندران با
همراهی حجت الاسلام کاظمی، مشاور استاندار در امور روحانیت، حجت الاسلام ابراهیمی، رییس ستاد اقامه نماز استان و عباس زارع،

 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی مازندران با مراجع تقلید در قم دیدار و گفتگو کردند. 

شمال نیوز: آیت االله محمدي لائینی نماینده ولی فقیه و حسینی پور استاندار
مازندران ، حجت الاسلام ابراهیمی، رییس ستاد اقامه نماز استان و عباس زارع،
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی مازندراندر سفر به قم با جمعی از مراجع عظام
تقلید دیدار و در خصوص برگزاري کنگره بین المللی غدیر و ملی آیت االله

 
کوهستانی (ره) گفتگو کردند. 

به گزارش شمال نیوز، جمعی از اعضاي نخستین کنگره بین المللی «راهکار هاي
گسـترش فرهنگ غدیر و نهج البلاغه در جهان» با حضور در بیت حضرت آیت االله العظمی جوادي آملی با ایشان دیدار و گفتگو

 
کردند. 

آیت االله العظمی جوادي آملی در این دیدار که آیت االله محمدي لائینی نماینده ولی فقیه در استان مازندران و استاندار نیز حضور

 
داشتند در سخنانی گفت: جریان غدیر یک موهبت الهی بود که متاسفانه به دست کسانی افتاد که آن را به سقیفه تبدیل کردند. 

وي ادامه داد: پیامبر (ص) فرمود «الَنَظَرُ عَلی وَجْهِ عَلیّ عِبادَة» نگاه کردن به علی (ع) عبادت است؛ به عبارت دیگر نگاه کردن به علی

 
(ع) مانند نگاه کردن به کعبه است! این مقام چنین شخصیتی است. 

آیت االله جوادي تاکید کرد: ما نیز امروز با غدیرشناسی باید مانع از انحراف این جریان و گزند رسیدن به آن باشیم؛ لذا کتاب تمام نهج
البلاغه باید عمومی شود تا شخصیت علمی حضرت امیر (ع) به صورت کامل شناخته شود چرا که بسیاري از فرمایشات حضرت در

 
نهج البلاغه سید رضی نیست. 

آیت االله العظمی جوادي آملی ابراز داشت: به همت خیرین باید این مهم صورت بگیرد و کتاب تمام نهج البلاغه به متخصصان و
محققان عرضه شود و آنان نیز این کتاب را تدریس کنند. تاکید همیشگی ما این بوده و هست که هم غدیر و هم نهج البلاغه بایستی

 
درسی شوند. 

در ابتداي این دیدار دکتر ظریف منش، مدیر عامل بنیاد بین المللی غدیر و حجت الاسلام عباسعلی ابراهیمی، دبیر اجرایی کنگره بین
المللی گسترش فرهنگ غدیر و نهج البلاغه، گزارشی از اقدامات صورت گرفته در راستاي برگزاري این کنگره، خدمت معظم ارائه



 
نمودند. 

گفتنی است «بنیاد بین المللی غدیر» با انگیزه معرفی فرهنگ نورانی غدیر و مصحف شریف نهج البلاغه، نخستین کنگره بین المللی
«راهکار هاي گسـترش فرهنگ غدیر و نهج البلاغه در جهان» را با همکاري دفتر نماینده ولی فقیه، استانداري، حوزه هاي علمیه،

 
دانشگاه ها، نهادها، مراکز علمی، فرهنگی استان مازندران، برگزار خواهد کرد. 

ایشان در ادامه در خصوص عالم وارسته آیت االله کوهستانی سخنانی مطرح کرد و گفت: آیت االله کوهستانی به معناي واقعی کلمه

 
نشان داد عالم کیست و چه ویژگی هایی باید داشته باشد. ایشان یمشی بالعلم بود، بیان و بنانش علم بود. 

وي افزود: انسان هاي وارسته نیازي به جهاد و تحمل زحمت براي کنترل نفس خود ندارند؛ آیت االله کوهستانی اینچنین بود، به آسانی

 
راه مستقیم را می پیمود و براي او این مساله حل شده بود، چون دنیا در نظر وي سهل شده بود. 

آیت االله العظمی جوادي آملی ابراز امیدواري کردند: شخصیت هایی مثل آیت االله کوهستانی اثرگذار هستند که امیدواریم آثار ایشان

 
بیش از گذشته منتشر و در دسترس علاقمندان قرار بگیرد. 

 
مهمترین کار مدارس و دانشگاه ها تربیت نیروي کار ماهر و متخصص 

آیت االله جوادي آملی همچنین گفت: استان مازندران دو خصیصه ممتاز دارد؛ اول نعمت هاي فراوانی است که خداي سبحان به این

 
استان عطا کرده که زمینه اقتصادي خوبی را براي این استان فراهم کرده است در واقع مازندران استان زرخیز و سرزمین برکت است. 

وي افزود: خصیصه دوم این استان این است که مردم بزرگ و بزرگوار و تاریخ پرافتخاري دارد. وجود امنیت، برکات الهی فراوان، مردم
ولایتمدار و سابقه تاریخی درخشان، این فرصت را فراهم کرده که استان مازندران زمینه بالقوه خوبی براي پیشرفت و توسعه داشته

 
باشد و اگر این اضلاع را جمع کنیم اداره کردن این استان کار آسانی است. 

آیت االله جوادي آملی خاطرنشان کرد: مهمترین کار این است که مدارس و دانشگاه هاي ما نیروي کار ماهر و متخصص مورد نیاز
کشور را تربیت کنند طوري که این فرد تحصیل کرده بتوانند براي خود کار و اشتغال فراهم کنند. آموزش و پرورش و دانشگاه ها باید

 
بتوانند فارغ التحصیلان خود را طوري تربیت کنند که این فارغ التحصیلان بتوانند خود را اداره کنند. 

 
بستر توسعه اقتصادي در مازندران فراهم است 

در ابتداي این دیدار استاندار مازندران گزارشی از شرایط اجتماعی و اقتصادي استان و نیز گزارشی از برنامه ها و طرح هاي توسعه

 
اقتصادي استان مازندران ارائه کرد. 

همزمان با فرارسیدن ولادت با سعادت حضرت فاطمه زهرا (س)، آیت االله محمدي لائینی، نماینده مقام معظم رهبري در استان و
سیدمحمود حسینی پور، استاندار مازندران با همراهی حجت الاسلام کاظمی، مشاور استاندار در امور روحانیت، حجت الاسلام
ابراهیمی، رییس ستاد اقامه نماز استان و عباس زارع، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی مازندران با آیت االله العظمی جوادي آملی از

 
مراجع تقلید در قم دیدار و گفتگو کردند. 



استاندار مازندران در این دیدار با ارائه گزارشی از وضعیت استان گفت: با توجه به نیازمندي هایی که امروز در استان وجود دارد تقاضا
داریم که حضرتعالی کمی بیشتر از ابعاد مختلف به مسائل موجود در استان عنایت فرمایید، به این علت که استان مازندران در شرایط
خاص و ویژه قرار دارد. وي مشکل نرخ رشد جمعیت استان را مسئله مهمی عنوان کرد و افزود: از بعُد نرخ رشد جمعیت، آمار
دلچسبی در استان وجود ندارد. از طرفی استان مازندران استان مهاجرپذیري است و مهاجران داخلی و خارجی فراوانی در این استان
سرمایه گذاري می کنند و این امر یک نگرانی را براي مجموعه مدیران استان ایجاد کرده. اخیراً هم بعد جمعیت استان در دستور کار

 
جلسه شوراي فرهنگ عمومی قرار گرفت. به نظر می رسد استان مازندران با تهدید نسلی مواجه است و باید براي آن کاري انجام داد. 

حسینی پور به مسئله وضعیت معیشت مردم هم اشاره و خاطرنشان کرد: استان مازندران علیرغم ظاهر خوبی که دارد به دلیل
برخورداري از مواهب طبیعی؛ ولی وضعیت معیشتی مردم در آن چندان رضایت بخش نیست و بایستی در حوزه توسعه اقتصادي،

 
تحولاتی را در استان رقم بزنیم. 

وي خاطرنشان کرد: رئیس جمهور محترم نگاه ویژه اي به استان مازندران دارد و دستور فرموده که علت این عقب ماندگی بررسی
شود. همچنین مقام معظم رهبري نیز در آخرین سفر خود به استان فرمودند استانی که جنگل و دریا دارد معنی ندارد که فقیر داشته
باشد؛ در صورتی که وضعیت معیشتی مردم در حال حاضر مناسب نیست. در حوزه توسعه اقتصادي اقدامات خوبی را شروع کرده ایم و

 
امیدوارم به نتیجه برسیم. 

استاندار مازندران به پتانسیل هاي موجود در استان اشاره کرد و افزود: با توجه به ظرفیت هاي موجود در استان و نیروي انسانی
مناسب و اینکه 45 درصد از جمعیت استان را جمعیت روستایی تشکیل می دهد می توانیم کار هاي فوق العاده اي در این زمینه
انجام دهیم. متاسفانه قبل از انقلاب روستا هاي ما هیچ امکاناتی نداشتند در حالی که جمهوري اسلامی امکانات مورد نیاز را به روستا
ها آورد، اما روستا ها خالی از سکنه هستند؛ به دنبال آن هستیم که مهاجرت معکوس به روستا ها را رونق بخشیم. روستا هاي ما مورد
توجه قرار نگرفتند به این دلیل که روستایی نمی داند با تولیدات خود چه کار کند؛ بنابراین برنامه ریزي کرده ایم که یکسري از روستا
ها را به برخی از امکانات مجهز کنیم تا بتوانیم به طور تضمینی محصولات آن ها را پیش خرید کنیم تا کشاورزان براي ماندن در

 
روستا انگیزه پیدا کنند. 

استاندار مازندران به بحث صنعتی کردن کشاورزي هم اشاره کرد و گفت: 11 درصد سهم غذایی کشور را استان مازندران تامین می
کند که می توانیم آن را تا 25 درصد هم افزایش دهیم. بستر موجود است، اما بستر سیاست هاي صنعتی کردن کشاورزي موجود

 
نیست. این مورد هم در دستور کار قرار گرفته 

وي به بهره مندي از سهم دریا هم اشاره و خاطرنشان کرد: علی رغم برخورداري استان مازندران از 470 کیلومتر حریم دریایی،
متاسفانه اقتصاد دریا در این استان فعال نیست. در سفر اخیر رئیس جمهور 5 قرارداد دریایی مختص استان مازندران تصویب شد که
اگر محقق شوند اتفاقات خیلی خوبی در این استان خواهد افتاد. همچنین بخشی از تجارت منطقه اوراسیا از طریق کشورهایی، چون
روسیه در حال انجام است در حالی که بندر امیرآباد مازندران به دلیل اینکه تنها بندر ریلی این منطقه است، پتانسیل خوبی دارد تا

 
بخشی از این تجارت از طریق بندر امیرآباد انجام شود. 

وي تصریح کرد: حوزه شیلات نیز یکی از مهم ترین بخش هایی است که باید در آن اقدامات مهمی صورت گیرد. خاویار مازندران

 
مورد قبول بسیاري از کشور ها است و می توان در این حوزه توسعه صادراتی خوبی را داشته باشیم. 

حسینی پور استفاده از منابع طبیعی جنگل را نیز یکی از راه هاي توسعه اقتصادي خواند و گفت: متاسفانه علی رغم اینکه بسیاري از



کارخانجات کاغذ کشور در استان موجود هست، اما براي تهیه مواد اولیه آنها؛ چوب از خارج از کشور وارد می کنیم در حالی که باید

 
در این حوزه نیز در استان خودکفا شویم. 

وي خاطرنشان کرد: مبحث مهم دیگر؛ گردشگري استان مازندران است که با توجه به برخورداري از دریا و جنگل می تواند بستر
مناسبی براي این زمینه باشد. به دنبال این هستیم که مازندران را به مرکز گردشگري جهان اسلام تبدیل کنیم چرا که 400 میلیون
شیعه اي که از سراسر دنیا به ایران می آیند معمولا به سراغ مشهد و قم می روند در حالی که اگر یک مرکز تفریحی جهان اسلام در

 
مازندران موجود باشد می تواند به بستر بسیار خوبی براي درآمد زایی حوزه گردشگري تبدیل شود. 

استاندار مازندران افزود: در حوزه صنایع کوچک و تبدیلی هم به دنبال این هستیم که این صنایع را به روستا ها ببریم و در زمینه
صنایع مادري مثل نساجی که در سال هاي اخیر آسیب فراوانی دیده اند اقدامات ترمیمی را انجام دهیم. اگر بگوییم توسعه اقتصادي
در استان مازندران بدون پیوست فرهنگی باید انجام شود ممکن نخواهد بود؛ بنابراین دنبال این هستیم که از پتانسیل نیرو هاي

 
انسانی و افراد بزرگ در حوزه فرهنگ براي توسعه این امر استفاده بکنیم. 

وي توجه به معضلات اجتماعی را هم مهم خواند و گفت: متاسفانه آمار طلاق، اعتیاد، خودکشی و سایر معضلات اجتماعی در استان
بالا است و در تلاش هستیم تا از وجود جامعه روحانیت استان که بالغ بر 7 هزار نفر هستند در این زمینه استفاده کرده و شاهد شکل
گیري انسجام تشکیلاتی در این راستا باشیم. امیدوارم بتوانیم استان مازندران را همانگونه که مهد علویان در گذشته بود؛ به شرایط

 
قبل برگردانیم. 

آیت االله لایینی نماینده ولی فقیه در مازندران هم در این دیدار گفت: کنگره غدیر نهج البلاغه از طرف بنیاد بین المللی غدیر سال

 
آینده در مازندران برگزار می شود و مقدمات کار انجام شده است. 

وي افزود: یک کنگره بین المللی دیگر تحت عنوان 50 مین سالگرد آیت االله کوهستانی نیز در شهرستان بهشهر برگزار می شود که

 
کار هاي علمی خوبی صورت گرفته است و پیش کنگره این کنگره را دو هفته آینده در مشهد خواهیم داشت. 

 
دیدار با آیت االله نوري همدانی 

دیدار استاندار و نماینده ولی فقیه مازندران با مراجع تقلید در قمنماینده ولی فقیه در مازندران و استاندار در ادامه سفر خود در قم به

 
محضر آیت االله نوري همدانی از مراجع تقلید رسیدند. 

آیت االله نوري همدانی در این دیدار آیت االله کوهستانی را عالمی متواضع خواند و گفت: ایشان در طول حیات خود همیشه در کنار

 
مردم بودند و دیگر علما باید از خصلت رفتاري و سبک زندگی ایشان چیزهاي زیادي بیاموزند. 

ایشان در ادامه به هدف دشمنان براي تفرقه افکنی مسلمانان اشاره کرد و افزود: استکبار جهانی در صدد هست تا با حذف نمادهاي

 
فرهنگی ملتها تفکر مسموم خود را به جوانان القا کنند. 

استاندار مازندران نیز در دیدار با آیت االله نوري همدانی که با حضور نماینده ولی فقیه در استان برگزار شد، گفت: مازندران، مهد

 
علماي برجسته و سرزمین شهداي والامقام است. 



سید محمود حسینی پور گفت: خداوند بزرگ را شاکر هستیم که در این روز بزرگ و خجسته، زیارت حضرتعالی نصیبمان شد و از

 
نماینده ولی فقیه در استان تشکر می کنیم که زمینه دیدار با حضرتعالی را فراهم نمودند. 

حسینی پور با بیان این که مازندران یک ایران کوچک است، افزود: بعد از مشهد مقدس، مازندران بیشترین مسافر را در طول سال به

 
میزان 35 میلیون نفر به خود اختصاص داده است و طی سال، حدود 200 هزار نفر مسافر خارجی به مازندران می آیند. 

وي با اشاره به این که مازندران 11 درصد تولیدات غذایی کشور را عهده دار است، تصریح کرد: بخش اعظم بازار مرکبات کشور هاي

 
اوراسیا را مازندران در اختیار دارد. 

استاندار از ظرفیت هاي والاي استان در این دیدار سخن گفت و یادآور شد: با عنایت به مساعد بودن زمینه و اولویت حوزه کشاورزي

 
در مسیر توسعه مازندران، برنامه اعتلاي بخش کشاورزي در استان را در دستور کار داریم. 

وي گردشگري را از دیگر مزیت ها و اولویت هاي استان عنوان کرد و گفت: گردشگري، یک بستر و فرصت اقتصادي بسیار مهم براي

 
مازندران محسوب می شود و براي شکوفایی این بخش نیز برنامه داریم. 

استاندار حضور علماي برجسته و بزرگ را یک فرصت مغتنم براي مردم ولایتمدار مازندران دانست و اظهار داشت: آموزه هاي شهداي
انقلاب، دوران دفاع مقدس و شهداي مدافع حرم، که با تاسی از مکتب والاي حسینی (ع) و فاطمی (س) و درس آموزه هاي عالمان
برجسته به میدان خطیر ایثار و شهادت رهسپار شدند و جان خود را براي صیانت از اسلام ناب محمدي (ص) در کف اخلاص نهادند،

 
براي همیشه در تاریخ ما ماندگار خواهد بود. 

حسینی پور، افزود: در ایامی که شهید سلیمانی در جبهه مقاومت نبرد سنگینی را با دشمن داشتند، رزمندگان مازنی حضور

 
چشمگیري در سنگر هاي دفاع از حریم حرم آل االله (علیهم السلام) داشتند و بیشترین شهداي مدافع حرم را تقدیم کردند. 

وي گفت: مازندران مهد علویان و تاریخ مردم مازندران درخشان است و علاقه مردم استان به علما، ریشه در باور هاي دینی آنان و

 
اعتقاد آنان به جایگاه علم و فقاهت دارد. 

استاندار ابراز داشت: تشییع پیکر مبارك شهداي گمنام طی هفته هاي اخیر در مازندران بیانگر این موضوع است که مردم شهید پرور
استان همچنان، ثابت قدم پاي آرمان هاي انقلاب اسلامی و میثاق خود با شهداي عزیز و پیروي از منویات رهبرمعظم انقلاب ایستاده

اند.



پشت پرده زندگی در کمپ هاي ترك اعتیاد مازندران / بهزیستی مازندران :

بررسی می کنیم !

منبع: شمال نیوزشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/11/04

شمال نیوز : کمبود غذا ، نبود روان شناس ، توسل به خشونت و دادن قرص متادون یا مشابه آن تقریبا تجربه مشترك
بسیاري از افرادي است که تجربه کمپ هاي اعتیاد را دارند

شمال نیوز : کمبود غذا ، نبود روان شناس ، توسل به خشونت و دادن قرص متادون یا مشابه آن تقریبا تجربه مشترك بسیاري

 
از افرادي است که تجربه کمپ هاي اعتیاد را دارند 

شمال نیوز: « معتادان جنایتکار نیستند، بلکه قربانی شرایط هستند. آنان در دام بیماري خطرناکی به نام اعتیاد گرفتار شدند و براي
نجات از آن نیازمند کمک به معناي واقعی و به دور از خشونت با اتخاذ شیوه هاي رفتاري و درمانی در چارچوب علمی هستند؛ چیزي

 
که در کمپ هاي ترك اعتیاد مازندران کمیاب است». 

به گزارش شمال نیوز به نقل از ایرنا، این جملات را یک جوان رهایی یافته از اعتیاد می گوید؛ کسی که بیش از 10 بار سابقه حضور
در کمپ هاي متعدد ترك اعتیاد را دارد. محمدعلی اهل شهرستان جویبار است. سه سال پیش موفق به ترك اعتیاد شد و اکنون
شاغل است . وقتی به گذشته اش نگاه می کند به این نتیجه می رسد که یکی از عوامل مهم طولانی شدن دوره اعتیادش نوع

 
برخوردهایی است که در کمپ هاي اعتیاد با او می شد. 

می گوید : بار اول که خانواده مرا به کمپ ترك اعتیاد سپردند اصلا به فکر ترك نبودم. کمپ برایم تبدیل به اسارتگاه شده بود و واقعا
هم با من مثل اسیر برخورد می کردند. اندك احساس غرورم را در من شکستند. وقتی یک ماه را تمام کردم و بیرون آمدم ، حالا یک
درد دیگر به مجموعه دردهایی که مرا به اعتیاد کشانده بود ، اضافه شده بود. برخوردي که در کمپ با من شده بود این احساس را در
من تقویت کرد که یک تکه آشغال بیشتر نیستم. این فکر آزارم می داد و نمی توانستم با آن کنار بیایم. بار دیگر به اعتیاد روي آوردم

 
و این بار بیشتر مصرف می کردم تا فکر تحقیر دوران کمپ سراغم نیاید. 

محمدعلی در طول بیش از یک ساعتی که صحبت می کند ، حتی یک جمله مثبت در باره کمپ هایی که تجربه کرده بود بر زبان
نمی آورد. اول فکر کردم آنچه می گوید تجربه اش از کمپ هاي غیرمجاز است که تعدادش در مازندران کم نیست و هیچ نظارتی هم
بر آنها وجود ندارد ، ولی تاکید می کند که در باره نوع مجاز حرف می زند و ادامه می دهد : درست است که بازدید از کمپ، محسوس
و نامحسوس صورت می گیرد ، اما در این مکان ها باید نظارت دائمی و همه جانبه باشد، چون برخی افرادي که در این مراکز کار می

 
کنند، گاه براي کنترل اوضاع حتی به زور متوسل می شوند. 

چگونه ممکن است در کمپ هایی که نظارت بر آنها صورت می گیرد ، چارچوب هاي استاندارد رعایت نشود؟ چه اتفاقی رخ می دهد
که فرد معتاد وقتی با خشونت یا کمبود در کمپ مواجه می شود آن را به بازرسان گزارش نکند ؟ محمدعلی پاسخ این پرسش ها
اینگونه می دهد : « از آنجا که فرد بیمار داراي اعتیاد در وضعیت شکننده روحی و جسمانی قرار دارد و فاقد اعتماد به نفس کافی
است ، بویژه این که بیشترشان با اجبار خانواده به کمپ آورده می شوند ، خود را مستحق آن می دانند که تحقیر شوند. رفتارهاي آزار

 
دهنده و تحقیر کننده برایشان عادي است و به همین دلیل هم در بازرسی ها چیزي نمی گویند. 



محمدعلی سال 97 در یکی از کمپ هاي ترك اعتیاد درمان شد و اکنون با گذشته سه سال همچنان پاك است. او که وارد دهه 50
زندگیش شده ، 15 سال به تریاك اعتیاد داشت. چند سالی زمان نیاز بود تا اعضاي خانواده از جمله همسرش بفهمند که معتاد است.
از زمانی که پی به اعتیادش بردند ، تنها چاره کار را در سپردنش به کمپ ترك اعتیاد دیدند. پس از این که 10 بار کمپ هاي مختلف

 
را تجربه کرد ، بار یازدهم موفق به ترك شد و اکنون در کارگاه سورتینگ مرکبات در جویبار کار می کند. 

پرسشم را در باره این که چگونه بار یازدهم در کمپ موفق به ترك اعتیاد شد ، اینگونه پاسخ می دهد : این بار خودم خواسته بودم در
حالی که دفعات قبل با اجبار به کمپ می رفتم. قبل از این که آخرین بار به کمپ بروم ، نگاهی به زندگیم کردم . دیدم هیچ چیزي
برایم باقی نمانده است. زندگیم در فقر و فلاکت می گذشت. همه اینها شاید برایم قابل تحمل بود ولی یک چیز دیگر برایم قابل تحمل
نبود. نمی دانم چرا تا قبل از این مرحله به این موضوع فکر نکرده بودم. یک روز وقتی همسرم از سر کار شالیزاري برگشت ، نگاهش
کردم . دیدم خستگی از سر و صورتش می بارد. به دستانش نگاه کردم که تازه گل و لاي شالیزار را شسته بود. از خودم بدم آمد.
دستانش چروکیده و زمخت شده بود. دلم به درد آمد و انگار یک ندایی از درون به من نهیب زد که اگر به خودت رحم نمی کنی ، به
این زن رحم کن. اشک در چشمانم جمع شد. دلم می خواست سرم را به دیوار بکوبم تا متلاشی شود. آن شب خوابم نبرد. صبح خودم

 
را به کمپ رساندم و عهد کردم این بار آخري باشد که با کمپ می روم و همینگونه هم شد. 

محمدعلی که اکنون در کنار شغلش در سورتینگ مرکبات ، به عنوان مشوق ترك اعتیاد در منطقه لاریم جویبار فعالیت دارد ، هر از
گاهی به کمپ هاي ترك اعتیاد در نقاط مختلف استان مازندران می رود و به همین دلیل هم اطلاعاتش از این کمپ ها جزیی و زیاد
است. می گوید : وضعیت کمپ ها اصلا براي ترك اعتیاد بویژه براي جوانان و نوجوانان مناسب نیست و هیچ تغییري در آنها طی چند

 
سال گذشته ایجاد نشده است. اولین مشکلی که پیش از همه در این کمپ ها محسوس است ، مشکل کمبود غذا است. 

او که تجربه کمبود و بی کیفیت بودن غذا در کمپ ها را تجربه کرده ، ادامه می دهد : با وجود این که در بسیاري از این مراکز ماهانه
2 میلیون و 500 هزار تومان از فرد معتاد یا خانواده اش وجه دریافت می شود و همچنین خیران زیادي هم با پرداخت هاي نقدي و
غیرنقدي به کمک مدیران این کمپ ها می آیند ، اما غذا به اندازه کافی در این مراکز یافت نمی شود و به نوعی غذاي معتادان در
وعده هاي غذایی صبحانه، ناهار و شام، نان و کمی پنیر و یا یک ملاقه عدسی بیشتر نیست و به هیچ عنوان از نظر تغذیه به معتادان

 
رسیدگی نمی شود و حتی غذاهایی که به آنان می دهند زیاد کیفیت ندارد و به نوعی از سر اجبار لب به این غذاها می زنند. 

دومین مشکل از نظر محمدعی در کمپ هاي ترك اعتیاد عدم توجه به درد کشنده اي است که معتاد در روزهاي نخست می کشد.
می گوید : با وجود این که در زمان ترك اعتیاد، معتاد درد بسیاري را در استخوان هاي بدنش احساس می کند ، اما هیچکس در این
کمپ ها به آدم هاي بیمار توجه ندارد و به جاي آنکه صحبت هاي دلگرم کننده اي بشنود در برخی مواقع با عصبانیت و با تندي با
آنها برخورد می شود. حتی امکانات اولیه اي مانند دوش آب گرم و یا سرویس بهداشتی مناسب در کمپ ها وجود ندارد. در واقع
معتاد در این کمپ ها به عنوان بیمار مورد توجه قرار نمی گیرد بلکه به عنوان رانده شده و سرباري با او برخورد می شود و به همین

 
دلیل هم اگر کسی پررویی کند ، فحش هم می شنود. 

سومین مشکل از نگاه این نجات یافته از اعتیاد ، معتاد سازي برخی از افراد با دادن قرص بدون نظارت پزشک است. محمدعلی توضیح
می دهد : در مراکز ترك اعتیاد مازندران باید دادن قرص هاي مُسکن یا قرص متادون ممنوع باشد ، اما در برخی از این مراکز قرص به
معتاد می دهند تا از شرش خلاص شوند. نتیجه این می شود که بعد از مدتی فرد معتاد نه تنها ترك نمی کند بلکه به متادون اعتیاد
پیدا می کند. حتی گاهی اینگونه کارها توجیه هم می شود. مثلا می گویند متادون بخوري بهتر از این است که تریاك بکشی چون
هم ضررش کمتر است و هم هزینه کمتري می برد. یا به فرد می گویند تو با سرعت نمی توانی ترك کنی و بهتر است قرص مصرف

 
کنی و بعدا کم کم کنار بگذاري . 



مشکل بعدي که محمدعلی روي آن انگشت می گذارد ، نبود روان شناس در کمپ ها و به کارگیري معتادان ترك کرده به عنوان
مشاور است. می گوید : نبود روانشناس در این مراکز سبب می شود تا با خشونت معتادان کنترل شوند. وقتی کنترل کمپ با
عصبانیت برخی معتادان تازه وارد دچار مشکل می شود، دیگر کمک زبانی مشاوران داراي تجربه ترك اعتیاد به کار نمی آید و از این

 
به بعد این خشونت است که کنترل را باز می گرداند. 

 
خشونت در ترك اعتیاد معنا ندارد 

آنچه محمدعلی در باره کمپ هاي اعتیاد می گوید ، مورد تایید بسیاري از افرادي است که تجربه رفتن به این مکان ها را دارند. برخی
از افراد حتی ادعاي ورود موادمخدر به داخل کمپ را هم مطرح صحبت می کنند. یا رشوه دادن و بیرون رفتن از کمپ براي مصرف
موادمخدر هم ادعاي دیگري است که توسط برخی از معتادان داراي تجربه کمپ مطرح شده است. البته هیچ یک از این ادعاها قابل
تایید یا تکذیب نیست. کمبود غذا ، نبود روان شناس ، توسل به خشونت و دادن قرص متادون یا مشابه آن تقریبا تجربه مشترك

 
بسیاري از افرادي است که تجربه کمپ هاي اعتیاد را دارند. 

دکتر شقایق ملک زاده، روانشناس و مشاور خانواده در گفت و گو با ایرنا ضمن تاکید بر این که ترك اعتیاد یک پروسه علمی و پزشکی
است که باید حتما مورد توجه قرار گیرد ، می گوید : به هیچ عنوان اتخاذ رویکردهاي تجربی و سنتی و اعمال خشونت در ترك

 
اعتیاد، کارساز نیست بلکه باید روش هاي روزامد را در مراکز و کمپ هاي ترك اعتیاد لحاظ کرد. 

وي تصریح کرد: افرادي که به دام اعتیاد گرفتار می شوند به طور عمده با مشکلات رفتاري و شخصیتی مواجه هستند و به هیچ عنوان
اعمال رفتارهاي خشونتی در کمپ نه تنها کمکی به درمانشان نمی کند ، بلکه اعتماد به نفس اندك این افراد بیمار هم سرکوب می

 
شود و بعد از رهایی از زندگی موقت مراکز ترك اعتیاد، شاید مشکلات دیگري بعدها برایشان به وجود آید. 

ملک زاده گفت : نگهداري از فرد معتاد مانند نگهداري نوزاد حساس است و باید در زمان ترك و بعد از ترك تا سال هاي سال با
ملاطفت و میدریت با او رفتار شود. شاید لازم باشد حتی میزان پولی که در جیبش وجود دارد ، مدیریت شود و به صورت مستمر و
مداوم در کلاس هاي روان شناسی و مقابله با آسیب هاي اجتماعی دوره بگذراند ، اما متاسفانه در کمپ هاي ترك اعتیاد مازندران این

 
شرایط وجود ندارد. 

این روان شناس و مشاور خانواده تصریح کرد: برخوردهاي خشن آسیب هاي بیشتر روانی را در پی دارد و به افزایش قدرت اعتیاد
منجر می شود. باید نظارت ها از مراکز کمپ اعتیاد استان افزایش یابد تا شاهد برخورد قهرآمیز با بیمار حتی به صورت موردي هم

 
نباشیم. 

 
لزوم اداره علمی کمپ هاي ترك اعتیاد 

در کنار پرهیز از رفتارهاي خشن در نگهداري و درمان معتادان در کمپ هاي ترك اعتیاد، روانشناسان معتقدند باید با رویکردهاي

 
علمی و رفع مشکلات زیرساختی، براي فردي که با اراده خود براي درمان بیماري اعتیاد خود به کمپ می روند ، اقدام شود. 

دکتر مرجانه صبوري، روانشناس و مشاور خانواده در گفت و گو با ایرنا گفت : بهره گیري از ظرفیت افرادي که تجربه ترك اعتیاد را
دارند بسیار ارزشمند است ، اما نباید در این مراکز مدیریت کار را به آنان سپرد چرا که این افراد از مبانی علمی و پژوهشی رفتار با



معتادان چندان اطلاعاتی ندارند و باوجود تاثیرگذاري موقت در ترك اعتیاد ، در بلندمدت به خاطر بلد نبودن مهارت هاي

 
گفتاردرمانی، فرد را به سمت اعتیاد دوباره سوق می دهند. 

وي افزود : این افراد باتجربه در ترك اعتیاد تنها می توانند با تقویت جنبه هاي حمایتی و هدایتی، روند درمان را تسهیل کنند اما به

 
طور قطع باید متخصصان در مراکز ترك اعتیاد فعالیت داشته باشند. 

صبوري گفت : با گروهی که در فضاي مجازي با تلاش برخی از مشاوران و روانشناسان و همچنین افرادي که اکنون از بیماري اعتیاد
در مازندران رهایی یافتند، به صورت ماهانه جلساتی را برگزار کنیم و متاسفانه بسیاري از کمپ هاي ترك اعتیاد در مازندران با

 
مشکلات فراوانی از نظر فقر زیرساختی تا نیروي انسانی کاربلد مواجه هستند. 

این روانشناس خاطر نشان کرد: به هیچ عنوان از نظر تغذیه، محل نگهداري و همچنین رفتاري با معتادان درکمپ هاي مازندران اقدام

 
مناسبی صورت نمی گیرد. 

وي، اعتیاد را مانند بسیاري از بیماري هاي روانی و جسمی دنباله دار دانست که حتی پس از ترك نیز فرد به ظاهر بهبودیافته را رها
نمی کند و تاکید کرد: از همین رو ضروري است که در این مراکز کارشناسان و خُبرگان فعالیت داشته باشند و تحقیقات نشان می
دهد که از مجموع 50 هزار نفري که در 6 سال اخیر در مراکز ترك اعتیاد مازندران درمان شدند حدود 75 درصد آنها دوباره به سمت

 
مصرف مواد مخدر بازگشتند و دلیل این موضوع هم اداره سنتی این کمپ ها و فقدان رویکردهاي علمی در این مراکز است. 

 
جاي خالی نظارت ها 

از سوي دیگر باوجود مشکلات ریز و درشتی که در کمپ هاي ترك اعتیاد استان مازندران وجود دارد اما بسیاري از کارشناسان و
صاحب نظران از نبود نظارت بر این مراکز گلایه دارند و معتقدند کمپ هاي ترك اعتیاد به شرطی می توانند موثر باشند که تحت

 
نظارت جدي قرار گیرند. 

عضو هیات علمی گروه روانشانسی و مشاوره دانشگاه مازندران در گفت و گو با ایرنا گفت : آنچه که نگرانی از فعالیت برخی مراکز ترك
اعتیاد را حساس می کند شیوه رفتاري و درمانی، به کار گیري روش هاي غیرقابل قبول براي ترك، رفتارهاي نامتعارف و حتی گاهی

 
غیرانسانی در برخی از این کمپ ها است که ضرورت ساماندهی آنها را گوشزد می کند. 

دکتر تورج عباسی افزود: کمپ درمانی ترك اعتیاد بر اساس قوانین و مقررات می بایست داراي مجوز فعالیت، مسوول فنی، مددکار،
پزشک و امکانات مورد نیاز درمانی دیگر باشد و پروتکل درمانی را نیز رعایت کند اما عده اي این کمپ ها را در مازندران فقط منبع

 
درآمدي براي خود می دانند. 

وي تصریح کرد: درمان اعتیاد چندوجهی است و ترك مصرف مواد به تنهایی براي درمان کامل و کافی نیست و باید کیفیت نحوه
رسیدگی به این معتادان باجدیت بررسی و واکاوي شود و مسوولان در این ارتباطات حساسیت به خرج دهند و بهزیستی به عنوان

 
متولی این حوزه دغدغه مند باشد. 

عباسی خاطر نشان کرد: در کنار ترك اعتیاد باید با رفع موانع اداري و اجراي طرح هاي قانونی مواردي همچون دغدغه اشتغال،
حمایت هاي عاطفی و روانی، رفع مشکلات اقتصادي، آموزش مهارت هاي زندگی و مهارت هاي اجتماعی و پذیرش فرد از سوي



خانواده و جامعه هم صورت پذیرید و اگر این رویه ها اجرا نشود به معناي آن است که ورود و خروج فرد به عنوان معتاد و سالم از
مراکز ترك اعتیاد، تنها براي درآمدزایی متولی بوده و هیچ محصول دیگري نخواهد داشت و به تبع فرد معتاد هم بعد از مدتی دوباره

 
به اعتیاد گرایش پیدا خواهد کرد. 

 
مسوولان چه می گویند؟ 

به باور کارشناسان دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري مازندران، سهل انگاري در اجراي قوانین بالادستی باعث ایجاد مشکلات

 
مختلف در کمپ هاي ترك اعتیاد است و نظارت ها در این بخش باید تقویت شود. 

عباس بندي کارشناس آسیب هاي اجتماعی استانداري مازندران معتقد است ؛ مراکزي که اصول حرفه اي نگهداري بیمارانی را که به
اعتیاد مبتلا شده اند رعایت نمی کنند باید در کمترین زمان ممکن پلمب شوند و باید مسوولان بهزیستی سختگیري ها در این بخش

 
را به جد افزایش دهند. 

وي تصریح کرد: در کنار این که بسیاري از متولیان این کمپ ها مباحث فنی برخورد با بیمار را رعایت نمی کنند بلکه در برخی موارد

 
مشاهده می شود که با معتادان با ضرب و شتم برخورد می شود که این رویه ها به هیچ عنوان عقلانی و کارشناسی نیست. 

کارشناس دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري مازندران گفت : مراکز و کمپ هاي ترك اعتیاد به مثابه بیمارستان است و باید از
مسوولان امر سووال کرد که آیا می شود یک بیمارستان دولتی یا خصوصی را بیمارانی که درمان شدند ، مدیریت کنند؟ بنابرین مراکز

 
ترك اعتیاد را هم باید پزشکان، متخصصان مدیریت کنند تا نتیجه برنامه ریزي هاي انجام شده مطلوب شود. 

بندي اضافه کرد: درست است که بازدید از کمپ ها، محسوس و نامحسوس صورت می گیرد اما این بازدید ها نباید از سر اداي تکلیف

 
باشد بلکه باید الزام آور شود. 

کارشناس آسیب هاي اجتماعی استانداري مازندران گفت: آنچه که هم اکنون اهمیت دارد، ایجاد تغییر در ساختاري است که می تواند
اعتماد به درمان در کمپ هاي ترك اعتیاد را از بین ببرد بنابرین حضور متخصصان، دگرگونی در ساختارهاي مدیریتی و ایجاد زمینه

 
براي سرکشی هاي دائمی در این راستا ضروري است. 

 
بررسی می کنیم 

مدیرکل بهزیستی مازندران هم در گفت و گو با ایرنا گفت : تمامی موضوعات مطرح شده را پیگیري می کنیم و باوجود این که

 
مشکلات زیرساختی در کمپ هاي ترك اعتیاد استان وجود دارد اما باجدیت براي ریشه کنی اعتیاد در جامعه در تلاش هستیم. 

دکتر فرزاد گوهردهی اضافه کرد: به طور متوسط در هر دوره یک تا سه ماهه حدود 9 هزار نفر در 60 مرکز ترك اعتیاد مازندران

 
حضور دارند که باتوجه به کمبود اعتبارات دولتی، به تبع فقر زیرساختی و نیروي انسانی هم در این مراکز وجود دارد. 

وي ادامه داد: باید در سطح کلان براي ساماندهی کمپ هاي ترك اعتیاد در نقاط مختلف کشور تدبیر شود و هر نگاه مطلوبی که به

 
مراکز مختلف آموزشی و بهداشتی وجود دارد، به کمپ هاي ترك اعتیاد هم شود. 



مدیرکل بهزیستی مازندران تصریح کرد: کمپ هاي ترك اعتیاد موظف به اجراي برنامه هاي راهبردي و رفع مشکلات زیرساختی با
هدف حفظ کرامت و احترام بیماران و معتادان هستند و به طور قطع کمپ هایی که شاکی خصوصی داشته باشد با پیگیري و بررسی

 
هاي مستمر در وهله اول تذکر کتبی و در مرحله دوم پلمپ خواهند شد. 

گوهردهی گفت: اقشار مختلف مردم می توانند در ارتباط با وضعیت کمپ هاي ترك اعتیاد مازندران و یا هر آسیب اجتماعی دیگر که
مربوط به بهزیستی باشد از طریق تماس با شماره تلفن 1480 حوزه پیشگیري از اعتیاد، 123 اورژانس اجتماعی، و شماره تلفن

09628 از راهنمایی کارشناسان این حوزه در بحث پیشگیري، پیگیري رفع مشکلات بهره مند شوند



گزارشی از «باشگاه مجازي هاي انقلابی» و نقش آفرینی جوانان دهه 80 در

معرفی انقلاب

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/11/04

گفت وگویمان با مصطفی شریف، مسئول باشگاه مجازي هاي انقلابی، است. گفتگو برخلاف تصور ابتدایی مفصل است و یک 
ساعت و 20 دقیقه طول می کشد. عمر شکل گیري باشگاه مجازي هاي انقلاب به اوایل سال 1397 و به یک دورهمی برمی 

گردد.

الهام مهدیزاده | شهرآرانیوز - انقلاب به روایت دهه 70 و 80 از میان صفحات شبکه هاي مجازي. آماده بودن براي نبردي بدون
اسلحه، براي شناسایی راه هاي نفوذ، طرح مشکلات مردمی و خواسته هاي انقلابی، با تولید محتوا در فضایی مجازي. روایتمان از نسل
کاوه هاي امروز است؛ از جوان هاي بیست ساله اي که می خواهند فارغ از مرز هاي جغرافیایی انقلابی عمل کنند، فضاي مجازي را
رصد کنند و زبانی براي واقعیت هاي حقیقی از دغدغه هاي جامعه در قالب پویش ها و کلیپ هاي مجازي باشند. جوان هایی که به

 
دنبال ترویج گفتمان ارزش هاي انقلابی میان ساکنان دنیایی بدون مرز هاي جغرافیایی مجازي هستند. 

این جوان ها در 3 سال حضورشان با عنوان باشگاه مجازي هاي انقلابی، 300 عملیات مجازي با تولید محتوا و پویش برگزار کرده اند.
آن ها توانسته اند با کاري جهادي و اشتراك گذاري ظرفیتی که داشتند، در دوران کرونا 40 هزار بطري آب سیب براي بیماران
کرونایی تهیه و توزیع کنند. جوانان باشگاه مجازي هاي انقلاب می خواهند بگویند که پاي انقلاب 4 نسل قبل مانده اند. گروهی همه

 
کارشان را در واژه «بمان» خلاصه کرده اند؛ واژه اي که برگرفته از حروف نخست «باشگاه مجازي هاي انقلابی» است. 

گفت وگویمان با مصطفی شریف، مسئول باشگاه مجازي هاي انقلابی، است. گفتگو برخلاف تصور ابتدایی مفصل است و یک ساعت و
20 دقیقه طول می کشد. عمر شکل گیري باشگاه مجازي هاي انقلاب به اوایل سال 1397 و به یک دورهمی برمی گردد. حس نیاز هم 
افزایی و به اشتراك گذاشتن و تبادل محتواي ارزشی همان چیزي است که شریف از آن به عنوان خلأ یاد می کند و می گوید همین
خلأ او را به ایده دورهم جمع کردن مجازي هاي انقلابی رسانده است. در ادامه باتوجه به استقبال، باشگاه مجازي هاي انقلابی تشکیل

 
شد. 

این گروه اکنون بیش از 12 هزارعضو فعال مجازي و 110 عضو کادري در سراسر کشور دارد. باشگاه مجازي هاي انقلابی با رصد فضاي 
مجازي و مطالبات مردمی توانسته است جدا از عملیات در حوزه شبکه هاي مجازي، پویش هایی مانند «فرزندت کجاست؟» را مطرح و

 
رسانه اي کند. 

شروع توصیف مسئول باشگاه مجازي هاي انقلابی از بخش هاي مختلف این باشگاه با محور تقویت بعُد معنویت و رشد فکري جوانان و
اشاعه آن در فضاي مجازي است. او توجه به این بخش در باشگاه مجازي هاي انقلابی را در قالب قرارگاه «فائزون» توضیح می دهد.
می گوید: معرفی ابعاد انقلاب براي جوانی که هرگز انقلاب را ندیده، ضرورت است. البته آنچه در این معرفی باید به آن توجه کرد،
طرح این گفتمان بر اساس وضع کنونی جوانان امروز است. در وضعیت کنونی، فضاي مجازي بخشی از زندگی جوانان شده است و نمی

 
توان آن را رد کرد؛ بنابراین، باید محتوایی با مضمون معرفی انقلاب اسلامی در این فضا ارائه شود. 



گزارشی از «باشگاه مجازي هاي انقلابی» و نقش آفرینی جوانان
دهه 80 در معرفی انقلاب بخش هاي اقماري با رویکرد توانمندسازي و اشتغال یکی دیگر از

بخش هایی که باشگاه مجازي هاي انقلابی به آن تأکید می کند،
موضوع توانمندسازي جوانان است. مسئول باشگاه مجازي هاي انقلابی دراین باره به گستره شبکه هاي مجازي، تغییرات و به روزسانی
هاي این فضا اشاره و تأکید می کند که عقب ماندن از به روزرسانی ها و امکانات جدیدي که فضاي مجازي ارائه می دهد، به نوعی عقب 
ماندن از ارائه تولید محتواي موردنیاز جوانان است. دریاي بی کران فضاي مجازي و تولیداتی که ذهن و افکار جوانان را هدف قرار داده

 
است، منتظر ما نمی ماند و ما باید خودمان را براي رویارویی با این فضا و استفاده از آن به نحوه احسن آماده و مهیا کنیم. 

او ایجاد بخش هاي اقماري ذیل باشگاه مجازي هایی انقلابی را نمونه اي بارز براي توانمندسازي و حتی اشتغال زایی جوانان باشگاه

 
مجازي هاي انقلابی ذکر می کند. 

آکادمی آهو تأسیس آکادمی آهو از راه هایی است که باشگاه مجازي هاي انقلابی با هدف توانمندسازي و آموزش جوانان ایجاد کرده
است؛ «آنچه براي زیست در فضاي مجازي نیاز دارید.» شعار گروه و آکادمی آهو است. آن طور که مسئول باشگاه مجازي هاي انقلابی
بیان می کند، آکادمی آهو برگزارکننده دوره هاي آنلاین و آفلاین است. همچنین در این آکادمی شبکه سازي با عملیات هاي فضاي 
مجازي و معرفی بچه هاي فعال مجازي به یکدیگر انجام می شود تا بتوانند با شناخت توانمندي ها و مزیت هاي یکدیگر و اشتراك 

 
گذاري آن در مسیر رشد قدم بردارند. 

مؤسسه بوم رصد فضاي مجازي نقطه کلیدي و مهم براي حضور پایدار و مؤثر فعالان شبکه هاي مجازي در این فضاست. این موضوع
نیز مستلزم رصد محتوا هاي تولیدشده در شبکه هاي مجازي و تحلیل دغدغه هاي مردمی است؛ این که مردم چه چیزي می گویند،
چه چیزي می خواهند و چه چیزي در شبکه هاي مجازي ترند شده است. سوژه هاي تولید محتواي باشگاه مجازي هاي انقلابی،

 
عملیات ها و پویش ها بر اساس آن چیزي است که مؤسسه بوم از رصد و تحلیل فضاي مجازي ارائه می دهد. 

گروه رسانه اي رهش یکی دیگر از بخش هاي اقماري باشگاه مجازي هاي انقلابی گروه رسانه اي رهش است. تولیدات پوستر و کلیپ
هاي موردنیاز عملیات ها و پویش هاي فضاي مجازي باشگاه مجازي هاي انقلاب از اولویت هاي این گروه است. این گروه از بخش
هایی است که در کنار تولیدات موردنیاز عملیات ها و پویش ها به حوزه اشتغال جوانان و کسب درآمد از فضاي مجازي توجه کرده

 
است و دراین باره خدمات تولیدات رسانه اي، محتوا، ادمین صفحه مجازي را براي فعالان فضاي مجازي ارائه می دهد. 

مؤسسه کبوتر مؤسسه کبوتر تازه به جمع مجازي هاي انقلابی اضافه شده است. این مؤسسه نیز رویکرد اشتغال زایی و درآمدزایی را در
میان اهداف و اولویت هایش قرار داده است. در این مسیر نیز با فعالان اقتصادي همراه است تا بتواند زمینه اشتغال و درآمد جوانان در

 
کنار دغدغه هاي فرهنگی و انقلابی آنان را فراهم کند. کار اصلی این مؤسسه تبلیغات در فضاي مجازي است. 

پویش هایی که بین المللی شد مجازي هاي انقلابی در این 3 سال حضور فعالانه شان در عرصه مجازي پویش ها و رویداد هاي بسیاري
را رقم زدند و در این راستا چند پویش آن ها ترند ملی و بین المللی شد. یکی از این پویش ها که حتی بین المللی شد، به پویش

 
«فرزندت کجاست؟» مربوط است. 

توضیحات مسئول باشگاه مجازي هاي انقلابی براي پویش هایی که داشتند، از این قرار است: «پویش وقتی می تواند بگوید موفق بوده
است که نخست مطالبه عمومی و جامعیت داشته باشد. جدا از آن باید بتواند در سطح وسیع و گسترده اي به اشتراك گذاشته شود و

 
درباره آن اظهارنظر کند.» پویش «فرزندت کجاست؟» از همین پویش ها بود. 



این پویش از جنس مطالبه مردمی بود. حرف پویش «فرزندت کجاست؟» هم خواست مردمی بود؛ اینکه مسئول بزرگوار وقتی همراه
مردم کشور در راهپیمایی 22 بهمن شرکت می کنید و شعار مرگ بر آمریکا می دهید، آیا فرزند خودتان هم این چنین کنار مردم
هست، یا آنکه در همان کشوري زندگی می کند که به نظام سلطه گري اش مرگ می فرستید؟ پویش «فرزندت کجاست؟»، چون

 
مطالبه عمومی و مردمی بود، در سطح گسترده اشتراك گذاري شد. 

رسانه ها، خبرگزاري ها و روزنامه ها نیز با گزارش هاي بسیاري سراغ مسئولان رفتند. در این پویش و مطالبه گري مردمی و رسانه ها
مشخص شد فرزندان کدام مسئول خارج از کشور است. برخی از آنان براي تحصیل رفته بودند و با وجود آنکه دوران تحصیل آن ها
تمام شده بود، به کشور برنگشته بودند. البته این مسئولان گفتند که فرزند آنان براي کسب علم و اینکه بتواند براي ایران گره گشا
باشد، در این کشور ها تحصیل می کند. اما سؤال اینجاست آیا علم فقط در آمریکاست؟ یا اینکه چرا با وجود تمام شدن دوران تحصیل

 
برنگشتند؟ این سؤالاتی است که قطعا مطالبه و حق مردمی است. 

پویشی براي شفافیت مجلس پویش شفافیت مجلس از دیگر پویش هایی است که گروه باشگاه مجازي هاي انقلابی پیگیر آن است.
شریف موضوع شفافیت را به عنوان یکی از راهبرد هاي انقلاب اسلامی ذکر می کند و دراین باره حرکت مسئولان به سمت شفافیت را
ضرورت می داند. او دراین باره به پویش شفافیت به عنوان مطالبه اشاره می کند و دراین باره می گوید: 90 نفر از نمایندگان مجلس
شوراي اسلامی پس از انتخابات میثاق نامه اي امضا و تأکید کردند که با ورود به مجلس موضوع شفافیت در مجلس شوراي اسلامی
پیگیري خواهد کرد. نمایندگان شهر مشهد نیز جزو امضاکنندگان این میثاق نامه بودند، اما هنوز این موضوع به سرمنزل مقصود

 
نرسیده است. پویش شفافیت مجلس نیز همان طور که گفتم به عنوان مطالبه اي مردمی از مسئولان مطرح شد. 

چند «هم» مشترك مجازي کمیته «هم قدم» از بخش هاي ستادي مجازي هاي انقلابی کمیته «هم قدم» است. بخشی که به گفته
مسئول مجازي هاي انقلابی از آن می توان به عنوان بخش جذاب مجازي هاي انقلابی یاد کرد. در این کمیته اعضاي مجازي رویداد
هاي حقیقی مانند اردو ها و سفر برگزار می کنند. مسئولیت برنامه ریزي هاي سفر هاي فرااستانی هم برعهده خانمی دهه هشتادي

 
است. 

شریف سپردن این کمیته به این خانم جوان را گام دیگر گروه مجازي هاي انقلابی براي عملی کردن اعتماد به جوان ها می داند. او با
استناد به فرماندهان جوان دوران جنگ می گوید: از سر همین اعتماد ها بود که شهید کاوه در سن وسال جوانی توانست فرماندهی
جنگ را برعهده بگیرد. آخرین اردوي کمیته هم قدم ماه قبل و سفر به کرمان بود. در این سفر ها و اردو ها برخی والدین نیز حضور
داشتند که همین حضور آن ها سبب می شود جدا از همراهی والدین با فرزندانشان، با کم وکیف باشگاه و فعالیتی که فرزند آنان انجام

 
می دهد، آشنا شوند. 

کمیته «هم نشین» همه فعالیت هاي انقلابی هاي مجازي، مجازي نیست و در این مسیر به حقیقت کنارهم بودن و دیدار ها بسیار
تأکید کرده اند. نمونه آن را می توان در تشکیل کمیته اي به نام «هم نشین» دید؛ کمیته اي که دومین هم مشترك باشگاه مجازي
هاي انقلابی است. این کمیته و اعضاي کادري آن تلاش می کنند فعالان مجازي و انقلابی را شناسایی و با برگزاري هم نشینی ها و

 
دیدار هاي دوستانه جدا از تحلیل و تکریم این افراد، زمینه را براي اشتراك ایده ها و نظر هاي آن ها با باشگاه مجازي ها فراهم کنند. 

کمیته «همکار» کمیته «همکار» کمیته دیگري است که باشگاه مجازي هاي انقلابی آن را ایجاد کرده است. کمیته اي که قصد دارد با
همراهی کارآفرین هاي حوزه استارتاپ ها و حوزه هاي مجازي شرایط را براي اشتغال اعضاي باشگاه و دیگر جوان هایی که می
خواهند به این حوزه وارد شوند، فراهم می کند. هدایت جوان ها به حوزه هاي کارآفرینی مجازي و شبکه ها ازجمله اهداف این بخش

 
از باشگاه مجازي هاي انقلابی است. 



کمیته «هم اندیش» یکی دیگر از کمیته هاي باشگاه مجازي هاي انقلاب کمیته «هم اندیش» است. رویکرد کلی این کمیته بررسی
فضاي هنري و مکتوب است. این کمیته به بررسی فیلم ها، تئاتر ها و آثار هنري فاخري که با مضامین انقلابی برگزار می شود، می
پردازد. بررسی کتاب هایی که با مضامین انقلاب اسلامی منتشر می شود و نیز معرفی آن به مخاطبان از دیگر اقداماتی است که

 
کمیته هم اندیش انجام می دهد. 

گارد مقابل ازدواج! یکی دیگر از اقداماتی که شریف به آن اشاره می کند، موضوع احیاي سنت پیامبر (ص) و فراهم کردن زمینه آشنایی
و ازدواج جوانان است. او این کار را همراه با همسرش انجام می دهد: بیشتر اعضاي باشگاه مجازي هاي انقلابی جوان هاي دهه 70 و
80 هستند که در سن ازدواج هستند. دراین باره هنگامی که یکی از پسر هاي گروه موضوع ازدواج را مطرح می کند، شرایط او را براي

 
ازدواج می پرسم و بعد از آن به همسرم منتقل می کنم. 

همسرم بدون آنکه اسمی از این آقاپسر بیاورد، موضوع را با دخترخانم مطرح می کند و می گوید که جوانی با این شرایط را می پذیرد
یا نه. اگر دخترخانم موافق بود، شماره مادر دختر را می گیرد و همین نکات را با مادر دختر مطرح می کند تا در صورت رضایت

 
خانواده مادر دختر، شماره مادر این دخترخانم به مادر پسر داده می شود. 

او می گوید: ریش سفیدي براي ازدواج جوان ها از قدیم و در میان خانواده هاي ایرانی مرسوم بود، اما کم کم این موضوع به فراموشی
سپرده شد. الان هم شاید باور نکنید که براي موضوع ازدواج جوان ها گارد وجود دارد. بسیاري از تشکل هاي مردمی وقتی اعضاي
گروه قصد دارند سنت رسول خدا (ص) را اجرا کنند، به جاي آنکه آنان را در ابتداي مسیر زندگی جدیدشان همراهی کنند، مقابل آنان
گارد می گیرند و حتی گاهی آن ها را طرد می کنند. دراین باره به ما هم بسیار نقد می شود. گفتند شما به همان مجازي هاي انقلاب

 
بپردازید و ازدواج این جوان ها به شما ربطی ندارد. 

با سؤالی حرفش را ادامه می دهد: چرا براي سنت رسول خدا (ص) و احیاي سنت ریش سفیدي و معرفی جوان هاي در آستانه ازدواج
باید گارد بگیریم و بگوییم «به ما ربطی ندارد، خودشان پیدا کنند»! وقتی بزرگ تر ها خودشان را کنار بکشند و هرکدام مسئولیت را
به دیگري حواله کنند، همان می شود که الان با آن روبه رو هستیم. جوانی که حس رهاشدگی دارد و احساس می کند خودش باید

براي خودش کاري کند و هیچ کس درکی از شرایط او ندارد.



نماینده مجلس: هیچ چیز غیرعادي اي در انتصابات «حجت عبدالملکی» نمی

بینم

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/11/04

نماینده مردم غرب استان خراسان در مجلس درباره هدیه شش میلیاردي «حجت عبدالملکی» به برنامه میدون شبکه سوم
سیما به دیده بان ایران گفت: بنده از هدیه اي که آقاي عبدالملکی به مدیر شبکه سه داده، هیچ چیز غیرعادي اي نمی بینم.

موضوع خیلی ساده است؛ دستگاه هایی که در حوزه هاي مختلف وظیفه هایی بر عهده ...

به گزارش دیده بان ایران؛ حجت عبدالملکی، یکی دیگر از
دوستان خودش به اسم دامون خدابنده شهرکی را به یکی

 
از پست ها در وزارت کار منصوب کرد! 

این انتصابات فامیلی وزیر کار بهانه اي شد تا برخی
نمایندگان مجلس بحث استیضاح وزیر کار ابراهیم رئیسی
بین نمایندگان به میان آمد و در این بین عده اي با مطرح

 
کردن این استیضاح مخالفت کردند. 

علی اصغر عنابستانی یکی از کسانی بود که مخالف استیضاح وزیر کار و رفاه اجتماعی است. در همین راستا با این نماینده مجلس در

 
خصوص اقدامات عجیب وزیر کار به گفت وگو نشستیم که مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید. 

 
اگر در انتصابات وزیر دخالت کنیم، نباید انتظار جواب از او را داشته باشیم / براي استیضاح وزیر کار زود است 

آقاي عنابستانی! هفته گذشته حجت عبدالملکی، وزیر کار براي بار چندم یکی دیگر از دوستان و نزدیکان خودش به اسم «دامون
خدابنده شهرکی» براي پستی در وزارت کار انتخاب کرد. قبلا هم انتقادات فراوانی از کوچ یاران عبدالملکی به وزارت کار به میان آمده

 
بود؛ شما یکی از مخالفان استیضاح حجت عبدالملکی بودید، نظر شما در این باره چیست؟ 

بنده این خبر جدید را تازه از شما شنیدم. اولاً باید به وزیر فرصت داد که برنامه هایش را پیاده کند و ثانیا باید به وزیر اجازه دهیم
کسانی را که فکر می کند براي برخی امور شایسته اند را منصوب کند. وقتی ما بخواهیم در کار این وزیر و سایر وزرا دخالت کنیم و
اجازه ندهیم که به امور رسیدگی کنند، قطعاً نباید از او انتظار جواب داشته باشیم یا از او سوالی بپرسیم. وقتی می توانیم از یک وزیر
مسئولیت بخواهیم که طرف حداقل در حد انتصاب نیروهاي شایسته آزادي عمل داشته باشد. البته در این میان باید نظارت هم
صورت گیرد که چیزي به جز شایستگی دخیل در انتصابات نباشد اما این که هر انتصابی که اتفاق افتاد فورا از وزیر خرده و ایراد
بگیریم، درست نیست. کسی که وزیر است قطعا ملاك هایی براي انتصابات خود در نظر دارد. ما باید اجازه دهیم که نتیجه انتصاباتش
را ببینیم. این که بنده مخالف استیضاح هستم به این دلیل است که هنوز براي ارزیابی عملکرد وزرا خیلی زود است. اگر واقعا
احساسی به قضیه نگاه نکنیم و براساس عقل و منطق موضوع را بررسی کنیم متوجه خواهیم شد که واقعا براي استیضاح زود است.
وزارت کار یک وزارت راهبردي است و خودش مستقیما دخالت در ایجاد کار ندارد بلکه باید یک راهبردهایی به وسیله دستگاه هاي



دیگر طراحی کند تا بتواند در ایجا اشتغال در سطح کشور تاثیرگذار باشد. این کارها یک زمان منطقی تري نیاز دارد تا بتوانیم یک

 
ارزیابی درستی از عملکرد یک وزیر داشته باشیم. اما در کل استیضاح حق مجلس است. 

هیچ چیز غیرعادي اي در انتصاب عبدالملکی نمی بینم / این که یک مدیر کسانی را منصوب می کند که قبلا از آن ها شناخت دارد

 
نه تنها ایراد نیست بلکه حسن است / نمی شود چون فلانی دوست وزیر است شایستگی هایش را نادیده بگیریم 

بحثی که الان مورد انتقاد شدید کارشناسان و افکار عمومی قرار گرفته این است که موضوع انتصابات آقاي عبدالملکی است. این که

 
این انتصابات حتما باید از دوستان و نزدیکان ایشان باشد؟ چرا نباید از افراد دیگر استفاده کرد؟ 

بنده چیز غیرعادي اي در انتصابات آقاي عبدالملکی نمی بینم. بالاخره یک مدیر وقتی در یک پست و مقامی منصوب می شود، در
مقام احراز شایستگی، طبیعتاً کسی را انتخاب می کند که بتواند منویات و خواسته هایی که مد نظر خودش است، پیاده کند. بالاخره
این افراد در یک جایی با ایشان کار کردند و در واقع ایشان بهتر این افراد را می شناسد، این اصلاً ایراد نیست و حتی حسن هم می
تواند باشد. بنده ایرادي از این قضیه که یک کسی در جایی با یک مدیر کار کرده و الان این مدیر از نیروهاي خودش استفاده کند،
نمی بینم. ما باید ببینیم در آن شخصی که منصوب شده، این شایستگی وجود دارد یا خیر. نمی شود چون فلانی دوست آقاي
عبدالملکی هستند، شایستگی هایش را نفی کنیم! باید باتوجه به نتیجه عملکرد نظر دهیم که آیا این افراد شایستگی دارند یا خیر.
باید به وزیر وقت بدهیم تا شایستگی هاي خودش را نشان دهد. این که ما بیاییم بر اساس این چنین حرف ها و دلایلی کسی را
استیضاح کنیم آن   وقت نمی توانیم کسی را براي هیچ وزارت خانه اي منصوب کنیم. ما باید نگاه مان عملکردي باشد و براساس آن به

 
دوستان اعتماد کنیم. 

هدیه عبدالملکی به مدیر شبکه سه کاملا یک روال عادي و همیشگی است / دستگاه ها با صداوسیما قرارداد می بندند / هدیه 6

 
میلیاردي وزیر کار به صداوسیما در گذشته هم بوده و الان هم ادامه دارد / نمونه هاي زیادي از این نوع هدیه ها وجود دارد 

حدود یک هفته پیش یک خبري منتشر شد مبنی بر این که عبدالملکی، وزیر کار، 6 میلیارد تومان به عنوان «هدیه» به علی فروغی،
مدیر شبکه سه براي ساخت برنامه اي به اسم «میدون» داده اند که این رویه بسیار مورد انتقاد کارشناسان و افکارعمومی قرار گرفت،

 
نظر شما در این رابطه چیست؟ 

بنده از هدیه اي که آقاي عبدالملکی به مدیر شبکه سه داده، هیچ چیز غیرعادي اي نمی بینم. موضوع خیلی ساده است؛ دستگاه
هایی که در حوزه هاي مختلف وظیفه هایی بر عهده دارند، براي این که وظیفه شان در حوزه اجتماعی و در سطح جامعه ترویج کنند،
با صداوسیما قراردادهایی می بندند. رفتار آقاي عبدالملکی یک روال عادي و همیشگی است. برنامه هایی که صداوسیما می سازد با
مشارکت دستگاه ها ساخته می شود. یکی از وظایف جدي اي که وزارت کار بر عهده دارد، نهادینه کردن حمایت از کارآفرینی و
جوانان است؛ برنامه «میدون» هم توانمندي هاي جوانان را تقویت می کند و خیلی طبیعی است که این وزارتخانه در ترویج وظایف
حوزه اجتماعی خودش، بودجه هایی را به دستگاه ها بدهد. این پرداخت ها در گذشته هم بوده و الان هم وجود دارد؛ اصلا چیز
غیرعادي اي نیست. ما اگر مسئله را به این سمت ببریم که یک ساختار تقابلی با وزیر جوان آقاي عبدالملکی داشته باشیم، آن وقت
هرکاري ایشان انجام دهد می شود یک ایراد از آن پیدا کرد. باز هم تاکید می کنم این مسئله در ساختار اجرایی کشور کاملا عادي

 
است. نمونه هاي متعددي شبیه به این هدیه در ساختار اجرایی کشور وجود دارد. 

نباید چون عبدالملکی قبلا داور برنامه «میدون» بوده از او ایراد بگیریم که چرا به این برنامه پولی داده است / مگر فسادي اتفاقی

 
افتاده است که منتقد پول دادن وزیر کار به صداوسمیا باشیم؟! 



 
آقاي عبدالملکی خودشان قبلا دارو این برنامه بودند و الان باز هم بحث همان سیستم رفاقتی مطرح است! 

اشکال این قضیه چه است؟ اگر فسادي صورت گرفته که درست است باید این قضیه را پیگیري کرد اما این که ایشان قبلا در این
برنامه داور بودند را به یک ایراد تبدیل کنیم اصلا درست نیست. برنامه «میدون» یک برنامه موفق در حمایت از کارآفرینان است این
که وزیر کار یک کشور از این برنامه حمایت مالی می کند، فساد است؟ مگر فسادي اتفاق افتاده است؟ بنده اصلا چنین چیزي را

 
احساس نمی کنم. 

 
منبع: دیده بان ایران- نازیلا معروفیان 

کپی لینک



باید از ظرفیت و توانمندي زنان در سطوح مختلف کارشناسی و حتی مدیریتی

استفاده شود

منبع: صداي پولشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره شرکت دخانیات با بیان اینکه باید از ظرفیت و توانمندي زنان در سطوح مختلف
کارشناسی و حتی مدیریتی استفاده شود، گفت: حضور بانوان در دخانیات یک افتخار است. به گزارش صداي پول  به نقل از

روابط عمومی و امور بین الملل شرکت دخانیات ایران، دکتر محمد شیخان امروز یکشنبه در ...

 
باید از ظرفیت و توانمندي زنان در سطوح مختلف کارشناسی و حتی مدیریتی استفاده شود 

مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره شرکت دخانیات با بیان اینکه باید از
ظرفیت و توانمندي زنان در سطوح مختلف کارشناسی و حتی مدیریتی

 
استفاده شود، گفت: حضور بانوان در دخانیات یک افتخار است. 

به گزارش صداي پول  به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل شرکت
دخانیات ایران، دکتر محمد شیخان امروز یکشنبه در مراسم ولادت با

سعادت حضرت فاطمه زهرا (س) و گرامیداشت مقام زن، با اشاره به ویژگی هاي این حضرت و تربیت فرزندان صالح گفت: 2 فرزند
حضرت زهرا (س) جزء امامان معصوم ما هستند که مسیر درست، راه و روش زندگی، درس عزت، پایمردي، ایثار و گذشت را براي ما

 
به ارمغان آوردند. 

وي در ادامه با اشاره به نقش بانوان در کشور گفت: بانوان عزیز هم در پیروزي انقلاب و دفاع مقدس و هم امروز در عرصه پیشرفت

 
کشور نقش آفرینی مهمی داشته و دارند. 

مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره شرکت دخانیات افزود: هر جایی از تاریخ ایران و انقلاب اسلامی را ورق می زنیم و هر موفقیتی

 
را ملت ما به آن می رسند، نقش بانوان در آن مشهود و برجسته است. 

شیخان حضور بانوان در شرکت دخانیات را یک افتخار براي این شرکت دانست و افزود: شرکت دخانیات امروز این افتخار را دارد که
در جامعه خود، بخش زیادي از پرسنل اش متشکل از خواهران عزیز، مادران و همسران فداکاري است که در پیشبرد اهداف شرکت

 
زحمات و تلاش هاي بی شائبه اي را متقبل می شوند. 

وي جامعه زنان دخانیات را یک جامعه فعال، با نشاط، پرانرژي، متخصص و باتجربه توصیف کرد و اظهار داشت: خرسندیم که مجموعه

 
دخانیات با حضور شما بانوان پررنگ تر و قوي تر شده است. 

مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره شرکت دخانیات با اشاره به نقش زنان در عرصه اجتماعی، اقتصادي و کار آفرینی، این نقش را
کاملا مشخص و مبین توصیف کرد و گفت: بخش زیادي از زنان و خواهران کشور ما در عرصه کارآفرینی، تولید و اشتغال فعال هستند



 
و موفقیت هایی را داشته اند و این جزء افتخارات کشور ما است. 

شیخان گفت: در شرکت دخانیات هم این ظرفیت باید به گونه اي فراهم شود که بخش زیادي از مجموعه خواهران هم در سطوح

 
مختلف کارشناسی و حتی مدیریتی قرار بگیرند و از توانمندي آنها استفاده شود. 

وي افزود: اینکه بعضا در برخی ادارات دولتی یک نگاهی وجود دارد که فعالیت کارشناسان خواهر را محدود می کند و یا اینکه مسیري
را برایشان باز نمی کند تا آنها در لایه هاي بالاي مدیریتی قرار بگیرند، یک کم لطفی و نادیده گرفتن ظرفیت و توان خواهران و زنان

 
جامعه ماست. 

مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره شرکت دخانیات تصریح کرد: احساس، باور و یقین ما این است که هر جا به خانم ها میدان داده

 
شد، آنها حتی پیشگام تر و موفق تر از مردان عمل کردند. 

شیخان گفت: باید این باور را در شرکت دخانیات بوجود بیاوریم و از ظرفیت خواهران گرامی استفاده شود و اگر این اتفاق بیفتد من

 
مطمئنم شرکت دخانیات در حوزه هاي مختلف به رشد و پیشرفت و تعالی خواهد رسید. 

وي تصریح کرد: لازمه تحقق این امر این است که در گام اول در حوزه منابع انسانی شرکت، یک تحولی ایجاد کنیم و آئین نامه هایی

 
که فضاي حضور موثر زنان را پیش بینی نکردند، تغییر دهیم. 

مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره شرکت دخانیات اضافه کرد: باید با بازنگري آئین نامه ها و سیاست هاي شرکت، از ظرفیت و

 
توانمندي خواهران شرکت دخانیات نهایت استفاده را داشت. 

شیخان با تاکید بر اینکه باید در همه عرصه ها اعم از بازرگانی، فروش، صادرات و حتی در حوزه تولید و کشاورزي از ظرفیت بانوان
بصورت هدفمند و تخصصی استفاده کرد، افزود: تجربه نشان داده که هر جا به نظم، دقت، سرعت، امانتداري، حفظ بیت المال و حتی

 
دلسوزي بیشتري نیاز داشتیم حضور یک خانم و خواهر باعث موفقیت بهتري شده است. 

وي گفت: هر نهاد، سازمان و شرکت خود را از حضور بانوان توانمند محروم کند، دچار خسران و ضرر می شود. ما نمی خواهیم شرکت

 
دخانیات دچار همچین اشکالی باشد. 

مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره شرکت دخانیات با اشاره به ضرورت تامین رفاه پرسنل دخانیات گفت: باید منابع درآمدي شرکت

 
افزایش یابد تا بتوان رفاه کارکنان را تامین کرد. 

 
شیخان گفت: تامین رفاه، امنیت، آرامش و بهره مندي از مزایاي کارکنان بسیار مهم است و یکی از ماموریت مهم پیش روي ماست. 

در پایان مراسم از تیم هاي اول، دوم و سوم مسابقات طناب کشی ویژه روز زن تقدیر و تشکر بعمل آمد و همچنین به برگزیدگان

 
مسابقه فرهنگی ویژه این روز جوایزي اهدا شد. 

در این مراسم همسر شهید ذبیح اله دودانگه از شهداي شرکت دخانیات بعنوان مهمان ویژه حضور داشت و از ایشان تجلیل شد.
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امضاي تفاهم بانک قرض الحسنه مهر ایران با صندوق مدارس غیردولتی بانک قرض الحسنه مهر ایران براي افزایش حمایت خود از

 
بخش آموزش کشور، با صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی، تفاهم نامه امضا کرد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از قم، امروزه اهمیت آموزش در توسعه یافتگی جوامع بر کسی پوشیده نیست و بسیاري از پژوهشگران

 
توسعه، نقش آموزش را از هر عامل دیگري در پیشرفت کشور پررنگ تر می دانند. 

در همین راستا بانک قرض الحسنه مهر ایران با توجه ویژه به حوزه آموزش در تلاش است تا با همکاري نهادهاي مرتبط، گام هاي
مثبتی در توسعه سواد مالی و کاهش دغدغه خانواده ها در بخش آموزش بردارد. ساخت و بازسازي 5 مدرسه در مناطق محروم کشور
از اقدامات این بانک در راستاي ایفاي مسئولیت اجتماعی در حوزه آموزش بوده است. نکته دیگر اینکه با هم افزایی بین حوزه هاي

 
«آموزش» و «قرض الحسنه» می توان شاهد توسعه دانش و اقتصاد در جامعه به صورت تومان بود. 

در همین راستا، انعقاد تفاهم نامه با نهادهاي مختلف آموزش عالی براي افزایش رفاه و کاهش دغدغه مندي دانشجویان دانشگاه هاي
مختلف نیز جزو اقدامات ارزشمند بانک قرض الحسنه مهر ایران به شمار می رود. بانک قرض الحسنه مهر ایران به تازگی نیز تفاهم
نامه اي با «صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی» در چارچوب «طرح حمایتی اشخاص حقوقی» به امضا رساند که برنامه هاي

 
نوینی براي توسعه این بخش دارد. 

در مراسم امضاي این تفاهم نامه که با حضور دکتر «سید سعید شمسی نژاد» مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران و «عباس
معزي» مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی همراه بود، اعلام شد که پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به افراد

 
معرفی شده از سوي صندوق، از محل وجوه حساب قرض الحسنه ویژه شخص حقوقی انجام می شود. 

بانک قرض الحسنه مهر ایران براي حمایت از توسعه مدارس غیردولتی، به سهم خود و متناسب با واریزي صندوق در هر مرحله می
تواند از محل منابع آزاد در اختیار خود، مطابق با ضوابط جاري، براي رفع نیاز ضروري جامعه هدف اقدام به پرداخت تسهیلات قرض
الحسنه به افراد معرفی شده کند. تسهیلات ارائه شده بر مبناي عقد قرض الحسنه و با کارمزد 4 درصد و مدت بازپرداخت آن نیز

 
حداکثر 18 ماه است. 



 
  

 
 

 
منابع بانک قرض الحسنه مهر ایران 56 درصد رشد کرد 

دکتر سید سعید شمسی نژاد، مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با تأکید بر اینکه اهمیت آموزش بر کسی پوشیده نیست، اظهار
کرد: جوامع پیشرفته در بستر آموزش به ویژه آموزش هاي پایه فعالیت دارند و ما نیز می توانیم در صورت توجه به این حوزه،

 
مشکلاتی را که در بعد کیفیت نیروي انسانی با آن روبه رو هستیم، برطرف کنیم. 

وي با اشاره به امضاي تفاهم نامه با صندوق توسعه حمایت از مدارس غیردولتی، افزود: با توجه به ایفاي نقش مسئولیت اجتماعی
بانک، به طور جدي در پی همکاري با نهادهاي بسیار ارزشمند حوزه آموزش از جمله این صندوق هستیم و این همکاري را ادامه
خواهیم داد. همه اعضاي بانک قرض الحسنه مهر ایران مشتاقانه با این صندوق و دیگر نهادهاي حوزه آموزش و پروش همکاري دارند

 
و به دنبال توسعه این بخش هستند. 

شمسی نژاد با اشاره به اینکه فعالیت هاي بانک قرض الحسنه مهر ایران همواره آثار و برکات بسیار خوبی به همراه داشته، اظهار کرد:
از ابتداي سال جاري تا کنون با 56 درصد رشد منابع روبه رو بودیم که بالاتر از رشدهاي متعارف شبکه بانکی است. همچنین با توسعه

 
منابع، رشد مصارف قرض الحسنه نیز صورت گرفته است. 

 
بانک قرض الحسنه مهر ایران تا پایان سال 2.5 میلیون فقره تسهیلات پرداخت می کند 

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران ادامه داد: از ابتداي سال حدود 2 میلیون و 100هزار فقره وام پرداخت شده که این رقم تا
پایان سال به بیش از 2.5 میلیون فقره خواهد رسید. همچنین تسهیلات پرداختی در حوزه اشتغال بیش از 300هزار فقره به ارزش

 
145هزار میلیارد ریال و تسهیلات در حوزه دانشجویی نیز 153هزار فقره با رقم بیش 1225 میلیارد ریال بوده است. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه با صندوق توسعه حمایت از مدارس غیردولتی، گفت: تسهیلات ما در حوزه آموزش و پرورش و
مدارس در چند مرحله می تواند توسعه پیدا کند. نخست تسهیلاتی که به مؤسسان، مدیران، معلمان و کادر اجرایی مدارس غیردولتی

 
پرداخت خواهد شد. 

شمسی نژاد اظهار کرد: در مرحله بعدي، پرداخت تسهیلات به اولیا را خواهیم داشت. ما شعاري با عنوان «کارت مهر، کارت زندگی»



داریم؛ یعنی بانک قرض الحسنه مهر ایران از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه باید به سمت شئونات مختلف زندگی مردم حرکت کند
که یکی از موارد مهم این بخش، توجه افراد به حوزه آموزش است. ما می توانیم با پرداخت تسهیلات به اولیا، دغدغه آموزش خانواده
ها را رفع کنیم. در مرحله سوم، تسهیلات ما می تواند در بخش خرید ملزومات و کالاهاي مورد نیاز مدارس در قالب کالاکارت

 
پرداخت شود. 

 
  

 
 

به گفته مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران، فارغ از مدارس غیردولتی که نفوذ غیرقابل انکاري در بخش آموزش دارند، در حوزه

 
مسئولیت اجتماعی می توانیم با همکاري صندوق، در بخش هایی که بعد آموزش در آن ها ضعیف است، فعالیت ها را توسعه دهیم. 

وي تأکید کرد: باید بتوانیم سالانه تعدادي از دانش آموزانی را که کم برخوردار هستند حمایت کنیم؛ ضمن اینکه برکت قرض الحسنه

 
بسیار زیاد است و باید بتوانیم حلقه هاي همکاري را پایدار کنیم. 

 
نخستین سازوکار وقف در حوزه علمی راه اندازي می شود 

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران همچنین از راه اندازي نخستین سازوکار وقف علم و فناوري با همکاري صندوق توسعه
حمایت از مدارس غیردولتی و دیگر نهادهاي حوزه آموزش و پرورش خبر داد و گفت: بسیاري از افراد و واقفان می خواهند در بستر و
حوزه وقف ورود داشته باشند که تعامل بسیار خوبی را هم با بانک قرض الحسنه مهر ایران دارند. بانک نیز در حال طراحی ابزارهایی

 
است که بخشی از درآمد، منابع و اقداماتی که این افراد انجام می دهند به توسعه وقف علم و فناوري سرازیر شود. 

شمسی نژاد با تأکید بر تقویت سواد مالی در جامعه، اظهار کرد: دلیل اصلی توسعه یافتگی این است که در برخی جوامع دانش آموزان
از مقطع پایه با سواد مالی آشنا می شوند، اما متأسفانه در کشور ما بحث آموزش در حوزه سواد مالی از پایه آغاز نمی شود. با بررسی
هایی که داشتیم در اقتصادهاي توسعه یافته از 200 سال قبل، اقتصاد یا سواد مالی جزو دروس اصلی این کشورها در آموزش پایه

 
بوده است. 

وي ادامه داد: البته این موضوع در بخش هایی از جامعه ما نیز شکل گرفته و کتاب هایی در حوزه سواد مالی براي مقاطع پایین تدوین
شده و دوره هاي بسیار خوبی هم در حال برگزاري است که در همین راستا ما نیز می توانیم این دوره ها را با محوریت سواد مالی با
موضوع قرض الحسنه برگزار کنیم، در واقع کارگاه هاي آموزشی را از بدنه بانک در مدارسی که صندوق به ما معرفی می کند، تشکیل



 
می دهیم. 

 
مطالبات بانک قرض الحسنه مهر ایران کمتر از یک درصد است 

حسن تلیکانی، عضو هیأت مدیره بانک قرض الحسنه مهر ایران نیز در این مراسم گفت: هدف بانک قرض الحسنه مهر ایران و صندوق
حمایت از توسعه مدارس غیردولتی، کاهش دغدغه مردم و جامعه به خصوص طبقات متوسط به پایین است؛ به نحوي که صندوق

 
توسعه حمایت از مدارس غیردولتی به دنبال آسان کردن ثبت نام است و ما نیز در پی آسان کردن دریافت تسهیلات هستیم. 

وي افزود: اگر بتوانیم با همکاري یکدیگر کاري کنیم تا مدارس از طریق بانک قرض الحسنه مهر ایران هزینه ها را براي مردم تأمین
مالی کنند، بسیار مؤثر خواهد بود. براي وصول مطالبات ممکن است مشکلاتی از لحاظ مالی براي مدارس ایجاد شود، اما بانک به

 
راحتی می تواند این مسائل را حل کند. 

تلیکانی با اشاره به فرهنگ سازي در خصوص دریافت بیمه از سوي مردم و ایجاد ابزارهاي تشویقی تأکید کرد: در روستاها یک فرد
براي 2 میلیون تومان خرید بیمه شخص ثالث هم با مشکل مواجه است و بر همین اساس ما از 2 سال پیش پرداخت تسهیلات خرد
بدون ضامن در این حوزه را آغاز کردیم؛ موضوعی که مورد تأکید وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزي است و قرار است به زودي در

 
بانک ها اجرا شود. 

عضو هیأت مدیره بانک قرض الحسنه مهر ایران با اشاره به اینکه بانک قرض الحسنه مهر ایران به حدود 2 میلیون و 500 هزار نفر از
افرادي که درخواست بیمه داشته اند، وام بدون ضامن پرداخت کرده، تصریح کرد: چنین مدل هایی را براي دانش آموزانی که در

 
مدارس غیردولتی ثبت نام کنند نیز می توانیم انجام دهیم و حتی براي اولیا نیز کالاکارت در نظر بگیریم. 

وي با اشاره به میزان بالاي وام پرداخت شده از سوي بانک قرض الحسنه مهر ایران، ادامه داد: از نظر منابع بین 13 بانک خصوصی
رتبه ششم را داریم و هدف این است که به رتبه اول دست پیدا کنیم. خوشبختانه مطالبات ما نیز کمتر از یک درصد است که از این
میزان هم تقریباً 80 درصد به طور کامل قابل وصول است؛ بنابراین در واقعیت مطالبات ما کمتر از این رقم است که نشان از اعتماد و

 
رضایت مردم به بانک قرض الحسنه دارد. 

 
اقتصاد آموزش و پروش در بخش غیردولتی متمرکز است 

منوچهر ناصرالملکی رئیس هیأت مدیره صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی در این مراسم اظهار کرد: این صندوق بر اساس
قانون تأسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی غیردولتی در سال 1395 به حکم قانون تأسیس شد که اساسنامه آن نیز به تصویب

 
هیأت وزیران رسیده است. از سال گذشته نیز عملیات جدي حمایتی خود را در حوزه مدارس غیردولتی کشور آغاز کرده است. 

وي با بیان اینکه اقتصاد آموزش و پروش به معناي گردش مالی و کسب وکار در بخش غیردولتی متمرکز است، تصریح کرد: از لحاظ

 
ظرفیت ارائه خدمات با جمعیت حدود 250هزار معلم، مدیر و کادر اجرایی آموزشی در حال ارائه خدمات است. 

به گفته ناصر الملکی، بخش عمده توسعه آموزش و پرورش به لحاظ کیفی بر عهده بخش غیردولتی بوده و عنصر کیفیت در مدارس

 
غیردولتی شاخص اصلی فعالیت هاست. ضمن اینکه بحث کارآفرینی و کسب و کاري را بخش غیردولتی بر عهده دارد. 



رئیس هیأت مدیره صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی تأکید کرد: خدمات صندوق تسهیل گري در راستاي روان سازي و
تسهیل ارائه خدمات است و تلاش می کند بتواند هم کمک هاي دولت را و هم مشارکت مؤسسان را در راستاي افزایش تاب آوري و

 
ارتقاي کمی و کیفی و توسعه مدارس غیردولتی به کار گیرد. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه با بانک قرض الحسنه مهر ایران، گفت: این تفاهم نامه بخشی از خدمات صندوق است که در قالب
یکی از پروژه هاي ارائه خدمات تسهیلاتی و حمایتی از مؤسسان مدارس غیردولتی عملیاتی می شود. امیدواریم اعتباري را که از

 
طریق دولت در اختیار صندوق قرار می گیرد با کمک بانک افزایش دهیم تا با سرعت به متقاضیان، خدمات رسانی کنیم. 

 
همکاري با بانک قرض الحسنه مهر ایران منتج به اتفاقات مثبت می شود 

در این برنامه، عباس معزي مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی نیز تفاهم نامه مذکور را نقطه شروعی براي
همکاري هاي گسترده تر با بانک دانست و گفت: ما در حال حاضر 17هزار مدرسه در کشور با 250هزار پرسنل و 2 میلیون دانش

 
آموز داریم که البته حدود 1.5 میلیون صندلی خالی داریم که امکان تکمیل ظرفیت وجود دارد. 

وي ادامه داد: در بستر تفاهم نامه با بانک قرض الحسنه مهر ایران می توانیم به اولیا در پرداخت شهریه ها نیز کمک کنیم و حتی

 
کالاکارت هایی در اختیار آن ها قرار دهیم. 

معزي ادامه داد: آموزش بحث بسیار مهمی در جامعه است. ضمن اینکه توسعه با آموزش آغاز می شود و در غیر این صورت به هدف

 
نخواهیم رسید. 

به گفته مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی، مدارس غیردولتی پیشرو و چابک هستند و به این واسطه طرح هاي

 
خوبی را نیز اجرا خواهند کرد که با همکاري بانک قرض الحسنه مهر ایران می توانیم نتایج مناسبی را به دست آوریم. 

انتهاي پیام



تشریح تفاهم نامه امضا شده میان ستاد فهما و صندوق اعتباري هنر

منبع: ایسناشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیرعامل صندوق اعتباري هنر با اشاره به امضاي تفاهم نامه میان ستاد فهما و صندوق اعتباري هنر، از صدور فهماکارت در
دو فاز براي کانون هاي مساجد خبر داد و گفت: این کارت به مثابه یک کارت شناسایی با خدماتی چندگانه براي کانون هاي

مساجد است.

به گزارش ایسنا به نقل از ستاد ارتباطات رسانه اي (فهما)،
چندي قبل نشست امضاي تفاهم نامه میان ستاد هماهنگی
کانون هاي فرهنگی هنري مساجد و صندوق اعتباري هنر
با حضور «محمدمهدي اسماعیلی» وزیر فرهنگ و ارشاد
اسلامی، «سید مجید پوراحمدي» مدیر عامل صندوق
اعتباري هنر و حجت الاسلام و المسلمین «حبیب رضا
ارزانی» رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد کشور
برگزار شده و با امضاي تفاهم نامه مذکور، فصل جدیدي از

 
همکاري هاي دو جانبه میان این دو مجموعه آغاز شد. 

به این بهانه ستاد ارتباطات رسانه اي (فهما) به انجام گفت وگوي تفصیلی با «سید مجید پوراحمدي» مدیرعامل صندوق اعتباري هنر
با محور اهداف این تفاهم نامه، خدمات و تعامل دو جانبه ستاد فهما و صندوق هنر پرداخته است که در ادامه حاصل آن را می خوانید:

به عنوان نخستین سوال، ابعاد تفاهم نامه امضا شده میان ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور و صندوق اعتباري

 
هنر را براي مخاطبان ما که متشکل از کانون هاي مساجد از سراسر کشور هستند، تشریح کنید 

در پاسخ به این سوال باید بگویم از اهداف اصلی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، گسترش شبکه فرهنگ و هنر با محوریت شعار
مردمی سازي است؛ در این راستا وزارتخانه به صورت ویژه مامور شده است که دایره فعالیت هاي حوزه فرهنگ و هنر در همه بخش

 
ها را گسترش دهد. 

در این میان مسجد به عنوان یکی از کانون هاي اصلی مراجعات مردم و به عنوان محور فعالیت هاي یک محله یا یک منطقه است که
از دیرباز در فرهنگ، مناسک و مباحث دینی و مذهبی ما جایگاه بسیار مهمی داشته و دارد و می توان گفت در فرهنگ رفتاري ما
موضوعی با عنوان مسجدمحوري وجود دارد. ذیل همین نگاه است که در طول قرون گذشته و سالیان متمادي بسیاري از فعالیت هاي

 
اجتماعی و فرهنگی ما در مسجد قوام یافته است. 

از سوي دیگر بسیاري از فعالیت هاي مسجدي با عرصه هنر پیونده خورده است و بسیاري از افراد صاحب فن و اهل مسجد به صورت
جدي در این حوزه کار می کنند، در نتیجه شکل گیري کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور بستري براي فعالیت این افراد شد؛

 
به بیان دیگر فرهنگ و هنر در مسجد با محوریت کانون ها پر رنگ تر از همیشه شد. 



ما نیز در راستاي تداوم خدمت رسانی با امضاي این تفاهم نامه بستري را با عنوان (فهما کارت) فراهم آوردیم. در واقع (هنرکارت)
شرکتی با عنوان (هنرکارت بنیان ایرانیان) است که یکی از فعالیت هاي آن ارایه خدمات به اعضاي صندوق اعتباري هنر است؛ اما فی
نفسه یک شرکت خدماتی تجارتی است و می تواند خدماتی که در زیرمجموعه وظایف اش است ارایه کند. ارایه این خدمات به ستاد
هماهنگی کانون هاي مساجد نیز صدق می کند.لذا با امضاي این تفاهم، برخی خدماتی که ستاد فهما در صدد ارایه به کانون ها است
از طریق فراهم آوردن این بستر در قالب فهما کارت محقق شده است؛ امضاي این تفاهم نامه یک نوع همکاري به لحاظ عملکرد و
ارتباط میان هنرکارت با فهماکارت کانون هاي مساجد نیست بلکه هر دو خدمتی هستند که زیرساخت آن در صندوق اعتباري هنر
فراهم آمده است. ارایه خدمات از سوي ستاد فهما به کانون ها در قالب فهما کارت با پیشتوانه زیرساختی که ما ایجاد کردیم انجام می
شود.پس در واقع هنرکارت مختص اعضاء صندوق حمایت از هنرمندان، نویسندگان، روزنامه نگاران و فعالان قرآن و عترت است و
کلیه خدمات مالی، حمایتی هنرمندان از طریق آن انجام می شود و فهما کارت مختص اعضاء کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد
است و کلیه خدمات ستاد کانونهاي فرهنگی هنري مساجد به اعضا خود از طریق فهما کارت انجام می شود و شرکت هنرکارت بنیان

 
ایرانیان زیر ساخت ارائه این خدمات را براي ستاد فراهم کرده است. 

 
اجراي این تفاهم نامه در چه بازه زمانی محقق می شود؟ 

زیرساخت هاي این کار آماده شده است و از لحظه اي که قرارداد بسته شود این تفاهم نامه به مرحله اجرا می رسد، ضمن اینکه
اجراي تفاهم نامه در دو فاز خواهد بود. در مرحله اول ارایه فهما کارت به مدیران کانون ها در سراسر کشور انجام می شود و در فاز
دوم به همه اعضاي کانون هاي مساجد سراسر کشور که جمعیتی بیش از دو میلیون را تحت پوشش قرار می دهند، پیش بینی ما این
است که فاز اول قبل از پایان سال 1400 به سرانجام برسد؛ در این راستا قرارداد و کارهاي مقدماتی اجراي فاز اول تفاهم نامه در
هفته پایانی دي ماه تکمیل و ارسال فهماکارت براي مدیران کانون ها در اسفندماه انجام می شود. فاز دوم نیز در سال 1401 عملیاتی

 
خواهد شد. 

با توجه به امضاي این تفاهم نامه، نظرتان در رابطه با تقویت اقتصاد فرهنگ و هنر در راستاي توسعه فعالیت هاي کانون هاي مساجد

 
چیست؟ 

از پایه هاي اصلی حرکت دولت در برنامه تحول، موضوع اقتصادِ فرهنگ و هنر است که به عنوان یکی از برنامه هاي محوري شناخته
شده است؛ در راستاي تحقق این مهم، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به صورت ویژه براي عملیاتی کردن این هدف وارد میدان شده و

 
آن را عملیاتی می کند. 

از سوي دیگر موضوع اقتصاد فرهنگ و هنر از مهمترین برنامه هاي ما در صندوق هنر محسوب می شود. از زمان آغاز کرونا بیشترین

 
آسیب ها را در عرصه اقتصاد فرهنگ و هنر داشتیم؛ بنابراین یکی از برنامه هاي ویژه ما تقویت این حوزه است. 

البته عرصه فرهنگ و هنر بسیار جامع بوده و به طبع در سطح کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور نیز فعالیت هاي مختلفی در
این راستا به ثمر رسیده است؛ از برگزاري نمایشگاه ها، همایش ها، نشست ها و فعالیت هاي جمعی گرفته تا اقدامات جنبی که در

 
کانون ها و در حوزه فرهنگ و هنر انجام می شود. 

به زعم من کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشورهسته هایی هستند که در سطح محلات و در مجاورت مساجد فعالیت می کنند.
از برنامه هاي اصلی ما نیز توجه به همین هسته ها است؛ لذا در این راستا در حال برنامه ریزي براي (هسته هاي کارآفرینی فرهنگ و



هنر) هستیم و با هدف تحقق و اجراي این هدف تفاهم نامه اي را با یکی از بانک هاي عامل بستیم تا بتوانیم تسهیلات ارزان قیمت
براي تشکیل این هسته ها اعطا کرده و هر مجموعه اي که می تواند در یک کانون فرهنگی هنري نیز شکل بگیرد با هنرمندانی که در
آن مجموعه هستند در کسب و کارشان مورد حمایت قرار بگیرند. ضمن اینکه موضوع بحث اقتصاد فرهنگ و هنر در ابعاد کلان تر نیز

 
در حال برنامه ریزي است و امیدواریم در بخش هاي مختلف کشور از جمله کانون ها اثرگذار باشد. 

 
نظرتان در مورد نقش کانون هاي مساجد در ترویج آرمان ها و ارزش هاي انقلاب اسلامی چیست؟ 

مسجد در فرهنگ دینی و ملی ما از جایگاه ویژه اي برخوردار است. در واقع یک عنصر و یک مجموعه اي است که بسیاري از فعالیت
هاي مردمی را در خود جاي داده است. از سوي دیگر پیگیري مسایل اجتماعی مردم در محلات از طریق مسجد را شاهد هستیم که
به ویژه در دوران دفاع مقدس تبلور داشت و امروز از منظر دیگري این مهم ادامه دارد، در نتیجه مسجد به عنوان عنصر مهم در نظام

 
جمهوري اسلامی ایران شناخته شده ونقش محوري دارد. 

با این اوصاف فعالیت هایی که حول مسجد شکل می گیرد می تواند به تحقق بسیاري از اهداف کمک کند؛ طبیعتا در این میان شکل
گیري کانون هاي فرهنگی هنري مساجد می تواند نقش بسزایی در تقویت فعالیت هاي فرهنگی هنري از طریق شناسایی و معرفی
هنرمندان مسجدي در عرصه هاي مختلف داشته باشد. این حرکت منجر به معرفی بسیاري از ظرفیت ها و از سوي دیگر ترویج آرمان

 
هاي انقلاب اسلامی با محوریت مساجد خواهد شد. 

 
دولت مردمی در تحقق فعالیت هاي فرهنگی هنري در مساجد چه نقشی را ایفا می کند؟ 

با توجه به نگرش دولت به مسجد و از سوي دیگر تاکید وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نسبت به گسترش فعالیت ها با محور مسجد و

 
همچنین مردمی سازي فرهنگ و هنر، برنامه ریزي هاي متعددي صورت پذیرفته است. 

باید توجه داشته باشیم که در تقسیم بندي اجتماعی جامعه ما مسجد در صف ترین بخش کانون جمعیتی است که در دل آحاد مردم
فعالیت داشته و زمینه ساز بسیاري از اقدامات اجتماعی است. با توجه به این مساله دولت نیز برنامه ویژه اي در این عرصه داشته و در

 
بودجه 1401 و تدوین لایحه آن را مورد توجه قرار داده است. 

 
فکر میکنم با برنامه ریزي هاي صورت گرفته شاهد احیاي جایگاه محوري مساجد در فعالیت هاي اجتماعی باشیم. 

 
حمایت صندوق اعتباري هنر از هنرمندان مسجدي با چه کیفیتی خواهد بود؟ 

صندوق بر اساس وظیفه اي که دارد از تمامی فعالان عرصه فرهنگ و هنر حمایت می کند، از فعالان رسانه و روزنامه نگاران
نویسندگان، هنرمندان گرفته تا فعالان قرآن و عترت که بسیاري از این افراد در کانون هاي مساجد نیز فعالیت دارند و با توجه به این
مساله در حال حاضر نیز تعدادي از اعضاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور از قبل عضو صندوق اعتباري هنر هستند؛ چراکه

 
به واسطه فعالیت هاي قرآنی، فعالیت در عرصه هنر و بسیاري موارد دیگر به عضویت صندوق در آمده بودند. 

 
این هنرمندان براي تحت پوشش قرار گرفتن از سوي صندوق هنر از چه طریقی می توانند اقدام کنند؟ 

هر هنرمند، نویسنده، روزنامه نگار یا فعال قرآنی در نقاط مختلف کشور می تواند در صندوق هنر فعالیت داشته باشد. اگر در خارج از



تهران حضور دارند با مراجعه به اداره ارشاد شهرستان ها و همچین مکاتبه، می توانند معرفی نامه را دریافت کرده و ما پس از بررسی

 
و دریافت اسناد، کارهاي مربوط را در سامانه انجام می دهیم. 

همچنین کسانی که در تهران فعالیت دارند از طریق معاونت هاي مرتبط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نظیر معاونت هنري، معاونت
مطبوعاتی و سایر معاونت ها معرفی نامه می آورند. البته برخی افرد نیز در صنوف عضو هستند که این دسته در زیرمجموعه خانه هاي
تخصصی قرار گرفته و مورد تایید و قبول معاونت هاي مرتبط با وزارتخانه هستند که آنها نیز معرفی نامه ارایه کردند. مهمتر اینکه

 
صندوق اعتباري هنر، مدارك تمامی افرادي که تقاضاي عضویت دارند را بررسی می کند. 

 
آیا میزان اعتبار و حمایت شما در صندوق اعتباري هنر مشخص است؟ 

ببینید ما در صندوق اعتباري هنر بر اساس هزینه کرد اعتباري که در دست داریم و از سوي دیگر عضویت بیش از 86 هزار نفر، به
صورت میانگین براي هر نفر بیش از چهار میلیون تومان هزینه می کنیم اما این مبلغ در برخی موارد تفاوت هایی هم دارد. براي مثال
افرادي که تحت پوشش بیمه درمان یا بیمه تامیین اجتماعی صندوق هستند به اضافه مجموعه حمایت هاي معیشتی که به همه
هنرمندان عضو تعلق می گیرد، بعضا تا رقم 15 میلیون به صورت بلاعوض استفاده می کند ضمن اینکه تسهیلاتی که ارایه می شود
ارزان قیمت و بدون بهره هستند؛ همچنین سایر خدماتی که در هنرکارت براي همه اعضاي صندوق وجود دارد. از دیگر خدمات
هنرکارت، برگشت لحظه اي سود خرید است، یعنی هر فروشگاهی که دستگاه پز داشته باشد خریدار همان لحظه عددي که حدود

 
یک درصد از خریدش می شود را در حساب خود دریافت می کند. 

در حال حاضر به صورت میانگین تا 150 میلیون تومان از طریق تراکنش هاي کل شبکه هنرکارت سود خرید به دارندگان هنرکارت
واریز شده است. البته این آمار متفاوت است از این جهت که ممکن است برخی از هنرکارت براي امور جاري خود استفاده نکنند؛ در

 
مقابل برخی از هنرکارت به عنوان مهمترین کارت اعتباري و بانکی خود استفاده می کنند. 

با توجه به این مساله خدمات آتی و جاري که در روزهاي آینده عملیاتی می شود شامل خدمات مختلفی از جمله تخفیفات
فروشگاهی، اقامتی و گردشگري و بسیاري از خدمات نوین است که روي هنرکارت ایجاد می شود و تلاش ما این است که برخی از این
خدمات نظیر تخفیف ها، فروشگاه ها و حوزه گردشگري براي فهماکارت نیز ارایه شود به جز برخی پرداخت هاي مستقیم مرتبط با
اعضاي صندوق نظیر پرداخت هاي معیشتی و برخی مراوادات مالی با هنرمندان، اما بقیه موارد نظیر تخفیفات فروشگاهی، گردشگري

 
و اقامتی که اشاره شد به دارندگان فهما کارت نیز ارائه می شود. 

 
آیا صندوق اعتباري هنر در رابطه با بیمه فعالان مسجدي نظیر کتابداران مساجد برنامه اي دارد؟ 

بیمه اي تحت عنوان فعالان مسجدي نداریم. در صندوق اعتباري هنر، بیمه فعالان فرهنگ و هنر را داریم که مشمول دایره خدمت
رسانی ما می شوند و هر هنرمند، نویسنده، روزنامه نگار و فعالان قرآنی که عضو مجموعه صندوق اعتباري هنر می شوند می توانند از
این خدمت (بیمه هنرمندان) استفاده کنند. اکنون بیش از 43 هزار نفر از اعضاي صندوق از بیمه تامیین اجتماعی استفاده می کنند،

 
همچنین بیش از 35 هزار نفر از بیمه درمان استفاده می کنند. 

بسیاري از هنرمندان عضو در صندوق هستند که در کانون هاي مساجد هم عضویت دارند و از خدمات صندوق نیز استفاده می کنند؛
یعنی خدمت دادن به افراد بر اساس موضوعیت هنرمند بودن، روزنامه نگار بودن، نویسنده بودن و از فعالان قرآن و عترت بودن است

 
که انجام می گیرد. 



بنابراین امکان استفاده از خدمات صندوق از جنبه هاي مذکور وجود دارد؛ اما به واسطه اینکه شخصی در مسجد فعال است تا زمانی
که داراي احراز شرایط صندوق اعتباري هنر نشود، نمی تواند از خدمات استفاده کند و ما بیمه اي تحت عنوان بیمه فعالان مسجد

 
نداریم. 

 
در مورد فواید و ثمرات فهما کارت توضیح دهید 

فهما کارت یک مجموعه ارتباطی میان ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد و اعضاي کانون ها محسوب می شود. در واقع خدماتی که

 
ستاد فهما قصد دارد به اعضا ارایه دهد باید بر اساس زیرساخت هایی باشد. 

اکنون بسیاري از هنرمندان با زیرساخت هاي مالی، هویتی و الکترونیکی که در هنرکارت ایجاد شده است از این کارت شناسایی در
داخل و خارج از کشور استفاده می کنند. در این میان چون فهماکارت نیز از این زیرساخت ها استفاده می کند، براي اعضاي کانون ها
نیز به مثابه کارت شناسایی می شود، همچنین خدمات ستاد کانون هاي فرهنگی هنري مساجد نیز از طریق سیستم فهما کارت ارایه

 
می شود. 

فقط در این مجال تاکید می کنم که هنرکارت تحت عنوان شرکت «هنرکارت بنیان ایران» به عنوان یکی از بخش هاي کار خود
فهماکارت را پشتیبانی کرده است و تمامی فعالیت هاي مالی و حمایتی که ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد انجام می دهد

 
از طریق فهماکارت می شود که ما زیرساخت آن را فراهم کرده ایم. 

 
چشم انداز صندوق اعتباري هنر براي کانون هاي مساجد کشور چیست؟ 

از اولویت هاي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تحقق محوریت مسجد در میان مردم است در سال هاي گذشته به دلیل مشکلات

 
متعدد و از سوي دیگر گسترش فرهنگ شهرنشینی آن محوریت مسجدي که در دهه هاي قبل شاهد بودیم را کمتر شاهدیم. 

تلاش دولت این است که محوریت مساجد احیا شود. اکنون نیز در بازارهاي سنتی که در سراسر کشور وجود دارد فعالیت هاي

 
اقتصادي حول محور مساجد می چرخد. 

دولت معتقد است هرچه زمینه فعال شدن مسجد در یک محله فراهم باشد مشکلات و مسایل اجتماعی فرهنگی کشور بهتر حل می
شود. در این راستا کانون هاي مساجد نیز ماموریت هاي خاص خود را در راستاي تحقق این هدف مهم دارند. تلاش ما در صندوق
اعتباري هنر و ذیل امضاي این تفاهم نامه آن است که بتوانیم فعالیت هاي مسجدي را از مسیر کانون هاي فرهنگی هنري در سطح

 
جامعه ارتقا دهیم. 

انتهاي پیام



در راستاي همکاري صندوق کارآفرینی امیدبا شرکت دانش
بنیان شمس یزد انجام شد

در راستاي همکاري صندوق کارآفرینی امیدبا شرکت دانش بنیان شمس یزد

انجام شد

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1400/11/04

در راستاي همکاري شرکت دانش بنیان شمس یزد با
صندوق کارآفرینی امید برگزارشد . این جلسه با حضورامامی مدیر منطقه 5کشوري،سجادي حامی کسب وکار استان ،سنجري پور
رئیس شهرستان رودبارجنوب،درینی رئیس شهرستان عنبرآباد، لورك رئیس شهرستان سیرجان و سلطانی پور رئیس شهرستان
جیرفت و با محوریت حمایت از کشت، فرآوري، بسته بندي و بازاریابی محصول حنا که در استانهاي کرمان و یزد مورد توجه
کشاورزان بوده است برگزار شد. در این جلسه پیشنهادات روساي شعب شهرستانهاي جیرفت، عنبرآباد، رودبارجنوب و قلعه گنج در
موضوعات مختلف تبادل نظر گردید و در ادامه جلسه دو شرکت دانش بنیان ساعیان صنعت در زمینه گلخانه هاي هوشمند و شرکت
تولیدي تجهیزات و ماشین آلات خشک کن میوه در خلاء ، به معرفی شرکت خود و نوع همکاري در بخش گلخانه هاي کشاورزي و
فرآوري محصولات کشاورزي پرداختند، و ضمن معرفی محصولات متعدد و نوین شرکت شمس و نوع کاربرد و بازار آنها از نزدیک
فضاي سنتی کارگاههاي سنتی حناسابی یزد واقع در کوچه مازاري هاي یزد باقدمتی بیش از هفتصد سال مورد بازدید قرار گرفت ،
که نوع فرآوري، بسته بندي حنا از نزدیک مورد بازدید قرار گرفت و نوع همکاري صندوق کارآفرینی با این شرکتها بررسی گردید تا
زمینه حمایت از محصول حنا که در شرکتهاي آرایشی بهداشتی و درمانی کاربرد داخلی و بین المللی دارد ، فرآهم آید. این جلسه به
منظور آشنایی روساي صندوقهاي هدف این محصول برگزار شد تا زمینه هاي متعدد حمایت از محصول حنا که یکی از مرغوبترین
محصولات حنا در دنیا است که مورد فراموشی قرارگرفته و دیگر گیاهان دارویی در دو استان کرمان و یزد فرآهم آید تا نسبت به احیا
این محصول با توجه به مساعد بودن اقلیم و آب و هواي این استانها براي کشت حنا و زمینه هاي فرآوري و بازاریابی و حتی صادرات

آن که موجب ایجاد اشتغالهاي جدید میگردد فرآهم آید.



تجلیل از بانوان صندوق کارآفرینی امید استان کرمان

تجلیل از بانوان صندوق کارآفرینی امید استان کرمان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/11/04

همزمان با میلاد با سعادت بانوي عالمین فاطمه زهرا(س) تقدیر مدیر صندوق کارآفرینی امید استان کرمان از بانوان صندوق انجام شد
.



ایجاد اشتغال براي 2 هزار روستایی با وام کم بهره در آذربایجان غربی

منبع: ایرناشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/11/04

ارومیه- ایرنا- مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت: این صندوق طی امسال با همکاري صندوق توسعه ملی و با
استفاده از ظرفیت تسهیلات کم بهره براي حدود 2 هزار نفر از جوانان روستایی این استان اشتغال پایدار روستایی ایجاد کرده

است.

ارومیه- ایرنا- مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان
غربی گفت: این صندوق طی امسال با همکاري صندوق
توسعه ملی و با استفاده از ظرفیت تسهیلات کم بهره براي
حدود 2 هزار نفر از جوانان روستایی این استان اشتغال

 
پایدار روستایی ایجاد کرده است. 

صلاح گل محمدي روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا افزود: براي ایجاد این میزان اشتغال تاکنون یک هزار و
552 میلیارد و 785 میلیون ریال تسهیلات پرداخت کرده

 
است. 

وي با اشاره به اعطاي تسهیلات در بخش هاي صنعت، کشاورزي و خدمات اضافه کرد: بخش کشاورزي بیشترین طرح ها را به خود

 
اختصاص داده که شامل گلخانه، دامداري، خرید تراکتور و ادوات کشاورزي، کنسانتره و تولید کودهاي شیمیایی است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت:همچنین این صندوق طی امسال با همکاري کمیته امداد براي 602 طرح اشتغال

 
264 میلیارد و 140 میلیون ریال تسهیلات پرداخت کرده است. 

گل محمدي بیان کرد: در پی تفاهم نامهبا وزرات تعاون، کار و رفاه اجتماعی 126 فقره تسهیلات اشتغال با 240 میلیارد و 300

 
میلیون ریال اعتبار پرداخت کرده است. 

 
وي اضافه کرد: حمایت از اشتغال روستایی و توسعه طرح هاي روستامحور از مهمترین برنامه هاي حمایتی این صندوق است. 

صندوق کارآفرینی امید بر اساس رویکرد جدید حمایت از کسب و کارهاي خرد بازارمحور با روش تامین مالی خرد، وظایف مهم و

 
مغفولی را در زنجیره حمایت هاي دولتی از تولید در بخش خصوصی برعهده دارد. 

 
برچسب ها 

 
- صندوق توسعه ملی 

- تسهیلات بانکی 



 
- آذربایجان غربی 

 
- ارومیه 

- کمیته امداد امام خمینی



براي رفع اشکالات لایحه رتبه بندي باید با دولت رایزنی کرد

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/11/04

 
■ راه حل فلاحی براي رفع ایرادات شوراي نگهبان به طرح رتبه بندي معلمان 

حجت الاسلام احمدحسین فلاحی، نماینده همدان و عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شوراي اسلامی در رابطه با طرح
ایرادات و ابهاماتی درباره لایحه رتبه بندي معلمان و بازگشت آن از سوي شوراي نگهبان به مجلس شوراي اسلامی و راه حل هاي رفع

 
ایرادات گرفته شده، با پانا گفت وگو کرده که در ادامه به صورت پرسش و پاسخی می خوانید: 

- یکی از ایرادات شوراي نگهبان به لایحه نظام رتبه بندي معلمان ماده 4 این لایحه بوده است که از این جهت که اولویت بندي میان
شاخص هاي مذکور در اعمال رتبه بندي، دقیقاً روشن نشده بوده، ابهام داشته است. در این ماده، مشخص نشده بوده که سنوات
تحصیل معلمان در مراکز تربیت معلم نیز مبناي امتیاز در فرایند رتبه بندي خواهد بود یا خیر. همچنین در تبصره این ماده، منظور از
عبارت «کماکان معلم هستند»، آیا تصدي و اشتغال به معلمی است یا این که افرادي که علی رغم اشتغال نداشتن مستقیم به معلمی،

 
عنوان شغلی آنها معلم ذکر شده است را نیز شامل می شود؟ 

■ بله، یکی از ایرادات همین موضوع است. از زمانی که معلمان دانشسراي آن زمان یا تربیت معلم الان گزینش می شوند، جزو سنوات

 
آنها حساب می شود. این موضوع را دوستان در لایحه ذکر نکرده اند. 

-یکی دیگر از مواردي که شوراي نگهبان به آن ایراد گرفته است، بحث بار مالی این مصوبه در مواد 4 و 6 بوده است. بر اساس اصل
75 قانون اساسی، طرح هاي قانونی و پیشنهادها و اصلاحاتی که نمایندگان درباره لوایح قانونی که به افزایش هزینه هاي عمومی می
انجامد، درصورتی قابل طرح در مجلس است که در آن طریق تأمین هزینه جدید نیز معلوم شده باشد، بنابراین بخشی از اشکالات و

 
ابهامات شوراي نگهبان ناظر به مواردي بوده که در مجلس به لایحه اضافه شده است. این درست است؟ 

■ بله، 2 ایراد ماده 75 هم به لایحه وارد است و عنوان شده که شما (نمایندگان) چون لایحه دولت را تغییر داده اید این مشکل ماده
75 پیدا می کند. این موضوع با رایزنی با دولت قابل حل است. وقتی دولت قبول کرده است بودجه آن را به این سبک بپردازد به نظر

 
می رسد مشکل 75 هم حل شود. به نظر می رسد باید با دولت رایزنی کرد که این میزان بودجه را قبول کند. 

-ماده 6 لایحه رتبه بندي معلمان نیز از آنجا که مشخص نبوده، اگر پس از اعمال رتبه بندي، منابع مالی لازم براي پرداخت در تاریخ

 
مشخص شده در مصوبه بیش از میزان مذکور باشد، چگونه عمل خواهد شد، محل ابهام اعضاي شوراي نگهبان بوده است. 

■ به نظر می رسد که این ایراد یک ویراستاري نیاز دارد. منظور دوستان هم این نبوده که اگر بودجه نبود، رتبه بندي اجرا نشود.

 
یعنی بودجه اجراي رتبه بندي باید هر سال دیده شود. این ایراد با یک ویراستاري درست می شود. 

-در ایرادات شوراي نگهبان آمده است که در ماده 7 لایحه رتبه بندي معلمان نیز سپردن تعیین نحوه تشکیل هیأت هاي ممیزه و
همچنین شرایط توقف و تنزل رتبه به آیین نامه که موضوع بسیار مهمی در فرایند رتبه بندي است، مغایر اصل 85 قانون اساسی
شناخته شد چرا که مجلس، یا باید خود این شرایط را مشخص کند و یا اینکه حداقل ضوابط و چارچوب کلی آن را تعیین نماید. راه

 
حل رفع این ایراد چیست؟ 



■ این موضوع از ابتدا هم مورد بحث بود که آموزش و پرورش و معلمان باید با خودشان مقایسه و دیده شوند نه اینکه با دانشگاه
مقایسه شوند. بالأخره دوستان اصرارهایی داشتند و برخی نمایندگان پیشنهاداتی ارائه دادند که لایحه به صحن رفت و مجدداً به
کمیسیون بازگشت و براساس این تعیین شد. این شبهه از اول هم مشخص بود که با دانشگاه مقایسه نشوند. حالا باید ببینیم که
دوستان نظرشان در کمیسیون چه خواهد بود. اگر کمیسیون وقت ویژه بگذارد، ایرادات این هفته حل می شود و با توجه به اینکه
بررسی هاي کمیسیون تلفیق بودجه احتمال دارد تا 2 هفته دیگر زمان لازم داشته باشد، لایحه در صحن مجلس هم می تواند مطرح

شود.



حمایت جدي از نخبگان به خنثی سازي تحریم ها منجر می شود

منبع: بانک برترشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1400/11/04

یک استاد دانشگاه با تاکید براینکه، شرکت هاي دانش بنیان میانبر پیشرفت کشور محسوب می شوند، حمایت جدي از
نخبگان و نوآوران را منجر به خنثی سازي کامل تحریم هاي دشمنان دانست و گفت:حتی با رفع تحریم هاي ظالمانه از سوي

دشمنان، براي خودکفایی کشور حمایت از بخش نوآوري و فناوري باید شدت یابد.

به گزارش بانک برتر به نقل از ایرنا؛ رضا سهم دینی:  نقش مهم و کلیدي شرکت هاي فناور، دانش بنیان ها، استارتاپ ها و
شتاب دهنده ها در توسعه اقتصادي و رفع مشکلات تولید و اشتغال زایی، توجه بسیاري از کشورها در استفاده از ظرفیت هرچه بیشتر

 
این بخش براي توسعه اقتصادي را بدنبال داشته است. 

دکتراي مدیریت حرفه اي کسب و کار(DBA) با اشاره به شکل گیري بیش از 6 هزار شرکت دانش بنیان در حوزه هاي مختلف در
کشور افزود: این شرکت ها درحوزه هاي مختلف فناوري از جمله فناوري زیستی، کشاورزي، صنایع غذایی، دارویی، فرآورده هاي
پیشرفته تشخیص و درمان، مواد پیشرفته، محصولات مبتنی بر فناوري هاي شیمیایی، ماشین آلات پیشرفته، تجهیزات پزشکی، برق،

 
الکترونیک، فوتونیک، مخابرات، فناوري اطلاعات و ارتباطات، نرم افزارهاي رایانه اي و خدمات تجاري سازي فعالیت دارند. 

وي همچنین با بیان اینکه، اشتغالزایی شرکت هاي دانش بنیان و خلاق از 127هزار نفر در در سال 1396 با افزایش تقریبی سالانه
بیش از 20 هزارنفر، به بیش از 190 هزار نفر در سال 1399 رسیده است، افزود:شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ ها همچنین
فرصت هاي بسیار مناسبی براي اشتغال غیر مستقیم ایجاد کرده اند که با همراهی و حمایت هاي همه جانبه سهم آنها بسیار بیشتر از

 
این ارقام خواهد شد. 

این استاد دانشگاه با اشاره به نام گذاري سالجاري با عنوان «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» از سوي رهبر معظم انقلاب اظهار
کرد: توجه ویژه به بخش زیست بوم فناوري و اتصال و پیوند هرچه بیشتر مراکز علمی و دانشگاهی با بخش هاي مختلف صنعت،

 
کشاورزي و خدمات به طور حتم باعث خودکفایی کشور و البته خنثی سازي تحریم ها می شود. 

سهم دینی در ادامه، یکی از مشکلات شرکت هاي فناور و دانش
بنیان را نبود تقاضاي بخش هاي صنعتی دولت براي خرید
محصولات بومی سازي شده و سخت گیري مراکز دولتی در

 
رعایت استانداردهاي بین المللی و واردات بی رویه بیان کرد. 

وي افزود: التبه ممکن است تجهیزات بومی شده در مرحله بهره
برداري با نواقص و ایرادات کوچکی نیز همراه باشد که این
نیازمند صبر و فرصت دادن به جوانان خلاق کشور و حمایت از

 
فناوران داخلی است. 



این استاد دانشگاه گفت، متاسفانه شرکت هاي دانش بنیان و فناور از عدم ارتباط بازار براي عرضه تولیدات خود در تنگنا قرار دارند و

 
یکی از دلایل آن انحصاري بودن فضاي کسب و کار در کشور است. 

وي از همه مجموعه هاي دولتی به خصوص بخش صنعت و انرژي که از ظرفیت فناورانه بسیاري برخوردارند درخواست کرد که با
خرید از شرکت هاي فناور، نیازهاي خود را از محصولات و تجهیزات بومی سازي شده توسط مراکز رشد، نوآوري و شرکت هاي دانش

 
بنیان تامین و از زیست بوم نوآوري کشور حمایت کنند. 

این استاد دانشگاه با تاکید براینکه، شرکت ها و مجموعه هاي علمی و فناور کشور در شرایط سخت تحریم خدمات شایانی در بخش
هاي مختلف داشته اند، تاکید کرد: حتی با پایان تحریم هاي ظالمانه از سوي دشمنان، براي خودکفایی کشور حمایت از بخش نوآوري

و فناوري باید با شدت بیشتري دنبال شود.



کارمندان بانک کاسپین مقابل بانک مرکزي تجمع کردند

منبع: رکناشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1400/11/04

رکنا: تعدادي از کارمندان بانک کاسپین صبح امروز مقابل بانک مرکزي تجمع کردند.

 

 
 حجم ویدیو: 1.65M | مدت زمان ویدیو: 00:00:31 

 
 

به گزارش رکنا، تعدادي از کارکنان موسسه اعتباري کاسپین از ساعت 8 صبح امروز ( دوشنبه) از شهر هاي مختلف آمده و به دلیل
بیکاري، تعدیل شدن و پرداخت نشدن حقوق معوقه و همسان سازي و رتبه بندي حقوق در مقابل بانک مرکزي واقع در خیابان

 
میرداماد تجمع کردند و خواستار دیدار با مدیرعامل بانک مرکزي و وزیر اقتصاد و دارایی کشور شدند. 

 
این افراد با سر دادن شعار هایی نظیر، "دولت کار و اشتغال ، رئیسی ما را دریاب" خواستار رسیدگی به اموراتشات شدند. 

0:00



هیچ محدودیتی براي اشتغال جوانان در واحدهاي تولیدي نظرآباد نیست

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1400/11/04

البرز - فرماندار نظرآباد گفت: با توجه به ظرفیت هاي موجود هیچ محدودیتی براي اشتغال جوانان در واحدهاي تولیدي
نظرآباد نیست.

البرز - فرماندار نظرآباد گفت: با توجه به ظرفیت هاي
موجود هیچ محدودیتی براي اشتغال جوانان در واحدهاي

 
تولیدي نظرآباد نیست. 

به گزارش خبرنگار مهر، جلسه ساماندهی امور جوانان
شهرستان نظرآباد صبح دوشنبه به ریاست ارسلان قاسمی
فرماندار نظرآباد و با حضور معاون سیاسی_امنیتی و
اجتماعی فرمانداري، معاون امور جوانان اداره کل ورزش و
جوانان استان البرز، رئیس اداره ورزش و جوانان شهرستان،
رؤساي ادارات و بانک ها و دبیر مؤسسات مردم نهاد در

 
سالن جلسات فرمانداري برگزار شد. 

در آغاز این جلسه ادارات شهرستان به ارائه گزارش پیرامون اقدامات انجام شده در حوزه جوانان و میزان اشتغالزایی صورت پذیرفته از

 
ابتداي سال جاري تاکنون پرداختند. 

در ادامه فرماندار نظرآباد با تاکید بر اینکه هیچ محدودیتی براي اشتغال جوانان در واحدهاي تولیدي نظرآباد نیست گفت: بی شک
ایجاد اشتغال در جامعه و به ویژه در میان نسل جوان خواهد توانست بخش قابل توجهی از آسیب هاي اجتماعی را بکاهد که در

 
همین راستا با رایزنی هاي انجام شده، اولویت جذب نیروي واحدهاي تولیدي مستقر در شهرستان جوانان بومی نظرآباد بوده و هست. 

وي تصریح کرد: هیچگونه محدودیتی در این باره نبوده و کلیه جوانان توانمند و جویاي کار شهرستان می توانند در این واحدهاي

 
تولیدي آغاز به فعالیت نمایند. 

قاسمی همچنین وضعیت پرداخت وام ازدواج توسط بانک هاي شهرستان را مورد بررسی قرار داده و از برنامه ریزي براي بازدید از
بانک ها طی چند روز آتی خبر داد تا بتوان بطور دقیق تر این مهم را مورد بررسی قرار داده و بر نحوه خدمت رسانی آنها به مردم

 
نظارت نمود. 

در پایان افشاري معاون اداره کل ورزش و جوانان استان البرز مؤسسات مردم نهاد شهرستان نظرآباد بسیار فعال و توانمند در اجراي
طرح هاي مختلف استانی و کشوري عنوان داشته و از استان البرز بعنوان سه استان برتر کشور در حوزه تأسیس سمن ها خبر داد.



پرداخت 110 فقره تسهیلات و تحویل 64 واحد مسکن به مددجویان کردستانی

منبع: ایسناشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/11/04

مدیرکل کمیته امداد کردستان از پرداخت 110 فقره تسهیلات اشتغال زایی و تحویل 64 واحد مسکن به مددجویان
کردستانی به مناسبت دهه مبارك فجر خبر داد.

رضا طوسی امروز دوشنبه در جلسه کمیته همیاري و
سازمان هاي حمایتی ستاد دهه فجر انقلاب اسلامی استان
کردستان که با حضور ادارات عضو برگزار شد، عنوان کرد:
هدف از تشکیل این کمیته فراهم سازي زمینه بهره گیري
هر چه بیشتر محرومان و نیازمندان جامعه از امکانات

 
خدماتی و رفاهی دستگاه هاي دولتی و غیر دولتی است. 

وي افزود: این کمیته به مناسبت دهه مبارك فجر با

 
مسئولیت کمیته امداد و با عضویت 14 سازمان در سطح کشوري، استانی و شهرستانی تشکیل می شود. 

طوسی گفت: از طریق اعضاي این کمیته برنامه هاي ویژه اي در زمینه ارائه خدمات به نیازمندان به ویژه در سطح روستاها و مناطق

 
محروم این استان پیش بینی شده است. 

وي ادامه داد: بعد از پیروزي انقلاب اسلامی با تدبیر حکیمانه امام خمینی (ره) نهاد هاي خدمت گزار به قشر محروم جامعه و از جمله

 
کمیته امداد تأسیس شد. 

مدیرکل کمیته امداد استان کردستان با بیان اینکه به مناسبت دهه مبارك فجر 64 واحد مسکن تحویل مددجویان کردستانی می
شود، افزود: اهداي 193 فقره جهیزیه و کمک هزینه ازدواج، ارائه 2100 مورد خدمات بهداشتی درمانی، پرداخت 230 فقره وام

 
کارگشایی از برنامه هاي دهه مبارك فجر امسال است. 

وي تصریح کرد: همچنین به همین مناسبت 110 فقره تسهیلات اشتغال از طریق کمیته امداد کردستان به مددجویان پرداخت

 
خواهد شد. 

طوسی برپایی میز خدمت، دیدار با خانواده ها، پرداخت کمک موردي را از دیگر برنامه هاي کمیته امداد به مناسبت دهه فجر امسال

 
اعلام کرد. 

انتهاي پیام



آقاي عنابستانی، تو خیلی چیز ها را مثل موارد غیر عادي در انتصابات

عبدالملکی، نمی بینی

منبع: شعار سالشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1400/11/04

شعار سال: دوستان و رفقا در دولت ابراهیم رئیسی از نقش و جایگاه ویژه اي برخوردار هستند. بنابر گواه رسانه ها و حتی
کسانی که حامی سفت و سخت دولت ابراهیم رئیسی بودند، هر روز یکی از نزدیکان وزرا دولت انقلابی ابراهیم رئیسی به یک

پست و مقامی منصوب می شوند! هفته گذشته حجت عبدالملکی، وزیر کار که هنوز ...

شعار سال: دوستان و رفقا در دولت ابراهیم رئیسی از نقش و جایگاه ویژه اي برخوردار هستند. بنابر گواه رسانه ها و حتی کسانی
که حامی سفت و سخت دولت ابراهیم رئیسی بودند، هر روز یکی از نزدیکان وزرا دولت انقلابی ابراهیم رئیسی به یک پست و مقامی
منصوب می شوند! هفته گذشته حجت عبدالملکی، وزیر کار که هنوز بازخورد ها به دلیل هدیه 6 میلیارد تومانی جنجالی اش به علی
فروغی، مدیر شبکه سه از یادافکار عمومی نرفته است، یکی دیگر از دوستان خودش به اسم دامون خدابنده شهرکی را به یکی از پست

 
ها در وزارت کار منصوب کرد! 

این انتصابات فامیلی وزیر کار بهانه اي شد تا برخی نمایندگان مجلس بحث استیضاح وزیر کار ابراهیم رئیسی بین نمایندگان به میان

 
آمد و در این بین عده اي با مطرح کردن این استیضاح مخالفت کردند. 

علی اصغر عنابستانی یکی از کسانی بود که مخالف استیضاح وزیر کار و رفاه اجتماعی است. در همین راستا با این نماینده مجلس در

 
خصوص اقدامات عجیب وزیر کار به گفتگو نشستیم که مشروح این گفتگو را در ادامه می خوانید. 

 
اگر در انتصابات وزیر دخالت کنیم، نباید انتظار جواب از او را داشته باشیم / براي استیضاح وزیر کار زود است 

آقاي عنابستانی! هفته گذشته حجت عبدالملکی، وزیر کار براي بار چندم یکی دیگر از دوستان و نزدیکان خودش به اسم «دامون
خدابنده شهرکی» براي پستی در وزارت کار انتخاب کرد. قبلا هم انتقادات فراوانی از کوچ یاران عبدالملکی به وزارت کار به میان آمده

 
بود؛ شما یکی از مخالفان استیضاح حجت عبدالملکی بودید، نظر شما در این باره چیست؟ 

بنده این خبر جدید را تازه از شما شنیدم. اولاً باید به وزیر فرصت داد که برنامه هایش را پیاده کند و ثانیا باید به وزیر اجازه دهیم
کسانی را که فکر می کند براي برخی امور شایسته اند را منصوب کند. وقتی ما بخواهیم در کار این وزیر و سایر وزرا دخالت کنیم و
اجازه ندهیم که به امور رسیدگی کنند، قطعاً نباید از او انتظار جواب داشته باشیم یا از او سوالی بپرسیم. وقتی می توانیم از یک وزیر
مسئولیت بخواهیم که طرف حداقل در حد انتصاب نیرو هاي شایسته آزادي عمل داشته باشد. البته در این میان باید نظارت هم
صورت گیرد که چیزي به جز شایستگی دخیل در انتصابات نباشد، اما این که هر انتصابی که اتفاق افتاد فورا از وزیر خرده و ایراد
بگیریم، درست نیست. کسی که وزیر است قطعا ملاك هایی براي انتصابات خود در نظر دارد. ما باید اجازه دهیم که نتیجه انتصاباتش
را ببینیم. این که بنده مخالف استیضاح هستم به این دلیل است که هنوز براي ارزیابی عملکرد وزرا خیلی زود است. اگر واقعا
احساسی به قضیه نگاه نکنیم و براساس عقل و منطق موضوع را بررسی کنیم متوجه خواهیم شد که واقعا براي استیضاح زود است.
وزارت کار یک وزارت راهبردي است و خودش مستقیما دخالت در ایجاد کار ندارد بلکه باید یک راهبرد هایی به وسیله دستگاه هاي
دیگر طراحی کند تا بتواند در ایجا اشتغال در سطح کشور تاثیرگذار باشد. این کار ها یک زمان منطقی تري نیاز دارد تا بتوانیم یک



 
ارزیابی درستی از عملکرد یک وزیر داشته باشیم. اما در کل استیضاح حق مجلس است. 

هیچ چیز غیرعادي اي در انتصاب عبدالملکی نمی بینم / این که یک مدیر کسانی را منصوب می کند که قبلا از آن ها شناخت دارد

 
نه تنها ایراد نیست بلکه حسن است / نمی شود، چون فلانی دوست وزیر است شایستگی هایش را نادیده بگیریم 

بحثی که الان مورد انتقاد شدید کارشناسان و افکار عمومی قرار گرفته این است که موضوع انتصابات آقاي عبدالملکی است. این که

 
این انتصابات حتما باید از دوستان و نزدیکان ایشان باشد؟ چرا نباید از افراد دیگر استفاده کرد؟ 

بنده چیز غیرعادي اي در انتصابات آقاي عبدالملکی نمی بینم. بالاخره یک مدیر وقتی در یک پست و مقامی منصوب می شود، در
مقام احراز شایستگی، طبیعتاً کسی را انتخاب می کند که بتواند منویات و خواسته هایی که مد نظر خودش است، پیاده کند. بالاخره
این افراد در یک جایی با ایشان کار کردند و در واقع ایشان بهتر این افراد را می شناسد، این اصلاً ایراد نیست و حتی حسن هم می
تواند باشد. بنده ایرادي از این قضیه که یک کسی در جایی با یک مدیر کار کرده و الان این مدیر از نیرو هاي خودش استفاده کند،
نمی بینم. ما باید ببینیم در آن شخصی که منصوب شده، این شایستگی وجود دارد یا خیر. نمی شود، چون فلانی دوست آقاي
عبدالملکی هستند، شایستگی هایش را نفی کنیم! باید باتوجه به نتیجه عملکرد نظر دهیم که آیا این افراد شایستگی دارند یا خیر.
باید به وزیر وقت بدهیم تا شایستگی هاي خودش را نشان دهد. این که ما بیاییم بر اساس این چنین حرف ها و دلایلی کسی را
استیضاح کنیم آن   وقت نمی توانیم کسی را براي هیچ وزارت خانه اي منصوب کنیم. ما باید نگاه مان عملکردي باشد و براساس آن به

 
دوستان اعتماد کنیم. 

هدیه عبدالملکی به مدیر شبکه سه کاملا یک روال عادي و همیشگی است / دستگاه ها با صداوسیما قرارداد می بندند / هدیه 6

 
میلیاردي وزیر کار به صداوسیما در گذشته هم بوده و الان هم ادامه دارد / نمونه هاي زیادي از این نوع هدیه ها وجود دارد 

حدود یک هفته پیش یک خبري منتشر شد مبنی بر این که عبدالملکی، وزیر کار، 6 میلیارد تومان به عنوان «هدیه» به علی فروغی،
مدیر شبکه سه براي ساخت برنامه اي به اسم «میدون» داده اند که این رویه بسیار مورد انتقاد کارشناسان و افکارعمومی قرار گرفت،

 
نظر شما در این رابطه چیست؟ 

بنده از هدیه اي که آقاي عبدالملکی به مدیر شبکه سه داده، هیچ چیز غیرعادي اي نمی بینم. موضوع خیلی ساده است؛ دستگاه
هایی که در حوزه هاي مختلف وظیفه هایی بر عهده دارند، براي این که وظیفه شان در حوزه اجتماعی و در سطح جامعه ترویج کنند،
با صداوسیما قرارداد هایی می بندند. رفتار آقاي عبدالملکی یک روال عادي و همیشگی است. برنامه هایی که صداوسیما می سازد با
مشارکت دستگاه ها ساخته می شود. یکی از وظایف جدي اي که وزارت کار بر عهده دارد، نهادینه کردن حمایت از کارآفرینی و
جوانان است؛ برنامه «میدون» هم توانمندي هاي جوانان را تقویت می کند و خیلی طبیعی است که این وزارتخانه در ترویج وظایف
حوزه اجتماعی خودش، بودجه هایی را به دستگاه ها بدهد. این پرداخت ها در گذشته هم بوده و الان هم وجود دارد؛ اصلا چیز
غیرعادي اي نیست. ما اگر مسئله را به این سمت ببریم که یک ساختار تقابلی با وزیر جوان آقاي عبدالملکی داشته باشیم، آن وقت
هرکاري ایشان انجام دهد می شود یک ایراد از آن پیدا کرد. باز هم تاکید می کنم این مسئله در ساختار اجرایی کشور کاملا عادي

 
است. نمونه هاي متعددي شبیه به این هدیه در ساختار اجرایی کشور وجود دارد. 

نباید، چون عبدالملکی قبلا داور برنامه «میدون» بوده از او ایراد بگیریم که چرا به این برنامه پولی داده است / مگر فسادي اتفاقی

 
افتاده است که منتقد پول دادن وزیر کار به صداوسمیا باشیم؟! 



 
آقاي عبدالملکی خودشان قبلا دارو این برنامه بودند و الان باز هم بحث همان سیستم رفاقتی مطرح است! 

اشکال این قضیه چه است؟ اگر فسادي صورت گرفته که درست است باید این قضیه را پیگیري کرد، اما این که ایشان قبلا در این
برنامه داور بودند را به یک ایراد تبدیل کنیم اصلا درست نیست. برنامه «میدون» یک برنامه موفق در حمایت از کارآفرینان است این
که وزیر کار یک کشور از این برنامه حمایت مالی می کند، فساد است؟ مگر فسادي اتفاق افتاده است؟ بنده اصلا چنین چیزي را

 
احساس نمی کنم. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از پایگاه خبري تحلیلی دیده بان ایران ، تاریخ انتشار: 3 بهمن 1400، کد
www.didbaniran.ir ،124927:خبر



جریمه بیش از 4 میلیونی براي اشتغال اتباع غیرمجاز

منبع: تابناكشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/11/04

 
جریمه بیش از 4 میلیونی براي اشتغال اتباع غیرمجاز 

رئیس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی مهریز از تشدید فعالیت گشت هاي مشترك بازرسی به منظور برخورد با اشتغال غیرمجاز اتباع

 
خارجی در این شهرستان خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز یزد، دهقانی زاده گفت: اجراي این طرح جزو رسالت هاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در

 
راستاي حمایت و صیانت از نیروي کار ایرانی است. 

 
وي ادامه داد: مهمترین هدف اجراي این طرح، افزایش آگاهی به کارفرمایان در استفاده از نیرو هاي خارجی است. 

دهقانی زاده اظهار داشت: هر کارفرمایی که به صورت غیرمجاز از نیروي کار خارجی استفاده و یا در مشاغلی به جز شغل تعیین شده

 
در پروانه کار اقدام کند، به 5 برابر حداقل دستمزد یعنی 4 میلیون و 425 هزار و 825 ریال براي هر روز اشتغال جریمه می شود. 

رئیس اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی مهریز افزود: با توجه به شرایط اقتصادي، هیچ علاقه اي به جریمه کردن کارفرمایان نیست، اما
انتظار می رود که آنان هم به قوانین پایبند باشند.



اجازه ندادیم یک کارگر اخراج شود

منبع: پویشگران گیلشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1400/11/04

پویشگران گیل: دغدغه کشور تولید و اشتغال است؛ لذا در بخش سرمایه گذاري با احدي تعارف نداریم و معطلی سرمایه
گذاران را نخواهم بخشید.

پویشگران گیل: دغدغه کشور تولید و اشتغال است؛ لذا در بخش سرمایه گذاري با احدي تعارف نداریم و معطلی سرمایه گذاران را

 
نخواهم بخشید. 

پویشگران گیل:استاندار گیلان هشدار داد:امروز دغدغه کشور تولید و اشتغال است؛ لذا در بخش سرمایه گذاري با احدي تعارف نداریم

 
و معطلی سرمایه گذاران را نخواهم بخشید. 

اسداالله عباسی در نخستین نشست با فعالان حوزه رسانه گیلان گفت:نسبت به اجراي پیام راهبردي مقام معظم رهبري در ابتداي

 
امسال مسئولیم و تولید،اشتغال و مسکن از تعهدات ما است. 

وي اظهار داشت:به دور از نگاه سیاسی و با بینش واقع بینانه دولت سیزدهم در شرایط سخت کرونا و تحریم و همچنین وضعیف
اسفبار کرونا سکان را بدست گرفت،اما امروز می بینیم اگر چه نسبت به سویه جدید هشدار می دهیم اما گیلان در بحث

 
واکسیناسیون جزو رتبه هاي نخست کشوراست و رسانه ها در این خصوص به لحاظ تاثیرگذاري از پیشگامان بودند. 

استاندار گیلان ذخیره کالاهاي اساسی و ذخایر استراتژیک را مهمترین بخش عنوان کرد و گفت:اگر چه در روزهاي نخست کاري
ذخایر این کالاها یک ماه اعلام شد اما الان ذخایر استراتژیک استان تا اردیبهشت ماه پیش بینی شده است و ذخایر ارزي در شرایط

 
خوبی است. 

عباسی افزود:کشور به لحاظ رفع تحریم و خنثی کردن تحریم ها در شرایط خوبی قرار گرفته و بحث دیپلماسی بسیار امیدبخش است

 
؛لذا،همراهی مردم تقویت کننده است. 

وي با بیان اینکه خوشبختانه چرخ هاي رونق به حرکت درآمده اظهار داشت:در تلاشیم این وضعیت بهتر و به سمت به سمت بهبود

 
سوق یابد. 

 
- صدور مجوزهاي بی نام دریچه تازه براي سرمایه گذاري در گیلان 

نماینده عالی دولت افزود:نکته مهمی که در بنگاه هاي تولیدي اتفاق افتاده و در گیلان منحصر به فرد است صدور مجوزهاي بی نام
است که شرایط را براي سرمایه گذاران تسهیل می کند؛امروز با افتخار می گوییم 52 مجوز بی نام در بخش هاي گردشگري، صنعتی

 
و کشاورزي صادر شده و تشریفات حذف شده است. 

عباسی بیان کرد:بسیاري از پروژه ها بلاتکلیف بود که براي تکمیل آنها به طور حتم اعتبار می گذاریم. این پروژه ها همچون تالار
مرکزي رشت و کتابخانه مرکزي رشت روي دستمان مانده و پسماند یک ابر چالش است که با مطرح کردن آن رئیس جمهور متاثر

 
شدند و اعلام کردند کار باید انجام بگیرد و الان می بینیم کارهایی در حال انجام است. 

وي ادامه داد:در روزهاي اول آمدنم از روسیه پیغام رسید محصولات استان مثل فلفل دلمه اي ،کیوي و امثال اینها مشکل پیدا کرده و
دارند برگشت می زنند ؛بررسی کردیم و متوجه شدیم در بحث قرنطینه محصولات کشاورزي بخش خصوصی خوب عمل نکرده
است،در این راستا 2 مسئول عوض شدند و گفتیم قرنطینه محصولات در استان کاملا انجام شود و محصولی صادر شود که سالم باشد

 
و در کشور خود ما هم همینطور امنیت غذایی باید مورد اهتمام باشد. 



 
- گیلان بیشترین تاثیر در روابط با اوراسیا را دارد 

استاندار گیلان با بیان اینکه گیلان به نوعی دروازه ایران به سمت اوراسیا است و گفت:در سفر رئیس جمهوري بر تقویت همکاري هاي
تجاري با روسیه تاکید و برنامه هاي مدونی مطرح شد که گیلان نقش مهمی درارتباط 2 کشور و دیگر کشورهاي منطقه خواهد

 
داشت. 

عباسی ادامه داد:رئیس جمهوري در سفر اخیر خود به روسیه به توافقاتی دست پیدا کردند که یکی از آنها اتصال راه آهن به اوراسیا

 
است و این موضوع بسیار حائز اهمیت خواهد بود و بایستی درتقویت بخش گردشگري دریایی تلاش کنیم . 

وي تاکید کرد:استان گیلان در بحث ترانزیت کریدور شمال به جنوب باید فعال شود و به سطحی برسد که هم سطح توسعه گیلان که
در این موضوع عقب است و جزو 10استان آخر هستیم به 10استان اول کشور برسیم ؛ اقتصاد دریا به معناي واقعی رونق پیدا کند و

 
بحث هاي زیست محیطی و بنادر که هدفمند است بر اساس مزیت هایی فعال شود. 

وي بر تقویت اقتصاد کشاورزي تاکید کرد و گفت: در تولید کیوي در کشور حرف اول را می زنیم اعتبارات لازم پیش بینی شده و
بحث چاي در اقتصاد کشاورزي باید مورد حمایت قرار گیرد؛ چرا نباید در بحث باغات چاي موضوع توسعه مطرح شود؟چرا
32هزارهکتار باغ چاي به 22 هزار هکتار برسد و بقیه بلا استفاده باشد؟ چرابرنج فقط یکبار کشت شود؟لذا براي تقویت اقتصاد

 
کشاورزي بحث آبخیز داري و زهکشی باید مورد توجه قرار گیرد و دیگر محصولات کشاورزي درست استفاده شود. 

عباسی با تاکید بر اینکه همه سفرها و نظارت ها برنامه محور انجام می شود، افزود:گیلان در بحث تولید طیور10درصد مرغ کشور را

 
تولید می کند و این موضوع باید تقویت شود و در بحث تقویت صنعت اجازه ندادیم یک کارگر اخراج شود یا تعدیل شود. 

 
- سفر رئیس جمهوري به گیلان 

استاندار گیلان با توجه به سفر در پیش رئیس جمهوري به گیلان گفت:تمام مشکلات و نیازهاي بخش هاي مختلف استان از جمله
اقتصادي ،کشاورزي و صنعتی دسته بندي ومیزان اعتبارات و تسهیلات مطرح شده است و تلاش می کنیم در سفر رئیس جمهوري

 
حق استان مطالبه شود. 

عباسی با بیان اینکه نقد عملکرد را می پذیریم،اظهار داشت:در سفر رئیس جمهوري به گیلان فعالیت رسانه اي رصد می شود و پس از

 
سفر برترین ها تجلیل می شوند. 

وي درخصوص وضعیت سد شفارود گفت:در این خصوص پیمانکار کم کاري می کند و در سفر وزیر به استان این موضوع پیگیري و

 
تعیین تکلیف می شود. 

وي در خصوص مخازن نفتی در دریاي خزرگفت:در این دریا مخازن نفتی کشف شده و در سال 90رایزنی شد و در تغییر دولت
یازدهم و دوازدهم در آرشیو رفت و اعلام کردند چون عمق دریا بیش از700 متر است و تکنولوژي نداریم هیچ کاري نمی توانیم
بکنیم اما الان تلاش می کنیم کارگروه تشکیل شود و مجددا این موضوع فعال شود؛ در خصوص پتروشیمی کارخانه پتروشیمی را در

لوشان در حال صدور مجوز هستیم که فعال شود.



پرداخت 116 میلیارد ریال تسهیلات مشاغل خانگی به هنرمندان صنایع دستی گیلان

منبع: پویشگران گیلشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1400/11/04

پویشگران گیل:سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان از پرداخت 116 میلیارد و 100 میلیون
ریال تسهیلات حوزه مشاغل خانگی به هنرمندان صنایع دستی استان خبر داد.

پویشگران گیل:سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان از پرداخت 116 میلیارد و 100 میلیون ریال

 
تسهیلات حوزه مشاغل خانگی به هنرمندان صنایع دستی استان خبر داد. 

پویشگران گیل:سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان از پرداخت 116 میلیارد و 100 میلیون ریال

 
تسهیلات حوزه مشاغل خانگی به هنرمندان صنایع دستی استان خبر داد. 

ولی جهانی با اعلام این خبر گفت:بر اساس برنامه ریزي هاي اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان به منظور
حمایت و پشتیبانی از تولیدات هنرمندان صنایع دستی استان و ایجاد شرایط تولید خصوصا در حوزه مشاغل خانگی، در سال جاري به

 
تعداد260 نفراز این هنرمندان، تسهیلات مشاغل خانگی پرداخت شده است. 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان گیلان اضافه کرد:از این تعداد 42 فقره تسهیلات به ارزش 8
میلیارد و 15 میلیون ریال در حوزه طرح هاي پشتیبان مشاغل خانگی و 218 فقره تسهیلات به ارزش 35 میلیارد و 950 میلیون
ریال در بخش طرح هاي مستقل تسهیلات قرض الحسنه پرداخت شده که مجموع این اقدامات زمینه ایجاد اشتغال مؤثر و کارا براي

 
545 نفر را در حوزه هنرهاي سنتی و صنایع دستی فراهم کرده است. 

جهانی اضافه کرد: با توجه به مصائب ناشی از شیوع بیماري کرونا و تأثیرات منفی آن بر صنایع وابسته حوزه گردشگري و صنایع
دستی، رویه حمایت از هنرمندان و صنعتگران صنایع دستی تا پایان سال جاري ادامه دارد و متقاضیان بهره مندي از تسهیلات فوق

الذکر، می توانند نسبت به ارائه درخواست خود به ادارات شهرستانی تابعه اقدام کنند.



اختصاص 750 میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي گردشگري
کهگیلویه و بویراحمد

اختصاص 750 میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي گردشگري کهگیلویه و

بویراحمد

منبع: میراث آریاشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1400/11/04

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی کهگیلویه و

بویراحمد سعید طالبی پور امروز دوشنبه چهارم بهمن ماه 1400 در نشست با نماینده برخی از بانک هاي استان، اظهار کرد: «در

 
صورت همکاري بانک ها و سرمایه گذاران با این اعتبار حدود به 20 طرح نیمه تمام گردشگري به بهره برداري می رسد.» 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی کهگیلویه و بویراحمد بیان کرد: «این تسهیلات از محل تبصره 18 با

 
اولویت تکمیل طرح هاي نیمه تمام گردشگري در کهگیلویه و بویراحمد پرداخت می شود.» 

 
طالبی پور ادامه داد: «در صورت تکمیل 20 طرح گردشگري در استان براي حدود به 300 نفر اشتغال زایی ایجاد می شود.» 

او افزود: «پروژه سرمایه گذاري پارك آبی و تله کابین در مرکز کهگیلویه و بویراحمد از مهم ترین پروژه هاي نیمه کاره استان است که
تلاش می شود در کم ترین زمان ممکن به بهره برداري برسد.»




























